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The winter session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has 
generated considerable media coverage, making it one of the best covered plenaries in the past 
couple of years (pls. see Statistical information below).  
 
The debate on the football governance, its business and values was the main highlight of 
the session, in particular the participation of Gianni Infantino, the President of the world football 
governing body FIFA, (CNN, AP, AFP, Reuters, Politico, Eurosport, The Guardian, USA Today, PA, 
The Independent, The Daily Mirror, L’Equipe, Le Prisien, Europe 1, Liberation.fr, Le Matin, ARD, 
FAZ, Suddeutsche Zeitung, Die Welt, Der Spiegel, TAZ, Corriere della Sera, ANSA, RAI Sport, La 
Repubblica, EFE, El Pais, AS, Lusa, Kommersant, The Irish Times, Inside the Games, The Journal, 
Metro, Le Soir, Belga, La Libre Belgique, NZZ, Dnevnik, ANA, etc.). 
 
The media widely quoted Mr Infantino as saying that a biennial World Cup could “give hope to 
Africans so that they don't need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life, 
but more probably death in the sea”. This triggered an outpour of criticism and numerous 
scathing opinion articles in some of the European and global media.  
 
Mr Infantino later said that his general comment had been misinterpreted: “If there are more 
opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that continent, this should 
allow people to take these opportunities in their own countries. This was a general comment.” 
 
However, most articles also mention that the Assembly adopted a resolution calling on main 
stakeholders in football to put human rights and values at the heart of the sport. The text 
prepared by Lord George Foulkes sets out a series of recommendations to FIFA, UEFA and other 
bodies involved in football, insisting that business must not take precedence over values.  
 
The election of Tiny Kox as the new PACE President was widely covered (AFP, Agence 
Europe, Le Figaro, L'Humanité, Bulletin Quotidien, ANSA, SIR, EFE, ANP, Belga, Trouw, Index.hu, 
Rossiyskaya gazeta, Nezavisimaya gazeta, TASS, Sputnik, Ukrainian News, Ukrainskaya pravda, 
UNIAN, RBC-Ukraine, Interfax Ukraine, TASR, Teraz, ERT, Danas, N1, Nova.rs, MAP, RTV San 
Marino, Turan, News.am, etc.). 
 
The reports said that he was elected with an absolute majority in the first round of voting with 
164 votes to 80 for the other candidate, Ukrainian parliamentarian Mariia Mezentseva. 
 
Several media highlighted the PACE Resolution on the poisoning of Alexei Navalny, which 
calls on Russia to launch an investigation (independent of the FSB) into the case, to investigate 
allegations of the development and use of chemical weapons on its territory and to agree on a 
technical assistance visit by the Organisation for the Prohibition of Chemical Weapons. The 
Assembly also calls for the immediate release of Mr Navalny under the interim measure indicated 
by the European Court of Human Rights. (AFP, Agence Europe, DW, Voice of America, ANSA, 
SIR, TV Rain, Lusa, etc.) 
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The Russian and Ukrainian outlets as well as regional services of several international print and 
electronic media closely followed the challenge to the credentials of the Russian 
delegation (DW, VoA, ANSA, Adnkronos, AGI, Ukrinform, Ukrainskaya pravda, Evropieskaya 
pravda, RBC, Ukrainian News, UNIAN, Interfax Ukraine, Telegraf, Utro, Parlamentskaya gazeta, 
Rambler, Ekho Moskvy, TASS, Rossiyskaya gazeta, TV Rain, Izvestia, etc.). 
 
They reported that the credentials were eventually confirmed in full, but also carried statements 
from the Ukrainian parliamentarians that they will continue to challenge them in the future.  
 
For its part, Agence Europe that the PACE confirmed the credentials of the Russian delegation, 
noting this endorsement was accompanied by a call to the Russian authorities to, among other 
things, implement all the Assembly’s human rights recommendations since 2008, resolve the 
case of Alexei Navalny and withdraw the troops stationed on the Ukrainian borders and end the 
military tension.  
 
The Assembly points out that it can only play “a meaningful role” in political dialogue if Russia is 
a member of the Council of Europe and participates fully in its activities, say Agence Europe. 
 
DW noted that despite harsh words spoken during the current affairs debate, entitled “Recent 
challenges to security in Europe: what role for the Council of Europe?” the majority of 
PACE deputies spoke in favour of continuing a consistent dialogue with Moscow. 
 
Covering the PACE debate on beating Covid-19 with public health measures, the media 
(ANSAMed, TASS, Parlamentskaya gazeta, EFE, Zaire.com, Stiripesurse, Lusa, TSF, etc.) 
highlighted the PACE call on member states to begin a public debate on “possibly legislating for 
vaccination mandates for specific groups or the general population”, while keeping records of 
vaccination side effects. 
 
The adopted text calls for more equitable global distribution of vaccines and “the mutual 
recognition of vaccination certificates issued by Council of Europe member States, as well as 
vaccination certificates of all WHO-authorised vaccines.” 
 
ANSAMed further reported that the Assembly concluded that the authorities should "consider 
introducing a requirement that FFP2-type masks be worn on public transport, in crowded places 
and in schools" and governments to "prioritise the search for cures for those suffering from long-
term negative effects of Covid, and to urgently prepare the necessary resources to do so". 
 
The local media in Bosnia and Herzegovina and the regional ones in the Western Balkans gave 
much space and airtime to Chairperson of the Presidency of Bosnia and Herzegovina 
Željko Komšić who addressed the PACE on Tuesday (ANSA, Anadolu Agency, Sarajevo Times, 
FENA, N1 Info, Patria, SRNA, Oslobodjenje, Slobodna Bosna, Klix.ba, Mondo.ba, BETA, Tanjug, 
Danas, Večernje novosti, HINA, Novi list, Jutarnji list, Gazeta Express, etc.). 
 
Numerous media (Pink News, Interfax, DW, ABC, i Newspaper, Dazed, Gay.it, RTV San Marino, 
DW, Civil Georgia, Kavkaz realii, Europa Press) reported on the plenary’s debate on Combating 
rising hate against LGBTI people in Europe. 
 
According to the articles, the Assembly strongly condemned “the extensive and often virulent 
attacks on the rights of LGBTI people for several years” notably in Hungary, Poland, the Russian 
Federation, Turkey and the United Kingdom, stressing that the significant advances achieved in 
recent years were today under threat. 
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represent anything other than a selection of articles for whose accuracy the DC cannot vouch. 
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permanente 

 

President / Président 

 

“All those captured during the war must be released and return to their homes”: 
Newly-elected PACE President on Armenian prisoners of war [29-01-2022]   Aravot 

“Yes, I really spoke about the possibility of the Council of Europe intervening in this matter,” 
Tiny Kox, the newly elected President of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe 
(PACE), told Aravot.am during an online press conference. Aravot.am reminded Tiny Kox that in 
2020, during the 44-day war unleashed by Turkey and Azerbaijan against Armenia and Artsakh, 
Tiny Kox had announced the enlargement of the PACE Standing Committee. “We have witnessed 
how the frozen conflict turned into a bloody war. The conflict has a long history for which a 
lasting solution has not yet been found, but he stressed that it does not reserve the right for the 
parties to use violence against each other.” 

He called on the Assembly to send co-rapporteurs to Baku and Yerevan as soon as possible, as 
he suggested sending a presidential commission to the conflict zone, as the PACE did after the 
bloody war between Russia and Georgia in 2008. In response to the question of what he is going 
to do now as PACE President, and if he is going to send rapporteurs to the conflict zone, as there 
are many humanitarian issues there, he answered, “This is a simple example of so-called frozen 
conflicts that can explode at any moment. This is not the only conflict in Europe. There are many 
of them. I hope that in the near future, we will be able to talk to the Armenian and Azerbaijani 
delegations, because in the end the politicians must solve these problems between the two 
countries.” 

In response to our other question of what mechanisms will be used to put pressure on Azerbaijan 
to release the Armenian prisoners of war, Tiny Kox answered, “The POWs must be released. It 
is already horrible that so many people lost their lives during this unnecessary war, during this 
bloody war. It is time. All those captured during the war must be released and returned to their 
homes.” 

Armenian journalists asked why the report adopted by the PACE did not answer the question of 
who started the war, and if PACE believes that there is a need for an additional report. The 
newly-elected PACE President answered, “The function of the Assembly is to prepare reports and 
make proposals. I hope that all the beneficiaries will follow our proposals to eliminate the 
consequences of this terrible war. If there are suggestions for additional reports, we will work in 
that direction. We are a democratic structure; the president can not make decisions on his own.” 

In response to the question about what pressure can be put on Azerbaijan as it does not allow 
entry into Nagorno-Karabakh, Tiny Kox answered, “This is a serious, big problem. We have 
suggestions, and I want to urge the two countries to carefully follow our suggestions and advice, 
as they can be mutually beneficial in overcoming the problems.” 
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Толстой встретился с главой ПАСЕ Тини Коксом [28-01-2022]   Duma TV 

Video 

Российской делегации удалось на комиссиях ПАСЕ и в ходе пленарного заседания отстоять 
свои полномочия и она продолжит работу в этой организации в рамках равноправного 
диалога. Об этом сегодня руководитель делегации РФ, вице-спикер ГД, депутат фракции 
«Единая Россия» Петр Толстой говорил с главой ПАСЕ Тини Коксом. 

У меня состоялась беседа с председателем ПАСЕ Тини Коксом, мы достаточно подробно 
обсудили весь спектр проблем, которые стоят перед организацией, в том числе и в плане 
налаживания конструктивного диалога по целому ряду проблем, которые на сегодняшний 
день нас разделяют, сообщил Толстой. 

Он отметил, что российские парламентарии готовы открыто говорить о разногласиях, но 
«против того хамского тона, который позволяют себе некоторые коллеги из Украины». 

Россия не раз предлагала отойти от устаревшей практики странового мониторинга и 
заменить его тематическим, отметил глава Комитета по международным делам Леонид 
Слуцкий. 
[Они] просто развешивают оскорбительные ярлыки в адрес России, в адрес главы 
государства, в адрес нашей делегации, и я считаю, что подобного рода дискуссия в таком 
тоне абсолютно недопустима, и мы в такой дискуссии участвовать, конечно же, не будем, 
подчеркнул зампред Госдумы. 

Он отметил, что есть целый ряд тем, по которым Россия активно сотрудничает с ПАСЕ, и к 
принятию конструктивных предложений делегация готова — то есть поле для 
сотрудничества с этой авторитетной международной площадкой есть и оно будет 
продолжаться, «насколько это возможно». 

Напомним, в Страсбурге проходит зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы. 
Российская делегация принимает участие в ее работе в дистанционном формате. 

 

L’homme du jour; Tiny Kox [27-01-2022]   L'Humanité 

Une première. Lundi, le Parti socialiste néerlandais (ex-maoïste) a hissé l’un des siens à la tête 
de l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe. L’antilibéral Tiny Kox a ainsi été élu 
président de cet Hémicycle pour un an. L’homme connaît déjà l’enceinte sur le bout des doigts 
puisqu’il en a été le vice-président entre 2011 et 2013. Tiny Kox a placé comme «priorité 
absolue» de sa présidence la mise en œuvre de la Convention européenne des droits de l’homme 
dans les 47 États membres du Conseil de l’Europe. Il a fait part de sa volonté de «mettre 
davantage l’accent sur la protection des droits sociaux et économiques», ainsi que d’œuvrer à 
«éliminer les discriminations» et de soutenir le droit «à un environnement sûr, sain et durable». 
Pas encore une révolution, mais un premier pas. 

 

Ο Ολλανδός Τινι Κοξ εξελέγη νέος Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης [27-01-2022]   ERT 

Ο Ολλανδός Τινι Κοξ εξελέγη Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης (PACE), αναλαμβάνοντας τα ηνία από τον απερχόμενο Ρικ Νταεμς και γίνεται είναι ο 
34ος Πρόεδρος της Συνέλευσης από το 1949 και ο τρίτος Ολλανδός που κατέχει αυτό το αξίωμα. 

https://dumatv.ru/news/tolstoi-vstretilsya-s-glavoi-pase-tini-koksom
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Στην εκλογή έλαβε την απόλυτη πλειοψηφία στον πρώτο γύρο της ψηφοφορίας με 164 ψήφους 
έναντι 80 υπέρ της συνυποψήφιας, ουκρανής Μαρία Μεζέντσεβα .  Σύμφωνα με τον Κανονισμό 
της Συνέλευσης, ο Πρόεδρος ασκεί θητεία ενός έτους, η οποία μπορεί να ανανεωθεί μία φορά. 

Στην εναρκτήρια ομιλία του, ο νεοεκλεγείς Πρόεδρος προέτρεψε τη Συνέλευση να υλοποιήσει την 
ατζέντα που έθεσε πέρυσι στο ψήφισμά της για τις στρατηγικές προτεραιότητες για το Συμβούλιο 
της Ευρώπης . «Αυτός ο οργανισμός πρέπει να παραμείνει ο πυλώνας της δημοκρατικής 
ασφάλειας, ο εγγυητής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του κράτους δικαίου, καθώς και μια 
πλατφόρμα για αποτελεσματική πολυμερή σχέση στην Ευρώπη, και να διατηρήσει και να 
επιβεβαιώσει τη δική μας ταυτότητα ως ανεξάρτητο φόρουμ για συνολικό και χωρίς αποκλεισμούς 
πολιτικό διάλογο. και συνεργασία», είπε. 

«Τα ανθρώπινα δικαιώματα, με την εφαρμογή της Σύμβασης σε όλα τα κράτη μέλη, πρέπει να 
παραμείνουν η κορυφαία προτεραιότητά μας. Για να επιτευχθεί αυτό, χρειάζεται οπωσδήποτε εις 
βάθος διάλογος εντός και με όλα τα κράτη μέλη και τα κοινοβούλια μέλη. Γιατί μόνο τότε 
μπορούμε να υποστηρίξουμε την εξουσία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων. Η προσχώρηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Σύμβαση έχει επίσης ανακηρυχθεί από 
τη Συνέλευση μας ως στρατηγική προτεραιότητα, καθώς και μεγαλύτερη έμφαση στην προστασία 
των κοινωνικών και οικονομικών δικαιωμάτων και η υπογραφή και επικύρωση του Ευρωπαϊκού 
Κοινωνικού Χάρτη. Μεταξύ άλλων προτεραιοτήτων τόνισε τη σημασία της επικύρωσης και της 
αποτελεσματικής εφαρμογής της Σύμβασης της Κωνσταντινούπολης, την υποστήριξη για ένταξη 
του δικαιώματος σε ένα ασφαλές, υγιές και βιώσιμο περιβάλλον στο νομικό πλαίσιο των 
θεμελιωδών δικαιωμάτων, 

Υπενθύμισε πάντως πως «Ζούμε σε επικίνδυνους καιρούς. Οι εντάσεις αυξάνονται και ο σεβασμός 
για το κράτος δικαίου, τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις δημοκρατικές αξίες μειώνεται. Αντί για 
μεγαλύτερη ενότητα, που δημιουργήθηκε μετά την πτώση του Τείχους του Βερολίνου, βλέπουμε 
τον πραγματικό και σημερινό κίνδυνο νέων διαχωριστικών γραμμών στην Ευρώπη, σε βάρος της 
ασφάλειας των πολιτών μας. Ειδικά τώρα, η Ευρώπη έχει απόλυτη ανάγκη από ένα σημείο 
συνάντησης, μια Αγορά για αποτελεσματική κυβερνητική και διακοινοβουλευτική διπλωματία, 
κατέληξε. 

Ανταπόκριση Στρασβούργο Κώστας Δαβάνης 

 

Pro-Russian deputy from the Netherlands Tiny Kox was elected the new head of 
PACE [27-01-2022]   UAtv.ua 

Tiny Kox, a representative of the Netherlands, who is known for his pro-Russian stance, has 
been elected as the new President of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe. 

It is reported by UA with a link to the PACE Twitter. 

“Congratulations to Tiny Kox (Netherlands), who has just been elected as the next President of 
the Parliamentary Assembly,” the post reads. 

In April 2019, Cox prepared the report “The Role and Mission of PACE: the main challenges of 
the future”, in which he advocated the creation of an alternative mechanism for imposing 
sanctions against countries that violate the principles of the Council of Europe. 

According to the Ukrainian delegates, the original text of the report contained norms allowing 
the return of the Russian delegation to the Assembly. 

On April 10, 2019, the Parliamentary Assembly of the Council of Europe approved a resolution 
supporting this Cox report, from the final text of which the mentioned norms were excluded. 
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Recall that 40 members of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe nominated the 
head of the Permanent Delegation of the Verkhovna Rada of Ukraine to PACE Maria Mezentseva 
as a candidate for its presidency. Her key opponent in the elections was the pro-Russian deputy 
from the Netherlands Tiny Kox. 

Mezentseva’s candidacy was proposed by 40 colleagues from different countries and almost all 
PACE parties, except for the one from which the deputy from the Netherlands comes. 

 

Parlamentnému zhromaždeniu Rady Európy bude predsedať senátor Tiny Kox [27-01-
2022]   TASR , Teraz.sk 

Hlavnými bodmi rokovania PZ RE má byť boj proti rastúcej nenávisti voči sexuálnym menšinám 
v Európe a o údajnom porušovaní ich práv na južnom Kaukaze. 

Parlamentnému zhromaždeniu Rady Európy (PZ RE) bude tento rok predsedať holandský senátor 
Tiny Kox. Rada Európy to oznámila na svojom oficiálnom konte na sociálnej sieti Twitter. 

Koxovu kandidatúru podporilo 164 hlasujúcich. Za jeho jedinú protikandidátku, vedúcu 
ukrajinskej delegácie v PZ RE, Mariju Mezencevovú, hlasovalo 80 poslancov PZ RE. 

Ukrajinská televízia UATV vo svojom spravodajstve uviedla, že Holanďan Kox je známy "svojím 
proruským postojom". 

Poslanci PZ RE okrem toho hlasovali aj o 20 podpredsedsedoch PZ RE. Kým 19 zástupcovia boli 
zvolení, voľba podpredsedu PZ RE za Ruskú federáciu sa uskutoční v utorok tajným hlasovaním. 
Ruská delegácia ako kandidáta navrhla Piotra Tolstého. 

Zimné zasadnutie PZ RE, ktoré potrvá do 28. januára, sa v pondelok začalo v hybridnom režime 
v Štrasburgu. 

Hlavnými bodmi rokovania PZ RE má byť boj proti rastúcej nenávisti voči sexuálnym menšinám 
v Európe a o údajnom porušovaní ich práv na južnom Kaukaze. Na programe sú aj diskusie o 
úlohe médií v čase krízy, o pakte EÚ o migrácii a azyle z hľadiska ľudských práv, o práve detí na 
vypočutie v demokracii. Hovoriť by sa malo aj o problémoch súvisiacich so zmenou klímy. 

Na štvrtok si poslanci PZ RE zaradili do programu rozpravu o opatreniach v oblasti verejného 
zdravia v čase pandémie a diskusiu o aktuálnych výzvach pre bezpečnosť v Európe a úlohe Rady 
Európy v tejto súvislosti. 

Dňa 27. januára zhromaždenie usporiada osobitné podujatie pri príležitosti Medzinárodného dňa 
spomienky na obete holokaustu. 

 

Holender Tiny Cox nowym przewodniczącym Zgromadzenia Parlamentarnego Rady 
Europy [27-01-2022]   WNet.fm 

W poniedziałek Tiny Cox został wybrany przewodniczącym Zgromadzenia Parlamentarnego Rady 
Europy. Jego kontrkandydatką była Ukrainka Maria Mezencewa. 

Tiny Cox wygrał zdobywając 164 głosy. Jego kontrkandydatka dostała 80 głosów. 
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Новим головою ПАРЄ обрали проросійського депутата з Нідерландів Тіні 
Кокса [27-01-2022]   UAtv.ua 

Новим президентом Парламентської асамблеї Ради Європи обрано представника від 
Нідерландів Тіні Кокса, відомого своєю проросійською позицією. 

Про це повідомляє UA посиланням на Twitter ПАРЄ. 

Тіні Кокс набрав 164 голоси. Кандидатка від України Марія Мезенцева – 80 голосів. 

У квітні 2019 року Кокс підготував доповідь “Роль та місія ПАРЄ: головні виклики 
майбутнього”, в якій відстоював створення альтернативного механізму запровадження 
санкцій проти країн, які порушують принципи Ради Європи. 

На думку українських делегатів, початковий текст доповіді містив норми, які дають змогу 
повернути в асамблею делегацію Росії. 

10 квітня 2019 року Парламентська асамблея Ради Європи схвалила резолюцію щодо 
підтримки цієї доповіді Кокса, з остаточного тексту якої згадані норми було виключено. 

Нагадаємо, 40 членів Парламентської асамблеї Ради Європи висунули кандидаткою у її 
президенти керівницю Постійної делегації Верховної Ради України у ПАРЄ Марію Мезенцеву. 
Її ключовим опонентом на виборах став проросійський депутат із Нідерландів Тіні Кокс. 

Кандидатуру Мезенцевої запропонували 40 колег із різних країн та майже усіх партій ПАРЄ, 
окрім тієї, від якої йде депутат із Нідерландів. 

 

Новым главой ПАСЕ избрали нидерландского сенатора Тини Кокса [27-01-
2022]   RBC-Ukraine  

Новым президентом Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) стал представитель 
от Нидерландов Тини Кокс. В ходе голосования он получил 164 голоса. 

Об этом сообщает РБК-Украина со ссылкой на Твиттер ПАСЕ. 

"Поздравляем Тини Кокса (Нидерланды, UEL), который только что был избран новым 
президентом Парламентской ассамблеи", - говорится в сообщении. 

В частности, Кокс набрал 164 голоса. Другой кандидат от Украины - Мария Мезенцева 
набрала 80 голосов. 

Кандидатуру Мезенцевой предложили 40 коллег из разных стран и почти всех партий ПАСЕ, 
кроме той, от которой баллотировался депутат из Нидерландов. 

Напомним, 24 января 2022 года в Страсбурге началась зимняя сессия Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). Во время открытия сессии, когда происходит процедура 
проверки полномочий национальных делегаций, Украина и страны неформальной группы 
Baltic plus - Латвия, Литва, Эстония, Грузия и Польша - оспорили полномочия России в ПАСЕ. 
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Le socialiste néerlandais Tiny Kox, nouveau président de l’Assemblée 
parlementaire [27-01-2022]   Bulletin Quotidien , Agence Europe 

Actée dès le premier tour ce lundi après-midi en plénière, l'élection pour la charge de président 
de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe a été remportée avec une majorité absolue 
de 164 voix (sur 244) par Tiny Kox, Mariia Mezentseva, chef de la délégation ukrainienne, en 
ayant reçu 80. Membre de l’APCE depuis 2003 et, depuis 2007, président du groupe de la Gauche 
unitaire européenne qui rassemble un large éventail de sensibilités de gauche dans cette 
assemblée, Tiny Kox s’est imposé comme un membre particulièrement actif. 

Il est l’auteur de deux rapports très importants consacrés, d’une part à la modification du 
règlement intérieur de l’assemblée pour lutter contre la corruption – incontournable après le « 
caviargate » lié au lobbying de l’Azerbaïdjan auprès de certains membres – et, d’autre part, à la 
définition des axes stratégiques de l’Assemblée, validée par une large majorité en avril dernier. 

Son élection, a-t-il rappelé, a été permise par l’accord de rotation conclu en 2008 entre tous les 
groupes politiques de l’Assemblée. Il succède au Belge Rik Daems, qui redevient chef du groupe 
de l’Alliance des libéraux et démocrates européens après un mandat de deux ans au perchoir de 
l’Assemblée parlementaire. 

Réputé homme de dialogue, Tiny Kox a beaucoup œuvré pour le retour de la délégation russe 
dans l’hémicycle en 2019, après une longue crise déclenchée par l’annexion de la Crimée en 
2014. 

Connu aussi pour être pro-kurde, il a invité, pour des auditions, Selahattin Demirtaş, coprésident 
du Parti démocratique des peuples en Turquie (HDP), avant l’emprisonnement de celui-ci il y a 
cinq ans. 

« Nous vivons une époque dangereuse, avec un danger réel de nouvelles fractures en Europe et 
nous aurons grand besoin d’une agora comme le Conseil de l’Europe, idéale pour promouvoir la 
diplomatie intergouvernementale et interparlementaire », a déclaré Tiny Kox lors d’un discours 
d’intronisation où il a insisté sur l’indispensable synergie déjà amorcée avec les deux autres 
instances de l’organisation que sont le Comité des ministres et le Secrétariat général, instances 
statutaires auxquelles il faut ajouter le poste de Commissaire aux droits de l’homme. 

Autre « priorité stratégique » du nouveau président : l’adhésion de l’Union européenne à la « 
Convention européenne des droits de l’homme » et à la « Charte sociale européenne ». 

Véronique Leblanc 

 

Le Néerlandais Tiny Kox élu président de l'Assemblée parlementaire du Conseil de 
l'Europe [27-01-2022]   SNRT News , MAP 

Tiny Kox est le 34ème Président de l'APCE depuis 1949 et le troisième Néerlandais à occuper 
cette fonction. Il a remporté l’élection contre l’Ukrainienne Mariia Mezentseva (PPE, droite), à la 
majorité absolue au premier tour, avec 164 voix contre 80, selon l’APCE. 

Le Néerlandais a été élu pour un mandat d’un an renouvelable une fois, à l'occasion de la 
première session plénière annuelle de l'APCE à Strasbourg. 

Dans son discours d'ouverture, le Président nouvellement élu a demandé instamment à 
l'Assemblée de mettre en œuvre le programme qu'elle a défini l'année dernière dans sa 
Résolution sur les priorités stratégiques du Conseil de l'Europe. 
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"Cette organisation doit rester le pilier de la sécurité démocratique, le garant des droits humains 
et de l'Etat de droit, ainsi qu'une plateforme pour un multilatéralisme efficace en Europe, et 
préserver et réaffirmer notre propre identité en tant que forum indépendant pour un dialogue et 
une coopération politiques globaux et inclusifs", a-t-il insisté. 

"Les droits humains, avec la mise en œuvre de la Convention dans tous les États membres, 
doivent rester notre priorité absolue. Pour y parvenir, un dialogue approfondi au sein et avec 
tous les États membres et les parlements membres est absolument nécessaire", a ajouté Kox. 

Parmi les autres priorités, il a souligné l'importance de la ratification et de la mise en œuvre 
effective de la Convention d'Istanbul, le soutien à l'inclusion du droit à un environnement sûr, 
sain et durable dans le cadre juridique des droits fondamentaux, la nécessité d'une gouvernance 
démocratique de l'intelligence artificielle, et la lutte contre la corruption, le blanchiment d'argent, 
le terrorisme et l'extrémisme violent, "qui tous déstabilisent nos sociétés". 

L'APCE est une assemblée politique paneuropéenne composée de 636 parlementaires (318 
représentants et 318 suppléants), élus ou désignés dans les 47 parlements des 47 États 
membres du Conseil de l'Europe et représentant plus de 800 millions d'Européens. 

 

Tiny Kox lett az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlésének elnöke [27-01-2022]   MTI 
, Mandiner 

Az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlésének Egyesült Európai Baloldal (GUE) nevű 
képviselőcsoportja elnöke, a holland szocialista parlamenti képviselő Tiny Kox a belga Rik Daems 
liberális politikust váltja a parlamenti közgyűlés elnöki székében. Megbízatása két évre szól. A 
strasbourgi székhelyű, 47 tagot számláló Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése elnöki 
tisztségéért két jelölt indult, Tiny Kox mellett Marija Mezenceva, az Európai Néppárt (EPP) ukrán 
delegációjának elnöke. 

Megválasztását követően Tiny Kox reményét fejezte ki, hogy az Európa Tanács Parlamenti 
Közgyűlése továbbra is a párbeszéd független európai fóruma marad. 

A PACE új elnöke hangsúlyozta: számára „létfontosságú” a párbeszéd nyitottságának fenntartása 
az Európa Tanács mind a 47 tagállamának kormányaival és parlamentjeivel. 

Németh Zsolt az MTI-nek telefonon nyilatkozva közölte, a parlamenti közgyűlés téli ülésszakának 
első munkanapján tartott tisztújítás során a magyar delegáció vezetőjeként a közgyűlés 
megerősítette az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése alelnöki pozíciójában. 

Tájékoztatása szerint a parlamenti közgyűlés magyar képviselőket is választott frakcióinak 
vezető pozícióiba. Nacsa Lőrincet, a Kereszténydemokrata Néppárt (KDNP) országgyűlési 
képviselőjét a parlamenti közgyűlés európai néppárti (EPP) alelnökévé, 

Németh Zsoltot pedig az Európai Konzervatívok és Reformerek (ECR) nevű képviselőcsoport 
alelnökévé is választották. 

Közölte: Magyarország mindig fontosnak tartotta az Európa Tanácsot az emberi jogok, azon 
belül a kisebbségi jogok védelme szempontjából. Magyarország azt várja a parlamenti közgyűlés 
új elnökétől, hogy a kisebbségvédelem kulcsfontosságú területein tartsa fent a tavaly 
novemberben befejeződött, fél éves európa tanácsi magyar elnökség adta lendültet – tette hozzá 
Németh Zsolt. 
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Council of Europe; new President of PACE Assembly is Dutch Socialist Tiny Kox [26-
01-2022]   Agence Europe 

The election for the office of President of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe 
was held in the plenary session on Monday afternoon where there was an absolute majority of 
164 votes (out of 244) cast for Tiny Kox. Mariia Mezentseva, head of the Ukrainian delegation, 
received 80 votes. Tiny Kox has been a member of PACE since 2003 and, since 2007, has been 
Chair of the European United Left group, which brings together a wide range of left-wing 
sensitivities within this assembly. He has also established himself as a particularly active 
member. 

He is the author of two very important reports that are devoted, on the one hand, to modifying 
the Assembly’s rules of procedure in order to fight corruption, something that was unavoidable 
after “caviargate”, which was linked to Azerbaijan’s lobbying of certain members. On the other 
hand, he has been working on the definition of the Assembly’s strategic axes, which was 
validated by a large majority last April. 

His election, he noted, was made possible by the rotation agreement reached in 2008 between 
all political groups in the Assembly. He succeeds Belgian MEP Rik Daems, who returns to lead 
theAlliance of Liberals and Democrats for Europe group after a two-year term in the Parliament. 

Tiny Kox is known to be a man of dialogue and he worked hard on returning the Russian 
delegation to the Chamber in 2019, following the long crisis triggered by the annexation of 
Crimea in 2014. 

Also known for being pro-Kurdish, he invited Selahattin Demirtaş, co-chair of the Peoples’ 
Democratic Party in Turkey (HDP), for hearings before he was imprisoned five years ago. 

 “We are living in dangerous times, with a real threat of new divisions in Europe, and we are in 
great need of an agora like the Council of Europe, which is ideal for promoting intergovernmental 
and interparliamentary diplomacy”, said Tiny Kox in his inaugural speech, in which he 
emphasised the essential synergy already established with the organisation’s two other statutory 
bodies, the Committee of Ministers and the Secretariat-General, to which must be added the 
post of Commissioner for Human Rights. 

Another “strategic priority” of the new President is the accession of the European Union to the 
“European Convention on Human Rights” and to the “European Social Charter”. 

 

Le socialiste néerlandais Tiny KOX a été élu hier, pour un an, président de l'Assemblée 
parlementaire du Conseil de l'Europe [26-01-2022]   Bulletin Quotidien 

Le socialiste néerlandais Tiny KOX a été élu hier, pour un an, président de l'Assemblée 
parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE), par 164 voix à l'occasion de la première session 
plénière annuelle de l'APCE à Strasbourg. Il succède au sénateur belge libéral Hendrik DAEMS. 
Dénuée de pouvoirs contraignants, l'APCE est un organe de discussion rassemblant des 
délégations de parlementaires des 47 Etats membres du Conseil de l'Europe. Tenant quatre 
sessions plénières par an à Strasbourg, elle émet des recommandations ou demande des 
comptes aux gouvernements en matière de droits humains. Parmi ses missions, l'APCE élit 
également les juges de la Cour européenne des droits de l'Homme (CEDH) ainsi que le secrétaire 
général du Conseil de l'Europe et le Commissaire aux droits de l'Homme de l'organisation. 
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ПАСЕ призывает Россию к деэскалации ситуации возле границы Украины [26-01-
2022]   Zerkalo Nedeli 

Из-за действий РФ ситуация накаляется не только в Украине, но и во всей Восточной 
Европе. 

Президент Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) Тини Кокс напомнил России о 
необходимости уважать международное право и призвал к деэскалации ситуации на 
границе с Украиной, передает "Интерфакс".   

Кокс подчеркнул, что Украина - государство-член Совета Европы, и нуждается в поддержке 
Совета Европы, чтобы преодолеть свои проблемы, и в солидарности. 

"Мы можем и должны помочь Украине развивать себя как жизнеспособное государство, 
которое может позаботиться о своих гражданах, а также может позаботиться о гражданах, 
которые находятся не под ее управлением. Я призываю РФ уважать международное право 
и помочь в деэскалации ситуации", - сказал Кокс. 

Он призвал все вовлеченные стороны, государства, международные организации работать 
над деэскалацией этой очень опасной ситуации. 

"Мы не можем позволить, чтобы что-то вышло из-под контроля в этой части нашего 
континента", - подчеркнул Кокс. 

Также он напомнил, что аннексия Крыма - это нарушение международного права, и ПАСе 
будет придерживаться данной позиции.  

Россия уже несколько месяцев активно наращивает войска на границе с Украиной. На фоне 
разговоров о возможности полномасштабной войны РФ требует от НАТО гарантий 
безопасности, согласно которым Альянс должен отказаться от присоединения Украины и 
любой военной деятельности в Украине, Восточной Европе, Закавказье и Центральной Азии. 

10-13 января состоялись три раунда переговоров, посвященных российским претензиям 
относительно европейской безопасности: переговоры делегаций России и США в Женеве, 
заседание Совета Россия-НАТО в Брюсселе и переговоры в рамках ОБСЕ. 

Переговоры были "сложными, но профессиональными", сообщили в РФ. По их итогам все 
участники заявили о разногласиях в позициях. Требования России по нерасширению НАТО 
на восток были признаны неприемлемыми, Москва получила конкретный отказ на свое 
завуалированное предложение о разделении мира на новые "сферы влияния". 

24 января НАТО анонсировало увеличение своего военного присутствия в Восточной Европе 
из-за угрозы вторжения России в Украину. 

Подробнее о том, чего добивается Москва и пойдет ли Запад ей на уступки, читайте в 
статьях Сергея Корсунского "Ультиматум Путина и переговоры Россия–США: сдадут ли 
Украину" и Алексея Ижака "Отведет ли Путин войска от Украины после переговоров с 
США?". О стратегии администрации Джо Байдена по поводу сдерживания масштабной 
агрессии России против Украины читайте в статье Александра Хары "Как Белый дом ответил 
Кремлю: зачем Блинкен приезжал в Киев". 
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Il nuovo Presidente dell’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa Tiny Kox ha 
incontrato a Strasburgo il capo delegazione della Repubblica di San Marino [26-01-
2022]   RTV San Marino 

Nella giornata di ieri Tiny Kox è stato eletto Presidente dell’Assemblea parlamentare del Consiglio 
d’Europa. Il 34° Presidente dell’APCE e terzo olandese a ricoprire questo incarico, ha ottenuto la 
maggioranza assoluta al primo turno con 164 voti. Terminata la sezione plenaria e concluso il 
suo discorso d’apertura, il nuovo Presidente ha ricevuto in un colloquio privato il capo 
delegazione della Repubblica di San Marino, Marco Nicolini. Il tema centrale del primo incontro 
istituzionale con cui ha aperto il suo mandato sono stati i rapporti tra Consiglio D’Europa ed 
Unione Europea con i piccoli Stati nell’immediato futuro. L’incontro, svolto in un clima quanto 
mai cordiale, si è concluso con la consegna di un dono al neo- eletto Presidente a nome di tutta 
la delegazione sammarinese. Il Presidente dell’Assemblea parlamentare del Consiglio D’Europa 
ha paventato quanto prima una nuova visita ufficiale alla Repubblica di San Marino, replicando 
quella avvenuta nel settembre 2020 come Presidente della UEL, gruppo della Sinistra Unitaria 
Europea. Nel suo discorso di apertura, Kox ha sollecitato l’Assemblea ad attuare quanto prima il 
programma stabilito l’anno scorso nella sua Risoluzione sulle priorità strategiche del Consiglio 
d'Europa. “Questa Organizzazione deve restare il pilastro della sicurezza democratica, il garante 
dei diritti umani e dello stato di diritto e la piattaforma per un multilateralismo efficace in Europa 
e preservare e deve continuare a ribadire la nostra identità in quanto forum indipendente per 
favorire una cooperazione politica e un dialogo che si rivelino globali e inclusivi.” La Repubblica 
di San Marino guarda con fiducia e orgoglio alla nomina di un uomo politico che è di grande 
ispirazione al più alto incarico del Consiglio d'Europa. 

 

Новоизбранный президент ПАСЕ об армянских военнопленных [26-01-
2022]   Golos Armenii , News.am 

"Да, я действительно говорил о важности вмешательства Совета Европы в этот вопрос", - 
так отреагировал на вопрос Aravot.am новоизбранный председатель Парламентской 
ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) Тини Кокс. 

Aravot.am напомнил Тини Кокс, что в 2020 году, во время 44-дневной войны, развязанной 
Турцией и Азербайджаном против Армении и Арцаха, на расширенном заседании 
Постоянного комитета ПАСЕ Тини Кокс заявил: "Мы стали свидетелями того, как 
замороженный конфликт перерос в кровопролитную войну. Конфликт имеет долгую 
историю, для которой еще не найдено твердого решения, тем не менее, это не оставляет за 
сторонами права применять насилие по отношению друг к другу". Он призвал Ассамблею 
как можно скорее направить содокладчиков в Баку и Ереван, а также предложил направить 
в зону конфликта президентскую комиссию, как это сделала ПАСЕ после кровопролитной 
войны между Россией и Грузией в 2008 году. 

На вопрос, что он теперь собирается делать в качестве президента ПАСЕ, не собирается ли 
он направлять докладчиков в зону конфликта, так как там много гуманитарных вопросов, 
он ответил: "Это простой пример так называемых замороженных конфликтов, которые 
могут взорваться в любой момент. Это не единственный конфликт в Европе. Их много. Я 
надеюсь, что в ближайшее время мы сможем поговорить с делегациями Армении и 
Азербайджана, потому что в конечном итоге политические деятели должны решить эти 
проблемы между двумя странами". 

На другой наш вопрос "какие механизмы будут использованы для оказания давления на 
Азербайджан с целью освобождения армянских военнопленных", Тини Кокс ответил: 
"Пленные должны быть освобождены. Это ужасающе, столько людей погибло во время этой 
ненужной войны, во время этой кровавой войны. Время пришло. Все плененные во время 
войны должны быть освобождены и возвращены в свои дома". 
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Nederlander wordt nieuwe parlementsvoorzitter van de Raad van Europa [25-01-
2022]   Trouw , ANP 

De parlementaire vergadering van de Raad van Europa geldt als het ideeënplatform van de 
organisatie, die met verdragen als het Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens de 
mensenrechten wil bevorderen. Van de ruim driehonderd leden van de vergadering komen er 
zeven uit Nederland. Zij doen aanbevelingen aan een comité waarin minister Wopke Hoekstra 
en de andere buitenlandministers van de lidstaten zitten. 

De 68-jarige Kox, die al decennia meedraait in de top van de SP en fractievoorzitter is in de 
Eerste Kamer, krijgt geen eenvoudige taak. Hij moet een vergadering leiden van afgevaardigden 
uit lidstaten die soms op voet van oorlog verkeren, zoals Rusland en Oekraïne. Zo ligt er een 
officieel verzoek om de Russen uit de assemblee te weren. Kox bepleit "praten en praten en 
praten, ook al ziet dat er niet zo sexy uit. Als we in Europa stoppen met praten, gaan we 
schieten." 

De derde Nederlander ooit 

Het nieuwe boegbeeld is "vereerd" met zijn verkiezing, als derde Nederlander ooit. Anders dan 
zijn voorgangers behoort hij niet tot een middenpartij, maar hij zal "natuurlijk president van 
iedereen zijn". Wel gaat hij de komende twee jaar extra aandacht vragen voor 'sociale' 
grondrechten als het recht op een huis en gezondheidszorg die de Raad van Europa ook wil 
bevorderen. Het treft dat die koers vorig jaar al door de vergadering is uitgestippeld, zegt hij. 

Ook wil Kox de EU zover krijgen zich aan te sluiten bij het Europees Hof voor de Rechten van de 
Mens. Dat hof, onderdeel van de Raad van Europa, kan EU-beleid dan toetsen aan het 
mensenrechtenverdrag. 

Ook de Raad van Europa piekert al jaren over de omgang met lidstaten die een loopje nemen 
met de mensenrechten. Maar Rusland en andere zorgenkinderen kunnen niet eindeloos hun 
verplichtingen verzaken, waarschuwt Kox. "Dan is het wellicht beter dat u vertrekt." De 
strafprocedure die de Raad sinds kort heeft en tot uitsluiting kan leiden moet wat hem betreft 
geen decorstuk worden. 

De SP'er hoopt dat zijn verkiezing ook Nederland aanzet "om er nog een tandje bij te zetten". 
Minister Hoekstra "verheugt zich" op de samenwerking met Kox, twittert hij. 

 

Megválasztotta új elnökét az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése [25-01-
2022]   Index.hu 

Tiny Kox holland szocialista politikust választotta elnökének az Európa Tanács Parlamenti 
Közgyűlése (PACE), egyúttal megerősítette alelnöki pozíciójában Németh Zsoltot, az 
Országgyűlés Külügyi Bizottságának elnökét – adta hírül az MTI. Tiny Kox a belga Rik Daems 
liberális politikust váltja a parlamenti közgyűlés elnöki székében, megbízatása két évre szól. 

A 47 tagot számláló, strasbourgi székhelyű Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése elnöki 
tisztségéért két jelölt indult, Tiny Kox mellett Marija Mezenceva, az Európai Néppárt (EPP) ukrán 
delegációjának elnöke. 

Németh Zsolt az MTI-nek azt mondta: a parlamenti közgyűlés téli ülésszakának első 
munkanapján tartott tisztújításon a közgyűlés megerősítette őt az alelnöki pozíciójában. 
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A politikus azt is közölte, hogy a parlamenti közgyűlés magyar képviselőket is választott 
frakcióinak vezető pozícióiba. 

Nacsa Lőrincet, a Kereszténydemokrata Néppárt (KDNP) országgyűlési képviselőjét a parlamenti 
közgyűlés európai néppárti (EPP) alelnökévé, míg Németh Zsoltot az Európai Konzervatívok és 
Reformerek (ECR) képviselőcsoport alelnökévé választották meg. 

 

Nederlander volgt Rik Daems op als parlementsvoorzitter Raad van Europa [25-01-
2022]   Agentschap Belga 

De Nederlander Tiny Kox is gekozen tot voorzitter van het parlement van de Raad van Europa. 
Hij kreeg maandag de steun van zijn collega's uit de 47 lidstaten. Kox, lid van de partij SP, is de 
eerste voorzitter van zulke linkse snit. 

De 68-jarige Kox krijgt een mandaat voor twee jaar. Hij treedt in de voetsporen van de Belg Rik 
Daems (Open Vld), die de voorbije twee jaar de vergadering leidde. De parlementaire 
vergadering geldt als het ideeënplatform van de Raad van Europa, de organisatie die met 
verdragen als het Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens de mensenrechten wil 
bevorderen. 

Kox krijgt geen eenvoudige taak. Hij moet een vergadering leiden van afgevaardigden uit 
lidstaten die soms op voet van oorlog verkeren, zoals Rusland en Oekraïne. Zo ligt er een officieel 
verzoek om de Russen uit de assemblee te weren. Kox bepleit "praten en praten en praten, ook 
al ziet dat er niet zo sexy uit". "Als we in Europa stoppen met praten, gaan we schieten." 

Kox is "vereerd" met zijn verkiezing, als derde Nederlander ooit. Anders dan zijn voorgangers 
behoort hij niet tot een centrumpartij, maar hij zal "natuurlijk president van iedereen zijn". Wel 
gaat hij de komende twee jaar extra aandacht vragen voor 'sociale' grondrechten als het recht 
op een huis en gezondheidszorg die de Raad van Europa ook wil bevorderen. 

 

El holandés Tiny Kox (Izquierda Unida Europea), nuevo presidente de la APCE [25-01-
2022]   EFE 

El senador holandés Tiny Kox (Zeelst, 1953), del Grupo Izquierda Unida Europea, fue elegido 
este lunes nuevo presidente de la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa, en sustitución 
del liberal belga Rik Daems, por un periodo de un año prorrogable a un segundo. 

Kox, presidente de su grupo político y miembro de la APCE desde 2003, se impuso en la votación 
a la presidenta de la delegación ucraniana, Mariia Mezentseva, miembro del Partido Popular 
Europeo (PPE), por 164 a 80 votos. 

La candidatura de Kox fue presentada por parlamentarios de todos los grupos políticos, incluidos 
Antonio Gutiérrez Limones (PSOE) y Laura Castel (ERC). El partido catalán esta integrado en el 
grupo de Kox, al igual que Unidas Podemos. 

La Izquierda Unida Europea es el grupo con menos representantes en la APCE, con 33, tras 
populares (159), socialistas (152), liberales (93) y conservadores (85). Los no inscritos suman 
119 miembros. 

En su primera intervención, Kox destacó algunas prioridades de la Cámara: defender la igualdad, 
acabar con la discriminación de cualquier tipo y luchar contra la violencia de género. 
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"Es un gran honor presidir esta Asamblea", dijo Kox, que añadió que es una Cámara "única en 
Europa y en el mundo". 

Tras sus palabras, Kox entregó tres ramos de flores a las secretarias generales del Consejo de 
Europa y de la APCE, Marija Pejcinovic y Despina Chatzivassiliou-Tsovilis, respectivamente, y a 
Mezentseva, su rival por el puesto. 

La Asamblea también eligió hoy a sus veinte vicepresidentes, entre los que se encuentra 
Gutiérrez Limones. 

Mañana el pleno votará si el candidato ruso y jefe de la delegación de ese país, Piottr Tolstoi, es 
merecedor de ocupar una de las vicepresidencias de la Cámara. 

La primera sesión de la APCE de 2022 estará protagonizada por Rusia, debido a que las 
credenciales de su delegación podrían ser sometidas a impugnación el próximo miércoles, fecha 
en la que se debatirá y votará el informe "Envenenamiento de Alexéi Navalni". 

 

Новым председателем ПАСЕ избран нидерландец Тини Кокс [25-01-
2022]   Nezavisimaya Gazeta 

Новым председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы избран нидерландец Тини 
Кокс. Он будет исполнять обязанности в течение года. Во время его председательства 
Мониторинговый комитет ПАСЕ будет разбираться с двумя протестами, касающимися 
полномочий делегации РФ. Литовец Эмануэлис Зингерис и украинка Евгения Кравчук 
настаивают на лишении российской делегации права голоса на зимней сессии. Оба протеста 
поддержаны достаточным количеством делегатов, поэтому будут рассмотрены. 

 

Tiny Kox elected PACE President [25-01-2022]   NewsDay 

Tiny Kox (Netherlands, UEL) has been elected President of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE). Taking over from Rik Daems (Belgium, ALDE), he is PACE’s 34th 
President since 1949 and the third Dutch to hold this office. 

He obtained an absolute majority in the first round of voting with 164 votes to 80 for the other 
candidate, Mariia Mezentseva (Ukraine, EPP/CD). Under the Assembly’s Rules of Procedure, the 
President serves for a one-year term of office, which may be renewed once. 

In his opening speech the newly-elected President urged the Assembly to realise the agenda it 
set out last year in its resolution on the strategic priorities for the Council of Europe. “This 
organisation must remain the pillar of democratic security, the guarantor of human rights and 
rule of law, as well as a platform for effective multilateralism in Europe, and to preserve and 
reaffirm our own identity as an independent forum for comprehensive and inclusive political 
dialogue and co-operation,” he said. 

“Human rights, with the implementation of the Convention in all member States, must remain 
our top priority. To achieve this, in-depth dialogue in and with all member States and member 
parliaments is absolutely needed. Because only then we can uphold the authority of the European 
Court of Human Rights. Accession of the European Union to the Convention has also been 
declared by our Assembly as a strategic priority, as well as stronger emphasis on the protection 
of social and economic rights, and the signature and ratification of the European Social Charter. 
Among other priorities he stressed the importance of ratification and effective implementation 
of the Istanbul Convention, support for including the right to a safe, healthy and sustainable 
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environment in the legal framework of fundamental rights, the need for democratic governance 
of artificial intelligence, and fighting corruption, money laundering, terrorism and violent 
extremism, “which all destabilise our societies”. 

He recalled that “to realise our agenda, we need synergy between our activities and those of the 
Committee of Ministers, the Secretary-General of the Council of Europe and our Human Rights 
Commissioner. Alone we tend to be rather weak, whereas together we could show the strength 
one might expect from Europe’s oldest and broadest treaty-based organisation, which involves 
citizens from Reykjavik to Vladivostok, and from the North Pole to the Mediterranean Sea. It is 
a unique and most precious format.” 

“It is our common obligation to help to achieve greater unity between our member states for the 
purpose of safeguarding and realising the ideals and principles which are our common heritage 
and facilitating our economic and social progress,” he stressed. 

“We live in risky times. Tensions are on the rise and respect for the rule of law, human rights 
and democratic values is waning. Instead of greater unity, created since the fall of the Berlin 
Wall, we see the real and present danger of new dividing lines in Europe, at the cost of the 
security of our citizens. Especially now, Europe is in dire need of a meeting point, an Agora for 
effective governmental and inter-parliamentary diplomacy. 

I am convinced that our Parliamentary Assembly should and could be today’s Agora of Europe, 
to discuss the fundamental affairs of Europe and its 47 member States, aimed at the benefit of 
our 830 million citizens. Let’s make sure that we don’t disappoint them,” Tiny Kox concluded. 

 

Нидерландский сенатор Тини Кокс стал новым председателем ПАСЕ [25-01-
2022]   Radio Svoboda 

Нидерландский сенатор Тини Кокс был избран председателем Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ) на ближайший год, сообщает пресс-служба ПАСЕ в 
официальном Twitter-аккаунте. 

За Кокса проголосовали 164 депутата ассамблеи. Его единственная соперница - глава 
украинской делегации в ПАСЕ, депутат Верховной рады президентской партии "Слуга 
народа" Мария Мезенцева – получила 80 голосов. 

Тини Кокса называют пророссийским политиком: он поддерживал возвращение полномочий 
для российской делегации и выступал за её участие в сессиях ПАСЕ в 2014 году, после того 
как Россия была лишена права голоса. 

Кокс заявил, что будет придерживаться линии своего предшественника Хенрика Дамса. 
"Смена председателя не означает смены курса, взятого не так давно. В прошлом году мы 
приняли резолюцию по стратегическим приоритетам Совета Европы, которая уже четко 
определила нашу повестку на ближайшие годы", – обещал новоизбранный председатель. 

Тини Кокс родился в 1953 году в Нидерландах. В 1973 году Кокс окончил экономико-
правовую программу обучения в Школе высшей экономики и административных наук в 
Эйндховене, в 1975 году получил степень бакалавра права в Тилбургском университете. В 
1993 году Кокс стал генеральным секретарём Социалистической партии Нидерландов. С 
2003 года возглавляет партийную фракцию в Сенате Нидерландов, а также стал членом 
голландской делегации в ПАСЕ. 

Президент ПАСЕ избирается на один год. Он руководит бюро ассамблеи: готовит повестку 
дня для сессий и определяет вопросы для разработки докладов. 
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Новым председателем ПАСЕ стал нидерландский сенатор Тини Кокс [25-01-
2022]   AiF 

За него отдали голоса 164 депутата ассамблеи.Нидерландского сенатора Тини Кокса 
избрали председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) на ближайший 
год. 

Результаты голосования были объявлены на первом заседании зимней сессии ПАСЕ в 
Страсбурге. Мероприятие транслировала пресс-служба организации. 

За Кокса проголосовали 164 депутата. 

Его единственной оппоненткой на выборах была глава украинской делегации в ПАСЕ, 
депутат Верховной рады президентской партии «Слуга народа» Мария Мезенцева. За неё 
отдали 80 голосов. 

Ранее сегодня сообщалось, что в ПАСЕ оспорили полномочия российской делегации в 
организации. Протесты подали представители Литвы и Украины. 

До этого в январе спикер Госдумы Вячеслав Володин предложил вводить санкции за 
поощрение националистов на Украине. Он отметил, что происходящее на Украине должно 
быть осуждено Европарламентом, ПАСЕ и ПА ОБСЕ. 

 

Νέος πρόεδρος της ΚΣΣΕ ο Ολλανδός Tiny Kox [25-01-2022]   Dialogos 

Ο Tiny Kox εξελέγη πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
(ΚΣΣΕ). Διαδεχόμενος τον Rik Daems από το Βέλγιο, ο Kox είναι ο 34ος Πρόεδρος της ΚΣΣΕ από 
το 1949 και ο τρίτος Ολλανδός που κατέχει αυτό το αξίωμα. 

Ο Kox έλαβε την απόλυτη πλειοψηφία στον πρώτο γύρο της ψηφοφορίας με 164 ψήφους έναντι 
80 της ανθυποψήφιας Mariia Mezentseva από την Ουκρανία. Σύμφωνα με τον εσωτερικό 
κανονισμό της Συνέλευσης, ο Πρόεδρος έχει θητεία ενός έτους, η οποία μπορεί να ανανεωθεί μία 
φορά. 

Στην εναρκτήρια ομιλία του, ο νεοεκλεγείς Πρόεδρος κάλεσε τη Συνέλευση να υλοποιήσει την 
ατζέντα που έθεσε πέρυσι στο ψήφισμά της σχετικά με τις στρατηγικές προτεραιότητες του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. «Ο οργανισμός αυτός πρέπει να παραμείνει ο πυλώνας της 
δημοκρατικής ασφάλειας, ο εγγυητής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του κράτους δικαίου, 
καθώς και μια πλατφόρμα για αποτελεσματική πολυμέρεια στην Ευρώπη, και να διατηρήσει και 
να επιβεβαιώσει τη δική μας ταυτότητα ως ανεξάρτητο φόρουμ για ολοκληρωμένο και χωρίς 
αποκλεισμούς πολιτικό διάλογο και συνεργασία» υποστήριξε. 

«Ιδιαίτερα τώρα, η Ευρώπη έχει απόλυτη ανάγκη από ένα σημείο συνάντησης, μια Αγορά για 
αποτελεσματική κυβερνητική και διακοινοβουλευτική διπλωματία. Είμαι πεπεισμένος ότι η 
Κοινοβουλευτική Συνέλευσή μας πρέπει και μπορεί να είναι η σημερινή Αγορά της Ευρώπης, για 
να συζητήσουμε τις θεμελιώδεις υποθέσεις της Ευρώπης και των 47 κρατών μελών της, με στόχο 
το όφελος των 830 εκατομμυρίων πολιτών μας. Ας φροντίσουμε να μην τους απογοητεύσουμε», 
υποστήριηξε ο Kox. 
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Ολλανδός, από την Αριστερά, ο νέος πρόεδρος της Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης [25-01-2022]   Zougla.gr 

Ανταπόκριση από Στρασβούργο - Νίκος Ρούσσης 

Με απόλυτη πλειοψηφία (με 164 ψήφους έναντι 80 της άλλης υποψήφιας, Μαρία Μεζέντσεβα, 
από την Ουκρανία) ο Tiny Kox, Ολλανδός από την Ομάδα της Αριστεράς, εξελέγη πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Είναι ο τρίτος Ολλανδός υπήκοος που κατέχει αυτό το αξίωμα και σύμφωνα με τον Κανονισμό της 
Συνέλευσης, ο πρόεδρος ασκεί θητεία ενός έτους, η οποία μπορεί να ανανεωθεί μία ακόμη φορά. 

Στην εναρκτήρια ομιλία του, ο νεοεκλεγείς πρόεδρος προέτρεψε τη Συνέλευση να υλοποιήσει την 
ημερήσια διάταξη που έθεσε πέρυσι στο ψήφισμά της για τις στρατηγικές προτεραιότητες για το 
Συμβούλιο της Ευρώπης. 

«Αυτός ο οργανισμός πρέπει να παραμείνει ο πυλώνας της δημοκρατικής ασφάλειας, ο εγγυητής 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του κράτους δικαίου, καθώς και μια πλατφόρμα για 
αποτελεσματική πολυμερή σχέση στην Ευρώπη, και να διατηρήσει και να επιβεβαιώσει τη δική 
μας ταυτότητα ως ανεξάρτητο φόρουμ για συνολικό και χωρίς αποκλεισμούς πολιτικό διάλογο και 
συνεργασία», είπε. 

«Τα ανθρώπινα δικαιώματα, με την εφαρμογή της Σύμβασης σε όλα τα κράτη-μέλη, πρέπει να 
παραμείνουν η κορυφαία προτεραιότητά μας. Για να επιτευχθεί αυτό, χρειάζεται οπωσδήποτε εις 
βάθος διάλογος εντός και με όλα τα κράτη-μέλη και τα κοινοβούλια μέλη. Γιατί μόνο τότε 
μπορούμε να υποστηρίξουμε την εξουσία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων. Η προσχώρηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Σύμβαση έχει επίσης ανακηρυχθεί από 
τη Συνέλευση μας ως στρατηγική προτεραιότητα, καθώς και μεγαλύτερη έμφαση στην προστασία 
των κοινωνικών και οικονομικών δικαιωμάτων και η υπογραφή και επικύρωση του Ευρωπαϊκού 
Κοινωνικού Χάρτη». 

Όσον αφορά άλλες προτεραιότητες, τόνισε τη σημασία της επικύρωσης και της αποτελεσματικής 
εφαρμογής της Σύμβασης της Κωνσταντινούπολης, της υποστήριξης για ένταξη του δικαιώματος 
σε ένα ασφαλές, υγιές και βιώσιμο περιβάλλον στο νομικό πλαίσιο των θεμελιωδών δικαιωμάτων, 
την ανάγκη για δημοκρατική διακυβέρνηση της τεχνητής νοημοσύνης και την καταπολέμηση η 
διαφθορά, το ξέπλυμα χρήματος, η τρομοκρατία και ο βίαιος εξτρεμισμός, «τα οποία όλα 
αποσταθεροποιούν τις κοινωνίες μας». 

 

Tini Koks novi predsednik Parlamentarne skupštine Saveta Evrope [25-01-
2022]   BETA , Danas , N1 Info , Nova.rs 

Holandski socijalista Tini Koks (Kox) izabran je danas za novog predsednika Parlamentarne 
skupštine Saveta Evrope (PSSE), tela za preporuke u oblasti ljudskih prava i demokratije, 
saopštio je Savet Evrope na svom sajtu. 

Koks je izabran na godinu dana sa 164 glasa na zimskom zasedanju PSSE u Strazburu. Njegova 
protivnica, Ukrajinka Marija Mezenceva osvojila je 80 glasova. 

„Savet Evrope treba da ostane stub demokratske bezbednosti, garant ljudskih prava i vladavine 
prava, kao i platforma za efikasan multilateralizam u Evropi“, rekao je Koks koji će naslediti 
Belgijanca Hendrika Daemsa. 
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Koks je 34. predsednik PSSE od 1949. godine i treći Holandajnin na toj funkciji. On je od 2011. 
do 2013. godine bio potpredsednik PSSE, a kao prioritet je danas naveo primenu Evropske 
konvencije za ljudska prava u svim zemljama članicama Saveta Evrope. 

PSSE je telo koje okuplja delegacije parlamentaraca iz 47 država članica Saveta Evrope. To telo 
ima četiri zasedanja tokom godine, daje preporuke ili poziva vlade na odgovornost u pogledu 
ljudskih prava. 

Među svojim zadacima, PSSE bira i sudije Evropskog suda za ljudska prava, kao i generalnog 
sekretara Saveta Evrope i komesara za ljudska prava te najstarije panevropske organizacije. 

 

Новым главой ПАСЕ избрали нидерландского сенатора Тини Кокса [25-01-
2022]   iPress.ua 

Поздравляем Тини Кокса (Нидерланды, UEL), который только что избран следующим 
президентом Парламентской ассамблеи 

Новым президентом Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) избран представитель 
от Нидерландов Тини Кокса, известный пророссийской позицией. 

Новым главой ПАСЕ избрали нидерландского сенатора Тини Кокса Фото: из свободного 
доступа 

Как передает Укринформ, об этом сообщается в Твиттере ПАСЕ. 

«Поздравляем Тини Кокса (Нидерланды, UEL), который только что избран следующим 
президентом Парламентской ассамблеи», - говорится в сообщении. 

Как отмечается, Кокс набрал 164 голоса, а другой кандидат от Украины Мария Мезенцева 
– 80 голосов. 

Кандидатуру Мезенцевой предложили 40 коллег из разных стран и почти всех партий ПАСЕ, 
кроме той, от которой уходил депутат из Нидерландов. 

Как сообщал Укринформ, 24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, которая продлится до 28 января. 

Кокс известен своей пророссийской позицией в ПАСЕ. В апреле 2019 года он подготовил 
доклад «Роль и миссия ПАСЕ: главные вызовы будущего», в котором отстаивал создание 
альтернативного механизма введения санкций против стран, нарушающих принципы 
Совета Европы. По мнению украинских делегатов, первоначальный текст доклада содержал 
нормы, позволяющие вернуть в ассамблею делегацию России. 10 апреля 2019 г. 
Парламентская ассамблея Совета Европы одобрила резолюцию о поддержке этого доклада 
Кокса, из окончательного текста которого упомянутые нормы были исключены. 

 

PACE President calls on Russia to de-escalate situation on border with Ukraine [25-
01-2022]   Interfax-Ukraine  

President of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe Tiny Kox called on Russia to 
respect international law and help de-escalate the situation on the border with Ukraine. 
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"We can and must help Ukraine develop itself as a viable state that can take care of its citizens, 
and can take care of citizens who are not under its control. I call on Russia to respect 
international law and help de-escalate the situation," Kox said at an online press conference on 
Monday. 

He said that Ukraine is a proud member state of the Council of Europe and needs the support of 
the Council of Europe to overcome its problems and solidarity. 

"The Assembly and the Council of Europe as a whole have repeatedly stressed that we must 
respect Ukraine's international borders. Changing these borders without the agreement of the 
member states involved is unacceptable. The annexation of Crimea is a violation of international 
law," Kox said. 

He called on all parties involved, states and international organizations to work to de-escalate 
this very dangerous situation. 

"We can't allow anything to get out of hand in this part of our continent," Kox said. 

 

Тини Кокс избран за нов претседател на ПССЕ [25-01-2022]   MIA , MakPress 

Холандскиот парламентарец Тини Кокс, од редовите на Европската обединета левица, е 
избран ѕа нов претседател на Парламентарното собрание на Советот на Европа (ПССЕ), јави 
дописникот на МИА. 

Тини Кокс освои 164 гласам, додека противкандидатката, Украинката Марија Мезенцева, 
од Народните партии доби 80 гласови. 

Тини Кокс е член на Парламентарното собрание на Советот на Европа од 2003 година. До 
изборот тој беше шеф на Обединетата европска левичарска група, сојуз кој се состои од 
европски зелени и левичарски партии. Како шеф на оваа група, тој учествуваше во 
Претседателскиот комитет, Бирото и Постојаниот комитет на собранието. 

Во име на ПССЕ, тој напиша повеќе извештаи за најстарата и најголемата договорна 
организација во Европа. Кокс, исто така, водеше повеќе мисии како меѓународен изборен 
набљудувач во Босна (2010, 2014), Русија (2011, 2012), Турција (2015) и Грузија 
(2020).[12] Во 2021 година, неговите предлози за стратешки приоритети за Советот на 
Европа беа одобрени од Собранието и презентирани пред Комитетот на министри на Советот 
на Европа. 

Во 2011 година, Собранието го прифати предлогот на Кокс со кој на Палестинскиот 
законодавен совет му се доделува статус на „партнер на демократијата“, како и да им се 
додели делегација во Парламентарното собрание на Советот на Европа. 

На 28 септември 2021 година, Кокс беше номиниран од групата УЕЛ за претседател на 
Парламентарното собрание на Советот на Европа за 2022 и 2023 година, врз основа на 
договорот за ротација од 2008 година помеѓу петте политички групи во ПССЕ. 

ПССЕ истовремено избра и осумнаесет потпретседатели, меѓу кои и македонскиот пратеник 
Дарко Каевски (СДСМ). Единствено беше побарано посебно гласање за 
потпретседателското место на рускиот пратеник Пјотр Толстој, за чија кандидатура ќе се 
гласа утре, ова како што беше речено поради неговите позиции. Имено ПССЕ ги оспори 
овластувањата на руската парламентарна делегација, чија верификација се очекува во 
текот на сесијата. 
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В ПАСЕ избрали нового председателя [25-01-2022]   Reporter  

Нидерландский сенатор Тини Кокс стал новым председателем Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ). Об этом стало известно по итогам голосования на первом заседании 
зимней сессии ПАСЕ в Страсбурге в понедельник, 24 января. 

За Кокса проголосовали 164 депутата ассамблеи. Его единственная соперница на этих 
выборах – глава украинской делегации в ПАСЕ, народный депутат Верховной Рады от 
партии Слуга народа Мария Мезенцева получила 80 голосов. 

Тини Кокс является членом нидерландской Социалистической партии и главой группы 
Объединенных европейских левых в ПАСЕ. Он сменил на этом посту бельгийского сенатора 
Хендрика Дамса. Глава ПАСЕ избирается на два года из числа представителей ассамблеи с 
правом переизбрания еще на один срок. 

 

Рафаэль Гусейнов призвал ПАСЕ защитить от внешних угроз и реальных 
опасностей новые демократические страны и их независимость [25-01-
2022]   Azertag 

На втором заседании зимней сессии ПАСЕ прежний президент ассамблеи Рик Димс 
представил отчет по развитию бюро и постоянного комитета. 

Как сообщает АЗЕРТАДЖ, на заседании в связи с отчетом выступил член нашей делегации 
в ПАСЕ Рафаэль Гусейнов. Он сказал: «В последние месяцы появилось много мыслей и 
вопросов. Главная цель этого – рассмотрение возможностей развития независимости в 
молодых демократических странах и работы Совета Европы в этой сфере, придание новых 
импульсов деятельности структуры». 

Совет Европы был создан на решающем этапе истории мира и континента, учрежден как 
историческая необходимость. 

После Второй мировой войны – в период «холодной войны» проявил бесценные заслуги в 
урегулировании политических процессов в мире и на континенте. 

Второй важный этап в истории СЕ произошел в конце 1980 - начале 1990 годов в Европе и 
мире. Падение социалистического лагеря, создание новых независимых государств, 
вхождение большинства из них в Совет Европы поставило перед организацией новые 
важные задачи. 

Как человек, непосредственно наблюдавший за этими процессами, могу сказать, что Совет 
Европы во многом помог формированию за короткий срок в государствах, восстановивших 
независимость после 70-летней тоталитарной системы, демократических ценностей и 
институтов. Эти страны-члены СЕ прошли более чем 30-летний путь и 20-25 лет шагают 
вместе с Советом Европы. 

Сейчас мы вступили в очень чуткий этап, связанный с дальнейшей судьбой и развитием 
демократий, в третий судьбоносный этап в истории Совета Европы. Этот этап ставит перед 
Советом Европы еще большую ответственность. 

Первый фактор, стоящий перед нашими отчетами, связанными с развитием, должен 
состоять из того, какой вклад мы сможем внести в дело по защите новых демократических 
стран и их независимость от внешних и реальных угроз. Очевидно, что эти угрозы 
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продолжают расти. Время ставит перед Советом Европы обязанности придерживаться 
регулярной и решительной принципиальной позиции в этом историческом этапе. 

Желаю, чтобы в каждом новом отчете по развитию мы становились свидетелями 
последовательных серьезных усилий, реализуемых Советом Европы в деле по защите и 
усилению новых демократий». 

 

Президентом ПАСЕ избран поддерживающий Россию лидер объединения левых 
Кокс. Ему проиграла "слуга" Мезенцева [25-01-2022]   Strana.ua 

Новым президентом ПАСЕ избран нидерландский сенатор Тини Кокс, набрав 164 голоса. Его 
единственным соперником на этих выборах была глава украинской делегации в ПАСЕ, 
нардеп от "Слуги народа" Мария Мезенцева, набравшая в два раза меньше голосов, чем 
Кокс. 

Результаты голосования были объявлены на первом заседании зимней сессии ПАСЕ в 
Страсбурге, а пресс-служба Парламентской ассамблеи Совета Европы в Twitter поздравила 
Тини Кокса в новой должностью. 

За Кокса проголосовали 164 депутата ассамблеи, а за Марию Мезенцеву - 80.  

Теперь Тини Кокс возглавит Парламентскую ассамблею Совета Европы на ближайший год.  

Напомним, ранее мы писали о том, что член украинской делегации в Парламентской 
ассамблеи Совета Европы, народный депутат от "Евросолидарности" Алексей Гончаренко 
предполагал, что именно Кокс возглавит ПАСЕ.  

Тогда же Гончаренко обозначил Кокса как "пророссийского политика", который "очень 
активно поддерживает Россию". Напомним, в июне 2016 года Кокс поддерживал 
возвращение российской делегации в ПАСЕ. 

 

Тини Кокс е новият председател на ПАСЕ [25-01-2022]   News.bg 

Представителят на Нидерландия Тини Кокс е новият председател на Парламентарната 
асамблея на Съвета на Европа (ПАСЕ), съобщи ПАСЕ в Twitter. 

"Поздравяваме Тини Кокс, който току-що беше избран за следващия председател на 
Парламентарната асамблея", се казва в съобщението. 

За него са гласували 164 от участниците във вота. Негова конкурентка беше кандидатката 
от Украйна Мария Мезенцева, която събра 80 гласа. 

Кокс е известен с проруската си позиция в ПАСЕ, отбелязва Укринформ. Той подкрепи 
връщането на правомощията на руската делегация и за допускането й до сесиите на ПАСЕ, 
след като през 2014 г. тя беше лишена от право на глас, напомня радио "Свобода". 

На 24 януари в Страсбург започна зимната сесия на Парламентарната асам 
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"Выбор без выбора": президентом ПАСЕ стал пророссийский политик [25-01-
2022]   Gazeta.ua 

24 января президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы избрали пророссийского 
представителя Нидерландов Тини Кокса. 

Результаты голосования объявили в понедельник в рамках зимней сессии в Страсбурге, 
передает Gazeta.ua. 

В голосовании приняли участие 249 членов ПАСЕ. Недействительными признали пять 
бюллетеней. Для победы необходимо было набрать не менее 123 голосов. 

За пост также соревновалась руководитель Постоянной делегации Верховной Рады, 
народный депутат от фракции "Слуга народа" Мария Мезенцева. Она не набрала 
достаточное количество голосов. "За" кандидатуру Кокса проголосовали 164 члена ПАСЕ, а 
"за" Мезенцеву - 80. 

Член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко назвал 80 голосов за украинку - 
достойным результатом. 

Ранее президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы был представитель Бельгии 
Хендрик Дамс. Его избрали 27 января 2020 года. 

Первая сессия ПАСЕ в 2022 году проходит 24-28 января в гибридном формате. 

В осенней сессии 2021 года в Страсбурге российская делегация отказалась участвовать. 
Все потому, что власти Франции не признают вакцину "Спутник V" и в этой связи 
ограничивают передвижение депутатов. 

 

Consiglio d'Europa: Tiny Kox nuovo presidente dell'Assemblea Parlamentare. Nicolini: 
"Per me è un amico" [25-01-2022]   RTV San Marino 

Al via i lavori della sessione invernale dell'Assemblea Parlamentare del Consiglio d'Europa. 
Presente a Strasburgo per seguire i lavori il Capo Delegazione di San Marino, Marco Nicolini. 
Mentre gli altri membri, Mariella Mularoni, Gerardo Giovagnoli e Marica Montemaggi seguono 
collegati da remoto per le restrizioni legate al Covid imposte dal governo francese.  

Il primo tributo del Consiglio d'Europa, in apertura di plenaria, a David Sassoli: un minuto di 
silenzio in ricordo del presidente del Parlamento europeo deceduto l'11 gennaio scorso. 

L'Assemblea Parlamentare al voto poi per il propria guida: con 164 voti, contro gli 80 andati alla 
sfidante ucraina Mariia Mezentseva del Partito Popolare Europeo, è stato eletto nuovo Presidente 
per il 2022 l'olandese Tiny Kox, già in visita a San Marino - ospite di Rete - come capogruppo 
della Sinistra Unitaria Europea, nel settembre 2020. "Spero che quest'assemblea resti un foro 
indipendente per il dialogo, un'agorà dell'Europa", ha dichiarato Tiny Kox nel suo discorso di 
insediamento. Il neo presidente ha anche evidenziato che per lui resta "essenziale" mantenere 
aperto il dialogo con i governi e i parlamenti di tutti i 47 Stati membri del Consiglio d'Europa. 

Sempre relativamente ai lavori della mattinata, tornano in Emiciclo anche le contestazioni alle 
credenziali della Federazione russa. Sessione che in generale sarà ricca di temi forti: dai diritti 
LGBTI in Europa, al caso Navalny passando per la governance del calcio, fino al dibattito 
d'urgenza sull'obbligatorietà della vaccinazione anti Covid. 
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В Госдуме оценили избрание Кокса председателем ПАСЕ [25-01-2022]   IA Regnum 

В Госдуме приветствовали избрание Тини Кокса из Нидерландов на пост председателя 
ПАСЕ, передает корреспондент ИА REGNUM 24 января. 

В ближайший год Кокс планирует уделять внимание вопросам искусственного интеллекта, 
сотрудничеству с государствами-членами ПАСЕ и международными организациями, 
проблемам экстремизма, борьбе с коррупцией, отмыванием денег и социальным 
неравенством, отметил глава российской делегации в ПАСЕ, вице-спикер Госдумы Пётр 
Толстой («Единая Россия»). 

«И ни слова про «русскую угрозу», кто-то, наверное, очень огорчился», — отметил 
парламентарий в телеграм-канале. 

Он обратил внимание на слова Кокса о том, что Европе сегодня «необходима Агора» — 
площадка для обсуждения стоящих перед членами Ассамблеи вызовов. 

«Хочется надеяться, что так и будет. Популизму и истерикам не место на этой старейшей 
европейской парламентской площадке», — подчеркнул Толстой. 

Как сообщало ранее ИА REGNUM, Кокс, возглавляющий группу «Объединенных 
европейских левых», избран председателем ПАСЕ, его поддержали 164 делегата, Мария 
Мезенцева с Украины набрала 80 голосов. 

История вопроса 

Новости о взаимоотношениях России с другими странами. Политическое, экономическое, 
культурное взаимодействие, участие России в международных объединениях, активность 
российских дипломатов в ООН. 

Согласно Концепции внешней политики России целью внешнеполитической деятельности 
является «обеспечение безопасности страны и ее суверенитета, создание условий для ее 
экономического процветания, а также упрочение позиций России как одного из 
влиятельных центров современного мира». 

Среди задач России за рубежом — борьба с терроризмом, продвижение российских товаров 
и услуг на внешние рынки, восстановление ранее утраченных позиций в мире. 

Россия пытается противостоять попыткам США реализовать политику международной 
изоляции, адаптируясь под нарастающее давление со стороны ряда стран Запада. 

При этом Россия не признает «экстерриториального осуществления США своей юрисдикции 
вне рамок международного права, не приемлет попыток оказания военного, политического, 
экономического или иного давления и оставляет за собой право жестко реагировать на 
недружественные действия…». 

 

Депутат из Харькова проиграла выборы президента ПАСЕ [25-01-
2022]   Newsroom.kh.ua 

Харьковчанка Мария Мезенцева сегодня уступила на выборах главы Парламентской 
ассоциации Совета Европы. Об этом в своем Telegram-канале сообщил нардеп Алексей 
Гончаренко, который входит в состав украинской делегации. 



Revue de presse - Press Review 57 

 

 

Победу в голосовании одержал член Социалистической партии Нидерландов Тини Кокс. В 
украинских СМИ его называют одним из сторонников РФ. Именно Кокс в 2019 году 
отстаивал изменение механизма санкций, благодаря чему российская делегация смогла 
вернуться в ПАСЕ. 

Представитель Нидерландов набрал 164 голоса, в то время как Марию Мезенцеву 
поддержали 80 европарламентариев. Выборы руководителя Парламентской ассамблеи 
проводятся раз в два года. 

Напомним, Мария Мезенцева возглавляет украинскую делегацию в ПАСЕ с начала 2021 
года. Ранее этот пост занимала Елизавета Ясько. С середины года харьковчанка также 
является вице-президентом политической группы. 

 

Избран новый председатель Парламентской ассамблеи Совета Европы [25-01-
2022]   Euroradio 

Video 

24 января избран новый председатель Парламентской ассамблеи Совета Европы. Им стал 
Тини Кокс, сенатор из Нидерландов. На сессии ПАСЕ за него проголосовали 164 человека. 
Депутат Верховной Рады Украины и глава украинской делегации в Ассамблее Мария 
Мезенцева получила 80 голосов. 

Кокс избран на два года. Он сменил на посту председателя ПАСЕ Хендрика Дамса, сенатора 
из Бельгии. Тини Кокс — представитель "Социалистической партии" в Нидерландах, он 
возглавляет в Парламентской ассамблее Совета Европы группу "Объединенные 
европейские левые". 

 

PACE President pledged to fight for European values [25-01-2022]   Turan  

The first five-day part of the 2022 regular session of the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe opened in Strasbourg on January 24. The new President of the Parliamentary Assembly 
of the Council of Europe, Tiny Cox, speaking at the opening of the session stated that "to 
implement the agenda we need synergy between our activities and those of the Committee of 
Ministers, Secretary General and the Council of Europe Commissioner for Human Rights." 

To his thinking, the Council of Europe's overall priority is to remain a basis of democratic security, 
a guarantor of human rights and the rule of law, as well as a platform for effective multilateralism 
in Europe; to maintain and reaffirm its own identity as an independent forum for comprehensive 
and inclusive political dialogue and cooperation. 

Cox declared that human rights must remain at the heart of the Council of Europe's strategic 
framework;'in so doing, the implementation of the Human Rights Convention in all member 
states is a top priority for the organization. "A continuous and in-depth dialogue with all member-
states and member-parliaments is absolutely necessary for this, because only in this case we 
will be able to maintain the authority of the European Court of Human Rights by all member-
states and the Council of Europe as a whole," he said. 

Also, the President stated that the European Union' joining the Convention is a strategic priority, 
as well as a greater emphasis on the protection of social and economic rights and the promotion 
of the signing and ratification of the European Social Charter by all member-states and the 
European Union. 

https://euroradio.fm/ru/izbran-novyy-predsedatel-parlamentskoy-assamblei-soveta-evropy
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"Advocating the equality and eliminating the discrimination on any grounds is one of the priorities 
of our assembly, as we have decided. These include promoting the ratification and effective 
implementation of innovative standards and instruments of our Convention, as well as 
preventing and combating the violence against women and domestic violence. Our support for 
including the right to a safe, healthy and sustainable environment in the legal framework of its 
fundamental rights guaranteed by our Convention is also high on our agenda," Koch said. 

Fighting the corruption, money laundering, terrorism and violent extremism that destabilize 
society, was also high on the priority list, as was fighting the social inequality, the chairman said. 
"Our convention-based Council of Europe system offers us many mechanisms and tools to put 
these priorities into practice." 

"Tensions are growing while respect for the rule of law, human rights and democratic values is 
declining. Instead of achieving greater unity, there is a real and present danger of new dividing 
lines in Europe at the cost of the security of our citizens." 

 

Президент ПАСЕ обещал бороться за ценности Европы [25-01-2022]   Turan  

B Страсбурге 24 января открылась первая пятидневная часть очередной сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы 2022 года. Новый председатель Парламентской 
ассамблеи Совета Европы Тини Кокс (Tiny Kоx), выступая на открытии сессии заявил, что 
"для реализации повестки дня нам нужна синергия между нашей деятельностью и 
деятельностью Комитета министров, генерального секретаря и комиссара Совета Европы по 
правам человека". 

По его словам, общий приоритет Совета Европы состоит в том, чтобы оставаться основой 
демократической безопасности, гарантом прав человека и верховенства права, а также 
платформой для эффективного многостороннего подхода в Европе, а также сохранение и 
подтверждение собственной идентичности в качестве независимого форума для 
всеобъемлющего и инклюзивного политического диалога и сотрудничества. 

Кокс заявил, что права человека должны оставаться в самом центре стратегических рамок 
Совета Европы, при этом осуществление Конвенции по правам человека во всех 
государствах-членах является главным приоритетом организации. "Для этого абсолютно 
необходим постоянный и углубленный диалог со всеми государствами-членами и 
парламентами-членами и со всеми ними, потому что только тогда мы сможем поддержать 
авторитет Европейского суда по правам человека всеми государствами-членами и Советом 
Европы в целом", - сказал он. 

Председатель также отметил, что присоединение Европейского Союза к Конвенции также 
является стратегическим приоритетом, как и уделение более пристального внимания 
защите социальных и экономических прав и содействию подписанию и ратификации 
Европейской социальной Хартии всеми государствами-членами и Европейским Союзом. 

"Отстаивание равенства и ликвидация дискриминации по любым признакам является одним 
из приоритетов нашей ассамблеи, как мы и решили. Это включает содействие ратификации 
и эффективному осуществлению новаторских стандартов и инструментов нашей Конвенции, 
а также предотвращение насилия в отношении женщин и насилия в семье и борьба с ним. 
Наша поддержка включения права на безопасную, здоровую и устойчивую окружающую 
среду в правовую основу ее основных прав, гарантированных нашей Конвенцией, также 
является приоритетной задачей нашей повестки дня", сказал Кох. 

Как отметил председатель, борьба с коррупцией, отмыванием денег, терроризмом и 
насильственным экстремизмом, которые дестабилизируют общество, также была 
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поставлена на первое место в приоритетах, а также борьба с социальным неравенством. 
"Наша основанная на конвенциях система Совета Европы предлагает нам множество 
механизмов и инструментов для реализации этих приоритетов на практике". 

"Напряженность растет, а уважение к верховенству закона, правам человека и 
демократическим ценностям снижается. Bместо достижения большего единства существует 
реальная и существующая опасность возникновения новых разделительных линий в Европе 
ценой безопасности наших граждан." 

 

Socialistul olandez Tiny Kox a fost ales în funcţia de preşedinte al Adunării 
Parlamentare a Consiliului Europei [25-01-2022]   Stiripesurse 

Anca-Adriana Huza 

Socialistul olandez Tiny Kox a fost ales luni în funcţia de preşedinte al Adunării Parlamentare a 
Consiliului Europei (APCE), un organ însărcinat cu drepturile fundamentale ale omului şi 
democraţia, relatează AFP. 

Ales într-un mandat de un an - cu 164 de voturi - în prma sesiune plenară a APCE, la Strasbourg, 
Tiny Kox a candidat împotriva alesei ucrainene Maria Mezentseva (PPE, dreapta), care a obţnut 
80 de voturi, a anunţat organizaţia. 

”Această organizaţie trebuie să rămână pilonul securităţii democratice, garantul dreturilor omului 
şi statului de drept şi o platformă a unui multilateralism eficient în Europa”, a declarat în 
hemiciclul APCE succesorul belgianului Hendrik Daems, care a deţinut două mandate de un an 
consecutiv, potrivit News.ro. 

Un vicepreşedinte APCE în perioada 2011-2013, Tiny Kox consideră o ”prioritate absolută” 
implementarea Convenţiei europene a drepturilor omului în cele 47 de state membre ale 
Consiliului Europei (CoE). 

El şi-a expirmat dorinţa de a ”pune mai mult accentul asupra apărării drepturilor sociale şi 
economice” şi de a acţona în vederea unei ”eliminări a discriminărilor” şi unei susţineri a dreptului 
”la un mediu sigurl, sănătos şi durabil”. 

APCE - care nu are puteri constrângătoare - este un organ de dscuţie din care fac parte delegaţii 
parlamentare din cele 47 de state membre ale CoE. 

Ea se întruneşte în patru sesiuni plenare pe an, la Strasbourg, şi emite recomandări sau cere 
socoteală guvernelor în domeniul drepturilor omului. 

Una dintre misiunile APCE este să aleagă judecătorii Curţii Europene a Drepturilor Omului 
(CEDO), dar şi secretarul general al CoE şi Comisarul Drepturilor Omului al organizaţiei. 

 

SP-kopstuk nieuwe parlementsvoorzitter Raad van Europa [24-01-2022]   ANP 

Een Nederlander is gekozen tot voorzitter van het parlement van de Raad van Europa, die de 
mensenrechten in Europa bewaakt. SP'er Tiny Kox kreeg de steun van zijn collega's uit de 47 
lidstaten die de mensenrechtenorganisatie telt. 
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De parlementaire vergadering van de Raad van Europa geldt als het ideeënplatform van de 
organisatie, die met verdragen als het Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens de 
mensenrechten wil bevorderen. Van de ruim driehonderd leden komen er zeven uit Nederland. 
Zij doen aanbevelingen aan het comité van ministers van de Raad, waarin minister Wopke 
Hoekstra en de andere buitenlandministers van de lidstaten zitten. 

Kox krijgt de moeilijke taak om een vergadering te leiden van afgevaardigden uit lidstaten die 
soms op voet van oorlog verkeren, zoals Rusland en Oekraïne. Hij draait al decennia mee in de 
top van de SP en is fractievoorzitter van de partij in de Eerste Kamer. 

 

Dutch Senator Tiny Kox elected new PACE President [24-01-2022]   TASS 

Tiny Kox of the Netherlands has been elected President of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE) for this year. 

The results of the voting were announced at the first meeting of the PACE winter session on 
Monday. 

Kox scored 164 votes in his support. His only rival, Ukrainian lawmaker Maria Mezentseva, who 
heads Ukraine’s delegation to the PACE, was supported by 80 votes. 

 

Dutch Senator Tiny Kox Elected As New PACE Chairman [24-01-2022]   Sputnik 

Dutch senator Tiny Kox has been elected as the new chairman of the Parliamentary Assembly of 
the Council of Europe (PACE) on Monday, according to voting results. 

In total, Kox received 164 votes. His opponent, Maria Mezentseva from the Ukranian delegation, 
received 80 votes. 

 

Нидерландский сенатор Тини Кокс избран новым председателем ПАСЕ - 
голосование [24-01-2022]   TASS , News.am 

Нидерландский сенатор Тини Кокс в понедельник был избран 
председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) на ближайший год. 
Результаты голосования были объявлены на первом заседании зимней сессии ПАСЕ в 
Страсбурге, трансляцию которой ведет пресс-служба организации. 

За Кокса проголосовали 164 депутата ассамблеи. Его единственная соперница на этих 
выборах - глава украинской делегации в ПАСЕ, депутат Верховной рады президентской 
партии "Слуга народа" Мария Мезенцева получила только 80 голосов. 

"Для меня это большая честь, - сказал Кокс во вступительном слове, обращаясь к 
депутатам. - И я искренне благодарю своего предшественника Хендрика Дамса, чье 
председательство пришлось на столь трудный период в эти последние два года. <...> Но 
смена председателя не означает смены курса, взятого не так давно. В прошлом году мы 
приняли резолюцию по стратегическим приоритетам Совета Европы, которая уже четко 
определила нашу повестку на ближайшие годы". 
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Дамс в свою очередь приветствовал избрание Кокса в качестве своего преемника и после 
символической процедуры передачи полномочий занял место в зале вместе с остальными 
депутатами. 

Тини Кокс родился в 1953 году в Нидерландах. В 1973 году Кокс закончил экономико-
правовую программу обучения в Школе высшей экономики и административных наук в 
Эйндховене, в 1975 году он получил степень бакалавра права в Тилбургском университете. 
С самого начала своей политической карьеры он был привержен Социалистической партии 
Нидерландов, в 1993 году он стал ее генеральным секретарем. С 2003 года возглавляет 
партийную фракцию в Сенате Нидерландов, а также стал членом голландской делегации в 
ПАСЕ. До настоящего момента возглавлял в ассамблее политическую группу 
"Объединенных европейских левых". 

Dutch Senator Tiny Kox elected new PACE President [24-01-2022]   Azertag 

Tiny Kox of the Netherlands has been elected President of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE) for this year, according to TASS. 

The results of the voting were announced at the first meeting of the PACE winter session on 
Monday. 

Kox scored 164 votes in his support. His only rival, Ukrainian lawmaker Maria Mezentseva, who 
heads Ukraine’s delegation to the PACE, was supported by 80 votes. 

 

Consiglio d’Europa: l’olandese Kox presidente dell’Assemblea parlamentare. Al Sir, 
“l’Ucraina ha bisogno del nostro sostegno” [24-01-2022]   SIR 

L’olandese Tiny Cox, presidente del gruppo politico della sinistra europea unita, è stato eletto 
oggi presidente dell’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa, al posto del belga Rik 
Daems. “Servire la nostra assemblea come il primo dei servi”, questo il compito che Cox vede 
per il suo mandato di due anni, insieme a “creare circostanze in cui tutti possono lavorare al 
meglio”. In una conferenza stampa virtuale, Cox ha poi aggiunto: “Viviamo in tempi 
estremamente difficili, in cui le tensioni aumentano e questo implica che il rispetto per i diritti 
umani, lo stato di diritto e la democrazia si indeboliscono”. In una simile situazione, ha ancora 
detto Cox, “obbligo del Consiglio è usare la nostra struttura come agorà per l’Europa, in cui la 
diplomazia può portare avanti il proprio compito e raggiungere i propri obiettivi”, in una sinergia 
tra Consiglio, Comitato dei ministri e Assemblea parlamentare. A una domanda, rivolta dal Sir, 
rispetto alla tensione sull’Ucraina, Cox ha risposto: “L’Ucraina è un membro orgoglioso del 
Consiglio e ha bisogno del nostro sostegno e della nostra solidarietà. I confini vanno rispettati e 
cambiarli senza accordo tra Stati membri coinvolti non è accettabile”. Cox si è detto “preoccupato 
per tutte le iniziative che aumentano le tensioni” e ha espresso il suo plauso per le molte iniziative 
diplomatiche, invitando tutti “a lavorare per la de-scalation: non possiamo permetterci che la 
situazione ci sfugga di mano e peggiori” e questo potrà verificarsi se non si farà attenzione a 
dove è posta la linea rossa. In apertura dei lavori della plenaria, però le credenziali della 
delegazione russa sono state impugnate per motivi formali e per motivi sostanziali: la 
discussione sulla sospensione o meno dei loro poteri sarà all’attenzione dell’assemblea mercoledì 
26 gennaio. 
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Member of Russian delegation to PACE praises Dutch Senator Kox's election as 
president [24-01-2022]   Interfax 

Tiny Kox, a senator from the Netherlands, was elected president of the Parliamentary Assembly 
of the Council of Europe (PACE) at the first meeting of its winter session on Monday. 

Kox's candidacy was supported by 164 votes, the minimum number of votes to be elected 
president being 123. 

"The faction led by Tiny Kox [the Unified European Left Group] is the only one that more often 
supports Russia," Leonid Kalashnikov, a member of the Russian delegation to PACE and head of 
the State Duma CIS Affairs Committee, told Interfax. 

While Kox's position is not always consonant with Russia's, the new PACE president is a 
diplomatic enough man, he said. 

"This is the best candidate who could have been elected," Kalashnikov said. 

It was reported earlier that the Russian delegation would take part in the January session of 
PACE on January 24-28. State Duma Deputy Speaker Pyotr Tolstoy was elected the head of the 
Russian delegation. 

 

Слуцкий назвал нового главу ПАСЕ опытным политиком с объективным взглядом 
на работу [24-01-2022]   TASS 

Нидерландский сенатор Тини Кокс, избранный председателем Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ) на ближайший год, придерживается объективных взглядов, 
российскую делегацию с ним связывают конструктивные отношения. Об этом в понедельник 
журналистам заявил глава комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий. 

"Российская делегация поддержала кандидатуру Тини Кокса на пост председателя ПАСЕ. 
Он опытнейший политик с объективными взглядами на работу в ассамблее", - сказал 
депутат. 

Слуцкий напомнил, что Кокс "много лет является лидером политической группы 
"Объединенные левые", российскую делегация с ним связывали конструктивные 
отношения. 

"Тини Кокс неоднократно бывал в России с визитами по линии ПАСЕ, в том числе в составе 
наблюдательных миссий на выборах различного уровня, и на деле знаком с российскими 
реалиями. Поздравляем нового председателя", - резюмировал глава комитета. 

В ходе январской сессии ПАСЕ в понедельник за Кокса проголосовали 164 депутата 
ассамблеи. Его единственная соперница на этих выборах - глава украинской делегации в 
ПАСЕ, депутат Верховной рады от президентской партии "Слуга народа" Мария Мезенцева 
- получила только 80 голосов. 
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Новый глава ПАСЕ призвал все стороны способствовать деэскалации на востоке 
Украины [24-01-2022]   TASS 

Избранный в понедельник председатель Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) 
Тини Кокс призвал все стороны, связанные с конфликтом на востоке Украины, к снижению 
напряженности и дипломатическому решению разногласий. 

"Я призываю все причастные стороны к деэскалации. Начните говорить друг с другом. Если 
мы в Европе не будем говорить друг с другом, а будем стрелять, это будет худшее, что 
можно было бы сделать для наших граждан", - заявил он на первой пресс-конференции с 
представителями СМИ после вступления в должность. 

По его словам, в этом регионе растет напряженность. Он выразил мнение, что к этому 
причастны очень многие страны - участницы СЕ. "Я обеспокоен инициативами, которые 
приводят к росту напряженности", - подчеркнул Кокс. Председатель ПАСЕ признал, что в 
ведение организации не входят вопросы военного характера, однако заверил, что будет 
делать все для защиты прав человека и верховенства закона, поскольку "это первое, что 
попирается в случае такого сценария". 

"Я видел в последнее время много инициатив на дипломатическом фронте и аплодирую 
этим усилиям. Дипломатия должна стать ответом на кризис, а не игра военными мускулами", 
- сказал он. 

Кокс напомнил, что ПАСЕ и СЕ неоднократно озвучивали призыв к соблюдению 
международных границ Украины. "Изменять их без согласия стран-участниц неприемлемо", 
- подчеркнул он, отметив, что в СЕ уже выражали протест против воссоединения Крыма с 
Россией. Обращаясь отдельно к России, Кокс также призвал ее способствовать деэскалации 
напряженности в регионе и мирному урегулированию конфликта. 

В последние месяцы на Западе, а также в Киеве звучат заявления о якобы возможном 
вторжении России на Украину. Пресс-секретарь президента РФ Дмитрий Песков назвал их 
"пустым и безосновательным нагнетанием напряженности". При этом он не исключил, что 
это делается для оправдания попытки силового решения кризиса на юго-востоке Украины 
и предупредил, что такие действия со стороны Киева будут иметь самые серьезные 
последствия. По его словам, Москва прилагает все возможные усилия для урегулирования 
внутриукраинского конфликта в Донбассе исключительно на основе Минских соглашений. 

 

Consiglio d'Europa: guida assemblea alla Sinistra unitaria [24-01-2022]   ANSA 

La Sinistra unitaria europea guiderà l'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa per il 2022. 
Il capogruppo, il parlamentare olandese Tiny Kox, è stato eletto come presidente con 164 voti, 
contro gli 80 andati alla sfidante ucraina Mariia Mezentseva del partito popolare europeo. I 
votanti sono stati in totale 249 a fronte di 638 membri in totale, con 5 schede nulle o bianche. 
Per un'elezione al primo turno erano quindi necessari 123 voti. "Spero che quest'assemblea resti 
un foro indipendente per il dialogo, un'agorà dell'Europa", ha dichiarato Tiny Kox nel suo discorso 
di insediamento. 

Il neo presidente ha anche evidenziato che per lui resta "essenziale" mantenere aperto il dialogo 
con i governi e i parlamenti di tutti i 47 Stati membri del Consiglio d'Europa.  
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ПАСЕ избрала президентом Кокса [24-01-2022]   Ukrainian News 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) избрала своим президентом Тини Кокса. 

Об этом пресс-служба ПАСЕ сообщила в своем микроблоге Twitter, передают Українськi 
Новини. 

"Поздравляем Тини Кокса (Нидерланды, UEL), который только что был избран следующим 
председателем Парламентской ассамблеи!", - сказано в нем. 

Кокс набрал 164 голоса. 

На эту должность также баллотировалась депутат парламента Мария Мезенцева, 
кандидатуру которой предложили 40 коллег из разных стран и почти всех партий ПАСЕ. 

Однако она набрала 80 голосов. 

Как сообщали Українськi Новини, ПАСЕ намерена пересмотреть полномочия российской 
делегации 26 января. 

 

PACE Elects Kox As President [24-01-2022]   Ukrainian News 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has elected Tiny Kox as its 
President. 

The PACE press service announced this on Twitter, Ukrainian News Agency reports. 

"Congratulations to Tiny Kox (Netherlands, UEL), who has just been elected as the next President 
of the Parliamentary Assembly!" 

Cox received 164 votes. 

MP Maria Mezentseva also ran for this position, nominated by 40 colleagues from different 
countries and almost all PACE parties. 

However, she won 80 votes. 

As Ukrainian News Agency reported, PACE intends to review the powers of the Russian delegation 
on January 26. 

 

Новым председателем ПАСЕ стал голландский сенатор Тини Кокс [24-01-
2022]   Rossiyskaya Gazeta 

Нидерландский сенатор Тини Кокс стал новой главой Парламентской ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ). 

Голосование состоялось на заседании зимней сессии ПАСЕ. В пользу Кокса выступило 164 
человека. Его единственным конкурентом была депутат Верховной рады Мария Мезенцева. 
Она набрала всего 80 голосов. 
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Напомним, что председатель ПАСЕ избирается сроком на два года из числа представителей 
ассамблеи. 

 

Биография Тини Кокса, избранного новым председателем ПАСЕ [24-01-2022]   RIA 
Novosti  

Новым председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) избран 
нидерландский сенатор Тини Кокс. 

Ниже приводится биографическая справка. 

Тини Кокс (Tiny Kox) родился 6 мая 1953 года в Зелсте (ныне район Велдховен) в 
Нидерландах. 

В 1973 году окончил экономико-правовую программу обучения в Школе высшей экономики 
и административных наук в Эйндховене. В 1975 году окончил Тилбургский университет, где 
изучал право. 

С 1975 года работал в Тилбургском центре юридической помощи. Сначала был волонтером, 
затем координатором. 

В 1978 году – сотрудник отдела по общим вопросам муниципалитета Остерхаут. 

С 1978 по 1981 год – главный редактор газеты Buurtkrant. 

С 1981 по 1994 года был главным редактором журнала Социалистической партии (СП) 
Нидерландов De Tribune. Также входил в состав редколлегии Spanning, ежемесячного 
журнала Научного бюро СП. Был советником Study Center Социалистической партии. 

В 1981-2003 годах – член исполнительного комитета Социалистической партии. 

С сентября 1982 года по апрель 1999 года – член городского совет Тилбурга, председатель 
партии в парламенте. 

С 1994 года по 2003 год занимал пост генерального секретаря Социалистической партии. 

С 10 июня 2003 года – член Сената генеральных штатов (высший представительный и 
законодательный орган Нидерландов). Глава фракции СП в Сенате. 

С 2003 года Кокс также является членом Парламентской ассамблеи Совета Европы, с января 
2007 года возглавляет Группу объединенных европейских левых, одну из пяти 
политических групп, в которые входят члены ПАСЕ. 

В 2011-2013 годах был вице-президентом Ассамблеи. 

В октябре 2021 года был выдвинут на пост президента Парламентской ассамблеи Совета 
Европы на 2022 и 2023 годы на основании соглашения о ротации между пятью 
политическими группами в ПАСЕ. 

24 января 2022 года Тини Кокс был избран новым председателем Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ). 

Он стал третьим голландцем на этой должности. 



Revue de presse - Press Review 66 

 

 

Новым председателем ПАСЕ избран голландский сенатор Тини Кокс [24-01-
2022]   RIA Novosti  

Новым председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) избран 
нидерландский сенатор Тини Кокс, следует из результатов голосования, приведенных в 
понедельник председателем заседания. 

Голосование проходило на заседании зимней сессии ПАСЕ. За кандидатуру Кокса 
проголосовали 164 человек. Его конкурент - глава украинской делегации в ПАСЕ, депутат 
Верховной рады Мария Мезенцева - набрала 80 голосов. 

"Я благодарю вас за оказанную мне большую часть быть новым председателем ПАСЕ... 
Смена председателя не означает, что причина, по которой сформировали ПАСЕ, и все ее 
прошлое изменятся. Резолюция о стратегических приоритетах Совета Европы была уже 
принята, как и наша повестка на последующие годы. Я обещаю, что сделаю все возможное, 
чтобы реализовать эту повестку... Выполнение конвенции о защите прав человека всеми 
странами-членами ПАСЕ остается нашим главным приоритетом", - сказал Кокс после 
голосования. 

Тини Кокс является членом нидерландской "Социалистической партии" и главой группы 
"Объединенных европейских левых" в ПАСЕ. Он сменил на посту председателя ПАСЕ 
бельгийского сенатора Хендрика Дамса. 

Глава ПАСЕ избирается на два года из числа представителей ассамблеи. 

 

Президентом ПАСЕ избрали пророссийского представителя от Нидерландов [24-
01-2022]   UNIAN 

Президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы избрали пророссийского 
представителя от Нидерландов Тини Кокса. 

Результаты голосования объявили сегодня в рамках зимней сессии Ассамблеи в Страсбурге. 
Трансляция заседания проходит на сайте ПАСЕ. 

Также на пост президента претендовала руководитель постоянной делегации Верховной 
Рады Украины, народный депутат от фракции ”Слуга народа” Мария Мезенцева, но она не 
набрала достаточное количество голосов. 

Всего в голосовании приняло участие 249 членов ПАСЕ. Недействительными признаны 5 
бюллетеней. Для победы надо было набрать не менее 123 голоса. 

”За” кандидатуру нидерландского пророссийского представителя Кокса проголосовали 164 
члена ПАСЕ, а ”за” Мезенцеву - 80. 

Таким образом Кокса объявили избранным президентом ПАСЕ. 

Как сообщал УНИАН, ранее президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы был 
представитель Бельгии Хендрик (Рик) Дамс. Его избрали 27 января 2020 года. 

 



Revue de presse - Press Review 67 

 

 

Conseil de l'Europe: le Néerlandais Tiny Kox nouveau président de l'Assemblée 
parlementaire [24-01-2022]   AFP , Le Figaro 

Le socialiste néerlandais Tiny Kox a été élu lundi nouveau président de l'Assemblée 
parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE), organe de recommandation sur les droits humains 
et la démocratie. 

Elu pour un an par 164 votes à l'occasion de la première session plénière annuelle de l'APCE à 
Strasbourg, Tiny Kox était opposé à l'élue ukrainienne Maria Mezentseva (PPE, droite), qui a 
obtenu 80 voix, a annoncé l'organisation. 

"Cette organisation doit demeurer le pilier de la sécurité démocratique, le garant des droits 
humains et de l'Etat de droit, ainsi qu'une plateforme pour un multilatéralisme efficace en 
Europe", a déclaré dans l'hémicycle de l'institution à Strasbourg le successeur du Belge Hendrik 
Daems, qui a fait deux mandats annuels. 

Déjà vice-président de l'APCE entre 2011 et 2013, Tiny Kox a placé comme "priorité absolue" la 
mise en oeuvre de la Convention européenne des droits de l'Homme dans les 47 Etats membres 
du Conseil de l'Europe. Il a également fait part de son souhait de "mettre davantage l'accent sur 
la protection des droits sociaux et économiques", ainsi que d'oeuvrer à "éliminer les 
discriminations" et de soutenir le droit "à un environnement sûr, sain et durable". 

Dénuée de pouvoirs contraignants, l'APCE est un organe de discussion rassemblant des 
délégations de parlementaires des 47 Etats membres du Conseil de l'Europe. Tenant quatre 
sessions plénières par an à Strasbourg, elle émet des recommandations ou demande des 
comptes aux gouvernements en matière de droits humains. 

Parmi ses missions, l'APCE élit également les juges de la Cour européenne des droits de 
l'Homme (CEDH) ainsi que le secrétaire général du Conseil de l'Europe et le Commissaire aux 
droits de l'Homme de l'organisation. 

 

Председатель ПАСЕ призывает все стороны к деэскалации в ситуации с 
Украиной [24-01-2022]   Interfax , SwissInfo 

Все стороны, вовлеченные в кризисную ситуацию вокруг Украины, должны работать над 
деэскалацией, заявил сенатор из Нидерландов Тини Кокс, ранее в понедельник избранный 
председателем ПАСЕ. 

"Все стороны должны стремиться к деэскалации", - сказал он на пресс-конференции. Кокс 
также призвал Россию "соблюдать международные законы, добиться деэскалации 
ситуации". 

Также Кокс призвал к диалогу для решения спорных вопросов. "В случаях, когда в Европе 
мы не разговариваем друг с другом, начинается стрельба", - добавил он. 

Кокс отметил, что Совет Европы готов помогать в решении спорных ситуаций, однако 
напомнил, что чисто военными вопросами эта организация не занимается. 
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Новым президентом ПАСЕ стал представитель Нидерландов [24-01-2022]   Vesti.az 

В рамках зимней сессии Парламентской Ассамблеи Совета Европы избран новый 
президент.  

Как передает Vesti.az, им стал представитель Нидерландов Тини Кокс.  

Его конкурентом на пост президента ПАСЕ была украинка Мария Мезенцева. 

 

На выборах президента ПАСЕ победил пророссийский депутат-социалист [24-01-
2022]   Lenta.ru 

Президентом ПАСЕ избран пророссийский нидерландский депутат Тини Кокс 

На выборах президента Парламентской ассамблеи совета Европы (ПАСЕ) был избран 
нидерландский депутат-социалист Тини Кокс, сообщает пресс-служба ПАСЕ в официальном 
Twitter-аккаунте. 

Кокс набрал 164 голоса, тем самым победил основного соперника — главу украинской 
делегации Марию Мезенцеву, которая набрала 80 голосов. Результаты были объявлены на 
первом заседании зимней сессии ПАСЕ в Страсбурге. Кокс сменил на должности 
бельгийского депутата Хендрика Дамса. 

Новый президент воспринимается в ассамблее как пророссийский депутат. Он 
последовательно поддерживал возвращение полномочий для российской делегации и 
выступал за ее участие в сессиях ПАСЕ после того как в 2014 году Россия, которая ранее 
являлась крупнейшим вкладчиком организации, была лишена права голоса в организации. 

Президент ПАСЕ избирается на один год. Он руководит бюро ассамблеи, которое 
контролирует работу организации: готовит повестку дня для сессий и определяет вопросы, 
заслуживающие разработки докладов. 

Ранее на должность вице-президента комитета по миграции, беженцам и перемещенным 
лицам был избран представитель украинской делегации Алексей Гончаренко. Он стал 
первым украинцем на этом посту. В новой должности депутат пообещал защищать 
демократические ценности и права человека. 

24 января депутаты ПАСЕ из Литвы и с Украины оспорили полномочия России в ассамблее. 
За их инициативы проголосовали 49 и 47 участников сессии при необходимом минимуме в 
30 голосов из пяти разных национальных делегаций. 

 

Президентом ПАСЕ стал инициатор снятия санкций с делегации РФ [24-01-
2022]   Ukrainskaya Pravda 

Президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы избрали пророссийского 
представителя от Нидерландов Тини Кокса. 

Как сообщает "Европейская правда", за Кокса отдали голоса 164 делегата. 



Revue de presse - Press Review 69 

 

 

Руководитель постоянной делегации Верховной рады Мария Мезенцева, выдвинутая 
альтернативным кандидатом, получила 80 голосов. 

Тини Кокс – нидерландский парламентарий, лидер группы крайнелевых, в которую входят 
европейские коммунисты и подобные политические силы. 

Кокса считают открытым агентом Кремля и эффективным лоббистом интересов РФ в 
Ассамблее. Именно Тини Кокс был автором докладов о снятии санкций с российской 
делегации в Ассамблее, благодаря чему российская делегация вернулась в ПАСЕ в 2019 
году. 

Тини Кокс заменит на посту предыдущего президента Ассамблеи Рика Дамса. 

Ранее ЕП прогнозировала, что председательство Кокса станет непростым периодом для 
украинской делегации. 

 

Российская делегация поддержала кандидатуру Тини Кокса на пост главы 
ПАСЕ [24-01-2022]   RIA Novosti  

Российская делегация поддержала кандидатуру Тини Кокса на пост председателя ПАСЕ 

Глава думского комитета по международным делам Леонид Слуцкий заявил, что российская 
делегация поддержала кандидатуру Тини Кокса на пост председателя ПАСЕ. 

Кокс был избран председателем ПАСЕ на заседании зимней сессии в понедельник. За 
кандидатуру Кокса проголосовали 164 человек. Его конкурент - глава украинской 
делегации в ПАСЕ, депутат Верховной рады Мария Мезенцева - набрала 80 голосов. 

"Он опытнейший политик с объективными взглядами на работу в Ассамблее. Кокс много лет 
является лидером политгруппы "Объединенные левые". Российскую делегация с ним 
связывали конструктивные отношения", - сказал Слуцкий журналистам. 

По его словам, Кокс неоднократно бывал в России с визитами по линии ПАСЕ, в том числе 
в составе наблюдательных миссий на выборах различного уровня, он на деле знаком с 
российскими реалиями. 

Слуцкий сообщил, что Россия поддержала его кандидатуру. "Поздравляем нового 
председателя", - добавил он. 

 

Rik Daems takes stock of his presidency of Parliamentary Assembly [23-01-
2022]   Agence Europe 

Elected in January 2020 as President of the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe (PACE), Belgian Liberal Rik Daems’ two-year term is coming to an end. EUROPE met with 
him on Friday 21 January to take stock and to consider, from his point of view, the challenges 
that await his successor, whose election is scheduled for Monday morning at the opening of the 
Strasbourg plenary. (Interview by Véronique Leblanc) Agence Europe: What impact did the 
pandemic, which broke out very soon after your election, have on your term of office? 

Rik Daems: It was a challenge we didn’t expect! We were one of the first assemblies to set up a 
hybrid format and we were able to launch a series of parliamentary reports on the impact of this 
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pandemic on human rights in record time, so we could define the red lines that should not be 
crossed. This work should be seen in conjunction with the report by the Secretary of the Council 
of Europe on the same subject. This was essential, as recent developments show how the 
duration of the pandemic has encouraged the temptation of authoritarianism in maintaining 
restrictions. In addition, we were able to make concrete progress on important issues.  

What are these issues? 

The Assembly’s contribution to giving new impetus to the Istanbul Convention and to gender 
equality, in particular. We have worked in synergy with the other two statutory bodies, the 
Secretary General and the Committee of Ministers, to promote it among the Member States, 
including those that have doubts about it: Ukraine is now close to ratification; in Poland, I have 
been assured that there is no question of leaving; and Hungary is not going to act against this 
text.  

But Turkey left the Istanbul Convention in April 2021? 

This is true, but the promise to hold a debate in Parliament remains valid.  

From your first speech as President-elect, you announced that the environment would be at the 
heart of your mandate. Where are you at with that? 

No less than seven reports on the environment and human rights nexus have been prepared, 
debated and voted on in the last 2 years. The aim is for the Council of Europe to develop new 
measures to define new human rights standards, which represents a real paradigm shift. Again, 
synergy with the Secretary General and the Committee of Ministers is essential, as is the 
connection with the United Nations and the European Bank for Reconstruction and 
Development (EBRD). Last week, new areas of co-operation between PACE and the EBRD were 
agreed. The aim is to work together to promote gender equality and combat violence against 
women, and to promote a safe, healthy and sustainable environment.  

Artificial intelligence has also been a major focus of PACE’s work... 

Yes, it has. The Committee of Ministers is working on a Convention on this topic and PACE, which 
is included in the working groups, is making an important contribution.  

You had also announced that you wanted to visit the 47 member states of the Council of Europe, 
was that an impossible task in this pandemic? 

I was not able to do so, and that is a regret, because my aim was to meet with all national 
parliaments to foster dialogue and promote the potential contribution of a stronger connection 
with the work of PACE. I had to focus on the countries where my visit was most important.  

The next presidency will begin against a backdrop of rising tensions, notably between Russia 
and Ukraine, both members of the Council of Europe. What can PACE do? 

The Assembly and the Council of Europe as a whole can help to reduce tensions. Even if it is not 
easy when the big hitters are on the field, parliamentary diplomacy has its role to play. PACE is 
a forum where national delegations have to listen to each other and can meet outside the 
Chamber. In this respect, the pandemic has unfortunately had an impact on these informal but 
important meetings.  

What are your plans from Monday? 

I will once again be the head of the Belgian delegation to PACE and an active member of the 
Assembly, paying close attention to the issues that I consider essential: the fight for gender 
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equality and combatting violence against women, on the one hand, and the connection between 
the environment and human rights, on the other. With immense gratitude to the team that 
assisted me during my term of office. They have supported a full-time president who imposed 
an intense, sometimes frenzied pace on them, and what is more it was complicated by the 
pandemic. 

 

Депутата Верховной Рады Мезенцеву выдвинули на должность президента ПАСЕ, 
заявили в Киеве [23-01-2022]   RIA Novosti  

 Главу украинской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ), депутата 
Верховной рады от партии "Слуга народа" Марию Мезенцеву выдвинули на пост президента 
ПАСЕ, сообщает делегация Верховной рады Украины в ПАСЕ. 

Мезенцева стала главой украинской делегации в январе 2021 года. 

"Пользуясь правом, предоставленным регламентом Ассамблеи, 31 член Ассамблеи из 
разных национальных делегаций ПАСЕ в порядке, предусмотренном регламентом 
выдвинули на должность президента ПАСЕ госпожу Марию Мезенцеву, руководителя 
постоянной делегации Верховной Рады Украины в ПАСЕ, вице-президента политической 
группы EPP/CD", - сообщила в пятницу пресс-служба делегации в Facebook. 

Уточняется, что соответствующее письмо Генеральному секретарю ПАСЕ было направлено 
и подано на рассмотрение бюро. 

 

Украинская делегация будет предлагать кандидатуру Мезенцевой на пост 
президента ПАСЕ [23-01-2022]   UNIAN 

Украинская делегация будет предлагать кандидатуру народного депутата Украины Марии 
Мезенцевой (фракция ”Слуга народа”) на должность президента Парламентской 
ассамблеи Совета Европы. 

Об этом сообщается на странице постоянной делегации Верховной Рады в ПАСЕ в Facebook. 

В сообщении отмечается, что 24 января в Страсбурге начнется первая часть сессии ПАСЕ 
2022 года, одним из вопросов повестки дня которой будет избрание президента Ассамблеи 
на 2022 год. ”В соответствии с правилом 15.1 регламента Ассамблеи, 10 и более членов 
Ассамблеи могут выдвинуть кандидатуру любого члена ПАСЕ на пост президента ПАСЕ. В 
случае, если есть две и более кандидатуры на пост президента Ассамблеи - проводится 
тайное голосование членов ПАСЕ”, - сказано в сообщении. 

26 членов Ассамблеи из различных национальных делегаций ПАСЕ на пост президента ПАСЕ 
выдвинули Марию Мезенцеву - руководителя постоянной делегации ВРУ в ПАСЕ, вице-
президента политической группы EPP/CD. 

Отмечается, что соответствующее письмо генеральному секретарю ПАСЕ было направлено 
и подано на рассмотрение Бюро. 
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Главу украинской делегации выдвинули на должность президента ПАСЕ [23-01-
2022]   RBC-Ukraine , Bagnet 

Народный депутат от "Слуги народа", глава украинской делегации в Парламентской 
ассамблее Совета Европы Мария Мезенцева может стать президентом ПАСЕ. Голосование 
пройдет на следующей неделе. 

Об этом сообщает РБК-Украина со ссылкой на Facebook делегации Верховной рады в ПАСЕ. 

Сообщается, что 24 января 2022 года в Страсбурге начнется первая часть сессии ПАСЕ, а 
одним из вопросов повестки дня является избрание президента ассамблеи на 2022 год. Если 
есть две и более кандидатуры, то проводится тайное голосование. 

"Пользуясь правом, предоставленным регламентом ассамблеи, 31 член ассамблеи из разных 
национальных делегаций ПАСЕ, в порядке, предусмотренном регламентом, выдвинули на 
должность президента ПАСЕ госпожу Марию Мезенцеву, руководителя постоянной 
делегации Верховной рады в ПАСЕ", - говорится в сообщении. 

Также сообщается, что украинская делегация продолжает получать подписи членов ПАСЕ 
из разных стран. Отметим, всего в ассамблее представлены 47 стран. 

Отметим, Мезенцева возглавляет украинскую делегацию с января 2021 года. 

Напомним, осенью 2021 года ПАСЕ отклонила список украинских кандидатов на должность 
судьи Европейского суда по правам человека. Украинская сторона предлагала трех 
кандидатов, но в самой ассамблее их не одобрили. 

 

Vice Presidents / Vice-Présidents 

 

Elvira Kovač izabrana za potpredsednicu Parlamentarne skupštine Saveta Evrope [28-
01-2022]   Danas 

Potpredsednica Narodne skupštine Republike Srbije i narodna poslanica Elvira Kovač, kadar 
Saveza vojvođanskih Mađara, izabrana je za potpredsednicu Parlamentarne skupštine Saveta 
Evrope. 

Ona će ovu funkciju obavljati narednih godinu dana. Elvira Kovač je rođena 1982. godine u 
Zrenjaninu, gde je završila gimnaziju. Studirala je na Ekonomskom fakultetu u Subotici i jedan 
semestar na Univerzitetu u Beču, da bi diplomirala 2006. godine. 

Politikom je počela da se bavi 2000. godine, od kada je članica Saveza vojvođanskih Mađara, a 
sada se nalazi na mestu potpredsednice ove stranke. Od 2007. godine je poslanica u republičkoj 
skupštini. 

Iz Stalne misije Srbije pri Savetu Evrope su čestitali Elviri Kovač na ovom izboru. 
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Он не имеет морального права, – Мезенцева о скандале с россиянином-
украинофобом в ПАСЕ [27-01-2022]   24tv.ua 

Video 

Украинской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы удалось отстоять, чтобы 
вице-президентом не стал россиянин-украинофоб Петр Толстой. Он не имеет на это 
морального права. 

Об этом заявила представительница украинской делегации в ПАСЕ, нардеп Мария 
Мезенцева в авторской программе Елены Трибушной "Первые лица" на 24 канале. Она 
назвала это украинской победой. 

Украинофоба Петра Толстого из России не избрали вице-президентом ПАСЕ 

"Не имеет морального права человек, являющийся украинофобом и оскорбляющий словами 
другие делегации. Вообще – он не уважает Европейский суд по правам человека и Россия 
не выполняет решения этого суда", – пояснила Мезенцева. 

Что говорила украинская делегация 

Во время выступления в ПАСЕ Мезенцева отметила, что представители Украины устали от 
обсуждений и инициатив – это уже в третий раз после возвращения российской делегации 
в 2019 году. 

Я сказала об огромных потерях Украины, Грузии, Молдовы, которые тоже являются членами 
организации и то, что Европа должна думать о собственной безопасности, ведь Россия 
сейчас не остановится ни перед чем, подчеркнула Мезенцева. 

Украинофоб в ПАСЕ: что известно 

Глава российской делегации в ПАСЕ Петр Толстой очень хотел стать вице-президентом 
ПАСЕ. Украинцы активно боролись, чтобы этого не допустить. 

Во время голосования 25 января этого кандидатура не набрала нужное количество голосов 
– его поддержали только 79 человек. 

Толстой, к слову, скандален своим заявлением о том, что "Украины не существует, никогда 
не существовало и никогда не будет". 

 

Tolstoy did not get the votes to be elected Vice Speaker of PACE [27-01-2022]   RBC 

RBC reports that the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) rejected the 
candidacy of head of the Russian delegation and Deputy Chairman of the State Duma Pyotr 
Tolstoy for the post of Vice-President of the organization from Russia. This is stated on the PACE 
website. 

First PACE decided to hold a secret vote on this issue. During the second round Tolstoy did not 
receive the support of the absolute majority of the PACE member countries. "Thus, the seat of 
the Russian Federation remains vacant until the candidate represented by the Russian national 
delegation receives the necessary majority of votes", the message says. 

https://24tv.ua/ru/on-ne-imeet-moralnogo-prava-mezenceva-o-skandale-novosti-rossija_n1852194
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At the same time, Speaker of the State Duma Vyacheslav Volodin said that Tolstoy's candidacy 
was approved. "An attempt to organize an urgent debate in PACE and adopt a resolution on the 
Navalny case failed", he said. This is stated on the English version of the website of the lower 
house of Parliament. There are no such Volodin's words on the Russian-language version of the 
resource. 

Representative of the Ukrainian delegation to PACE, People's Deputy Oleksiy Goncharenko said 
on Telegram that "...we, together with our colleagues", prevented the election of Tolstoy. 
According to him, 79 delegations voted for the candidacy of the Russian candidate, and 106 
voted against it. 

 

Каевски избран за потпретседател на Парламентарното собрание на Советот на 
Европа [27-01-2022]   Večer , MIA 

Пратеникот од редовите на СДСМ, Дарко Каевски е избран за потпретседател на 
Парламентарното собрание на Советот на Европа. 

Потпретседателите го менуваат претседателот кога тој не е во можност да заседава со 
седницата, а по функција се и членови на Бирото на Собранието – тело кое ги координира 
активностите на Собранието и на комисиите, информираат од СДСМ. 

Каевски исто така е и шеф на делегацијата на Собранието на Република Северна 
Македонија во Парламентарното собрание кое деновиве ја одржува редовната зимска 
сесија. 

 

Russian Lawmaker Pyotr Tolstoy Not Elected PACE Vice Speaker - Voting Results [26-
01-2022]   Sputnik 

The Russian parliament's lower house deputy chairman, Pyotr Tolstoy, did not receive the 
required number of votes to be elected Vice Speaker of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE). 

In total, 185 people voted, Tolstoy received 79 votes, 106 people voted against his candidacy. 

At the PACE session that opened on Monday, one of the parliamentarians spoke out against the 
election of Tolstoy to the post of vice-speaker of the assembly. The candidacy of Tolstoy, who 
heads the Russian delegation to PACE, was submitted to a separate vote. 

On Tuesday morning, the first round of voting took place, as a result of which Tolstoy did not 
receive an absolute majority of votes. After that, a second round of voting was held, in which a 
simple majority was sufficient to approve the candidacy. 

The PACE winter session began in Strasbourg on January 24 and will last through January 28. 
The Russian delegation takes part in the session remotely. 
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Russian delegation to PACE reports problems during voting on Tolstoy's election as 
deputy speaker [26-01-2022]   Interfax 

Senator Sergei Kislyak has reported problems members of the Russian delegation experienced 
on Tuesday while voting remotely on the agenda of the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe (PACE), including the election of a Russian candidate, Pyotr Tolstoy, as PACE Vice 
President. 

"Our delegation, including myself, has been experiencing constant difficulties with voting," 
Kislyak said during a meeting by video link. 

Technical specialists had been in touch with PACE for two hours now but there was still no result, 
he said. 

"Not every member of the delegation can vote," Kislyak said. 

He asked PACE President Tini Cox whether "this situation exists in a wider format" with people 
unable to vote remotely. 

Cox said he was aware of the issues and that voting on Tolstoy's election will be over at 8:30 
p.m. MSK rather than 8 p.m. Hopefully, this will solve the problem, Cox said. 

During the day on Tuesday the PACE is voting on the matter of electing Tolstoy as Vice President. 
His is the only candidacy put to a separate vote. 

The Russian delegation like many others is taking part in the winter session remotely. 

 

Russia's Tolstoy not elected PACE deputy speaker [26-01-2022]   Interfax 

Russia's State Duma Deputy Speaker Pyotr Tolstoy has not been elected a deputy speaker of 
the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) at a session on Tuesday. 

A total of 185 people have voted, Tolstoy garnered 79 votes, and 106 votes were against him, 
the chairperson of the session said. 

Tolsoy thus did not win the relative majority of votes and is not elected the PACE deputy speaker, 
the chairperson said. 

The relevant decision was made at a session of the PACE's winter session on Tuesday. 

Tolstoy was the only candidate to be put to a separate vote. 

 

L’APCE élit ses Vice-Présidentes et Vice-Présidents [26-01-2022]   Ukraine Nouvelles 

A l'ouverture aujourd'hui de sa Session plénière d'hiver, l'Assemblée parlementaire du Conseil 
de l'Europe (APCE) a élu ses Vice-Présidentes et Vice-Présidents. 

La liste correspondante a été publiée sur le site de l’APCE. 

Jonathan Attard (Malte) 
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José Badia (Monaco) 

Theodora Bakoyannis (Grèce) 

Marta Grande (Italie) 

Antonio Gutiérrez (Espagne) 

John Howell (Royaume-Uni) 

Darko Kaevski (Macédoine du Nord) 

Elvira Kovács (Serbie) 

Armin Laschet (Allemagne) 

Arkadiusz Mularczyk (Pologne) 

Zsolt Németh (Hongrie) 

Ria Oomen-Ruijten (Pays-Bas) 

Mihail Popoşoi (République de Moldova) 

Ingjerd Schou (Norvège) 

Ionuț-Marian Stroe (Roumanie) 

Nicole Trisse (France) 

Maja Vukićević (Monténégro) 

Ahmet Yildiz (Turquie) 

Siège vacant (Portugal) 

En ce qui concerne l’élection d’un Vice-Président de l’Assemblée au titre de la Fédération de 
Russie, l’Assemblée a décidé de se prononcer le 25 janvier sur l’élection du candidat proposé par 
la délégation russe, Piotr Tolstoy, par vote au scrutin secret. 

L'Assemblée compte vingt Vice-Président(e)s qui doivent être élu(e)s chaque année au début 
d'une session ordinaire et demeurer en fonction jusqu'à l'ouverture de la session suivante. 

 

Russia’s Pyotr Tolstoy fails to score enough votes to be elected PACE Vice 
President [26-01-2022]   TASS 

Pyotr Tolstoy, who leads the Russian delegation to the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe (PACE), has failed to score enough votes to be elected PACE Vice President. 

On Tuesday, PACE elected its vice presidents. Tolstoy won the votes of 79 out of 185 participants 
in the PACE winter session, 106 delegates voted against. 
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ПАСЕ - РФ и "тараканьи бега" за деньги. Зачем и кому это нужно? [26-01-
2022]   Kavkazskiy uzel 

Замруководителя Госдумы Петр Толстой не набрал необходимое количество голосов во 
втором туре голосования для избрания вице-спикером ПАСЕ, сообщил председатель 
заседания, объявляя результаты голосования. 

«Всего проголосовали 185 человек. Господин Толстой получил 79 голосов. 106 человек 
проголосовали против (его кандидатуры). Это означает, что Толстой не получил 
относительное большинство голосов и не избирается зам.председателя ПАСЕ», – цитирует 
его РИА «Новости». 

Во вторник утром состоялся первый тур голосования, по результатам которого Толстой не 
набрал абсолютного большинства голосов. После чего был проведен второй тур 
голосования, в котором для одобрения кандидатуры было достаточно относительного 
большинства. Ранее Толстой заявил, что делегация России откажется от участия в сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), если будут ущемляться ее права. 

При этом, Россия сама же  постоянно заявляет, что ПАСЕ и ко - ничего не решает, а лишь 
трибуна для представителей маленьких стран - против РФ. И при этом -  РФ платит за это 
деньги. Намного больше, чем те, кто постоянно её там ненавидит. Может, это очередной 
"хитроплан"? :-). Ведь не будь на это воли царя, свита бы подобным -  не занималась. 

Я бы задал тот же вопрос по поводу США, но не представляю их в роли России, особенно, 
учитывая, как США относятся к разного рода судам за пределами своей страны и  решению 
международных организаций, если они идут против интересов США. 

 

Петра Толстого не выбрали вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   Rosbalt  

Зампред Госдумы Петр Толстой не сумел стать вице-спикером Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ). В голосовании в ПАСЕ участвовали 185 депутатов, за кандидатуру 
Толстого было подано только 79 голосов, против — 106, сообщает «Интерфакс». 

То есть, Толстой не смог набрать относительное большинство голосов для избрания вице-
спикером ПАСЕ. 

Кандидатуру Толстого, единственную из списка всех кандидатов, вынесли на отдельное 
голосование. 

Напомним, ранее российская делегация сообщила о проблемах с удаленным голосованием 
на этих выборах. Не все члены делегации могли проголосовать. Делегация РФ, как и многие 
делегации других стран-членов ассамблеи, принимает участие в работе зимней сессии в 
дистанционном формате. 

 

Представителя РФ не избрали вице-президентом ПАСЕ [26-01-2022]   Telegraf.by 

В украинской делегации рассказали, что смогли при помощи латвийского коллеги сорвать 
назначение Толстого. 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) поддержала инициированное украинской 
делегации обжалование избрания заместителя председателя Госдумы РФ Петра Толстого 
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вице-президентом ПАСЕ. Об этом вечером в понедельник, 25 января, сообщила заместитель 
члена постоянной делегации украинского парламента в ПАСЕ Евгения Кравчук в Facebook. 

«Украинофоб и глава российской делегации Петр Толстой не будет вице-президентом ПАСЕ! 
Ассамблея поддержала обжалование, инициированное украинской делегацией совместно с 
латвийской коллегой. Ассамблея проголосовала против его кандидатуры», — написала 
Кравчук. 

Она рассказала, что Толстого поддержало 79 парламентариев, против выступило 106. 

Ранее также сообщалось, что Украина оспорила полномочия делегации РФ в ПАСЕ. 
Ожидается, что решение будет принято 26 января. 

Также накануне был избран новый председатель ПАСЕ. Им стал нидерландский сенатор 
Тини Кокс. Его единственная соперница на этих выборах – глава украинской делегации в 
ПАСЕ, народный депутат Верховной Рады от партии Слуга народа Мария Мезенцева 
получила в два раза меньше голосов. 

 

Замглавы Госдумы Толстой не набрал большинства голосов на выборах вице-
спикера ПАСЕ [26-01-2022]   Delovoe.tv 

Как отметил председатель ПАСЕ, из 157 проголосовавших в первом туре, Толстого 
поддержали 73 депутата. 

Заместитель руководителя Госдумы Петр Толстой не получил абсолютного большинства 
голосов в первом туре голосования по его кандидатуре на пост вице-спикера ПАСЕ. Об этом 
сообщила спикер ассамблеи Тини Кокс, озвучивая результаты голосования. 

Теперь состоится второй тур голосования по выборам вице-спикера (ПАСЕ) от России. Как 
отметил председатель ПАСЕ, из 157 проголосовавших в первом туре, Толстого поддержали 
73 депутата. Для того, чтобы кандидатура была одобрена, необходимо набрать 79 голосов. 
Теперь Толстому потребуется ещё больше голосов, чтобы стать вице-спикером ПАСЕ. По 
словам Кокс, место вице-спикера ассамблеи может остаться вакантным до того момента, 
пока кандидат не получит необходимого большинства. 

 

Толстой не стал вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   IA Regnum 

Вице-спикер Госдумы, глава российской делегации в Парламентской Ассамблее Совета 
Европы (ПАСЕ) Пётр Толстой («Единая Россия») не был избран вице-спикером ПАСЕ, 
передает корреспондент ИА REGNUM 25 января. 

По кандидатуре голосовали 185 парламентариев, кандидатуру Толстого поддержали 79 
человек, 106 — проголосовали против. 

В 2021 году Толстой был избран вице-спикером ПАСЕ. 

Ранее, 24 января, были оспорены полномочия российской делегации. Комитет по 
мониторингу должен будет подготовить доклад и вынести его на обсуждение Ассамблеи, 
дебаты предложено провести в среду, 26 января, во второй половине дня. 
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Новости о взаимоотношениях России с другими странами. Политическое, экономическое, 
культурное взаимодействие, участие России в международных объединениях, активность 
российских дипломатов в ООН. 

Согласно Концепции внешней политики России целью внешнеполитической деятельности 
является «обеспечение безопасности страны и ее суверенитета, создание условий для ее 
экономического процветания, а также упрочение позиций России как одного из 
влиятельных центров современного мира». 

Среди задач России за рубежом — борьба с терроризмом, продвижение российских товаров 
и услуг на внешние рынки, восстановление ранее утраченных позиций в мире. 

Россия пытается противостоять попыткам США реализовать политику международной 
изоляции, адаптируясь под нарастающее давление со стороны ряда стран Запада. 

При этом Россия не признает «экстерриториального осуществления США своей юрисдикции 
вне рамок международного права, не приемлет попыток оказания военного, политического, 
экономического или иного давления и оставляет за собой право жестко реагировать на 
недружественные действия…». 

 

Петр Толстой не смог избраться вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   Mk.ru 

Замглавы Госдумы Петр Толстой проиграл во втором туре выборов вице-спикера ПАСЕ. 

За Толстого проголосовали 79 человек. Против его кандидатуры было подано 106 голосов.  

Таким образом российский политик не получил относительное большинство голосов и не 
стал заместителем председателя ПАСЕ. 

 

Российского политика-украинофоба Толстого не выбрали на пост вице-
президента ПАСЕ — нардеп Кравчук [26-01-2022]   Zerkalo Nedeli 

Хотя 79 голосов из 185 в Ассамблее для россиянина нашлось. 

В Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) прислушались к инициативе украинской 
делегации относительно обжалования полномочий депутата Госдумы Российской 
Федерации Петра Толстого в качестве вице-президента ПАСЕ. Об этом сообщила 
заместитель члена постоянной делегации украинского парламента в ПАСЕ Евгения Кравчук 
на своей странице в Facebook. 

"Украинофоб и глава российской делегации Петр Толстой не будет вице-президентом ПАСЕ! 
Ассамблея поддержала обжалование, инициированное украинской делегацией совместно с 
латвийской коллегой. Ассамблея проголосовала против его кандидатуры", — отметила 
Кравчук. 

Она также уточнила, что в поддержку Толстого было 79 голосов и 106 – против. 

"И это неудивительно, ведь риторика, которую позволял себе этот российский политик, 
несовместима со стандартами и ценностями Совета Европы", — подчеркнула 
парламентарий. 
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Напомним, что ранее заместителя председателя Государственной Думы РФ, главу 
российской делегации в ПАСЕ Петра Толстого избрали вице-президентом Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы вопреки протестам украинской делегации. Закрытое голосование 
за кандидатуру Толстого проходило в два тура. 

 

PACE supports appeal of Tolstoy's powers as Vice President of Assembly - MP 
Kravchuk [26-01-2022]   Interfax-Ukraine  

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has supported the initiative of the 
Ukrainian delegation concerning the appeal of the powers of MP of the State Duma of the Russian 
Federation Piotr Tolstoy as vice-president of PACE, deputy member of the permanent delegation 
of the Ukrainian parliament in PACE Yevhenia Kravchuk said. 

"Ukrainophobe and head of the Russian delegation Piotr Tolstoy will not be PACE Vice President! 
The Assembly supported the appeal initiated by the Ukrainian delegation together with its Latvian 
counterpart. The Assembly voted against his candidacy," Kravchuk said on her Facebook page. 

She also reported that there were 79 votes in favor of Tolstoy and 106 against. 

"And this is not surprising, because the rhetoric that this Russian politician allowed himself is 
incompatible with the standards and values of the Council of Europe," the MP said. 

 

Толстого не избрали вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   Lenta.ru 

Главу российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) и вице-
спикера Госдумы Петра Толстого не избрали на пост заместителя председателя этого 
парламентского органа Совета Европы в ходе заседания зимней сессии. Об этом сообщает 
ТАСС. 

Как заявил председатель заседания, 185 участников сессии проголосовали, Толстой 
получил 79 голосов «за», в то время как количество голосов «против» составило 106. «Это 
означает, что он (Петр Толстой — прим. «Ленты.ру») не получил достаточной поддержки и 
не был избран вице-председателем ПАСЕ», — резюмировал он. 

В постпредстве России при Совете Европы уточнили, что одно из мест вице-председателя 
ПАСЕ остается зарезервированным за РФ. После голосования оно останется вакантным, и 
российская делегация снова сможет заявить своего кандидата на эту должность уже на 
пленарной сессии ПАСЕ в конце апреля. Кандидатуру определит сама делегация. 

Один из участников российской делегации, депутат Госдумы Евгений Попов сообщил, что 
планируется повторно заявить кандидатуру Петра Толстого. 

18 января Толстого избрали главой российской делегации в ПАСЕ. По словам главы 
комитета Госдумы по международным вопросам Леонида Слуцкого, в январской сессии 
Ассамблеи, которая пройдет в период с 24 по 28 января, российская делегация примет 
участие в дистанционном формате. 

24 января депутат Верховной Рады, член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко 
был избран на пост вице-президента комитета по миграции, беженцам и перемещенным 
лицам, став таким образом первым украинцем, кого избрали на этот пост. 
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Толстой не набрал голосов для избрания вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   RBC 

В Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) отвергли кандидатуру главы российской 
делегации и заместителя председателя Государственной думы Петра Толстого на должности 
вице-президента организации от России. Об этом говорится на сайте ПАСЕ. 

Ассамблея прежде постановила провести по этому вопросу тайное голосование, в ходе 
второго тура Толстой не получил поддержку абсолютного большинства стран — участниц 
ПАСЕ. «Таким образом, место Российской Федерации остается вакантным до тех пор, пока 
кандидат, представленный российской национальной делегацией, не получит необходимого 
большинства голосов», — говорится в сообщении. 

Представитель делегации Украины в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ), 
нардеп Алексей Гончаренко в Telegram заявил, что «вместе с коллегами» помешал 
избранию Толстого. По его словам, за кандидатуру российского кандидата проголосовали 
79 делегаций, против — 106. 

Кандидаты в вице-президенты ПАСЕ от каждой делегации наделяются полномочиями без 
голосования, если его проведения не потребуют как минимум 20 делегаций. 

 

Украинская делегация в ПАСЕ добилась прекращения полномочий депутата 
Госдумы РФ как вице-президента ассамблеи [26-01-2022]   Ukrinform 

Украинская делегация в Парламентской ассамблее Совета Европы добилась прекращения 
полномочий депутата Государственной думы Российской Федерации Петра Толстого как 
вице-президента ассамблеи. 

Как передает Укринформ, об этом заместитель председателя фракции "Слуга народа" в 
Верховной Раде Евгения Кравчук сообщила в Фейсбуке. 

"Украинофоб и председатель российской делегации Петр Толстой не будет вице-
президентом ПАСЕ! Ассамблея поддержала обжалование, инициированное украинской 
делегацией совместно с латвийской коллегой. Только что ассамблея проголосовала против 
его кандидатуры", - написала она. 

По словам Кравчук, в поддержку Толстого было 79 голосов, 106 - против. 

Она отметила, что такая ситуация не удивительна, ведь "риторика, которую позволял себе 
этот российский политик, несовместима со стандартами и ценностями Совета Европы". 

"Нет, украинцы и россияне – не "один народ". Никто не имеет права говорить, что "Украины 
не существует, никогда не существовало и никогда не будет". Упреки Толстого в наш адрес 
и в адрес наших союзников с Baltic+ не остались без внимания . Что посеешь - то и 
пожнешь", - подчеркнула Кравчук. 

Как сообщал Укринформ, заместитель председателя фракции "Слуга народа" Евгения 
Кравчук заявила о намерении украинской делегации совместно с коллегами из Baltic+ во 
время январской сессии Парламентского Совета Европы обжаловать полномочия делегации 
Российской Федерации иполномочия депутата Государственной думы РФ Петра Толстого как 
вице-президента ПАСЕ. 

По словам члена украинской делегации в ПАСЕ Алексея Гончаренко, полномочия делегации 
Госдумы РФ будут обжаловать "на существенных основаниях". 
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Согласно процедуре ПАСЕ, таким основанием считается нарушение статьи 3 устава Совета 
Европы. В нем говорится, что каждое государство-член организации "обязательно должно 
признавать принцип верховенства права" и гарантировать основные права человека всем 
лицам, "находящимся под его юрисдикцией". 

 

Толстой не получил достаточной поддержки для избрания вице-спикером ПАСЕ - 
глава заседания [26-01-2022]   TASS 

Глава российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) вице-
спикер Госдумы Петр Толстой не набрал достаточного количества голосов для назначения 
на пост заместителя председателя этого парламентского органа Совета Европы. Об этом 
было объявлено на заседании зимней сессии ПАСЕ во вторник. 

"Согласно полученным данным, 185 участников сессии проголосовали, господин Толстой 
получил 79 голосов "за", тогда как количество отрицательных голосов составило 106, - 
заявил председатель заседания. - Это означает, что он не получил достаточной поддержки 
и не был избран вице-председателем ПАСЕ". 

Как уточнили корр. ТАСС в постпредстве РФ при Совете Европы, одно из мест вице-
председателя ПАСЕ остается зарезервированным за Россией. После сегодняшнего 
голосования оно останется вакантным, и российская делегация снова сможет заявить своего 
кандидата на эту должность уже на пленарной сессии ПАСЕ в конце апреля. Кандидатура 
определяется самой делегацией. 

Как написал в своем телеграм-канале один из участников российской делегации Евгений 
Попов, планируется повторно заявить кандидатуру Петра Толстого. До этого в 2021 году он 
уже избирался на данный пост сроком на один год. 

 

Петра Толстого не выбрали вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   Rosbalt  

Зампред Госдумы Петр Толстой не сумел стать вице-спикером Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ). В голосовании в ПАСЕ участвовали 185 депутатов, за кандидатуру 
Толстого было подано только 79 голосов, против — 106, сообщает «Интерфакс». То есть, 
Толстой не смог набрать относительное большинство голосов для избрания вице-спикером 
ПАСЕ. Кандидатуру Толстого, единственную из списка всех кандидатов, вынесли на 
отдельное голосование. Напомним, ранее российская делегация сообщила о проблемах с 
удаленным голосованием на этих выборах. Не все члены делегации могли проголосовать. 
Делегация РФ, как и многие делегации других стран-членов ассамблеи, принимает участие 
в работе зимней сессии в дистанционном формате. 

 

Парламентская ассамблея Совета Европы осталась без вице-спикера от 
России [26-01-2022]   Sputnik 

Кандидатуру Петра Толстого на пост вице-председателя ПАСЕ, в отличие от остальных 18, 
вынесли на отдельное голосование 

Участники Парламентской ассамблеи Совета Европы дважды отклонили кандидатуру 
заместителя председателя Госдумы, руководителя российской делегации в ПАСЕ Петра 
Толстого на пост вице-спикера ассамблеи. 
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Зимняя сессия ПАСЕ началась в Страсбурге 24 января и продлится до 28 января. Российская 
делегация принимает участие в зимней сессии ПАСЕ в дистанционном формате. 

В понедельник одна из делегатов выступила против избрания Толстого на должность вице-
спикера ассамблеи. Кандидатуру российского парламентария вынесли на отдельное 
голосование. Другие 18 кандидатур на должность вице-спикера ПАСЕ были одобрены. 

Во вторник утром состоялся первый тур голосования, по результатам которого Толстой не 
набрал абсолютного большинства голосов. В поддержку Толстого высказались 73 из 157 
проголосовавших. Для того, чтобы кандидатура вице-спикера от РФ была одобрена, 
требовалось 79 голосов. 

Во втором туре голосования для одобрения кандидатуры российского претендента было 
достаточно относительного большинства. 

"Всего проголосовали 185 человек. Господин Толстой получил 79 голосов. Против 
проголосовали 106 человек. Это означает, что господин Толстой не получил относительное 
большинство голосов и не избирается заместителем председателя ПАСЕ", - объявил 
председатель асссамблеи Тини Кокс. 

По его словам, если кандидат не получает нужного числа голосов, место вице-спикера 
ассамблеи остается вакантным до тех пор, пока кандидат от российской делегации не 
получит необходимого большинства. 

Ранее депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис Зингерис и Евгения Кравчук оспорили 
полномочия России в ПАСЕ. Мониторинговая комиссия должна будет подготовить доклад по 
полномочиям российской делегации, а комиссия по регламенту - дать соответствующее 
заключение. 
Толстой заявил, что любое ущемление в правах парламентариев из России в ПАСЕ приведет 
к тому, что делегация покинет сессию. 

"Наши дорогие друзья из Прибалтики и с Украины не изменяют своим традициям: в первый 
день зимней сессии ПАСЕ они оспорили полномочия российской делегации. Как, впрочем, 
они это делают каждый год… Наша позиция остается неизменной: любое ущемление в 
правах наших парламентариев приведет к тому, что мы покинем сессию", - подчеркнул 
глава российской делегации. 

По его словам, представители РФ готовы принимать участие в работе ассамблеи только на 
равноправной основе, пользуясь всеми правами, предусмотренными уставом организации. 
Российской стороне остается надеяться на "здравый смысл европейских коллег, которые не 
пойдут на поводу у провокаторов", добавил Толстой. 

Дебаты по полномочиям российской делегации состоятся в среду, 26 января. Чтобы 
предложение лишить делегацию РФ полномочий вступило в силу, за него должны 
проголосовать не менее 30 депутатов из пяти стран. До принятия решения российская 
делегация обладает такими же правами, как и все члены ПАСЕ, но не может голосовать по 
вопросу своих полномочий. 

 

Толстой не смог избраться вице-спикером ПАСЕ [26-01-2022]   Gazeta.ru 

Петр Толстой не получил достаточно голосов на выборах вице-спикера ПАСЕ 

Главу российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) и вице-
спикера Государственной думы Петра Толстого не избрали на пост заместителя 
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председателя этого парламентского органа Совета Европы во время заседания зимней 
сессии, передает ТАСС. 

Председатель заседания заявил, что 79 участников сессии в ходе голосования высказались 
в поддержку Толстого, а 106 участников сессии выступили «против». В голосовании 
приняли участие 185 участников сессии. 

«Это означает, что он (Петр Толстой — «Газета.Ru») не получил достаточной поддержки и 
не был избран вице-председателем ПАСЕ», — подытожил председатель заседания. 

Как рассказали агентству в постпредстве РФ при Совете Европы, одно из мест вице-
председателя ПАСЕ остается зарезервированным за Россией. После голосования оно 
останется вакантным, и российская делегация вновь сможет заявить своего кандидата на 
данную должность уже на пленарной сессии ПАСЕ в конце апреля. Кандидатуру определит 
сама делегация. 

Один из участников российской делегации, депутат Госдумы Евгений Попов написал в своем 
Telegram-канале, что планируется повторно заявить кандидатуру Толстого. 

Ранее стало известно, что члены ПАСЕ на открытии зимней сессии оспорили полномочия 
российской делегации по инициативе парламентариев от Литвы и Украины. Протесты будут 
переданы в соответствующие комитеты. Дебаты по вопросу полномочий российской 
делегации в ПАСЕ предлагается провести 26 января. 

В январе 2021 года парламентская ассамблея Совета Европы закрепила в своем регламенте 
возможность использования трехстороннего механизма реагирования на нарушения устава 
СЕ, который может быть активирован при серьезных нарушениях правил организации и 
поддержке не менее трети участников ПАСЕ. Основная цель механизма — обеспечение 
выполнения страной-участницей своих обязательств перед организацией. 

 

Vice Duma non ottiene vice presidenza assemblea Consiglio Europa [26-01-
2022]   ANSA 

Petr Tolstoi, vice presidente della Duma, non è riuscito a farsi eleggere alla vice presidenza 
dell'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa, mentre oggi le azioni del Cremlino saranno 
scrutate con grande attenzione sia dai parlamentari dei restanti 46 Stati membri 
dell'organizzazione che dai giudici della Corte europea dei diritti umani (Cedu). 

In genere l'assemblea parlamentare elegge senza votare i propri vice presidenti indicati dalle 
delegazioni nazionali. Ma la candidatura di Petr Tolstoi è stata contestata e quindi è stato 
necessario un voto. Nelle due tornate Tolstoi non ha ottenuto i voti necessari a ottenere l'incarico. 

Intanto questo pomeriggio l'assemblea parlamentare dovrà decidere se la delegazione russa può 
partecipare pienamente ai suoi lavori oppure deve essere sanzionata perché il Paese non rispetta 
gli obblighi assunti in quanto membro del Consiglio d'Europa. Inoltre i parlamentari discuteranno 
e voteranno un rapporto sull'avvelenamento di Alexei Navalny. Infine questa mattina Mosca è 
seduta sul banco degli imputati alla Corte di Strasburgo accusata dall'Olanda dell'abbattimento 
del volo MH17, oltre che da Kiev per numerose violazioni in Ucraina orientale durante il conflitto 
del 2014.  
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CDU-Politiker; Gescheiterter Kanzlerkandidat: Armin Laschet hat einen neuen Job [25-
01-2022]   Focus Online 

Armin Laschet kann wieder lachen: Der gescheiterte Kanzlerkandidat der Union ist am Montag 
zum  Vizepräsidenten der Parlamentarischen Versammlung des Europarats gewählt worden. "Ich 
freue mich", so Laschet. 

Der scheidende CDU-Vorsitzende und ehemalige Kanzlerkandidat Armin Laschet ist zum 
Vizepräsidenten der Parlamentarischen Versammlung des Europarats bestimmt worden. Die 
Abgeordneten aus den 47 Mitgliedstaaten der Institution wählten den Christdemokraten am 
Montag in Straßburg per Zustimmung ins Amt. Zuvor hatten die "Badischen Neuesten 
Nachrichten" über die Personalie berichtet. 

Laschet ist neuer Vizepräsidenten der Parlamentarischen Versammlung des Europarats 

"Ich freue mich, einen Beitrag zur wichtigen Arbeit des Europarates leisten zu können", hieß es 
von Laschet nach der Wahl. Der Europarat stehe für die Förderung von Menschenrechten, 
Demokratie und Frieden in Europa. Die aktuelle Lage im Osten des Kontinents verdeutliche, wie 
wichtig diese Aufgaben für ganz Europa seien. 

PDF-Kasten - Buchtipp: 

Der CDU-Politiker ist nun einer von insgesamt 20 Vizepräsidentinnen und -präsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats. Allerdings muss Portugal den ihm zustehenden 
Posten noch besetzen, über den russischen Kandidaten wird am Dienstag einzeln abgestimmt. 

Armin Laschet nach verlorener Bundestagswahl nur noch einfacher Abgeordneter 

Der Vizepräsident vertritt den Präsidenten in seiner Abwesenheit oder wenn dieser sich an 
Debatten als Redner beteiligt und leitet dann etwa die Sitzungen der Versammlung. Deutschland 
steht aufgrund seiner Größe jedes Jahr ein Vizepräsident zu, kleinere Länder wechseln sich ab. 
Bei der Sitzung am Montag wählten die Abgeordneten mit dem Niederländer Tiny Kox auch einen 
neuen Präsidenten. 

Zur Parlamentarischen Versammlung kommen viermal im Jahr Abgeordnete der 47 Staaten des 
Europarats zusammen. Der Europarat mit Sitz in Straßburg wacht über die Menschenrechte in 
seinen Mitgliedsländern und ist kein Organ der Europäischen Union. 

Fazit-Kasten - Das könnte Sie auch interessieren Bund und Länder diskutieren - Wer soll sich 
laut neuer PCR-Test-Regelung noch kostenlos testen können? 

 

Armin Laschet ist jetzt einer von 20 Vizepräsidenten der Parlamentarischen 
Versammlung des Europarats [25-01-2022]   Spiegel Online 

Neuer Job für Armin Laschet: Zwei Tage nach der Wahl von Friedrich Merz zum CDU-
Vorsitzenden hat der Ex-Kanzlerkandidat eine neue Aufgabe im Europarat. Seine Position teilt er 
sich jedoch mit 19 weiteren. 

Nach dem Rückzug aus der Bundespolitik zieht es Armin Laschet in die Europapolitik. Der 
scheidende CDU -Vorsitzende und ehemalige Kanzlerkandidat ist zum Vizepräsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats bestimmt worden. Die Abgeordneten aus den 
47 Mitgliedstaaten der Institution wählten den Christdemokraten am Montag in Straßburg per 
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Zustimmung ins Amt. »Ich freue mich, einen Beitrag zur wichtigen Arbeit des Europarats leisten 
zu können«, hieß es von Laschet nach der Wahl. 

Der Europarat stehe für die Förderung von Menschenrechten, Demokratie und Frieden in Europa. 
Die aktuelle Lage im Osten des Kontinents verdeutliche, wie wichtig diese Aufgaben für ganz 
Europa seien. 

Deutschland steht jedes Jahr ein Vizepräsident zu 

Der CDU-Politiker ist nun einer von insgesamt 20 Vizepräsidentinnen und -präsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats. Allerdings muss Portugal den ihm zustehenden 
Posten noch besetzen, über den russischen Kandidaten wird am Dienstag einzeln abgestimmt. 

Der Vizepräsident vertritt den Präsidenten in seiner Abwesenheit oder wenn dieser sich an 
Debatten als Redner beteiligt und leitet dann etwa die Sitzungen der Versammlung. Deutschland 
steht aufgrund seiner Größe jedes Jahr ein Vizepräsident zu, kleinere Länder wechseln sich ab. 
Bei der Sitzung am Montag wählten die Abgeordneten mit dem Niederländer Tiny Kox auch einen 
neuen Präsidenten. 

Zur Parlamentarischen Versammlung kommen viermal im Jahr Abgeordnete der 47 Staaten des 
Europarats zusammen. Der Europarat mit Sitz in Straßburg wacht über die Menschenrechte in 
seinen Mitgliedsländern und ist kein Organ der Europäischen Union. 

Laschet hatte am Samstag den CDU-Vorsitz an Friedrich Merz abgetreten. Der ehemalige 
Kanzlerkandidat und NRW-Ministerpräsident hatte sich nach dem historisch schlechten Ergebnis 
der CDU bei der Bundestagswahl im September 2021 von seinen Ämtern zurückgezogen. Merz 
wurde beim CDU-Parteitag mit knapp 95 Prozent der Stimmen zum Vorsitzenden gewählt. 

 

Laschet zum Vizepräsidenten in Europarats-Gremium gewählt [25-01-2022]   Der 
Tagesspiegel Online , DPA 

„Beitrag zur wichtigen Arbeit“ 

Der scheidende CDU-Vorsitzende ist somit einer von insgesamt 20 Vizepräsidenten der 
parlamentarischen Versammlung des Europarats. 

Der scheidende CDU-Vorsitzende und ehemalige Kanzlerkandidat Armin Laschet ist zum 
Vizepräsidenten der Parlamentarischen Versammlung des Europarats bestimmt worden. Die 
Abgeordneten aus den 47 Mitgliedstaaten der Institution wählten den Christdemokraten am 
Montag in Straßburg per Zustimmung ins Amt. 

„Ich freue mich, einen Beitrag zur wichtigen Arbeit des Europarates leisten zu können“, hieß es 
von Laschet nach der Wahl. Der Europarat stehe für die Förderung von Menschenrechten, 
Demokratie und Frieden in Europa. Die aktuelle Lage im Osten des Kontinents verdeutliche, wie 
wichtig diese Aufgaben für ganz Europa seien. 

Der CDU-Politiker ist nun einer von insgesamt 20 Vizepräsidentinnen und -präsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats. Allerdings muss Portugal den ihm 
zustehenden Posten noch besetzen, über den russischen Kandidaten wird am Dienstag einzeln 
abgestimmt. 

Der Vizepräsident vertritt den Präsidenten in seiner Abwesenheit oder wenn dieser sich an 
Debatten als Redner beteiligt und leitet dann etwa die Sitzungen der Versammlung. 
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Deutschland steht aufgrund seiner Größe jedes Jahr ein Vizepräsident zu, kleinere Länder 
wechseln sich ab. Bei der Sitzung am Montag wählten die Abgeordneten mit dem Niederländer 
Tiny Kox auch einen neuen Präsidenten. 

Zur Parlamentarischen Versammlung kommen viermal im Jahr Abgeordnete der 47 Staaten 
des Europarats zusammen. Der Europarat mit Sitz in Straßburg wacht über die Menschenrechte 
in seinen Mitgliedsländern und ist kein Organ der Europäischen Union. 

 

Wadephul: Glückwunsch an Armin Laschet / Europarat ist Säule für Demokratie, 
Menschenrechte und Rechtstaat im euroatlantischen Raum [25-01-2022]   APA-OTS 

Auf ihrer Sitzung am 24. Januar 2022 hat die Parlamentarische Versammlung des Europarats 
Armin Laschet zu einem ihrer Vizepräsidenten gewählt. Hierzu erklärt der stellvertretende 
Vorsitzende der CDU/CSU-Fraktion im Deutschen Bundestag, Johann David Wadephul: 

"Mit Armin Laschet hat die Parlamentarische Versammlung des Europarats einen erfahrenen, 
international versierten und bestens vernetzten Politiker aus den Reihen der CDU/CSU-Fraktion 
zu ihrem Vizepräsidenten gewählt. Herzlichen Glückwunsch Armin Laschet! Armin Laschet wird 
auch stellvertretender Leiter der deutschen Delegation und Leiter der CDU/CSU-Gruppe 
innerhalb der Parlamentarischen Versammlung des Europarats sein. Damit trägt er entscheidend 
zur Arbeit dieser wichtigen Institution bei. 

Der Europarat ist die älteste paneuropäische Institution. Sie ist auch die erste Institution, die 
Deutschland nach dem Terror des Nazi-Regimes 1945 überhaupt als Mitglied aufgenommen hat. 
Kernaufgabe des Europarats ist der Schutz der Menschen- und Bürgerrechte, der 
Rechtsstaatlichkeit und der pluralistischen Demokratie in all seinen 47 Mitgliedstaaten, in denen 
mehr als 800 Millionen Bürgerinnen und Bürgern leben. 

Mit der Durchsetzung von Urteilen des Europäischen Gerichtshofs für Menschenrechte in 
Russland und der Türkei kommt dem Europarat aktuell eine besondere politische Bedeutung zu. 
Die CDU/CSU-Fraktion stärkt dem Europarat den Rücken und fordert Russland und die Türkei 
auf, die Urteile vollumfänglich umzusetzen. 

Der Dank gilt auch dem bisherigen deutschen Delegationsleiter, Vizepräsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats und ehemaligen Mitglied der CDU/CSU-
Fraktion, Andreas Nick, der maßgeblich dazu beigetragen hat, den Europarat in den vergangenen 
Jahren erfolgreich durch schwieriges Fahrwasser zu geleiten." 

 

Maja Vukićević izabrana za potpredsjednicu Parlamentarne skupštine Savjeta 
Evrope [25-01-2022]   Vijesti  

DNP u saopštenju navodi da je "sve to, nesumnjivo, osobita čast i priznanje za Maju Vukićević, 
kao i za Partiju koju predstavlja, za poslanički klub DF-a, kao i Skupštinu Crne Gore u cjelini" 

Potpredsjednica Demokratske narodne partije (DNP) i poslanica poslaničkog kluba Demokratski 
front (DF) Maja Vukićević izabrana je za potpredsjednicu Parlamentarne Skupštine Savjeta 
Evrope na današnjoj sjednici. 

Iz DNP poručuju da sa ponosom ističu ovu vijest te da su "mediji prenijeli i informaciju da će 
Maja Vukićević, kao i ostale izabrane potpredsjednice Parlamentarne Skupštine, po redosljedu, 
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prema starosnom kriterijumu, kao jedna od osamnaest potpredsjednika, biti u prilici i da 
predsjedava Skupštinom SE". 

DNP u saopštenju navodi da je "sve to, nesumnjivo, osobita čast i priznanje za Maju Vukićević, 
kao i za Partiju koju predstavlja, za poslanički klub DF-a, kao i Skupštinu Crne Gore u cjelini." 

"Od posebnog značaja svakako je i informacija da je Vukićević izabrana za potpredsjednicu 
prema inicijalnom predlogu cjelokupne delegacije Crne Gore u PSSE", zaključuje se u saopštenju. 

 

Hajduković izabran na novu dužnost Parlamentarne skupštine Vijeća Europe [25-01-
2022]   Večernji list 

Zastupnik u saborskom klubu Socijaldemokrata Domagoj Hajduković izabran je za 
potpredsjednika Odbora za migracije, izbjeglice i raseljene osobe Parlamentarne skupštine Vijeća 
Europe koja je danas započela sa zimskim zasjedanjem u Strasbourgu, navodi se u priopćenju. 

Priopćenje prenosimo u cijelosti. 

"Ovo je zadnja u nizu odgovornih dužnosti koje je Hajduković obnašao u tijelima Parlamentarne 
skupštine: u više je navrata bio potpredsjednik Grupe Socijalista, demokrata i zelenih, član je 
Predsjedništva Grupe, dugogodišnji je koordinator Socijalista u Odboru za migracije, a 
predsjedao je i Pododborom za integraciju. 

Hajduković se do sada istaknuo u radu Parlamentarne skupštine u području migracija. 
Sudjelovao je u i vodio brojne misije i istraživačke posjete Odbora za migracije i Parlamentarne 
skupštine, te je autor tri rezolucije Skupštine: o ekstrateritorijalnom azilu i stvaranju sigurnih 
zona, o spašavanju života na Mediteranu i o pravima i obavezama nevladinih organizacija koje 
pomažu migrantima. Trenutno je izvjestitelj za rezoluciju o integraciji migranata", navodi se u 
priopćenju u kojem čestitaju Hajdukoviću na novoj dužnosti. 

 

Толстой не набрал большинства голосов на выборах вице-спикера ПАСЕ [25-01-
2022]   RIA Novosti  

Замглавы Госдумы Толстой не набрал большинства голосов на выборах вице-спикера ПАСЕ 

Замруководителя Госдумы Петр Толстой в первом туре голосования по его кандидатуре на 
пост вице-спикера ПАСЕ не получил абсолютного большинства голосов, поэтому состоится 
второй тур голосования, сообщил спикер ассамблеи Тини Кокс, объявляя результаты 
голосования. 

"Господин Петр Толстой не получил абсолютного большинства голосов в первом туре. 
Поэтому состоится второй тур голосования по выборам вице-спикера (ПАСЕ) от РФ", - сказал 
председатель ПАСЕ. 

Он отметил, что из 157 проголосовавших в первом туре в поддержку Толстого высказались 
73 депутата. Для того, чтобы его кандидатура была одобрена, необходимо было 79 голосов. 

Теперь "Если кандидат не получает необходимого числа голосов, место вице-спикера 
ассамблеи останется вакантным до того момента, пока кандидат, представленный от 
российской делегации, не получит необходимого большинства", - отметил Кокс.для 
одобрения его кандидатуры необходимо относительное большинство голосов. 
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На открывшейся в понедельник сессии ПАСЕ одна из парламентариев выступила против 
избрания Толстого на должность вице-спикера ассамблеи и призвала провести отдельное 
голосование. Кандидатура Толстого, который является руководителем российской 
делегации в ПАСЕ, была вынесена на отдельное голосование, которое проходило во 
вторник с утра. 

Результаты второго тура голосования будут объявлены в 18.00 (20.00 мск), отметил 
председатель ассамблеи. 

Зимняя сессия ПАСЕ началась в Страсбурге 24 января и продлится до 28 января. Российская 
делегация принимает участие в зимней сессии ПАСЕ в дистанционном формате. 

 

Laschet soll Vize-Präsident im Europarat werden [24-01-2022]   Badische Neueste 
Nachrichten 

Neue Karriere in Europa: Armin Laschet soll diese Woche in Straßburg von der Parlamentarischen 
Versammlung des Europarats zum Vize-Präsidenten gewählt werden. Eigentlich steht der Posten 
der SPD zu. Doch die verzichtet zu Gunsten 

Der scheidende CDU-Bundesvorsitzende Armin Laschet soll in dieser Woche in Straßburg zum 
Vizepräsident der Parlamentarische Versammlung des Europarats (PACE) gewählt werden. 

Der deutsche Delegationsleiter Frank Schwabe (SPD) bestätigte am Sonntag auf Anfrage der 
Badischen Neuesten Nachrichten (BNN) entsprechende BNN-Informationen aus der CDU-Spitze. 

Der Europarat (englisch Council of Europe) und seine Parlamentarische Versammlung (PACE) in 
Straßburg ist institutionell nicht mit der Europäischen Union (EU) verbunden, auch wenn beide 
Europaflagge und Europahymne verwenden. Dem Europarat gehören 47 Staaten an, darunter 
auch Nicht-EU-Staaten wie Russland und Aserbaischan. 

Der Parlamentarischen Versammlung obliegt unter anderem die Wahl des 
Menschenrechtskommissars des Europarats sowie die Wahl der Richter des Europäischen 
Gerichtshofs für Menschenrechte. 

Deutschland steht als einem der größten Beitragszahler ein dauerhafter Vize-Posten in der 
Europäischen Versammlung zu. Andere Länder rotieren. Zuletzt war der nicht mehr in den 
Bundestag gewählte CDU-Abgeordnete Andreas Nick Vize-Präsident der PACE. 

Delegationsleiter verzichtet zu Gunsten von Laschet 

Da im neuen Bundestag die SPD die größte Fraktion stellt, hatte der neue deutsche 
Delegationsleiter Frank Schwabe den ersten Zugriff auf das Vizepräsidentenamt. Schwabe 
bestätigte den BNN, dass er Laschet für das Amt vorgeschlagen habe. Zu den Hintergründen 
wollte Schwabe sich am Sonntag aber nicht äußern. 

Die Geschichte von CDU und CSU im Europarat ist nicht ganz unbelastet. Im Zuge der 
Aserbaidschan-Affäre gab es in den vergangenen Jahren auch Vorwürfe gegen mehrere 
Abgeordnete der Union, darunter der ehemalige deutsche PACE-Delegationsleiter und Ex-
Bundestagsabgeordnete Axel E. Fischer (CDU) aus Eggenstein-Leopoldshafen. 
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Народного депутата Гончаренко избрали вице-президентом Комитета по 
миграции, беженцам ПАСЕ [24-01-2022]   Ukrinform 

Народный депутат от "Европейской солидарности", член украинской делегации в ПАСЕ 
Алексей Гончаренко избран вице-президентом Комитета по миграции, беженцам 
Парламентской Ассамблеи Совета Европы. 

Как передает Укринформ, об этом Гончаренко сообщил в Твиттере. 

"Меня избрали вице-президентом Комитета по миграции, беженцам и перемещенным лицам 
Парламентской Ассамблеи Совета Европы", - написал Гончаренко. 

По его словам, это впервые, когда украинец занял этот пост. 

Нардеп добавил, что "Продолжаем работать в ПАСЕ и отстаивать демократические ценности 
и права человека". 

Как сообщал Укринформ, в Страсбурге 24 января начинает работу зимняя сессия 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, которая продлится до 28 января. 

Сегодня новым президентом Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) избран 
представитель от Нидерландов Тини Кокса, известный пророссийской позицией. 

 

Wahl Laschets zu Vize-Präsident der Parlamentarischen Versammlung des 
Europarats [24-01-2022]   AFP 

Der frühere Unions-Kanzlerkandidat Armin Laschet ist am Montag zu einem der Vize-Präsidenten 
der Parlamentarischen Versammlung des Europarats gewählt worden. Er freue sich sehr "über 
die parteiübergreifende Unterstützung bei dieser Wahl", erklärte Laschet am Montag. Nach 
einem Bericht der "Badischen Neuesten Nachrichten" wurde Laschet vom Leiter der deutschen 
Delegation bei der Versammlung, Frank Schwabe (SPD), vorgeschlagen. 

Dem Europarat gehören 47 Mitgliedsstaaten an, darunter auch Russland und die Türkei. Die 
Parlamentarische Versammlung tagt viermal im Jahr in Straßburg. Insgesamt gibt es bei ihr 20 
Vize-Präsidentenposten. Während diese von kleineren Staaten abwechselnd besetzt werden, hat 
Deutschland dauerhaft Anspruch auf ein Vize-Amt. Gewählt werden die Vize-Präsidenten immer 
zu Jahresanfang zum Auftakt der Sitzungsperiode. 

"Gerade in außen- und sicherheitspolitisch angespannten Zeiten ist es wichtig, dass der Dialog 
auf allen Ebenen weitergeht", erklärte Laschet, der Bundestagsabgeordneter ist. "Die 
Parlamentarische Versammlung des Europarats verbindet fast alle Länder Europas - auch jene, 
die nicht Mitglieder der Europäischen Union sind." Er freue sich, einen Beitrag für die Förderung 
von Menschenrechten, Demokratie und Frieden in Europa leisten zu können, betonte Laschet. 

Nach der schweren Wahlniederlage bei der Bundestagswahl hatte der 60-jährige Laschet auch 
seinen Posten als CDU-Vorsitzender zur Verfügung gestellt. Am Samstag wurde Friedrich Merz 
bei einem Online-Parteitag zu seinem Nachfolger gewählt. Da aus rechtlichen Gründen zur 
Bestätigung noch eine Briefwahl nötig ist, wird Merz das Amt voraussichtlich aber erst Ende 
Januar antreten können. 
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Laschet wird Vizepräsident des Europarats-Gremium; Europarat [24-01-
2022]   Hannoversche Allgemeine Zeitung 

Der ehemalige Kanzlerkandidat Armin Laschet ist zum Vizepräsidenten der Parlamentarischen 
Versammlung des Europarats gewählt worden. „Ich freue mich, einen Beitrag zur wichtigen 
Arbeit des Europarates leisten zu können“, sagte Laschet. Die Mitgliedstaaten wählten den 
Christdemokraten per Zustimmung ins Amt. 

Der scheidende CDU-Vorsitzende und ehemalige Kanzlerkandidat Armin Laschet ist zum 
Vizepräsidenten der Parlamentarischen Versammlung des Europarats bestimmt worden. Die 
Abgeordneten aus den 47 Mitgliedstaaten der Institution wählten den Christdemokraten am 
Montag in Straßburg per Zustimmung ins Amt. 

„Ich freue mich, einen Beitrag zur wichtigen Arbeit des Europarates leisten zu können“, hieß es 
von Laschet nach der Wahl. Der Europarat stehe für die Förderung von Menschenrechten, 
Demokratie und Frieden in Europa. Die aktuelle Lage im Osten des Kontinents verdeutliche, wie 
wichtig diese Aufgaben für ganz Europa seien. 

Der CDU-Politiker ist nun einer von insgesamt 20 Vizepräsidentinnen und -präsidenten der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats. Allerdings muss Portugal den ihm zustehenden 
Posten noch besetzen, über den russischen Kandidaten wird am Dienstag einzeln abgestimmt. 

Deutschland steht jedes Jahr ein Vizepräsident zu 

Der Vizepräsident vertritt den Präsidenten in seiner Abwesenheit oder wenn dieser sich an 
Debatten als Redner beteiligt und leitet dann etwa die Sitzungen der Versammlung. Deutschland 
steht aufgrund seiner Größe jedes Jahr ein Vizepräsident zu, kleinere Länder wechseln sich ab. 
Bei der Sitzung am Montag wählten die Abgeordneten mit dem Niederländer Tiny Kox auch einen 
neuen Präsidenten. 

Markus Söder entschuldigt sich für Rolle der CSU im Unionsstreit 

Friedrich Merz ist CDU-Vorsitzender: Parteitag stimmt mit 95 Prozent der Stimmen dafür 

CDU-Aufbruch mit Merz und Verstand? 

Zur Parlamentarischen Versammlung kommen viermal im Jahr Abgeordnete der 47 Staaten des 
Europarats zusammen. Der Europarat mit Sitz in Straßburg wacht über die Menschenrechte in 
seinen Mitgliedsländern und ist kein Organ der Europäischen Union. 

 

Вице-спикер Михаил Попшой избран вице-председателем ПАСЕ [24-01-
2022]   Noi.md 

Вице-спикер Парламента Республики Молдова Михаил Попшой был единогласно избран 
вице-председателем Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) на 2022 год. 

Мероприятие состоялось сегодня в рамках зимней сессии ПАСЕ, которая проходит 24-28 
января в смешанном формате. 

Должность вице-председателя ПАСЕ наделяет вице-спикера Михаила Попшоя, члена 
делегации Парламента Республики Молдова в ПАСЕ, правом входить в состав бюро 
Парламентской ассамблеи Совета Европы. 
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В ходе нынешней сессии председателем ПАСЕ на год был избран член Сената Королевства 
Нидерландов Тини Кокс. 

В течение дня также будут назначены члены девяти постоянных комитетов Парламентской 
ассамблеи Совета Европы. 

 

Vicespeakerul Mihail Popșoi a fost ales vicepreședinte al APCE [24-01-2022]   Radio 
Chișinău , Timpul.md 

Vicepreședintele Parlamentului Republicii Moldova, Mihail Popșoi, a fost ales, în unanimitate, 
vicepreședinte al Adunării Parlamentare a Consiliului Europei (APCE), pentru perioada anului 
2022. 

Evenimentul a avut loc, astăzi, în cadrul sesiunii de iarnă a APCE care se desfășoară în perioada 
24-28 ianuarie, în format mixt. Titlul de vicepreședinte al APCE îi oferă vicespeakerului Mihail 
Popșoi, membru al Delegației Parlamentului Republicii Moldova la APCE, dreptul de a face parte 
din Biroul Adunării Parlamentare a Consiliului Europei. 

În cadrul sesiunii curente, astăzi, a fost ales și președintele APCE pe durata unui an de zile – 
Tiny Kox, membru al Senatului din Regatul Țărilor de Jos. De asemenea, pe parcursul zilei sunt 
desemnați membrii celor nouă comitete permanente ale Adunării Parlamentare a Consiliului 
Europei. 

 

Кандидатуру Толстого выдвинут на пост вице-спикера ПАСЕ [23-01-
2022]   Parlamentskaya gazeta 

Кандидатуру заместителя председателя Госдумы Петра Толстого выдвинут на должность 
вице- спикера Парламентской ассамблеи Совета Европы. Об этом сообщила пресс-служба 
председателя Комитета Госдумы по международным делам Леонида Слуцкого (ЛДПР). 

"Прошло первое собрание российской делегации в Парламентской ассамблее Совета 
Европы после выборов в Госдуму 8-го созыва. Её руководителем был единогласно избран 
Пётр Олегович Толстой. Его кандидатура была одобрена также для выдвижения на пост 
вице-спикера ПАСЕ", - говорится в сообщении. 

В нём также отмечается, что в предстоящей сессии ПАСЕ (24-28 января) делегация России 
примет участие в дистанционном формате. Такое решение было принято накануне Советом 
Думы. 

Ранее делегация России не поехала на осеннюю сессию ПАСЕ в Страсбург и следила за 
работой коллег дистанционно. Это произошло, как отмечали российские парламентарии, 
из-за "вакцинной дискриминации", так как во Франции не признают отечественный 
"Спутник V". 
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Россия выдвинет в вице-спикеры ПАСЕ депутата Петра Толстого [18-01-
2022]   Tsargrad TV 

Вице-спикер Госдумы Пётр Толстой будет выдвинут на пост вице-спикера Парламентской 
ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). 

Об этом во вторник, 18 января, заявил глава комитета Госдумы по международным делам, 
член делегации Леонид Слуцкий. 

"В предстоящей январской сессии ассамблеи делегация России примет участие в 
дистанционном формате", - рассказал депутат. 

Кандидатура Толстого для выдвижения в ПАСЕ была одобрена на первом после выборов 
Госдумы VIII созыва собрании делегации России. 

Зимняя сессия ПАСЕ пройдёт с 24 по 28 января. 

 

Committees / Commissions 

 

Rousopoulos elected chairperson of PACE committee on migration  [31-01-
2022]   Athens News Agency , The National Herald 

New Democracy MP Theodoros Rousopoulos has been elected chairperson of the Committee on 
Migration, Refugees and Displaced Persons at the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe in Strasbourg. Rousopoulos was proposed as a candidate by the European People's Party. 

The committee deals with a wide range of issues regarding migration, including human trafficking 
and issues of international law. 

"I thank my colleagues from all political groups that honoured me with their vote and especially 
the head of the Greek delegation Dora Bakoyannis for her tireless efforts," Rousopoulos said 
after his election, adding that migration was an issue "which affects us all". 

Greece was a country that had experienced it at first hand, he added, but "will insist on the 
creation of conditions of solidarity between the member-states of both the European Union and 
the Council of Europe". 

In addition, Rousopoulos was elected as a vice-president of the European People's Party group 
at the CoE, which means that Greece now has two vice-presidents in the EPP group. 

 

Πρόεδρος της Επιτροπής Μετανάστευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης ο Θεόδωρος 
Ρουσόπουλος  [31-01-2022]   The TOC , Athens News Agency , Naftemporiki.gr 

Πρόεδρος της Επιτροπής Μετανάστευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης εξελέγη ο βουλευτής της 
Νέας Δημοκρατίας Θεόδωρος Ρουσόπουλος μετά από πρόταση του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος 
στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου στο Στρασβούργο. 
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Στο Συμβούλιο της Ευρώπης μετέχουν 324 Βουλευτές από 47 χώρες, ενώ η Επιτροπή 
Μετανάστευσης, στην οποία εξελέγη πρόεδρος ο κ. Ρουσσόπουλος σχετίζεται με ένα ευρύ φάσμα 
θεμάτων, όπως οι προσφυγικές ροές, οι εκτοπισμένοι, η εμπορία ανθρώπων και τα ζητήματα 
διεθνούς δικαίου που άπτονται της μετανάστευσης. 

«Ευχαριστώ τους συναδέλφους από όλες τις πολιτικές ομάδες οι οποίοι με τίμησαν με την ψήφο 
τους και ιδιαιτέρως την επικεφαλής της ελληνικής αντιπροσωπείας Ντόρα Μπακογιάννη για τις 
άοκνες προσπάθειές της» δήλωσε μετά την εκλογή του ο κ. Ρουσόπουλος και συμπλήρωσε: «Το 
μεταναστευτικό μας αφορά όλους και η χώρα μας που το ζει από πρώτο χέρι θα επιμείνει στην 
δημιουργία συνθηκών αλληλεγγύης μεταξύ των κρατών τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και 
του Συμβουλίου της Ευρώπης». 

Επιπλέον κ. Ρουσόπουλος εξελέγη και αντιπρόεδρος του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης. Έτσι η χώρα μας με την ήδη εκλεγμένη σε θέση αντιπροέδρου Ντόρα 
Μπακογιάννη κατέχει πλέον δύο θέσεις αντιπροέδρων στην πολιτική ομάδα του ΕΛΚ στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης. 

Συγχαρητήρια στον κ. Ρουσόπουλο, για την εκλογή του ως προέδρου της Επιτροπής 
Μετανάστευσης στο Συμβούλιο της Ευρώπης, κατόπιν πρότασης του Ευρωπαϊκού Λαϊκού 
Κόμματος στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου στο Στρασβούργο, έστειλε με 
ανάρτησή του στο twitter ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος Δένδιας. 

 

Consiglio d’Europa, Fassino: Monitoraggio costante per il rispetto dei diritti [31-01-
2022]   9colonne.it 

Piero Fassino è stato recentemente eletto presidente della Commissione di monitoraggio 
dell’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa, che verifica l’osservanza degli standard 
democratici, sullo stato di diritto e sul rispetto dei diritti civili, sociali e politici nei 47 paesi membri 
del Consiglio d’Europa.  

“Un incarico significativo soprattutto in una fase, come quella che abbiamo vissuto negli ultimi 
anni, in cui il tema dello stato di diritto degli standard democratici è tornato a essere una priorità 
nell’agenda politica”, afferma Fassino a 9colonne. “In non pochi stati del mondo, anche europei, 
si vanno affermando regimi autocratici, democrazie illiberali che mettono a rischio quei diritti 
fondamentali che sono invece il fondamento della democrazia e della libertà dei cittadini. Avere 
un’azione di monitoraggio costante su come evolvono e vengono rispettati gli standard 
democratici è importante per contrastare eventuali derive autocratiche e assicurare il rispetto 
dei diritti dei cittadini”, sottolinea Fassino facendo l’esempio di quello che accade in Bielorussia, 
o quello che è accaduto in Polonia, Ungheria, Turchia e Russia: “Abbiamo ben presente come il 
tema è prioritario nell’agenda politica”. Il primo dossier sul tavolo della Commissione è la Russia, 
“uno dei principali grandi paesi europei e protagonista dell’agenda politica mondiale: sappiamo 
– spiega Fassino - che in Russia sono aperti problemi relativamente allo stato di diritto come il 
caso Navalny, lo scioglimento dell’organizzazione Memorial International fondata da Sacharov, 
leggi che limitano l’attività dei partiti di opposizione, la vicenda Ucraina e Bielorussia. Tutto 
questo deve spingere a un’interlocuzione tra il Consiglio d’Europa e la Russia per chiedere il 
rispetto dei diritti umani e la cessazione delle iniziative che siano in contrasto con il rispetto dello 
stato di diritto”. Un altro dossier è “trasformare l’armistizio tra Azerbaigian e Armenia in un vero 
accordo di pace riavviando il dialogo e il negoziato tra i due paesi”. Ci sono poi la Georgia e la 
Moldavia: “Situazioni critiche su cui bisogna agire per evitate che si incancreniscano e diano 
occasioni di nuovi conflitti”. L’Italia è “uno dei grandi paesi democratici e uno dei principali 
finanziatori del Consiglio d’Europa, svolge in questo momento la presidenza di turno e ha sempre 
sviluppato iniziative di pace e di rispetto dei diritti: per questo il profilo italiano può essere 
particolarmente utile”, conclude Fassino. 
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C. Lacroix au Conseil de l’Europe pour défendre les personnes LGBTI  [29-01-2022]   La 
Capitale 

Par Lucas Beauduin 

Ce mardi, le bourgmestre wanzois, Christophe Lacroix, a été désigné comme le nouveau 
rapporteur général sur les droits des personnes LGBTI à l’Assemblée parlementaire du Conseil 
de l’Europe.  

Depuis 2018, le bourgmestre wanzois, Christophe Lacroix (PS), siège au sein de l’Assemblée 
parlementaire du Conseil de l’Europe, qui rassemble 47 Etats membres. Cette assemblée 
s’occupe des droits humains, comme le racisme ou encore la sexualité. 

Justement, Christophe Lacroix se sent très concerné par la cause LGBTI (homosexuelles, 
bisexuelles, transgenres ou intersexes). Si bien que durant l’année 2021, il a préparé un rapport 
concernant la situation des personnes LGBTI dans trois pays : Arménie, Azerbadjain et la 
Géorgie. 

« J’ai pu me rendre deux jours sur place en Géorgie, alors qu’en Azerbaïdjan, j’ai dû me saisir 
de différents rapports, puisqu’ils n’ont pas accepté que je me rende sur place », regrette-t-il. Le 
Wanzois a rendu un dossier d’une vingtaine de pages sur le sujet à l’Assemblée en ce début 
d’année. 

Un travail concluant puisque, ce mardi, il a été désigné comme le nouveau rapporteur général 
sur les droits des personnes LGBTI de l’Assemblée, en lieu et place d’un autre Belge, Fourat Ben 
Chikha. 

Un mandat d’un an 

« C’est un mandat d’un an, renouvelable une fois », précise-t-il. « C’est un poste qui me tient à 
cœur au vu de mon orientation personnelle. La sexualité, c’est quelque chose que l’on ne choisit 
pas, on ne s’y attend pas. Il y a déjà certaines pressions et des craintes de ne pas être accepté, 
si en plus la société émet de fortes discriminations… » 

Durant son mandat, il interviendra dans le domaine de la protection et de la promotion des droits 
des personnes LGBTI, il suivra aussi les activités et entretiendra les relations avec les parlements 
nationaux. « L’objectif est d’inciter les pays à adopter des lois anti-discrimination. » 

Lucas Beauduin 

 

Владимир Варданян избран заместителем председателя Комиссии ПАСЕ по 
выборам судей ЕСПЧ [28-01-2022]   Respublika Armenia  

Член фракции "Гражданский договор" Национального Собрания Армении, председатель 
Постоянной комиссии НС по государственно-правовым вопросам Владимир Варданян 
избран заместителем председателя Комиссии Парламентской ассамблеи Совета Европы по 
выборам судей Европейского суда по правам человека. Об этом он написал на своей 
странице в Facebook. 
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Συμβούλιο της Ευρώπης: Ο Γιώργος Παπανδρέου πρόεδρος Επιτροπής για τη 
Δημοκρατία [28-01-2022]   Reporter.gr , Naftemporiki.gr , iEidiseis.gr , Capital.gr , 
TheCaller 

Ο πρώην πρωθυπουργός, βουλευτής Αχαΐας του Κινήματος Αλλαγής και Πρόεδρος της 
Σοσιαλιστικής Διεθνούς, Γιώργος Α. Παπανδρέου, εκλέχτηκε χθες, Πρόεδρος της Επιτροπής για 
τη Δημοκρατία του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Πρόκειται για μια νέα επιτροπή που δημιουργήθηκε από το Συμβούλιο της Ευρώπης για να 
εξετάσει τις νέες προκλήσεις - όπως ο ψηφιακός μετασχηματισμός και η χρήση εφαρμογών 
τεχνητής νοημοσύνης - αλλά και τις καινοτόμες ιδέες - όπως οι νέες μορφές συμμετοχικής 
δημοκρατίας - για την σύγχρονη λειτουργία της δημοκρατίας. 

Στην πρώτη του παρέμβαση προς τα μέλη της Επιτροπής ο Γιώργος Παπανδρέου μεταξύ άλλων 
ανέφερε: 

“Η δημοκρατία σήμερα αντιμετωπίζει νέες αλλά και παλιές προκλήσεις. H συζήτηση γύρω από τη 
δημοκρατία έχει γίνει πλέον παγκόσμια. 

Το κλειδί για να αγαπήσουμε τη δημοκρατία βρίσκεται στην απόκτηση καλύτερης κατανόησης των 
τρόπων με τους οποίους μια πλούσια και ποικιλόμορφη αντίληψη της δημοκρατίας μπορεί να 
συμβαδίζει με τις αξίες, τις πεποιθήσεις, τις ανησυχίες, τα ενδιαφέροντα και τους τρόπους ζωής 
μας. Είναι καιρός να αναζητήσουμε καινοτόμες πρακτικές, αλλά και να ανανεώσουμε την 
κατανόησή μας για τα βασικά ζητήματα της δημοκρατίας, ώστε να μπορέσουμε να 
αντιμετωπίσουμε νέες προκλήσεις, όπως η τεχνολογία ή η παγκοσμιοποίηση. Αλλά και για να 
διευρύνουμε την αντίληψή μας για την ίδια τη δημοκρατία - πέρα από τις εθνικές μας εμπειρίες - 
μαθαίνοντας ο ένας από τον άλλον αλλά και από τα πρόσφατα διδάγματα σε όλο τον κόσμο." 

 

Damien Cottier à Strasbourg; À Strasbourg, Damien Cottier témoigne des tensions 
russo-ukrainiennes [28-01-2022]   Blick Online 

Damien Cottier préside la délégation suisse au Conseil de l'Europe à Strasbourg, où il vient d'être 
nommé à la présidence d'une importante commission. Le conseiller national neuchâtelois lève le 
voile sur cette institution méconnue. 

Le Conseil de l'Europe n'avait peut-être jamais fait autant parler de lui que mercredi. La "faute" 
à Gianni Infantino et sa déclaration choc - quelque peu sortie de son contexte - sur les migrants 
africains qui tenteraient moins de rallier l'Europe avec une Coupe du monde tous les deux ans. 

Hasard du calendrier, cette institution méconnue du grand public était à l'honneur dans la 
dernière édition de notre newsletter politique, dont Damien Cottier était l'invité. Le conseiller 
national neuchâtelois préside la délégation suisse à Strasbourg. Douze parlementaires dont six 
Romands s'y rendent trois fois par année pour représenter notre pays dans cet hémicycle de 
642 membres. 

Pandémie oblige, les sessions se font en partie à distance. Damien Cottier, lui, était bien à 
Strasbourg, avec trois collègues suisses, et a eu droit à des honneurs: depuis mardi, il préside 
l'importante commission des Affaires juridiques et des droits de l'homme. L'occasion pour Blick 
de s'entretenir avec le Neuchâtelois, auteur d'une prise de position remarquée mercredi sur les 
droits de personnes LGBTI+ à Strasbourg. 

Voir la Suisse être représentée dans une assemblée active politiquement, cela peut 
surprendre…C'est vrai que l'on ne connaît peu le Conseil de l'Europe. Les gens ont tendance à le 
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confondre avec l'Union européenne ou la commission européenne, qui n'ont rien à voir. Il faut 
admettre que la nomenclature n'est pas des plus faciles, en plus d'avoir un même drapeau pour 
tout. Mais la Suisse est bel et bien là, parmi 47 pays membres, et ce depuis 1963. Il est important 
d'y défendre nos valeurs et les droits fondamentaux de 800 millions d'Européens. 

Comment se déroulent les débats?L'essentiel se passe par groupes parlementaires, comme dans 
un Parlement national. Ils doivent compter au moins vingt membres de six délégations. Il y en 
a cinq, de l'extrême-gauche à l'extrême-droite. Je fais partie de l'Alliance des démocrates et des 
libéraux pour l'Europe, avec six des douze représentants de la Suisse. Il y a aussi des membres 
du FDP allemand ou de La République en Marche pour la France, par exemple. 

Quelles différences avec vos habitudes bernoises?L'ambiance est très différente. Par exemple 
lorsque des Azéris s'en prennent aux Arméniens ou inversement. Le contexte est parfois tendu: 
il y a eu des morts, certains ont perdu des membres de leur famille... Il y a des niveaux d'émotion 
qui sont rarement - voire jamais - atteints dans notre politique fédérale. J'avais déjà travaillé 
dans la diplomatie multilatérale par le passé, mais je comprends que cela puisse surprendre 
quand on arrive de Suisse. Lorsque certains collègues débattent avec des représentants d'un 
pays qui menace de vous envahir... 

On vous prend au mot: ressentez-vous les tensions russo-ukrainiennes?Absolument. On sent 
clairement la tension monter, tout comme les inquiétudes des pays qui se trouvent à proximité 
de la Russie. La tension est très forte et se manifeste dans les débats, puisque ce dossier sera 
évoqué plusieurs fois ces prochains jours. Notre assemblée a par exemple réclamé ce mercredi 
une enquête indépendante sur l'empoisonnement de l'opposant Alexeï Navalny, qui est 
désormais établi, et sa libération immédiate. 

Vous pensez que cela peut faire changer les choses?Il faut être très modeste. Au niveau 
géopolitique, ce n'est pas vraiment au Conseil de l'Europe que cela se joue. Notre assemblée 
s'occupe de l'Etat de droit, de la démocratie et des droits de l'homme, mais pas vraiment à la 
sécurité. Le vrai lieu de dialogue pour ces questions est l'OSCE, et l'horizon est plutôt bouché. 
Cela dit, il y a tout de même des signaux positifs. 

Lesquels?Le simple fait que la Russie veuille faire partie de cette institution et y rester est 
intéressant. C'est un signe encourageant. La Suisse fait beaucoup d'efforts pour que les Russes 
ne soient pas éjectés du Conseil. La socialiste genevoise Liliane Maury-Pasquier y avait déjà 
contribué lorsqu'elle présidait l'assemblée (entre juin 2018 et janvier 2020, ndlr.). 

En parlant de présidence, vous venez d'être choisi à celle de la commission des affaires 
juridiques. À quoi sert-elle?Il s'agit de l'une des importantes commissions de l'assemblée. 
Le Conseil de l'Europe est garant du respect de la Convention européenne des droits de l'Homme 
et de l'application des arrêts de la Cour de Strasbourg qui sont obligatoires pour tous les pays. 
Nous rédigeons des rapports sur la situation dans certains pays ou dans certains domaines et 
envoyons des résolutions à l'attention des pays membres. Nous invitons les pays à changer leur 
législation ou leur pratique ou le Comité des ministres du Conseil de l'Europe à développer des 
politiques. 

Dans quels domaines par exemple?Nous avons discuté cette semaine des avoirs illicites bloqués 
qui dans certains pays sont réutilisés au profit de la communauté, comme en Italie avec certains 
biens saisis à la mafia. Nous avons aussi débattu de la question des disparitions forcées qui sont 
un vrai drame dans plusieurs pays d'Europe (Russie, Caucase, ex-Yougoslavie, Chypre, …), car 
les familles de régions en conflit n'ont pas de nouvelles de ce qui est arrivé à leurs proches 
parfois pendant des décennies si les pays ne mènent pas d'enquêtes. Outre la souffrance causée, 
cela rend la réconciliation plus difficile après une crise. 

Et la Suisse dans tout cela?Ce n'est pas directement lié à la commission, mais on peut citer ici 
le travail du GRECO, le Groupe d'Etats contre la Corruption. Les travaux de cette institution 
du Conseil de l'Europe ne sont pas étrangers aux améliorations de ces dernières années dans la 
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transparence du financement des partis dans notre pays. Attention: il ne s'agit pas d'imposer ou 
de reprendre directement des choses, mais d'influencer les pays vers des bonnes pratiques. 

Cela fait deux ans que vous êtes à Strasbourg. Quel est le dossier où le Conseil de l'Europe a eu 
le plus d'impact?Les conséquences de la crise en Catalogne sont un bon exemple. Il y a quelques 
mois, notre assemblée a débattu des personnes emprisonnées en Espagne à la suide du 
référendum d'indépendance. Il y a eu une vraie pression du Conseil de l'Europe qui a dit à 
l'Espagne qu'elle était en train d'aller trop loin dans les peines prononcées face à un processus 
politique. Le jour même des débats à Strasbourg, neuf prisonniers ont été graciés par le 
Gouvernement. La pression importante de notre institution n'y a certainement pas été étrangère. 
Il est heureux de voir parfois des effets directs. Notre Assemblée a aussi été active sur la question 
du Covid. 

Dans quel sens?Nous avons travaillé sur les certificats sanitaires, à la manière de celui qui est 
en vigueur en Suisse - avec 2G+/2G/3G - et analysé leur proportionnalité par rapport aux droits 
fondamentaux. Nous avons dû déterminer où nous placions le curseur entre discrimination et 
politique sanitaire, pour établir un cadre de référence pour les Etats. Dans ce sens, nous 
nourrissons le processus législatif des pays - et potentiellement une future jurisprudence de la 
Cour de Strasbourg. Dans la période actuelle qui voit les droits fondamentaux reculer en 
plusieurs régions, c'est primordial. Le Conseil de l'Europe peut aider par exemple des ONG, des 
médias ou des partis en minorité pour faire pression sur le gouvernement d'un pays, aboutissant 
parfois à des évolutions. 

Concluons sur un plan plus personnel: avant d'arriver au Conseil national, vous avez été chef de 
section à la Mission suisse auprès des Nations unies, en plus d'avoir collaboré pour Didier 
Burkhalter lorsqu'il était au DFAE. Qu'est-ce qui vous attire tant dans la diplomatie?J'aime 
beaucoup le multilatéralisme. Il y a beaucoup de défis que l'on ne peut pas résoudre aujourd'hui 
au niveau national, parce qu'ils dépassent largement les frontières; il faut que les Etats 
coopèrent. En arrivant à Berne, faire partie de cette délégation à Strasbourg m'a tout de suite 
intéressé. Je pensais pouvoir apporter quelque chose grâce à mon expérience. Les délégués ne 
sont pas des diplomates, nous sommes des parlementaires: on fait de la politique, comme sous 
la Coupole fédérale. C'est stimulant. La Suisse a d'ailleurs toujours joué un rôle important dans 
cette institution, notamment Dick Marty avec son fameux rapport sur les prisons secrètes de la 
CIA en Europe de l'Est. 

 

Nemeth: CoE must play role in improving Europe security situation [27-01-2022]   MTI 

The Council of Europe should play a leading role in improving Europe's worsening security 
situation, Zsolt Nemeth, the head of Hungarian parliament's foreign affairs committee, said on 
Thursday after the winter session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE). 
Nemeth told MTI by phone from Strasbourg that he had been elected president of the PACE's 
political committee on Tuesday. He said his speech to the assembly on Thursday had focused on 
Europe's "worrying" security situation caused by tensions on the Ukraine-Russia border, 
increased security risks in the Balkan region as well as the situations in Belarus and Kazakhstan. 
Given how often the CoE references democratic security and democratic stability, it is important 
that the pan-European organisation exercise its authority in the region to help resolve the 
situation, he said. "We consider it important for the Council of Europe to strengthen its 
relationship with the European Union, as there is room for closer cooperation when it comes to 
the EU's enlargement policy and the Council of Europe's activities related to security," Nemeth 
said. He said it was important that the international community devote special attention to the 
issue of national minorities with the help of the CoE, arguing that almost all new conflicts had a 
national or ethnic dimension to them. 
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Senator Corlatean: My election as head of PACE special committee, a recognition of 
Romanian international law school [27-01-2022]   Agerpres 

Senator Titus Corlatean says that his election as head of the PACE special committee for the 
election of judges to the European Court of Human Rights is 'an important recognition of the 
Romanian school of international and European law in the field of human rights.' 

'Leaders of political groups in the Parliamentary Assembly of the Council of Europe in Strasbourg 
(SOC, EPP, ALDE, GUE, Conservative) and, subsequently, MEPs from different states, members 
of the PACE Special Committee for the Election of Judges to the European Court of Human Rights 
(ECHR) have honoured me by electing me as head of this committee. The said committee has a 
special responsibility within the Strasbourg Organization, as it has a large European impact in 
all 47 member states of the Council of Europe. I have been a member of this committee with a 
small number of members for several years now, and I have even been its vice-president until 
December, but I have never thought, honestly, that a Romanian would have the opportunity to 
take this responsibility, because the stakes are important and the important European state 
players, when it comes to such institutional systems, they prefer to be the decision-makers,' 
Corlatean wrote on Facebook on Thursday. 

He added that his election was 'an important recognition of the Romanian school of international 
and European law in the field of human rights,' and underscored that one can succeed politically 
in Europe including when coming 'from Bucharest.' 

'With hard work and seriousness. However, the difficult part is ahead now, although I already 
know the 'field' and I know what it is to be done, with objectivity and impartiality. And with a 
composition of good quality of the PACE committee, including members from all European 
parliamentary groups. We are expecting candidates from several European states to come to 
the hearings in Paris and Strasbourg, including candidates from Romania. And I hope that the 
Romanian list selected through the national procedure started by the former Government and 
completed by the current Executive will be a very good one, corresponding to the criteria and 
requirements in the field. I assure you that in this case, too, I will have the same objective and 
impartial conduct, in my European capacity, this time,' he said. 

Senator Titus Corlatean has been appointed head of the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe's committee for the election of judges to the European Court of Human Rights. 

According to a press release of the Senate sent to AGERPRES on Thursday, the election of 
Senator Titus Corlatean took place during the first part of the regular session of the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe, an event held in Strasbourg and online from 
January 24 to 28.  

 

Πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία του Συμβουλίου της Ευρώπης εξελέγη ο Γ. 
Παπανδρέου [27-01-2022]   Makthes.gr 

Πρόκειται για μια νέα επιτροπή που δημιουργήθηκε από το Συμβούλιο της Ευρώπης 

Πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία του Συμβουλίου της Ευρώπης εξελέγη ο Γιώργος 
Παπανδρέου και κοινοποίησε το γεγονός στα κοινωνικά δίκτυα δημοσιεύοντας και τη σχετική 
φωτογραφία. 

Γράφει:  
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"Σήμερα είχα τη μεγάλη τιμή να εκλεγώ Πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. Πρόκειται για μια νέα επιτροπή που δημιουργήθηκε από το Συμβούλιο 
της Ευρώπης για να εξετάσει τις νέες προκλήσεις - όπως ο ψηφιακός μετασχηματισμός και η 
χρήση εφαρμογών τεχνητής νοημοσύνης - αλλά και τις καινοτόμες ιδέες - όπως οι νέες μορφές 
συμμετοχικής δημοκρατίας - για την σύγχρονη λειτουργία της δημοκρατίας. Στην πρώτη μου 
παρέμβαση προς τα μέλη της Επιτροπής μεταξύ άλλων ανέφερα: “Η δημοκρατία σήμερα 
αντιμετωπίζει νέες αλλά και παλιές προκλήσεις. H συζήτηση γύρω από τη δημοκρατία έχει γίνει 
πλέον παγκόσμια. Το κλειδί για να αγαπήσουμε τη δημοκρατία βρίσκεται στην απόκτηση 
καλύτερης κατανόησης των τρόπων με τους οποίους μια πλούσια και ποικιλόμορφη αντίληψη της 
δημοκρατίας μπορεί να συμβαδίζει με τις αξίες, τις πεποιθήσεις, τις ανησυχίες, τα ενδιαφέροντα 
και τους τρόπους ζωής μας. Είναι καιρός να αναζητήσουμε καινοτόμες πρακτικές, αλλά και να 
ανανεώσουμε την κατανόησή μας για τα βασικά ζητήματα της δημοκρατίας, ώστε να μπορέσουμε 
να αντιμετωπίσουμε νέες προκλήσεις, όπως η τεχνολογία ή η παγκοσμιοποίηση. Αλλά και για να 
διευρύνουμε την αντίληψή μας για την ίδια τη δημοκρατία - πέρα από τις εθνικές μας εμπειρίες - 
μαθαίνοντας ο ένας από τον άλλον αλλά και από τα πρόσφατα διδάγματα σε όλο τον κόσμο". 

 

Sen. Titus Corlatean, designated chair of Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe on election of ECHR judge [27-01-2022]   Agerpres 

Senator Titus Corlatean was designated chair of the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe on the Election of Judges to the European Court of Human Rights (ECHR). 

According to a release of the Senate, sent on Thursday to AGERPRES, the election of Senator 
Titus Corlatean took place during the first part-session of the Parliamentary Assembly of 
the Council of Europe, event taking place in Strasbourg and online, in the January 24 - 28 period. 

'The mandate of this committee is described as interviewing and examining each of the three 
candidates presented by member-states of the Council of Europe on the national list for the 
position of ECHR judge. Following the evaluation process of candidates and their hearing, the 
members of the committee have a final debate, with closed doors, and decide by vote on the 
most qualified candidate to fulfill the responsibility of ECHR judge. Consequently, the Committee 
sends a recommendation to the Assembly, on the basis of which the ECHR plenum chooses, 
according to art. 22 of the European Convention on Human Rights, the ECHR judge of the three 
candidate list submitted by that state,' the release shows. AGERPRES (RO - author: Livia 
Popescu, editor: Andreea Rotaru; EN - author: Razvan-Adrian Pandea, editor: Simona Iacob) 
Sen. Titus Corlatean, designated chair of CoE Parliamentary Assembly Committee on election of 
ECHR judges. 

 

Consiglio d'Europa Fassino presidente del Monitoraggio; commissione [27-01-
2022]   Il Piccolo 

Piero Fassino, è stato eletto all'unanimità presidente della commissione di Monitoraggio 
dell'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa a Strasburgo. Compito della commissione è 
la verifica permanente sull'osservanza degli standard democratici, sullo stato di diritto e sul 
rispetto dei diritti civili, sociali e politici nei 47 paesi membri del Consiglio d'Europa. «Ringrazio 
tutti i componenti della commissione per la fiducia che mi accordano nell'affrontare un tema così 
centrale e strategico come la tutela dei diritti e il rispetto degli standard democratici», ha 
affermato Fassino. «Tema che - ha aggiunto il presidente della commissione Esteri della Camera 
- è divenuto ancora più attuale a fronte dei rischi che oggi insidiano il sistema democratico». 
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Vladimir Vardanyan elected as Deputy Chair of the PACE Committee on the Election of 
Judges of the ECHR [27-01-2022]   Armenpress 

Member of “My step” faction of the National Assembly of Armenia, Chair of the Standing 
Committee on State and Legal Affairs Vladimir Vardanyan has been elected as Deputy Chair of 
the PACE Committee on the Election of Judges to the European Court of Human Rights, 
ARMENPRESS reports, Vardanyan wrote on his Facebook page. 

 

Владимир Варданян избран заместителем председателя Комиссии ПАСЕ по 
выборам судей ЕСПЧ [26-01-2022]   Armenpress , A1Plus.am 

Член фракции «Мой шаг» Национального Собрания Армении, председатель Постоянной 
комиссии НС по государственно-правовым вопросам Владимир Варданян избран 
заместителем председателя Комиссии Парламентской ассамблеи Совета Европы по выборам 
судей Европейского суда по правам человека. Как сообщает Арменпресс, об этом он 
написал на своей странице в Facebook. 

«В ходе зимней сессии ПАСЕ я избран заместителем председателя Комиссии Парламентской 
ассамблеи Совета Европы по выборам судей Европейского суда по правам человека», — 
написал он. 

 

SPÖ-Bayr als Generalberichterstatterin gegen Rassismus und Intoleranz gewählt [26-
01-2022]   APA-OTS 

"Seit Ausbruch der Corona-Pandemie florieren Verschwörungsmythen, die keine 
Berührungsangst mit Antisemitismus, Rassismus und Homophobie haben. Umso wichtiger ist es 
hier klar politisch Stellung zu beziehen", betont Petra Bayr, SPÖ-Bereichssprecherin für Globale 
Entwicklung, die gestern von der Parlamentarischen Versammlung des Europarats, einstimmig 
zur Generalberichterstatterin gegen Rassismus und Intoleranz gewählt wurde. 

"Ich setze mich vehement für die Bekämpfung von Verhetzung, rassistischer Gewalt und 
jeglicher Diskriminierung ein und hoffe, dass unsere Arbeit in der parlamentarischen 
Versammlung des Europarats Einfluss auf verbesserte rechtliche Rahmenbedingungen in den 
Mitgliedstaaten nehmen wird", so Bayr. 

Bayr arbeitet derzeit als Delegierte in der parlamentarischen Versammlung des Europarats an 
einem Bericht zur Bekämpfung des Antisemitismus in Europa und wird in Rahmen ihrer neuen 
Aufgabe als Generalberichterstatterin auch die europaweite parlamentarische Allianz "No Hate” 
koordinieren. 

Der Europarat wurde nach den zweiten Weltkrieg gegründet, um die Menschenrechte, die 
parlamentarische Demokratie sowie die Rechtsstaatlichkeit zu schützen. Es ist ein 
Zusammenschluss von 47 Mitgliedstaaten, 27 Mitglieder davon sind auch Teil der Europäischen 
Union. 
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«Rischio guerra e Covid non si può perdere tempo» [26-01-2022]   Il Mattino 

«C'è grandissima preoccupazione. Mai, negli ultimi trent'anni, i rapporti tra Russia e Stati Uniti 
e complessivamente tra Russia e Occidente avevano conosciuto una crisi del genere. Ora appare 
urgente e necessario attivare una strategia di de-escalation, abbassando la tensione e ricercando 
una soluzione politica che eviti un ulteriore aggravamento del conflitto». Piero Fassino - 
presidente della Commissione Affari esteri della Camera dei Deputati, esponente di punta del Pd 
e dall'altro ieri alla guida della Commissione del Consiglio d'Europa per l'osservanza degli 
standard democratici nei 47 Paesi del continente - riflette sulla pesante tensione ai confini 
dell'Ucraina. La telefonata del presidente americano Joe Biden al premier Mario Draghi, 
l'evolversi delle manovre sulla cosiddetta linea rossa paiono richiamare all'urgenza delle scelte 
anche per i Grandi elettori. 

Fassino, sente questa necessità? 

«In un contesto di difficoltà così pesanti, con Covid che continua a mietere vittime e una 
situazione internazionale molto tesa, l'Italia ha urgente necessità di avere vertici istituzionali 
nella pienezza dei poteri e delle loro prerogative. Mi auguro che alla quarta o quinta votazione si 
riesca a eleggere con ampia condivisione una figura di alto profilo. In queste ore si sta lavorando 
per questo». 

Il segretario del Pd, Enrico Letta, ha mostrato perplessità a una candidatura al Quirinale di Franco 
Frattini perché ritenuto poco rispondente alla vocazione atlantista italiana anche rispetto alla 
posizione nell'opera di mediazione tra Russia e Ucraina. D'accordo? 

«In uno scenario internazionale così delicato i massimi vertici istituzionali dell'Italia devono 
essere assolutamente netti nelle opzioni atlantiche ed europee. Il presidente del Consiglio, Mario 
Draghi, le ha confermate in modo inequivoco. È bene che l'individuazione del prossimo capo 
dello Stato sia coerente a tali principi e le affermazioni di Enrico Letta vanno intese in questa 
direzione». 

Quali passi occorrerebbe favorire per la crisi russo-ucraina? 

«Serve una soluzione politica, favorendo negoziati che contemplino le esigenze di entrambi: da 
un lato, l'Ucraina giustamente chiede di essere tutelata nella sua indipendenza, sovranità e 
integrità territoriale; dall'altro, la Russia chiede un sistema di relazioni con Usa e Occidente che 
le consentano di non temere per la sua sicurezza. L'Europa può svolgere un ruolo, affermando i 
valori che le sono propri: rispetto dei diritti umani, dello Stato di diritto, degli standard di 
democrazia. E cooperazione per una sicurezza comune. Si tratta di requisiti fondamentali per 
sollecitare Mosca a sciogliere un grumo di questioni che finora non sono state sciolte: il caso di 
Aleksej Navalny, la vicenda Memorial, le restrizioni delle libertà verso i partiti di opposizione e le 
organizzazioni della società civile. E poi a Mosca chiediamo di mettere fine alla pressione militare 
sul confine ucraino e di adottare una diversa politica nella regione riconoscendo la sovranità della 
Moldavia in Transnistria e della Georgia in Abkazia e Ossezia. E cessando di sostenere il regime 
di Lukaschenko in Bielorussia». 

Nell'azione di Vladimir Putin intravede l'espressione di una volontà di potenza o i tratti di mosse 
strategiche? 

«È indubbio che Mosca ormai da tempo sviluppi una strategia di potenza che va anche al di là 
del teatro euroasiatico, con presenze nel Mediterraneo e in Africa. Quel che chiediamo a Mosca 
è di non fomentare conflitti, ma di concorrere a soluzioni di pace. E nel caso dell'Ucraina è 
necessario inviare un segnale di allarme a Mosca: fermatevi, non accetteremo che si usi la forza 
militare in alcun modo. L'idea di una separazione o scissione dei territori dell'Ucraina orientale 
non è accettabile, né per l'Ue né per l'Italia. I confini definiti dalla comunità internazionale devono 
essere rispettati. La Russia ha da sempre l'ambizione di essere considerata una potenza e Putin 
ha dichiarato più volte di volersi ispirarsi a Pietro il Grande. Legittimo. Ma deve liberarsi della 
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sindrome dell'assedio. L'approccio dell'Occidente è chiaro: non possiamo subire veti o atti di 
imposizione». 

L'Europa è chiamata a un impegno quasi obbligato... 

«L'Europa, nell'interesse di tutti, può e deve lavorare per una soluzione politica della crisi ucraina. 
Non dimentichiamo che la Russia è da sempre parte del continente europeo e della sua storia. 
Con Mosca esistono relazioni che riguardano le forniture energetiche e rapporti di mercato. La 
pandemia, per altro, sta producendo effetti sociali ed economici tali da far scongiurare 
l'accensione di un conflitto che avrebbe conseguenze disastrose per chiunque». 

E l'Italia? 

«L'Italia proprio perché saldamente ancorata all'alleanza atlantica e all'europeismo, può senza 
imbarazzi interloquire con la Russia. Lo ha sempre fatto, anche in tempi di aspra 
contrapposizione tra est e ovest: nel 1960, in piena guerra fredda, Giovanni Gronchi fu il primo 
capo di uno Stato occidentale a far visita a Mosca per dare un segnale forte che occorreva aprire 
una fase di coesistenza pacifica. E anche oggi l'Italia può contribuire a scrivere un nuovo patto 
per la sicurezza in Europa condiviso da Usa, Russia e Ue». 

 

Fassino a capo commissione monitoraggio Consiglio d'Europa [25-01-2022]   ANSA 

Piero Fassino, è stato eletto all'unanimità presidente della commissione di Monitoraggio 
dell'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa a Strasburgo. 

Compito della commissione è la verifica permanente sull'osservanza degli standard democratici, 
sullo stato di diritto e sul rispetto dei diritti civili, sociali e politici nei 47 paesi membri del 
Consiglio d'Europa. 

"Ringrazio tutti i componenti della commissione per la fiducia che mi accordano nell'affrontare 
un tema così centrale e strategico come la tutela dei diritti e il rispetto degli standard 
democratici", ha affermato Fassino. "Tema che - ha aggiunto il presidente della commissione 
Esteri della Camera - è divenuto ancora più attuale a fronte dei rischi che oggi insidiano il sistema 
democratico". 

 

Украинец впервые занял пост вице-президента комитета ПАСЕ по вопросам 
миграции [25-01-2022]   Dumskaya.net 

Народного депутата от «Европейской солидарности» Алексея Гончаренко избрали вице-
президентом Комитета по миграции, беженцам и перемещенным лицам Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). 

Как сообщил сам Гончаренко в соцсетях, эту должность впервые получил украинец. 

«Меня избрали вице-президентом Комитета по миграции, беженцам и перемещенным лицам 
Парламентской Ассамблеи Совета Европы. Продолжаем работать в ПАСЕ и отстаивать 
демократические ценности», — написал нардеп. 

Отметим, что сегодня также был избран новый президент ПАСЕ. Им стал представитель от 
Нидерландов Тини Кокс, который в ходе голосования получил 164 голоса. 
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Такое впервые! Депутат Рады получил высокую должность в Европе [25-01-
2022]   Segodnya 

Народный депутат от "Европейской солидарности" Алексей Гончаренко избран вице-
президентом Комитета по миграции, беженцев и перемещенных лиц Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы. Информацию об этом политик сообщил в своем Telegram-канале. 

"Меня избрали вице-президентом Комитета по миграции, беженцев и перемещенных лиц 
Парламентской Ассамблеи Совета Европы. Этот пост впервые занял украинец! Продолжаем 
работать в ПАСЕ и защищать демократические ценности и права человека", – написал он. 

Кроме того были назначены 18 вице-президентов, в частности замглавы фракции "Слуга 
народа" в Верховной Раде Украины Евгения Кравчук переизбрана на пост вице-президента 
ALDE (Альянс либералов и демократов за Европу). 

Президентом Парламентской ассамблеи совета Европы стал пророссийский политик Тини 
Кокс. 

Напомним, 24 января стартовала очередная сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы 

Украина в ПАСЕ 

Делегация Украины в Парламентской ассамблее Совета Европы обжаловала полномочия 
делегации Российской Федерации. Теперь в Парламентской ассамблее Совета Европы 
подготовят доклад о полномочиях российской делегации. Окончательное решение будет 
принято 26 января. 

В июне 2021 года регламентный комитет Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) 
закрыл дело по второй жалобе относительно него, которая касалась украинского флага и 
вопроса "Путин – убийца?" к канцлеру германии Ангеле Меркель. 

 

Гончаренко похвастался перед Толстым новым назначением в Ассамблее [25-01-
2022]   Utro.news 

Новый вице-президент комитета Парламентской ассамблеи Совета Европы по миграции, 
беженцам и народонаселению от Украины Алексей Гончаренко публично оскорбил главу 
делегации России Петра Толстого. Украинский скандалист обратился к нашему политику 
исключительно на русском языке в своем телеграм-канале. 

К одной из записей депутат Верховной рады от порошенковской партии "Евросолидарность" 
прикрепил скриншот с лицом российского делегата. 

"Лицо Петруши Толстого, когда он узнал, что я вице-президент, а он нет. И это только 
начало. Дальше, как и обещал, будешь главой делегации в Гааге", – написал поджигатель 
одесского Дома профсоюзов. 

Только за одни сутки пан Гончаренко сделал несколько грубых выпадов в адрес депутата 
Госдумы. Так, украинский парламентарий-хамелеон заявил, что Толстой "снова начал 
кудахтать о том, что Россию ущемляют". Кроме того, он назвал вице-спикера Госдумы 
"диктаторской прислугой" и обратился к нему со словами "чаю мне завари да сахарку не 
жалей". 
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В свою очередь, сам Толстой больше обратил внимание на тот факт, что председателем 
ПАСЕ был избран делегат из Нидерландов Тини Кокс, а не украинка Мария Мезенцева. 
Кандидатуру первого поддержали 164 делегата, в то время как парламентарию из 
Незалежной отдали свои голоса лишь 80 человек. 

Также Толстой указал, что "наши дорогие друзья из Прибалтики и Украины" не стали 
изменять своим традициям и в первый день зимней сессии Ассамблеи оспорили полномочия 
российской делегации, что они делают каждый год. Дебаты по этому вопросу предложено 
провести в среду, 26 января. 

"Будем надеяться на здравый смысл наших европейских коллег, которые не пойдут на 
поводу у провокаторов", – подчеркнул наш депутат. 

Напомним, пан Гончаренко в ПАСЕ регулярно оскорбляет в целом российскую делегацию и 
всю страну, а также выливает ушаты грязи непосредственно в отношении Толстого. Иногда 
украинца, устраивающего различные перформансы в стенах Ассамблеи, лишают права 
голоса. 

 

Самед Сеидов избран первым вице-президентом Мониторингового комитета 
ПАСЕ [25-01-2022]   1news.az , Minval.az 

Председатель комитета по международным отношениям и межпарламентским связям Милли 
Меджлиса Азербайджанской Республики, руководитель делегации нашей страны в 
Парламентской Ассамблее Совета Европы Самед Сеидов избран первым вице-президентом 
Мониторингового комитета ПАСЕ. 

Как сообщает АЗЕРТАДЖ, выборы вице-президента Мониторингового комитета состоялись 
24 января в рамках прошедшей в гибридной форме в Страсбурге зимней сессии ПАСЕ. 

 

Rosianne Cutajar heads parliamentary committee, two months after reprimand [25-
01-2022]   Times of Malta 

Rosianne Cutajar has been appointed president of the parliamentary health committee, two 
months after she was reprimanded by the House for an ethics breach. 

She succeeds Labour MP Silvio Grixti who resigned from parliament last month. 

A motion for Cutajar's appointment was moved in parliament on Monday by Deputy Prime 
Minister Chris Fearne and was not objected to by the Opposition.  

It is the first appointment for Cutajar since her resignation from the post of parliamentary 
secretary for equality and an investigation by Standards Commissioner George Hyzler. 

Parliament’s Committee for Standards in Public Life voted in November for Cutajar to face 
censure following an ethics investigation into her role in allegedly brokering a property deal with 
Yorgen Fenech and failing to declare her income from it. 

Standards Commissioner George Hyzler found that the Labour MP most likely received a €46,500 
brokerage payment through the deal and breached parliamentary ethical standards when she 
failed to declare her income from the 2019 property sale. She had also received a €9,000 sum, 
which she said was a birthday gift. 
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The parliamentary standards committee had adopted Grech's report and decided that she would 
be reprimanded by the House. 

Cutajar had at the time expressed her reservations over the report’s findings, while saying she 
respected the committee and its decision to adopt the Hyzler investigation.   

Cutajar insisted she had always acted in good faith and took her moral and ethical obligations 
as an elected representative very seriously.  

Times of Malta revealed in July that the Tax Compliance Unit within the Inland Revenue 
Department had started an audit and accompanying investigation a few weeks after the 
newspaper first exposed the multi-million euro property agreement with Fenech back in 
December 2020. 

Fenech stands accused of complicity in the murder of journalist Daphne Caruana Galizia.   

After the Hyzler report, Cutajar was removed from Cabinet and remained a backbench MP.   

In October, she was also taken off Malta’s delegation to the parliamentary assembly of the 
Council of Europe, sparing her having to answer breach of conduct accusations before the 
council's rules committee. 

 

Συμβούλιο Ευρώπης: Τιμητική διάκριση για τον Κ. Ευσταθίου [25-01-2022]   Offsite 
News 

Επανεκλέγη πρόεδρος της Υπεπιτροπής Πολιτισμού 

Στο πλαίσιο του Πρώτου Μέρους της Συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου 
της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) και της διαδικασίας ανασύστασης των Επιτροπών της Συνέλευσης, ο 
βουλευτής κ. Κωστής Ευσταθίου επανεκλέγηκε ομόφωνα, για δεύτερη συνεχή θητεία, Πρόεδρος 
της Υποεπιτροπής για τον Πολιτισμό, τη Διαφορετικότητα και την Πολιτιστική Κληρονομιά.  

Ο κ. Ευσταθίου εξέφρασε ευχαριστίες προς τα μέλη της Υποεπιτροπής για την εμπιστοσύνη τους 
και παρουσίασε τις προτεραιότητες και τους κύριους άξονες δράσης της Υποεπιτροπής για το 
2022. 

Ο Κύπριος βουλευτής εισηγήθηκε την πραγματοποίηση ανασκόπησης της ευρύτερης πολιτικής 
που ακολουθεί το Συμβούλιο της Ευρώπης και επιμέρους θεσμοθετημένοι μηχανισμοί του για την 
προώθηση της πολιτιστικής ποικιλομορφίας, καθώς και την ανάπτυξη νέων πιθανών μορφών 
διάδρασης και συνεργειών ανάμεσα στους εμπλεκόμενους φορείς. Αναφέρθηκε, επίσης, στην 
πρωτοβουλία «Διαδρομές Πολιτισμού» που σκοπεί στην ενίσχυση του διαπολιτισμικού 
διαλόγου. Ο κ. Ευσταθίου σημείωσε παράλληλα ότι θα δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στους χώρους 
ιδιαίτερης ιστορικής μνήμης και στη σημασία διαφύλαξης τους, καθώς και στις αρνητικές 
επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής όσον αφορά στην προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς, 
θέμα το οποίο θα απασχολήσει εκτενώς την Επιτροπή τους επόμενους μήνες. 
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Samad Seyidov elected as First Vice-Chairperson of PACE Monitoring Committee [24-
01-2022]   Azertag 

Chairman of the Milli Majlis Committee for International Relations and Interparliamentary Ties, 
head of the Azerbaijani delegation to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) 
Samad Seyidov has been elected as Vice-Chairperson of the PACE Monitoring Committee. 

PACE elected the vice-chairpersons of its Monitoring Committee at the opening of its winter 
plenary session today. 

 

Юлия Левочкина избрана вице-президентом группы социалистов ПАСЕ и вице-
президентом регламентного комитета ПАСЕ [24-01-2022]   112ua.tv 

Сегодня, 24 января, на заседании группы социалистов, демократов и зеленых в 
Парламентской ассамблее Совета Европы народный депутат от "Оппозиционной платформы 
- За жизнь" Юлия Левочкина избрана вице-президентом группы социалистов ПАСЕ - членом 
бюро группы. 

В руководящий орган группы социалистов ПАСЕ (SOC) Юлия Левочкина избрана как 
представитель от Украины. 

Также Юлия Левочкина избрана вице-президентом Комитета ПАСЕ по вопросам правил 
процедуры, иммунитета и институциональных дел. 

Напомним, январская сессия ПАСЕ проходит с 24 по 28 января 2022 г. в гибридном формате. 
Группа социалистов является второй по величине депутатской группой в Парламентской 
ассамблее Совета Европе и включает 129 депутатов - представителей большинства 
европейских стран - членов Совета Европы. С 2018 года группу возглавляет депутат 
бундестага Федеративной Республики Германия Франк Швабе. 

 

Самед Сеидов избран на высокую должность в ПАСЕ [24-01-2022]   Media.az 

Глава делегации Азербайджана в Парламентской ассамблее Совета Европы Самед Сеидов 
избран первым вице-президентом мониторингового комитета ПАСЕ. 

Соответствующей публикацией депутат поделился на своей странице в Twitter 

«Я горжусь тем, что был единогласно избран на очень ответственную должность в 
Страсбурге: первый вице-президент мониторингового комитета ПАСЕ», - говорится в 
публикации. 

 

В руководство одного из комитетов ПАСЕ вошел представитель Азербайджана [24-
01-2022]   Sputnik 

Выборы главы азербайджанской делегации на позицию первого вице-президента 
мониторингового комитета прошли единогласно. 
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Первым вице-президентом Мониторингового комитета Парламентской ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ) избран представитель Азербайджана. 

Эту ответственную должность занимает глава азербайджанской делегации в ПАСЕ Самед 
Сеидов. 

"Горжусь тем, что в Страсбурге меня единогласно избрали на очень ответственную 
должность первого вице-президента Мониторингового комитета ПАСЕ", - написал Сеидов в 
своем микроблоге Twitter. 

Кроме того, по итогам голосования был избран новый председатель Парламентской 
ассамблеи Совета Европы. Главой организации стал депутат от Нидерландов Тини Кокс. 

Отмечается, что в ходе заседания за Кокс отдали свои голоса 164 депутата ПАСЕ. 

 

Депутат Госдумы Сергей Алтухов вошел в состав комиссии по социальным 
вопросам при Парламентской Ассамблее Совета Европы [20-01-
2022]   Tuapsevesti.ru 

Первая сессия ПАСЕ с участием делегации российских парламентариев будет проходить 
онлайн с 24 по 28 января. 

Как сообщает депутат Госдумы, он вошел в состав российской делегации под руководством 
Петра Толстого в Парламент Ассамблеи Совета Европы. Сергей Алтухов будет работать в 
комиссии по социальным вопросам, здравоохранению, устойчивому развитию, под которым 
понимается интенсивное развитие технологий и экономическую политику, позволяющие 
повысить качество и, соответственно, продолжительность жизни. 

Напомним, Сергей Алтухов, был избран в Государственную Думу РФ от Краснодарского края 
по Туапсинскому избирательному округу. 

 

Tolstoy Chairs Russian Delegation To PACE, Nominated For PACE Vice Speaker - 
Slutsky [19-01-2022]   Sputnik 

The Russian parliament's lower house's deputy chairman Pyotr Tolstoy was elected the head of 
the Russian delegation to PACE and will also be nominated for the post of PACE Vice Speaker, 
Leonid Slutsky, the head of the Russian State Duma Committee on International Affairs, said on 
Tuesday 

"The first meeting of the Russian delegation in the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe after the elections to the State Duma of the eighth convocation was held. Pyotr Olegovich 
Tolstoy was unanimously elected its leader. His nomination for the post of PACE Vice Speaker 
was also approved," Slutsky said. 

He also noted that in the upcoming January session of the Assembly, which will be held from 
January 24 to 28, the Russian delegation will take part in a remote format, this decision was 
made the day before by the State Duma Council. 
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Пётр Толстой снова избран главой российской делегации в ПАСЕ [19-01-2022]   IA 
Regnum 

Руководителем российской делегации в ПАСЕ избран вице-спикер Госдумы Пётр Толстой 
("Единая Россия"). Как передает корреспондент ИА REGNUM 18 января, об этом сообщил 
глава комитета Госдумы по международным вопросам Леонид Слуцкий (ЛДПР). 

"Прошло первое собрание российской делегации в Парламентской ассамблее Совета 
Европы. Ее руководителем был единогласно избран Петр Олегович Толстой. Его 
кандидатура была одобрена также для выдвижения на пост вице-спикера ПАСЕ", - сообщил 
Слуцкий. 

Он также отметил, что в предстоящей январской сессии ПАСЕ, которая намечена на 24-28 
января, делегация России примет участие в дистанционном формате. Такое решение было 
принято накануне Советом Думы. 

История вопроса 

Государственная дума РФ - нижняя палата Федерального Собрания - наряду с Советом 
Федерации РФ является высшим представительным и законодательным органом власти. 
Восьмой созыв Госдумы был избран по итогам трехдневного голосования 17-19 сентября 
2021 года сроком на пять лет. Выборы второй раз проходили по смешанной системе - 225 
депутатов прошли по партийным спискам, еще 225 были избраны по одномандатным 
округам. Сюжет включает новости работы нижней палаты парламента - как 
законотворческой, так и представительной деятельности, в том числе в международных 
межпарламентских организациях. В сюжет включены также комментарии отдельных 
депутатов по тем или иным актуальным вопросам. 

 

Belarus / Bélarus 

 

Valko-Venäjän hallitus ja oppositio saatiin yhteiseen keskusteluun kuultavaksi – 
Kiljunen: ”Tässä tilanteessa historiallista” [27-01-2022]   Demokraatti 

Euroopan neuvoston Valko-Venäjä-raportoija, kansanedustaja Kimmo Kiljunen on tyytyväinen 
edistysaskeleisiin Valko-Venäjän poliittisessa vuoropuhelussa. 

Tiistai-iltana Ranskan Strasbourgissa pidettyä kuulemistilaisuutta voi Kiljusen mielestä pitää 
jopa läpimurtona, koska siinä saatiin Valko-Venäjän hallituksen ja opposition edustajat samaan 
huoneeseen yleiskokouksen poliittisen komitean kuultaviksi. 

Eduskunnan tiedotteen mukaan kuultaviksi oli kutsuttu Valko-Venäjän parlamentin 
ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtaja Andrei Savinykh, oppositiojohtaja Svjatlana 
Tsihanouskajan edustajat Anatol Ljabedzka ja Aliaksandr Shlyk sekä Euroopan neuvoston alaisen 
perustuslakiasiantuntijaelimen Venetsian komission edustaja. 

Kuulemisen aiheena oli Valko-Venäjän perustuslakiuudistus. Valko-Venäjän poliittisen 
pattitilanteen syvyydestä kertoo Kiljusen mukaan se, että hallinnon ja opposition edustajien 
välillä ei ole käyty minkäänlaista dialogia kesän 2020 presidentinvaalien jälkeen, koska hallinto 
ei halua oppositiota neuvotteluosapuoleksi. 
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”Siksi heidän saamisensa edes samaan tilaan kuultavaksi yhteisestä aiheesta on tässä 
tilanteessa historiallista. Hallituksen edustajat esittelivät omaa perustuslakiehdotustaan ja 
opposition edustajat omaansa ja vastasivat heille esitettyihin kysymyksiin”, kuvailee Kiljunen 
tilaisuuden kulkua tiedotteessa. 

Itse perustuslakiuudistus etenee omaa rataansa Valko-Venäjällä kansanäänestykseen helmikuun 
lopulla. 

”Kuulemistilaisuuden arvo oli siinä, että se tarjosi hallinnon ja opposition edustajille tilaisuuden 
esittää näkemyksensä, sekä meille poliittisen komitean eurooppalaisille kansanedustajajäsenille 
mahdollisuuden käydä keskustelua heidän kanssaan. Keskustelu käytiin luontevalla kaikkia 
osapuolia kunnioittavalla tavalla”, Kiljunen luonnehtii. 

Kiljunen on toiminut Euroopan neuvoston parlamentaarisen yleiskokouksen Valko-Venäjä-
raportoijana reilun vuoden. Raportointityön tavoitteena on edesauttaa ja tukea Valko-Venäjän 
sisäistä poliittista vuoropuhelua. Seuraavaksi on suunnitteilla matka Valko-Venäjälle, missä 
Kiljunen haluaa tavata kaikkia valkovenäläisiä relevantteja poliittisia toimijoita, tiedotteessa 
kerrotaan. 

Euroopan neuvoston yleisistunto on tiedotteen mukaan koolla 24.-28.1. hybridimuodossa siten, 
että valtuuskuntien puheenjohtajat ovat paikan päällä Strasbourgissa ja muut osallistuvat 
kokoukseen etäyhteyksin. Kiljunen on Suomen valtuuskunnan puheenjohtaja. Maanantaina 
hänet valittiin myös yleiskokouksen poliittisen komitean varapuheenjohtajaksi. 

Vuonna 1949 perustettu Euroopan neuvosto on maanosan vanhin ja laajin poliittinen yhteistyö- 
ja ihmisoikeusjärjestö. Jäsenmaiden kansanedustajista koostuva yleiskokous tekee aloitteita ja 
antaa suosituksia, joiden pohjalta ministerikomitea päättää asioista. 

 

Алексей Гончаренко призвал создать специальную группу по вопросам Беларуси 
в ПАСЕ [26-01-2022]   Charter97 

Вице-президент комитета ПАСЕ по миграции, народный депутат Украины Алексей 
Гончаренко призвал генсекретаря Парламентской Ассамблеи Совета Европы создать 
специальную группу по вопросам Беларуси. Об этом политик сообщил на своей странице в 
Facebook. 

Эту просьбу я озвучивал на прошлых сессиях Парламентской Ассамблеи Совета Европы. 
Меня поддерживал бывший президент Рик Демс, а также госпожа генеральный секретарь 
Мария Пейчинович-Бурич и Комитет министров. Между ними начался диалог на этот счет. 
Но, к сожалению, этой специальной группы, которая будет заниматься проблемами прав 
человека в Беларуси, до сих пор нет. 

Именно поэтому я снова напомнил Генеральному секретарю о необходимости создания этой 
группы. Глядя на то, что ситуация в Беларуси ухудшается с каждым днем, нам нужно 
действовать. 

Мария Пейчинович-Бурич ответила, что если бы Беларусь была членом Совета Европы, 
было бы проще превращать в жизнь все механизмы помощи. Она выступила за создание 
рабочей группы по решению вопроса ситуации в Беларуси, - сообщил Гончаренко. 

Отметим, Алексей Гончаренко является руководителем межфракционной группы «За 
демократическую Беларусь». 

 



Revue de presse - Press Review 111 

 

 

Андрей Савиных на сессии ПАСЕ в Страсбурге принял участие в слушаниях: 
обсуждали в том числе и референдум [26-01-2022]   ONT.by 

Video 

Беларусь будет твёрдо и последовательно отстаивать свои позиции на международной 
арене, а любые реформы, в том числе связанные с изменением главных законов, проводить 
исключительно в интересах своих граждан. Об этом в Страсбурге на сессии Парламентской 
ассамблеи Совета Европы заявил глава Комиссии по международным делам белорусского 
парламента Андрей Савиных. Сегодня он принял участие в специальных слушаниях, 
посвящённых в том числе и предстоящему референдуму. От здания Совета Европы в 
Страсбурге на связь со студией выходит корреспондент ОНТ Руслан Поддубский. 

Свою первую сессию в 2022 году ПАСЕ, Парламентская ассамблея Совета Европы, проводит, 
как и многие европейские структуры, в достаточно стеснённых ковидной ситуацией 
обстоятельствах, в Страсбург добрались не все делегации, полностью исключено 
физическое присутствие журналистов, которым предложено следить за работой ПАСЕ 
онлайн, внутри маски и ковид-паспорта, и тем не менее повестка у парламентариев, как 
всегда, насыщенная. Накануне делегаты ПАСЕ избрали нового председателя. Место 
бельгийца Рика Дамса на ближайший год занял нидерландский сенатор Тини Кокс, которого 
уже поспешили назвать пророссийским политиком, очевидно, за его последовательную 
поддержку возвращения российской делегации в ПАСЕ после лишения её права голоса. 
Впрочем, публично новый председатель заявил, что будет работать над достижение главной 
цели этой парламентской структуры – мониторинг соблюдения прав на европейском 
континенте. 

Тони Кокс, председатель ПАСЕ: «Смена председателя не означает смены курса, взятого не 
так давно. В прошлом году мы приняли резолюцию по стратегическим приоритетам Совета 
Европы, которая уже четко определила нашу повестку на ближайшие годы». 

Среди текущих тем – удар пандемии, роль медиа в кризисных ситуациях, пакт ЕС о 
миграции и прав человека на убежище, дебаты на тему роли самого Совета Европы в 
условиях растущих вызовов. Конечно, на фоне эскалации напряжённости в Восточной 
Европе другие региональные темы не так заметны, но в плотном графике работы Комитета 
по политическим делам нашлось место и для белорусского вопроса, а именно слушания по 
предстоящей конституционной реформе. Для обмена информацией в Страсбург пригласили 
известного белорусского дипломата, а ныне главу Комитета по международным делам 
белорусского парламента Андрея Савиных, который назвал дискуссию полезной и 
открытой, несмотря на то, что состоялась она за закрытыми дверями. 

Андрей Савиных, председатель Постоянной комиссии по международным делам Палаты 
представителей Национального собрания Беларуси: «Прежде всего хотел подчеркнуть, что 
у меня была возможность подробно, на фактах рассказать, что происходит в Беларуси, как 
идёт конституционный процесс. Это главное, потому что я был удивлён, общаясь в 
кулуарах, наличием не только недостоверной, но и откровенно сфальсифицированной 
информации. Депутаты плохо представляют наши реалии, и им просто нужно об этом 
рассказывать, что сегодня было сделано максимально объективно и спокойно. Опора только 
на факты. Оппоненты, которые выступают против конституционного процесса, вредят 
собственной стране. Их позиция деструктивна, но мы не будем обращать на них внимание. 
Наша задача объяснить людям, какие процессы происходят сейчас, собственным 
гражданам, поскольку, консолидируя общество, мы делаем Беларусь сильнее. И остаётся 
важная задача – послать чёткий, понятный сигнал нашим партнерам за рубежом по 
содержанию этих процессов». 

Инициатива провести слушания по теме предстоящей конституционной реформы 
принадлежит финскому депутату, члену ПАСЕ Киммо Кильюнену, который является 

https://ont.by/news/andrej-savinyh-na-sessii-pase-v-strasburge-prinyal-uchastie-v-specialnyh-slushaniyah-obsuzhdali-v-tom-chisle-i-predstoyashij-referendum
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докладчиком по многим демократическим процессам в Беларуси и занимает достаточно 
сбалансированную позицию – работает без обвинений и ультиматумов.  

Киммо Кильюнен, член Парламентской ассамблеи Совета Европы: «Наша главная цель, 
чтобы Беларусь в перспективе присоединилась к Совету Европы, и для этого нужно снять 
все существующие барьеры, а значит, вовлечь в решение остающихся вопросов 
максимальное количество. Сегодня, как мне показалось, мы сделали первый, но очень 
важный шаг в этом направлении. Мы двигаемся шаг за шагом. Сегодня мы обсуждали 
процесс предстоящей конституционной реформы в вашей стране, услышали предложения, 
которые выносятся для принятия конституционной комиссией. Мы слышали и позицию 
вашего парламента, и оппонентов. Следующим шагом, я надеюсь, будет мой визит в 
Минск». 

Беларусь не является членом парламентской делегации Совета Европы. Процесс 
вступления длится с 1997 года и одним из камней преткновения является наличие в 
белорусском Уголовном кодексе исключительной меры наказания. Разговоры о вступлении 
в ПАСЕ то утихают, то продолжаются, в любом случае, пока все рекомендации из Страсбурга 
в Минске могут воспринимать лишь как советы и рекомендации. 

 

В РФ рассчитывают, что Запад с уважением отнесется к решению белоруссов на 
референдуме [26-01-2022]   RIA Novosti  

В России рассчитывают, что на Западе с уважением отнесутся к выбору белорусского 
народа, который он сделает на референдуме по конституции, заявил сенатор Вячеслав 
Тимченко на заседании Комиссии ПАСЕ по политическим вопросам и демократии в рамках 
слушаний о ситуации в Белоруссии. 

"Предпринимаемые Минском меры отвечают имеющемуся в обществе запросу на перемены 
при одновременном сохранении социальной стабильности. Рассчитываем, что граждане 
республики Беларусь смогут беспрепятственно сделать свой выбор в установленные сроки 
и определить будущее развитие своей страны, а на Западе проявят уважение к результатам 
их волеизъявления", - сказал он. 

По его словам, российская делегация в ПАСЕ не согласна с "односторонним 
ангажированным" подходом со стороны Совета Европы к внутриполитическим событиям в 
Белоруссии. 

"Любые противоречия внутри белорусского общества должны быть урегулированы в рамках 
конституционно-правового поля этой страны. Необходимые условия для этого созданы", - 
сказал сенатор. 

Президент Белоруссии Александр Лукашенко назначил референдум по внесению 
изменений и дополнений в конституцию страны на 27 февраля. 

 

Тимченко: призывы в резолюциях ПАСЕ по Белоруссии неприемлемы [26-01-
2022]   Parlamentskaya gazeta 

Российская делегация ПАСЕ решительно выступает против односторонних ангажированных 
подходов Совета Европы (СЕ) к внутриполитическим событиям в Белоруссии. Об этом 
заявил председатель Комитета Совета Федерации по Регламенту и организации 
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парламентской деятельности Вячеслав Тимченко на заседании Комиссии Парламентской 
ассамблеи по политическим вопросам и демократии, сообщает пресс-служба Совфеда. 

В 2021 году весенняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы прошла в Страсбурге 
с 19 по 22 апреля. На ней обсудили приоритеты развития Совета Европы и приняли ряд 
документов. В частности, в резолюции по Белоруссии европарламентарии призвали 
реформировать электоральную систему страны и расследовать случаи нарушения прав 
человека. 

«С сожалением констатируем, что в данном вопросе Совет Европы действует в фарватере 
агрессивной риторики Запада и его иностранных агентов», — сказал парламентарий и 
напомнил, что Белоруссия не является членом Совета Европы и не участвует в Европейской 
конвенции по правам человека. 

Тимченко обратил внимание, что принятые на весенней сессии ПАСЕ в апреле 2021 года 
резолюции по Белоруссии «не просто носят политизированный характер, но создают 
дополнительные основания для вмешательства во внутренние дела этой страны». Как 
отметил сенатор, российская делегация единогласно голосовала против этих документов, 
поскольку содержащиеся в них призывы неприемлемы и выходят за рамки мандата Совета 
Европы 

«Любые противоречия внутри белорусского общества должны быть урегулированы в 
рамках конституционно-правового поля этой страны. Необходимые условия для этого 
созданы», — заявил Тимченко. 

 

«Не уйдет из повестки» — Лебедько заявил, что Венецианская комиссия сравнит 
два проекта Конституции Беларуси — властей и оппозиции. Когда? [26-01-
2022]   Telegraf.by 

На сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) состоялись слушания по 
вопросу конституционной реформы и референдуму в Беларуси. Советник Светланы 
Тихановской Анатолий Лебедько, который на них присутствовал, рассказал о главном итоге. 

По его словам, для анализа в Венецианскую комиссию попадут два проекта белорусской 
Конституции — штаба Тихановской и властей Беларуси. 

«На слушаниях присутствовала генеральный секретарь Венецианской комиссии. 
Европейская комиссия за демократию через право — это орган по конституционному праву 
при Совете Европы, нейтральный авторитетный орган, по значимости как арбитражный суд. 
Его слово является определяющим с точки зрения международного права. Это, можно 
сказать, высший правовой аудит. Для нас мнение этого органа очень важно», — сказал 
Лебедько. 

Венецианская комиссия, официально Европейская комиссия за демократию через право — 
консультативный орган по конституционному праву, созданный при Совете Европы в 1990 
году. С 2002 года участвовать в работе комиссии могут и страны, не входящие в СЕ. Сессии 
проходят в Венеции, откуда и неофициальное название комиссии. 
Комиссия должна состоять из независимых экспертов, достигших определенных 
результатов в работе с демократическими институтами. Каждая страна-участник назначает 
в комиссию одного эксперта (и может назначить лицо, при необходимости его заменяющее) 
сроком на четыре года; эксперты должны работать как независимые специалисты, а не 
представители государств. 
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По словам советника Тихановской, «уже до 27 февраля будет сделан промежуточный 
доклад об одном из главных аспектов — распределении полномочий между ветвями власти 
в обоих проектах. Еще один промежуточный доклад они сделают в марте и окончательно 
свое заключение по двум проектам Конституции они сделают в июне». 

Лебедько подчеркнул, что «тема конституционной реформы не уйдет из повестки дня 27 
февраля». 

И отметил, что «международное сообщество не сможет проигнорировать это мнение. Оно 
может стать еще одним доказательством того, что предстоящий референдум не имеет 
никаких правовых оснований. Мы продолжим дальше объяснять это людям». 

Референдум по Конституции 

Напомним, Александра Лукашенко назначил референдум по Конституции на 27 февраля. 

Власти решили задать всего один единственный вопрос: «Принимаете ли Вы изменения и 
дополнения Конституции Республики Беларусь?» 

 

Комиссия ПАСЕ проведет слушания по конституционной реформе в Беларуси [25-
01-2022]   Reform.by 

Комиссия Парламентской ассамблеи Совета Европы по политическим вопросам и 
демократии сегодня проведет слушания под названием «Призыв к инклюзивному 
национальному политическому в Беларуси». Они будут посвящены конституционной 
реформе в стране. 

В ходе слушаний заявлены выступления секретаря Венецианской комиссии Симоны 
Граната-Менгини. От беларусских властей выступит председатель Постоянной комиссии 
Палаты представителей по международным делам Андрей Савиных. Также запланированы 
выступления представителей Светланы Тихановской по конституционной реформе 
Анатолия Лебедько и по выборам Александра Шлыка. 

 

Савиных расскажет в ПАСЕ о конституционной реформе в Беларуси [25-01-
2022]   Sputnik 

Белорусский депутат также доведет до ПАСЕ позицию Минска по актуальным темам, в числе 
которых санкционное давление на страну. 

Позиция Беларуси по актуальным темам внешней и внутренней политики будет озвучена на 
заседании комиссии Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), сообщили в нижней 
палате белорусского парламента. 

Сегодня в ПАСЕ пройдет слушание по вопросу конституционной реформы в Беларуси. 

"25 января 2022 года председатель комиссии по международным делам Андрей Савиных 
примет участие в слушаниях по Беларуси на тему "Конституционная реформа в Беларуси" 
в рамках зимнего заседания Комиссии ПАСЕ по политическим вопросам и демократии", – 
сообщил официальный Telegram-канал Палаты представителей Национального собрания. 
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Там отметили, что приглашение для Савиных получено от председателя Комиссии ПАСЕ по 
политическим вопросам и демократии Жольта Немета. 

В сообщении говорится, что участие в слушаниях будет использовано для доведения до 
участников мероприятия позиции по широкому спектру актуальных вопросов, включая 
проводимую в Беларуси конституционную реформу. 

Кроме этого, Савиных доведет до ПАСЕ "информацию о реальной ситуации в Беларуси после 
президентских выборов 2020 года, а также о проблемных аспектах диалога с Западом", 
сообщили в нижней палате. 

Речь идет о нескольких темах: "миграционная ситуация, санкционное давление, внешнее 
вмешательство во внутренние дела, использование западными странами двойных 
стандартов при оценке событий в Беларуси", сообщили в Палате представителей. 

Как сообщили в Палате представителей, 24-27 января делегация депутатов Палаты 
представителей принимает участие в слушаниях по Беларуси в рамках заседания Комиссии 
по политическим вопросам и демократии ПАСЕ ОБСЕ в Страсбурге. 

 

Romania / Roumanie 

 

USR's Ciolos: Under the new bill, the justice minister only re-establishes special 
section [25-01-2022]   Agerpres 

National chairman of the Save Romania Union (USR) Dacian Ciolos says a recent bill to scrap 
the SIIJ judicial crime investigation section initiated by Justice Minister Catalin Predoiu, leads to 
a 're-establishment' of it. 

He added that a request from USR was adopted inside the Monitoring Committee of the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) on Monday that will be further referred 
to the Venice Commission for an opinion on the independence of the magistrates in Romania 
after the exclusion from the magistracy of judge Cristi Danilet and the publication of the new bill 
for the dissolution of SIIJ. 

'What Minister Predoiu puts on the table, from our point of view, is not a solution. It sets us back 
to the point of departure, and that is precisely why our colleagues in the Parliamentary Assembly 
of the Council of Europe have asked for and obtained the agreement to seek an opinion from the 
Venice Commission - an opinion which, in fact, the European Commission will also ask for to 
have a stand on what Minister Predoiu is proposing. Unfortunately, we are not expecting good 
things to happen either in relation to the dissolution of SIIJ, or in the case of judge Cristi Danilet, 
who will also feature in the analysis of the Venice Commission,' said Ciolos. 

 

Comisia de la Veneţia va emite un punct de vedere cu privire la cazurile Danileţ şi 
SIIJ [25-01-2022]   Bursa.ro 

Uniunea Salvaţi România anunţă că o solicitare a sa a fost adoptată, luni, în Comisia de 
Monitorizare din cadrul Adunării Parlamentare a Consiliului Europei (APCE), iar Comisia de la 
Veneţia va fi sesizată pentru a emite un punct de vedere cu privire la independenţa magistraţilor 



Revue de presse - Press Review 116 

 

 

din România după excluderea din magistratură a judecătorului Cristi Danileţ şi publicarea noului 
proiect de desfiinţare a SIIJ, informează Agerpres. 

Potrivit unui comunicat de presă al USR, solicitarea a fost prezentată de parlamentarul Iulian 
Bulai, reprezentantul USR la APCE, şi votată cu 23 de voturi "pentru" şi 11 "împotrivă". 
Reprezentanţii PSD şi PNL din acest for au fost printre puţinii care s-au opus solicitării, spun cei 
de la USR. 

"Nu suntem singuri. Am solicitat Comisiei de la Veneţia să emită un punct de vedere pe speţele: 
independenţa magistraţilor (cazul judecătorului Danileţ şi nu numai) şi pe proiectul de desfiinţare 
a SIIJ - proiectul iniţiat de ministrul Predoiu care nu rezolvă problema pe fond: bâta politică de 
sancţionare a magistraţilor independenţi. (...) MVC trebuie respectat, SIIJ trebuie să dispară pe 
bune, nu doar pe hârtie. (...) PSD-PNL trebuie să facă lucrurile corect şi transparent, nu îi vom 
lăsa să mimeze reformele în domeniul justiţiei", a declarat deputatul Iulian Bulai, citat în 
comunicat. 

La rândul său, vicepreşedintele USR Stelian Ion, fost ministru al Justiţiei, afirmă că această 
solicitare "este o victorie importantă, pentru că se trage un semnal puternic de alarmă privind 
posibile derapaje de la angajamentele asumate în relaţia cu Uniunea Europeană şi privind 
atacurile la care sunt supuşi magistraţii independenţi". 

"În plus, este esenţial ca proiectul propus de ministrul Cătălin Predoiu pentru desfiinţarea Secţiei 
speciale să fie verificat de Comisia de la Veneţia. Proiectul ministrului Predoiu nu reface 
competenţa DNA, fiind împotriva recomandărilor din MCV şi a avizului anterior al Comisiei de la 
Veneţia. Practic, reînfiinţează o SIIJ la Parchetul General, cu filiale la parchetele de pe lângă 
Curţile de Apel, şi mută selecţia procurorilor noii structuri la plenul CSM, controlat de gruparea 
Savonea", susţine Stelian Ion. 

Acesta adaugă faptul că "lucrurile nu pot rămâne aşa cum îşi doresc actuala coaliţie PSD-PNL-
UDMR, ministrul Predoiu şi preşedintele Iohannis". 

"Justiţia trebuie să fie apărată de orice fel de ingerinţe, ţinută departe de indicaţii politice, iar 
hărţuirea magistraţilor trebuie să înceteze. Proiectul ministrului Predoiu nu oferă aceste garanţii 
şi este nevoie de o opinie obiectivă, cum este cea a Comisiei de la Veneţia", spune el. 

 

Ionuț Stroe (PNL) va reprezenta România în poziția de Vice-președinte al Adunării 
Parlamentare a Consiliului Europei [25-01-2022]   DC News 

Deputatul PNL Ionuț Stroe va reprezenta România în poziția de Vice-președinte al Adunării 
Parlamentare a Consiliului Europei. 

Într-un mesaj postat pe Facebook, Ionuț Stroe, deputat PNL, a precizat că va reprezenta 
România în poziția de Vice-președinte al Adunării Parlamentare a Consiliului Europei: 

„Începând de astăzi, voi reprezenta România în poziția de Vice-președinte al Adunării 
Parlamentare a Consiliului Europei. Țara noastră obține prin acest rol o voce la cel mai înalt nivel 
european, iar pentru mine este onorant să preiau o asemenea responsabilitate. 

Este un mandat care debutează în condiții extraordinare, în care amenințarea Rusiei pentru 
securitatea din zonă este o îngrijorare pentru toată Europa. Voi insista să discutăm acest subiect 
la APCE cât mai curând, de urgență, și să avem un punct de vedere ferm, care să descurajeze 
posibile încălcări ale normelor și dreptului internațional. Rusia trebuie să înțeleagă că Europa nu 
va ceda în față amenințărilor și intimidărilor ei. 
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Celelalte subiecte pe care voi dori să le pun pe agendă sunt la fel de importante pentru România: 
soluții comune pentru criza în energie, depășirea crizei sanitare sau migrația. 

APCE este un for prin care Europa se poate exprima solidar, poate da un mesaj ferm pentru 
diplomație, singurul mod în care pacea poate învinge. Iar România are un cuvânt de spus.“, a 
scris Ionuț Stroe pe Facebook. 

Purtătorul de cuvânt al Partidului Național Liberal, Ionuț Stroe, a făcut o serie de declaraţii 
importante după ședința Biroului Executiv al partidului. 

"Aseară, la propunerea PNL, au fost adoptate, în cadrul coaliției, soluțiile pentru problemele din 
zona prețurilor și facturilor la energie. Din punctul nostru de vedere este un plan acoperitor care, 
practic, extinde o protecție în ceea ce privește populația, dar și zona industrială, zona agenților 
economici. Este, dacă vreți, o versiuni îmbunătățită a pachetului din toamna anului trecut, el, 
după cum s-a văzut, este în linia propunerilor PNL pentru a acoperii, bineînțeles, o plajă mult 
mai mare de beneficiari, pentru a avea efecte mai profunde decât cele existente și pentru a 
extinde și a avea o perioadă mai lungă de protejare", a spus Ionuţ Stroe (citește mai mult AICI). 

 

Comisia de la Veneția, sesizată privind excluderea din magistratură a lui Danileț și noul 
proiect de desființare a SIIJ - USR [25-01-2022]   HotNews 

USR anunţă că o solicitare a sa a fost adoptată, luni, în Comisia de Monitorizare din cadrul 
Adunării Parlamentare a Consiliului Europei (APCE), iar Comisia de la Veneţia va fi sesizată 
pentru a emite un punct de vedere cu privire la independenţa magistraţilor din România după 
excluderea din magistratură a judecătorului Cristi Danileţ şi publicarea noului proiect de 
desfiinţare a Secției Speciale. 

Solicitarea a fost prezentată de către parlamentarul Iulian Bulai, reprezentantul USR la APCE, şi 
votată cu 23 de voturi "pentru" şi 11 "împotrivă". Reprezentanţii PSD şi PNL din acest for au fost 
printre puţinii care s-au opus solicitării, conform USR. 

"Nu suntem singuri. Am solicitat Comisiei de la Veneţia să emită un punct de vedere pe speţele: 
independenţa magistraţilor (cazul judecătorului Danileţ şi nu numai) şi pe proiectul de desfiinţare 
a SIIJ - proiectul iniţiat de ministrul Predoiu care nu rezolvă problema pe fond: bâta politică de 
sancţionare a magistraţilor independenţi. (...) MVC trebuie respectat, SIIJ trebuie să dispară pe 
bune, nu doar pe hârtie. (...) 

PSD-PNL trebuie să facă lucrurile corect şi transparent, nu îi vom lăsa să mimeze reformele în 
domeniul justiţiei", spune deputatul Iulian Bulai, potrivit unui comunicat al USR. 

La rândul său, fostul ministru al Justiţiei Stelian Ion spune că această solicitare "este o victorie 
importantă, pentru că se trage un semnal puternic de alarmă privind posibile derapaje de la 
angajamentele asumate în relaţia cu Uniunea Europeană şi privind atacurile la care sunt supuşi 
magistraţii independenţi". 

"În plus, este esenţial ca proiectul propus de ministrul Cătălin Predoiu pentru desfiinţarea Secţiei 
speciale să fie verificat de Comisia de la Veneţia. 

Proiectul ministrului Predoiu nu reface competenţa DNA, fiind împotriva recomandărilor din MCV 
şi a avizului anterior al Comisiei de la Veneţia. Practic, reînfiinţează o SIIJ la Parchetul General, 
cu filiale la parchetele de pe lângă Curţile de Apel, şi mută selecţia procurorilor noii structuri la 
plenul CSM, controlat de gruparea Savonea (...) 
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Justiţia trebuie să fie apărată de orice fel de ingerinţe, ţinută departe de indicaţii politice, iar 
hărţuirea magistraţilor trebuie să înceteze. Proiectul ministrului Predoiu nu oferă aceste garanţii 
şi este nevoie de o opinie obiectivă, cum este cea a Comisiei de la Veneţia", afirmă Stelian Ion. 

Proiectul de desființare a Secției de Investigare a Infracțiunilor din Justiție (SIIJ) a fost pus vineri 
în dezbatere publică. 

Dosarele privind presupuse fapte de corupție săvârșite de magistrați - care erau anchetate de 
SIIJ - ar urma să fie instrumentate de către 42 de procurori - 12 de la Secția de urmărire penală 
a Parchetului General și 30 de la parchetele curților de apel. 

Întrebat despre excluderea DNA din acestă schemă, ministrul Justiției, Cătălin Predoiu a spus că 
"o altă soluție tehnică pentru desființarea SIIJ nu e posibilă politic în acest moment", el precizând 
că noul proiect a fost agreat de toate partidele din coaliție. El a susținut că nu va fi vorba, de 
fapt, despre o altă structură care să înlocuiască SIIJ, ci despre un nou sistem, invocând modelul 
Parchetului European. 

 

USR: Comisia de la Veneţia își va spune părerea despre independenţa magistraţilor din 
România [24-01-2022]   Libertatea 

O solicitare USR care vizează funcționarea sistemului de justiție din România a fost adoptată 
luni, 24 ianuarie, în Comisia de Monitorizare din cadrul Adunării Parlamentare a Consiliului 
Europei (APCE). 

„Astfel, Comisia de la Veneția va fi sesizată pentru a emite un punct de vedere cu privire la 
independența magistraților din România după excluderea din magistratură a judecătorului Cristi 
Dănileț și publicarea noului proiect de desființare a SIIJ în varianta PSD-PNL”, a transmis USR. 

Solicitarea a fost prezentată de parlamentarul Iulian Bulai, reprezentantul USR la APCE, și votată 
cu 23 de voturi pentru și 11 împotrivă. Reprezentanții PSD și PNL din acest for au fost printre 
puținii care s-au opus solicitării, se arată în comunicatul formațiunii conduse de Dacian Cioloș. 

„Nu suntem singuri. Am solicitat Comisiei de la Veneția să emită un punct de vedere pe spețele: 
independența magistraților (cazul judecătorului Danileț și nu numai) și pe proiectul de desființare 
a SIIJ – proiectul inițiat de ministrul Predoiu care nu rezolvă problema pe fond: bâta politică de 
sancționare a magistraților independenți”, a declarat deputatul Iulian Bulai. 

Fostul ministru USR al Justiției, Stelian Ion, a precizat că „este esențial ca proiectul propus de 
ministrul Cătălin Predoiu pentru desființarea Secției speciale să fie verificat de Comisia de la 
Veneția”. 

Lucrurile nu pot rămâne așa cum își doresc actuala coaliție PSD-PNL-UDMR, ministrul Predoiu și 
președintele Iohannis. Justiția trebuie să fie apărată de orice fel de ingerințe, ținută departe de 
indicații politice, iar hărțuirea magistraților trebuie să înceteze. Proiectul ministrului Predoiu nu 
oferă aceste garanții și este nevoie de o opinie obiectivă, cum este cea a Comisiei de la Veneția.  

Stelian Ion, vicepreședinte USR: 

Comisia de la Veneţia, creată în 1990, este un organ consultativ al Consiliului Europei în probleme 
constituţionale, iar verdictul ei va fi unul consultativ, fără să aibă caracter de obligativitate. 
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Russian Federation / Fédération de Russie 

 

Грани недели : «Обнуление» Путина, отравление Навального, проигрыш Толстого: 
итоги зимней сессии ПАСЕ-2022 [30-01-2022]   Ekho Moskvy 

В. Кара-Мурза― Добрый вечер! На волнах радиостанции «Эхо Москвы» программа «Грани 
недели». У микрофона в московской студии – Владимир Кара-Мурза младший. 

В Страсбурге на этой неделе прошла зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы, старейшей и самой крупной межпарламентской организации континента, в которую 
входят 47 европейских государств, в том числе Россия. Именно российские темы 
доминировали в повестке сессии. Наиболее ожидавшимся событием стало принятие доклада 
и Резолюции ПАСЕ об отравлении лидера российской оппозиции Алексея Навального. 
Документ, подготовленный французским парламентарием Жаком Мэром, делает четкий 
вывод о том, что Навальный был отравлен ядом, структурно связанным с группой 
химических веществ типа «Новичок», которые изготавливались на территории СССР, а 
затем России. 

Резолюция, одобренная убедительным большинством (86 голосов против 14), призывает 
российские власти провести независимое расследование покушения на Алексея Навального 
без какого-либо участия ФСБ и под общественным контролем. Кроме того, в Резолюции 
говорится о необходимости немедленного освобождения Навального во исполнение 
прошлогоднего решения Европейского суда по правам человека. 

Целый ряд рекомендаций российским властям содержится и в другой резолюции Ассамблеи 
о подтверждении полномочий российской делегации. В Резолюции числе исполнение 
Резолюции ПАСЕ от 2019 года о необходимости полноценного расследования убийства 
Бориса Немцова с привлечением к ответственности организаторов и заказчиков, отмены 
законов об иностранных агентах и нежелательных организациях и исполнение всех 
неисполненных решений ЕСПЧ и Комитета министров Совета Европы. 

Тем временем в ПАСЕ на этой неделе подняли еще одну значимую российскую тему. 23 
депутата из 10 стран, в том числе Нидерландов, Германии и Великобритании, внесли в 
Ассамблею проект Резолюции о проверке легитимности так называемой «поправки 
Терешковой», обнулившей предыдущие президентские сроки Владимира Путина и 
позволившие ему оставаться у власти и после 2024 года. 

В проекте Резолюции цитируется заключение Венецианской комиссии Совета Европы о том, 
что поправки к российской Конституции в 2020 году были приняты в нарушение законных 
процедур, говорится о необходимости назначения специального докладчика Ассамблеи по 
проверке легитимности обнуления с последующими выводами относительно 
международного признания или непризнания выборов 2024 года в случае участия в них 
Путина. Напомню, ранее аналогичные инициативы были выдвинуты в Европейском 
парламенте и в Конгрессе США. 

В Москве на новость отреагировали нервно. Представители так называемой Временной 
комиссии Совета Федерации по защите государственного суверенитета и предотвращению 
вмешательства во внутренние дела Российской Федерации уже заявили, что проект 
Резолюции ПАСЕ является «грубой попыткой вмешаться во внутренние дела России». 

В ходе зимней сессии Парламентская Ассамблея занималась и кадровыми вопросами. Новым 
председателем ПАСЕ стал представитель голландских левых Тини Кокс. Также были 
избраны 19 вице-председателей Ассамблеи. Единственный кандидат, который потерпел 
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поражение, – это глава российской делегации Петр Толстой. Его кандидатура была 
отвергнута депутатами с убедительным перевесом. 

Итоги зимней сессии ПАСЕ 2022 года сегодня обсуждаем с гостями программы «Грани 
недели». В нашем эфире Эмануелис Зингерис, депутат Сейма Литвы, член Парламентской 
ассамблеи Совета Европы, руководитель литовской делегации в ПАСЕ. Эмануелис, добрый 
вечер. 

Э. Зингерис― Приветствую всех. 

В. Кара-Мурза― И Алексей Гончаренко, депутат Верховной рады Украины, член 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, член украинской делегации в ПАСЕ. Алексей, 
здравствуйте. 

А. Гончаренко― Добрый вечер. Здравствуйте. 

В. Кара-Мурза― Добавлю, что я приглашал к участию в этой программе представителей и 
российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы, однако все, с кем я 
говорил, такой возможности не нашли. 

Алексей, вам первый вопрос. Вот в Кремле, на Смоленской площади очень любят путать 
понятия «Россия» и «нынешняя власть». Но это наша давняя проблема. Еще Салтыков-
Щедрин, как мы знаем, писал о том, что у нас часто путают понятия «Отечество» и «его 
превосходительство». И вот в тональности официальных кремлевских и околокремлевских 
заявлений на этой неделе по поводу сессии ПАСЕ как раз вот эта тема была на первом 
месте, что там сплошные русофобия, русофобия. Об этом же и участники российской 
делегации. Сам своими ушами слышал это слово многократно. 

И мне кажется, важно очень было на этой неделе, что многие делегаты Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы в свою очередь встречно подчеркивали, что в той критике, 
которая звучала, речь идет исключительно о действиях путинского режима, нынешней 
российской власти и ни о какой русофобии, естественно, речи не идет. 

И очень многие члены ПАСЕ говорили на русском языке во время дебатов, в том числе вы, 
хотя обычно члены украинской делегации говорят по-английски. Но вы говорили по-русски 
во время обсуждения доклада по поводу отравления Алексея Навального. Улдис Будрикис, 
делегат от Латвии, тоже говорил по-русски. И так далее. 

Каковы, на ваш взгляд, главные итоги этой минувшей сессии, что называется, на 
российском направлении? 

А. Гончаренко― Во-первых, по поводу русофобии. С любым делегатом России в ПАСЕ, да и 
вообще с любым российским депутатом готов прямо в прямом эфире «Эха Москвы» провести 
конкурс: кто лучше знает, например, русских поэтов, больше стихотворений и вообще 
русскую культуру. Потому что мне кажется, что эти люди последнее, что держали в руках, 
– Букварь. И то только для того, чтобы на него поставить бокал пива. Больше, по-моему, 
они не в состоянии ничего. Поэтому про русофобию, конечно, пусть не рассказывают. Я 
родился в Одессе, вырос в Одессе. И для меня русский такой же родной язык, как и 
украинский язык. Единственное, конечно, хочу сразу подчеркнуть, что мне нужно, чтобы 
меня защищал Путин вообще ни в каком виде. 

И те Резолюции, о которых вы упомянули уже, и мониторинговый в том числе, который 
готовил Комитет по поводу полномочий России, там, кроме перечисленного вами, есть 
требование к России освободить, деоккупировать Крым, деоккупировать Донбасс и 
прекратить войну против Украины. Отдельная правка, в которой Эмануэлис Зингерис был 
первым автором, а я был соавтором, о том, что Россия должна немедленно отвести войска 
от границы с Украиной и прекратить эту эскалацию и бряцание оружием на наших границах 
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о новом вторжении. Мы и так, конечно, в войне. Уже 8 лет, к сожалению, Россия ведет 
войну против нас. Но вот еще новая угроза интервенции – это отдельная история. Это что 
касается части про русофобию. 

Что касается части про выступление. Я специально в дебатах по Алексею Навальному 
выступал на русском языке, потому что мое обращение было направлено к россиянам. Я не 
буду повторять. Кому интересно, может зайти на мой канал на Ютюбе послушать и 
посмотреть. И я действительно считаю, что проблему внутреннюю российской демократии 
и ужас, который творится, когда оппозиционеров пытаются убить, а когда не удается убить 
(некоторых удается, к сожалению, как Бориса Немцова, которого я знал лично), а 
некоторых не удается, вот как Навального, тогда его сажают в тюрьму и там гноят дальше, 
конечно, это может решить только народ России, остановив преступления собственного 
режима. 

Ну вот, собственно говоря, по тому, что вы задали вопрос. 

В. Кара-Мурза― Хочу процитировать господина Толстого, руководителя официальной 
российской делегации: «То, что в ходе январской сессии мы наблюдали на площадках 
ПАСЕ, никоим образом не похоже на диалог. Мы столкнулись с нарастающей русофобией, 
докладами, подготовленными без посещения соответствующих территорий, откровенной 
ложью и неприкрытыми попытками вмешательства во внутренние дела России». И так 
далее. 

А. Гончаренко― Один комментарий по поводу непосещения территорий. Это очень смешно. 
Вот Жак Мэр очень хотел посетить Навального. И вообще, все хотят. Там была отдельная 
история по Чечне, отдельная история по другим российским ситуациям. И никто посетить 
не может, потому что Россия не пускает. А я, например, последний раз посетил в феврале 
2015 года, когда убили Бориса Немцова, приехал с ним попрощаться. Кончилось мое 
посещение в отделении полиции Китай-город, где меня били, а Следственный комитет 
Российской Федерации заявил, что я к каким-то убийствам причастен. Правда, потом все 
это куда-то снялось. Ну и меня выслали из Российской Федерации. Я там в санкционных 
списках и так далее. Это по поводу того, как можно посетить и как можно провести диалог. 

В. Кара-Мурза― А вот я как раз об этом и хотел спросить Эмануэлиса Зингериса. Я напомню 
нашим слушателям, с 2017 по 2019 год господин Зингерис был специальным докладчиком 
ПАСЕ по делу о расследовании убийства Бориса Немцова. И ему отказали в каком бы то ни 
было сотрудничестве со стороны российских властей. Его не то что не пустили в Россию, 
ему официально сообщили о том, что ему запрещен въезд, он включен в какие-то там 
санкционные списки. А когда он пытался письменно связаться с руководством 
Федерального Собрания, то пришел обратно конверт со штампом «Адрес не найден». Адрес 
был Большая Дмитровка, адрес Совета Федерации. 

И то же самое происходит вот сейчас. Вот только что Алексей Гончаренко сказал про доклад 
Жака Мэра по поводу отравления Алексея Навального. Обязательно еще подробнее о нем 
поговорим. Жака Мэра тоже не только не пустили сюда в Россию, а ему даже не ответили 
на его запрос о поездке. И точно такая же ситуация. Об этом говорил на минувшей сессии 
глава немецкой делегации Франк Швабе, об этом говорил сам Эмануэлис Зингерис, с 
которым мы сейчас говорим. 

Такая же точно ситуация сейчас в отношении готовящегося доклада ПАСЕ о политических 
заключенных в России. Спецдокладчица Сунна Эварсдоттир из Исландии уже неоднократно 
направляла заявки российским властям о том, чтобы посетить Россию в рамках подготовки 
своего мандата, и ей просто тоже не отвечают. 

А потом выходит на сцену господин Толстой и говорит, что как же так, доклады делаются 
без посещения соответствующих территорий. Ну, мы давно должны были уже к степени 
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цинизма привыкнуть. Но все равно каждый раз это поражает, вот честно должен 
признаться. 

Эмануэлис, вопрос вам такой. Вы предложили на этой неделе оспорить полномочия 
официальной российской делегации по содержательным основаниям. Вы об этом говорили. 
Вы направляли проект соответствующей Резолюции. Расскажите, почему, на ваш взгляд, 
нынешней официальной российской делегации не место в Совете Европы? 

Э. Зингерис― Сперва я хотел бы поздравить все демократическое сообщество в России. Я 
помню 90-е годы. Я был в делегации переговорной со стороны Литвы по восстановлению 
отношений с Российской Федерацией и с Борисом Николаевичем. Помню еще бравых ребят, 
помню гигантскую демонстрацию на Манежной под лозунгами «Свободу# политическим 
странам», «Свободу# Литве» после январских событий и даже перед январскими 
событиями. И вы знаете, я помню этих светлых людей, которых теперь почти не стало. 

Некоторые из них, уважаемый Владимир, стали членами делегации России в 90-х годах в 
ПАСЕ (например, Сергей Ковалев). И понемногу этих светлых людей просто не стало. Их 
убрали их организации, которые представляли проевропейский путь России. Может быть, 
для россиян в 90-е годы был экономический разброд для каких-то слоев, а для нас это была 
дружеская Россия, означающая мир и означающая возвращение на круги своя. Но то, что 
проповедовала вся проевропейская российская культура, которая стала краеугольной 
частью европейской культуры. Мы россиян ждали как представителей великой европейской 
культуры и представителей светлости Петербурга добольшевистского периода. 

И когда я говорил с Борисом Николаевичем: «Когда восстановят отношения с февральской 
Россией?», он мне сказал: «Дружище, может быть, не хватит сил, чтобы заняться 
отлучением советской номенклатуры и специальных служб, силовых служб, силовиков от 
управления». Он это уже отвечал мне тогда. И вокруг был потрясающе развитый 
европейский народ в центре Москвы. К сожалению, это все куда-то рассосалось. 

И тьма, которую представляет теперь российская делегация после того, как светлые люди, 
проевропейские люди были просто убраны, она выражается в том, что, например, 
российская делегация, – уважаемый Владимир, вы были в зале, ведь я вас видел на 
балконе, – когда обсуждали рапорт по Борису Немцову, даже отказалась участвовать. Вы 
можете представить? И российская делегация не участвовала и отказалась участвовать в 
обсуждении убийства человека, который был одним из воссоздателей демократической 
России, воссоздателей европейского лица российской политики, воссоздателей мира, 
человек, который высказывался против войны в Чечне, против оккупации Крыма и 
Донбасса и войны с Украиной, против оккупации Грузии. 

Я помню, дорогой друг, 1996 год, вступление. Мы с господином Ландсбергисом стоя 
аплодировали вступлению Российской Федерации в Совет Европы, в Парламентарную 
Ассамблею. Подписание обязательств: обязательство, например, вывести, 14-ю армию из 
Молдовы; например, обязательство по компенсации людям, которые были высланы в 
ГУЛАГ; обязательство по соблюдению внутри России демократического строя. 

Знаете, несколько лет назад, увидев первые заметки, если вы помните, первых резолюций 
членов Думы о том, что российское право будет в будущем в некоторых случаях выше 
решений Суда по правам человека. После этого это превратилось в уничтожение 
ельцинской Конституции в так называемых поправках, а по-настоящему в новой 
Конституции уже господина Путина. То есть вы это называли «поправками на пеньках». 

И вот результат поправок на пеньках, что последние российские демократические потуги, 
последние организации и особенно «Мемориал», и организации Навального, и другие 
оказались закрытыми, множество людей у нас и в Вильнюсе, и в Берлине, и в Париже, и в 
Риге в эмиграции. И просто идет холод сталинских времен и холод наступающего мрака и 
войны. То есть все то, во что мы поверили, что восстанавливается НРЗБ европейского 
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российского лица, стало обнулено вместе с обнулением будущих сроков господина Путина. 
И вся та вера в российскую порядочность, порядочность этого общества обрушилась после 
того, как десятки политических заключенных были арестованы, пропали. 

В. Кара-Мурза― Сейчас сотни уже политических заключенных в России. По крайней мере, 
это признанная цифра. На самом деле может быть и больше. 

Э. Зингерис― Ну вот это все разве нам не является знаками, что Россию, к сожалению, из 
многоликой демократической страны превращают в такую азиатчину, о которой только 
можно читать в жутких романах Сорокина «Метель» и других, которые стоят у меня на 
полке. Так что о русофобскости надо говорить с теми, которые руководят невыбранной 
Думой, которую, по-моему, не выбирали порядочным и свободным образом, и теми, 
которые, даже несмотря на этот фиктивный парламент, руководят Кремлем, которые 
готовятся к территориальным захватам и такие захваты уже произвели. 

Так что имею в виду, что в Европе не пришли ведь коммунистические режимы к власти, а 
существует тот самый настрой и такие же демократические права, за которые люди готовы 
отдать свою жизнь. Ведь идет война не только за Украину, идет война за право иметь другое 
мнение в Европейском союзе и создать возможность для украинцев быть в системе, когда 
другое мнение уважается в обществе. 

Вот в таком ключе, конечно, Россия отделяется окончательно и превращается в парад 
комических героев, о которых мы читаем только в романах Набокова. То есть этот театр 
приглашения на казнь из новеллы Набокова кончается обрушением театра, обрушением 
этой пропаганды, которая, к сожалению, захватила власть во всех так называемых 
«зомбоящиках», телевизионных экранах. 

И я хотел бы сказать, что письмо, которое было опубликовано у нас в Комитете, в котором 
многие годы я был вице-президентом, а теперь член, письмо господина Толстого... 

В. Кара-Мурза― Это Комитет по юридическим вопросам и правам человека, я поясню. 

Э. Зингерис― Да. Оно потрясло, я знаю, членов и многолетнего бывшего председателя 
Бориса Цилевича. Оно потрясло нас всех до глубины души. Этот ответ, что Россия не будет 
кооперироваться в репортах и особенно в репорты госпожи Сунны Эварсдоттир о 
политических заключенных, а после этого и в двух репортах... Я хотел бы заметить, 
уважаемый Владимир, что это два репорта. Один репорт – по несправедливому и 
неправильному аресту Навального, и второй репорт – по попытке его уничтожения при 
помощи властей. 

В. Кара-Мурза― Об этом мы сейчас обязательно поговорим. Это отдельная тема – доклад 
по Алексею Навальному. Я напомню, что из громких и важных, значимых докладов ПАСЕ, 
касающихся России, в последние годы вот уже как минимум в четырех случаях российские 
власти просто отказывались как-либо, вообще, сотрудничать. То есть, называя вещи своими 
именами, отказывались выполнять обязательства нашей страны перед Советом Европы. 
Потому что тогда, вообще, рушится весь принцип. Не могут страны и власти этих стран сами 
решать, с какими докладами они сотрудничают, а с какими – нет. Весь принцип Совета 
Европы в том, что это общая юрисдикция. 

Э. Зингерис― Владимир, простите. Вы можете мне просто объяснить одну вещь? Почему мы 
должны НРЗБ рядом с собой? Это вы мне задали вопрос. Потому что я с 1993 года нахожусь 
в делегации Ассамблеи, много как раз руководил делегацией Литвы и был во главе разных 
комитетов. Скажите, пожалуйста, почему мы должны пускать невыбранный парламент, а 
нас не впускают в Россию? Вот этот фантастический дисбаланс вы можете объяснить? 

В. Кара-Мурза― Кстати, поднималась эта тема в прошлом, 2021, году представителями 
немецкой делегации, если не ошибаюсь, что на каком основании российские так 
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называемые депутаты, которые находятся под санкциями Евросоюза, из пускают в 
Страсбург на сессию, а, например, вас как докладчика ПАСЕ по делу Немцова сюда в Россию 
не пустили якобы на основании санкций? 

Так вот закончу, что четыре доклада, с которыми российские власти наотрез отказались 
сотрудничать: это доклад Эмануелиса Зингериса о расследовании убийства Бориса 
Немцова, это доклад о незаконном аресте Алексея Навального, доклад об отравлении 
Алексея Навального и теперь готовится доклад о политических заключенных в Российской 
Федерации. 

Эмануелис Зингерис упомянул обнуление, упомянул о поправках на пеньках, которые были 
продавлены в нашу Конституцию. Я уже сказал в начале программы, что одна из самых 
громких, наверное, инициатив этой минувшей сессии ПАСЕ – проект Резолюции, который 
был внесен от имени 23 парламентариев из 10 стран, в том числе обоих наших сегодняшних 
гостей (Алексея Гончаренко и Эмануелиса Зингериса), проект Резолюции о назначении 
специального докладчика ПАСЕ по проверке, как сказано в тексте, «законности и 
легитимности либо отсутствия таковых» в отношении так называемого «обнуления», то есть 
то, что не считаются предыдущие... 

На момент 2024 года уже будет четверть века, как Владимир Путин находится у власти в 
нашей стране. Ему, видимо, этого недостаточно, он хочет еще до 2036 года остаться. И, 
собственно говоря, в проекте пока еще этой Резолюции говорится со ссылкой на мартовский 
доклад прошлого года Венецианской комиссии Совета Европы о том, что были нарушены 
многочисленные законные процедуры при проведении этих поправок. Таким образом, они 
де-юре незаконны и нелегитимны, а значит и обнуление незаконно и нелегитимно, и 
ограничение по срокам с точки зрения права остается. 

Ранее это уже было зафиксировано в Резолюции Европарламента, принятой в сентябре 
2016 года. И совсем недавно в ноябре в Палату представителей Конгресса США была 
внесена межпартийная Резолюция №806 о непризнании Путина законным президентом 
России со стороны Соединенных Штатов начиная с 7 мая 2024 года. Но она пока не принята, 
это только проект, но тем не менее он внесен. 

Вопрос Алексею Гончаренко как одному из соавторов проекта Резолюции. Я уже упоминал 
гневную реакцию здесь в Москве. Вот еще не откажу себе в удовольствии процитировать. 
Я всегда восхищаюсь слогом вот этой так называемой Временной комиссии Совета 
Федерации по защите суверенитета. «Легитимность и законность выборов в России 
определяется внутренним законодательством. Наша страна не приемлет попыток вмешаться 
в свой электоральный суверенитет и навязать гражданам России чужую волю». Алексей, 
почему внесена эта Резолюция в Парламентскую Ассамблею? 

А. Гончаренко― Вы задавали вопрос про русофобов. Мне кажется, главным русофобом в 
современной истории является Владимир Путин, потому что настолько презирать 
собственный народ, настолько его грабить и уничтожать, и убивать, проливая кровь еще и 
во многих странах мира, в том числе, конечно, что для меня самое болезненное, в Украине, 
это нужно быть законченным русофобом. И в том числе отказывать народу в возможности 
избрать себе руководителей, представителей – это тоже самая настоящая русофобия. 

И вот когда мы говорим об этих поправках, это же обнуление не сроков, это, вообще, 
обнуление Конституции какой бы то ни было и обнуление демократии в Российской 
Федерации. Путин себя считает, безусловно, царем. Я думаю, что вся эта Временная 
следственная комиссия с удовольствием бы его уже короновала. Если поступит им команда, 
то сразу же будет внесен соответствующий проект. К чему, вообще, все эти сложности? Есть 
царь и слава богу. 

Мы группа депутатов, нас 23, среди них, действительно, и я, и Эмануелис Зингерис. И что 
важно, там действительно депутаты в том числе от западноевропейских стран, понятно, и 
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от Украины, и от других. Вместе мы подали соответствующий проект. Мы убеждены, что, 
конечно же, Путин абсолютно нелегитимен. Он уже нелегитимен, учитывая как выборы 
проходят. Ну а после 2024 года, если он снова пойдет, то, конечно же, это будет совсем 
уже какой-то смех. И мы хотим, чтобы это было исследовано Советом Европы и дан 
соответствующий ответ. Поэтому мы подали. 

Кстати, в перечне стран, который вы перечислили, я могу добавить, что есть уже и Украина, 
потому что я подал проект постановления Верховной Рады Украины с тем же самым текстом, 
ничего изучать тут нам уже не надо, что любая попытка Путина продлить свое пребывание 
у власти после 2024 года, что мы его не признаем. Кстати, Верховная Рада Украины 
поддержала мой проект постановления о том, что мы считаем нелегитимной и 
Государственную думу Российской Федерации, избранную, в том числе, на оккупированных 
территориях Крыма. И это решение уже тоже проголосовано. 

В. Кара-Мурза― Да она и в России не избрана на свободных выборах. Давайте об этом тоже 
не забывать. 

А. Гончаренко― Конечно. Понятно, что никаких выборов не было. То есть произошло 
назначение каких-то там людей, причем, знаете, удивительно с совершенно отрицательным 
отбором. Мне кажется, чем хуже, чем больше подонок, тем больше у него шансов оказаться 
где-то на вершине, глядя на господ Слуцкого, Толстого, Попова (он же Скабеев) и всех 
остальных. Вот кажется, что прямо такой отрицательный отбор на наших глазах происходит. 
Это, конечно, и жутко, и ничего хорошего это не несет никому. 

В. Кара-Мурза― Алексей Гончаренко упомянул Леонида Эдуардовича Слуцкого – это 
председатель Комитета Государственной думы по международным делам, член российской 
делегации в ПАСЕ. Процитирую выступление господина Слуцкого на этой неделе на сессии 
ПАСЕ в Страсбурге: «Рамзан Кадыров – человек исключительно уважаемый в России, 
который сумел добиться мира и процветания для своей родной земли, выступает за 
европейские стандарты, и об этом знают все, кто когда-либо посещал Чеченскую 
Республику». И, с вашего позволения, оставлю это без комментариев. 

Эмануелис, вопрос вам. Была принята на этой неделе Резолюция №2422, подтвердившая 
полномочия российской делегации, но содержащая целый ряд комментариев и, что важно, 
рекомендаций со стороны ПАСЕ для полноценного участия Российской Федерации в работе 
Совета Европы. Речь идет, в частности, как я уже упоминал, о необходимости отменить 
дискриминационные законы вроде Закона о нежелательных организациях, выполнить 
невыполненные до сих пор решения Европейского суда и Комитета Министров. 

И, в частности, здесь в этой же Резолюции сказано о необходимости со стороны Российской 
Федерации выполнить требования Резолюции об отравлении Алексея Навального (через 
минуту мы о ней поговорим) и выполнить также требования Резолюции №2297 от 2019 года 
по расследованию убийства Бориса Немцова. 

Я напомню, что основные требования этой Резолюции и доклада ПАСЕ – это проведение 
полноценного расследования в первую очередь в отношении организаторов и заказчиков, 
переквалифицировать расследование на 277 статью Уголовное кодекса (это покушение на 
жизнь государственного деятеля), допросить всех тех, кого требовали допросить адвокаты 
семьи Бориса Немцова, в том числе ближайших приближенных Кадырова, кстати, уже 
упомянутого только что. И так далее и так далее. 

Скажите, ожидаете ли вы, что эти рекомендации как-то получат какое-то практическое 
воплощение? И что может сделать Парламентская Ассамблея сама, для того чтобы вот эти 
слова, как принято говорить, стоили хотя бы немного больше, чем бумага, на которой они 
напечатаны? 
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Э. Зингерис― То же самое. Только отвержение членства делегации, которая сама вышла из 
зала – вы это хорошо все помните, – когда обсуждалось дело Немцова и Резолюция по 
Немцову. Если эти люди прикрывают убийство, они покрывают попытку убийства 
Навального – они являются соучастниками этих убийств и этих криминальных актов, 
покрывают их. И они фактически не могут присутствовать в зале, потому что целый ряд 
уничтожения высоких оппозиционных деятелей... Кстати, там есть и статья. Я хочу вам всем 
напомнить, что статья Комитета по пыткам уже Комитета министров есть о пропавших 
сотнях людей в России. 

Я хочу вам напомнить, что на этот раз все залпом голосовали за. Разделилось мнение насчет 
членства в Ассамблее, но насчет пунктов все голосовали за, чтобы пункт о пропавших 
людях в России... Это сотни людей. И полиция не отвечает, и юридические органы не 
отвечают Суду по правам человека в Страсбурге по сотням людей. не только по главам 
политических движений. Вы видите эту Резолюцию, которая на этот раз была напомнена 
российским властям уже со стороны Комитета министров Совета Европы. 

И я хочу вам еще раз напомнить, что насчет войск, о которых говорил господин Гончаренко, 
голосовали все. Ни одного человека из 48 делегаций не нашлось в этом зале... Все 
потребовали убрать эти войска с границы Украины. Все до одного. И все потребовали 
перестать убивать своих политических оппонентов при помощи властей. Это было 
установлено. 

И если дальше делегация будет прикрывать эти страшные преступления, которых нет ни в 
одной стране Совета Европы (это 48 стран), я думаю, что возобновится моментально вопрос 
о пребывании российской делегации. Хотя о членстве мы не заговорили, потому что 
дипломатическая миссия России представляет Россию в Комитете министров. Но если 
начнется что-то еще более масштабное, я думаю, люди заговорят и о членстве Российской 
Федерации в Совете Европы. Так что мой ответ, что минимальный шаг принятия мер в 
отношении делегации, в которой нет, дорогие мои, никакой оппозиции... Господин 
Калашников с очень прекрасной фамилией представляет оппозицию в Думе Российской 
Федерации. Спасибо. 

В. Кара-Мурза― Кстати, господин Калашников, я напомню, один из соавторов проекта 
постановления Государственной думы о признании так называемых Донецкой и Луганской 
народных республик. 

И да, действительно, тоже уже неоднократно об этом говорили и еще раз повторю. Я был 
всю неделю в Страсбурге. Вот только сегодня вернулся в Москву. Следил за сессией. И 
позорно, конечно, смотреть, как... Ну, у нас не делегация, а какой-то просто военный 
батальон. То есть все берут под козырек, и все читают с одного листа. Не может так 
выглядеть парламентская делегация. 

И Эмануелис Зингерис когда вносил вот этот проект о приостановлении полномочий 
российской делегации по содержательным причинам, первый аргумент, который он привел 
– это то, что если в России нет свободных и легитимных выборов, то не может быть, 
соответственно, и легитимного парламента. Тогда о какой делегации мы здесь говорим? 

Я хочу задать Алексею Гончаренко сразу два вопроса, потому что я знаю, что вам нужно 
убегать на встречу. Вопрос первый касается Петра Олеговича Толстого, который с треском 
провалился на выборах вице-председателя Ассамблеи. 79 голосов он получил «за» и 106 
голосов «против». С двух раз он не сумел избраться. Как я понимаю, еще третья попытка у 
него остается теоретически. Франк Швабе, глава делегации Германии, выступая на этой 
неделе, сказал о том, что неизбрание Толстого – это очень четкий сигнал со стороны Совета 
Европы нынешним российским властям. 

Первый вопрос: в чем заключается этот сигнал? И, конечно же, второй вопрос. Резолюция 
№2423, касающаяся отравления Алексея Навального, – абсолютно четкий и 
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недвусмысленный вывод о том, что Алексей Навальный был отравлен «Новичком», о том, 
что даже никакой видимости расследования в России на эту тему не проводится, и все те 
четкие рекомендации, о которых я уже говорил в начале программы, были одобрены 
Ассамблеей тоже с огромным перевесом (86 – «за», 14 – «против»). В чем, на ваш взгляд, 
значимость вот этой Резолюции, касающейся отравления Алексея Навального? То есть 
первый вопрос – Толстой, второй – Резолюция Жака Мэра. 

А. Гончаренко― Спасибо. Говоря о Толстом... Только одно неприятно – что он носит такую 
фамилию. 

В. Кара-Мурза― Так он не только носит, он родной правнук Льва Николаевича. 

А. Гончаренко― Да. И это очень грустно. Я думаю, что Лев Николаевич, увидев бы 
правнука, не то что отдыхает, а ему стало бы совсем плохо. Есть такая фраза «перевернулся 
бы в гробу». Но тут уже ему бы пришлось так крутиться, что выдержать это невозможно 
было бы. Потому что Толстой Петр – это, конечно, какая-то квинтэссенция хамства, 
цинизма, позора просто. То есть антисемит, украинофоб, просто негодяй, который 
постоянно врет, кого-то оскорбляет. Это удивительный человек, который представляет 
Россию. Мне кажется, что на месте любого гражданина России было бы просто стыдно 
смотреть на человека, который как бы представляет многомиллионный народ. 

В. Кара-Мурза― Именно что как бы. «Как бы» – это ключевые слова здесь. 

А. Гончаренко― Да, да. Очевидно, слова «как бы» – это главное. То есть кого он 
представляет, мы понимаем. Это просто еще одна шавка из путинской этой камарильи, 
которому доверили плеваться в европейцев всеми вот этими тезисами, которые там им 
раздали, и, действительно, они все их повторяют. В общем, это очень грустное зрелище. 
Но, действительно, господин Толстой... 

А перед этим, кстати, была похожая история со Слуцким. Раньше они Слуцкого толкали в 
вице-президенты. Его там тоже несколько раз прокатывали. Теперь новый – Толстой. И его 
тоже прокатили, причем фактически даже трижды, потому что его уже оспорили успешно. 
Кстати, российская делегация заявила, что она и дальше будет толкать Толстого. Других 
писателей у нас для вас нет. То есть у нас для Европы есть только Толстой Петр. Вот и все. 
Поэтому ешьте его вот таким, какой он есть. Это, понятно, совершенно тупиковая история. 

Сигнал здесь от Ассамблеи следующий, что даже те делегации... Немецкая делегация – 
одна из самых терпимых к России. Вообще, отдельная история про немецкую делегацию и 
немецкую позицию. Но это одна из самых терпимых к Российской Федерации делегация из 
тех, какие есть в Ассамблее. И даже она в случае с Толстым не выдерживает. В этом сигнал, 
что вы уже настолько перебираете, что даже мы, которые очень хотят зажмуриться, не 
можем, потому что это никак не получается. 

Что касается Навального и доклада. Там были три правки мои. Всего было подано к докладу 
три правки. Все мои авторства как первого автора. И они были, кстати, все учтены в той 
или иной форме. И я считаю, что это важный доклад, потому что дело Навального очень 
показательное. Оно говорит о том, что из себя представляет путинский режим, который 
просто убивает своих оппонентов, делает это цинично, нагло. И удивительно, когда 
организация Фонд борьбы с коррупцией Навального, который боролся с коррупцией... 

В. Кара-Мурза― Вынужден вас перебить, чтобы добавить идиотскую фразу о том, что Фонд 
борьбы с коррупцией был сначала объявлен иностранным агентом, а затем запрещен и 
включен в реестр экстремистских организаций. Чтобы не подставлять «Эхо Москвы», я 
обязан этот бред произносить. 

А. Гончаренко― Да. Так вот я как раз, собственно говоря, хотел сказать, что те, кто борются 
с коррупцией в России, они экстремисты и террористы, по логике путинского режима. Это 
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просто удивительная история. То есть Путин и его шайка, которая грабит страну до 
основания, и Геленджик – это как памятник безвкусице и вот этому воровству, – это они 
себя называют легитимной властью, а тех, кто с коррупцией борются, – террористами, ни 
много ни мало. И пытаются их просто убить. Вот просто убить, отравить и так далее. 

Поэтому, конечно, этот доклад очень показательный. Эта история все понятна. Кстати, 
одновременно вышел фильм «Навальный» HBO производства, который тоже сейчас 
появился на Западе. И все это показывает... То есть дело даже здесь не в личности Алексея 
Навального, а дело в том, какая атмосфера и какие действия царят в нынешней России. И 
вишенка на торте всему этому – это вот этот ответ Путина с ухмылочкой на вопрос о 
Навальном, что «хотели бы отравить – отравили бы». Тут даже ни добавить, ни убавить. 

И спасибо вам большое, Владимир, за приглашение в эфир. Я рад был слышать вас и 
Эмануелиса. 

В. Кара-Мурза― Спасибо, Алексей. Обещал отпустить вас на встречу. Так что спасибо 
огромное за участие. 

А. Гончаренко― Спасибо вам большое. 

В. Кара-Мурза― Алексей Гончаренко, член украинской делегации в ПАСЕ. Мы продолжаем 
разговор с Эмануелисом Зингерисом, руководителем литовской делегации в ПАСЕ. Упомяну 
позицию опять же официальной Москвы в ходе обсуждения доклада и Резолюции по 
отравлению Алексея Навального. Александр Башкин, член Совета Федерации, член 
российской делегации в ПАСЕ, выступал на эту тему, и он обвинил Ассамблею в том, что 
она подменяет собой следственные органы, что она не может выходить за рамки своих 
полномочий. Это цитата по сообщениям информагентств, что «Резолюция переполнена 
обвинительными формулировками». И так далее и так далее. 

И по-прежнему опять же мы слышали весь этот уже много раз повторенный – я даже не 
знаю, какое литературное слово здесь использовать – про то, что это в Германии якобы 
только было введено это отравляющее вещество, что никаких доказательств отравления 
Алексея Навального в России якобы нет. Все что раз за разом мы слышим от официальной 
кремлевской пропаганды, вот все это пришлось выслушать парламентариям всех остальных 
европейских стран от представителей российской делегации на этой неделе. 

Мне кажется, лучше всего ответил господину Башкину и другим российским делегатам 
Пьер-Алан Фридес, это парламентарий из Швейцарии, член ПАСЕ, который, выступая на 
этих дебатах по поводу резолюции по Навальному, сказал о том, что он сам врач по первому 
образованию, по первой профессии, и что он никогда не слышал о том, чтобы низкий сахар 
в крови лечили атропином. Я думаю, что все понимают, о чем идет речь. 

Эмануелис, вам тот же вопрос, что только что я задал Алексею Гончаренко. Насколько 
значима очень четко, громко и убедительно высказанная позиция ПАСЕ о том, что никто не 
сомневается в том, что Алексей Навальный был отравлен за свою политическую 
деятельность, и в том, что это отравление произошло в России? Вот все эти четкие 
требования, которые содержатся. В том числе, кстати, требование его немедленного 
освобождения – это не менее важно, поскольку, я напомню, российские власти не 
выполняют февральское 2021 года решение Европейского суда по правам человека по так 
называемому 39 Правилу о том, что Алексей Навальный должен быть незамедлительно 
освобожден. Уже год почти это решение не выполняется. 

Каково, на ваш взгляд, значение принятой ПАСЕ Резолюции по отравлению Навального? 

Э. Зингерис― Ну вот главная новость, что массовость голосований по поправкам 
французских, немецких, английских, бельгийских, скандинавских делегатов, а не только 
соседей России, является очевидной. Во посмотрите, как голосовалось в Комитете. Кроме 
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одного пункта об исключении российской делегации (где-то 45 примерно на 85), кроме 
этого пункта, дорогой Владимир, все пункты были проголосованы. 

Голосовали массово за пункты, которые в прошлой Резолюции вызывали гигантские 
дебаты. Никаких дебатов насчет уничтожения «Мемориала», насчет виновности властей в 
попытке убийства Навального, в его нелегитимном аресте, в присутствии явно знаков НРЗБ 
и от разных структур убийства Бориса Ефимовича Немцова. Все это идет не по наклонной 
вниз, а наоборот, все больше озвучивается, особенно с западной стороны, что раньше была 
редкость. Как только что господин Гончаренко говорил, раньше немецкие социал-
демократы и французские разные партии голосовали не за формулировку четко 
решительных выводов насчет обрушения демократии в России. Воочию стало явью. Я 
употреблю эти старинные слова. 

Я человек, который больше 27 лет в Совете Европы (я с 1993 года, как я вам сказал). С 
1996 года, со вступления России, никогда такого не было, чтобы все пришли к общему 
мнению от всех партий. Это ведь десятки партий, 48 стран. Вы можете представить? Это 
такой, я бы сказал, гигантский стол мнений Европы, которая осталась Европой и от которой 
в противоположную сторону пошла современная российская власть, от тех устоев, которые 
остались в Европе. То есть Европа осталась, а власти России ушли, наоборот, в сторону 
азиатчины и силовых решений. Вот такого единства, уважаемый Владимир, я не видел 
никогда в течение последних трех десятилетий. 

Так что я не радуюсь, я сожалею об этом. И сожалею, что российские власти привели 
дружеские страны, дружеские парламентарные делегации к выводу, что власти России 
решили расправиться со свободомыслием в России. Спасибо. 

В. Кара-Мурза― Я хочу вернуться к теме проекта Резолюции по поводу легитимности или 
нелегитимности так называемого обнуления с соответствующими последствиями для 
международного признания или опять же непризнания результатов выборов 2024 года, 
если Владимир Путин будет в них участвовать. Вот Алексей Гончаренко сказал несколько 
минут назад, что Путин и так, на самом деле, нелегитимен давно. Естественно, у нас в 
России очень многие так и считают. 

Но сейчас он нелегитимен будет совсем, если он останется после 2024 года. Об этом 
говорится подробно в проекте вашей Резолюции. Там указаны со ссылкой на 
доклад Венецианской комиссии как минимум три основания считать поправки 
незаконными. 

Первое: нарушен Федеральный закон №33 о порядке поправок к Конституции, когда 
поправки должны взаимосвязанными группами приниматься, а не единым пакетом. Второе: 
затронут смысл основных, фундаментальных глав (1, 2 и 9), хотя не было созвано 
Конституционное собрание. Ну вот, например, приоритет международного права над 
национальными практически отменен этими поправками. То есть это напрямую затрагивает 
смысл 1 главы, хотя Конституционное собрание не собиралось. Это второе нарушение. 

Ну и третье, конечно, что вместо настоящего полноценного референдума, который 
проходил бы в соответствии с российским Федеральный конституционным законом №5 «О 
референдуме», в соответствии с требованиями Копенгагенского документа ОБСЕ, то есть 
гарантировалось бы право вести кампанию с обеих сторон, был бы минимальный порог 
явки, было бы гарантировано независимое международное наблюдение и так далее, вместо 
всего этого был проведен вот этот смехотворный плебисцит на пеньках, свидетелями 
которому мы все являлись. 

Уже в Европарламенте и в американском Конгрессе эта тема поднималась. Вот теперь ПАСЕ, 
то есть первая организация, в которую Россия входит. Почему вы стали соавтором этой 
Резолюции? И насколько, на ваш взгляд, серьезны вот эти все усиливающиеся разговоры 
на международном уровне о возможной потенциальной перспективе де-юре непризнания 
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продления полномочий Путина? Прецеденты мы знаем. Например, Лукашенко не 
признается Евросоюзом. Мадуро в Венесуэле не признается. Насколько реальна такая же 
перспектива в отношении Путина после 2024 года? Эмануелис, вы меня слышите? 

Э. Зингерис― Да-да, слышу. 

В. Кара-Мурза― Вопрос вам как соавтору вот этого проекта Резолюции по нелегитимности 
обнуления. На ваш взгляд, существует ли реальная перспектива потенциального 
непризнания? 

Э. Зингерис― Я был автором первого запроса в Венецианскую комиссию, вы помните, когда 
проголосовал Комитет по правам человека насчет легальности поправок. Вы помните, это 
было 2,5 года назад еще перед самой пандемией. И начальные заметки Венецианской 
комиссии были отрицательными. 

То есть главный орган по Конституциям и по конституционному праву и по выборам 
свободным или несвободным Венецианская комиссия. То есть это место, которое дает 
зеленый или красный свет для обсуждения правомерности поведения правительств, 
выборов и правил, оно выбросило красный свет на многие поправки на пеньках и попытки 
обнуления той Конституции, которая была создана в 1993 году и которую тот же самый 
Совет Европы принял, и это была основа. Уважаемый Владимир, если вы помните, это была 
основа. Эта Конституция – одна из самых главных основ для принятия России в 1996 году 
в Совет Европы. 

Я отвечаю на ваш вопрос, что это посмешище такое в стиле Муссолини постоянного 
пребывания у власти и употребления всех каналов, то есть и пропаганды, захвата 
телевидения без возможности другое мнение высказывать, уничтожение партийной 
системы, составление не только пирамиды, но фактически даже единовластия – это 
беспрецедентно. Кроме, конечно, лукашенковского тут вам названного случая. И понемногу 
в глазах всего мира господин Путин становится подобием господина Лукашенко или того, 
что происходит, к сожалению, в Северной Корее. 

Так или иначе, Россия этого недостойна, потому что каждый, кто включает музыку 
Чайковского или имеет на полках книги Тургенева, Достоевского, Набокова, Сорокина, он 
видит европейское лицо. И вдруг за этим европейским лицом видится абсолютная пирамида 
жесткой, силовой власти. Так что я думаю, это будет абсолютно неприемлемо. Я не могу 
себе представить, как с господином Путиным будут говорить европейские правительства 
после 2024 года. Это становится невозможным. И это будет отброшено частью 
цивилизованного демократического мира. 

В. Кара-Мурза― И хочу вам успеть задать последний вопрос. Почти закончилось время в 
эфире, поэтому буквально 30 секунд. Наверное, мало кто в 80-е годы мог представить, что 
всего через несколько лет Россия станет демократической страной и вступит в Совет 
Европы. Вопрос вам такой, может быть, немножко парадоксальный. Вот на фоне всего того 
ужаса, который мы видим и наблюдаем (и в случае нас здесь в Москве переживаем сейчас), 
вы допускаете, что настанет тот день, когда Россия вновь станет демократической страной 
и займет свое полноправное место в семье европейских государств? 

Э. Зингерис― Я скажу вам несколькими словами. Я видел всех этих доблестных людей. Они 
были вместе со мной многие годы. Я говорю о Сергее Ковалеве, о многих ваших 
достойнейших людях, которые были больше западными европейцами, нежели был сам 
Запад. 

Помните, я вам рассказывал, что моя бабушка, которая пребывала в Петербурге до 
большевистской революции, говорила: «Для нас это был Запад: Варшава, Париж, 
Петербург». НРЗБ стала вражеским Востоком. Как Россия могла превратиться в эту 
цивилизационно неприемлемую?.. Восток – это хорошо. Но имеется в виду концептуальный 
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Восток. Это воспоминание татаро-монгольской орды не в смысле этих стран, а в смысле 
насилия. 

В. Кара-Мурза― 10 секунд, Эмануелис. Может ли Россия опять когда-нибудь стать Западом? 

Э. Зингерис― Имея в виду гигантский потенциал и гигантскую начитанность лучших слоев 
России, я думаю, несомненно, да. Но в этом смысле вы должны иметь право голоса и право 
того, что российский народ в вас бы увидел. Нельзя разрешить, чтоб вас бы попрятали по 
квартирам, и все это опять закончилось, как в советские годы, разговорами на кухнях. Вы 
вышли из этих кухонных разговоров на улицы в 90-х годах. Вам поверил весь мир, что вы 
являетесь цивилизованной, желающей мира страной и миролюбивой страной. 

И вы не должны потерять ценность нескольких последних сот лет, стать 
западноевропейской страной и западноевропейским народом, уважающим в России мнение 
другого россиянина. Россияне должны уважать мнение другого. Это самая главная 
ценность. Спасибо. 

В. Кара-Мурза― Вы слушали программу «Грани недели» на волнах радиостанции «Эхо 
Москвы». Продюсеры – Никита Василенко и Ирина Соларева. Звукорежиссер – Марина 
Лелякова. У микрофона работал Владимир Кара-Мурза младший. Спасибо, что были с нами 
сегодня. Всего вам доброго и до встречи в следующую субботу. 

 

Российские сенаторы примут участие в зимней сессии ПАСЕ дистанционно [23-01-
2022]   Parlamentskaya gazeta 

Делегация России в Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), очередная сессия 
которой пройдёт 24-28 января в Страсбурге, будет работать в онлайн-режиме из-за 
ухудшения эпидемиологической обстановки во Франции и соответствующего решения Бюро 
Ассамблеи. Об этом заявил первый зампредседателя Комитета Совета Федерации по 
международным делам Сергей Кисляк, сообщает пресс-служба палаты регионов. 

Как отметил сенатор, российские парламентарии примут участие и в заседаниях Ассамблеи, 
и в работе её профильных комиссий, будут выступать по ключевым вопросам 
международной повестки дня. Среди основных тем, вынесенных на обсуждение январской 
сессии ПАСЕ: «Роль СМИ в периоды кризисов», «Политика в области спорта в периоды 
кризисов», «Обсерватория по преподаванию истории в Европе», «Право быть услышанным: 
участие детей, основа демократических обществ», «Бездействие в отношении изменения 
климата — нарушение прав детей». 

Кроме того, сообщается, что в ходе сессии предполагается представить информацию о 
наблюдении за парламентскими выборами в Киргизии и Болгарии, а также отчёт о работе 
Бюро и Постоянного комитета ПАСЕ. 

В состав делегации от Совета Федерации, в том числе, войдут: глава Комитета по 
Регламенту и организации парламентской деятельности Вячеслав Тимченко, сенаторы 
Дмитрий Василенко, Владимир Кожин, Ирина Рукавишникова, Андрей Епишин, Александр 
Башкин, Владимир Круглый, Олег Цепкин, Олег Алексеев, Денис Гусев, Ольга Хохлова. 
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Делегация РФ примет участие в сессии ПАСЕ дистанционно - сенатор Кисляк [23-
01-2022]   RIA Novosti  

Российские парламентарии примут участие в очередной сессии ПАСЕ в Страсбурге 
дистанционно, это связано с резким ухудшением санитарно-эпидемиологической 
обстановки во Франции, сообщил журналистам зампред международного комитета Совета 
Федерации Сергей Кисляк, возглавляющий сенатскую часть российской делегации в ПАСЕ. 

"С 24 по 28 января в Страсбурге состоится первая часть очередной сессии Парламентской 
ассамблеи Совета Европы. Российская делегация наряду с другими будет принимать 
участие в работе дистанционно в связи с резким ухудшением санитарно-
эпидемиологической обстановки во Франции и соответствующим принятым решением бюро 
ассамблеи", - сказал он. 

Среди основных тем, вынесенных на обсуждение январской сессии ПАСЕ - роль СМИ в 
периоды кризисов, политика в области спорта в периоды кризисов. 

В ходе сессии будет представлена информация о наблюдении за парламентскими выборами 
в Киргизии и Болгарии. 

 

Делегация РФ примет участие в январской сессии ПАСЕ дистанционно [19-01-
2022]   Ren TV 

Делегация РФ будет принимать участие в январской сессии ПАСЕ дистанционно. Об этом 
сообщил председатель комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий. 

"В предстоящей январской сессии Ассамблеи (24-28 января) делегация России примет 
участие в дистанционном формате. Соответствующее решение было принято накануне 
Советом Думы", - рассказал он. 

Слуцкий также уточнил, что вице-спикер Госдумы Петр Толстой избран руководителем 
российской делегации в ПАСЕ. 

В сентябре прошлого года в МИД сообщили, что российскую делегацию в ПАСЕ подвергли 
вакцинной дискриминации. 

 

Делегация РФ будет принимать участие в январской сессии ПАСЕ 
дистанционно [18-01-2022]   TASS 

Как сообщил член делегации Леонид Слуцкий, кандидатом на пост вице-спикера ассамблеи 
будет выдвинут Петр Толстой 

Делегация России в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) примет участие в 
предстоящей сессии дистанционно, кандидатом на пост вице-спикера ассамблеи будет 
выдвинут зампредседателя Госдумы Петр Толстой. Об этом во вторник журналистам 
сообщил глава думского комитета по международным делам, член делегации Леонид 
Слуцкий. 
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"В предстоящей январской сессии ассамблеи делегация России примет участие в 
дистанционном формате. Соответствующее решение было принято накануне Советом 
Думы", - сказал он. 

Слуцкий сообщил, что во вторник прошло первое собрание российской делегации после 
выборов в Госдуму 8-го созыва. На собрании кандидатура Толстого была одобрена "для 
выдвижения на пост вице-спикера ПАСЕ", добавил депутат. 

Зимняя сессия ПАСЕ пройдет с 24 по 28 января. 

 

Слуцкий не исключает, что январская сессия ПАСЕ пройдет "по удаленке" [14-01-
2022]   TASS 

Председатель комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий не исключает, 
что зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) пройдет в 
дистанционном формате. 

"Сегодня в конце дня мы узнаем об итогах заседания бюро ПАСЕ, принимать участие в 
котором будет руководитель российской делегации, вице-спикер [Госдумы] Петр Толстой", 
- сказал Слуцкий в пятницу в ходе онлайн-брифинга. 

Депутат не исключил, "что в связи с "омикроном" и в связи с санитарно-
эпидемиологическими требованиями во Франции будет принято решение" о проведении 
пленарных заседаний и заседаний комиссий по видео-конференц-связи. "Сессия, 
выражаясь простым языком, пройдет по удаленке. Думаю, что вероятность такого решения 
весьма серьезная", - добавил Слуцкий. 

Глава комитета при этом подчеркнул, что в случае проведения этой и последующих сессий 
ПАСЕ в очном формате российская делегация не потерпит ограничения своих прав на 
передвижения из-за того, что члены делегации привиты российскими вакцинами, которые 
не одобрены европейскими регуляторами. 

Зимняя сессия ПАСЕ пройдет с 24 по 28 января. 

 

Russian Upper House Delegation to Visit China, Central Asian Countries Next Year - 
Speaker [27-12-2021]   Sputnik 

A delegation of the upper house of the Russian parliament, headed by Speaker Valentina 
Matvienko, will resume inter-parliamentary international activities and visit China, Tajikistan, 
Kazakhstan and Uzbekistan next year, the speaker said on Monday. 

"My trip is planned to China, where a meeting of the Interparliamentary Commission of the 
Federal Council [Russia's upper house] and the Chinese parliament will be held. In addition, I 
hope other events will take place within the framework of this visit," Matvienko said at a press 
conference. 

According to the speaker, the Russian delegation also plans to visit Tajikistan, Kazakhstan and 
Uzbekistan next year. 

"If plans do not change, I plan to go to Tajikistan at the end of February. We will have a forum 
of interregional cooperation there. In March, there will be the 30th anniversary of the 
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Interparliamentary Assembly [of Member Nations of the Commonwealth of Independent States], 
Kazakhstan as a founding country ... invited to hold a meeting in Kazakhstan. We accepted it 
with pleasure," Matvienko said. 

The speaker also noted that the Russian delegation will participate in a session of 
the Parliamentary Assembly of the Council of Europe in January. 

 

Российская делегация очно будет участвовать в работе ПАСЕ в январе 2022 года - 
Матвиенко [27-12-2021]   TASS , Parlamentskaya gazeta 

Российская парламентская делегация в январе в очном формате примет участие в 
работе Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), сообщила в понедельник на 
пресс-конференции по итогам осенней сессии спикер Совета Федерации Валентина 
Матвиенко. 

"В январе делегация Федерального собрания уже в очном режиме будет участвовать в 
сессии ПАСЕ. Мы добились того, чтобы российской делегации, как и всем другим, дали 
полноценные права, потому что до этого ограничения распространялись только на Россию, 
мы участвовали в основном в режиме ВКС", - сказала Матвиенко. 

Ранее сенатор Владимир Круглый заявил, что российской делегации запретили свободное 
перемещение по Страсбургу на осенней сессии ПАСЕ из-за отсутствия сертификата о 
вакцинации одним из препаратов, одобренных в ЕС. По его словам, сенаторов уведомили о 
возможности передвигаться лишь между отелем и зданием Совета Европы. Первый зампред 
комитета Совета Федерации по международным делам Сергей Кисляк, возглавляющий 
сенатскую часть делегации РФ в ПАСЕ, сообщил ТАСС, что сенаторы ждут окончательную 
официальную позицию французской стороны об условиях, которые будут созданы 
делегации для участия в работе ПАСЕ. Позже источник в российском парламенте сообщил 
ТАСС, что все члены российской делегации будут участвовать в сессии по видеосвязи. 

 

Ukraine 

 

Украинская делегация в ПАСЕ отправилась в Страсбург [24-01-2022]   Ukrinform 

Украинская парламентская делегация в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) 
23 января направилась в Страсбург, где 24 января начнется январская сессия ассамблеи. 

Как передает Укринформ, об этом сообщила член постоянной делегации Верховной Рады 
Украины в ПАСЕ, заместитель председателя парламентской фракции "Слуга народа", 
народный депутат Евгения Кравчук в Фейсбуке. 

Она отметила, что из-за эпидемической ситуации сессия состоится в гибридном формате. 
От Украины, кроме Кравчук, физически присутствовать будут: Мария Мезенцева, Сергей 
Соболев и Алексей Гончаренко. Остальные члены делегации будут работать онлайн. 

Кравчук также рассказала, что в фокусе работы на сессии в этот раз: дебаты о ситуации 
безопасности в Европе, что особенно актуально в связи с наращиванием российской угрозы 
возле наших границ и обжалования полномочий российской делегации и ее одиозного 
председателя – Петра Толстого, который претендует на должность вице-президента. 
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Кроме того, во время сессии состоятся выборы президента ассамблеи. По словам Кравчук, 
украинская делегация с коллегами из Baltic+ выдвинули кандидатуру Марии Мезенцевой в 
противовес Тини Коксу, который возглавляет в ПАСЕ группу левых. Также во время сессии 
будет рассмотрена жесткая для России резолюция относительно отравления Алексея 
Навального и заслушан доклад о насильственных исчезновениях на территории Европы. 

Как сообщал Укринформ, 24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, которая продлится до 28 января. 

 

Зеленский призвал украинцев не паниковать [23-01-2022]   TV Dozhd 

ВЕДУЩИЙ: Владимир Зеленский призывает не паниковать. Президент Украины выступил с 
обращением к гражданам. Связано это с обострением ситуации вокруг украинской границы 
и сообщениями о подготовке Россией вторжения. Целью Зеленского, судя по всему, было 
успокоить украинцев. Далее цитата: «Война итак уже идет несколько лет, и риски больше 
не стали», - сказал он. Комментируя возможное нападение со стороны Москвы, украинский 
президент сказал, что нападают – да, но не на землю, а на нервы украинцев. 

Владимир ЗЕЛЕНСКИЙ, президент Украины: Всю эту риторику в официальных политических 
заявлениях, в новостях СМИ, слухах у подъезда объединяет один логичный вопрос – а в 
чем, собственно, новость? Разве это не реальность уже 8 лет? Разве вторжение началось не 
в 2014 году? Разве угроза войны появилась только сейчас? Эти риски существуют уже не 
один день, и они не стали больше. Больше стал ажиотаж вокруг них. И сейчас активно 
нападают не на нашу землю, а на наши нервы, чтобы у вас было постоянное ощущение 
тревоги, а также эмоции инвесторов и конъюнктура для бизнеса; ослабить Украину, чтобы 
принудить к уступкам; создать такой фон, чтобы наше «нет» звучало слабее. Сейчас 
единственный повод для паники – если после восьми лет войны мы будем поддаваться 
панике, начнем снимать со счетов деньги, снимать все с полок магазинов, скидывать 
друзьям и знакомым фейки и страшилки. Всем нашим гражданам, особенно пожилого 
возраста, необходимо это понимать, необходимо выдохнуть, успокоиться, не бежать за 
гречкой и спичками. 

ВЕДУЩИЙ: Давайте обсудим это обращение Зеленского. К нам в прямом эфире 
присоединяется Мария Мезенцева, народный депутат Украины от партии «Слуга народа», 
глава украинской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы. Мария, я 
приветствую вас. Надеюсь, вы слышите студию телеканала Дождь. Добрый вечер. 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Добрый вечер, 
приветствую. 

ВЕДУЩИЙ: Приветствую вас. Скажите, как вам кажется, чем вызвано желание господина 
Зеленского именно сейчас выступить с этим обращением, и чем вызвана эта тональность, 
значительно менее призывающая к сплоченности и необходимости готовиться к плохому, 
чем, например, заявления многих членов его кабинета министров и вообще украинских 
политиков, да и западных политиков тоже? 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Я думаю, все 
уже вернулись наконец-то в рабочий режим. Многие депутаты, члены правительства и офис 
президента из него не выходил. Но как скорее завершение уже всех праздничных 
процессов, это абсолютно вовремя обращается главнокомандующий, лидер нации, 
президент Украины к своим согражданам. Потому что действительно я могу сказать как 
представительница округа в городе Харькове, очень много довольно тревожных сообщений 
я получаю от избирателей, от друзей, от разных родственников из разных регионов 
Украины, стоит ли готовиться к прямому дальнейшему вторжению нашего соседа – России 
– на территорию суверенного государства Украины. Это напряжение длится не первую 
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неделю, не первый месяц, даже уже более полугода. Первые такие сигналы прямые 
медийных атак, агрессии, обсуждения на международных площадках, что мы осуществляли, 
например, на сессии ПАСЕ в апреле прошлого 21-го года – это как раз было наличие 
регулярных войск Российской Федерации на наших восточных границах. Сейчас ситуация 
усугубляется несколькими международными факторами. Фактор первый – это результат 
определенных процессов, которые прошли недемократическим способом у наших соседей 
на севере – в Беларуси. Нас настораживает естественно определенные учения, сигналы о 
которых мы имеем в качестве дальнейших каких-то вторжений под флагами других 
государств для дальнейших провокаций. Но хочу, чтобы нас услышали… 

ВЕДУЩИЙ: Вы имеете в виду учения, которые будут в Беларуси, которые 10 февраля 
должны начаться? 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Совершенно 
верно. Вы затронули вопрос наших международных партнеров – мы не ставим на весы 
важность их сообщений, информации, которая нам передается. Например, в декабре мы 
слышали цифру от наших американских и европейских партнеров – приблизительно 150 
тыс. русских войск, наша оценка была – 130. А сейчас мы синхронно говорим о цифре более 
100 тысяч. Но она получается плюс-минус неизменна, хотя это уже становится, коллеги, 
совершенно не смешно. Мы конечно не первый день ощущаем на себе реалии военных 
действий, это, к сожалению, более 4,5 тыс. погибших военных украинских за 8 лет войны. 
И я не говорю уже о детях, женщинах и мужчинах, которые гибнут просто потому, что к ним 
попадает во двор или в больницу, или в школу снаряд. Т.е. эти вопросы – они глобальны и 
комплексны. Я бы хотела сделать ударение на том, что президент Зеленский не… т.е. очень 
многие раскритиковали, некоторые раскритиковали это обращение как будто нужно быть 
беспечными. Украинская армия одна из самых профессиональных армий на субконтиненте 
Европа. Поддержка международная, которая сейчас оказывается со стороны США, Литвы, 
Латвии, Эстонии, Великобритании – она не на словах, она на фактах. Я видела на вашем 
телеканале кадры, которые показывали недавние поставки прямые оружия. И хочу сделать 
ударение – это не для осуществления какой-то агрессии со стороны Украины, а лишь в 
рамках самозащиты. Потому что тот нарратив агрессии, который предлагается некоторыми 
русскими медиа, он не то что настораживает, он абсолютно искажает ситуацию. Украина 
готова к защите своих границ, и очень хочется, чтобы инициатива, которая прозвучала 
недавно в рамках «нормандского формата» по возобновлению переговоров как минимум 
представителей Министерства иностранных дел, имел свое дальнейшее продолжение не 
только на словах. 

ВЕДУЩИЙ: Скажите, как вам кажется, если… мы сколько – месяца полтора наверное уже 
обсуждаем какой-то новый виток эскалации, во всяком случае риторический, вокруг 
границы Российской Федерации и Украины. Как вам кажется, на сегодняшний момент 
ситуация идет в сторону эскалации? Или же, как считают некоторые наблюдатели, 
эксперты, можно говорить о некоей разрядке, и завтрашняя встреча господина Лаврова, 
министра иностранных дел России и господина Блинкена в Женеве после визитов Блинкена 
в Берлин и в Киев и после визита министра иностранных дел Германии в Берлин и Москву, 
дескать, это тому подтверждение, что Москва сейчас пойдет в направлении деэскалации 
ситуации? 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Мы 
рассчитываем на то, что так и случится. Как минимум мне кажется неправомерными 
являются заявления официальной Москвы и Кремля, точнее даже это на украинском звучит 
«вымагання», т.е. требование вне всякого поля международного права подтвердить 
письменно, более того, отсутствие намерений любых стран расширять далее 
Североатлантический альянс НАТО, например, на восток Европы, имея в виду конечно 
Украину и Грузию, которые такие намерения имеют. Мне кажется, если бы не было никаких 
эскалаций, для чего тогда официальная Москва делает такие заявления, очень четкие. Это 
даже уже знаете, не высказывания отдельных каких-то депутатов, а это позиция 
официального Кремля. Это раз. Во-вторых, мы стали действительно, Киев как столица, и не 
только Киев, наши коллеги-парламентарии время от времени делают визиты в Херсонскую 
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область на линию разграничения с Крымом, чтобы посмотреть, как работают КПВВ – пункты 
пересечения, как украинская сторона обустроила более 70 видов электронных услуг, 
начиная от паспортов внутренних и заканчивая ковид-тестами, а также на Донбасс, сегодня 
одна из делегаций принимала там как раз наших партнеров для того, чтобы посмотреть 
воочию, что же происходит с населением, посмотреть, как их правительство, куда 
направляются средства. Например, на обустройство тех же КПВВ. Одно из таких в 
Луганской области было возведено совместно с финансовой помощью Европейского союза. 
Но я тогда не понимаю, если все очень мирно, как заявляет Кремль, что нет фактической 
инициативы, это нагнетает коллективный Запад, для чего тогда эти заявления, точнее 
требования от независимых стран отозвать наши намерения, которые закреплены в 
Конституции? Естественно, никто этого делать не будет, и скажу, председатель организации 
Йенс Столтенберг уже давно ответил на это, и президент США в начале декабря после 
звонка с вашим президентом подтвердил, что таких письменных подтверждений 
нерасширения не будет. Это возвращает нас в определенные теории, которые 
распространялись еще задолго до оккупации украинского Крыма, говоря о том, что там 
присутствуют военные НАТО, собираются базы расстраивать и так далее. Т.е. мне кажется, 
что по моим скромным международным ощущениям, здесь абсолютное искажение 
намерений, и тут нужно быть однозначно готовым. Если бы не было конкретно 
подтвержденной несколькоуровневой информации из разных источников, которые не 
всегда являются публичной информацией, поскольку она является военной информацией, 
то уверена, такого количества прямых коммуникаций, звонков, встреч и визитов просто не 
было. Но мы готовы себя защищать, и мы приняли недавно ряд законодательных инициатив 
по этому поводу. 

ВЕДУЩИЙ: Скажите, в вашем представлении и в представлении украинского политического 
истеблишмента что из себя может представлять это самое вторжение, о котором идет речь? 
Ведь здесь может быть множество вариантов, и собственно эти варианты в средствах 
массовой информации в том числе обсуждаются. Это эскалация на том, что в российской 
Думе называют ДНР и ЛНР, а в Украине называют отдельные районы Донецкой и Луганской 
областей; это может быть какое-то продвижение дальше; это может быть продвижение к 
Мариуполю и продвижение к Одессе, это может быть продвижение к Киеву. Мне, я 
признаюсь честно, это мое личное мнение, я как считал, что никакого усиленного 
вторжения не будет и что все это исключительно повышение градуса для того, чтобы 
заработать некие удобные для себя, по мнению Кремля, позиции на переговорах с Западом, 
так и считаю. Мне было бы интересно услышать ваше мнение. 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Мне кажется, 
что уже удобных позиций для Москвы не будет, поскольку все стороны высказались по 
этому поводу не словами, а, например, недавнее продолжение санкций, которые касались 
России в экономическом и политическом смысле, санкции персональные и не только были 
осуществлены при голосовании их продления. Я напоминаю, их существует четыре разных 
пакета, которые продлеваются каждые полгода. Для этого нужна «не аби яка», мы говорим 
на украинском, т.е. большая консолидация партнеров. США также очень открыто выступают 
с конкретными предложениями. Недавно был зарегистрирован законопроект 
республиканского сенатора по поводу санкций, он может быть пересмотрен и дополнен в 
дальнейшем его рассмотрении. Но тут я вижу, что для вашего лидера такое впечатление 
создается, что назад дороги нет. Такое впечатление, что это аппетит, который при каждом 
потенциальном сантиметре поглощения нашего государства… ведь не зря вышло так 
называемое эссе господина Медведева, который пересказывает, наверное, определенное 
мнение официального Кремля о том, что якобы государства Украина не существует, хотя в 
исторической ретроспективе мы существуем задолго до появления Москвы. Ну, не будем 
вдаваться в исторические ретроспективы. Я лишь хочу говорить о том, что началось все как 
раз с вот таких эссе, которые опровергали украинскую независимость, существование 
украинского народа как такового, а не части какого-то проекта России или [лизии] 
империалистической. Поэтому… 

ВЕДУЩИЙ: Созданного, как мы недавно узнали от Владимира Путина, Владимиром 
Лениным, да. 
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Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Абсолютно. Это 
может вызывать у кого-то смех, а у меня, например, как у народной депутатки Украины, 
как у военной волонтерки, которая работает непосредственно с линией разграничения это 
смеха не вызывает. И давайте посмотрим на демографическую ситуацию, давайте 
посмотрим на то, что предлагают жителям оккупированных территорий – в общем-то, 
ничего. Мы должны делать свою домашнюю работу, которую мы осуществляем в рамках 
законов, например, о коренном населении, такой как закон о крымских татарах, которые 
тоже… я удивлена, мне казалось, люди в МИДе работают более образованные, назвать 
русских коренным народом Украины – мне кажется, это как минимум незнание межорного 
права. Ну видите, мы живем в эру технологий, постправды и очень быстро 
распространяемой правды. Знаменитое выражение – пока правда одевает штаны, неправда 
уже облетает весь мир. Так вот нам нужно действовать на опережение. И возвращаясь к 
тому, с чего мы начали, президент вчера хотел подбодрить украинцев, передать так 
называемый «софт месседж» о том, что все сейчас под контролем, украинская армия имеет 
снаряжение, готова защищать. Мы очень гордимся тем, что у нас теперь День не только 
защитников, но и защитниц – в украинской армии служит очень много тысяч украинок. И 
также гражданское население в полной готовности. Нам бы не хотелось никаких 
продвижений дальнейших на востоке, вы вспомнили юг, вы вспомнили Одессу, Мариуполь. 
Но я бы также не забывала о севере и о западе. Некоторые прокси-партии, которые 
существуют в западных европейских странах, тоже иногда способствуют таким движениям 
националистическим, которые неправильно трактуют наше отношение. Украина хочет мира, 
но не, как мы говорим, «не на аби-яких умовах», не при любых условиях. Мы хотим мира, 
который закреплен в некоторых договоренностях. Если уж наши международные партнеры 
и мы говорим о Минских договоренностях, то давайте хотя бы рассмотрим пункт 1 – 
прекращение огня, давайте хотя бы поговорим о том, чтобы в трехсторонней контактной 
группе и гуманитарной подгруппе российская сторона наконец-то передала и согласовала 
с нами список обмена всех на всех, потому что речь идет о людях, прежде всего. 

ВЕДУЩИЙ: У меня, если позволите, последний вопрос к вам, уже в первую очередь как к 
главе украинской делегации в Парламентской ассамблеи Совета Европы. На следующей 
неделе открывается зимняя сессия Парламентской ассамблеи. Насколько я понимаю, она 
будет в гибридном формате, что часть участников делегации будут физически находиться 
в Страсбурге, часть будут видимо в каком-то виртуальном режиме, судя по всему, так же 
как часть вашей делегации физически будет там, и вы в том числе. Так же там будет 
физически часть российской делегации. А возможен ли какой-то диалог между российскими 
и украинскими парламентариями в Парламентской ассамблее, или на нынешнем этапе 
подобное представить невозможно? 

Мария МЕЗЕНЦЕВА, народный депутат Украины от партии «Слуга народа»: Я хочу, чтобы 
меня сейчас поняли правильно, мы диалог там не прекращали. У нас есть очень много на 
повестке дня на следующей неделе резолюций, в которых мы осуществляем дебаты, в 
которых мы однозначно поднимем вопрос о полномочиях российской делегации, о 
невыполненных обязательствах страной-членом Совета Европы, а именно Россией. И там 
будут интересные номинации на вице-президента Ассамблеи. Также мы имеем некоторые 
размышления по поводу файлов мониторинговых процедур, и есть интересная тематика по 
[форсебл дисапиренс] – это насильственное исчезновение, касается гуманитарного вопроса 
Крыма и Донбасса, потому что таких людей несколько десятков и не сотен. Мы лично знаем, 
к сожалению, эти семьи, которые продолжают искать своих родных и близких, а пропали 
они как раз из-за оккупации территорий, и эта ситуация нас тревожит очень сильно. 
Уверена, что будет не скучно. Рекомендую смотреть в понедельник, его обязательно 
разбирать по частям выступление и дебаты. Поэтому наш так называемый диалог, а точнее 
я бы назвала это действительными дебатами за правду и за права человека, продолжатся 
с понедельника на полях Ассамблеи. 

ВЕДУЩИЙ: Я благодарю вас. Мария Мезенцева, народный депутат Украины от партии 
«Слуга народа» и глава украинской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы. 
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Next PACE session in Jan will be held in hybrid format – MP Honcharenko [16-01-
2022]   Interfax-Ukraine  

The January session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) will be held 
in a hybrid format with limited physical presence of deputies, MP Oleksiy Honcharenko (the 
European Solidarity faction) has said. 

"Only the president and vice presidents of the assembly, heads of committees, heads of political 
groups, heads of national delegations, one deputy head of national delegations from the 
opposition, and one member of the secretariat, as well as speakers whose reports are included 
in the agenda will be present at the session offline," he said on Telegram. 

Thus, he clarified, MPs from the Servant of the People faction Maria Mezentseva and Yevhenia 
Kravchuk, MP of the Batkivschyna faction Serhiy Sobolev, Honcharenko himself and another 
member of the secretariat will take part offline in the PACE session from the Ukrainian delegation. 

Meetings of the regular session of PACE are scheduled for January 24-28. 

 

Украину на январской сессии ПАСЕ в Страсбурге будут представлять только пять 
делегатов [16-01-2022]   Ukrinform 

Украину на январской сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы будут 
непосредственно в Страсбурге представлять только пять делегатов. 

Об этом сообщил в Телеграме народный депутат от "Европейской солидарности" и член 
украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко, передает Укринформ. 

"Офлайн в Страсбурге на заседаниях смогут присутствовать: Мария Мезенцева, Евгения 
Кравчук, Сергей Соболев, я, Алексей Гончаренко, как докладчик, и еще один член 
секретариата", - написал депутат. 

Такие ограничения количества участников, по словам Гончаренко, связаны с карантинными 
нормами проведения мероприятий. 

Остальные делегаты будут участвовать в заседаниях ПАСЕ в формате онлайн. 

Как сообщалось, зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы состоится в 
Страсбурге 24-28 января. 

Членами украинской делегации в ПАСЕ являются 27 народных депутатов из разных 
фракций. 

 

Из 27-ми украинских депутатов на январскую сессию ПАСЕ поедут только 
пятеро [16-01-2022]   UNIAN 

Остальные будут участвовать онлайн. Такие ограничения количества участников связаны с 
карантинными нормами проведения мероприятий. 

22 украинских депутата будут участвовать в сессии ПАСЕ онлайн / Иллюстрация REUTERS 
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Украину на сессии ПАСЕ, которая состоится 24-28 января, непосредственно будут 
представлять только пятеро делегатов, остальные будут участвовать онлайн. 

Об этом сообщил в Telegram народный депутат от "Европейской солидарности", член 
украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко. 

"Офлайн в Страсбурге на заседаниях смогут присутствовать: Мария Мезенцева, Евгения 
Кравчук, Сергей Соболев, я (Алексей Гончаренко) как докладчик и еще один член 
секретариата", - отметил он. 

По словам Гончаренко, такие ограничения количества участников связаны с карантинными 
нормами проведения мероприятий. 

Украинская делегация: 

В состав постоянной делегации Верховной Рады Украины в Парламентской ассамблее 
Совета Европы входят 27 народных депутатов из разных фракций, возглавляет ее Мария 
Мезенцева (фракция "Слуга народа"). 

 

Joint debate: The right to be heard: child participation, a foundation for democratic 
societies - Inaction on climate change, a violation of children's rights / Débat conjoint: 
Le droit d'être entendu: la participation de l’enfant, principe fondamental des sociétés 
démocratiques / Inaction face au changement climatique, une violation des droits de 
l’enfant 

 

Λουκαϊδης: Οι οικολογικές καταστροφές προκαλούν άγχος στα παιδιά [25-01-
2022]   Cyprus News Agency , Offsite News , Cyprus Times , Ant1 

Ο βουλευτης του ΑΚΕΛ ήταν ομιλητής στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου 
Ευρώπης 

Η νέα αγχώδης διαταραχή που παρατηρείται στα παιδιά, γνωστή ως «οικολογικό 
άγχος», συνδέεται με τις μεγάλης κλίμακας οικολογικές καταστροφές που πλήττουν τον πλανήτη 
και επιδρά αρνητικά στη σωματική και τη ψυχική υγεία των παιδιών και των νέων, των οποίων οι 
ζωές και η κοινωνική ευημερία βρίσκονται πλέον σε άμεσο κίνδυνο, ανέφερε ο βουλευτής Γιώργος 
Λουκαΐδης. 

Σύμφωνα με ανακοίνωση, συμμετείχε σήμερα σε συζήτηση στην ολομέλεια της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), με θέμα την παραβίαση των δικαιωμάτων των 
παιδιών ως απόρροια της αδράνειας στην αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής. 

Είναι καιρός, τόνισε ο κ. Λουκαΐδης, οι Κυβερνήσεις, οι πολιτικοί και οι διεθνείς θεσμοί να 
δεσμευτούν στην εύρεση αποτελεσματικών λύσεων, με στόχο την ευημερία των μελλοντικών 
γενεών, αφού η διατήρηση της παρούσας κατάστασης δεν αποτελεί πλέον επιλογή. 

Αναφερόμενος στη Συμφωνία του Παρισιού, ο κ. Λουκαΐδης υπογράμμισε ότι η κλιματική αλλαγή 
αποτελεί μια επείγουσα και μη αναστρέψιμη απειλή για τις κοινωνίες και τον πλανήτη, ενώ λόγω 
του άνισου υφιστάμενου κοινωνικο-οικονομικού  συστήματος, ο αντίκτυπος της περιβαλλοντικής 
επιδείνωσης είναι ακόμη μεγαλύτερος προς τις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες, με δυσανάλογο 
κόστος για τα φτωχότερα κοινωνικά στρώματα αλλά και για τα παιδιά. 
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Όπως υπογράμμισε ο Κύπριος Βουλευτής, καθίσταται ξεκάθαρο ότι θα πρέπει επιτέλους ο 
άνθρωπος να τοποθετηθεί πιο ψηλά από τα κέρδη και τα συμφέροντα των εταιριών, ώστε να 
αντιμετωπιστεί η ενεργειακή φτώχεια και να προωθηθεί η κλιματική δικαιοσύνη και ισότητα. 

Ο κ. Λουκαΐδης αναφέρθηκε επίσης στην έλλειψη εμπιστοσύνης των νεότερων γενεών προς τους 
θεσμούς, συνεπεία της θεσμικής και κυβερνητικής ανεπάρκειας ως προς την αντιμετώπιση της 
κρίσης. Πρέπει οι φορείς άσκησης δημόσιας εξουσίας να προσεγγίσουν τους νέους, επιδιώκοντας 
τη μεγαλύτερη και πιο ορατή συμμετοχή τους, καθώς και την προώθηση λύσεων μέσω τοπικών, 
εθνικών και περιφερειακών πρωτοβουλιών. Πρέπει τα παιδιά και οι έφηβοι να συμμετέχουν στο 
διάλογο και στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων για την αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής, οι 
οποίες άλλωστε αφορούν πρωτίστως τους ίδιους, τόνισε ο κ. Λουκαΐδης.  

Ο Κύπριος Βουλευτής υπογράμμισε τη σημασία θεσμοθέτησης ενός ολοκληρωμένου νομικού 
πλαισίου για την προστασία ατόμων που εγκαταλείπουν τη χώρα καταγωγής τους, λόγω ακραίων 
καιρικών φαινομένων, αφού κύρια θύματα της εξαναγκαστικής μετανάστευσης αποτελούν 
δυστυχώς, πρωτίστως τα παιδιά. 

Για να καρποφορήσουν αυτές οι προσπάθειες, υπογράμμισε ο κ. Λουκαΐδης, επιβάλλεται να 
υπάρξει συνεργασία μεταξύ των κυβερνήσεων, της κοινωνίας των πολιτών, περιλαμβανομένων 
των παιδιών και των επιχειρήσεων. Κοινός στόχος πρέπει να είναι η εφαρμογή των σχετικών 
διεθνών συνθηκών, όπως η Συμφωνία του Παρισιού, οι Στόχοι της Βιώσιμης Ανάπτυξης, η 
Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα του Παιδιού, αλλά και η συμπερίληψη στην 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων του δικαιώματος σε ένα υγιές περιβάλλον, ώστε 
να διασφαλιστεί στο μέγιστο δυνατό βαθμό η προστασία των επόμενων γενεών και η βιωσιμότητα 
του περιβάλλοντος, κατέληξε ο κ. Λουκαΐδης. 

 

Debate: European Union Pact on Migration and Asylum: a human rights perspective / 
Débat: Le pacte de l’Union européenne sur la migration et l’asile du point de vue des 
droits humains 

 

El Consejo de Europa pide cambios en el Pacto de UE sobre Migración y Asilo [25-01-
2022]   EFE 

La Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (APCE) aprobó este lunes una resolución en 
la que califica de "complejas" algunas propuestas del nuevo pacto sobre la migración y el asilo 
de la Unión Europea (UE) sobre migración y asilo y pide modificaciones. 

Para la Asamblea del Consejo de Europa (organización que reúne en total a 47 países del Viejo 
Continente, incluidos los 27 miembros de la Unión Europea), el pacto de la migración "no 
contribuye a una comprensión clara" de la gestión que propone la UE para sus fronteras 
exteriores. 

En la resolución, aprobada por 70 votos a favor, 4 en contra y 22 abstenciones, se señalan 
"preocupaciones" por la posibilidad de que los procedimientos acelerados para decidir las 
demandas de asilo puedan reducir la calidad y equidad, y que al final eso aumente las tasas de 
rechazo. 

Por eso se invita a que "antes de adoptar las propuestas del pacto, la Comisión Europea realice 
una evaluación integral del cumplimiento de los derechos humanos de cada medida con la 
jurisprudencia del Tribunal Europeo de Derechos Humanos". 
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La APCE con su texto, que lleva por título "El pacto de la UE sobre migración y asilo desde el 
punto de vista de los derechos humanos", propone "vigilar que Frontex y la nueva Agencia de la 
UE para el asilo cumplen sus funciones respectivas y respetan plenamente los derechos 
fundamentales", así como que se evita la detención de menores no acompañados. 

La comisaria europea de Interior, Ylva Johansson, intervino por videoconferencia en el debate 
que se llevó a cabo en la sede de la Asamblea en Estrasburgo y se comprometió a estudiar el 
informe y a tener en cuenta sus opiniones. 

Johansson aseguró que la UE "no externalizará las solicitudes de asilo", porque es 
responsabilidad de los europeos y los demandantes tienen derecho a presentarla. "Este pacto -
aseguró- pretende garantizar el derecho a las solicitudes de asilo". 

Hizo hincapié en que el pacto ofrece plazos más rápidos, con el fin de "evitar dejar a los 
demandantes de asilo en un limbo". 

Recordó que la solidaridad es obligatoria en el pacto y que "necesitamos muchos inmigrantes en 
la UE, pero de forma ordenada". 

 

Migranti: Johansson, procedura di asilo sia equa per tutti [25-01-2022]   ANSA 

"Credo che sia davvero il momento di focalizzarsi sui diritti fondamentali e il diritto per ciascuno 
di avere accesso a una procedura d'asilo che sia equa": lo ha detto la commissaria Ue agli affari 
interni, Ylva Johansson, intervenendo al dibattito dell'assemblea parlamentare del Consiglio 
d'Europa sul rapporto "il patto Ue sulla migrazione e asilo dal punto di vista dei diritti umani". 

"Anche chi non ha diritto a restare nell'Unione europea ha diritti, deve essere trattato come un 
essere umano", ha osservato Johansson. "Quello che dobbiamo evitare è di lasciare le persone 
in un limbo, com'è il caso adesso", continua la commissaria. "Molte persone adesso devono 
affrontare procedure lunghissime prima di ottenere una decisione sull'asilo" ha detto ancora 
Johansson. 

 

Τορναρίτης: Tο μεταναστευτικό κοινή πρόκληση για το σύνολο των χωρών της ΕΕ και 
ως τέτοια πρέπει να αντιμετωπιστεί [25-01-2022]   Cyprus Times , Offsite News 

Tο μεταναστευτικό αποτελεί κοινή πρόκληση για το σύνολο των χωρών της ΕΕ και ως τέτοια 
πρέπει να αντιμετωπιστεί, λέει ο Νίκος Τορναρίτης – Όσα ανέφερε σε παρέμβασή του στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού και επικεφαλής της Κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), κ. Νίκος 
Τορναρίτης, συμμετείχε χθες σε συζήτηση για τη συμβατότητα του νέου Συμφώνου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) για τη Μετανάστευση και το Άσυλο με το ευρωπαϊκό πλαίσιο προστασίας 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Στην παρέμβασή του, ο κ. Τορναρίτης τάχθηκε υπέρ της διαμόρφωσης μιας κοινής 
μεταναστευτικής πολιτικής και πολιτικής ασύλου, η οποία να αντιμετωπίζει, αφενός, υφιστάμενες 
λειτουργικές αδυναμίες και κενά και, αφετέρου, να ενσωματώνει πλήρως την προστασία των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων των προσφύγων και των μεταναστών. Πρώτο μας μέλημα, τόνισε, 
πρέπει να είναι η προστασία των εξωτερικών συνόρων της ΕΕ, ώστε να είναι σε θέση να παράσχει 
σε βάθος χρόνου την αναγκαία ανθρωπιστική βοήθεια, αρωγή και στήριξη σε ευάλωτα άτομα που 
το έχουν πραγματικά ανάγκη, εστιάζοντας ταυτόχρονα στα αίτια που δημιουργούν τη 
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μετανάστευση, στην ενίσχυση της συνεργασίας με τρίτες χώρες και στην πάταξη της 
σωματεμπορίας. 

Καθίσταται σαφές, ανέφερε ο κ. Τορναρίτης, ότι το μεταναστευτικό αποτελεί κοινή πρόκληση για 
το σύνολο των χωρών της ΕΕ και ως τέτοια πρέπει να αντιμετωπιστεί συλλογικά από όλους τους 
ευρωπαίους εταίρους, λαμβάνοντας υπόψη το δυσανάλογο βάρος που επωμίζονται οι χώρες της 
πρώτης γραμμής. Η περίπτωση της Κύπρου τόνισε, η οποία αντιμετωπίζει τον υψηλότερο αριθμό 
αιτήσεων διεθνούς προστασίας σε σχέση με τον πληθυσμό της σε συνάρτηση με το γεγονός ότι 
τα άτομα αυτά προσέρχονται στις ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα, καθιστά τη λήψη 
αποτελεσματικών μέτρων, επιτακτική ανάγκη. 

 

«Η δαιμονοποίηση των μεταναστών εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους» [25-01-
2022]   Cyprus News Agency , Offsite News 

Οι δηλώσεις του Γ. Λουκαΐδη στην ΚΣΣΕ 

Η δαιμονοποίηση των μεταναστών και η εργαλειοποίησή τους για πολιτικούς σκοπούς εγκυμονεί 
σοβαρούς κινδύνους για τη δημοκρατία και πλήττει την κοινωνική συνοχή, δήλωσε ο Βουλευτής 
Γιώργος Λουκαΐδης σε παρέμβασή του χθες σε συζήτηση για τη συμβατότητα του νέου Συμφώνου 
της ΕΕ για τη Μετανάστευση και το Άσυλο με το ευρωπαϊκό πλαίσιο προστασίας των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, κατά τη διάρκεια των εργασιών της Συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ).  

Όπως σημειώνεται σε ανακοίνωση της Βουλής των Αντιπροσώπων, ο κ. Λουκαΐδης επεσήμανε ότι 
η άρνηση παροχής ασύλου και η παράνομη επαναπροώθηση μεταναστών και προσφύγων 
αντιβαίνουν στο διεθνές δίκαιο, ενώ τάχθηκε κατά ενεργειών στρατιωτικοποίησης των εξωτερικών 
συνόρων και περιχαράκωσης της Ένωσης. 

Επιπλέον, προστίθεται, «ο κ. Λουκαΐδης τόνισε πως η δαιμονοποίηση των μεταναστών και η 
εργαλειοποίησή τους για πολιτικούς σκοπούς εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους για τη δημοκρατία 
και πλήττει την κοινωνική συνοχή, υπογραμμίζοντας πως θα πρέπει να εντοπισθούν τα αίτια των 
μεταναστευτικών ροών και να παρασχεθεί κάθε δυνατή βοήθεια σε πολλαπλά ευάλωτους και 
εκτεθειμένους ανθρώπους που στερούνται βασικών ανθρωπίνων δικαιωμάτων».   

Η θέσπιση μηχανισμών ελέγχου και εποπτείας της τήρησης από τα κράτη μέλη των συμβατικών 
τους υποχρεώσεων αναφορικά με την αξιοπρεπή μεταχείριση των προσφύγων και των 
μεταναστών είναι πολύ σημαντική, προσέθεσε, σύμφωνα με την ανακοίνωση, ο κ. Λουκαΐδης. 
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Joint debate: Combating rising hate against LGBTI people in Europe - Alleged 
violations of the rights of LGBTI people in the Southern Caucasus / Débat conjoint: 
Lutte contre la recrudescence de la haine à l’encontre des personnes LGBTI en Europe 
- Violations alléguées des droits des personnes LGBTI dans le Caucase du Sud 

 

ПАСЕ призвала власти стран Южного Кавказа обеспечить защиту прав ЛГБТ [28-
01-2022]   Kavkazskiy uzel 

Парламентская ассамблея Совета Европы выразила обеспокоенность правовой 
незащищенностью и притеснениями лиц нетрадиционной сексуальной ориентации в 
Армении, Азербайджане и Грузии. 

Как писал "Кавказский узел", 25 января парламентская ассамблея Совета Европы приняла 
резолюцию о защите прав ЛГБТ в Европе, обратив особое внимание на преследование по 
мотивам сексуальной ориентации в Чечне, и потребовала от властей России защитить жертв 
и наказать виновных. 

В новом рейтинге ILGA-Europe - европейского отделения Международной ассоциации геев, 
лесбиянок, бисексуалов, трансгендеров и интерсексуалов, опубликованном к 17 мая 2017 
года, ко дню борьбы с гомофобией, по уровню обеспечения прав сексуальных меньшинств 
Армения находится на 47-м месте, последнее - 49-е место - в рейтинге занял Азербайджан, 
а предпоследнее - Россия. Таким образом, эти страны были признаны самыми гомофобными 
в Европе. 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) в резолюции также указала на нарушения 
прав ЛГБТ (лесбиянок, геев, бисексуалов, трансгендеров) в Армении, Азербайджане и 
Грузии, говорится в  сообщении пресс-службы Совета Европы, направленном 27 января 
корреспонденту "Кавказского узла". 

"Культурные и религиозные традиции страны не должны использоваться для оправдания 
дискриминации по признаку сексуальной ориентации, гендерной идентичности, гендерного 
самовыражения половых характеристик", - говорится в документе, принятом на основе 
отчета бельгийского депутата Кристофа Лакруа. В документе указывается, что каждое 
государство, подписавшее  Европейскую  конвенцию о правах человека, "обязано 
обеспечивать защиту основных прав" и "находить наилучшие способы предотвращения 
конфликтов". 

В частности, депутаты ПАСЕ выразили обеспокоенность случаями нарушений свободы 
выражения мнений представителей ЛГБТ в Грузии, которые зачастую сопровождались 
ненавистью и насилием на мероприятиях, которые проводили представители сексуальных 
меньшинств. 

5 июля 2021 года во время беспорядков на акциях протеста против гей-парада в Тбилиси, 
по подсчетам журналистов, были избиты десятки их коллег. Журналистское сообщество 
неоднократно заявляло о неэффективности расследования и потребовало отставки 
правительства. В Тбилиси и других крупных городах страны прошли масштабные акции 
протеста, в июле были сорваны два заседания парламента. В сентябре омбудсмен Грузии 
Нино Ломджария раскритиковала следствие за то, что так и не были наказаны организаторы 
беспорядков. МВД ответило, что обвинения омбудсмена в адрес представителя Alt-Info 
Зураба Махарадзе и протоиерея Спиридона Цкипуришвили недостаточно обоснованы. В 
октябре суд продлил срок ареста семи обвиняемым в нападениях на журналистов 
противникам гей-парада в Тбилиси. 24 декабря в Тбилиси прошло шествие с требованием 
выпустить на свободу до суда всех арестованных по делу об избиении журналистов на 
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акции протеста против гей-парада. Традиционалисты вышли на акцию с перечеркнутыми 
портретами народного защитника Грузии и западных дипломатов. 

Часто поступают сообщения о ненавистнических высказываниях политических лидеров 
Армении об ЛГБТ, а также о негативном отношении к лицам нетрадиционной ориентации в 
армянской прессе, говорится в резолюции. 

После "бархатной" революции в Армении случаи бытового насилия и дискриминации 
представителей ЛГБТ и людей с ограниченными возможностями не искоренились, заявила 
в докладе правозащитная организация Human Rights Watch. Власти не отрицают этих 
проблем, но для их решения делают не все, предположили правозащитники в Ереване. 

Сообщения о притеснениях и насилии в отношении ЛГБТ поступают из Азербайджана, 
говорится в документе. В нем, в частности, особое внимание акцентируется на суициде 14-
летней школьницы в результате травли, а также избиении трансгендера. 

30 июля 2020 года в Сабаильском районе Баку, трансгендерная женщина по имени Айсу 
была ранена в квартире, которую снимала с тремя подругами. Полиция задержала 
подозреваемого в нападении на трансгендера в Баку и начала расследование. Инцидент 
стал как минимум третьим нападением на трансгендера в Азербайджане с начала 2020 года, 
подсчитал эксперт в области права Самед Рагимов. В стране нет эффективных механизмов 
для защиты прав представителей ЛГБТ, констатировали трансгендеры. 

Учащаяся бакинской школы скончалась 6 апреля 2019  года в городском клиническом 
центре, куда ее поместили после того, как она совершила попытку суицида. Инцидент 
произошел 4 апреля на территории школы. Как установили родители погибшей девочки, 
она стала объектом агрессивных нападок сверстников, а школьные учителя знали об этом, 
но не предприняли никаких действий. Суд приговорил бывшего директора школы Севиндж 
Аббасову к ограничению свободы, признав ее виновной по делу о гибели восьмиклассницы. 
Семья погибшей в Баку школьницы сочла мягким приговор педагогу, родственники девочки 
решили добиваться тюремного заключения осужденной. Мать девочки подала апелляцию, 
потребовав ужесточения наказания. В декабре 2019 года Бакинский апелляционный суд 
отказал в проведении повторного частичного судебного следствия по делу о гибели 
восьмиклассницы. Директор, в свою очередь, попросил оправдать его. 

Страны Южного Кавказа, как считают в ПАСЕ, должны принять "эффективное 
законодательство и проводить политику, направленную на усиление действий против 
дискриминации по признаку сексуальной ориентации, гендерной идентичности, гендерного 
самовыражения и половых признаков". 

В частности, предлагается разрешить гей-парады, обеспечивать их безопасное проведение 
и "защищать участников от любого насилия". 

В резолюции содержится призыв к принятию кодексов поведения для СМИ и членов 
парламента, "запрещающих стигматизирующие и дискриминационные комментарии и 
разжигание ненависти в отношении ЛГБТ". 

Ассамблея также рекомендовала государствам содействовать общественному просвещению 
в области прав человека, а также проводить специальную подготовку сотрудников 
судебных и правоохранительных органов для расследования преступлений на почве 
ненависти в отношении ЛГБТ. 

Парламентарии также призвали три государства Южного Кавказа улучшить доступ к 
услугам по охране сексуального и репродуктивного здоровья, а также к информации и 
повышению осведомленности о заболеваниях, передающихся половым путем. Они также 
предложили внедрить процедуры, позволяющие трансгендерам менять свое имя и пол при 
рождении в документах. 
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Рекомендуется укреплять сотрудничество с организациями гражданского общества, 
работающими в сфере защиты прав человека, в том числе прав ЛГБТИ, при этом гарантируя 
их независимость и защищая их безопасность и безопасность людей, работающих с ними, 
говорится в резолюции. 

Азербайджанский юрист указал на проблемы адаптации ЛГБТ в обществе  

В Азербайджане проблемы ЛГБТ исходят как от государства, так и общества, считает 
азербайджанский юрист Самед Рагимов, занимающийся защитой прав лиц с 
нетрадиционной сексуальной ориентацией. 

"Эти люди (ЛГБТ) подвергаются нападениям и угрозам со стороны частных лиц. Несмотря 
на то, что государство имеет конституционные обязательства защищать этих лиц, 
правоохранительные органы не выполняют свою работу в данном направлении должным 
образом", - сказал он корреспонденту "Кавказского узла". 

С другой стороны, людям с нетрадиционной сексуальной ориентацией, в частности геям и 
особенно трансгендерам, сложно адаптироваться в обществе, указал Рагимов. "Их изгоняет 
семья, отвергает общество. Им особенно трудно на рынке труда. Это заставляет их [...] 
заниматься секс-услугами. Эта деятельность в Азербайджане запрещена и 
правоохранительные органы борются с этим. Это приводит к давлению и даже насилию в 
отношении ЛГБТИ-секс-работников", - сказал юрист. 

Рейды против представителей ЛГБТ прошли в Баку в сентябре 2017 года, в результате были 
задержаны около 150 гомосексуалов и трансгендеров. Более трети из них были арестованы 
на сроки до 30 суток, остальные оштрафованы. Правозащитники назвали эти меры 
дискриминацией.  

Рагимов считает, что дискриминация ЛГБТ-сообщества со стороны общества и государства 
должна быть устранена. "Необходимо решить проблему доступа ЛГБТ-сообщества к рынку 
труда. Государство также должно выполнять свои обязательства в сфере обеспечения прав 
на здоровье", - полагает юрист. 

Он также указал на проблемы в обеспечении политических прав ЛГБТ-сообщества. 
"Представители ЛГБТ, как и феминистки, сталкиваются с проблемами реализации свободы 
собраний", - сказал Рагимов. 

Юрист считает, что комплексное решение проблем с правами  ЛГБТ-сообщества является 
обязанностью правительства. "Однако правительство хранит молчание по этим вопросам", 
- заключил он. 

 

ПАСЕ призвала страны Южного Кавказа обеспечить права ЛГБТИ сообщества [27-
01-2022]   Turan  

Парламентская ассамблея Совета Европы выразила озабоченность по поводу положения 
ЛГБТИ (лесбиянок, геев, бисексуалов, транссексуалов и интерсексуалов) в Армении, 
Азербайджане и Грузии. 

В резолюции ассамблеи, принятой 25 января (Southern Caucasus: measures to combat 
alleged violations of the rights of LGBTI people), указывается на многочисленные сообщения 
о нарушении прав этих людей. 
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Страны Южного Кавказа должны принять «эффективное законодательство и проводить 
политику, направленную на пресечение дискриминации из-за сексуальной ориентации, 
гендерной идентичности, гендерного самовыражения и половых признаков». 

Приветствуя «прогресс, достигнутый Грузией в борьбе с дискриминацией», а «также 
возможности, возникающие в связи с нынешним процессом перехода к демократии в 
Армении», парламентарии призвали Ереван, Баку и Тбилиси «гарантировать право на 
проведение публичных мероприятий в поддержку прав представителей ЛГБТИ». 

В частности, предлагается разрешить гей-парады и обеспечивать их безопасное 
проведение, «защищая участников от любого насилия». 

Принятая резолюция, основана на отчете бельгийского депутата Кристофа Лакруа. Она 
призывает принять кодексы поведения для СМИ и членов парламента, которые запрещают 
дискриминационные комментарии и разжигающие ненависть к  ЛГБТ- сообществу. 

Резолюция предлагает также внедрить процедуры, позволяющие трансгендерам менять 
свое имя и пол в документах. Также рекомендуется укреплять сотрудничество с 
организациями гражданского общества, работающими в сфере защиты прав человека, в том 
числе прав ЛГБТИ, гарантируя их независимость и защищая безопасность людей, 
работающих с ними. 

 

Council of Europe names UK alongside Russia and Poland as unsafe areas for LGBT+ 
people [27-01-2022]   Euro Weekly News 

The UK has been named as a country notable for “extensive and often virulent attacks on the 
rights of LGBT+ people” over the past several years. The unfortunate accolade put the nation 
alongside such places as Hungary, Poland, Russia and Turkey as an area of concern regarding 
the safety of LGBT+ rights. 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) is the overarching human rights 
body of Europe. They condemned the attacks on LGBT+ people and said that advances made in 
equal rights were under threat, most visibly in these five countries. 

Council members approved the conclusions at a meeting held on Tuesday 25 January even 
though a group of Labour MPs proposed an amendment to remove the UK from the list). 

The UK was included on the unsafe for LGBT+ people area list because of the rise of anti-trans 
rhetoric in the country. Authors found the “baseless and concerning credibility” these views had 
been given was “at the expense of both trans people’s civil liberties and women’s and children’s 
rights” in the country. 

In its report, the council referred to Kemi Badenoch MP, then minister for equalities, stating in 
2021: “We do not believe in self-identification.” 

Authors said such rhetoric “denies trans identities” and, in doing so, “is being used to roll back 
the rights of trans and non-binary people and is contributing to growing human rights problems.” 

They pointed to UK hate crime statistics which show a sharp increase in transphobic crimes since 
2015 – though only one in seven victims report them to an authority. 

The report also noted that in countries where governments had in the past acted to protect the 
rights of LGBT+ people, “legislative progress has in many cases stalled”. The council also said: 



Revue de presse - Press Review 148 

 

 

“Trans rights organisations have faced vitriolic media campaigns, in which trans women 
especially are vilified and misrepresented”. 

In conversations about trans people, and trans rights, it wrote: “Arguments defending freedom 
of expression have been – and are still being – used as a tool to justify transphobic rhetoric, 
further penalising and harming already marginalised trans people and communities.” 

The members called on politicians to reframe debates “to correspond to complex realities rather 
than catchy but simplistic slogans” to help progress the rights of LGBT+ people in the UK. 

The report has passed a vote in the European Assembly by 72 to 12, with members agreeing to 
a series of recommendations to try and combat “rising hate against LGBT+ people in Europe”. 

These include calling on member states “to tackle hatred and discrimination against LGBT+ 
people with renewed energy and urgency.” 

Member states have been told to “redouble their efforts in this field” and the council pledged to 
“strengthen its own activities to protect and promote the rights of LGBT+ persons in Europe”. 

It added that “adequate resources are allocated” to work on equal rights for LGBT+ people, 
“combating hate speech and hate crime”. 

Responding to the approval of the resolution, a spokesperson for the government’s Equality Hub 
spokesperson said: 

“This government is fully committed to advancing LGBT rights and championing equality and the 
UK continues to be recognised as one of the top ten most progressive countries in Europe for 
LGBT rights by ILGA-Europe. 

“In recent years we have taken great strides, including extending same-sex marriage to Northern 
Ireland, passing the Turing Law and announcing an inquiry into the treatment of LGBT veterans. 
This year the UK Government will host its first international LGBT conference ‘Safe To Be Me’.” 

 

Совет Европы осудил притеснение прав ЛГБТ в России и Великобритании [27-01-
2022]   Plus-one.ru 

В Великобритании в 2021 году 64% представителей ЛГБТ-сообщества подверглись насилию 
или жестокому обращению. 

Совет Европы опубликовал отчет парламентской ассамблеи, осуждающий притеснение прав 
представителей ЛГБТ-сообщества в Великобритании, России, Польше, Венгрии и Турции. 
Согласно документу, опубликованному на официальном сайте Совета Европы, в указанных 
странах власти «дегуманизируют» сексуальные меньшинства. 

В отчете критикуется распространение «крайне предвзятых антигендерных, гендерно-
критических и антитранс-нарративов», которые препятствуют достижению равных прав для 
ЛГБТ-людей. 

«Такие нарративы отрицают само существование ЛГБТ-людей, дегуманизируют их и часто 
ложно изображают как противоречащие правам женщин и детей или общественным и 
семейным ценностям в целом», — говорится в отчете. 
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В докладе отмечается, что в России 18% населения считают, что гомосексуалы должны быть 
«исключены из общества». «В Великобритании в 2021 году 64% представителей ЛГБТ-
сообщества подверглись насилию или жестокому обращению», — заявили в Совете Европы. 

Ранее Рlus-one.ru рассказывал, что власти Франции запретили конверсионную терапию. 

 

ПАСЕ призвал власти России защитить ЛГБТ в Чечне [27-01-2022]   Kavkazskiy uzel 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию о защите прав ЛГБТ в Европе, 
обратив особое внимание на преследование по мотивам сексуальной ориентации в Чечне, 
и потребовала от властей России защитить жертв и наказать виновных. 

В 2016-2017 годах в Чечне проводились облавы на геев, говорится в докладе, 
подготовленном "Российской ЛГБТ-сетью" и спецкором "Новой газеты" Еленой Милашиной. 
Доклад основан на показаниях жителей Чечни, подвергнутых задержаниям и пыткам, 
говорится в справке "Кавказского узла" "Кавказ без гей-парадов – как в Чечне притесняют 
"тех, кого нет". Кроме того, по публикациям "Новой газеты" "Кавказским узлом" 
подготовлена справка "Похищения, пытки и казни в Чечне - многолетнее расследование 
Елены Милашиной". 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию "Борьба с растущей 
ненавистью к ЛГБТИ в Европе", подготовленную докладчиком от Комитета по вопросам 
равенства и недискриминации Фуратом Бен Шикхом. Особое внимание в резолюции 
уделено вопросам "широкомасштабных и зачастую ожесточенных нападок на права ЛГБТИ" 
в России и некоторых других странах, пишет Deutsche Welle. 

Рекомендации для российских властей выделены в резолюции, принятой 25 января, в 
отдельный параграф. Указано, что за последние десятилетия "нигде в Европе не 
применялось более ужасающего насилия в отношении ЛГБТИ, чем в спонсируемых 
государством атаках на ЛГБТИ в Чечне, произошедших в 2017 году". 

В резолюции напоминается, что "вопиющие нарушения прав человека, совершенные против 
представителей ЛГБТИ в Чеченской Республике", ассамблея уже осудила в резолюции от 
2018 года. ПАСЕ призвало власти Российской Федерации "удвоить свои усилия для 
преследования и наказания лиц", совершающих преступления на почве сексуальной 
ориентации, а также "предоставить компенсацию жертвам" таких преступления и 
гарантировать им, что "те, кто совершал такие нарушения прав человека, не останутся 
безнаказанными". 

Кроме того, ПАСЕ обратился к странам-членам Совета Европы с призывом "возобновить 
давление" на российские власти для того, чтобы они обеспечили "осуществление 
правосудия" по делам о нарушениях прав ЛГБТИ, а также представить убежище и защиту 
тем, кто был вынужден уехать из России из-за преследования на почве сексуальной 
ориентации. 

О том, как живут в Чечне люди с нетрадиционной сексуальной ориентацией и как сложилась 
судьба некоторых из них после начала массовых облав, гомосексуал из Чечни, покинувший 
страну, рассказал "Кавказскому узлу" в интервью "Убьют, не свои, так чужие": гей о жизни 
в Чечне и бегстве из России". 
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Podemos apoya el informe europeo que tacha a Calvo y otros políticos españoles de 
tener un discurso anti-LGTBI [26-01-2022]   ABC 

Gómez Reino ha querido «agradecer profundamente y apoyar la calidad» del texto durante su 
debate en el Consejo de Europa. 

Feministas españolas exigen a Exteriores que rechace la iniciativa, que se está debatiendo esta 
mañana en el Consejo de Europa. 

Los representantes de Unidas Podemos en el Consejo de Europa apoyarán esta mañana el 
informe contra el odio a las personas LGTBI en Europa elaborado por el parlamentario 
belga Fourat Ben Chikha, cuyo memorándum acusa a parte de la clase política española y, en 
concreto, a la exvicepresidenta Carmen Calvo de tener un discurso «extremadamente hostil» 
contra este colectivo. 

El informe se ha debatido esta mañana en la Asamblea Parlamentaria de esta institución esta 
mañana y fuentes socialistas han anunciado rechazarán el texto y presentarán un voto particular. 

La votación abre, por tanto, una nueva brecha en los socios de coalición. 

La postura de la formación morada ha estado defendida por el diputado Antón Gómez Reino que 
no solo no ha hecho ninguna alusión crítica contra el informe sino que ha querido «agradecer 
profundamente y apoyar la calidad» del texto pese a las acusaciones de transfobia que vierte 
contra Calvo y «altos niveles políticos» de nuestro país. 

Este político gallego ha asegurado que existe «un intento de contraofensiva» contra el colectivo 
LGTBI «desde hace pocos años y desde la irrupción de fuerzas ultra-conservadoras que 
cuestionan los valores democráticos y los derechos humanos fundamentales». «Ante esta 
ofensiva de odio, hay que ser cortantes y firmes todos y todas las demócratas», ha subrayado. 

En cuanto a España, ha señalado que «el conjunto del Gobierno, encabezado por el Ministerio 
de Igualdad, están dando enormes pasos para la aprobación de medidas que allanan el camino 
hacia la igualdad sexual y de género». «En definitiva, se legisla para garantizar igualdad plena 
de derechos para personas LGTBI y trans», ha añadido. 

Desde el PSOE, en cambio, la senadora María Fernández ha aprovechado el debate para expresar 
su rechazo por las acusaciones vertidas por el parlamentario belga en su memorándum al 
considerarlas «obsoletas». En cuanto a Carmen Calvo, Fernández ha señalado que el 
parlamentario saca de contexto las declaraciones de la exvicepresidenta y ha insistido en que 
España se encuentra a la vanguardia en el reconocimiento de derechos para el colectivo LGTBI 
y hace progresos constantes. 

Ayer por la noche la plataforma feminista «Alianza contra el borrado de las mujeres» reclamó a 
Exteriores que rechace el informe porque también ataca a este colectivo al que acusa de 
fomentar el odio al colectivo LGTBI. «Está lleno de datos falsos, incompletos, inconsistencias y 
omisiones», denunciaron en un comunicado, en el que pedían «al embajador representante 
permanente en el Consejo de Europa, Manuel Montobbio de Balanzó, que desautorice un informe 
repleto de falsedades e insultos a las organizaciones de mujeres españolas». 

Montobbio de Balanzó no tiene palabra en el debate pero está en el centro de la polémica porque 
entre sus funciones se encuentra la de velar por la imagen y los intereses de España en el 
Consejo de Europa y el informe de Ben Chikha llega a la Asamblea Parlamentaria después de 
haberse aprobado en la Comisión de Igualdad y no Discriminación en septiembre del año pasado. 

El memorándum del parlamentario belga no se somete a votación por cuanto supone la posición 
del autor por lo que a estas alturas es ya inamovible. Las resoluciones y recomendaciones 
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contenidas en el informe, en cambio, sí son objeto de votación y pueden ser objeto de enmienda 
hasta el último momento. 

A lo largo de su memorándum, el parlamentario belga sostiene que «recientemente» y desde 
«los niveles políticos más altos» de España ha surgido un discurso contra las personas LGTBI. El 
texto denuncia que, según este colectivo, ese discurso político «ha legitimado la violencia» en 
su contra. Además, sostiene que en España hay un problema constante de mensajes de odio 
dirigidos a las personas LGBTI y que una parte de las feministas es parte de ese problema. 

 

PACE Resolution on LGBT Rights in South Caucasus [26-01-2022]   Civil Georgia 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has adopted today a resolution on 
alleged violations of the rights of lesbian, gay, bisexual, transgender and intersex (LGBTI) people 
in the Southern Caucasus, underlining that “a country’s cultural and religious traditions cannot 
be used to justify discrimination based on sexual orientation, gender identity, gender expression, 
and sexual characteristics.” 

The resolution raised concerns about the situation of LGBTI people in Armenia, Azerbaijan and 
Georgia and took notice of “many infringements” of their human rights that have been alleged 
or confirmed.  

PACE underlined that pro-LGBTI demonstrations, “such as Gay Pride marches, do not constitute 
an infringement of, or restriction on, the rights of persons who disagree with them.” 

“Each signatory State to the European Convention on Human Rights has an obligation to 
guarantee the enjoyment of fundamental rights, finding how best to prevent conflicts between 
them,” the Assembly stressed. 

The Assembly urged all three countries to guarantee the right to hold public events to support 
the rights of LGBTI people, ensure that they take place safely and protect the participants from 
any violence and to conduct effective investigations and prosecute cases of violence. 

The resolution also invited the South Caucasian states to ensure the freedom and independence 
of the media and the safety of their personnel and to strengthen cooperation with civil society 
organizations working on LGBTI issues. 

The Assembly further recommended the states to promote human rights education for civil 
servants, and in particular provide “specific and continuous training on LGBTI-phobic hate speech 
and hate crime” to the judiciary and the law enforcement agencies. 

Georgia-Specific Recommendations 

The Assembly welcomed Georgia’s progress in combating discrimination through the adoption of 
laws adding sexual orientation and gender identity to the prohibited grounds for discrimination 
and the introduction of LGBTI-phobia into criminal legislation as aggravating circumstances. 

But the Assembly recommended the country to include discrimination on basis of gender 
expression and sexual characteristics its anti-discrimination legislation. It said Georgia should 
ensure equality and non-discrimination legislation and policies are fully implemented. 

It also invited Georgia to create a body tasked with dialogue with the Orthodox Church “to calm 
the attitude of its representatives towards public events such as Gay Pride marches and to alert 
them to the need to avoid stigmatising comments about LGBTI people.” 
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The resolution also called the country to monitor the situation related to LGBTI people regularly 
and to allocate appropriate financial and human resources to the relevant bodies and authorities. 

Report Preceding the Resolution 

The resolution was based on the findings of the PACE Committee on Equality and Non-
Discrimination report prepared by Christophe Lacroix (Belgium, Socialists, Democrats and 
Greens Group). 

The report has reviewed the rights situation of the LGBTI persons in Georgia, raising concerns 
over the violations of the freedom of expression of the LGBTI community with “the numerous 
cases of incitement to hatred and violence surrounding LGBTI events, which are disrupted or 
even prevented from being held.” 

The document for instance mentioned disruption of the Tbilisi premiere of “And Then We 
Danced,” a Georgian-Swedish film with gay protagonists, in 2019 and homophobic pogroms in 
July 2021. 

Lacroix’s report also cited “instances of abuse and brutality meted out by the police against 
LGBTI persons, especially transgender persons,” that were registered with the United Nations 
Independent Expert. 

The report further highlighted that death threats against those defending LGBTI rights in Georgia 
“have also been logged on several occasions.” 

The document also raised the issue of homophobia and transphobia in schools and pointed to 
the lack of the existing support for young LGBTI persons who are instead tried to be “cured” by 
parents and teachers or thrown out of the family home. 

 

Labour politicians slammed for ‘trying to erase’ UK transphobia from anti-LGBT+ hate 
resolution [26-01-2022]   PinkNews 

A group of Labour MPs and peers have been accused of trying to play down the UK’s transphobia 
problem in an international resolution on anti-LGBT+ hate. 

The amendments came during a meeting of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe 
(PACE). Made up of parliamentarians from 47 member states, including the UK, it debates 
current social problems and international politics and it recommends policies that should be 
adopted by individual governments. 

On Tuesday (25 January), PACE debated a resolution to combat rising hate against LGBT+ people 
across Europe – but a series of Labour amendments ended up dominating proceedings. 

The original resolution noted that “substantial progress” had been made on tackling hate crime 
and discrimination against LGBT+ people in Europe, but it also drew attention to the “marked 
increase in hate speech, violence, and hate crime against LGBTI people” in member states. 

The resolution also condemned “with particular force the extensive and often virulent attacks on 
the rights of LGBTI people that have been occurring for several years in, amongst other 
countries, Hungary, Poland, the Russian Federation, Turkey and the United Kingdom”. 

Labour representatives claimed it’s ‘not relevant’ to reference UK’s backslide on LGBT+ rights 
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Labour MPs Tonia Antoniazzi, Kate Osamor and Ruth Jones teamed up with House of Lords 
members Lord George Foulkes and Baroness Doreen E Massey to propose that the UK be 
removed from that list. Addressing her fellow parliamentarians, Antoniazzi said it was “not 
relevant” to include the UK among other countries where LGBT+ rights have been under attack. 

“That is not to deny that we do have problems in the United Kingdom with rising hate crime,” 
Antoniazzi said. “However, we are not to be put in the bracket with other countries that have 
worse crimes and rate of problems.” 

Margreet De Boer from the Netherlands said the report behind the resolution had made it very 
clear “what’s happening in the UK with violent attacks on trans people”. 

“I think that, for a balanced report and a balanced resolution, it’s very important also to mention 
it, because it is in the report, so it should be in the resolution as well,” De Boer said. The 
amendment was ultimately rejected. 

The same Labour representatives also proposed a series of other amendments around the use 
of the word “sex” and descriptions about gender identity. 

One paragraph in the resolution reads: “The Assembly condemns the highly prejudicial anti-
gender, gender critical and anti-trans narratives which reduce the fight for the equality of LGBTI 
people to what these movements deliberately mis-characterise as ‘gender ideology’ or ‘LGBTI 
ideology’.” It went on to suggest that such narratives “dehumanise” LGBT+ people and “falsely 
portray their rights as being in conflict with women’s and children’s rights.” 

Antoniazzi, Osamor, Jones, Lord Foulkes and Baroness Massey proposed that the entire 
paragraph be deleted. 

They also tried to insert an amendment that would require certain support services to be 
“segregated where necessary according to sex”. That amendment was widely shared on social 
media and has attracted significant criticism. 

The parliament ultimately accepted one of the Labour representatives’ amendments and inserted 
“sex” alongside other protected characteristics. Antoniazzi said she was pleased they had voted 
in favour as “sex” is a protected characteristic under the UK’s Equality Act. 

It wasn’t just Labour representatives who had issues with the resolution – Conservative MP John 
Howell also spoke out against it, saying he didn’t know “where to begin”. 

“This report is atrocious,” he told the parliament. He refused to congratulate the rapporteur 
behind the resolution and accused him of presenting opinions “as if they were fact”. 

The parliament ultimately voted in favour of the resolution despite vocal opposition from some 
members. 

Labour has a ‘deep-rooted problem with institutional transphobia’ 

There has been an outpouring of anger and frustration from LGBT+ people on social media since 
the amendments came to light. 

Among the most vocal critics was Dr Heather Peto, who quit as the first ever trans co-chair of 
LGBT+ Labour in January 2021. She condemned the Labour representatives on Twitter, saying 
their amendments provided “a further example that Labour has a deep rooted problem with 
institutional transphobia”. 
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Others were quick to express their disappointment at the approach taken by Labour 
representatives in the parliament, including activist Christine Burns who said the Labour 
delegation were “trying to erase official commentary about how bad it [UK transphobia] is”. 

The parliament’s suggestion that the UK is faltering on LGBT+ rights is well-founded. In 2021, 
the UK tumbled to tenth place on ILGA-Europe’s equality index, which ranks all the countries in 
Europe on their commitment to LGBT+ rights and equality. The UK used to top the ranking, but 
human rights experts warned last year that it was in freefall due to transphobic hate speech. 

The furore is just the latest chapter in the Labour Party’s ongoing struggle with transphobia and 
LGBT+ inclusion. The party has repeatedly come under fire from LGBT+ members over its 
reluctance to meaningfully combat transphobia. 

A source familiar with those issues told PinkNews that all of the amendments tabled by the 
Labour representatives are part of a “huge anti-trans insistence” that biological sex is innate and 
cannot be changed. 

“It sounds to me as if they’re trying to whitewash the UK because they don’t recognise their 
criticisms of trans people as being offensive,” the source said. 

PinkNews has contacted Antoniazzi, Osamor, Jones, Lord Foulkes and Baroness Massey for 
comment. 

 

Consiglio d'Europa: tengono banco questione Russia e diritti LGBTI [26-01-2022]   RTV 
San Marino 

Proseguono a Strasburgo i lavori della sessione invernale dell’Assemblea Parlamentare del 
Consiglio d'Europa. Partecipa in presenza il Capo Delegazione di San Marino, Marco Nicolini, 
mentre i Consiglieri Mariella Mularoni, Gerardo Giovagnoli e Marica Montemaggi seguono in 
collegamento remoto dal Titano, a causa delle forti restrizioni imposte dal governo francese. 

Al centro del confronto due dibattiti: sul contrasto all'odio crescente nei confronti delle persone 
LGBTI in Europa, e le presunte violazioni dei diritti LGBTI nel Caucaso meridionale. Temi – fa 
sapere Nicolini – su cui l'Emiciclo si è espresso con l'adozione di due importanti risoluzioni”. 
Sempre alta l'attenzione del Consiglio d'Europa sulla questione Russia: dalla contestazione delle 
credenziali all'avvelenamento di Navalny. 

 

Представители России в ПАСЕ отвергли притеснение представителей ЛГБТ в 
Чечне [26-01-2022]   Capost.media 

Представители делегации РФ выступили на заседании Парламентской ассамблеи Совета 
Европы. 

Были отвергнуты обвинения в притеснении представителей ЛГБТ в Чеченской республике. 

Председатель комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий заявил: «Мне 
крайне неприятно и непонятно, что ситуация притеснения ЛГБТ-сообщества приписывается 
нескольким республикам российского Северного Кавказа, в частности Чеченской 
республике. Хочу заверить, что в этой республике нет представителей данных сексуальных 
меньшинств. Это определяется традициями кавказских народов». 
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По его мнению, в Ассамблее должны больше уделять внимания тем категориям, которые 
реальным образом притесняются, например, так называемым негражданам в Эстонии и 
Латвии. 

Господин Слуцкий полагает, что проблема ЛГБТ «является искусственной».  

Ранее, как писал «Кавказ Пост», Российская ЛГБТ-сеть на своем официальном сайте 
сделала официальное заявление по поводу похищения и убийства геев в регионе и 
призвала «предоставить им экстренную помощь». Правозащитников также возмутила 
позиция официального Грозного, который по факту оправдывает расправы над 
сексуальными меньшинствами. ЛГБТ-активисты заявили, что пытаются связаться с 
пострадавшими и помочь в данной сложной жизненной ситуации. 

В «Новой газете» вышла публикация, в которой сообщалось о массовых задержаниях и 
убийствах жителей Чечни по обвинению или одному лишь подозрению в гомосексуальной 
ориентации. 

 

ПАСЕ призвала наказать виновных в преступлениях против ЛГБТИ-сообщества в 
Чечне [26-01-2022]   Kavkaz Realii 

Российские власти должны удвоить свои усилия, чтобы найти и наказать виновных в 
преступлениях против представителей ЛГБТИ-сообщества в Чеченской республике, а также 
выплатить компенсации жертвам этих преступлений. Об этом говорится в резолюции 
Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) "Борьба с растущей ненавистью к ЛГБТИ 
в Европе", принятой накануне в Страсбурге, сообщает Deutsche Welle. 

Резолюцию подготовил докладчик комитета ПАСЕ по вопросам равенства и 
недискриминации, бельгийский депутат от группы социалистов Фурат Бен Шикх. В тексте 
документа указано, что в последние годы в некоторых странах Европы наблюдается рост 
разжигания ненависти, насилия и преступлений на почве ненависти в отношении ЛГБТИ, 
рекомендации для российских властей в связи с этим выделены в отдельный параграф. 

В докладе, сопровождающем резолюцию, отмечается, что за последние десятилетия "нигде 
в Европе не применялось более ужасающего насилия в отношении ЛГБТИ, чем в 
спонсируемых государством атаках на ЛГБТИ в Чечне, произошедших в 2017 году". 

Ассамблея обратилась к странам-членам Совета Европы, призвав их "возобновить 
давление" на российские власти с тем, чтобы они обеспечили "осуществление правосудия" 
по делам, касающимся нарушений прав ЛГБТИ. Кроме того, ПАСЕ просит европейские 
государства "приложить больше усилий, чтобы предоставить убежище и защиту" тем, кто 
вынужден был покинуть Россию из-за преследований на почве "сексуальной ориентации и 
половой идентификации". 

Подписывайтесь на наш телеграм-канал! 

О пытках, которым в Чечне подвергают людей, заподозренных в гомосексуальности, стало 
известно с начала 2017 года. О преследованиях рассказал бывший житель Грозного Амин 
Джабраилов (он стал первым этническим чеченцем, который публично сделал это под своим 
именем), а также уроженец Омской области Максим Лапунов, который некоторое время жил 
в Грозном. И Лапунов, и Джабраилов были арестованы и провели некоторое время в 
камерах в различных тюрьмах, где их избивали, пытали током и требовали назвать других 
представителей ЛГБТ-сообщества. 
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Министр информации Чечни Джамбулат Умаров, в свою очередь, называл преследования 
ЛГБТ в республике "сущей брехней". Но отмечал: "Сегодня ни Кавказ, ни Чеченская 
республика ни ментально, ни как либо по-другому, ни идеологически, ни физиологически 
не воспринимают гомосексуализм, потому что он как явление не имеет места сегодня в 
Чеченской республике". 

19 апреля 2021 года Европейский центр по конституционным правам и правам человека 
совместно с "Российской ЛГБТ-сетью" подали в суд ФРГ заявление о возбуждении 
уголовного дела в отношении пятерых чиновников из ближайшего окружения Кадырова. 
Правозащитники обвиняют их в преследовании, незаконных арестах, пытках, 
изнасилованиях и принуждении к убийству как минимум 150 людей по причине их 
сексуальной ориентации и гендерной идентичности. 

Чуть позже 29 стран мира напомнили властям России о международных рекомендациях 
расследовать преследования людей из ЛГБТ-сообщества на территории Чеченской 
республики. Речь идет о выводах, которые в декабре 2018 года сделал эксперт ОБСЕ. Он 
нашел "очевидные доказательства последовательных чисток, направленных против ЛГБТ-
людей" в Чечне, наряду с многочисленными другими нарушениями прав человека. Россия 
никак не отреагировала на это обращение. 

 

The UK has just been condemned for ‘dehumanising’ trans people [26-01-
2022]   Dazed 

The Council of Europe has approved a report by the Parliamentary Assembly which condemns 
“extensive and often virulent attacks on the rights of LGBTI people” in a number of European 
countries. The report, published on Tuesday, singles out Hungary, Poland, Russia, Turkey and 
the United Kingdom for threatening LGBT rights. 

The report criticises the spread of “highly prejudicial anti-gender, gender-critical and anti-trans 
narratives” which hinder the pursuit of equal rights for LGBTI people. 

“Such narratives deny the very existence of LGBTI people, dehumanise them, and often falsely 
portray their rights as being in conflict with women’s and children’s rights, or societal and family 
values in general,” the report reads. “All of these are deeply damaging to LGBTI people, while 
also harming women’s and children’s rights and social cohesion.” 

It may seem shocking to see the UK listed alongside countries like Russia – where 18% of the 
population believes that homosexuals should be “eliminated from society” – but evidence 
suggests that the UK does foster similarly hostile attitudes towards the LGBT community. 

Data obtained by Vice World News in 2021 found that there was a 210 per cent increase in 
reports of hate crimes based on sexual orientation between 2014-15 and 2020-21. Disturbingly, 
for reports of transphobic hate crimes across the same period, there was a rise of 332 per cent. 
In total, 64 per cent of LGBT people in the UK have experienced anti-LGBT violence or abuse. 

“The significant advances achieved in recent years are today under threat,” the report continues. 
“It is crucial to react quickly in order to prevent further backsliding and work actively to promote 
full respect for the rights of LGBTI people.” 

Speaking to Dazed, Sasha Misra, Associate Director of Communications and External Affairs at 
Stonewall, said: “Today’s resolution from the Council of Europe has exposed the ‘extensive and 
often virulent’ onslaught on LGBTQ+ civil rights happening across the continent – and sees the 
UK condemned as a country of concern.” 
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Council of Europe condemns ‘virulent attacks on LGBT rights’ in the UK, Hungary and 
Poland [26-01-2022]   i newspaper 

The Council of Europe has approved a report condemning “extensive and often virulent” attacks 
on LGBT+ rights that singles out the UK for criticism alongside Hungary and Poland. 

The report, passed on Tuesday by a vote of 72 to 12, says: “The Assembly condemns with 
particular force the extensive and often virulent attacks on the rights of LGBTI people that have 
been occurring for several years in, amongst other countries, Hungary, Poland, the Russian 
Federation, Turkey and the United Kingdom.” 

The hard-right government in Poland has come in for criticism from human rights organisations 
for the imposition of “LGBT-free zones”, while Hungarian leader Viktor Orban is seeking to 
impose a Section 28-style ban on the portrayal of LGBT people in media visible to children. 

The UK appears to have been criticised in the report, penned by General Rapporteur on LGBT+ 
rights Fourat Ben Chikha, due to the growth in what the council says is “highly prejudicial anti-
gender, gender-critical and anti-trans narratives which reduce the fight for the equality of LGBTI 
people to what these movements deliberately mischaracterise as ‘gender ideology’ or ‘LGBTI 
ideology’.” 

It adds: “Such narratives deny the very existence of LGBTI people, dehumanise them, and often 
falsely portray their rights as being in conflict with women’s and children’s rights, or societal and 
family values in general. All of these are deeply damaging to LGBTI people, while also harming 
women’s and children’s rights and social cohesion.” 

“The Assembly deplores the fact that such discourse is leading to stagnation and even backsliding 
in progress towards LGBTI equality, sexual and reproductive rights and women’s and children’s 
rights – and in so doing, it poses a direct challenge to democracy and the rule of law. In many 
countries, legislative processes aimed at improving the protection of the rights of LGBTI people 
have stalled, and in some, progress previously achieved has been undone.” 

 

Consiglio d'Europa: "Omotransfobia crescente in tutto il Continente, i progressi 
raggiunti sono in pericolo" [26-01-2022]   Gay.it 

Nella giornata di ieri l’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa (PACE) ha dibattuto sulla 
lotta contro la recrudescenza dell’odio nei confronti delle persone LGBTI nel Vecchio Continente 
e le presunte violazioni dei diritti LGBTI nel Caucaso meridionale. 48 i voti a favore della 
risoluzione con sei contrari, per adottare il rapporto intitolato “Combattere l’odio crescente contro 
le persone LGBTI in Europa“. 

Il rapporto ha preso di mira un blocco di Paesi che negli anni ha lanciato “attacchi virulenti” 
contro i cittadini LGBT+. I sei Paesi sono Ungheria, Polonia, Russia, Turchia e Regno Unito. Ed è 
proprio la presenza del Regno Unito a sorprendere. “L’odio crescente a cui assistiamo oggi non 
è semplicemente un’espressione di pregiudizio individuale“, sottolinea la risoluzione. “Ma il 
risultato di specifichi e spesso ben organizzati attacchi ai diritti umani delle persone LGBTI in 
tutto il continente europeo da parte di movimenti altamente conservatori. L’Assemblea condanna 
le narrazioni altamente pregiudizievoli nei confronti delle persone trans*, che riducono la lotta 
per l’uguaglianza delle persone LGBTI a ciò che questi movimenti definiscono deliberatamente 
ed erroneamente come ‘ideologia di genere’ o ‘ideologia LGBTI‘”. 

Le voci transfobiche sono una “sfida diretta alla democrazia”, ha ribadito l’assemblea, che ha 
invitato gli Stati membri a non emanare leggi contrarie ai diritti delle persone LGBTI e ad 
abrogare quelle già in vigore, comprese quelle “contro la propaganda LGBTI”. Ha poi esortato le 
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autorità russe a raddoppiare gli sforzi per perseguire gli autori di violazioni dei diritti umani 
commesse contro le persone LGBTI nella Repubblica Cecena. L’Assemblea ha inoltre invitato gli 
Stati interessati ad attuare senza indugio le sentenze della Corte europea dei diritti dell’uomo in 
cui erano state riscontrate violazioni dei diritti delle persone LGBTI. Secondo il testo adottato, 
gli Stati dovrebbero anche rafforzare il proprio quadro legislativo contro i crimini omotransfobici 
e introdurre misure di diritto penale efficaci. A qualcuno in Italia saranno fischiate le orecchie. 

L’APCE ha infine sottolineato come siano necessari cambiamenti nella comprensione sociale e 
culturale dell’uguaglianza di genere, della mascolinità tossica e dei diritti delle persone LGBTI. 
Ha pertanto invitato gli Stati a condurre campagne di sensibilizzazione pubblica e a creare una 
rete parlamentare ad hoc per facilitare la cooperazione tra i parlamenti nazionali su questo tema. 

L’Assemblea ha poi espresso preoccupazione per la situazione delle persone LGBTI in Armenia, 
Azerbaigian e Georgia, rilevando che “molte violazioni dei diritti umani di queste persone sono 
state denunciate o confermate“. Tali paesi dovrebbero adottare una legislazione e “politiche 
efficaci per rafforzare l’azione contro la discriminazione basata sull’orientamento sessuale, 
l’identità di genere, l’espressione di genere e le caratteristiche sessuali“. Pur accogliendo con 
favore i progressi compiuti dalla Georgia nella lotta alla discriminazione, nonché le opportunità 
presentatesi con l’attuale processo di transizione democratica in Armenia, i parlamentari hanno 
invitato Yerevan, Baku e Tbilisi “a garantire il diritto di organizzare eventi pubblici a sostegno 
dei diritti delle persone LGBTI” come i Pride, assicurando il loro svolgimento in sicurezza e 
proteggendo “i partecipanti da qualsiasi violenza”. La risoluzione adottata, sulla base del 
rapporto preparato da Christophe Lacroix (Belgio, SOC), ha chiesto l’adozione di codici di 
condotta per i media e i membri del parlamento che “proibiscano i commenti stigmatizzanti e 
discriminatori e l’incitamento all’odio nei confronti delle persone LGBTI”. 

Due delegati del Regno Unito, Lord David Blencathra e John Howell, hanno votato contro la 
relazione. La laburista Tonia Antoniazzi si è astenuta. Un rapporto della Commissione Europea 
ha collocato il riconoscimento legale delle persone trans* nel Regno Unito tra i peggiori in Europa. 

Lo stesso vale per l’indice di uguaglianza ILGA-Europe, un tempo fiore all’occhiello del Paese. 
L’anno scorso il Regno Unito è sceso al decimo posto. “I significativi progressi compiuti negli 
ultimi anni sono oggi minacciati”, ha concluso il Consiglio d’Europa in merito ai diritti delle 
persone LGBT+ in tutto il continente. “È fondamentale reagire rapidamente per prevenire 
ulteriori ricadute e lavorare attivamente per promuovere il pieno rispetto dei diritti delle persone 
LGBTI”. Già a fine 2021 Dunja Mijatović, commissaria per i diritti umani del Consiglio d’Europa, 
aveva parlato di “minacce alla parità dei diritti LGBT”. 

“Il Consiglio d’Europa è parte fondamentale dello sforzo collettivo per fare fronte alle sfide 
globali. Esso rappresenta l’emblema continentale della tutela dei diritti umani e delle libertà 
fondamentali e l’espressione di una vocazione multilaterale nella quale l’Italia si riconosce 
pienamente. Anzi ne è un avamposto“, ha sottolineato il Sottosegretario di Stato per gli Affari 
Esteri e la Cooperazione Internazionale, Benedetto Della Vedova, rivolgendosi all’Assemblea 
parlamentare (APCE). 

 

El PSOE apoya en Europa la resolución de un 'informe LGTBI+' que atacaba a Carmen 
Calvo [26-01-2022]   Vozpopuli.com 

l Consejo de Europa da luz verde a una conclusión sobre "el creciente odio contra las personas 
LGBTI en Europa" basada en un texto que mencionaba como ejemplo de odio unas declaraciones 
de la ex vicepresidenta del Gobierno sobre la autodeterminación de género 

El PSOE apoya en Europa la resolución de un 'informe LGTBI+' que atacaba a Carmen Calvo 
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El PSOE ha respaldado en el Consejo de Europa la resolución de un informe que criticaba a 
Carmen Calvo y a distintas asociaciones feministas españolas por su rechazo a la identidad de 
género y a los postulados recogidos en normativas como la 'ley trans'. 

El organismo internacional con sede en Estrasburgo ha dado luz verde a un texto y a una serie 
de recomendaciones que se basan en el análisis realizado por el parlamentario Fourat Ben Chikha 
en su rol de relator y que responde al título 'Combatiendo el creciente odio contra las personas 
LGBTI en Europa'. Es miembro del Groen, partido ecologista belga. 

El documento original recogía ejemplos de odio en distintos países, señalando a la ex 
vicepresidenta del Gobierno de España por declarar que le preocupaba "la idea de pensar que 
se elige el género sin más que la mera voluntad o el deseo, poniendo en riesgo los criterios de 
identidad del resto de los 47 millones de españoles; eso tiene que tener unas garantías". 

Las palabras de Calvo tuvieron lugar en febrero del año pasado durante una entrevista en Cadena 
SER, en plenas negociaciones con su socio de coalición -Unidas Podemos- sobre el texto final de 
la 'ley trans'. El informe de Fourat Ben Chikha destacaba literalmente que, en España, 
"recientemente ha surgido un discurso anti-trans extremadamente hostil desde los niveles 
políticos más altos, incluida la vicepresidenta del Gobierno de España, que calificó el 
reconocimiento legal de género basado en la autodeterminación como una forma de poner en 
riesgo 'los criterios de identidad de 47 millones de españoles'". 

Se hace eco de la 'ley trans' 

Además, el trabajo del relator belga que ha dado lugar a la resolución adoptada este martes por 
el Consejo de Europa -y que ha sido apoyada por tres diputadas y un senador del PSOE- contaba 
que, en 2016, España comenzó a trabajar en una nueva legislación para facilitar el acceso de 
las personas 'trans' a la atención médica y garantizar que el reconocimiento legal del género se 
basase en la autodeterminación y se ampliase a personas de todas las edades. 

"Todo está en línea con la Resolución de la Asamblea 2048 y hubo abrumador apoyo público a 
estos cambios y un apoyo de todos los partidos en el Parlamento", aseguraba el parlamentario 
belga Fourat Ben Chika. Y añadía un dato: el 98% de las respuestas a una consulta pública 
realizada estaban a favor. 

Fue el pasado 18 de noviembre de 2020 cuando finalizó el plazo de consulta pública al que el 
relator hace referencia. Era el paso previo a la elaboración del proyecto normativo de la Ley para 
la Igualdad Plena y Efectiva de las Personas Trans, popularmente conocida como ley 'trans', y 
que, por aquel entonces, era una norma aparte de la LGTBI. 

"De los 60.957 correos electrónicos recibidos en el buzón habilitado para la consulta, 58.993 han 
sido de apoyo a la futura Ley, 1.386 la han rechazado, y 578 han sido no válidos. Así, un 96% 
de las aportaciones a la consulta han manifestado el apoyo al proceso legislativo", celebró 
Moncloa. 

La ministra Irene Montero destacó que esos casi 61.000 correos electrónicos recibidos son "un 
dato histórico", y que "el 96% de esas aportaciones han sido de apoyo". "Espero que este dato 
haga saber a las personas trans que no solo este Gobierno, también la sociedad española vamos 
en serio y 2021 va a ser el año en el que la ley garantice sus derechos", manifestó por aquel 
entonces. 

Informe del relator del Consejo de Europa 

El informe de Fourat Ben Chikha recogía que, sin embargo, "el proceso legislativo ha sido desde 
entonces obstruido". "El proyecto de ley finalmente fue debatido en mayo de 2021, después de 
una huelga de hambre de 70 activistas 'trans' y padres de niños 'trans', pero no logró la mayoría 
necesaria, en particular porque el partido mayoritario se abstuvo", indicaba el documento. 
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"Gran parte de la oposición ha venido por parte de movimientos feministas 'anti-trans' que 
retratan a las personas 'trans' como una amenaza para la sociedad y, en particular, para las 
mujeres. Niegan las identidades de las personas 'trans' y no binarias, sugieren que no se puede 
confiar en ellos para saber quiénes son y describen a los padres que apoyan a sus hijos 'trans' 
como delincuentes. Activistas 'trans' subrayan que la el discurso hostil desde los más altos 
niveles políticos ha legitimado la violencia contra las personas 'trans'", sostenía el parlamentario 
belga. 

Activistas 'trans' subrayan que la el discurso hostil desde los más altos niveles políticos ha 
legitimado la violencia contra las personas 'trans'", decía el parlamentario belga 

Además -destacaba el texto- las organizaciones 'trans' y no binarias han sido excluidas de los 
debates políticos sobre estos asuntos, pese a ser las principales afectadas. "Los activistas 
acogieron con satisfacción el mantenimiento de la autodeterminación como base para el 
reconocimiento legal del género, así como una serie de avances significativos que se 
mantendrían en este nuevo proyecto de ley, pero lamentaron que no incluyera una serie de otras 
disposiciones importantes para lograr la igualdad LGBTI", indicaba el documento, donde también 
se recogía el caso del joven coruñés Samuel Luiz: "En España, un hombre gay fue asesinado a 
golpes en La Coruña, en julio de 2021, y se han producido ataques violentos contra personas 
LGBTI en varias ciudades en los últimos meses". 

La resolución final, en la que se resume el análisis elaborado por el relator belga y en la que ya 
no se menciona a España ni a la socialista Carmen Calvo, ha salido adelante con 72 votos a 
favor, 12 en contra y ocho abstenciones. La Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa cree 
que es "crucial" que los Estados miembros "redoblen sus esfuerzos en este campo y que el 
Consejo "fortalezca sus propias actividades para proteger y promover los derechos de las 
personas LGBTI en Europa". Y recomienda llevar la nueva resolución a la atención de los 
gobiernos de todos los Estados miembros. 

Críticas de asociaciones feministas 

Asociaciones feministas críticas con la 'ley trans' como la Alianza Contra el Borrado de las Mujeres 
han cargado contra el Consejo de Europa y contra el informe 'Combatiendo el creciente odio 
contra las personas LGBTI en Europa' al considerar que "está lleno de datos falsos, incompletos, 
inconsistencias y omisiones en sus referencias a España". 

"Es impropio de una responsabilidad como la que adquirió dicho relator, y muy especialmente 
de la misión del Consejo de Europa, no contrastar las informaciones vertidas en dicho informe, 
limitándose a utilizar, para justificar su oportunidad y urgencia, fuentes y plataformas de 
activistas que buscan eliminar de las legislaciones nacionales la categoría jurídica y registral del 
sexo. También están promoviendo la eliminación del sexo de las personas como categoría a 
proteger en el diseño de las políticas públicas que buscan la igualdad entre mujeres y hombres", 
sostienen. 

"Es absolutamente falso que España tenga desprotegidos los derechos de las personas LGTBI 
que gozan, en este momento, de los mismos derechos civiles que cualquier ciudadano español. 
En España, las personas transexuales no tienen obstáculos legales para someterse a 
hormonación, y pueden acceder a cirugías. También pueden hacer cambios sobre el 'sexo 
registral' al que digan pertenecer, siempre que hayan cumplido los dos requisitos que estipula 
la Ley", concluyen. 
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Резолюция ПАСЕ о правах ЛГБТИ лиц на Южном Кавказе [26-01-2022]   Civil 
Georgia 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) 25 января приняла Резолюцию о 
предполагаемых нарушениях прав лесбиянок, геев, бисексуалов, трансгендеров и 
интерсексуалов (ЛГБТИ) на Южном Кавказе, в которой говорится, что «культурные и 
религиозные традиции страны не должны использоваться для оправдания дискриминации 
по признаку сексуальной ориентации, гендерной идентичности, гендерного 
самовыражения  половых характеристик». 

В резолюции выражается обеспокоенность положением ЛГБТИ лиц в Армении, 
Азербайджане и Грузии и акцентируется внимание на «многочисленные нарушения» их 
прав. 

ПАСЕ отмечает, что демонстрации в поддержку ЛГБТИ лиц, «такие как гей-прайды, не 
являются нарушением или ограничением прав несогласных с ними». 

«Каждое государство, поставившее свою подпись под Европейской конвенцией о правах 
человека, обязано обеспечивать защиту основных прав и, среди прочего, находить 
наилучший способ предотвращения конфликтов», — заявила ПАСЕ. 

Ассамблея призвала все три страны Южного Кавказа соблюдать право на проведение 
публичных мероприятий в поддержку прав ЛГБТИ лиц, обеспечивать их безопасное 
проведение, защищать участников от любого насилия и эффективно расследовать случаи 
насилия. 

В резолюции также содержится призыв к странам Южного Кавказа обеспечить свободу и 
независимость СМИ, а также безопасность их сотрудников, и усилить сотрудничество с 
неправительственными организациями, занимающимися вопросами ЛГБТИ лиц. 

Ассамблея рекомендует государствам содействовать общественному просвещению в 
области прав человека и, в частности, проводить специальную подготовку сотрудников 
судебных и правоохранительных органов по вопросам языка ненависти и преступлений на 
почве ненависти в отношении ЛГБТИ лиц. 

Рекомендации для Грузии 

Ассамблея приветствовала прогресс, достигнутый Грузией в борьбе с дискриминацией, 
путем принятия соответствующего законодательства, направленного против всех форм 
дискриминации, в том числе по признаку сексуальной ориентации и гендерной 
идентичности, а нетерпимость к ЛГБТИ лицам определяет в качестве отягчающего 
обстоятельства в уголовном праве. 

Ассамблея рекомендовала Грузии также включить в антидискриминационное 
законодательство дискриминацию по признаку гендерного самовыражения и половых 
характеристик. По заявлению ассамблеи, Грузия должна обеспечить полную реализацию 
равенства, а также недискриминационного законодательства и политики. 

Ассамблея также призвала Грузию создать орган диалога с Православной Церковью, 
который «урегулирует отношение членов Церкви к публичным мероприятиям, таким как 
гей-прайды, и акцентирует внимание на необходимости предотвращения 
стигматизирующих комментариев в отношении ЛГБТИ лиц». 

Резолюция призывает страну регулярно контролировать положение ЛГБТИ лиц и выделять 
соответствующим органам соответствующее финансирование и человеческие ресурсы. 
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Доклад, опубликованный до принятия резолюции 

Резолюция основана на Докладе Комитета ПАСЕ по вопросам равенства и запрета 
дискриминации, который был подготовлен членом комитета Кристофом Лакруа. 

В докладе рассматривается ситуация с защитой прав ЛГБТИ лиц в Грузии и выражается 
обеспокоенность нарушением их свободы выражения мнений, что зачастую 
сопровождалось случаями ненависти и насилия в отношении мероприятий ЛГБТИ лиц, а 
также их срывом. 

В документе упоминается о попытке радикальных группировок сорвать премьеру грузино-
шведского фильма «А потом мы танцевали» в 2019 году, а также о гомофобных погромах в 
июле 2021 года. 

В докладе также упоминаются случаи плохого и жестокого обращения в отношении ЛГБТИ 
лиц, особенно трансгендеров, со стороны полиции. 

В документе говорится, что в адрес тех, кто защищает права ЛГБТ в Грузии, несколько раз 
была выражена угроза смертной расправой. 

В докладе также рассматривается проблема гомофобии и трансфобии в школах и 
подчеркивается отсутствие поддержки молодых ЛГБТИ лиц. Согласно документу, вместо 
поддержки родители и учителя пытаются их «вылечить» или часто выгоняют из дома. 

 

ПАСЕ: Преступления на почве гомофобии в России остаются безнаказанными [25-
01-2022]   DW 

ПАСЕ заявляет о "вопиющих нарушениях" прав ЛГБТИ в России и призывает в своей 
резолюции страны Европы предоставлять убежище всем, кто вынужден бежать из РФ из-за 
преследований на почве сексуальной ориентации. 

Российские власти должны удвоить свои усилия для того, чтобы найти и наказать виновных 
в преступлениях против представителей ЛГБТИ-сообщества, совершенных в Чеченской 
Республике, а также выплатить компенсацию жертвам этих преступлений. Об этом 
говорится в резолюции Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) "Борьба с 
растущей ненавистью к ЛГБТИ в Европе", которая была принята во вторник, 25 января, в 
Страсбурге. 

Подготовлена она была докладчиком от комитета ПАСЕ по вопросам равенства и 
недискриминации, бельгийским депутатом от группы социалистов Фуратом Бен Шикхом. В 
тексте документа указывается, что в последние годы в Европе наблюдается рост 
разжигания ненависти, насилия и преступлений на почве ненависти в отношении ЛГБТИ. 
Отдельно в резолюции упоминается, что "широкомасштабные и зачастую ожесточенные 
нападки на права ЛГБТИ в последние годы происходят, среди других стран, в Венгрии, 
Польше, России, Турции и Соединенном Королевстве". 

Но только рекомендации для российских властей выделены в отдельный параграф 
резолюции. При этом в докладе, сопровождающем резолюцию, отмечается, что за 
последние десятилетия "нигде в Европе не применялось более ужасающего насилия в 
отношении ЛГБТИ, чем в спонсируемых государством атаках на ЛГБТИ в Чечне, 
произошедших в 2017 году". 

Оказывать давление на власти и предоставлять убежище жертвам 
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"Принимая во внимание вопиющие нарушения прав человека, совершенные против 
представителей ЛГБТИ в Чеченской Республике, которые ассамблея уже осудила в своей 
резолюции от 2018 года, но которые продолжают происходить и сегодня", ПАСЕ призвала 
Российскую Федерацию "удвоить свои усилия для преследования и наказания лиц", 
совершающих преступления на почве сексуальной ориентации. А также "предоставить 
компенсацию жертвам" этих преступлений и гарантировать, что действия "тех, кто 
совершил такие нарушения прав человека, не останутся безнаказанными". 

Ассамблея обратилась также к странам-членам Совета Европы, призвав их "возобновить 
давление" на российские власти с тем, чтобы они обеспечили "осуществление правосудия" 
по делам, касающимся нарушений прав ЛГБТИ. Кроме того, ПАСЕ просит страны-члены СЕ 
"приложить больше усилий для того, чтобы предоставить убежище и защиту" тем, кто 
вынужден был покинуть Россию из-за преследований на почве "сексуальной ориентации и 
половой идентификации". 

Впервые о преследованиях гомосексуалов в Чечне сообщила "Новая газета" в апреле 2017 
года. По данным издания, местные правоохранители задержали и подвергли пыткам из-за 
подозрений в гомосексуальных связях около ста человек. В публикации утверждалось, что 
по крайней мере трое задержанных погибли в результате внесудебной расправы. Глава 
Чеченской Республики Рамзан Кадыров отрицал не только наличие такого рода 
преследований, но и само существование геев в Чечне, а также заявлял, что такие люди 
были бы убиты своими семьями. 

 

Russian delegation to PACE rejects accusations that LGBT people harassed in 
Chechnya [25-01-2022]   Interfax 

Members of the Russian delegation taking part in a session of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE) have rejected accusations that LGBT people are subject to harassment 
in Russia's internal republic of Chechnya. 

"The situation where several republics of Russia's North Caucasus, including the Chechen 
Republic, are accused of harassment of LGBT people is extremely unpleasant and unclear to me. 
I want to assure you that there are no representatives of these sexual minorities in this republic. 
This is determined by the traditions of the Caucasus peoples," Chairman of the Russian State 
Duma's Foreign Affairs Committee Leonid Slutsky said at the PACE session on Tuesday. 

"Rather, the assembly should pay more attention to categories that actually face harassment, 
for instance so-called noncitizens in Estonia and Latvia. The term noncitizens is at odds with the 
norms and principles of international law," Slutsky said. 

The Russian parliament also described the LGBT problem as "artificial". 

"We have no obstacles in the overwhelming majority of member countries of the Council of 
Europe. On the contrary, in recent years this category of European citizens has possibly received 
more attention and freedom than ever before in history," he said. 

First Deputy Chairman of the State Duma's Foreign Affairs Committee Shamsail Saraliyev, in 
turn, has dismissed the conclusions of PACE's report on harassment of LGBT people in Chechnya 
as "trumped-up" and "artificial". 

"After hostilities in 1990-2000, people went abroad to receive refugee status and all related 
privileges. But the war and hostilities in the republic ended. That's why, certain people, there 
are not many of them, have found a new loophole to get into Europe: they declare themselves 
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as representatives of the LGBT community and claim that they are being persecuted and their 
rights are being infringed upon," Saraliyev said. 

"There is information about one family who moved to Canada and agreed to openly say that they 
are LGBT people in exchange for a certain sum of money and permanent accommodation," he 
said. 

PACE opened its winter session on Monday. The Russia delegation is attending it by video link. 

 

Address by Mr Željko K Komšić, Chairperson of the Presidency of Bosnia and 
Herzegovina / Discours par M. Željko K Komšić, Président de la présidence de Bosnie-
Herzégovine 

 

Kome smeta obraćanje Željka Komšića Vijeću Evrope? [28-01-2022]   Oslobodjenje 

Bilo bi bolje da je obrazloženje priloženo, a da se samo obraćanje uživo koncentrisalo na nekoliko 
udarnih tačaka. Naprimjer, da su “konstitutivnost i domovi naroda alati za korupciju i 
nejednakost građana BiH” 

Ima dosta razloga zašto je virtuelno obraćanje Željka Komšića parlamentu Vijeća Evrope toliko 
važno da bi mu trebalo dati prednost nad mnoštvom drugih političkih zbivanja u Sarajevu ovih 
nekoliko dana. Tu su ponovo došli da pregovaraju o izbavljanju Bosne i Hercegovine iz političkog 
ćorsokaka u ime Evropske unije Angelina Eichhorst, američke diplomatije Matthew Palmer, tu 
boravi britanska parlamentarna delegacija, visoki predstavnik Christian Schmidt je govorio u 
njemačkom Bundestagu o stanju u BiH. Prvo, Komšić je predsjedavajući trojnog Predsjedništva 
zemlje, dakle bar za osam mjeseci prvi u državi BiH. Drugo, nije Parlamentarna skupština Vijeća 
Evrope ono što je Parlament Evropske unije, ali jeste još šira, panevropska organizacija koja nije 
samo iz protokolarnih motiva pozvala nominalnog šefa države da mu se obrati povodom 20. 
godišnjice članstva BiH. Treće, što se nosiocu takve funkcije daje dužna pažnja kad ima istup 
prema vanjskom svijetu, što je ovaj isti list Oslobođenje radio prije više decenija i ovaj isti 
vanjskopolitički komentator, zajedno s kolegama iz drugih redakcija, pisao osvrt. 

A posebnu pažnju govor Željka Komšića zaslužuje zbog svog sadržaja, jer odudara od većine 
drugih izjava i formulacija koje se u političkim razgovorima ovih dana vrte oko etničkih podjela 
i nacionalnih prava, izbornih zakona, separacija i sankcija, a najmanje o jednakim pravima svih 
građana i njihovim svakodnevnim životnim potrebama i nevoljama. Ono s čim su došli i do jučer 
obznanili američki i evropski emisari, uz izuzetak britanskih parlamentaraca, u ime svojih centara 
zaokupljenih brigama oko Rusije, Kine, Ukrajine, ruskog plina i pandemije raznih virusa, liči mi 
na zamrzavanje stanja ni tamo, ni ovamo od podjela građana Bosne i Hercegovine na etničke 
torove po Dejtonskom ustavu. A njihove nacionalne, više-manje nacionalističke pastire da 
urazume kako se jedni ne bi vraćali unazad, a drugi ne micali naprijed. 

Imalo bi se štošta zamjeriti Željku Komšiću kao političaru. Zamjeralo mu se i od onih koji su mu 
davali glas na izborima za državno Predsjedništvo, jer je tamo već godinama jedini koji ne sjedi 
ne samo kao Hrvat nego bar pokušava da zastupa sve građane Bosne i Hercegovine. Jedno od 
mojih prvih razočarenja u dejtonsku BiH bilo je kad sam na ulazu u kabinete članova 
Predsjedništva vidio mesingane pločice na kojima je pisalo da je taj i taj član predstavnik 
srpskog, bošnjačkog ili hrvatskog naroda. Drugi većinom nastoje da te pločice što više usjaje, 
dok Komšić nastoji da svoju zatamni. 

U tom duhu i sadržaju sačinjen je i njegov cijeli govor, ali mu je dužina jedina mana. Ne voli više 
ni svijet politike da im se dugo izlažu stvari. Što je kraće rečeno, imaće veći domet. Iako je sve 
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bilo važno da se kaže, bilo bi bolje da je obrazloženje priloženo, a da se samo obraćanje uživo 
koncentrisalo na nekoliko udarnih tačaka. Naprimjer, da su “konstitutivnost i domovi naroda alati 
za korupciju i nejednakost građana BiH”. 

 

Chairman Komsic: Negotiations are a Farce, but reducing the House of People is a red 
line for Everyone [26-01-2022]   FENA , Sarajevo Times 

negotiations on changes to the election legislation are underway in the presence of international 
mediators, the Democratic Front has refused to be part of the process because their leader and 
chairman of the Presidency of Bosnia and Herzegovina, Zeljko Komsic, says he cannot take part. 

“Besides, we think that it is not good to discuss key state issues in hotels and restaurants, 
instead of in state institutions. I warned earlier that Dodik can only be saved by shifting the 
focus of political discussion to changes to the BiH Election Law, which makes Dodik feel 
completely relaxed and continue his secessionist activities in peace, “he added. 

He believes that this is happening now, and when he warned about it earlier, he heard, he says, 
remarks on his own account about collecting political points for expressing that position, but he 
says that time shows that he was right. 

Speaking about the new, according to many, last, round of negotiations on changes to the BiH 
Election Law, Komsic says that it seems to him that everything is slowly turning into a farce, 
which is why he does not believe that this is the last round of negotiations. 

“From the beginning, everything was wrong because the judgments of the European Court of 
Human Rights are ignored, as well as the voice of the public and the majority of citizens who are 
against further ethnic divisions, and the official positions of friendly countries are ignored, which 
lead to even greater ethnic divisions in the political system, “Komsic said. 

He claims that, as he says, the dose of bias of international officials engaged in that issue in 
favor of HDZ is noticeable again, which is only confirmed by moving the talks outside the state 
institutions to Neum. 

Komsic is of the opinion that now he is just listening to what the HDZ will say, which “seeks to 
deepen ethnic divisions and introduce apartheid into the political system of Bosnia and 
Herzegovina, a system that already functions on the principle of limited democracy.” 

He reminds that the DF has repeatedly emphasized that talks can be held on the basis of the 
April package, which would reduce the powers of the houses of the people of the Federal and 
state parliaments to the mechanism of protection of vital interests, with a clearly formulated 
package of protection. 

“This position is not new and we have been advocating it for years. The SDP BiH thinks similarly, 
and I see that SDA leader Bakir Izetbegovic is in a position of necessary reduction of the powers 
of the House of Peoples, and there is no reason not to stay in that position.”, says Komsic. 

He believes that the fact that Covic says that there can be no talk of reducing the House of 
Peoples shows that he does not really want any kind of compromise, but “the capitulation of all 
pro-Bosnian and civic options before his demands.” 

Therefore, he says that the red line for the Democratic Front is the complete reduction of the 
powers of the people’s homes and the implementation of all judgments of the European Court 
of Human Rights. 
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Neighbours threaten BiH by imposing ethnic divisions, Komšić tells CoE [26-01-
2022]   HINA 

Bosnia and Herzegovina's Presidency chair, Željko Komšić, on Tuesday accused neighbouring 
countries of interfering in his country's internal affairs and supporting concepts that consolidate 
ethnic divisions in order to keep control of Bosnia and Herzegovina's key resources. 

Komšić said this before the Council of Europe Parliamentary Assembly in Strasbourg, speaking 
via video link from Sarajevo after being diagnosed with COVID-19. 

As for neighbouring countries, which he did not name, Komšić said that they "make incursions 
into Bosnia and Herzegovina's political system" and try to control its resources by using their 
satellites in the country. He said this was evidenced by the fact that the issue of the country's 
land and sea borders remained outstanding, a clear allusion to Croatia and Serbia. 

"The neigbouring countries negate the Bosnia and Herzegovina nation by using ethnic identities 
in my country to their benefit," Komšić said, among other things, calling on the Council of Europe 
Parliamentary Assembly to oppose demands for changing the country's election law to 
consolidate the concept of constituent ethnic groups and to support solutions that would 
consolidate the role of citizen-individual as the holder of sovereignty. 

Komšić said that a system based on ethnicity in reality leads to the establishment of three 
totalitarian ethnic systems, which is only a pretext for resource control. 

He said that Bosnia and Herzegovina's current constitution, imposed with the Dayton peace 
agreement, should have been reformed long ago but not in a way to further strengthen ethnic 
divisions but rather eliminate them, just as the concept of ethnic voting i.e. mechanisms enabling 
a minority to block the will of the political majority in Bosnia and Herzegovina through the 
parliamentary Houses of Peoples, should have been eliminated. 

Komšić claims that the most important issue is the implementation of five rulings of the European 
Court of Human Rights that have established that BiH citizens are discriminated against based 
on their ethnicity or place of residence and notes that this cannot be resolved by establishing a 
new election system that would result in even more discrimination because votes would not have 
the same weight. 

He accused the neighbouring countries of supporting such discriminatory solutions in order to 
get their "war goals" achieved. 

"There are two aspects to their plans. The first is to create, through constitutional changes and 
changes to the election law, such a system in Bosnia and Herzegovina that will give them a final 
say in the adoption of any decision in Bosnia and Herzegovina and thus full control of my country. 
Such plans are easy to recognise every time they speak of the constituent peoples or when they 
say that they will accept anything the three ethnic groups agree on," Komšić said, calling on the 
Council of Europe to withhold support for such plans and refuse any talks on them. 

 

Uoči novih pregovora o Izbornom zakonu – može li doći do dogovora? [26-01-
2022]   N1 Info 

Direktorica pri Evropskoj službi za vanjske poslove Angelina Eichhorst i viši zvaničnik 
Ministarstva vanjskih poslova SAD-a zadužen za izbornu reformu u BiH Matthew Palmer, 
doputovali su u BiH. Narednih dana u Sarajevu i Neumu sa bh. zvaničnicima održat će novu, za 
neke, posljednju rundu pregovora o Izmjenama izbornog zakona. Za sada je potvrđeno da u 
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pregovorima neće sudjelovati članovi SDP-a koji smatraju, kako je bez debokade državnih 
institucija suvišno razgovaarti o Izbornom zakonu. Obzirom na stavove vladajućih partija, malo 
je vjerovatno da će dogovor biti postignut. 

Dragan Čović i danas je ponovio kako ustupaka ne može biti oko legitimnog predstavljanja 
hrvatskog naroda, prije svega u Predsjedništvu BiH i domovima naroda. Izmjene Izbornog 
zakona uoblične u dokumentu HNS-a zadnja su crta, kazao je lider HDZ-a, ali i dodao da će se 
pregovarati 

Prema prijedlogu HNS-a u Predsjedništvo BiH birali bi se bošnjački, hrvatski i srpski član koji bi 
bili predstavnici konstitutivnih naroda i Ostalih. Nakon direktnog izbora u Federaciji članovi bi 
morali biti potvrđeni u Federalnom domu naroda i to od bošnjačih, odnosno hrvatskih delegata, 
u RS u NSRS. Ili da pojednostavimo, osoba koja se ne izjašnjava kao pripadnik jednog od naroda 
morala bi odlučiti za početak da li će se kandidirati na bošnjačku, hrvatku ili srpsku listu i na 
kraju, ako nekim čudom prođe, trebala bi dodatnu potvrdu od bošnjačkih delegata i hrvatskih 
delegata, ovisno na kojoj je listi, odnosno NSRS. Da li se ovim rješava presuda u predmetu 
Sejdić-Finci, jedan od apelanata, Dervo Sejdić, komentira, konstitutivost ne može biti 
“natkrivljujuća” ustavna kategorija. To nigdje ne piše u presudama Suda u Strazburu, naprotiv. 

Sam model izbora također je kompleksan. Članovi Predsjedništva u Federaciji birali bi se iz onih 
kantona koji prema popisu uz 2013.godine imaju najmanje pet posto tog konstitutivnog naroda, 
a tako bi bio formiran i Dom naroda Federalnog parlemnta. Tzv elektori na osnovu kojih bi bili 
izabrani članovi Predsejdništva, odgovarli bi broju delegata u Domu naroda FBIH, tek jedan 
delegat bio bi odlučen zajednički iz onih kantona koji ne prelaze pet posto jednog naroda. 
Pojednostavljeno, sarajevski i tuzlanski kanton imali bi minoran značaj u odnosu na izbor 
hrvatkog člana, kao i primjerice Kanton 10 i Posavski kanton u odnosu na bošnjačkog člana. 

Konkretan prijedlog u SDA nisu komentarisali. Bez reduciranja nadležnosti domova naroda, za 
njih nema nastavka pregovora. 

Da su konstitutivnost i domovi naroda alati za korupciju i nejednakost građana, ustvrdio je danas 
i predsjedavajući Predsjedništva BiH Željko Komšić u obraćanju Parlamentarnoj skupštini Vijeća 
Evrope. Zatražio je od članova da ne podrže dogovor koji je izvan temeljnih principa Vijeća 
Evrope”, 

“Svi mi dobro znamo da je građanin, pojedinac, nositelj suvereniteta svoje zemlje, što se isto 
mora primijeniti i u Bosni i Hercegovini. Koristim ovu priliku da vas sve zajedno zamolim da ne 
pristajete na sve one diplomatske i političke razgovore, koje žele nanijeti štetu Bosni i 
Hercegovini, a takve ćete razgovore veoma lako prepoznati – oni će biti izvan temeljnih”, kazao 
je Komšić. 

A da li do dogovora može doći. Možda, ako međunarodna zajednica ponudi novi papir koji bi 
trebao jamčiti prava hrvatskog i ostalih naroda i građana, ali i da je provodiv, odnosno da se 
niko ne osjeća poraženim, jer ipak je izborna godina. 

Milorad Dodik ranije je kazao kako će podržati svaki dogovor u Federaciji ukoliko se ne odrazi 
na RS aludirajući pritom na indirektni izbor članova Predsjedništva i ovlasti državnog doma PSBiH 
A SNSD zajedno sa HDZ-om i SDA čini parlamentranu većinu. 

 

Dodik o Komšićevom obraćanju parlamentu Savjetu Evrope: Niz neistina i paušalnih 
ocjena [26-01-2022]   SRNA , Mondo.ba 

Srpski član Predsjedništva BiH Milorad Dodik tvrdi da obraćanje Željka Komšića Parlamentarnoj 
skupštini Savjeta Evrope nije usaglašeno na Predsjedništvu BiH i ono ne odražava stav BiH, već 
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lični politički stav čovjeka koji je uzurpirao i mjesto na kojem se nalazi. 
Na pitanje Srne da prokomentariše Komšićevo obraćanje parlamentu Savjeta Evrope, Dodik je 
naglasio da ono sadrži niz neistina, paušalnih ocjena i netačnih kvalifikacija, te da je u funkciji 
zbunjivanja evropske i svjetske javnosti. 

"Sam Dejtonski sporazum je rat u BiH okvalifikovao kao tragičan sukob, a Komšić je zaboravio 
da pomene da su sve anekse sporazuma potpisale i Republika Srpska i FBiH. Konstitutivnost 
naroda, protiv koje se Komšić konstantno zalaže, dio je Ustava BiH i tako će ostati sve dok se u 
BiH ne dogovorimo drugačije", istakao je Dodik. 

Srpski član Predsjedništva BiH ocijenio je da ovakvi izleti člana Predsjedništva, kojima je Komšić 
sklon, dodatno urušavaju i Ustav BiH, ali i povjerenje koje je na minimumu u proteklih 26 godina. 

 

Priznanje poslanici Demokratskog fronta [26-01-2022]   Večernje novosti 

POSLANICA u Skupštini Crne Gore Maja Vukićević (DF) iz Bara izabrana za potpredsednicu 
Parlamentarne Skupštine Saveta Evrope. 

Iz Demokratske narodne  partije  ocenjuju  da je to osobita čast i priznanje za Maju Vukićević, 
kao i za Partiju koju predstavlja, za poslanički klub DF-a, kao i Skupštinu Crne Gore u celini. 

-Od posebnog značaja svakako je i informacija da je Vukićević izabrana za potpredsednicu prema 
inicijalnom predlogu celokupne delegacije Crne Gore u PSSE - naveli su iz Demokratske 
narodne  partije. 

Za predsednika Skupštine SE izabran je Tini Koks iz Holandije, i ostali potpredsednici. 

Maja Vukićević, kao i ostali izabrani potpredsednici Parlamentarne Skupštine, po redosledu, 
prema starosnom kriterijumu, kao jedna od osamnaest potpredsednika, će biti u prilici i da 
predsedava Skupštinom SE. 

 

Dodik: Komšić je pred Parlamentarnom skupštinom Saveta Evrope izneo lični stav, a 
ne stav BiH [26-01-2022]   BETA , Danas 

Srpski član Predsedništva BiH Milorad Dodik izjavio je da obraćanje predsedavajućeg 
Predsedništva BiH Željka Komšića u Parlamentarnoj skupštini Saveta Evrope nije usaglašeno na 
Predsedništvu BiH i da ono ne odražava stav BiH, već lični Komšićev stav. 

Dodik je Komšića nazvao „čovekom koji je uzurpirao i mesto na kojem se nalazi“. 

On je za novinsku agenciju Srna rekao da Komšićevo obraćanje sadrži „niz neistina, paušalnih 
ocena i netačnih kvalifikacija“, kao i da je je u funkciji „zbunjivanja evropske i svetske javnosti“. 

„Sam Dejtonski sporazum je rat u BiH okvalifikovao kao tragičan sukob, a Komšić je zaboravio 
da pomene da su sve anekse sporazuma potpisale i Republika Srpska i FBiH. Konstitutivnost 
naroda, protiv koje se Komšić konstantno zalaže, do Ustava BiH je i tako će ostati sve dok se u 
BiH ne dogovorimo drugačije“, istakao je Dodik. 

On je ocenio da „ovakvi izleti člana Predsedništva, kojima je Komšić sklon, dodatno urušavaju i 
Ustav BiH, ali i poverenje koje je na minimumu u proteklih 26 godina“. 
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Komšić je u svom govoru naveo da su i danas prisutne politike iz 90-ih godina prošlog veka, 
koje su, kako je ocenio, dovele do rata u BiH, ali su „metod ratnog osvajanja zamenili političkim 
i diplomatskim sredstvima“. 

On je naveo da susedne zemlje imaju u BiH veoma jasan cilj, „da ostvare sve ratne ciljeve 
koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima“. 

„Njihova namera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmene Ustava i Izbornog zakona BiH 
kreiraju takav sistem u kojem će te susedne zemlje imati ‘zlatnu deonicu’ ili ključnu reč u 
donošenju svih odluka u BiH, a time i potpunu kontrolu nad zemljom. Takve namere lako ćete 
prepoznati svaki put kada oni govore o konstitutivnosti naroda ili u frazi da će prihvatiti sve što 
se tri etničke zajednice dogovore“, kazao je Komšić. 

 

DODIK PORUČIO: Komšićevo obraćanje je u funkciji zbunjivanja evropske i svetske 
javnosti [26-01-2022]   Tanjug , Večernje novosti 

SRPSKI član Predsedništva BiH Milorad Dodik izjavio je danas da obraćanje Željka Komšića 
Parlamentarnoj skupštini Saveta Evrope nije usaglašeno na Predsedništvu BiH i ono ne odražava 
stav BiH, već lični politički stav čoveka koji je, kako je naveo, uzurpirao i mesto na kojem se 
nalazi. 

Komšićevo obraćanje, ističe Dodik, parlamentu Saveta Evrope sadrži niz neistina, paušalnih 
ocena i netačnih kvalifikacija, i u funkciji je zbunjivanja evropske i svetske javnosti. 

- Sam Dejtonski sporazum je rat u BiH okvalifikovao kao tragičan sukob, a Komšić je zaboravio 
da pomene da su sve anekse sporazuma potpisale i Republika Srpska i FBiH. Konstitutivnost 
naroda, protiv koje se Komšić konstantno zalaže, deo je Ustava BiH i tako će ostati sve dok se 
u BiH ne dogovorimo drugačije - rekao je Dodik u izjavi za Srnu. 

Ocenio je da ovakvi izleti člana Predsedništva, kojima je Komšić sklon, dodatno urušavaju i Ustav 
BiH, ali i poverenje koje je na minimumu u proteklih 26 godina. 

Komšić, koji u Predsedništvu BiH zastupa Hrvate, a izabran je glasovima Bošnjaka, u obraćanju 
Parlamentarnoj skupštini SE u utorak založio se za jednakost svakog građanina BiH i izmenu 
političkog sistema zemlje, a govorio je i o izmeni Ustava i Izbornog zakona BiH. 

 

Komšić pred Vijećem Europe: Susjedi ugrožavaju BiH namećući etničke podjele [26-
01-2022]   Jutarnji list 

Predsjedatelj Predsjedništva BiH Željko Komšić optužio je u utorak susjedne države da se 
miješaju u unutarnje stvari njegove zemlje i podupiru koncepte koji vode učvršćenju etničkih 
podjela ne bi li tako zadržale kontrolu nad ključnim resursima koje ima BiH. 

Komšić je takve teze iznio pred zastupnicima Parlamentarne skupštine Vijeća Europe, 
okupljenima u Strasbourgu, a govorio im je video vezom iz Sarajeva jer nije mogao putovati 
nakon što mu je potvrđena zaraza koronavirusom. 

Za susjedne države, koje nije izrijekom imenovao, Komšić je ustvrdio kako "upadaju u politički 
sustav BiH" i preko svojih satelita u njoj nastoje kontrolirati resurse, a dokaz toj tvrdnji vidi u 
činjenici da do danas nisu riješena pitanja kopnene i morske granice, čime je jasno aludirao na 
Hrvatsku i Srbiju. 
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"Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju nastojeći iskoristiti etničke identitete u 
mojoj zemlji u njihovu korist", kazao je uz ostalo Komšić, koji je iskoristio priliku pozvati 
zastupnike u Parlamentarnoj skupštini Vijeća Europe da se usprotive zahtjevima za izmjenama 
izbornog zakona kojima bi se jačao koncept konstitutivnih naroda u BiH, a podrže rješenja koja 
bi jačala ulogu građanina-pojedinca kao nositelja suvereniteta. 

Komšićev je zaključak kako sustav temeljen na etničkoj pripadnosti zapravo uspostavlja tri 
totalitarna etnička sustava, a sve je to samo krinka za kontrolu resursa. 

Kazao je kako je sadašnji ustav BiH nametnut Daytonskim sporazumom odavno trebalo 
reformirati, ali ne na način koji bi jačao dalje etničke podjele nego ih eliminirao, baš kao što je 
trebalo eliminirati i koncepte etničkog glasanja odnosno mehanizme kojima manjina može 
blokirati volju političke većine u BiH kroz domove naroda. 

"Ovdje se radi o zloporabi prava 'konstitutivnih naroda' radi sprječavanja BiH da postane dio 
civilizirane zajednice europskih parlamentarnih demokracija kako moja zemlja nikada ne bi 
mogla postati članica Europske unije. Takve politike imaju namjeru od moje zemlje napraviti 
teritorij nad kojim će utjecaj imati strani režimi", kazao je Komšić. 

On tvrdi kako je najvažnije pitanje provedba pet presuda Europskog suda za ljudska prava 
kojima je potvrđena diskriminacija građana BiH po etničkoj pripadnosti ili mjestu prebivališta te 
je dodao kako se to ne može riješiti uspostavom nekog novog izbornog sustava koji bi donio još 
veću diskriminaciju jer bi uspostavio nejednaku vrijednost glasa. Susjedne je zemlje optužio da 
takva diskriminatorna rješenja podupiru ne bi li same ostvarile svoje "ratne ciljeve". 

"Njihova namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene ustava i izbornog zakona BiH 
kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati 'zlatnu dionicu' ili ključnu riječ u 
donošenju svih odluka u BiH a time i potpunu kontrolu nad mojom zemljom. Takve namjere lako 
ćete prepoznati svaki put kada oni govore o konstitutivnosti naroda ili u frazi da će prihvatiti sve 
što se tri etničke zajednice dogovore", kazao je Komšić pozvavši Vijeće Europe da uskrati potporu 
takvim planovima i odbije svaki razgovor o njima. 

 

Komshiq para Këshillit të Evropës: Fqinjtë e kërcënojnë Bosnjën, na imponojnë ndarje 
etnike [26-01-2022]   Gazeta Express  

Kryetari i Presidencës së Bosnjë e Hercegovinës, Zhelko Komshiq, i ka akuzuar shtetet fqinje për 
ndërhyrje në punët e brendshme të vendit të tij dhe mbështetje të koncepteve që çojnë në 
konsolidimin e ndarjeve etnike në mënyrë që ta ruajnë kontrollin mbi burimet kryesore të 
Bosnjës, raporton agjencia kroate e lajmeve, Index, përcjell Gazeta Express. 

Komshiq prezantoi teza të tilla para anëtarëve të Asamblesë Parlamentare të Këshillit të Evropës, 
të mbledhur në Strasburg, dhe u foli atyre përmes një video-lidhjeje nga Sarajeva, sepse nuk 
mund të udhëtonte pasi u konfirmua se ishte infekruar me koronavisur. 

Lexo Edhe: 

Vendet fqinje, të cilat nuk i përmendi në mënyrë eksplicite, Komshiq tha se po e “pushtojnë 
sistemin politik të BeH” dhe po përpiqen t’i kontrollojnë burimet përmes satelitëve të saj. Ai tha 
se sheh prova për këtë në faktin se çështjet e kufirit tokësor dhe detar nuk janë zgjidhur. 

“Vendet fqinje po e mohojnë kombin boshnjak në një përpjekje për t’i përdorur identitetet etnike 
në vendin tim në avantazhin e tyre”, tha Komshiq, i cili e shfrytëzoi rastin për t’u bërë thirrje 
anëtarëve të Asamblesë Parlamentare të Këshillit të Evropës që t’i kundërshtojnë thirrjet për 
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ndryshime në ligjin zgjedhor, ta forcojnë konceptin e popujve përbërës në BeH dhe ta 
mbështesin zgjidhjen që do ta forconin rolin e qytetarit si bartës i sovranitetit. 

Konkluzioni i Komshiq është se një sistem i bazuar në përkatësinë etnike në fakt vendos tri 
sisteme totalitare etnike, të cilat të gjitha janë vetëm një mbulesë për kontrollin e burimeve. 

Ai tha se kushtetuta aktuale e Bosnjës e imponuar nga Marrëveshja e Dejtonit duhej të ishte 
reformuar shumë kohë më parë, por jo në një mënyrë që do t’i forconte ndarjet e mëtejshme 
etnike, por që t’i eliminonte ato, ashtu si konceptet e votimit etnik dhe mekanizmat me të cilët 
pakicat mund ta bllokonin vullnetin e Parlamentit dhe shumicës politike të Bosnjës. 

 

Željko Komšić pred Skupštinom Saveta Evrope bez saglasnosti Predsedništva BiH [25-
01-2022]   Večernje novosti 

ŽELJKO Komšić, hrvatski član Predsedništva BiH, odlučio je da se bez saglasnosti Predsedništva 
BiH obrati na današnjoj sednici Parlamentarne skupštine Saveta Evrope u Strazburu. 

Ovim potezom Komšić, kako kažu sagovornici "Novosti", želi da pojača dodvoravanje Bakiru 
Izetbegoviću i bošnjačkim političkim liderima da ga ponovo izaberu za hrvatskog člana 
Predsedništva na predstojećim oktobarskim izborima, kao što su uradili pre četiri godine. 

Zamenica predsedavajuće Delegacije Parlamenta BiH u Parlamentarnoj skupštini Saveta Evrope 
Snježana Novaković Bursać kaže, za "Novosti", da je istrajavajući na sopstvenoj vizija BiH, Željko 
Komšić zloupotrebio poziv Parlamentarne skupštine Saveta Evrope, prekršio Ustav i Poslovnik o 
radu Predsedništva, izlažući na međunarodnoj sceni neusaglašen stav članova Predsedništva, 
čime obraćanje pred ovim telom svodi na ličnu političku promociju, vraćanje političkih "dugova" 
onima koji su ga izabrali i na čuvanje sopstvene političke pozicije. 

- Komšić je svestan da, ako se slučajno nešto promeni u BiH, poput Izbornog zakona BiH, njega 
više nema na poziciji člana Predsedništva - ističe Snježana Novaković Bursać. 

- Koliko je sopstvena vizija nekakve građanske, odnosno unitarne BiH zasplepljujuća za likove 
poput Željaka Komšića, govori i činjenica da je spreman da se pojavi u lažnom formatu pred 
Parlamentarnom skupštinom Saveta Evrope. Sadržina lažnog predstavljanja je više nego jasna 
jer je poziv za obraćanje na sednici PS SE dobilo Predsedništvo BiH, kako bi se obeležile dve 
decenije članstva BiH i predstavilo stanje u zemlji. . 

Nenad Stevandić, šef Srpskog kluba u Paralemntu BiH kaže da je ponašanje Komšića dokaz da 
očigledno u BiH nikome nije stalno do dogovora. 

- Sad se Komšiću namestilo da nastavi sa diskreditacijom Srpske i srpskih lidera. Ovde se jasno 
vidi da Sarajevo i bošnjačka politika ne žele dogovor u BiH. Deo ove politike je i Komšić. Bitno 
je samo narušiti ugled RS pred međunarodnom zajednicom - kaže Stevandić. 

Snježana Novaković Bursać , Foto Novosti 

POZIV IZETBEGOVIĆU I ČOVIĆU 

PREDSEDNIK Narodne skupštine RS Nedeljko Čubrilović uputio je poziv predsedniku SDA Bakiru 
Izetbegoviću i predsedniku HDZ BiH Draganu Čoviću da prisustvuju i obrate se na posebnoj 
sednici Narodne skupštine Republike Srpske, koja će biti posvećena razmatranju aktuelne 
političko-ekonomske situacije u BiH. Najavio je da će sednicu zakazati za 1. februar, i istakao da 
bi njihovo prisustvo dalo značajan doprinos razvijanju dijaloga i iznalaženju najprihvatljivijih 
rešenja za BiH. 
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PODRŠKA IZ LONDONA 

Komšić ima podršku Zapada na čelu sa Londonom, jer Britanija želi destabilizaciju regiona i BiH, 
a potezi kakve povlači Komšić su idealni da rasplamsaju krizu. Ne treba zaboraviti da je ovo 
izborna godina u kojoj Komšić mora pojačati dodvoravanje bošnjačkim političarima na 
maksimum. Ako ne bude igrao kako Sarajevo svira, Komšić bi mogao da ispadne iz računice 
bošnjačke političke kuhinje - ističe Srđan Perišić, profesor geopeolitike . 

 

Komšić: Konstitutivnost i domovi naroda alati za korupciju i nejednakost građana [25-
01-2022]   Oslobodjenje 

Predsjedavajući Predsjedništva BiH je poručio kako je drugi problem to što bi eventualno 
uvođenje konsocijacijske demokratije u BiH, zasigurno dovelo do novih postupaka pred 
Evropskim sudom za ljudska prava, jer takva vrsta političkog modela je temeljena na 
nejednakosti i poništavanju temeljnih principa liberalne demokratije 

Željko Komšić, predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine, obratio se 
danas Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope, u okviru zimske plenarne sjednice koja se 
održava od 24. do 28. junuara u online formatu. Na početku izlaganja, predsjedavajući Komšić 
se osvrnuo na glavne principe utvrđene prilikom osnivanja Vijeća Evrope, 1949. a to su: zaštita 
ljudskih prava, višestranačka parlamentarna demokratija i vladavina prava, širenje spoznaja o 
evropskom identitetu, zaključivanje specifičnih međunarodnih ugovora, osiguranje jedinstva 
kontinenta, traženje rješenja za društvene probleme u Evropi. 

- Danas, međutim, imamo potpuno drugačije geopolitičke odnose u svijetu, temeljene na multi-
polarnom svjetskom poretku i razvoju interesa globalnih sila, koji se produciraju i manifestiraju 
u različitim zemljama svijeta. U takvim okolnostima, postoji jedan broj zemalja koje nisu 
okončale svoje tranzicijske procese, prema načelima liberalne demokratije i tržišne privrede, što 
ih svrstava u veoma „lak plijen“ za različite geopolitičke interese velikih igrača. Moja država, 
BiH, zemlja je sa tradicijom dugom skoro hiljadu godina, koja je u različitim vremenskim 
periodima, imala svoja različita unutrašnja uređenja. U jednom periodu, Bosna je bila kraljevina, 
koje je trajalo nekoliko vijekova i koja je, tada, svojom teritorijalnom površinom bila najveća 
zemlja u ovome regionu. Imali smo, nakon toga i osvajanje BiH od različitih imperija i carstava, 
koja su donosila svoju kulturu, običaje i vjeru, ugrađujući ih u društveni sistem moje zemlje. 
Ipak, BiH sve je to preživjela i nadživjela takve imperije i carstva, rekao je Komšić.  

Dodao je da su se tokom Drugog svjetskog rata, građani BiH masovno priključivali anti-
fašističkom pokretu, učestvujući na strani onih snaga koje su se borile protiv fašizma i nacizma. 

AGRESIVNE REAKCIJE SUSJEDA 

- Istovremeno, tokom Drugog svjetskog rata, građani BiH donose odluku o obnovi naše 
državnosti i priključivanju tadašnjoj Jugoslaviji, u zajednici sa drugim tadašnjim republikama. 
Učešće BiH u nekadašnjoj Jugoslaviji, trajalo je sve do marta 1992. kada su građani kroz svoje 
izjašnjenje na referendumu odlučili da BiH bude suverena i nezavisna država. Iste godine, donosi 
se Ustav Republike BiH kao demokratski izraz njenih građana, koji je već tada sadržavao 
temeljne principe liberalne demokratije i tržišne ekonomije, čak istovjetne principe koji su 
ugrađeni u temelje Vijeća Evrope. BiH je maja 1992. godine primljena u članstvo Ujedinjenih 
nacija, te je na taj način ostvarila status subjekta međunarodnog prava, poručio je 
predsjedavajući Predsjedništva.  

Naglasio je da je "proglašenje nezavisnosti BiH dovelo do agresivne reakcije susjednih zemalja, 
koje su u periodu ratnih dešavanja od 1992. do 1995. ili agresije na zemlju, putem njihovih 
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ratnih i osvajačkih aktivnosti nastojale poništiti bilo kakvo postojanje BiH i preuzeti dijelove 
njene teritorije". 

Željko Komšić zaražen koronavirusom 

- Takve ratne aktivnosti, dovele su do nezapamćenih strahota, koje su eskalirale sve do 
počinjenja zločina genocida, ratnih zločina, zločina protiv čovječnosti i etničkog čišćenja, naglasio 
je Komšić, te dodao da su svi ti elementi utvrđeni u presudama Međunarodnog suda za bivšu 
Jugoslaviju, sa sjedištem u Hagu. 

Objasnio je da je rat okončan potpisivanjem Opšteg okvirnog sporazuma za mir, koji je parafiran 
u Dejtonu, a potpisan u Parizu 1995, te da je sastavni dio tog sporazuma i Ustav Bosne i 
Hercegovine, kao njegov Aneks 4.  

- U tom ustavu, kojeg svi moramo poštovati, ostalo je mnoštvo otvorenih pitanja i nedorečenosti, 
što je ostavilo veliki prostor za različita proizvoljna tumačenja ili interpretacije, najčešće 
inspirisane partikularnim interesima različitih političkih elita, kako onih u BiH, tako i u susjednim 
zemljama. Tim ustavom, uspostavljen je jedan novi politički sistem koji je trebao evoluirati 
prema demokratskim standardima i vrijednostima, kao što su one vrijednosti sadržane u 
ciljevima Vijeća Evrope. Nažalost, to se nikad nije desilo. Nasuprot toga, aktivne etničke politike 
u BiH nastojale su, i danas još uvijek nastoje, kreirati vještački podijeljeno i segmentirano 
društvo u kojem dominira pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao jedini validan iskaz za 
političko djelovanje. Iako je Evropska konvencija o ljudskim pravima i temeljnim slobodama 
sastavnim dijelom Ustava BiH, ona se na žalost premalo implementira u BiH. Njihov povod za 
takve ambicije, krije se u tom nesretnom terminu „konstituentnosti“ ili "konstitutivnosti" koji 
jeste spomenut u Ustavu BiH, ali u njemu nije nigdje pravno razrađen niti je rečeno ili utvrđeno 
šta to zapravo znači, rekao je Komšić.  

Naglasio je da se zato javila nova pravna praksa da se kroz korištenje tog termina 
„konstitutivnost“ ostvaruju različiti politički ciljevi, u čemu učestvuju domaći politički akteri, uz 
vidnu političku podršku iz susjednih zemalja. 

- Kao legalista, ovdje i na ovom mjestu mogu slobodno reći, kako je „konstitutivnost“ zapravo 
izvorom postojanja sistemske diskriminacije u BiH, što je utvrđeno u pet presuda Evropskog 
suda za ljudska prava iz Strazbura, koje vam želim hronološki prikazati: Sejdić-Finci, Zornić, 
Pilav, Šlaku i Pudarić. U tim presudama, jasno je utvrđeno postojanje diskriminacije temeljene 
po etničkoj pripadnosti i mjestu prebivališta, te je naloženo tuženoj strani, odnosno državi BiH 
da izvrši neophodne izmjene svoga ustava, iz kojeg se svi elementi diskriminacije moraju izbaciti. 
Nažalost, tako nešto se nije nikad desilo. Ako pogledamo kako je to rečeno u presudi Sejdić-
Finci, onda ćemo vidjeti kako je diskriminacija po etničkoj osnovi izvedenica koja proizlazi iz 
rasne diskriminacije. Da li nam tako nešto treba u sadašnjoj Evropi i u modernom liberalno 
demokratskom poretku, pitanje je za sve nas, a ne samo za BiH? Potpuno sam siguran da ćemo 
se svi složiti da nam takvi pravni ili čak ustavni okviri ne trebaju i da moramo, svi zajedno, uložiti 
napore u borbi protiv svih oblika diskriminacije. Posebno je interesantan i dio iz presude Zornić, 
u kojem se jasno govori da BiH, nema potpunu demokratiju, već limitiranu ili ograničenu 
demokratiju kroz raspodjelu političke moći između etničkih zajednica, koje se u mojoj zemlji 
nazivaju „konstitutivni narodi.“ Taj nedostatak potpune demokratije, zapravo je u potpunoj 
suprotnosti sa jednim od temeljnih ciljeva Vijeća Evrope. Zato se u presudi Zornić nalaže BiH da 
izmjenom svoga ustava omogući ostvarivanje potpune demokratije u kojoj će postojati 
neophodna jednakost svakog građanina moje zemlje. To je jako važno pitanje, naglasio je 
predsjedavajući.  

Naglasio je da je očito je, kako sadašnji politički sistem u BiH, temeljen na etničkoj pripadnosti, 
stvara tri paralelna totalitarna sistema, temeljena na pripadnošću nekoj od tri etničke zajednice, 
kojima se nastoji vladati na autokratski način. 
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- U takvom sistemu, kroz pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao izraz isključivosti etničkih 
politika, zapravo se nastoji ovladati resursima, poslovima, tenderima, javnim nabavkama, svim 
vrstama privilegija, profita ili koristi, čime se vidno kreira ambijent za postojanje korupcije 
nesagledivih razmjera. Nakon 26 godina od potpisivanja Dejtonskog sporazuma, umjesto 
evolucije političkog sistema BiH u onaj temeljen na demokratiji i vladavini prava, moja zemlja 
ide regresivnim putem u kojem se kroz nazadovanje ili udaljavanje od demokratije, želi zadržati 
pa čak i osnažiti etnički politički sistem koji generiše korupciju u svim porama društva, kroz 
korištenje etničkih politika i manipulaciju strahom pripadnika različitih etničkih zajednica. Zato 
je važno reći da etničke politike u BiH, kada iscrpe sve druge alate kojim bi ovladali svojom 
etničkom zajednicom, posežu za emocijama i empatijom unutar svojih zajednica. To se postiže 
kroz produciranje straha, koji u konačnici formira sistem pogodan za korupciju i negiranje 
vladavine prava. Vjerujem kako dijelimo isto mišljenje, takav politički sistem nema mjesta u 
modernoj Evropi, istakao je Komšić, te upozorio da predlaganje uvođenja konsocijacijske 
demokratije, kroz navodno kopiranje političkih sistema Belgije, Švicarske, Sjeverne Irske ili 
Južnog Tirola, nosi probleme, jer konsocijacijska demokratija nije isto što i liberalna, niti postoji 
u pomenutim zemljama ili dijelovima drugih zemalja, onako kako je konsocijacijska demokratija 
uopšte zamišljena, te da takve zemlje ili dijelovi pojedinih zemalja imaju potpuno drugačiji 
historijski kontekst od BiH, da bi se njihovi politički sistemi mogli koristiti u BiH. 

Poručio je da je drugi problem to što bi eventualno uvođenje konsocijacijske demokratije u BiH, 
zasigurno dovelo do novih postupaka pred ESLJP, jer takva vrsta političkog modela je temeljena 
na nejednakosti i poništavanju temeljnih principa liberalne demokratije, bez obzira što ona kao 
svoj princip sadrži elemente proporcionalne zastupljenosti.  

JA SAM BOSANAC I HERCEGOVAC 

- Želim, danas, kazati da sam ja po nacionalnosti Bosanac i Hercegovac i etnički Hrvat, jer je 
nacija izraz pripadnosti vlastitoj državi. Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju, 
nastojeći iskoristiti etničke identitete u mojoj zemlji u njihovu korist, stvarajući takav ambijent 
da bismo mi, Bosanci i Hercegovci trebali njih pitati za saglasnost, smijemo li uopće po 
nacionalnom opredjeljenju biti Bosanci i Hercegovci. To je apsolutno neprihvatljivo i u potpunoj 
suprotnosti sa Evropskom konvencijom o ljudskim pravima i temeljnim slobodama. S druge 
strane, kada sagledamo sistem odlučivanja, danas, u BiH imamo takvu situaciju, da se 
postojanje bilo kakve većine u donjem domu parlamenta, odnosno na izborima direktno 
izabranim donjim domovima zakonodavnih organa vlasti, u cijelosti poništava kroz jedan novi 
politički alat koji se zove „entitetsko glasanje.“ To u najkraćem znači, da u Zastupničkom domu 
Parlamentarne skupštine BiH ili donjem domu, koji broji 42 zastupnika, njih najmanje 5 (pet) 
mogu zakočiti bilo kakvo odlučivanje, jer dolaze iz jednog od dva entiteta. Da li je takvo nešto 
izraz liberalne demokracije? Naravno da nije, jer je očito da politička manjina, može zakočiti 
donošenje bilo kojih odluka na štetu političke većine, sve dok se toj manjini ne udovolji. Takvo 
nešto imamo danas u BiH, koja se putem očitih separatističkih  aktivnosti drži u političko-talačkoj 
krizi, u čijoj konačnici se krije sistem blokada, ucjena i držanja Bosne i Hercegovine u potpunoj 
političkoj neizvjesnosti, sve dok se ne ispune želje i namjere pojedinih političkih lidera, objasnio 
je Komšić.  

Rekao je da je i povod za držanje BiH u stanju krize u tome što neko neće da prihvati presude 
Međunarodnog suda iz Haga u kojima je utvrđen zločin genocida. 

- Zamislite ovom prilikom, šta bi nepoštivanje odluka bilo kojeg suda značilo u vašim zemljama? 
Nesumnjivo krivičnu odgovornost onih koji ne poštuju presude sudova, naglasio je Kompić, te 
objasnio da je slična situacija i sa odlučivanjem u gornjem domu Parlamentarne skupštine 
BIH pod nazivom Dom naroda, koji se sastoji od 15 posredno delegiranih zastupnika koje 
imenuju političke stranke, gdje samo njih 2 (dvojica) mogu zakočiti bilo koje donošenje odluka 
i to na način da svih 42 zastupnika iz Zastupničkoga doma mogu jednoglasno donijeti neku 
odluku, a da samo njih dvoje iz Doma naroda to sve mogu oboriti, jer je potrebna odgovarajuća 
entitetska većina.  
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- To se danas koristi kao političko sredstvo, kako bi se onemogućilo normalno funkcionisanje 
institucija vlasti BiH, sa potpunim zanemarivanjem temeljnih demokratskih principa i to smatram 
neprihvatljivim. Iz tih razloga, postoji i najnovija apelacija prema Evropskom sudu za ljudska 
prava, koja se tiče nejednakosti glasa u dva zakonodavna doma u BiH. Na žalost, primjena 
koncepta "konstitutivnih naroda" i etničkog glasanja u svakodnevnom političkom odlučivanju u 
institucijama BiH već 26 godina ne služi zaštiti prava "konstituentnih naroda" već sprečavanju 
BiH da se stabilizuje i napreduje. Od 2008. kada je BiH potpisala Sporazum o stabilizaciji i 
pridruživanju s Evropskom unijom, stranke koje podržavaju etnički zasnovan sistem odlučivanja, 
koriste etničke kvote u donošenju odluka u izvršnim i zakonodavnim tijelima kako bi spriječili 
usvajanje evropskih standarda. Zakoni koji se tiču usvajanja pravne stečevine EU padaju upravo 
u domovina naroda na etničkom glasanju, ili na entitetskom glasanju u Zastupničkom domu 
BiH.  To se redovno događa iako zakoni iz pravne stečevine Evropske unije ne diraju u etnički 
identitet, kulturu, tradiciju, jezik i obrazovanje  kao vrijednosti koje bi domovi naroda trebali da 
štite. Iz tog razloga u parlamentarnoj proceduri stoje desetine zakona iz evropske agende, zato 
ne možemo popuniti Ustavni sud Federacije BiH, zato nema imenovanja upravnih tijela mnogih 
neovisnih agencija za provođenje zakona, zato nam propadaju sredstva iz evropskih fondova. I 
mnogo toga drugog na štetu svih građana BiH, a sve pod krinkom borbe za legitimne etničke 
interese „konstitutivnih naroda“. To je, također, neprihvatljivo, poručio je Komšić članovima 
Parlamentarne skupštine Vijeća Evrope. 

Upozorio je da se radi o zloupotrebi prava "konstitutivnih naroda" radi sprečavanja BiH da 
postane dijelom civilizirane zajednice evropskih parlamentarnih demokracija i kako moja zemlja 
nikada ne bi mogla postati članicom Evropske unije. 

- Takve politike imaju namjeru od moje zemlje napraviti teritoriju nad kojom će uticaj imati 
strani režimi, bilo ekonomskim putem, bilo stvaranjem novih „Transdnjestrija“ na Zapadnom 
Balkanu od jednog dijela moje zemlje, istakao je Komšić. 

Naglasio je da opet imamo pojavu onih političkih snaga koje nemaju namjeru implementirati 
presude, već kroz izraz političke manipulacije nastoje kreirati novi ustavni aranžman i izborni 
sistem sa dubljom diskriminacijom koja bi bila zaklonjena iza nejednake vrijednosti glasa 
građana BiH. 

- U tome, nažalost, svoje direktno učešće imaju i susjedne zemlje, čiji je cilj veoma jasan – 
ostvariti sve ratne ciljeve koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima. 
Njihova namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene Ustava i Izbornog zakona BiH 
kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati „zlatnu dionicu“ ili ključnu riječ u 
donošenju svih odluka u Bosni i Hercegovini, a time i potpunu kontrolu nad mojom zemljom. 
Takve namjere lako ćete prepoznati svaki put kada oni govore o „konstitutivnosti naroda“ ili u 
frazi da će prihvatiti sve „što se tri etničke zajednice dogovore.“ Bez obzira što one time vrše 
udar na temelje demokratije, ljudskih prava i vladavine prava, one tako nešto često rade u 
diplomatskim razgovorima, pa čak i sa vama, sa čim ste, vjerujem i vi povremeno suočeni. I 
drugo, kada vide da tako nešto ne može uspjeti, onda oni posežu za njihovim saveznicima u BiH 
koji, u ime tih susjednih zemalja, vrše blokade rada institucija, nastojeći stvoriti privid da je 
Bosna i Hercegovina nefunkcionalna država, poručio je Komšić. 

Dodao je da dodatno, susjedne zemlje nastoje kroz političke satelite u BiH, imati potpunu 
kontrolu nad prirodnim i svim drugim resursima BiH. 

UVAŽITI TEMELJNE PRINCIPE LIBERALNE DEMOKRATIJE 

- Kako drugačije objasniti političke namjere susjednih zemalja da se ne utvrdi granica sa BiH 
putem međunarodnog ugovora o granici, kako na kopnu, tako i na moru, a sve sa ciljem da oni 
imaju mogućnost upravljanja prirodnim resursima BiH? Zato vas sve zajedno molim da ne 
prihvatate takvu vrstu diplomatskih razgovora, jer se time nanosi šteta BiH i njenim građanima. 
Iskoristio bih i priliku da ukažem na moju viziju rješenja za BiH. Kao prvo, potrebno je ostvariti 
jednakost svakog građanina Bosne i Hercegovine kako bismo stvorili društvo jednakih šansi. 
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Time bismo otklonili sve vidove diskriminacije koje nosi taj fenomen „konstitutivnosti naroda“ za 
kojeg još jednom želim istaći, da se radi o principu ili alatu za stvaranje ambijenta nesagledive 
i neprekidne korupcije ili društva u kojem ne uspijevaju najbolji među nama, već podobne ili 
familijarno, nepotistički vezane osobe. Sistem u kojem dominira sistemska korupcija, nije 
prihvatljiv niti za jedno savremeno društvo, pa tako ni za BiH, rekao je predsjedavajući, te 
objasnio da je potrebno i izvršiti izmjenu političkog sistema BiH na način da sa ograničene ili 
limitirane demokratije uspostavimo sistem potpune demokratije, na način kako je to utvrđeno u 
pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, ali i u skladu sa Mišljenjem Venecijanske komisije 
iz 2005. koja je analitički tačno i pravno precizirano ukazala na sve izmjene koje BiH mora 
obaviti, ako želi biti dijelom modernih demokratskih društava, dodao je Komšić i pozvao sve da 
se upoznaju sa Mišljenjem Venecijanske komisije o BiH iz 2005.  

Zaključio je da izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i Hercegovine ne mogu biti obavljene 
ako se u tim izmjenama neće uvažiti temeljni principi liberalne demokratije, ljudskih prava i 
vladavine prava, jer sve drugo, zemlju vodi u dodatnu nestabilnost, a time i u nestabilnost cijele 
regije Zapadnog Balkana. 

 

Željko Komšić zaražen koronavirusom [25-01-2022]   Oslobodjenje 

Komšić je prije početka govora Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope potvrdio da je zaražen 
koronavirusom 

Predsjedavajući Predsjedništva BiH Željko Komšić danas je tokom obraćanja Parlamentarnoj 
skupštini Vijeća Evrope potvrdio da je zaražen koronavirusom. 

Komšić govorio povodom 20.godina od prijema Bosne i Hercegovine u ovu organzaciju. 

Na samom početku Komšić je rekao kako se obraćam putem zoom aplikacije zbog zdravstvenih 
razloga. Naime, on je prije početka govora potvrdio da je zaražen koronavirusom. 

 

Komšić: Konstitutivnost i domovi naroda su alati susjednih zemalja da BiH ostane 
nefunkcionalna [25-01-2022]   Klix.ba 

Povodom 20-godišnjice prijema Bosne i Hercegovine u Vijeće Evrope predsjedavajući 
Predsjedništva BiH Željko Komšić održao je govor u Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope. 

Komšić se prisutnima obratio putem Zooma, jer je, kako je objasnio, pozitivan na koronavirus. 
Na početku je kazao da će svoje izlaganje iznijeti kroz prizmu onih temeljnih vrijednosti Vijeća 
Evrope utvrđenih prilikom osnivanja 1949. godine, za koje se lično i kontinuirano zalaže u svom 
radu, a za koje je siguran kako ih i građani BiH žele vidjeti ugrađene u politički i društveni život 
zemlje. 

"Zaštita ljudskih prava, višestranačka parlamentarna demokratija i vladavina prava, širenje 
spoznaja o evropskom identitetu, zaključivanje specifičnih međunarodnih ugovora, osiguranje 
jedinstva kontinenta, traženje rješenja za društvene probleme u Evropi", rekao je Komšić. 

On je istakao da za razliku od tadašnjeg konteksta, kada je svijet bio podijeljen između onih koji 
su bili okrenuti liberalnoj demokratiji i tržišnoj ekonomiji i drugih prema komunističkoj doktrini i 
centralizovanoj ekonomiji, danas imamo drugačije geopolitičke odnose u svijetu, temeljene na 
multipolarnom svijetu. 
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"U takvim okolnostima postoji jedan broj zemalja koje nisu okončale svoje tranzicijske procese, 
prema načelima liberalne demokratije i tržišne privrede, što ih svrstava u veoma 'lak plijen' za 
različite geopolitičke interese velikih igrača", istakao je Komšić. 

Dodao je da je Bosna i Hercegovina 1992. godine donijela ustav Republike BiH , koji je već tada 
sadržavao temeljne principe liberalne demokratije i tržišne ekonomije, istovjetne onima koji su 
ugrađeni u temelje Vijeća Evrope. 

"Međutim, proglašenje nezavisnosti Bosne i Hercegovine dovelo je do agresivne reakcije 
susjednih zemalja, koje su u periodu ratnih dešavanja od 1992. do 1995. godine ili agresije na 
moju zemlju, putem njihovih ratnih i osvajačkih aktivnosti nastojale poništiti bilo kakvo 
postojanje Bosne i Hercegovine i preuzeti dijelove njene teritorije", rekao je Komšić. 

Naglasio je da je presudama Međunarodnog suda za bivšu Jugoslaviju utvrđeno postojanje više 
udruženih zločinačkih poduhvata u kojima su učestvovali pojedinci i grupe iz BiH, kao i iz 
susjednih zemalja, kojima je cilj bilo uspostavljanje etnički čistih teritorija, kako bi ih pripojili 
susjednim zemljama. 

"Ovo sve navodim iz razloga što ću u drugom dijelu svog izlaganja jasno ukazati na to da su 
takve politike prisutne i danas u Bosni i Hercegovini, ali da su metod ratnog osvajanja zamijenili 
političkim i diplomatskim sredstvima, odnosno, takvi i dalje nastoje da realizuju svoje ratne 
ciljeve, ali u mirnodopskim uslovima", kazao je Komšić. 

Dodao je da je Ustav Bosne i Hercegovine, definisan Dejtonskim mirovnim sporazumom, 
oktroisan ili nametnut i nije bio izraz demokratske volje građana BiH. 

"U tom Ustavu, koji svi moramo poštovati, ostalo je mnoštvo otvorenih pitanja i nedorečenosti, 
što je ostavilo veliki prostor za različita proizvoljna tumačenja ili interpretacije, najčešće 
inspirisane partikularnim interesima različitih političkih elita, kako onih u Bosni i Hercegovini, 
tako i u susjednim zemljama", rekao je. 

Naglasio je da, umjesto da Ustav evoluira prema demokratskim standardima i vrijednostima, 
aktivne etničke politike u BiH kreiraju vještački podijeljeno i segmentirano društvo u kojem 
dominira pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao jedini validan iskaz za političko djelovanje. 

"Njihov povod za takve ambicije krije se u tom nesretnom terminu 'konstituentnosti', koji jeste 
spomenut u Ustavu Bosne i Hercegovine , ali u njemu nije nigdje pravno razrađen, niti je rečeno 
ili utvrđeno šta to zapravo znači", rekao je Komšić. 

Dodao je da se zato javila nova praksa da se kroz korištenje tog termina ostvaruju različiti 
politički ciljevi, u čemu učestvuju domaći politički akteri uz podršku iz susjednih zemalja. 

"U takvoj, prema mom mišljenju pogrešnoj političkoj i pravnoj praksi, nečija etnička pripadnost 
postaje Conditio sine qua non za bilo koji oblik političkog djelovanja, koji ide toliko duboko da 
se čak ne može dobiti posao ako niste odgovarajuće etničke pripadnosti. Zar to nije vidan oblik 
sistemske diskriminacije, koja nažalost postoji u mojoj zemlji?", istakao je. 

U nastavku je rekao da je ta sistemska diskriminacija, zasnovana na etničkoj pripadnosti i mjestu 
prebivališta, potvrđena presudama Evropskog suda za ljudska prava. 

"Da li nam takvo nešto treba u sadašnjoj Evropi i u modernom liberalnodemokratskom poretku, 
pitanje je za sve nas, a ne samo za Bosnu i Hercegovinu?", rekao je Komšić. 

U nastavku se zapitao kako možemo ostvariti liberalnu demokratiju ako znamo da se u BiH 
politički forsira nametanje sistema nejednakosti. 



Revue de presse - Press Review 178 

 

 

"Očito je kako sadašnji politički sistem u Bosni Hercegovini, temeljen na etničkoj pripadnosti, 
stvara tri paralelna totalitarna sistema, temeljena na pripadnosti nekoj od tri etničke zajednice, 
kojima se nastoji vladati na autokratski način", dodao je. 

Naglasio je da etničke politike u BiH, u momentu kad iscrpe sve druge alate kojim bi ovladale 
svojom etničkom zajednicom, posežu za emocijama i empatijom unutar svojih zajednica 
produciranjem straha. 

Osvrnuo se i na prijedlog da se u BiH uspostavi princip koncosijacijske demokratije, kroz navodno 
kopiranje političkog sistema Belgije, Švicarske, Sjeverne Irske ili Južnog Tirola. 

"Tu postoje najmanje dva problema. Prvo, što konsocijacijska demokratija nije isto što i liberalna 
demokratija, niti postoji u pomenutim zemljama ili dijelovima drugih zemalja, onako kako je 
konsocijacijska demokratija uopšte zamišljena", rekao je Komšić. 

Naglasio je da je drugi problem da takve zemlje ili dijelovi pojedinih zemalja imaju potpuno 
drugačiji historijski kontekst od BiH da bi se njihov politički sistem mogao primijeniti u našoj 
zemlji, a isto tako bi to dovelo do poništavanja temeljnih principa liberalne demokratije. 

Dodao je da takve politike idu toliko daleko da negiraju postojanje bosanskohercegovačke nacije, 
već svaki izraz nacionalnosti žele prikazati kroz etničko porijeklo. 

"Želim danas kazati da sam ja po nacionalnosti Bosanac i Hercegovac i etnički Hrvat, jer je nacija 
izraz pripadnosti vlastitoj državi. Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju, 
nastojeći iskoristiti etničke identitete u mojoj zemlji u njihovu korist, stvarajući takav ambijent 
da bismo mi, Bosanci i Hercegovci trebali njih pitati za saglasnost, smijemo li uopće po 
nacionalnom opredjeljenju biti Bosanci i Hercegovci. To je apsolutno neprihvatljivo i u potpunoj 
suprotnosti s Evropskom konvencijom o ljudskim pravima i temeljnim slobodama", rekao je 
Komšić. 

U nastavku je govorio o samom sistemu odlučivanja, rekavši da se postojanje bilo kakve većine 
u Predstavničkom domu PS BiH u cijelosti poništava kroz "entitetsko glasanje" ili kroz Dom 
naroda PS BiH. 

"Da li je takvo nešto izraz liberalne demokratije? Naravno da nije, jer je očito da politička manjina 
može zakočiti donošenje bilo kojih odluka na štetu političke većine, sve dok se toj manjini ne 
udovolji", rekao je Komšić te dodao da se BiH kroz separatističke aktivnosti drži u političko-
talačkoj krizi. 

"Zar to nije vidan pokazatelj nejednakosti glasa zastupnika u dva doma Parlamentarne skupštine 
Bosne i Hercegovine, gdje glas jednog zastupnika iz Doma naroda, kojeg imenuju političke 
stranke, ima najmanje trostruko veću vrijednost od delegata iz Zastupničkoga doma, kojeg 
biraju građani Bosne i Hercegovine?", istakao je Komšić. 

Dodao je da primjena koncepta "konstituentnih naroda" i etničkog glasanja služi samo 
namjerama da se BiH destabilizuje i spriječi njen napredak. 

"Ovdje se stoga radi o zloupotrebi prava 'konstituentnih naroda' radi sprečavanja Bosne i 
Hercegovine da postane dio civilizirane zajednice evropskih parlamentarnih demokratija i kako 
moja zemlja nikada ne bi mogla postati članica Evropske unije. Takve politike imaju namjeru od 
moje zemlje napraviti teritoriju nad kojom će utjecaj imati strani režimi, bilo ekonomskim putem, 
bilo stvaranjem novih 'Transdnjestrija' na Zapadnom Balkanu od jednog dijela moje zemlje", 
rekao je Komšić. 

Komšić je istakako da uprkos "Mišljenju" Evropske komisije iz 2019. godine, politički akteri koji 
zagovraju nestanak BiH odlučili su da zaustave sve procese i vrate 3,5 miliona ljudi natrag u 
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1995. godinu pričom o pravima "konstituentnih naroda", vraćanjem nadležnosti entiteta i 
anticivilizacijskim otporom prema kažnjavanju negiranja genocida i ratnih zločina. 

U nastavku je kazao da se implementacija Evropskog suda za ljudska prava, kroz izmjene Ustava 
i Izbornog zakona, koristi da bi se kreirao novi ustavni aranžman i izbori sistem s dubljom 
diskriminacijom koja bi bila zaklonjena iza nejednake vrijednosti glasa građana BiH. 

"U tome, nažalost, direktno učešće imaju i susjedne zemlje, čiji je cilj veoma jasan – ostvariti 
sve ratne ciljeve koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima. Njihova 
namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i 
Hercegovine kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati 'zlatnu dionicu' ili ključnu 
riječ u donošenju svih odluka u Bosni i Hercegovini, a time i potpunu kontrolu nad mojom 
zemljom. Takve namjere lako ćete prepoznati svaki put kada oni govore o 'konstituentnosti 
naroda' ili u frazi da će prihvatiti sve 'što se tri etničke zajednice dogovore'", rekao je Komšić. 

Dodao je da, kada vide da takvo nešto neće uspjeti, onda oni posežu za njihovim saveznicima u 
BiH koji, u ime tih susjednih zemalja, vrše blokade rada institucija BiH, nastojeći stvoriti privid 
da je BiH nefunkcionalna država. 

"Dodatno, susjedne zemlje, osim što vrše upad u politički sistem moje zemlje, nastoje kroz 
njihove političke satelite u Bosni i Hercegovini imati potpunu kontrolu nad prirodnim i svim 
drugim resursima moje zemlje. Kako drugačije objasniti političke namjere susjednih zemalja da 
se ne utvrdi granica s Bosnom i Hercegovinom putem međunarodnog ugovora o granici, kako na 
kopnu, tako i na moru, a sve sa ciljem da oni imaju mogućnost upravljanja prirodnim resursima 
Bosne i Hercegovine?", rekao je Komšić. 

Na kraju je zamolio prisutne da ne prihvate takvu vrstu diplomatskog razgovora, jer se time 
nanosi šteta BiH i njenim građanima, te istakao da je potrebno ostvariti jednakost građana BiH 
kako bi se stvorilo društvo jednakh šansi. 

"Najzad, izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i Hercegovine ne mogu biti obavljene ako se 
u tim izmjenama neće uvažiti temeljni principi liberalne demokratije, ljudskih prava i vladavine 
prava, jer sve drugo, moju zemlju vodi u dodatnu nestabilnost, a time i u nestabilnost cijele 
regije Zapadnog Balkana. Svi mi dobro znamo da je građanin, pojedinac, nositelj suvereniteta 
svoje zemlje, što se isto mora primijeniti i u Bosni i Hercegovini. Koristim ovu priliku da vas sve 
zajedno zamolim da ne pristajete na sve one diplomatske i političke razgovore, kojim žele 
nanijeti štetu Bosni i Hercegovini, a takve ćete razgovore veoma lako prepoznati – oni će biti 
izvan temeljnih principa Vijeća Evrope", zaključio je Komšić. 

 

Komšić: Konstitutivnost i domovi naroda alati za korupciju i nejednakost građana [25-
01-2022]   Anadolu Agency 

Predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine Željko Komšić obratio se u utorak 
Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope, prilikom čega je izjavio da su fenomen "konstitutivnosti 
naroda" i glasanje u dva zakonodavna doma u BiH, alati za korupciju i nejednakost bh. građana, 
javlja Anadolu Agency (AA). 

Komšić je ukazujući na svoju viziju rješenja za Bosnu i Hercegovinu, istakao da je prvenstveno 
potrebno ostvariti jednakost svakog građanina Bosne i Hercegovine kako bi se stvorilo društvo 
jednakih šansi. 

“Time bismo otklonili sve vidove diskriminacije koje nosi taj fenomen ‘konstitutivnosti naroda’ 
za kojeg još jednom želim istaći, da se radi o principu ili alatu za stvaranje ambijenta nesagledive 
i neprekidne korupcije ili društva u kojem ne uspijevaju najbolji među nama, već podobne ili 
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familijarno, nepotistički vezane osobe. Sistem u kojem dominira sistemska korupcija, nije 
prihvatljiv niti za jedno savremeno društvo, pa tako ni za Bosnu i Hercegovinu”, poručio je 
Komšić, obraćajući se putem video linka, povodom 20. godišnjice od prijema Bosne i Hercegovine 
u Vijeće Evrope. 

- Korištenjem termina 'konstitutivnosti' ostvaruju se politički ciljevi - 

Komšić se na početku izlaganja osvrnuo na skoro 1.000 godina staru tradiciju Bosne i 
Hercegovine koja je u različitim vremenskim periodima, imala svoja različita unutrašnja 
uređenja. 

"Bosna i Hercegovina nije nikad bila zemlja podijeljenog ili segmentiranog društva, niti je 
postojao bilo koji oblik diskriminacije njenih građana”, rekao je Komšić na početku izlaganja. 

Dodao je, pak, da je proglašenje nezavisnosti Bosne i Hercegovine 1992. godine dovelo do 
agresivne reakcije susjednih zemalja. 

"Takve ratne aktivnosti, dovele su do nezapamćenih strahota, koje su eskalirale sve do 
počinjenja zločina genocida, ratnih zločina, zločina protiv čovječnosti i etničkog čišćenja”, rekao 
je Komšić. 

Dodao je da je u presudama Međunarodnog suda za bivšu Jugoslaviju utvrđeno postojanje više 
udruženih zločinačkih poduhvata, u kojima su učestvovali pojedinci i grupe iz Bosne i 
Hercegovine, kao i one iz susjednih zemalja, "kojima je cilj bilo uspostavljanje etnički čistih 
teritorija, kako bi tako očišćene teritorije pripojili tim susjednim zemljama." 

Predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine ukazao je da su takve politike prisutne i 
danas u Bosni i Hercegovini, ali da su metod ratnog osvajanja, zamijenili političkim i 
diplomatskim sredstvima, odnosno, takvi i dalje nastoje da realizuju svoje ratne ciljeve ali u 
mirnodopskim uslovima. 

Dodao je da se potpisivanjem Opšteg okvirnog sporazuma za mir 1995. otklanja svaka dilema 
da je u Bosni i Hercegovini bio građanski rat, jer se radilo o međudržavnom oružanom sukobu, 
kako je to, između ostalog, utvrdio Međunarodni sud iz Haga u više svojih presuda. 

Istakao je da sastavni dio Dejtonskog sporazuma, kojim je okončan rat u BiH, i Ustav Bosne i 
Hercegovine, u kojem je kako je, ocijenio Komšić, ostalo mnoštvo otvorenih pitanja i 
nedorečenosti. 

"To je ostavilo veliki prostor za različita proizvoljna tumačenja ili interpretacije, najčešće 
inspirisane, nažalost, partikularnim interesima različitih političkih elita, kako onih u Bosni i 
Hercegovini, tako i u susjednim zemljama”, rekao je Komšić. 

Naglasio je da aktivne etničke politike u Bosni i Hercegovini još uvijek nastoje, kreirati vještački 
podijeljeno i segmentirano društvo u kojem dominira pripadnost nekoj od etničkih zajednica, 
kao jedini validan iskaz za političko djelovanje. U tom kontekstu je istakao da se Evropska 
konvencija o ljudskim pravima i temeljnim slobodama sastavnim dijelom Ustava Bosne i 
Hercegovini, u toj državi premalo implementira. 

Smatra da se korištenjem termina "nesretnog termina" konstitutivnosti ostvaruju različiti 
politički ciljevi, u čemu učestvuju domaći politički akteri, uz vidnu političku podršku iz susjednih 
zemalja. Kako je kazao, smatra da je riječ je o pogrešnoj političkoj i pravnoj praksi. 

"Kao legalista, ovdje i na ovom mjestu mogu slobodno reći, kako je ‘konstitutivnost’ zapravo 
izvorom postojanja sistemske diskriminacije u Bosni i Hercegovini, što je utvrđeno u pet presuda 
Evropskog suda za ljudska prava iz Strazbura, koje vam želim hronološki prikazati: Sejdić-Finci, 
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Zornić, Pilav, Šlaku i Pudarić. U tim presudama, jasno je utvrđeno postojanje diskriminacije 
temeljene po etničkoj pripadnosti i mjestu prebivališta, te je naloženo tuženoj strani, odnosno 
državi Bosni i Hercegovini da izvrši neophodne izmjene svoga ustava, iz kojeg se svi elementi 
diskriminacije moraju izbaciti. Nažalost, tako nešto se nije desilo”, podsjetio je Komšić. 

- BiH u političko-talačkoj krizi - 

Istakao je da je sadašnji politički sistem u Bosni Hercegovini, temeljen na etničkoj pripadnosti, 
stvara tri paralelna totalitarna sistema, temeljena na pripadnošću nekoj od tri etničke zajednice, 
kojima se nastoji vladati na autokratski način. 

“U takvom sistemu, kroz pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao izraz isključivosti etničkih 
politika, zapravo se nastoji ovladati resursima, poslovima, tenderima, javnim nabavkama, svim 
vrstama privilegija, profita ili koristi, čime se vidno kreira ambijent za postojanje korupcije 
nesagledivih razmjera”, rekao je Komšić. 

Komšić je pozvao na usklađivanje ovlasti domova naroda i predstavničkog doma, budući da je 
to i preporuka Evropske komisije za demokratiju kroz pravo, odnosno Venecijanske komisije. 

S aspekta sistema odlučivanja, danas, u Bosni i Hercegovini je situacija, da se postojanje bilo 
kakve većine u donjem domu parlamenta, odnosno na izborima direktno izabranim donjim 
domovima zakonodavnih organa vlasti, u cijelosti poništava kroz jedan novi politički alat koji se 
zove "entitetsko glasanje." 

Objasnio je da u Zastupničkom domu Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine ili donjem 
domu, koji broji 42 zastupnika, njih najmanje pet mogu zakočiti bilo kakvo odlučivanje, jer 
dolaze iz jednog od dva entiteta. 

“Takvo nešto imamo danas u Bosni i Hercegovini, koja se putem očitih separatističkih aktivnosti 
drži u političko-talačkoj krizi, u čijoj konačnici se krije sistem blokada, ucjena i držanja Bosne i 
Hercegovine u potpunoj političkoj neizvjesnosti, sve dok se ne ispune želje i namjere pojedinih 
političkih lidera. Zar to nije izraz potpune autokratije i nedostatka temeljnih principa 
demokratije?”, rekao je Komšić. 

- Zloupotreba prava "konstitutivnih naroda" - 

Dodao je da je slično i sa odlučivanjem u gornjem domu Parlamentarne skupštine Bosne i 
Hercegovine pod nazivom Dom naroda, koji se sastoji od 15 posredno delegiranih zastupnika 
koje imenuju političke stranke, gdje samo njih dvoje mogu zakočiti bilo koje donošenje odluka. 

Smatra da je to vidan pokazatelj nejednakosti glasa zastupnika u dva doma Parlamentarne 
skupštine Bosne i Hercegovine, gdje glas jednog zastupnika kojeg imenuju političke stranke ima 
najmanje trostruko veću vrijednost od delegata, kojeg biraju građani Bosne i Hercegovine. 

"To se danas koristi kao političko sredstvo, kako bi se onemogućilo normalno funkcionisanje 
institucija vlasti Bosne i Hercegovine, sa potpunim zanemarivanjem temeljnih demokratskih 
principa i to smatram neprihvatljivim", rekao je Komšić. 

Istakao je da iz tih razloga, postoji i najnovija apelacija prema Evropskom sudu za ljudska prava, 
koja se tiče nejednakosti glasa u dva zakonodavna doma u Bosni i Hercegovini. 

Dodao je da u parlamentarnoj proceduri stoje desetine zakona iz evropske agende, zbog čega 
propadaju sredstva iz evropskih fondova i mnogo toga drugog na štetu svih građana Bosne i 
Hercegovine, a sve pod “krinkom borbe za legitimne etničke interese konstituentnih naroda“. 
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“Ovdje se stoga radi o zloupotrebi prava ‘konstituentnih naroda’ radi sprečavanja Bosne i 
Hercegovine da postane dijelom civilizirane zajednice evropskih parlamentarnih demokracija i 
kako moja zemlja nikada ne bi mogla postati članicom Evropske unije”, rekao je Komšić. 

- Susjedne zemlje nastoje ostvariti ratne ciljeve - 

Osvrnuo se i na govore o izmjenama Ustava i Izbornog zakona, čime se, kako je kazao, nastoji 
kreirati novi ustavni aranžman i izborni sistem sa dubljom diskriminacijom koja bi bila zaklonjena 
iza nejednake vrijednosti glasa građana Bosne i Hercegovine. 

“U tome, nažalost, svoje direktno učešće imaju i susjedne zemlje, čiji je cilj veoma jasan – 
ostvariti sve ratne ciljeve koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima”, 
rekao je Komšić. 

Komšić je dodao da susjedne zemlje “osim što vrše upad u politički sistem moje zemlje, nastoje 
kroz njihove političke satelite u Bosni i Hercegovini, imati potpunu kontrolu nad prirodnim i svim 
drugim resursima moje zemlje.” 

Komšić smatra da je potrebno izvršiti izmjenu političkog sistema Bosne i Hercegovine na način 
da sa ograničene ili limitirane demokratije uspostavimo sistem potpune demokratije, na način 
kako je to utvrđeno u pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, ali i u skladu sa Mišljenjem 
Venecijanske komisije iz 2005. godine. 

Na kraju je kazao da izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i Hercegovine ne mogu biti 
obavljene ako se u tim izmjenama neće uvažiti temeljni principi liberalne demokratije, ljudskih 
prava i vladavine prava, jer "sve drugo, BiH vodi u dodatnu nestabilnost, a time i u nestabilnost 
cijele regije Zapadnog Balkana." 

“Koristim ovu priliku da vas sve zajedno zamolim da ne pristajete na sve one diplomatske i 
političke razgovore, koje žele nanijeti štetu Bosni i Hercegovini, a takve ćete razgovore veoma 
lako prepoznati – oni će biti izvan temeljnih principa Vijeća Evrope", poručio je Komšić. 

 

Komšić pred PS Vijeća Evrope: Konstitutivnost i domovi naroda alati za korupciju i 
nejednakost glasa [25-01-2022]   Patria 

Željko KOmšić, predsjedavajući Predsjedništva obratio se Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope 
a njegovo izlaganje iznio je kroz posebnu prizmu onih temeljnih vrijednosti Vijeća Evrope, za 
koje se lično i kontinuirano zalaže u svome radu, a za koje je siguran kako ih i građani Bosne i 
Hercegovine žele vidjeti ugrađene u politički i društveni sistem naše zemlje. 

Govor Komšića Patria prenosimo u cjelosti. 

"Zato ću se na samom početku izlaganja kratko osvrnuti na glavne principe utvrđene prilikom 
osnivanja Vijeća Evrope, 1949. godine, a to su: zaštita ljudskih prava, višestranačka 
parlamentarna demokratija i vladavina prava, širenje spoznaja o evropskom identitetu, 
zaključivanje specifičnih međunarodnih ugovora, osiguranje jedinstva kontinenta, traženje 
rješenja za društvene probleme u Evropi. 

Razumljiv je povod za takve ciljeve nakon okončanja Drugog svjetskog rata. U ratom 
opustošenoj Evropi, mnoge zemlje su bile u procesu tranzicije prema temeljnim principima 
liberalne demokratije, što u to vrijeme nije bio nimalo lak zadatak. 

Tadašnji kontekst, posebno onaj geopolitičke prirode doveo je do stvaranja dva pola, izrazito 
ideološke prirode, jedan okrenut prema liberalnoj demokratiji i tržišnoj ekonomiji, a drugi ka 
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komunističkoj doktrini i centraliziranoj ekonomiji. Odnosno, tada je na globalnom planu stvoren 
bipolarni svjetski poredak, koji je trajao skoro pet decenija, sve do pada Berlinskog zida kada je 
započet cijeli niz tranzicijskih procesa u različitim evropskim državama. 

Danas, međutim, imamo potpuno drugačije geopolitičke odnose u svijetu, temeljene na multi-
polarnom svjetskom poretku i razvoju interesa globalnih sila, koji se produciraju i manifestiraju 
u različitim zemljama svijeta. U takvim okolnostima, postoji jedan broj zemalja koje nisu 
okončale svoje tranzicijske procese, prema načelima liberalne demokratije i tržišne privrede, što 
ih svrstava u veoma „lak plijen“ za različite geopolitičke interese velikih igrača. 

Moja država, Bosna i Hercegovina, zemlja je sa tradicijom dugom skoro hiljadu godina, koja je 
u različitim vremenskim periodima, imala svoja različita unutrašnja uređenja. U jednom periodu, 
Bosna je bila kraljevina, koje je trajalo nekoliko vijekova i koja je, tada, svojom teritorijalnom 
površinom bila najveća zemlja u ovome regionu. Imali smo, nakon toga i osvajanje Bosne i 
Hercegovine od različitih imperija i carstava, koja su donosila svoju kulturu, običaje i vjeru, 
ugrađujući ih u društveni sistem moje zemlje. Ipak, Bosna i Hercegovina sve je to preživjela i 
nadživjela takve imperije i carstva. 

Tokom Drugog svjetskog rata, građani Bosne i Hercegovine se masovno priključuju anti-
fašističkom pokretu, učestvujući na strani onih snaga koje su se borile protiv fašizma i nacizma. 
Istovremeno, tokom Drugog svjetskog rata, građani Bosne i Hercegovine donose odluku o obnovi 
naše državnosti i priključivanju tadašnjoj Jugoslaviji, u zajednici sa drugim tadašnjim 
republikama. Učešće Bosne i Hercegovine u nekadašnjoj Jugoslaviji, trajalo je sve do marta 
1992. godine, kada su građani kroz svoje izjašnjenje na referendumu odlučili da Bosna i 
Hercegovina bude suverena i nezavisna država. Iste godine, donosi se Ustav Republike Bosne i 
Hercegovine kao demokratski izraz njenih građana, koji je već tada sadržavao temeljne principe 
liberalne demokratije i tržišne ekonomije, čak istovjetne principe koji su ugrađeni u temelje 
Vijeća Evrope. Bosna i Hercegovina je maja 1992. godine primljena u članstvo Ujedinjenih nacija, 
te je na taj način ostvarila status subjekta međunarodnog prava. 

U ovim pobrojanim vremenskim periodima, Bosna i Hercegovina nije nikad bila zemlja 
podijeljenog ili segmentiranog društva, niti je postojao bilo koji oblik diskriminacije njenih 
građana. 

Međutim, proglašenje nezavisnosti Bosne i Hercegovine dovelo je do agresivne reakcije 
susjednih zemalja, koje su u periodu ratnih dešavanja od 1992. do 1995. godine ili agresije na 
moju zemlju, putem njihovih ratnih i osvajačkih aktivnosti nastojale poništiti bilo kakvo 
postojanje Bosne i Hercegovine i preuzeti dijelove njene teritorije. 

Takve ratne aktivnosti, dovele su do nezapamćenih strahota, koje su eskalirale sve do počinjenja 
zločina genocida, ratnih zločina, zločina protiv čovječnosti i etničkog čišćenja. 

Sve ove elemente, koje sam pomenuo, utvrdio je u svojim presudama Međunarodni sud za bivšu 
Jugoslaviju, sa sjedištem u Hagu. U tim presudama utvrđeno je postojanje više udruženih 
zločinačkih poduhvata, u kojima su sudjelovali pojedinci i grupe iz Bosne i Hercegovine, kao i 
one iz susjednih zemalja, kojima je cilj bilo uspostavljanje etnički čistih teritorija, kako bi tako 
očišćene teritorije pripojili tim susjednim zemljama. 

Ovo sve navodim iz razloga, što ću u drugom dijelu svoga izlaganja jasno ukazati da su takve 
politike prisutne i danas u Bosni i Hercegovini, ali da su metod ratnog osvajanja, zamijenili 
političkim i diplomatskim sredstvima, odnosno, takvi i dalje nastoje da realizuju svoje ratne 
ciljeve ali u mirnodopskim uslovima. 

Rat u Bosni i Hercegovini, okončan je potpisivanjem Opšteg okvirnog sporazuma za mir, koji je 
parafiran u Dejtonu, a potpisan u Parizu 1995. godine. Njega su potpisale Republika Bosna i 
Hercegovina, Republika Hrvatska i Savezna Republika Jugoslavija (čiji je pravni slijednik 
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današnja Srbija), odnosno kako to međunarodno pravo jasno kaže – mirovni sporazum u pravilu 
potpisuju učesnici u ratu. 

Time se otklanja svaka dilema da je u Bosni i Hercegovini bio građanski rat, jer se radilo o 
međudržavnom oružanom sukobu, kako je to, između ostalog, utvrdio Međunarodni sud iz Haga 
u više svojih presuda. 

Sastavni dio tog sporazuma, kojeg svi kolokvijalno nazivamo Dejtonski sporazum je i Ustav 
Bosne i Hercegovine, kao njegov Aneks 4. Dakle, očito se radi o oktroisanom ustavu, koji nije 
izraz demokratske volje građana Bosne i Hercegovine, već je riječ o dokumentu koji je sastavnim 
dijelom jednog mirovnog sporazuma. Njime je Bosna i Hercegovina definisana kao zemlja u kojoj 
postoje dva entiteta i jedan distrikt, uz postojanje različitih etničkih zajednica. 

U tom ustavu, kojeg svi moramo poštovati, ostalo je mnoštvo otvorenih pitanja i nedorečenosti, 
što je ostavilo veliki prostor za različita proizvoljna tumačenja ili interpretacije, najčešće 
inspirisane partikularnim interesima različitih političkih elita, kako onih u Bosni i Hercegovini, 
tako i u susjednim zemljama. 

Tim ustavom, uspostavljen je jedan novi politički sistem u Bosni i Hercegovini, koji je trebao 
evoluirati prema demokratskim standardima i vrijednostima, kao što su one vrijednosti sadržane 
u ciljevima Vijeća Evrope. Nažalost, to se nikad nije desilo. 

Nasuprot toga, aktivne etničke politike u Bosni i Hercegovini nastojale su, i danas još uvijek 
nastoje, kreirati vještački podijeljeno i segmentirano društvo u kojem dominira pripadnost nekoj 
od etničkih zajednica, kao jedini validan iskaz za političko djelovanje. Iako je Evropska 
konvencija o ljudskim pravima i temeljnim slobodama sastavnim dijelom Ustava Bosne i 
Hercegovine, moram ovdje istači, kako se ona na žalost premalo implementira u Bosni i 
Hercegovini. 

Njihov povod za takve ambicije, krije se u tom nesretnom terminu „konstituentnosti“ koji jeste 
spomenut u Ustavu Bosne i Hercegovine ali u njemu nije nigdje pravno razrađen niti je rečeno 
ili utvrđeno šta to zapravo znači. 

Zato se javila nova pravna praksa, koju smatram jako opasnom, da se kroz korištenje tog 
termina „konstituentnosti“ ostvaruju različiti politički ciljevi, u čemu učestvuju domaći politički 
akteri, uz vidnu političku podršku iz susjednih zemalja. U takvoj, po mome mišljenju pogrešnoj 
političkoj i pravnoj praksi, nečija etnička pripadnost postaje Conditio sine qua non za bilo koji 
oblik političkog djelovanja, koji ide toliko duboko da se, čak, ne može dobiti posao ako niste 
odgovarajuće etničke pripadnosti. Zar to nije vidan oblik sistemske diskriminacije, koja nažalost 
postoji u mojoj zemlji? 

Kao legalista, ovdje i na ovom mjestu mogu slobodno reći, kako je „konstituentnost“ zapravo 
izvorom postojanja sistemske diskriminacije u Bosni i Hercegovini, što je utvrđeno u pet presuda 
Evropskog suda za ljudska prava iz Strazbura, koje vam želim hronološki prikazati: Sejdić-Finci, 
Zornić, Pilav, Šlaku i Pudarić. U tim presudama, jasno je utvrđeno postojanje diskriminacije 
temeljene po etničkoj pripadnosti i mjestu prebivališta, te je naloženo tuženoj strani, odnosno 
državi Bosni i Hercegovini da izvrši neophodne izmjene svoga ustava, iz kojeg se svi elementi 
diskriminacije moraju izbaciti. Nažalost, tako nešto se nije nikad desilo. 

Ako pogledamo kako je to rečeno u presudi Sejdić-Finci, onda ćemo vidjeti kako je diskriminacija 
po etničkoj osnovi izvedenica koja proizlazi iz rasne diskriminacije. Da li nam tako nešto treba u 
sadašnjoj Evropi i u modernom liberalno demokratskom poretku, pitanje je za sve nas, a ne 
samo za Bosnu i Hercegovinu? 

Potpuno sam siguran da ćemo se svi složiti da nam takvi pravni ili čak ustavni okviri ne trebaju 
i da moramo, svi zajedno, uložiti napore u borbi protiv svih oblika diskriminacije. 
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Posebno je interesantan i dio iz presude Zornić, u kojem se jasno govori da Bosna i Hercegovina, 
nema potpunu demokratiju, već limitiranu ili ograničenu demokratiju kroz raspodjelu političke 
moći između etničkih zajednica, koje se u mojoj zemlji nazivaju „konstituentni narodi.“ Taj 
nedostatak potpune demokratije, zapravo je u potpunoj suprotnosti sa jednim od temeljnih 
ciljeva Vijeća Evrope. 

Zato se u presudi Zornić nalaže Bosni i Hercegovini da izmjenom svoga ustava omogući 
ostvarivanje potpune demokratije u kojoj će postojati neophodna jednakost svakog građanina 
moje zemlje. To je jako važno pitanje. 

Kako drugačije možemo ostvariti vladavinu prava ili organizirati pravnu državu, ako svi građani 
bilo koje zemlje, pa tako i Bosne i Hercegovine, nisu jednaki pred zakonom, bez izuzetaka? 

Kako možemo ostvariti liberalnu demokratiju, u čijoj srži je borba jednakosti protiv svih oblika 
nejednakosti, ako znamo da se u Bosni i Hercegovini politički forsira nametanje sistema 
nejednakosti? 

Onda to svakako nije liberalna demokratija što smatram neprihvatljivim. 

Očito je, kako sadašnji politički sistem u Bosni Hercegovini, temeljen na etničkoj pripadnosti, 
stvara tri paralelna totalitarna sistema, temeljena na pripadnošću nekoj od tri etničke zajednice, 
kojima se nastoji vladati na autokratski način. 

U takvom sistemu, kroz pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao izraz isključivosti etničkih 
politika, zapravo se nastoji ovladati resursima, poslovima, tenderima, javnim nabavkama, svim 
vrstama privilegija, profita ili koristi, čime se vidno kreira ambijent za postojanje korupcije 
nesagledivih razmjera. 

Nakon 26 godina od potpisivanja Dejtonskog sporazuma, umjesto evolucije političkog sistema 
Bosne i Hercegovine u onaj temeljen na demokratiji i vladavini prava, moja zemlja ide 
regresivnim putem u kojem se kroz nazadovanje ili udaljavanje od demokratije, želi zadržati pa 
čak i osnažiti etnički politički sistem koji generiše korupciju u svim porama društva, kroz 
korištenje etničkih politika i manipulaciju strahom pripadnika različitih etničkih zajednica. 

Zato je važno reći da etničke politike u Bosni i Hercegovini, kada iscrpe sve druge alate kojim bi 
ovladali svojom etničkom zajednicom, posežu za emocijama i empatijom unutar svojih zajednica. 
To se postiže kroz produciranje straha, koji u konačnici formira sistem pogodan za korupciju i 
negiranje vladavine prava. Vjerujem kako dijelimo isto mišljenje, takav politički sistem nema 
mjesta u modernoj Evropi. 

Dozvolite mi, ovom prilikom, da se u nekoliko rečenica osvrnem na različite ideje onih koji 
nastoje održati princip nejednakosti u Bosni i Hercegovini, koji predlažu uvođenje konsocijacijske 
demokratije, kroz navodno kopiranje političkih sistema Belgije, Švicarske, Sjeverne Irske ili 
Južnog Tirola. Tu postoje najmanje dva problema. Prvo, što konsocijacijska demokratija nije isto 
što i liberalna demokratija, niti postoji u pomenutim zemljama ili dijelovima drugih zemalja, 
onako kako je konsocijacijska demokratija uopšte zamišljena. 

Takve zemlje ili dijelovi pojedinih zemalja imaju potpuno drugačiji istorijski kontekst od Bosne i 
Hercegovine, da bi se njihovi politički sistemi mogli koristiti u mojoj zemlji. 

Drugi problem je taj, da bi eventualno uvođenje konsocijacijske demokratije u Bosni i 
Hercegovini, zasigurno dovelo do novih postupaka pred Evropskim sudom za ljudska prava, jer 
takva vrsta političkog modela je temeljena na nejednakosti i poništavanju temeljnih principa 
liberalne demokratije, bez obzira što ona kao svoj princip sadrži elemente proporcionalne 
zastupljenosti. Koristiti takve, davno prevaziđene političke modele, bio bi zasigurno korak 
unazad u Bosni i Hercegovini. 
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Takve politike idu toliko daleko da negiraju postojanje bosanskohercegovačke nacije, zemlje 
koja postoji skoro hiljadu godina, već svaki izraz nacionalnosti žele prikazati kroz etničko pitanje. 
Želim, danas, kazati da sam ja po nacionalnosti Bosanac i Hercegovac i etnički Hrvat, jer je 
nacija izraz pripadnosti vlastitoj državi. Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju, 
nastojeći iskoristiti etničke identitete u mojoj zemlji u njihovu korist, stvarajući takav ambijent 
da bismo mi, Bosanci i Hercegovci trebali njih pitati za saglasnost, smijemo li uopće po 
nacionalnom opredjeljenju biti Bosanci i Hercegovci. To je apsolutno neprihvatljivo i u potpunoj 
suprotnosti sa Evropskom konvencijom o ljudskim pravima i temeljnim slobodama. 

S druge strane, kada sagledamo sistem odlučivanja, danas, u Bosni i Hercegovini imamo takvu 
situaciju, da se postojanje bilo kakve većine u donjem domu parlamenta, odnosno na izborima 
direktno izabranim donjim domovima zakonodavnih organa vlasti, u cijelosti poništava kroz 
jedan novi politički alat koji se zove „entitetsko glasanje.“ 

To u najkraćem znači, da u Zastupničkom domu Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine 
ili donjem domu, koji broji 42 zastupnika, njih najmanje 5 (pet) mogu zakočiti bilo kakvo 
odlučivanje, jer dolaze iz jednog od dva entiteta. Da li je takvo nešto izraz liberalne demokracije? 
Naravno da nije, jer je očito da politička manjina, može zakočiti donošenje bilo kojih odluka na 
štetu političke većine, sve dok se toj manjini ne udovolji. Takvo nešto imamo danas u Bosni i 
Hercegovini, koja se putem očitih separatističkih  aktivnosti drži u političko-talačkoj krizi, u čijoj 
konačnici se krije sistem blokada, ucjena i držanja Bosne i Hercegovine u potpunoj političkoj 
neizvjesnosti, sve dok se ne ispune želje i namjere pojedinih političkih lidera. 

Zar to nije izraz potpune autokratije i nedostatka temeljnih principa demokratije? 

I da stvar bude još gora, povod za držanje Bosne i Hercegovine u stanju krize nalazi se u tome 
što neko neće da prihvati presude Međunarodnog suda iz Haga u kojima je utvrđen zločin 
genocida. Zamislite ovom prilikom, šta bi nepoštivanje odluka bilo kojeg suda značilo u vašim 
zemljama? Nesumnjivo krivičnu odgovornost onih koji ne poštuju presude sudova. 

Slično je i sa odlučivanjem u gornjem domu Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine pod 
nazivom Dom naroda, koji se sastoji od 15 posredno delegiranih zastupnika koje imenuju 
političke stranke, gdje samo njih 2 (dvojica) mogu zakočiti bilo koje donošenje odluka i to na 
način da svih 42 zastupnika iz Zastupničkoga doma mogu jednoglasno donijeti neku odluku, a 
da samo njih dvoje iz Doma naroda to sve mogu oboriti, jer je potrebna odgovarajuća entitetska 
većina. 

Zar to nije vidan pokazatelj nejednakosti glasa zastupnika u dva doma Parlamentarne skupštine 
Bosne i Hercegovine, gdje glas jednog zastupnika iz Doma naroda, kojeg imenuju političke 
stranke, ima najmanje trostruko veću vrijednost od delegata iz Zastupničkoga doma, kojeg 
biraju građani Bosne i Hercegovine? 

To se danas koristi kao političko sredstvo, kako bi se onemogućilo normalno funkcionisanje 
institucija vlasti Bosne i Hercegovine, sa potpunim zanemarivanjem temeljnih demokratskih 
principa i to smatram neprihvatljivim. Iz tih razloga, postoji i najnovija apelacija prema 
Evropskom sudu za ljudska prava, koja se tiče nejednakosti glasa u dva zakonodavna doma u 
Bosni i Hercegovini. 

Na žalost, primjena koncepta "konstituentnih naroda" i etničkog glasanja u svakodnevnom 
političkom odlučivanju u institucijama Bosne i Hercegovine već 26 godina ne služi zaštiti prava 
"konstituentnih naroda" već sprečavanju Bosne i Hercegovine da se stabilizuje i napreduje. 

Od 2008. godine kada je BiH potpisala Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju s Evropskom 
unijom, stranke koje podržavaju etnički zasnovan sistem odlučivanja, koriste etničke kvote u 
donošenju odluka u izvršnim i zakonodavnim tijelima kako bi spriječili usvajanje evropskih 
standarda. Zakoni koji se tiču usvajanja pravne stečevine Evropske unije padaju upravo u 
domovina naroda na etničkom glasanju, ili na entitetskom glasanju u Zastupničkom domu BiH. 
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To se redovno događa iako zakoni iz pravne stečevine Evropske unije ne diraju u etnički identitet, 
kulturu, tradiciju, jezik i obrazovanje  kao vrijednosti koje bi domovi naroda trebali da štite. 

Iz tog razloga u parlamentarnoj proceduri stoje desetine zakona iz evropske agende, zato ne 
možemo popuniti Ustavni sud Federacije BiH, zato nema imenovanja upravnih tijela mnogih 
neovisnih agencija za provođenje zakona, zato nam propadaju sredstva iz evropskih fondova. I 
mnogo toga drugog na štetu svih građana Bosne i Hercegovine, a sve pod krinkom borbe za 
legitimne etničke interese „konstituentnih naroda“. To je, također, neprihvatljivo. 

Ovdje se stoga radi o zloupotrebi prava "konstituentnih naroda" radi sprečavanja Bosne i 
Hercegovine da postane dijelom civilizirane zajednice evropskih parlamentarnih demokracija i 
kako moja zemlja nikada ne bi mogla postati članicom Evropske unije. Takve politike imaju 
namjeru od moje zemlje napraviti teritoriju nad kojom će uticaj imati strani režimi, bilo 
ekonomskim putem, bilo stvaranjem novih „Transdnjestrija“ na Zapadnom Balkanu od jednog 
dijela moje zemlje. 

Želim podsjetiti da je i Evropska komisija precizno pravno identificirala u „Mišljenju“ iz 2019. 
godine sve što moja zemlja treba unaprijediti kako bi nastavila svoj dugi put ka kandidatskom 
statusu. 

U tom trenutku politički akteri koji zagovaraju nestanak Bosne i Hercegovine odlučili su da 
zaustave sve procese i vrate 3,5 miliona ljudi unatrag u 1995. godinu   pričom o pravima 
"konstituentnih naroda", vraćanju nadležnosti entiteta i konačno anti-civilizacijskim otporom 
prema kažnjavanju negiranja genocida i ratnih zločina koji su već presuđeni. 

U današnje vrijeme, kada se u Bosni i Hercegovini govori o potrebi za izmjenama Ustava i 
Izbornog zakona, sa ciljem implementiranja pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, opet 
imamo pojavu onih političkih snaga koje nemaju namjeru implementirati te presude, već kroz 
izraz političke manipulacije nastoje kreirati novi ustavni aranžman i izborni sistem sa dubljom 
diskriminacijom koja bi bila zaklonjena iza nejednake vrijednosti glasa građana Bosne i 
Hercegovine. 

U tome, nažalost, svoje direktno učešće imaju i susjedne zemlje, čiji je cilj veoma jasan – 
ostvariti sve ratne ciljeve koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima. 

Njihova namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne 
i Hercegovine kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati „zlatnu dionicu“ ili 
ključnu riječ u donošenju svih odluka u Bosni i Hercegovini, a time i potpunu kontrolu nad mojom 
zemljom. Takve namjere lako ćete prepoznati svaki put kada oni govore o „konstituentnosti 
naroda“ ili u frazi da će prihvatiti sve „što se tri etničke zajednice dogovore.“ 

Bez obzira što one time vrše udar na temelje demokratije, ljudskih prava i vladavine prava, one 
tako nešto često rade u diplomatskim razgovorima, pa čak i sa vama, sa čim ste, vjerujem i vi 
povremeno suočeni. 

I drugo, kada vide da tako nešto ne može uspjeti, onda oni posežu za njihovim saveznicima u 
Bosni i Hercegovini koji, u ime tih susjednih zemalja, vrše blokade rada institucija Bosne i 
Hercegovine, nastojeći stvoriti privid da je Bosna i Hercegovina nefunkcionalna država. 

Dodatno, susjedne zemlje osim što vrše upad u politički sistem moje zemlje, nastoje kroz njihove 
političke satelite u Bosni i Hercegovini, imati potpunu kontrolu nad prirodnim i svim drugim 
resursima moje zemlje. Kako drugačije objasniti političke namjere susjednih zemalja da se ne 
utvrdi granica sa Bosnom i Hercegovinom putem međunarodnog ugovora o granici, kako na 
kopnu, tako i na moru, a sve sa ciljem da oni imaju mogućnost upravljanja prirodnim resursima 
Bosne i Hercegovine? 



Revue de presse - Press Review 188 

 

 

Zato koristim ovu priliku da vas sve zajedno zamolim da ne prihvatate takvu vrstu diplomatskih 
razgovora, jer se time nanosi šteta Bosni i Hercegovini i njenim građanima. 

Na kraju, iskoristio bih priliku da vam ukažem na moju viziju rješenja za Bosnu i Hercegovinu. 
Kao prvo, smatram i od toga odustati ne mogu, potrebno je ostvariti jednakost svakog građanina 
Bosne i Hercegovine kako bismo stvorili društvo jednakih šansi. 

Time bismo otklonili sve vidove diskriminacije koje nosi taj fenomen „konstituentnosti naroda“ 
za kojeg još jednom želim istaći, da se radi o principu ili alatu za stvaranje ambijenta nesagledive 
i neprekidne korupcije ili društva u kojem ne uspijevaju najbolji među nama, već podobne ili 
familijarno, nepotistički vezane osobe. 

Sistem u kojem dominira sistemska korupcija, nije prihvatljiv niti za jedno savremeno društvo, 
pa tako ni za Bosnu i Hercegovinu. 

Kao drugo, potrebno je izvršiti izmjenu političkog sistema Bosne i Hercegovine na način da sa 
ograničene ili limitirane demokratije uspostavimo sistem potpune demokratije, na način kako je 
to utvrđeno u pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, ali i u skladu sa Mišljenjem 
Venecijanske komisije iz 2005. godine koja je analitički tačno i pravno precizirano ukazala na 
sve izmjene koje Bosna i Hercegovina mora obaviti, ako želi biti dijelom modernih demokratskih 
društava. 

Zato želim iskoristiti ovu priliku da vas sve zamolim da se upoznate sa Mišljenjem Venecijanske 
komisije o Bosni i Hercegovini iz 2005. godine, jer je veoma važno da njeno mišljenje prihvatimo 
kako pomoć Vijeća Evrope državama u procesima tranzicije. 

Najzad, izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i Hercegovine ne mogu biti obavljene ako se u 
tim izmjenama neće uvažiti temeljni principi liberalne demokracije, ljudskih prava i vladavine 
prava, jer sve drugo, moju zemlju vodi u dodatnu nestabilnost, a time i u nestabilnost cijele 
regije Zapadnog Balkana. Svi mi dobro znamo da je građanin, pojedinac, nositelj suvereniteta 
svoje zemlje, što se isto mora primijeniti i u Bosni i Hercegovini. Koristim ovu priliku da vas sve 
zajedno zamolim da ne pristajete na sve one diplomatske i političke razgovore, koje žele nanijeti 
štetu Bosni i Hercegovini, a takve ćete razgovore veoma lako prepoznati – oni će biti izvan 
temeljnih principa Vijeća Evrope", poručio je Komšić. 

 

Željko Komšić govorio pred Parlamentarnom skupštinom Vijeća Evrope [25-01-
2022]   Slobodna Bosna 

Poštovani predsjedniče, 

Poštovane zastupnice i zastupnici u Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope, 

Dozvolite mi da vam se, na početku moga izlaganja, zahvalim na prilici da se obratim 
Parlamentarnoj skupštini i to u godini kada Bosna i Hercegovina obilježava 20 godina od prijema 
u Vijeće Evrope. Isto tako, dozvolite mi da kao način moga obraćanja koristim savremene 
tehnologije, kako bismo zajedno poštovali sve mjere uzrokovane novim talasom povećanja 
zaraze virusom COVID-19, što svakako neće utjecati na mogućnost da vam iznesem trenutnu 
društveno-političku situaciju u mojoj zemlji, Bosni i Hercegovini. 

Naravno, moje izlaganje ću iznijeti kroz posebnu prizmu onih temeljnih vrijednosti Vijeća Evrope, 
za koje se lično i kontinuirano zalažem u svome radu, a za koje sam siguran kako ih i građani 
Bosne i Hercegovine žele vidjeti ugrađene u politički i društveni sistem naše zemlje. 
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Zato ću se na samom početku izlaganja kratko osvrnuti na glavne principe utvrđene prilikom 
osnivanja Vijeća Evrope, 1949. godine, a to su: zaštita ljudskih prava, višestranačka 
parlamentarna demokratija i vladavina prava, širenje spoznaja o evropskom identitetu, 
zaključivanje specifičnih međunarodnih ugovora, osiguranje jedinstva kontinenta, traženje 
rješenja za društvene probleme u Evropi. 

Razumljiv je povod za takve ciljeve nakon okončanja Drugog svjetskog rata. U ratom 
opustošenoj Evropi, mnoge zemlje su bile u procesu tranzicije prema temeljnim principima 
liberalne demokratije, što u to vrijeme nije bio nimalo lak zadatak. 

Tadašnji kontekst, posebno onaj geopolitičke prirode doveo je do stvaranja dva pola, izrazito 
ideološke prirode, jedan okrenut prema liberalnoj demokratiji i tržišnoj ekonomiji, a drugi ka 
komunističkoj doktrini i centraliziranoj ekonomiji. Odnosno, tada je na globalnom planu stvoren 
bipolarni svjetski poredak, koji je trajao skoro pet decenija, sve do pada Berlinskog zida kada je 
započet cijeli niz tranzicijskih procesa u različitim evropskim državama. 

Danas, međutim, imamo potpuno drugačije geopolitičke odnose u svijetu, temeljene na multi-
polarnom svjetskom poretku i razvoju interesa globalnih sila, koji se produciraju i manifestiraju 
u različitim zemljama svijeta. U takvim okolnostima, postoji jedan broj zemalja koje nisu 
okončale svoje tranzicijske procese, prema načelima liberalne demokratije i tržišne privrede, što 
ih svrstava u veoma „lak plijen“ za različite geopolitičke interese velikih igrača. 

Moja država, Bosna i Hercegovina, zemlja je sa tradicijom dugom skoro hiljadu godina, koja je 
u različitim vremenskim periodima, imala svoja različita unutrašnja uređenja. U jednom periodu, 
Bosna je bila kraljevina, koje je trajalo nekoliko vijekova i koja je tada svojom teritorijalnom 
površinom bila najveća zemlja u ovome regionu. Imali smo, nakon toga i osvajanje Bosne i 
Hercegovine od različitih imperija i carstava, koja su donosila svoju kulturu, običaje i vjeru, 
ugrađujući ih u društveni sistem moje zemlje. Ipak, Bosna i Hercegovina sve je to preživjela i 
nadživjela takve imperije i carstva. 

Tokom Drugog svjetskog rata, građani Bosne i Hercegovine se masovno priključuju 
antifašističkom pokretu, učestvujući na strani onih snaga koje su se borile protiv fašizma i 
nacizma. Istovremeno, tokom Drugog svjetskog rata, građani Bosne i Hercegovine donose 
odluku o obnovi naše državnosti i priključivanju tadašnjoj Jugoslaviji, u zajednici sa drugim 
tadašnjim republikama. Učešće Bosne i Hercegovine u nekadašnjoj Jugoslaviji, trajalo je sve do 
marta 1992. godine, kada su građani kroz svoje izjašnjenje na referendumu odlučili da Bosna i 
Hercegovina bude suverena i nezavisna država. Iste godine, donosi se Ustav Republike Bosne i 
Hercegovine kao demokratski izraz njenih građana, koji je već tada sadržavao temeljne principe 
liberalne demokratije i tržišne ekonomije, čak istovjetne principe koji su ugrađeni u temelje 
Vijeća Evrope. Bosna i Hercegovina je maja 1992. godine primljena u članstvo Ujedinjenih nacija, 
te je na taj način ostvarila status subjekta međunarodnog prava. 

U ovim pobrojanim vremenskim periodima, Bosna i Hercegovina nije nikad bila zemlja 
podijeljenog ili segmentiranog društva, niti je postojao bilo koji oblik diskriminacije njenih 
građana. 

Međutim, proglašenje nezavisnosti Bosne i Hercegovine dovelo je do agresivne reakcije 
susjednih zemalja, koje su u periodu ratnih dešavanja od 1992. do 1995. godine ili agresije na 
moju zemlju, putem njihovih ratnih i osvajačkih aktivnosti nastojale poništiti bilo kakvo 
postojanje Bosne i Hercegovine i preuzeti dijelove njene teritorije. 

Takve ratne aktivnosti, dovele su do nezapamćenih strahota, koje su eskalirale sve do počinjenja 
zločina genocida, ratnih zločina, zločina protiv čovječnosti i etničkog čišćenja. 

Sve ove elemente, koje sam pomenuo, utvrdio je u svojim presudama Međunarodni sud za bivšu 
Jugoslaviju, sa sjedištem u Hagu. U tim presudama utvrđeno je postojanje više udruženih 
zločinačkih poduhvata, u kojima su sudjelovali pojedinci i grupe iz Bosne i Hercegovine, kao i 
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one iz susjednih zemalja, kojima je cilj bilo uspostavljanje etnički čistih teritorija, kako bi tako 
očišćene teritorije pripojili tim susjednim zemljama. 

Ovo sve navodim iz razloga, što ću u drugom dijelu svoga izlaganja jasno ukazati da su takve 
politike prisutne i danas u Bosni i Hercegovini, ali da su metod ratnog osvajanja, zamijenili 
političkim i diplomatskim sredstvima, odnosno, takvi i dalje nastoje da realizuju svoje ratne 
ciljeve ali u mirnodopskim uslovima. 

Rat u Bosni i Hercegovini okončan je potpisivanjem Općeg okvirnog sporazuma za mir, koji je 
parafiran u Dejtonu, a potpisan u Parizu 1995. godine. Njega su potpisale Republika Bosna i 
Hercegovina, Republika Hrvatska i Savezna Republika Jugoslavija (čiji je pravni slijednik 
današnja Srbija), odnosno kako to međunarodno pravo jasno kaže – mirovni sporazum u pravilu 
potpisuju učesnici u ratu. 

Time se otklanja svaka dilema da je u Bosni i Hercegovini bio građanski rat, jer se radilo o 
međudržavnom oružanom sukobu, kako je to, između ostalog, utvrdio Međunarodni sud iz Haga 
u više svojih presuda. 

Sastavni dio tog sporazuma, kojeg svi kolokvijalno nazivamo Dejtonski sporazum je i Ustav 
Bosne i Hercegovine, kao njegov Aneks 4. Dakle, očito se radi o oktroisanom ustavu, koji nije 
izraz demokratske volje građana Bosne i Hercegovine, već je riječ o dokumentu koji je sastavnim 
dijelom jednog mirovnog sporazuma. Njime je Bosna i Hercegovina definisana kao zemlja u kojoj 
postoje dva entiteta i jedan distrikt, uz postojanje različitih etničkih zajednica. 

U tom ustavu, kojeg svi moramo poštovati, ostalo je mnoštvo otvorenih pitanja i nedorečenosti, 
što je ostavilo veliki prostor za različita proizvoljna tumačenja ili interpretacije, najčešće 
inspirisane partikularnim interesima različitih političkih elita, kako onih u Bosni i Hercegovini, 
tako i u susjednim zemljama. 

Tim ustavom, uspostavljen je jedan novi politički sistem u Bosni i Hercegovini, koji je trebao 
evoluirati prema demokratskim standardima i vrijednostima, kao što su one vrijednosti sadržane 
u ciljevima Vijeća Evrope. Nažalost, to se nikad nije desilo. 

Nasuprot toga, aktivne etničke politike u Bosni i Hercegovini nastojale su, i danas još uvijek 
nastoje, kreirati vještački podijeljeno i segmentirano društvo u kojem dominira pripadnost nekoj 
od etničkih zajednica, kao jedini validan iskaz za političko djelovanje. Iako je Evropska 
konvencija o ljudskim pravima i temeljnim slobodama sastavnim dijelom Ustava Bosne i 
Hercegovine, moram ovdje istači, kako se ona na žalost premalo implementira u Bosni i 
Hercegovini. 

Njihov povod za takve ambicije, krije se u tom nesretnom terminu „konstituentnosti“ koji jeste 
spomenut u Ustavu Bosne i Hercegovine ali u njemu nije nigdje pravno razrađen niti je rečeno 
ili utvrđeno šta to zapravo znači. 

Zato se javila nova pravna praksa, koju smatram jako opasnom, da se kroz korištenje tog 
termina „konstituentnosti“ ostvaruju različiti politički ciljevi, u čemu učestvuju domaći politički 
akteri, uz vidnu političku podršku iz susjednih zemalja. U takvoj, po mome mišljenju pogrešnoj 
političkoj i pravnoj praksi, nečija etnička pripadnost postaje Conditio sine qua non za bilo koji 
oblik političkog djelovanja, koji ide toliko duboko da se, čak, ne može dobiti posao ako niste 
odgovarajuće etničke pripadnosti. Zar to nije vidan oblik sistemske diskriminacije, koja nažalost 
postoji u mojoj zemlji? 

Kao legalista, ovdje i na ovom mjestu mogu slobodno reći, kako je „konstituentnost“ zapravo 
izvorom postojanja sistemske diskriminacije u Bosni i Hercegovini, što je utvrđeno u pet presuda 
Evropskog suda za ljudska prava iz Strazbura, koje vam želim hronološki prikazati: Sejdić-Finci, 
Zornić, Pilav, Šlaku i Pudarić. U tim presudama, jasno je utvrđeno postojanje diskriminacije 
temeljene po etničkoj pripadnosti i mjestu prebivališta, te je naloženo tuženoj strani, odnosno 
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državi Bosni i Hercegovini da izvrši neophodne izmjene svoga ustava, iz kojeg se svi elementi 
diskriminacije moraju izbaciti. Nažalost, tako nešto se nije nikad desilo. 

Ako pogledamo kako je to rečeno u presudi Sejdić-Finci, onda ćemo vidjeti kako je diskriminacija 
po etničkoj osnovi izvedenica koja proizlazi iz rasne diskriminacije. Da li nam tako nešto treba u 
sadašnjoj Evropi i u modernom liberalno demokratskom poretku, pitanje je za sve nas, a ne 
samo za Bosnu i Hercegovinu? 

Potpuno sam siguran da ćemo se svi složiti da nam takvi pravni ili čak ustavni okviri ne trebaju 
i da moramo, svi zajedno, uložiti napore u borbi protiv svih oblika diskriminacije. 

Posebno je interesantan i dio iz presude Zornić, u kojem se jasno govori da Bosna i Hercegovina, 
nema potpunu demokratiju, već limitiranu ili ograničenu demokratiju kroz raspodjelu političke 
moći između etničkih zajednica, koje se u mojoj zemlji nazivaju „konstituentni narodi.“ Taj 
nedostatak potpune demokratije, zapravo je u potpunoj suprotnosti sa jednim od temeljnih 
ciljeva Vijeća Evrope. 

Zato se u presudi Zornić nalaže Bosni i Hercegovini da izmjenom svoga ustava omogući 
ostvarivanje potpune demokratije u kojoj će postojati neophodna jednakost svakog građanina 
moje zemlje. To je jako važno pitanje. 

Kako drugačije možemo ostvariti vladavinu prava ili organizirati pravnu državu, ako svi građani 
bilo koje zemlje, pa tako i Bosne i Hercegovine, nisu jednaki pred zakonom, bez izuzetaka? 

Kako možemo ostvariti liberalnu demokratiju, u čijoj srži je borba jednakosti protiv svih oblika 
nejednakosti, ako znamo da se u Bosni i Hercegovini politički forsira nametanje sistema 
nejednakosti? 

Onda to svakako nije liberalna demokratija što smatram neprihvatljivim. 

Očito je, kako sadašnji politički sistem u Bosni Hercegovini, temeljen na etničkoj pripadnosti, 
stvara tri paralelna totalitarna sistema, temeljena na pripadnošću nekoj od tri etničke zajednice, 
kojima se nastoji vladati na autokratski način. 

U takvom sistemu, kroz pripadnost nekoj od etničkih zajednica, kao izraz isključivosti etničkih 
politika, zapravo se nastoji ovladati resursima, poslovima, tenderima, javnim nabavkama, svim 
vrstama privilegija, profita ili koristi, čime se vidno kreira ambijent za postojanje korupcije 
nesagledivih razmjera. Nakon 26 godina od potpisivanja Dejtonskog sporazuma, umjesto 
evolucije političkog sistema Bosne i Hercegovine u onaj temeljen na demokratiji i vladavini prava, 
moja zemlja ide regresivnim putem u kojem se kroz nazadovanje ili udaljavanje od demokratije, 
želi zadržati pa čak i osnažiti etnički politički sistem koji generiše korupciju u svim porama 
društva, kroz korištenje etničkih politika i manipulaciju strahom pripadnika različitih etničkih 
zajednica. 

Zato je važno reći da etničke politike u Bosni i Hercegovini, kada iscrpe sve druge alate kojim bi 
ovladali svojom etničkom zajednicom, posežu za emocijama i empatijom unutar svojih zajednica. 
To se postiže kroz produciranje straha, koji u konačnici formira sistem pogodan za korupciju i 
negiranje vladavine prava. Vjerujem kako dijelimo isto mišljenje, takav politički sistem nema 
mjesta u modernoj Evropi. 

Dozvolite mi, ovom prilikom, da se u nekoliko rečenica osvrnem na različite ideje onih koji 
nastoje održati princip nejednakosti u Bosni i Hercegovini, koji predlažu uvođenje konsocijacijske 
demokratije, kroz navodno kopiranje političkih sistema Belgije, Švicarske, Sjeverne Irske ili 
Južnog Tirola. Tu postoje najmanje dva problema. Prvo, što konsocijacijska demokratija nije isto 
što i liberalna demokratija, niti postoji u pomenutim zemljama ili dijelovima drugih zemalja, 
onako kako je konsocijacijska demokratija uopšte zamišljena. 
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Takve zemlje ili dijelovi pojedinih zemalja imaju potpuno drugačiji istorijski kontekst od Bosne i 
Hercegovine, da bi se njihovi politički sistemi mogli koristiti u mojoj zemlji. 

Drugi problem je taj, da bi eventualno uvođenje konsocijacijske demokratije u Bosni i 
Hercegovini, zasigurno dovelo do novih postupaka pred Evropskim sudom za ljudska prava, jer 
takva vrsta političkog modela je temeljena na nejednakosti i poništavanju temeljnih principa 
liberalne demokratije, bez obzira što ona kao svoj princip sadrži elemente proporcionalne 
zastupljenosti. Koristiti takve, davno prevaziđene političke modele, bio bi zasigurno korak 
unazad u Bosni i Hercegovini. 

Takve politike idu toliko daleko da negiraju postojanje bosanskohercegovačke nacije, zemlje 
koja postoji skoro hiljadu godina, već svaki izraz nacionalnosti žele prikazati kroz etničko pitanje. 
Želim, danas, kazati da sam ja po nacionalnosti Bosanac i Hercegovac i etnički Hrvat, jer je 
nacija izraz pripadnosti vlastitoj državi. Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju, 
nastojeći iskoristiti etničke identitete u mojoj zemlji u njihovu korist, stvarajući takav ambijent 
da bismo mi, Bosanci i Hercegovci trebali njih pitati za saglasnost, smijemo li uopće po 
nacionalnom opredjeljenju biti Bosanci i Hercegovci. To je apsolutno neprihvatljivo i u potpunoj 
suprotnosti sa Evropskom konvencijom o ljudskim pravima i temeljnim slobodama. 

S druge strane, kada sagledamo sistem odlučivanja, danas, u Bosni i Hercegovini imamo takvu 
situaciju, da se postojanje bilo kakve većine u donjem domu parlamenta, odnosno na izborima 
direktno izabranim donjim domovima zakonodavnih organa vlasti, u cijelosti poništava kroz 
jedan novi politički alat koji se zove „entitetsko glasanje.“ 

To u najkraćem znači, da u Zastupničkom domu Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine 
ili donjem domu, koji broji 42 zastupnika, njih najmanje 5 (pet) mogu zakočiti bilo kakvo 
odlučivanje, jer dolaze iz jednog od dva entiteta. Da li je takvo nešto izraz liberalne demokracije? 
Naravno da nije, jer je očito da politička manjina, može zakočiti donošenje bilo kojih odluka na 
štetu političke većine, sve dok se toj manjini ne udovolji. Takvo nešto imamo danas u Bosni i 
Hercegovini, koja se putem očitih separatističkih  aktivnosti drži u političko-talačkoj krizi, u čijoj 
konačnici se krije sistem blokada, ucjena i držanja Bosne i Hercegovine u potpunoj političkoj 
neizvjesnosti, sve dok se ne ispune želje i namjere pojedinih političkih lidera. 

Zar to nije izraz potpune autokratije i nedostatka temeljnih principa demokratije? 

I da stvar bude još gora, povod za držanje Bosne i Hercegovine u stanju krize nalazi se u tome 
što neko neće da prihvati presude Međunarodnog suda iz Haga u kojima je utvrđen zločin 
genocida. Zamislite ovom prilikom, šta bi nepoštivanje odluka bilo kojeg suda značilo u vašim 
zemljama? Nesumnjivo krivičnu odgovornost onih koji ne poštuju presude sudova. 

Slično je i sa odlučivanjem u gornjem domu Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine pod 
nazivom Dom naroda, koji se sastoji od 15 posredno delegiranih zastupnika koje imenuju 
političke stranke, gdje samo njih 2 (dvojica) mogu zakočiti bilo koje donošenje odluka i to na 
način da svih 42 zastupnika iz Zastupničkoga doma mogu jednoglasno donijeti neku odluku, a 
da samo njih dvoje iz Doma naroda to sve mogu oboriti, jer je potrebna odgovarajuća entitetska 
većina. 

Zar to nije vidan pokazatelj nejednakosti glasa zastupnika u dva doma Parlamentarne skupštine 
Bosne i Hercegovine, gdje glas jednog zastupnika iz Doma naroda, kojeg imenuju političke 
stranke, ima najmanje trostruko veću vrijednost od delegata iz Zastupničkoga doma, kojeg 
biraju građani Bosne i Hercegovine? 

To se danas koristi kao političko sredstvo, kako bi se onemogućilo normalno funkcionisanje 
institucija vlasti Bosne i Hercegovine, sa potpunim zanemarivanjem temeljnih demokratskih 
principa i to smatram neprihvatljivim. Iz tih razloga, postoji i najnovija apelacija prema 
Evropskom sudu za ljudska prava, koja se tiče nejednakosti glasa u dva zakonodavna doma u 
Bosni i Hercegovini. 
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Na žalost, primjena koncepta "konstituentnih naroda" i etničkog glasanja u svakodnevnom 
političkom odlučivanju u institucijama Bosne i Hercegovine već 26 godina ne služi zaštiti prava 
"konstituentnih naroda" već sprečavanju Bosne i Hercegovine da se stabilizuje i napreduje. 

Od 2008. godine kada je BiH potpisala Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju s Evropskom 
unijom, stranke koje podržavaju etnički zasnovan sistem odlučivanja, koriste etničke kvote u 
donošenju odluka u izvršnim i zakonodavnim tijelima kako bi spriječili usvajanje evropskih 
standarda. Zakoni koji se tiču usvajanja pravne stečevine Evropske unije padaju upravo u 
domovina naroda na etničkom glasanju, ili na entitetskom glasanju u Zastupničkom domu BiH. 

To se redovno događa iako zakoni iz pravne stečevine Evropske unije ne diraju u etnički identitet, 
kulturu, tradiciju, jezik i obrazovanje  kao vrijednosti koje bi domovi naroda trebali da štite. 

Iz tog razloga u parlamentarnoj proceduri stoje desetine zakona iz evropske agende, zato ne 
možemo popuniti Ustavni sud Federacije BiH, zato nema imenovanja upravnih tijela mnogih 
neovisnih agencija za provođenje zakona, zato nam propadaju sredstva iz evropskih fondova. I 
mnogo toga drugog na štetu svih građana Bosne i Hercegovine, a sve pod krinkom borbe za 
legitimne etničke interese „konstituentnih naroda“. To je, također, neprihvatljivo. 

Ovdje se stoga radi o zloupotrebi prava "konstituentnih naroda" radi sprečavanja Bosne i 
Hercegovine da postane dijelom civilizirane zajednice evropskih parlamentarnih demokracija i 
kako moja zemlja nikada ne bi mogla postati članicom Evropske unije. Takve politike imaju 
namjeru od moje zemlje napraviti teritoriju nad kojom će uticaj imati strani režimi, bilo 
ekonomskim putem, bilo stvaranjem novih „Transdnjestrija“ na Zapadnom Balkanu od jednog 
dijela moje zemlje. 

Želim podsjetiti da je i Evropska komisija precizno pravno identificirala u „Mišljenju“ iz 2019. 
godine sve što moja zemlja treba unaprijediti kako bi nastavila svoj dugi put ka kandidatskom 
statusu. 

U tom trenutku politički akteri koji zagovaraju nestanak Bosne i Hercegovine odlučili su da 
zaustave sve procese i vrate 3,5 miliona ljudi unatrag u 1995. godinu   pričom o pravima 
"konstituentnih naroda", vraćanju nadležnosti entiteta i konačno anti-civilizacijskim otporom 
prema kažnjavanju negiranja genocida i ratnih zločina koji su već presuđeni. 

U današnje vrijeme, kada se u Bosni i Hercegovini govori o potrebi za izmjenama Ustava i 
Izbornog zakona, sa ciljem implementiranja pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, opet 
imamo pojavu onih političkih snaga koje nemaju namjeru implementirati te presude, već kroz 
izraz političke manipulacije nastoje kreirati novi ustavni aranžman i izborni sistem sa dubljom 
diskriminacijom koja bi bila zaklonjena iza nejednake vrijednosti glasa građana Bosne i 
Hercegovine. 

U tome, nažalost, svoje direktno učešće imaju i susjedne zemlje, čiji je cilj veoma jasan – 
ostvariti sve ratne ciljeve koristeći politička i diplomatska sredstva u mirnodopskim uslovima. 

Njihova namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne 
i Hercegovine kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati „zlatnu dionicu“ ili 
ključnu riječ u donošenju svih odluka u Bosni i Hercegovini, a time i potpunu kontrolu nad mojom 
zemljom. Takve namjere lako ćete prepoznati svaki put kada oni govore o „konstituentnosti 
naroda“ ili u frazi da će prihvatiti sve „što se tri etničke zajednice dogovore.“ 

Bez obzira što one time vrše udar na temelje demokratije, ljudskih prava i vladavine prava, one 
tako nešto često rade u diplomatskim razgovorima, pa čak i sa vama, sa čim ste, vjerujem i vi 
povremeno suočeni. 
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I drugo, kada vide da tako nešto ne može uspjeti, onda oni posežu za njihovim saveznicima u 
Bosni i Hercegovini koji, u ime tih susjednih zemalja, vrše blokade rada institucija Bosne i 
Hercegovine, nastojeći stvoriti privid da je Bosna i Hercegovina nefunkcionalna država. 

Dodatno, susjedne zemlje osim što vrše upad u politički sistem moje zemlje, nastoje kroz njihove 
političke satelite u Bosni i Hercegovini, imati potpunu kontrolu nad prirodnim i svim drugim 
resursima moje zemlje. Kako drugačije objasniti političke namjere susjednih zemalja da se ne 
utvrdi granica sa Bosnom i Hercegovinom putem međunarodnog ugovora o granici, kako na 
kopnu, tako i na moru, a sve sa ciljem da oni imaju mogućnost upravljanja prirodnim resursima 
Bosne i Hercegovine? 

Zato koristim ovu priliku da vas sve zajedno zamolim da ne prihvatate takvu vrstu diplomatskih 
razgovora, jer se time nanosi šteta Bosni i Hercegovini i njenim građanima. 

Na kraju, iskoristio bih priliku da vam ukažem na moju viziju rješenja za Bosnu i Hercegovinu. 
Kao prvo, smatram i od toga odustati ne mogu, potrebno je ostvariti jednakost svakog građanina 
Bosne i Hercegovine kako bismo stvorili društvo jednakih šansi. 

Time bismo otklonili sve vidove diskriminacije koje nosi taj fenomen „konstituentnosti naroda“ 
za kojeg još jednom želim istaći, da se radi o principu ili alatu za stvaranje ambijenta nesagledive 
i neprekidne korupcije ili društva u kojem ne uspijevaju najbolji među nama, već podobne ili 
familijarno, nepotistički vezane osobe. 

Sistem u kojem dominira sistemska korupcija, nije prihvatljiv niti za jedno savremeno društvo, 
pa tako ni za Bosnu i Hercegovinu. 

Kao drugo, potrebno je izvršiti izmjenu političkog sistema Bosne i Hercegovine na način da sa 
ograničene ili limitirane demokratije uspostavimo sistem potpune demokratije, na način kako je 
to utvrđeno u pet presuda Evropskog suda za ljudska prava, ali i u skladu sa Mišljenjem 
Venecijanske komisije iz 2005. godine koja je analitički tačno i pravno precizirano ukazala na 
sve izmjene koje Bosna i Hercegovina mora obaviti, ako želi biti dijelom modernih demokratskih 
društava. 

Zato želim iskoristiti ovu priliku da vas sve zamolim da se upoznate sa Mišljenjem Venecijanske 
komisije o Bosni i Hercegovini iz 2005. godine, jer je veoma važno da njeno mišljenje prihvatimo 
kako pomoć Vijeća Evrope državama u procesima tranzicije. 

Najzad, izmjene Ustava i Izbornog zakona Bosne i Hercegovine ne mogu biti obavljene ako se u 
tim izmjenama neće uvažiti temeljni principi liberalne demokracije, ljudskih prava i vladavine 
prava, jer sve drugo, moju zemlju vodi u dodatnu nestabilnost, a time i u nestabilnost cijele 
regije Zapadnog Balkana. Svi mi dobro znamo da je građanin, pojedinac, nositelj suvereniteta 
svoje zemlje, što se isto mora primijeniti i u Bosni i Hercegovini. Koristim ovu priliku da vas sve 
zajedno zamolim da ne pristajete na sve one diplomatske i političke razgovore, koje žele nanijeti 
štetu Bosni i Hercegovini, a takve ćete razgovore veoma lako prepoznati – oni će biti izvan 
temeljnih principa Vijeća Evrope. 

Zahvaljujem se na vašoj pažnji. 

 

Bosnia: Komzic, tutti i cittadini devono divenire uguali [25-01-2022]   ANSA 

"Credo con ogni forza, e su questo non posso indietreggiare, che sia necessario ottenere 
l'eguaglianza tra tutti i cittadini della Bosnia": lo dichiara nel suo intervento all'assemblea 
parlamentare del Consiglio d'Europa, il membro croato della presidenza della Bosnia, Zeliko 
Komzic, criticando aspramente l'attuale sistema basato sulle 'genti costituenti' e i suoi numerosi 
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effetti negativi. Senza l'uguaglianza di tutti i cittadini di fronte alla legge non è possibile avere 
un Paese che si fonda sullo stato di diritto né divenire una democrazia liberale, argomenta 
Komzic. "E' ovvio che l'attuale sistema politico della Bosnia, fondato sull'etnia, sta creando tre 
sistemi totalitari paralleli, basati sull'affiliazione a una delle tre comunità etniche 'costituenti'", 
evidenzia Komzic. "E questo sistema crea chiaramente un terreno fertile per una corruzione di 
proporzioni inimmaginabili", continua Komzic. Secondo lui c'è chi sta abusando dei diritti delle 
'genti costituenti', per tenere il Paese in uno stato 'disfunzionale', fare in modo che "non divenga 
mai un membro dell'Unione europea", e trasformare la Bosnia "in un territorio deve i regimi 
stranieri saranno influenti attraverso l'economia, oppure con la creazione di una nuova 
'Transnistria' in una delle parti del Paese". 

 

Komšić pred Vijećem Europe: “Susjedne zemlje ugrožavaju BiH i nameću etničke 
podjele” [25-01-2022]   Novi list 

Predsjedatelj Predsjedništva BiH Željko Komšić optužio je u utorak susjedne države da se 
miješaju u unutarnje stvari njegove zemlje i podupiru koncepte koji vode učvršćenju etničkih 
podjela ne bi li tako zadržale kontrolu nad ključnim resursima koje ima BiH. 

Komšić je takve teze iznio pred zastupnicima Parlamentarne skupštine Vijeća Europe, 
okupljenima u Strasbourgu, a govorio im je video vezom iz Sarajeva jer nije mogao putovati 
nakon što mu je potvrđena zaraza koronavirusom. 

Za susjedne države, koje nije izrijekom imenovao, Komšić je ustvrdio kako “upadaju u politički 
sustav BiH” i preko svojih satelita u njoj nastoje kontrolirati resurse, a dokaz toj tvrdnji vidi u 
činjenici da do danas nisu riješena pitanja kopnene i morske granice, čime je jasno aludirao na 
Hrvatsku i Srbiju. 

“Susjedne zemlje negiraju bosanskohercegovačku naciju nastojeći iskoristiti etničke identitete u 
mojoj zemlji u njihovu korist”, kazao je uz ostalo Komšić, koji je iskoristio priliku pozvati 
zastupnike u Parlamentarnoj skupštini Vijeća Europe da se usprotive zahtjevima za izmjenama 
izbornog zakona kojima bi se jačao koncept konstitutivnih naroda u BiH, a podrže rješenja koja 
bi jačala ulogu građanina-pojedinca kao nositelja suvereniteta. 

Komšićev je zaključak kako sustav temeljen na etničkoj pripadnosti zapravo uspostavlja tri 
totalitarna etnička sustava, a sve je to samo krinka za kontrolu resursa. 

Kazao je kako je sadašnji ustav BiH nametnut Daytonskim sporazumom odavno trebalo 
reformirati, ali ne na način koji bi jačao dalje etničke podjele nego ih eliminirao, baš kao što je 
trebalo eliminirati i koncepte etničkog glasanja odnosno mehanizme kojima manjina može 
blokirati volju političke većine u BiH kroz domove naroda. 

“Ovdje se radi o zloporabi prava ‘konstitutivnih naroda’ radi sprječavanja BiH da postane dio 
civilizirane zajednice europskih parlamentarnih demokracija kako moja zemlja nikada ne bi 
mogla postati članica Europske unije. Takve politike imaju namjeru od moje zemlje napraviti 
teritorij nad kojim će utjecaj imati strani režimi”, kazao je Komšić. 

On tvrdi kako je najvažnije pitanje provedba pet presuda Europskog suda za ljudska prava 
kojima je potvrđena diskriminacija građana BiH po etničkoj pripadnosti ili mjestu prebivališta te 
je dodao kako se to ne može riješiti uspostavom nekog novog izbornog sustava koji bi donio još 
veću diskriminaciju jer bi uspostavio nejednaku vrijednost glasa. Susjedne je zemlje optužio da 
takva diskriminatorna rješenja podupiru ne bi li same ostvarile svoje “ratne ciljeve”. 

“Njihova namjera ogleda se u dva aspekta. Prvi da kroz izmjene ustava i izbornog zakona BiH 
kreiraju takav sistem u kojem će te susjedne zemlje imati ‘zlatnu dionicu’ ili ključnu riječ u 
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donošenju svih odluka u BiH a time i potpunu kontrolu nad mojom zemljom. Takve namjere lako 
ćete prepoznati svaki put kada oni govore o konstitutivnosti naroda ili u frazi da će prihvatiti sve 
što se tri etničke zajednice dogovore”, kazao je Komšić pozvavši Vijeće Europe da uskrati potporu 
takvim planovima i odbije svaki razgovor o njima. 

 

Komšić u govoru pred Vijećem Evrope će pozvati na provedbu odluka Evropskog 
suda [24-01-2022]   FENA , N1 Info , Radio Sarajevo 

Predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine Željko Komšić u utorak će se obratiti 
Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope, povodom 20. godina od prijema Bosne i Hercegovine u 
ovu organizaciju. 

Komšić će u govoru pozvati na provođenje svih presuda Evropskog suda za ljudska prava, kako 
bi se ostvarila jednakopravnost svih građana i otkonila postojeća diskriminacija u ustavnom 
sustemu Bosne i Hercegovine, saznaje Fena u kabinetu predsjedavajućeg Predsjedništva BiH. 

Posebno će biti govora i nejednakoj vrijednosti glasa u odlučivanju u Parlamentarnoj skupštini 
Bosne i Hercegovine. 

Također, predsjedavajući Komšić će pozvati na usklađivanje ovlasti domova naroda i 
predstavničkog doma, budući da je to i preporuka Evropske komisije za demokratiju kroz pravo, 
odnosno Venecijanske komisije, rečeno je Feni. 

 

Presidency Chairman Komsic to address the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe [24-01-2022]   Sarajevo Times 

On Tuesday, the Chairman of the Presidency of Bosnia and Herzegovina, Zeljko Komsic, will 
address the Parliamentary Assembly of the Council of Europe, on the occasion of the 20th 
anniversary of Bosnia and Herzegovina’s accession to this organization. 

According to Fena news agency, citing a source from Komsic’s cabinet, in a speech on the 
occasion of the twentieth anniversary of Bosnia and Herzegovina’s accession to the Council of 
Europe, he will call for the implementation of all judgments of the European Court of Human 
Rights. constitutional system of Bosnia and Herzegovina. 

According to the source, there will be special speeches and unequal value of votes in decision-
making in the Parliamentary Assembly of Bosnia and Herzegovina. 

Also, Komsic will call for the harmonization of the powers of the House of Peoples and the House 
of Representatives, since this is the recommendation of the European Commission for Democracy 
through Law, ie the Venice Commission. 

 

Komšić u govoru pred Vijećem Evrope o smanjivanju ovlasti Doma naroda [24-01-
2022]   Patria, Danas 

Predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine Željko Komšić u utorak će se obratiti 
Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope, povodom 20 godina od prijema Bosne i Hercegovine u 
Vijeće Evrope. 
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Komšić će u govoru povodom dvadesete godišnjice od prijema Bosne i Hercegovine u Vijeće 
Evrope pozvati na provođenje svih presuda Evropskog suda za ljudska prava, kako bi se ostvarila 
jednakopravnost svih građana i otkonila postojeća diskriminacija u ustavnom sustemu Bosne i 
Hercegovine, saznaje Patria. 

Posebno će biti govora i nejednakoj vrijednosti glasa u odlučivanju u Parlamentarnoj skupštini 
Bosne i Hercegovine, saznaje Patria u Kabinetu predsjedavajućeg Predajedništva Bosne i 
Hercegovine. 

Također, kako saznajemo, predsjedavajući Komšić će pozvati na usklađivanje ovlasti domova 
naroda i predstavničkog doma, budući da je to i preporuka Europske komisije za demokraciju 
kroz pravo, odnosno Venecijanske komisije. 

 

Komšić će se obratiti Parlamentarnoj skupštini Saveta Evrope [23-01-2022]   Danas 

Članovi Delegacije Parlamentarne skupštine BiH (PSBiH) u Parlamentarnoj skupštini Saveta 
Evrope (PSSE) učestvovaće, u online formatu, na prvom delu redovnog zasedanja PSSE, od 24. 
do 28. januara u Strazburu, prenosi agencija Patria. 

Drugog dana zasedanja, u utorak, 25. januara, parlamentarcima će se, kako je najavljeno, 
obratiti predsedavajući Predsedništva BiH Željko Komšić. 

Na zimskom zasedanju PSSE očekuje se izbor rukovodstva, Stalnog komiteta i radnih tela PSSE. 
Prema predviđenom dnevnom redu, parlamentarci će razmotriti Pakt Evropske unije o 
migracijama i azilu iz perspektive ljudskih prava, te izveštaje o borbi protiv rastuće mržnje prema 
LGBTI licima u Evropi i o navodnim kršenjima prava LGBTI lica u Južnom Kavkazu. 

Parlamentarci bi trebalo da razmotre izveštaje posmatračkih misija sa predsedničkih izbora u 
Bugarskoj i parlamentarnih izbora u Kirgistanu, koji su održani u novembru prošle godine. 

Posebnim događajima u Strazburu će, tokom zimskog zasedanja PSSE, biti obeležen 
Međunarodni dan posvećen sećanju na žrtve holokausta. 

 

Na Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope obratit će se Željko Komšić [23-01-
2022]   Radio Sarajevo 

Predsjedavajući Predsjedništva Bosne i Hercegovine Željko Komšić obratit će se na 
Parlamentarnoj skupštini Vijeća Evrope 25. januara saznaje Radio Sarajevo. 

Komšić će održati govor povodom 20. godišnjice od prijema Bosne i Hercegovine u Vijeće EU. 

Također saznajemo da su zastupnici Republike Hrvatske u Vijeću Evrope, kao i zastupnici HDZ-
a u Parlamentarnoj skupštini Bosne i Hercegovine, u proteklom periodu bezuspješo lobirali s 
ciljem da sprječe obraćanje Komšića u Vijeću Evropom. 

Članovi Delegacije Parlamentarne skupštine Bosne i Hercegovine (PSBiH) u Parlamentarnoj 
skupštini Vijeća Evrope učestvovat će, u online formatu, na prvom dijelu redovnog zasjedanja 
PSSE, koje će se od 24. do 28. januara ove godine održati u Strazburu. 

Na zimskom zasjedanju PSSE očekuje se izbor rukovodstva, Stalnog komiteta i radnih tijela 
PSSE. 
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Parlamentarci bi trebalo da razmotre izvještaje posmatračkih misija sa 
predsjedničkih izbora u Bugarskoj i parlamentarnih izbora u Kirgistanu, koji su održani u 
novembru prošle godine. Posebnim događajima u Strazburu će, tokom zimskog zasjedanja PSSE, 
biti obilježen Međunarodni dan posvećen sjećanju na žrtve holokausta. 

 

Communication from Ms Marija Pejčinović Burić, Secretary General of the Council of 
Europe / Communication de Mme Marija Pejčinović Burić, Secrétaire Générale du 
Conseil de l'Europe 

 

El C.Europa confirma que verá la queja de la Generalitat sobre el castellano [26-01-
2022]   EFE , SwissInfo 

La secretaria general del Consejo de Europa, Marija Pejcinovic, confirmó hoy que los expertos 
de la Carta Europea de Lenguas Regionales y Minoritarias examinarán la queja de la Generalitat 
por las decisiones judiciales sobre la inmersión lingüística. 

Pejcinovic, que respondía en la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (APCE) a una 
pregunta de la senadora de Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) Laura Castel, puntualizó 
que el comité de expertos abordará "esa y otras cuestiones durante el próximo ciclo de 
supervisión". 

Eso significa que, como ya lo había avanzado el Consejo de Europa el pasado mes de diciembre, 
las conclusiones del comité se incluirán en el próximo informe de España sobre la carta, que está 
programado para 2023. 

La secretaria general no quiso adelantar nada sobre el análisis que podrán hacer de las decisiones 
del Tribunal Supremo español. Se limitó a recordar que el pasado año aprobaron la mitad de los 
informes sobre las medidas inmediatas que debían adoptar los países sometidos a examen, entre 
los que estaba España. 

La senadora por Tarragona le había pedido que explicara qué medidas ha adoptado después de 
los dictámenes judiciales que imponen que al menos un 25 % de las clases en las escuelas 
catalanas se hagan en castellano. 

Según Castel, el comité de expertos del Consejo de Europa ha advertido de que las leyes que 
establecen porcentajes de castellano "violan" la Carta Europea de Lenguas Regionales y 
Minoritarias. 

Para la parlamentaria de ERC, el uso del catalán está en una "emergencia lingüística". 

El comité de expertos recibió en diciembre una carta de la Generalitat en la que denunciaba el 
fallo del Tribunal Supremo sobre la cuota mínima que debía tener el castellano y recordó 
entonces que cualquier persona interesada puede aportar informaciones complementarias. 

Votaciones federales del 13 de febrero de 2022 

Ayudas a medios de comunicación, impuesto sobre el timbre, experimentación con animales y 
publicidad del tabaco a las urnas el 13 de febrero. 
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Cuando se reciba el informe habitual de las autoridades españolas, una delegación del comité 
de expertos efectuará una visita a España para reunirse con organizaciones y autoridades del 
ámbito local y nacional. 

Después se preparará el informe de evaluación sobre la aplicación de la Carta en España, que 
está previsto que se publique el 1 de agosto de 2023. 

En el precedente, de 2019, el Consejo de Europa criticó a España por la política lingüística con 
respecto al catalán, al considerar que la llamada "ley Wert" perjudicaba el sistema de inmersión 
lingüística en ámbitos como la señalización de carreteras, deportes y publicidad. 

En ese documento se destacó "la importancia de la educación plurilingüe", y se subrayó que los 
alumnos en Cataluña terminan la educación obligatoria con un buen dominio del catalán y el 
castellano. 

España es Estado parte de la Carta desde 2001. Se han comprometido con ese texto 25 de los 
47 países miembros del Consejo de Europa. Entre los que no lo han ratificado están Francia, 
Portugal, Bélgica, Rusia o Turquía. 

 

Communication from the CM to the Parliamentary Assembly – Presentation by Mr 
Benedetto Della Vedova, Undersecretary of State of the Ministry of Foreign Affairs and 
International Co-operation of Italy / Communication du CM à l’Assemblée 
Parlementaire – Présentation par M. Benedetto Della Vedova, Sous-secrétaire d’État 
au ministère italien des Affaires étrangères et de la Coopération internationale 

 

Представитель МИД Италии: Звучат призывы к поиску примирения между 
Азербайджаном и Арменией за столом переговоров [26-01-2022]   Azertag 

Я хотел бы высказать свое оптимистичное и реалистичное мнение о Парламентской 
Ассамблее Совета Европы, потому что армянский депутат говорит, что эта организация 
регрессировала. Мы знаем, что в нынешний исторический период были трудности для 
Европы, а также для многосторонности и всех многосторонних организаций. Верно то, что 
в странах, выбравших путь построения правового и демократического государства, в 
период кризиса наблюдаются попытки отказаться от эффективных мультилатеральных 
механизмов, выступая против идеи мультилатерализма. Если мы откажемся от 
многосторонности как подхода к поиску решения кризиса путем переговоров, то мы 
отступим, а не продвинемся вперед. 

Как сообщает АЗЕРТАДЖ, об этом сказал заместитель государственного секретаря 
Министерства иностранных дел и международного сотрудничества Италии Бенедетто Делла 
Ведова в рамках председательства этой страны в Комитете министров в ответ на 
провокационный вопрос армянского депутата на зимней сессии. 

«Я хорошо понимаю разочарование во многих регионах мира. Знаю, что есть страны, 
которые хорошо осознают свою ответственность, но не могут найти выход из конфликта и 
кризиса. Мы находимся здесь для того, чтобы напомнить о нашей общей воле не 
отказываться от диалога, верховенства закона, справедливости, международного права. 

Что касается вашего вопроса, то хотел бы напомнить, что стороны подписали заявление о 
прекращении огня в 2020 году. Звучат призывы к поиску примирения между 
Азербайджаном и Арменией путем мира и переговоров. Урегулированием конфликта 
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занимался не Совет Европы, а сопредседатели Минской группы ОБСЕ. Они должны 
заниматься освобождением заключенных, о которых вы говорите, в гуманитарных целях. 

Однако это не мешает Совету Европы играть важную роль. Мы готовы оказать содействие 
в принятии мер по достижению мира, включая меры по укреплению доверия. Мы должны 
уделять внимание соблюдению сторонами общих норм прав человека, закрепленных в 
Европейской конвенции о правах человека. Некоторые вопросы, связанные с правами 
человека в конфликте, были переданы в Европейский суд. Когда Армения и Азербайджан 
стали членами Совета Европы, они обязались найти мирное решение конфликта. В связи с 
этим обе страны должны действовать соответственно и выполнять свои обязательства». 

 

Опять знак равенства между Арменией и Азербайджаном в ПАСЕ в вопросе 
невозвращения Азербайджаном армянских военнопленных [26-01-2022]   Aravot 

На пленарном заседании Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) от имени 
Комитета министров выступил заместитель государственного секретаря Министерства 
иностранных дел и международного сотрудничества Италии Бенедетто Делла Ведова. 
Наряду с другими вопросами представитель армянской делегации в ПАСЕ, член фракции 
«Айастан» Армен Геворкян задал вопрос касательно армянских военнопленных , которых 
Азербайджан отказывается возвращать. Армен Геворкян напомнил, что уже прошло более 
года и трех месяцев, как армянские военнопленные находятся в Азербайджане и отметил: 
это ненормально, когда граждане одного государства-члена Совета Европы незаконно 
удерживаются в другом государстве, тоже являющемся членом структуры. «Именно 
Азербайджан нарушил территориальную целостность и суверенитет Республики Армения, 
не вывел свои войска с суверенной территории Республики Армения. Президент Ильхам 
Алиев в своих публичных выступлениях выдвинул новые требования, новые 
территориальные амбиции. Это поведение государства-члена Совета Европы — страны, 
имеющей обязательства перед Советом Европы. Господин заместитель госсекретаря, как вы 
думаете, когда наши делегаты увидят эффективность деятельности нашей организации в 
вопросе прекращения такого агрессивного поведения со стороны некоторых государств-
членов?» Прежде чем ответить на вопрос, Бенедетто Делла Ведова отметил, что 
пессимистический намек армянского делегата на самом деле реалистичен. 

Затем, касаясь вопроса об армянских военнопленных, он сказал. «Согласно договору о 
прекращении огня от 2020, 2021 года, все вовлеченные стороны призваны работать для 
стабильного, мирного урегулирования конфликта между Арменией и Азербайджаном. 
Поэтому призываю обе стороны не предпринимать действий, которые могут ухудшить 
ситуацию, привести к дальнейшим страданиям людей. Урегулирование конфликта не 
является обязанностью Совета Европы и не входит в его мандат, но сопредседатели 
Минской группы и Минская группа могут рассчитывать на мою полную поддержку. Они 
также ответственны за освобождение лишенных свободы граждан и решение гуманитарных 
вопросов. Однако Совет Европы играет важную роль. Наша организация готова облегчить 
боль, вызванную конфликтом, помочь в осуществлении мер по укреплению мира, включая 
программы укрепления доверия». 

Бенедетто Делла Ведова заявил: мы должны убедиться, что все стороны соблюдают 
основные права человека, в том числе закрепленные в Европейской конвенции о правах 
человека. 

В связи с этим он отметил, что многие жалобы, связанные с конфликтом, находятся на 
рассмотрении Европейского суда по правам человека. Он напомнил, что Армения и 
Азербайджан, вступив в 2001 году в Совет Европы, взяли на себя обязательство найти 
мирное урегулирование конфликта. Поэтому он напомнил, что обе страны должны 
оставаться верными своим обязательствам. 
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Debate: The role of the media in times of crisis / Débat: Le rôle des médias en temps 
de crise 

 

Rapport om mediernas roll i kristider: Skött sig i stort sätt väldigt bra [27-01-
2022]   Sveriges Radio 

Den moderata riksdagsledamoten Annicka Engblom från Blekinge har skrivit en rapport om 
medias roll i kristider. 

Under tisdagen presenterades och diskureades rapporten i Europarådet. 

"Jag uppfattar svensk media - både public service och privat sådan - att man hållit sig neutral 
och bidragit till en debatt där medborgaren både kunnat få information men också tagit del av 
olika åsikter", förklarar Annicka Engblom. 

Audio 

 

Олег Волошин вновь поднял в ПАСЕ вопрос нарушения свободы слова в 
Украине [27-01-2022]   MIGnews.com.ua  

Народный депутат Украины от фракции ОППОЗИЦИОННАЯ ПЛАТФОРМА - ЗА ЖИЗНЬ, член 
украинской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы Олег Волошин в 
очередной раз на международном уровне поднял вопрос нарушения свободы слова в нашей 
стране. 

Вчера, 25 января, парламентарий принял участие в дебатах по докладу, подготовленному 
членом ПАСЕ от Швеции, председателем подкомитета Ассамблеи по вопросам СМИ и 
информационного общества Анникой Энгблом и посвященному роли медиа в условиях 
кризиса. Дебаты состоялись в рамках январской части сессии ПАСЕ 2022 года, которая 
проходит в эти дни в гибридном формате в Страсбурге. 

Депутат Верховной Рады Украины Олег Волошин в своем выступлении затронул проблему 
применения украинскими властями незаконных санкций по отношению к СМИ, которая 
особо остро стоит в нашей стране на фоне текущего кризиса безопасности на континенте. 

"В Украине за год незаконными санкциями закрыли пять телеканалов и несколько ведущих 
интернет-изданий, которые давали площадку для призывов к миру и компромиссам с 
Россией. И кто-то в Европе удивляется, почему вдруг Киев и Москва оказались на грани 
войны", - подчеркнул Олег Волошин. 

Парламентарий напомнил о практике внесудебной расправы со стороны украинского 
правительства над оппозиционными СМИ, вследствие которой только за 2021 год была 
остановлена работа ведущих информационных телеканалов "112 Украина", NewsOne и ZIK, 
прекращено полноценное эфирное вещание телеканалов "Первый независимый" и UkrLive, 
а также были заблокированы интернет-порталы "Страна.ua", "Шарий.net". 

Олег Волошин подчеркнул, что средства массовой информации действительно играют 
особенно важную роль в условиях конфликтов как инструмент, способный объективно 
доносить позицию той или иной стороны, помогать находить точки соприкосновения между 
ними, таким образом сглаживая острые углы и способствуя урегулированию кризисных 
ситуаций. Все это, по мнению парламентария, не только не находит поддержки, но и жестко 

https://sverigesradio.se/artikel/rapport-om-mediernas-roll-i-kristider-skott-sig-i-stort-satt-valdigt-bra
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отрицается нынешними украинскими властями вопреки всем основополагающим принципам 
демократии, среди которых ключевое место занимает принцип свободы слова. 

 

Нигяр Арпадараи: Совет Европы находится в серьезном кризисе [27-01-
2022]   1news.az 

Депутат Нигяр Арпадараи поделилась на своей странице в Facebook обсуждениями зимней 
сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы. Одним из ключевых обсуждений стал 
отчет «Роль медиа во времена кризиса». 

Представляем вниманию читателей опубликованный ею пост. 

«Текст отчета – крайне реакционный, фактически продвигающий цензуру и использование 
медиа в качестве инструмента правительств. 

В резолюции отсутствуют прямые и косвенные ссылки на важность защиты свободы слова 
и роли медиа в качестве инструмента подотчетности правительств и корпораций. 

Вместо этого используется набор туманных терминов, целью которых является ограничение 
свободы слова. 

Ключевым термином, используемым в отчете, стал «информационный беспорядок» – 
эвфемизм, который фактически призывает к наведению «информационного порядка», то 
есть к цензуре. Роль медиа представлялась как роль пропагандистов, которые должны 
убедить население в том, что решения правительств правильные. 

Дискуссия напоминала текст из «1984» Оруэлла, когда докладчики говорили одно, 
подразумевали другое, Double Speak. 

Самым удивительным стало то, что основными адвокатами отчета были представители 
западноевропейских делегаций, те самые, которые без устали критикуют состояние со 
свободой слова в Восточной Европе. 

В своем выступлении я указала, что данный отчет противоречит базовым принципам Совета 
Европы и его миссии. 

Совет Европы находится в серьезном кризисе, и это отражает ситуацию с самой 
панъевропейской идеей. Никто никому не доверяет, страны голосуют по такому же 
принципу, как и на «Евровидении», – каждый за своих. 

При этом основная миссия СЕ, защита прав человека, теряется. Именно благодаря этому 
становятся возможными такие отчеты, в которых явно проглядываются откровенно 
«левацкие» взгляды его авторов, пропагандирующих государственный контроль над медиа 
и цензуру. 

Во время недавних дискуссий по поводу нашего медийного закона был ряд критических 
замечаний, но то, что я прочла вчера, не идет ни в какое сравнение с этим. 

Это не просто предмет для критики, а признаки надвигающегося коллапса свободы слова в 
Европе». 

Нигяр Арпадараи к сказанному приложила и свое выступление в ПАСЕ. 
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Λουκαϊδης στο ΣτΕ: Η πανδημία έφερε έξαρση ψευδών ειδήσεων [26-01-2022]   Cyprus 
News Agency , Offsite News 

Σημαντικός ο ρόλος συμβατικών και διαδικτυακών μέσων για αξιόπιστη πληροφόρηση σε 
περιόδους κρίσης, λέει ο Λουκαΐδης 

Ο Βουλευτής Γιώργος Λουκαΐδης επισήμανε ότι η έντονη κοινωνική πόλωση για το θέμα του 
μαζικού εμβολιασμού προέκυψε λόγω της έλλειψης εμπιστοσύνης των πολιτών στους χειρισμούς 
των Κυβερνήσεων και της αμφισβήτησης των ευρημάτων της επιστημονικής κοινότητας. Σε 
παρέμβασή του, την Τρίτη, ο κ. Λουκαΐδης είπε επίσης ότι παρατηρήθηκε σημαντική αύξηση της 
ρητορικής μίσους, της στοχοποίησης και του στιγματισμού συγκεκριμένων και 
περιθωριοποιημένων κοινωνικών ομάδων, γεγονός που, όπως ανέφερε, εγκυμονεί σοβαρούς 
κινδύνους για τις δημοκρατικές κοινωνίες. 

Όπως ανακοίνωσε η Βουλή ο κ. Λουκαΐδης προέβη στην επισήμανση στο πλαίσιο των εργασιών 
της Συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) και της 
συζήτησης με θέμα τη σημασία του ρόλου των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης (ΜΜΕ) σε περιόδους 
κρίσης. 

Σημειώνοντας τον σημαίνοντα ρόλο που πρέπει να διαδραματίζουν τα ΜΜΕ στην παροχή έγκαιρης 
και αξιόπιστης πληροφόρησης, ειδικότερα σε περιόδους κρίσης, ο κ. Λουκαΐδης αναφέρθηκε 
ειδικότερα στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης ως σημαντικό εργαλείο για τον δημόσιο διάλογο που 
διεξάγεται σε σχέση με την πανδημία COVID-19 και τη διαχείριση της υγειονομικής κρίσης από 
τις Κυβερνήσεις. 

Επισήμανε πως συνεπεία της πανδημικής κρίσης, παρατηρήθηκε έξαρση των ψευδών και 
παραπλανητικών ειδήσεων, οι οποίες προκαλούν σύγχυση και υπονομεύουν την εμπιστοσύνη των 
πολιτών στους επιστημονικούς θεσμούς και την ιατρική κοινότητα.   

Ο κ. Λουκαΐδης σημείωσε την ανάγκη για ουσιαστική συμβολή των συμβατικών και διαδικτυακών 
μέσων επικοινωνίας στη δημοκρατικοποίηση της γνώσης και στην υποχρέωση για αποτελεσματική 
αντιμετώπιση της έξαρσης της παραπληροφόρησης και της διάδοσης ψευδών ειδήσεων και 
θεωριών συνωμοσίας.   

Αφού ανέφερε ότι καθίσταται επιτακτική η άσκηση υπεύθυνης δημοσιογραφίας και η 
αναπαραγωγή αξιόπιστων πληροφοριών, ώστε το κοινό να είναι σε θέση να λαμβάνει σωστές 
αποφάσεις, υπογράμμισε τη σημασία στενότερης συνεργασίας μεταξύ των δημόσιων αρχών, των 
ΜΜΕ και του ακαδημαϊκού κόσμου, ώστε να καλλιεργηθεί κλίμα εμπιστοσύνης προς τους θεσμούς 
και περιβάλλον υγειούς διαλόγου, συμπερίληψης, αλληλοσεβασμού και ανεκτικότητας σε 
διαφορετικές απόψεις, διαφάνειας και τεκμηριωμένων αποφάσεων. 

 

Сенатор РФ представил ПАСЕ поправки об ответственном отношении СМИ к правам 
человека [26-01-2022]   RIA Novosti  

Член делегации РФ, сенатор Андрей Епишин представил на сессии ПАСЕ поправки об 
ответственности СМИ за распространяемые новости, соблюдение прав человека. 

На пленарном заседании Парламентской ассамблеи Совета Европы был рассмотрен доклад 
"Роль СМИ в периоды кризиса". Сенатор представил Ассамблее поправки российской 
делегации к проекту резолюции этого документа. 

"Три из предложенных нами поправок были приняты. Мы считаем важным, чтобы все 
производители и распространители информации, включая СМИ и интернет-посредников, 
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вели себя ответственно и соблюдали права человека при создании и публикации новостей", 
- пояснил Епишин суть предложений делегации РФ. 

Он рассказал, что резолюция к докладу о роли СМИ в периоды кризиса призвана "дать 
правительствам руководящие принципы поведения в информационной сфере в условиях 
кризиса, а не просто обозначать проблему". 

В свою очередь, сенатор Александр Башкин отметил, что ряд СМИ зачастую используются 
как инструменты политической конфронтации. "Авторитетные издания и каналы разжигают 
милитаристскую истерию. Повседневно мы встречаемся с попытками их давления на 
общество и правительства - с навязыванием образа врага и модели поведения с ним", - 
заявил он на сессии ПАСЕ. 

По его словам, сейчас лидеры крупных государств, ответственные политики в различных 
странах осознают опасность эскалации конфликтов в мире, демонстрируют готовность 
обсуждать накопленные вопросы, искать пути выхода из кризиса в отношениях. "Но 
некоторые СМИ демонстрируют безответственный подход, тиражируя теории заговоров и 
подстрекательские дискурсы", – сказал Башкин. 

 

Debate: Football governance - business and values / Débat: La gouvernance du 
football - les affaires et les valeurs 

 

CAF Comments and Supports FIFA President Gianni Infantino’s Council of Europe 
Speech [31-01-2022]   European Gaming Industry News 

By George Miller 

The President of the Confederation Africaine de Football (“CAF”) Dr Patrice Motsepe received 
cellphone calls yesterday from numerous football Presidents of African nations supporting the 
speech that FIFA President Gianni Infantino delivered at the Council of Europe on Wednesday 26 
January 2022; as the speech was in line with previous CAF resolutions. 

Several commentators unfortunately seem to have misunderstood and misinterpreted President 
Infantino’s speech. He stated that football is one of the tools that should contribute to the 
economic and social development and upliftment of many Africans and also to building a better 
future and dignity amongst many people on the African Continent. President Infantino did not 
say that the FIFA World Cup every 2 years will stop Africans from crossing the Mediterranean 
Sea. 

The leadership of the 54 African football nations that are members of CAF have at previous 
meetings expressed their unanimous support for the FIFA World Cup taking place every 2 years 
due to the developmental and upliftment benefits to Africa and the developing world. 

CAF and the African football community are aware that if African governments, domestic and 
global businesses and investors and other development and social partners do not significantly 
contribute, to the provision of quality education, jobs, health services and other infrastructure 
facilities and create an inclusive and better future for the poor, and particularly Africa’s 
approximately 300 million youth between the ages of 15 and 25; Africa will experience periods 
of consistent and sustained political and social instability and uprisings as well as migrations of 
millions of people within and outside the African Continent, seeking a better and brighter future. 
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It is in this context that football is seen in Africa as an important tool and partner for 
governments, investors, philanthropists and the domestic and global football community in 
contributing to improving the living conditions of the poor and building an inclusive and bright 
future for the people of Africa and particularly the youth. 

CAF appreciates the partnership and commitment of FIFA and President Infantino to the 
development and growth of football in Africa and the world. 

 

Poslanici PSSE o Crnoj Gori: Političari da ne naglašavaju polarizaciju [29-01-
2022]   Vijesti , Danas , Nova.rs 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope (PSSE) usvojila je danas Rezoluciju kojom se, u delu o 
Crnoj Gori, pozivaju sve partije i lideri da ne naglašavaju polarizaciju, već da pomognu da se 
njen intenzitet smanji. 

Rezolucija je bazirana na izveštaju o monitoringu država članica Saveta Evrope, predstavnika 
danske delegacije u PSSE Mihaela Astrupa Jensena. 

U Rezoluciji se navodi da je PSSE zabrinuta zbog sve veće polarizacije crnogorske političke scene 
oko pitanja nacionalnog identiteta i da je Crna Gora do sada uspela u velikoj meri da ograniči 
takve tenzije. 

Pozdravljena je konstruktivna saradnja vlasti i Venecijanske komisije na razmatranju izmena i 
dopuna Zakona o državnom tužilaštvu i Nacrta zakona o tužilaštvu za organizovani kriminal i 
korupciju. 

Parlamentarna Skupština, međutim, napominje da zamena svih članova Tužilačkog saveta i 
imenovanje pet novih članova iz redova uglednih pravnika prostom većinom u parlamentu 
predstavljaju rizik za nezavisnost TS. 

"Zato poziva crnogorski parlament da obezbedi da pet novih članova TS iz redova uglednih 
pravnika bude imenovano na osnovu njihove kompetencije i da se smatraju politički neutralnim", 
piše u nacrtu. 

U Skupštini je 29. decembra prostom većinom izabrano pet novih članova Tužilačkog saveta iz 
reda uglednih pravnika i NVO sektora. 

PSSE je u aprilu 2021. godine usvojila Rezoluciju o postmonitoring dijalogu s Crnom Gorom, na 
osnovu izveštaja koizvestilaca za Crnu Goru. 

Ocenjeno je da u četiri oblasti, koje su u Rezoluciji identifikovane kao "prioritetne", a to su 
nezavisnost pravosuđa, poverenje u izborni proces, situacija u medijima i borba protiv korupcije, 
napredak nije bio dovoljno opipljiv da bi se dijalog priveo kraju. 

 

Parlamentarna skupština SE poziva političare u Crnoj Gori da smanje polarizaciju [29-
01-2022]   FoNet , N1 Info 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope usvojila je rezoluciju kojom se, u delu o Crnoj Gori, 
pozivaju sve partije i lideri da ne naglašavaju polarizaciju, već da pomognu da se njen intenzitet 
smanji. 
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Rezolucija je bazirana na izveštaju o monitoringu država članica Saveta Evrope, predstavnika 
danske delegacije Mihaela Astrupa Jensena, prenosi TVCG. 

U rezoluciji se navodi da je PSSE zabrinuta zbog sve veće polarizacije crnogorske političke scene 
oko pitanja nacionalnog identiteta i da je Crna Gora do sada uspela u velikoj meri da ograniči 
takve tenzije. 

Pozdravljena je konstruktivna saradnja vlasti i Venecijanske komisije na razmatranju izmena i 
dopuna Zakona o državnom tužilaštvu i Nacrta zakona o tužilaštvu za organizovani kriminal i 
korupciju. 

Parlamentarna Skupština, međutim, napominje da zamena svih članova Tužilačkog saveta i 
imenovanje pet novih članova iz redova uglednih pravnika prostom većinom u parlamentu 
predstavljaju rizik za nezavisnost tog tela. 

Zato poziva crnogorski parlament da obezbedi da pet novih članova TS iz redova uglednih 
pravnika bude imenovano na osnovu njihove kompetencije i da se smatraju politički neutralnim. 

 

Zatišje pred buru u Crnoj Gori, PS Saveta Evrope poziva stranke da ne naglašavaju 
polarizaciju [29-01-2022]   RTS 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope je zabrinuta zbog toga što se politička polarizacija u 
Crnoj Gori koncentriše oko pitanja nacionalnog identiteta. Iz Demokratske Crne Gore, iz čijih 
redova je predsednik Skupštine Aleksa Bečić, kažu za RTS da se zalažu za potpisivanje 
Temeljnog ugovora sa SPC i da je to principijelan stav. 

Dok Crna Gora čeka rasplet političke krize vlade Zdravka Krivokapića, dodatno "podgrejane" 
zbog pitanja potpisivanja Temeljnog ugovora sa SPC, Parlamentarna skupština Saveta Evrope u 
Rezoluciji poziva sve partije i lidere u Crnoj Gori da ne naglašavaju polarizaciju, već da pomognu 
da se njen intenzitet smanji. 

U rezoluciji se navodi zabrinutost zbog sve veće polarizacije crnogorske političke scene oko 
pitanja nacionalnog identiteta. 

Stranačka nadmetanja u Crnoj Gori traju svih ovih dana, a predstavnici partija sastali su se juče 
sa patrijarhom Porfirijem, koji je saopštio da je siguran da će ugovor biti potpisan čim se 
normalizuju političke prilike. 

Momo Koprivica, potpredsednik Demokratske Crne Gore, iz čijih redova je predsednik Skupštine 
Aleksa Bečić, kaže za RTS da se oni zalažu za potpisivanje Temeljnog ugovora i da je to 
principijelan stav, jer su sve druge verske zajednice to potpisale, pa bi nepotpisivanje sa SPC 
bila neka vrsta diskriminacije. 

Smatra da je bilo određenih političkih upliva kako bi se oduzeo legitimitet vladi i da je to bilo 
igranje sa jednom ozbiljnom stvari. 

"Niko nema pravo da odbije potpisivanje Temeljnog ugovora sa jednom vladom, koja je spremna 
da ga potpiše i koja je na kraju izglasala ugovor na svojoj sednici, samo zato što se sviđa ili ne 
sviđa jedan premijer", istakao je Koprivica. 

Moglo bi se reći da je danas zatišje pred buru, koja se očekuje od početka februara. 



Revue de presse - Press Review 207 

 

 

Naime, u Skupštinu Crne Gore prethodnih dana stigle su četiri inicijative o kojima će se 
raspravljati 3. i 4. februara: o nepoverenju Vladi, što traži URA, o smeni potpredsednika vlade 
Abazovića - što traži premijer, ali i o inicijativi Vlade za skraćenje mandata Skupštini i zahtevu 
opozicije za smenu predsednika parlamenta Alekse Bečića. 

 

Infantino demantuje da je u Kataru nastradalo 6.500 radnika [29-01-2022]   RTS 

Predsednik Međunarodne fudbalske federacije Đani Infantino demantovao je da je više od 6.500 
radnih imigranata nastradalo tokom izgradnje stadiona u Kataru za potrebe Mundijala. 

Istraga Međunarodne organizacije rada otkrila je da je 2020. godine u Kataru umrlo ili poginulo 
više od 50 građevinskih radnika. 

"U stvarnosti, umrle su tri osobe, ali i te tri su previše", rekao je Infantino tokom izlaganja u 
Savetu Evrope u Strazburu. 

Takođe, povređeno je više od 500 ljudi, a dogodilo se više od 35.000 manjih nesreća. 

Početkom 2021. godine britanski Gardijan objavio je cifru od 6.500 žrtava. 

Tu ne spadaju samo žrtve koje su stradale tokom izgradnje stadiona, već i puteva, hotela i ostale 
infrastrukture. 

Velika vrućina i loši životni uslovi su takođe odneli brojne živote, prenosi Gardijan. 

Predsednik Fife tvrdi suprotno i kaže da su uslovi rada za radnike u Kataru na nivou onih u 
Evropi. 

 

Инфантино отново отрече големия брой загинали при строителството на 
стадионите в Катар [29-01-2022]   Trud.bg 

Автор: Христина Колева 

Президентът на Международната футболна централа (ФИФА) Джани Инфантино отрече, че 
повече от 6500 работещи имигранти са били убити по време на строителството на 
стадионите в Катар за Световното първенство. Разследването на Международната 
организация на труда разкри, че през 2020 г. в Катар са убити над 50 строителни 
работници, но Инфантино отрече това. 

- Реално трима загинаха, но и тези трима са твърде много - каза Инфантино по време на 
представянето си в Съвета на Европа в Страсбург. 

Международната организация разкри още, че над 500 души са ранени. Тази информация 
беше публикувана и от британския Guardian в началото на 2021 г., който обяви, че са убити 
близо 6500 жертви, като това са не само жертвите, загинали при строежа на стадионите, 
но и на пътища, хотели и друга инфраструктура, свързана с първенството. Голямата жега и 
лошите условия на живот също са отнели много животи, съобщи "Гардиън". 

Президентът на ФИФА твърди обратното и казва, че условията на труд за работниците в 
Катар са на нивото на тези в Европа. 
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Gianni Infantino, de intentar cambiar el fútbol a escandalizar por su opinión de los 
inmigrantes [29-01-2022]   El Español 

El presidente de la FIFA tuvo que rectificar tras dar a entender que un Mundial bienal frenaría 
las muertes de refugiados. 

Gianni Infantino ha pasado de querer cambiar la organización del fútbol actual a ponerse en el 
centro de los focos por unas polémicas declaraciones. El presidente de la FIFA es el gran defensor 
e impulsor de un Mundial cada dos años que no cuenta con el respaldo de algunas federaciones 
e incluso Estados. Por ello, intentó convencer al gran público desde el estrado del Consejo de 
Europa. Su discurso, sin embargo, acabó dando la vuelta al mundo por la inconsistencia de sus 
palabras. 

El suizo aseguró que el "fútbol no es un mero deporte", sino que tiene que ver "con el país, con 
el corazón". "No podemos decirle al resto del mundo que nos den dinero y buenos jugadores, y 
que vean el fútbol por la tele", defendió orgulloso Infantino. "Hay que darles esperanza de que 
no tengan que cruzar el Mediterráneo para poder tener quizás una vida mejor". Una frase en 
relación a los inmigrantes fallecidos en las aguas del mediterráneo en la huida de sus respectivos 
países que no gustó. 

El mismo Infantino se dio cuenta de que había errado en el peor momento posible. La FIFA tuvo 
que emitir una rectificación y su presidente dio un paso atrás después de haber dado la vuelta 
al mundo con sus declaraciones. La habitual excusa de las palabras "malinterpretadas y sacadas 
de contexto" sirvió como defensa para el dirigente suizo. Sin embargo, fue consciente de que se 
vincularon sus declaraciones con la defensa del Mundial cada dos años. 

"Este fue un comentario general, que no estaba directamente relacionado con la posibilidad de 
jugar una Copa Mundial de la FIFA cada dos años", subrayó intentando escapar. Pero las 
palabras han quedado grabadas e Infantino ha abierto una polémica imprevista e innecesaria. 
Además, justo en su proyecto estrella: el de cambiar el calendario del deporte mundial para el 
torneo de selecciones. 

Gianni Infantino, acompañado de nombres respetados en el fútbol como Wenger, anunció hace 
poco su intención de establecer el Mundial de fútbol cada dos años. Una propuesta rechazada 
por algunas federaciones como la UEFA, pero que según la FIFA puede suponer un aumento de 
"4.400 millones de dólares en el primer ciclo de cuatro años". 

Problemas judiciales 

Infantino se ha tenido que enfrentar a numerosos conflictos desde su llegada en 2016. Sobre 
todo teniendo en cuenta que representaba el perfil renovador y de limpieza de gestión en una 
FIFA manchada de corruptelas. 

Los problemas no tardaron en llegar y tras ser reelegido en 2019, en 2020 se vio con un conflicto 
con la fiscalía suiza. Estos le investigaron por unas reuniones con el fiscal Michael Lauber, lo que 
se vio como una forma de trato de favor para el dirigente. La Comisión de Ética de la FIFA le 
respaldó y el caso no afectó al puesto de Infantino. Igualmente, tampoco parece que vaya a 
sufrir con el conocido Aesol Gate, el caso investigado por presuntamente no haber respetado la 
patente del famoso espray que emplean los colegiados. 

Su vínculo con África 

Pese a la polémica de sus declaraciones, la realidad es que Infantino ha intensificado la acción 
de la FIFA en África. Sin ir más lejos, una de sus grandes ideas es establecer una especie de 
Superliga en todo el continente para que los mejores clubes sigan creciendo y se den a conocer. 



Revue de presse - Press Review 209 

 

 

Una competición que lleva tiempo cuajándose y que ha coincidido con la complicada Superliga 
Europea. 

Además, el presidente de la FIFA también ha trasladado en reiteradas ocasiones su deseo de 
juntar a los principales equipos de Europa con los de África o América. Una conexión en los 
terrenos de juego con el objetivo de que los clubes con millones de aficionados puedan conocer 
de cerca otros rivales de menor popularidad. Todo este trabajo puede haber pasado 
desapercibido. Y las declaraciones realizadas ante el Consejo de Europa no han ayudado a 
reforzar su agenda con el fútbol africano. 

 

Caf supports Fifa president Infantino's statement on biennial World Cup and African 
migrants [29-01-2022]   Goal.com 

By Taiye Taiwo 

On Wednesday, the head of the world football governing body delivered a controversial speech 
at the Assembly of the Council of Europe 

The Confederation of African Football (Caf) has backed the statement made by Fifa president 
Gianni Infantino which suggested that a biennial World Cup ‘will give hope to Africans so that 
they don't need to cross the Mediterranean Sea in order to find better life but more probably 
death in the sea’. 

The statement generated arguments on social media on Wednesday but Caf explained Infantino’s 
thoughts after its members from various African countries called president Patrice Motsepe to 
support the point. 

Caf, on Friday, said the idea of having the World Cup every two years instead of four will boost 
the economic and social upliftment of people in Africa. 

The statement read: “The President of the Confederation of African Football (Caf) Dr Patrice 
Motsepe received cellphone calls yesterday from numerous football Presidents of African nations 
supporting the speech that Fifa President Gianni Infantino delivered at the Council of Europe on 
Wednesday 26 January 2022; as the speech was in line with previous Caf resolutions. 

“Several commentators, unfortunately, seem to have misunderstood and misinterpreted 
President Infantino’s speech. 

“He stated that football is one of the tools that should contribute to the economic and social 
development and upliftment of many Africans and also to building a better future and dignity 
amongst many people on the African continent. 

“President Infantino did not say that the Fifa World Cup every two years will stop Africans from 
crossing the Mediterranean Sea.” 

The continent’s football governing body also reiterated its stance for a biennial World Cup and 
the unifying role football plays which could help youth development and improve the standard 
of living in Africa. 

“The leadership of the 54 African football nations that are members of Caf have at previous 
meetings expressed their unanimous support for the Fifa World Cup taking place every 2 years 
due to the developmental and upliftment benefits to Africa and the developing world,” it 
continued. 
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“Caf and the African football community are aware that if African governments, domestic and 
global businesses and investors and other development and social partners do not significantly 
contribute, to the provision of quality education, jobs, health services and other infrastructure 
facilities and create an inclusive and better future for the poor, and particularly Africa’s 
approximately 300 million youth between the ages of 15 and 25; Africa will experience periods 
of consistent and sustained political and social instability and uprisings as well as migrations of 
millions of people within and outside the African continent, seeking a better and brighter future. 

“It is in this context that football is seen in Africa as an important tool and partner for 
governments, investors, philanthropists and the domestic and global football community in 
contributing to improving the living conditions of the poor and building an inclusive and bright 
future for the people of Africa and particularly the youth." 

 

Jenseits von Afrika [29-01-2022]   Welt am Sonntag 

Patrick Krull 

Wenn wir den Präsidenten des Fußball-Weltverbandes richtig verstanden haben, und an sich 
konnte der krude Unsinn von Fifa-Boss Gianni Infantino keine andere Interpretation erfahren, 
dann kommen die Bootsflüchtlinge aus Afrika nach Europa, um dort endlich mal guten Fußball 
sehen zu können. Sie machen sich also mit Kind und Kegel auf, setzen sich in überfüllte und 
oftmals nicht seetaugliche Kähne und landen dann beispielsweise in Italien, um dort mit ihrem 
sauer Ersparten ins Stadion zu pilgern und ihrem Leben durch ein Spiel, es könnte das des SSC 
Neapel gegen Inter Mailand sein, einen Sinn zu geben. 

Infantino legte vor dem Europarat in Straßburg in dieser Woche dar, warum der Rhythmus der 
Weltmeisterschaften geändert werden müsse. Alle zwei statt vier Jahre, das forciert er ja gerade. 
Als er über die Vorteile sprach, sagte er auch: "Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass 
sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden 
- aber wahrscheinlich den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben. 
Nicht, indem wir wohltätig sind, sondern indem wir alle teilhaben lassen." 

Geldgier zu kaschieren gehört ja geradezu zur Jobbeschreibung eines jeden Fifa-Präsidenten. 
Das aber unter dem Deckmantel des Wohltäters für die Welt zu kleiden, ist selbst für einen 
Weltverbandschef eine neue Stufe der Skrupellosigkeit. 

Das habe er ja gar nicht so gemeint, sagt der 55 Jahre alte Schweizer nun. Auch so ein altes 
Fifa-Muster: Alles werde aus dem Kontext gerissen. Doch wer Gandhi mimen will, der darf am 
Ende des Rührstücks eben nicht als Infantino demaskiert werden. 

 

La CAF vient (encore) au secours d'Infantino [29-01-2022]   Orange Sport 

La Confédération africaine de football a apporté son soutien au président de la FIFA, Gianni 
Infantino, dont les propos devant le Conseil de l'Europe avaient fait scandale. 

Gianni Infantino a fait le buzz et pas le bon ce mercredi à l'occasion d'un discours prononcé 
devant le Conseil de l'Europe pour défendre son projet de Coupe du monde tous les deux ans. 
Ce grand dessein, le successeur de Sepp Blatter veut en faire le socle d'un nouveau 
développement du continent africain, a-t-il dit en substance, avant de déraper franchement. "[Je 
souhaite] donner de l'espoir aux Africains pour qu'ils ne soient plus obligés de traverser la 
Méditerranée pour trouver, peut-être, une vie meilleure ou plus probablement la mort en mer", 
a osé dire Infantino, logiquement taillé en long, en large et en travers sur les réseaux sociaux. 
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Et pourtant... À en croire un communiqué publié vendredi par la CAF, le président de la FIFA 
serait soutenu par tout un continent et aurait été simplement victime d'un procès d'intention. 
"Plusieurs commentateurs semblent malheureusement avoir mal compris et mal interprété le 
discours du Président Infantino. Il a en substance déclaré que le football est l'un des outils qui 
devrait contribuer au développement économique et social et à l'amélioration de la situation de 
nombreux Africains, et constituer un levier pour offrir un avenir meilleur et plus de dignité à de 
nombreuses personnes sur le continent africain. Le président Infantino n'a pas dit que la Coupe 
du monde de la FIFA organisée tous les deux ans empêcherait les Africains de traverser la 
Méditerranée", assure la CAF. Et de réaffirmer le soutien au projet de Coupe du monde tous les 
deux ans, et son attachement aux vertus du football pour le développement du continent. La 
Fifrafrique se porte comme un charme... 

 

Foot et argent: la bourde de Gianni Infantino à propos des africains [29-01-
2022]   Financial Afrik 

Hué récemment au Cameroun à l’ouverture de la Coupe d’Afrique des Nations (CAF), Gianni 
Infantino, président de la Fédération internationale de football association (FIFA), n’est 
décidément pas le dirigeant le plus adulé en Afrique. Son dernier discours sur le « futur du 
football », prononcé mercredi 26 janvier 2022 devant le Conseil de l’Europe, a débouché sur une 
perle: « organiser la coupe du monde tous les deux ans donnerait de « l’espoir » aux africains 
et les dissuaderait de traverser la Méditerranée ». Depuis cet impair, le patron de la planète 
foot, via des agences de communication, se défend d’avoir parlé ainsi, invoquant à sa décharge 
des « propos mal interprétés ». Voici ce qu’il a dit lors de son discours de 15 minutes. 

« ...Je comprends qu’en Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine, parce que les 
meilleurs joueurs jouent en Europe », mais il convient de penser « au reste du monde (…) qui 
ne voit pas les meilleurs joueurs, qui ne participe pas aux compétitions de haut-niveau », a 
déclaré Infantino devant l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) à Strasbourg. 
Nous devons les inclure, nous devons trouver des moyens d’inclure le monde entier, de donner 
de l’espoir aux Africains afin qu’ils n’aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver 
peut-être une vie meilleure, mais plus probablement la mort dans la mer. Nous devons donner 
des opportunités, et nous devons donner de la dignité, non pas en faisant la charité, mais en 
permettant au reste du monde de participer« , a déclaré le dirigeant italo-suisse. 

La polémique n’en finit pas d’enfler, Gianni Infantino multipliant les tweets et les tentatives 
d’expliquer des propos qu’il estime sortis de leurs contextes. 

Le projet d’une coupe du monde tous les deux ans est farouchement combattue par les 
européens et les sud-africains mais soutenu par les 54 fédérations africaines de football. 

 

CAF Comments and Supports FIFA President Gianni Infantino’s Council of Europe 
Speech [29-01-2022]   African Business , Ventures Africa 

The President of the Confederation Africaine de Football (“CAF”) Dr Patrice Motsepe received 
cellphone calls yesterday from numerous football Presidents of African nations supporting the 
speech that FIFA President Gianni Infantino delivered at the Council of Europe on Wednesday 26 
January 2022; as the speech was in line with previous CAF resolutions. 

Several commentators unfortunately seem to have misunderstood and misinterpreted President 
Infantino’s speech. He stated that football is one of the tools that should contribute to the 
economic and social development and upliftment of many Africans and also to building a better 
future and dignity amongst many people on the African Continent. President Infantino did not 
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say that the FIFA World Cup every 2 years will stop Africans from crossing the Mediterranean 
Sea. 

The leadership of the 54 African football nations that are members of CAF have at previous 
meetings expressed their unanimous support for the FIFA World Cup taking place every 2 years 
due to the developmental and upliftment benefits to Africa and the developing world. 

CAF and the African football community are aware that if African governments, domestic and 
global businesses and investors and other development and social partners do not significantly 
contribute, to the provision of quality education, jobs, health services and other infrastructure 
facilities and create an inclusive and better future for the poor, and particularly Africa’s 
approximately 300 million youth between the ages of 15 and 25; Africa will experience periods 
of consistent and sustained political and social instability and uprisings as well as migrations of 
millions of people within and outside the African Continent, seeking a better and brighter future. 

It is in this context that football is seen in Africa as an important tool and partner for 
governments, investors, philanthropists and the domestic and global football community in 
contributing to improving the living conditions of the poor and building an inclusive and bright 
future for the people of Africa and particularly the youth. 

CAF appreciates the partnership and commitment of FIFA and President Infantino to the 
development and growth of football in Africa and the world. 

 

Football must kick Infantino out [29-01-2022]   Irish Daily Star 

By Robert Baker 

THERE HAS been a lot of disquiet about Gianni Infantino’s bizarre analysis, with his recent 
remarks to the Council of Europe. 

This is the man who is leading the beautiful game, who, callously to justify FIFA’s greed-fest, 
tried to convince a session at the parliamentary assembly that playing a World Cup every two 
years might stop African migrants from finding “death in the sea.” 

Yes, of course the normal clarifications have taken place, but the fact that he is still in a job is 
testament to how greed has silenced everyone. 

So much money is invested in paying for the next expensively assembled, politically correct FIFA 
brainstorm. 

It’s Arsene Wenger (left) who is leading the ‘Future of Football’ project, which is promoting the 
barmy suggestion to hold the World Cup biennially. 

But has Arsene Wenger talked this week about how he has demanded an apology from Infantino 
after his nonsense claptrap? 

No, everyone seems to have gone very quiet because, trust me, when top football officials go 
anywhere, it’s five-star treatment. 

Courage 

And self-interest dictates that no one has the courage to stand up against the nonsense, because 
FIFA buy off all the big names. 
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Future of Football my arse. 

It won’t be a great future until the Infantinos of this world are given the boot and the Arsene 
Wengers stop trying to remain relevant at the expense of common sense and demand that multi-
millionaire football legends only get involved for no fees and no expenses. 

The only reason Infantino wants a World Cup every two years is because it might mean an extra 
€5 billion to FIFA. 

You just couldn’t make it up. 

 

CAF to the rescue: Africans say Infantino’s migrant saving comment was 
‘misinterpreted’ [30-01-2022]   Inside World Football 

The Confederation of African Football (CAF) and several African FA presidents have came out in 
support of FIFA president Gianni Infantino’s controversial speech at the Council of Europe last 
week when he suggested the staging of biennial World Cups would provide a solution to the 
African migrant crisis. 

His comments were met with barrage of ridicule worldwide from commentators, human rights 
organisations, NGOs and fans, from newspapers to social media. 

CAF, however, has expressed support for Infantino saying in a statement late on Friday that “Dr 
Patrice Motsepe received cellphone calls yesterday from numerous football Presidents of African 
nations supporting the speech that FIFA President Gianni Infantino delivered at the Council of 
Europe on Wednesday 26 January 2022; as the speech was in line with previous CAF 
resolutions”. 

The statement went on to say that “Several commentators, unfortunately, seem to have 
misunderstood and misinterpreted President Infantino’s speech. He stated that football is one of 
the tools that should contribute to the economic and social development and upliftment of many 
Africans and also to building a better future and dignity amongst many people on the African 
Continent. President Infantino did not say that the FIFA World Cup every 2 years will stop 
Africans from crossing the Mediterranean Sea”. 

Word for word the CAF statement is correct. What Infantino actually said is: “We need to find 
ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t need to cross the 
Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death in the sea. We need 
to give opportunities, to give dignity. Not by charity but by allowing the rest of the world to 
participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it.” 

Immediately after his statement social media, not surprisingly, erupted. FIFA reacted on Twitter 
saying that its president’s remarks had been taken out of context. Infantino made no comment 
or clarification of his words. 

CAF was the first and to date has been the only confederation to endorse Zurich’s proposed 
biennial revolution. CAF boss Motsepe has been a close and generally reliable ally of Infantino, 
whose help was fundamental in getting the South African billionaire elected by acclamation in 
the confederation’s presidential elections in 2021. 
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CAF backs Infantino after controversial comments on African migrants [30-01-
2022]   Inside the Games 

By Liam Morgan 

The Confederation of African Football (CAF) has thrown its support behind Gianni Infantino after 
the FIFA President caused controversy by claiming the biennial World Cup proposal could help 
prevent African migrants from finding "death in the sea". 

Infantino was widely criticised for the remarks, made during an address to the Parliamentary 
Assembly of the Council of Europe, and later insisted they had been "misinterpreted and taken 
out of context". 

"We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea," the FIFA President said. 

The CAF, which has essentially been run by FIFA for the best part of three years, said in a 
statement that "several commentators unfortunately seem to have misunderstood" Infantino's 
speech. 

FIFA President Gianni Infantino was widely criticised for his remarks at the Council of 
Europe session ©FIFA 

African football's governing body claimed its President Patrice Motsepe had received "numerous" 
calls of support for Infantino's comments from its Member Associations. 

"He stated that football is one of the tools that should contribute to the economic and social 
development and upliftment of many Africans and also to building a better future and dignity 
amongst many people on the African continent," the CAF said. 

"President Infantino did not say that the FIFA World Cup every two years will stop Africans from 
crossing the Mediterranean Sea." 

The CAF is among the few organisations to have backed the proposal to stage the men's World 
Cup every two years instead of every four. 

UEFA and CONMEBOL have threatened to boycott the tournament if the plans are pushed 
through. 

Infantino claimed at a global summit last month that the biennial World Cup would deliver an 
additional $4.4 billion (£3.3 billion/€3.9 billion) in the first four-year cycle. 

 

Blubbernder Schwurbel-Gianni [30-01-2022]   Kronen Zeitung 

Alle lauschen, wenn Gianni spricht 

Roher Karfiol ist eher ungeeignet, ungeknackte Walnüsse auch und Zwieback oder eine kalte 
Tiefkühlpizza sowieso, wenn man danach trachtet, sich etwas auf der Zunge zergehen zu lassen. 
Da ist es schon einfacher, zum guten alten Brausepulver oder zu drei Stunden lang geschmorten 
Kalbsbäckle zu greifen. Aber weit vor diesen Delikatessen rangiert unangefochten der Präsident 
eines weltumspannenden Sportverbands aus Zürich, denn nichts, aber auch wirklich nichts kann 
man sich so gut auf der Zunge zergehen lassen wie Worte des Großen Vorsitzenden Gianni 
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Infantino. Als hätte es dafür noch eines Beweises bedurft und um diesen Nimbus nicht fahrlässig 
zu gefährden, hat der gelernte Advokat vor ein paar Tagen bei einem Auftritt vor 
dem Europarat in Strasbourg mal wieder gezeigt, wo der Hammer hängt. 

Das Thema war „Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte“, aber was ein echter Walliser ist, der 
versteht es, jedes Thema so für sich umzumünzen, dass es seinem Zweck dient und dieser ist 
nun mal sein trojanisches Steckenpferd der biennal auszutragenden Fußball-Weltmeisterschaft 
inklusive dem Buhlen um Zustimmung, insbesondere bei den afrikanischen Landesverbänden. 
In der Manier eines drittklassigen Kaffeefahrt-Rheumadeckenverkäufers schwafelte GI so allerlei 
über Ungleichgewicht im Fußball und verstieg sich schließlich zu der Aussage „Wir müssen die 
gesamte Welt miteinbeziehen. Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über 
das Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können oder, 
wahrscheinlicher, den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben.“ 

Jetzt könnte man ratlos die Stirn in Falten legen und darüber sinnieren, was ein neuer WM-
Modus mit weltweiten Migrationsbewegungen zu tun hat, kann es aber auch bleiben lassen, denn 
das Geblubber eines Spitzenfunktionärs, der allen Ernstes faselt: „Die Arbeitsbedingungen in 
Katar sind vergleichbar mit denen in Europa.“ möchte man gar nicht verstehen. Schade nur, 
dass bald die Winterspiele anstehen und nicht das Sommerpendant, denn da hätte man 
Infantino, wenn man sich seine wortreichen Ausflüchte nach der Rede zu Gemüte führt, dass 
„bestimmte Bemerkungen“ aus dem Zusammenhang gerissen worden seien und „dass die 
allgemeinere Botschaft in meiner Rede war, dass jeder in einer Entscheidungsposition in der 
Verantwortung steht, zur Verbesserung der Situation der Menschen auf der ganzen Welt 
beizutragen“, in der Disziplin „Zurückrudern“ zweifellos zu den Top-Favoriten zählen müssen. 

 

От кого и от чего скрывается в Катаре президент ФИФА Джанни Инфантино? [30-
01-2022]   Ekho Moskvy 

Джанни Инфантино с октября прошлого поменял место жительства: переехал в Доху. 
Арендовал дом, перевез семью, отправил в школу детей. А объяснил переезд в Катар тем, 
что ему необходимо быть ближе к стране, которая примет следующий чемпионат мира. 

Для начала – простой вопрос: как президент ФИФА руководит из Катара цюрихским офисом, 
в котором, на всякий случай, 1200 сотрудников? Особенно с учетом того, что лично 
преданный Инфантино генсек организации Фатма Самура – скажем так, «картонная» 
фигура. Совершенно очевидно, что футбольный Катар не нуждается в плотном контроле со 
стороны ФИФА, а уж тем более – в личном присутствии президента Большой конторы. 
Стадионы к ЧМ-2022 давно готовы, инфраструктура в основном в порядке, с финансами 
полный шоколад – оргкомитет ЧМ и Футбольная ассоциация Катара много раз подтверждали 
свою самодостаточность. 

На вопрос есть ответ. Дело в том, что из Дохи выдачи нет. А выдача как бы назревает: с 
назначением двух новых специальных прокуроров в Швейцарии в отношении Инфантино 
активизировалось уголовное расследование. Ульрих Ведер и Ханс Маурер должны 
продолжить дело, приостановленное в конце апреля 2021-го в связи с отстранением 
спецпрокурора Штефана Келлера. 

*** 

Как Инфантино стал президентом ФИФА? Чтобы получить об этом представление, нужно 
коротко вернуться в недавние смутные времена. 

В конце мая 2015 года система ФИФА взорвалась: федеральная прокуратура Швейцарии и 
судебные органы США инициировали антикоррупционное расследование. Полицейские 
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рейды, громкие заявления, аресты высокопоставленных лиц – грохнуло так, что шеф ФИФА 
Зепп Блаттер через несколько дней объявил об отставке. 

С преемником все вроде было ясно: конечно, действующий президент УЕФА Мишель 
Платини. Для Инфантино, который служил генеральным секретарем УЕФА, перемещение 
босса на вершину футбольной власти фактически означало конец собственной карьеры. 
Платини в последние года три стал относиться к швейцарцу с недоверием. Дорога в ФИФА 
Джанни была заказана. Более того, новый президент УЕФА, кто бы им ни стал вместо 
Платини, наверняка продвинул бы на должность генсека свою креатуру. 

Но все сложилось иначе. 23 июля 2015 года в один из швейцарских банков неожиданно 
поступил прокурорский запрос на движение средств по счетам Платини. Ответ 
катапультировал Мишеля в пропасть, а не на вершину власти: подтверждение перевода 
ему от ФИФА двух с лишним миллионов франков весной 2011 года. 

*** 

Суть: с 1998 года по 2002-й Платини числился консультантом президента ФИФА Блаттера, 
и оплачивалась его работа достойно. В 1999 году стороны подписали контракт, по которому 
ежегодный гонорар Платини составлял 300 тысяч швейцарских франков. Деньги 
выплачивались в срок и в полном объеме, но в 2002-м сотрудничество закончилось: 
Платини под патронажем Блаттера начал строить собственную карьеру. Получил, в 
частности, пост вице-президента Французской федерации футбола, стал членом исполкома 
ФИФА, главой технического комитета, вошел в оргкомитет ЧМ-2006. 

А через восемь лет, в 2011 году, действующий (с 2007-го) президент УЕФА Платини принял 
от Блаттера добавку в размере еще 2 миллионов франков. Фишка в том, что никаких 
соглашений о дополнительных выплатах Платини в бухгалтерии ФИФА не обнаружилось: 
договаривались, дескать, устно, по-джентльменски. При этом в скором времени Блаттер в 
третий раз успешно переизбрался на пост президента ФИФА, а победу ему обеспечили 
голоса УЕФА под приглядом Платини. 

*** 

Всплывшее в самый нужный момент, за четыре месяца до выборов президента ФИФА, «дело 
о двух миллионах» стоило двум биг-боссам мирового футбола многолетнего бана, и это был 
судьбоносный момент. В феврале 2016-го на смену Блаттеру пришел не Платини, а 
Инфантино. Которого, в свою очередь, вскоре заподозрили в несанкционированных 
контактах с судебной системой Швейцарии, из-за которых рухнули карьеры Блаттера и 
Платини. 

Загадочные отношения породили со временем множество вопросов. Стало известно, 
например, о трех секретных встречах Инфантино с федеральным прокурором Лаубером в 
2016 и 2017 годах, которые в итоге стоили Лауберу работы. С 2016 года президент ФИФА 
неоднократно проводил тайные встречи, предпочитая роскошный бернский отель 
Schweizerhof, который принадлежит эмиру Катара и рядом с которым находится посольство 
Катара. Но это, наверное, очередное совпадение… 

Суть порочной связи между судебной властью и футбольным олигархом должен был 
раскрыть специальный следователь Штефан Келлер. Но Келлера уволили ввиду 
«предполагаемой предвзятости». С тех пор досье на Инфантино и Лаубера подвисло. 

И вот дело разморожено. Правда, некоторые эксперты опасаются, что дуэт 
свеженазначенных следователей не пойдет до конца, затормозит процесс, и ответ на вопрос 
«вступил ли Инфантино в должность противозаконно, с судебной помощью?» вновь не 
будет получен. Тем более что из Дохи, еще раз подчеркнем, выдачи нет. 
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Впрочем, маски давно сорваны. Правосудие Швейцарии на протяжении многих лет 
позволяло руководителям ФИФА экспортировать коррупцию. Джанни всегда действует как 
хулиган, покрывая разного рода отщепенцев, в том числе и в России. Многие национальные 
ассоциации дорого платят не только деградацией футбола – честные и принципиальные 
люди порой рискуют жизнями, расплачиваясь за трусость швейцарской судебной системы. 
Эти многолетние процессы – настоящее издевательство над правосудием. 

*** 

Так что вопрос «почему президент ФИФА решил постоянно проживать именно в Катаре?» 
звучит наивно, а аргументы пресс-службы ФИФА – расплывчато. Ни один президент ФИФА 
никогда лично не переезжал на постоянной основе в место проведения мероприятия: 
официальная должностная инструкция не указывает на такую необходимость. Даже 
наоборот: после вынужденного ухода Блаттера функции президента перевели с 
оперативной на представительскую роль. 

«Инфантино ведет себя как беженец», - считает дедушка Блаттер. А тем временем беженец 
Инфантино намерен, судя по всему, вообще удалить центральный офис ФИФА со всеми его 
1200 сотрудниками из Швейцарии. К примеру, отдел соревнований ФИФА, насчитывающий 
около 100 человек, уже переехал в Париж, в великолепный Hotel de la Marine, в котором 
правящая семья Катара хранит уникальную частную коллекцию произведений искусства. 

Все дороги ведут в Катар или есть альтернатива? В теории – есть. Головной офис можно, к 
примеру, переместить в Москву. Щедро спонсирующий различные футбольные проекты 
«Газпром» вряд ли откажет в гостеприимстве старому другу. Но здесь вступают в игру более 
прозаические вещи. Например, если в адрес Джанни будут отправлены судебные повестки, 
это чревато запросами о юридической помощи. Практика последних лет показывает, что 
Катар отлично справляется с подобными запросами: он их просто игнорирует. Есть ли такие 
ресурсы у «Газпрома»? 

*** 

А как обстоят дела у президента ФИФА в других странах мира? Тоже неважно. 

Недовольство Джанни растет в Китае, который с подозрением смотрит на лысого 
проходимца, обещавшего провести в Поднебесной чемпионат мира 2030 года. Но обещать 
– не значит жениться. Настал момент, когда в Китае узнали, что страны Персидского залива 
имеют больше шансов принять ЧМ-2030, потому что денег там можно отхватить немеряно. 
Связи между Китаем и ФИФА стремительно рушатся. 

На церемонии открытия проходящего сейчас Кубка африканских наций в столице Камеруна 
Яунде, едва прозвучало имя Инфантино, по стадиону прокатилась волна протеста – 
отголосок заявления, сделанного Инфантино на заседании Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы в Страсбурге: 

- Мы должны дать африканцам надежду на то, что им не придется пересекать на утлых 
лодках Средиземное море, чтобы получить возможно жить лучше. 

То есть, в переводе на понятный язык фактов, давайте спасать бедных африканцев, 
позволяя им чаще участвовать в чемпионатах мира и, соответственно, получать дотации от 
ФИФА. Поразительное лицемерие! Даешь больше миллиардов для бизнеса, чтобы 
отчаявшиеся люди, оставшиеся без еды, работы и будущего, не бежали с континента и не 
погибали в смертельно опасных межконтинентальных рейдах. 

Как низко можно пасть, используя ради корыстных планов столь болезненную тему. Просто 
невероятно. 
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*** 

А главное, Инфантино давно в жестких контрах с Европой и Южной Америкой – из-за 
постоянных нападок на их внутренние прибыльные соревнования. 

За приключениями «нового катарского» молча наблюдает высокооплачиваемый сотрудник 
ФИФА Арсен Венгер, некогда один из сильнейших тренеров мирового футбола, который 
усердно помогает боссу продвигать идею нового формата чемпионата мира. Молча – в том 
числе потому что каждое слово может вызвать вопросы о предыдущем помощнике 
Инфантино, бельгийце Стивене Мартенсе, который тоже находится в поле зрения 
криминалистов. 

Мартенс – один из 57 чиновников, тренеров и судей, которым брюссельская прокуратура 
намерена предъявить обвинения в рамках операции «Чистые руки». Он начал сотрудничать 
с ФИФА в 2017 году, несмотря на то, что в свое время покинул Королевскую бельгийскую 
футбольную ассоциацию из-за финансового скандала. Обвинения в адрес экс-гендиректора 
и других первых лиц касаются офшоров, чрезмерных премий и волнующего вопроса: 
почему ассоциация потратила 61 млн евро на ЧМ-2014 в Бразилии, а внутренняя проверка 
показала, что финансовый год закончен с минусом 200 тысяч евро? Вскоре после этого 
Мартенс ушел. 

Работа Мартенса имела большое значение для Инфантино: бельгиец вместе с Венгером 
должен был воплотить мечту о чемпионате мира в непрерывном цикле, то есть раз в два 
года. Теперь проект можно смело назвать провальным: Европа (УЕФА) и Южная Америка 
(КОНМЕБОЛ) ни в коем случае не будут подыгрывать Инфантино. Главное, чего он добился: 
расколол вверенную ему организацию на два враждующих лагеря. Точнее, углубил раскол, 
потому что отношения ФИФА, в частности, с УЕФА в последнее время и без того далеки от 
идеальных. Александер Чеферин, глава УЕФА, занявший свой пост при деятельной 
поддержке Инфантино, - не просто оппонент, а личный враг Джанни. 

Европейцы уже выслали навстречу Джанни разведотряд в составе шести национальных 
ассоциаций (Норвегия, Швеция, Финляндия, Дания, Исландия и Фареры), которые в случае 
удвоения формата ЧМ пригрозили выходом из ФИФА, а Чеферин заявил: 

- Со всей серьезностью прошу ФИФА не настаивать на проведении голосования по этой 
теме. Последствия для футбола могут быть ужасающими. Не думаю, что организовать 
подобное голосование – разумная идея. 

Чтобы ФИФА ощутила крепость альянса УЕФА и КОНМЕБОЛ, было объявлено о том, что в 
середине 2022 года состоится товарищеский матч между чемпионом Европы Италией и 
чемпионом Южной Америки Аргентиной, и это только начало сотрудничества на новом, 
бросающим вызов ФИФА уровне. Кроме того, две ассоциации намерены открыть общий офис 
в Лондоне. Своего рода мини-ФИФА. Альтернативная версия. 

В любом случае аргументация Чеферина и стоящих за ним сил на порядок более прозрачна 
и понятна. Международный календарь и без того перенасыщен – раз. Неизбежна 
девальвация двух главных титулов, ЧМ и ЧЕ, - два. Ломка соревновательной структуры, 
пересечение высших футбольных форумов с другими крупнейшими событиями вроде 
Олимпийских игр – три. Деньги важны, но они точно не важнее спортивной составляющей 
– четыре… 

*** 

Новоявленный катарец одинок. Друзей у него не прибавляется, враги точат зубы, а 
швейцарская система правосудия вполне может рассчитывать на новые интересные факты 
к следующему избирательному конгрессу ФИФА, который состоится в 2023 году. 
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В конце концов, Инфантино был абсолютно прав, заявив в своем выступлении в Страсбурге: 
«Что мы даем миру – так это эмоции!». Эмоций вокруг дел, которые проворачивает Джанни, 
действительно хоть отбавляй. 

 

African football’s indecisive leaders must accept the blame for Olembe tragedy [30-
01-2022]   The Guardian , The Observer 

By Jonathan Wilson 

Caf cannot sit above the carnage and casually brush off responsibility nor become Gianni 
Infantino’s Fifa plaything 

Even in his first press conference after Monday’s disaster at the Stade Olembé in which eight 
fans died, Patrice Motsepe, the president of the Confederation of African Football, was looking 
to shift the blame. He convened a commission to investigate the causes – it was expected to 
report on Friday, but is yet to do so – but the avoidance of corporate responsibility had begun 
already. 

There was the gate that was “inexplicably” shut. And that, almost certainly, was the direct cause 
of the buildup of people and the surge towards the open gate that knocked down a temporary 
barrier and led to people being trampled on. Whoever didn’t open that shut gate will take the 
blame. 

Motsepe also spoke of fans without tickets. Nobody seems to doubt that is true, but neither is it 
provable – and the stadium was not full to capacity (although it was probably full beyond the 
supposed 80% cap imposed because of Covid); the problem was not the number of fans but 
their distribution. A photograph taken well before kick-off shows clearly the problem of a handful 
of police trying to check a growing crowd of thousands 20 yards or so in front of the fence where 
the tragedy occurred. 

But there are causes and there are causes. “Security,” Motsepe said, “is the responsibility of the 
local organising committee and it is not Caf’s responsibility. Caf’s responsibility is to advise. Caf 
has no legal obligation and has no responsibility and should not be blamed. But we are partners 
and it’s not time to point fingers.” 

Yet he had already done so twice. 

It’s easy – and not untrue – to say the cause is a basic one of crowd control. There has been 
talk that yet another perimeter fence had been planned but not built, and of the need for security 
checks to be conducted more quickly (in Douala on Saturday, they were more complex and 
slower), and perhaps there is merit in both points, but the fundamental issue was that too many 
people turned up at the same place at the same time. 

There may have been soldiers in that area, but looking menacing with an AK47 is of little use – 
and neither would the rooftop snipers who suddenly appeared on Saturdayyesterday have been 
– when what was needed was to divert large numbers of people away from the south entrance 
to the east and north. 

Clearly, the local organisers must bear responsibility for that. But then, how many major football 
matches are held in Cameroon? How often do their authorities have to deal with crowds of 
60,000? There were 25,000 at Cameroon’s last home World Cup qualifier, and 10,000 at the one 
before that – and both of those were played not in Yaoundé but in Douala. It’s Caf that hosts 
tournaments every two years and Caf that has the experience; it cannot sit above the carnage 
and casually brush off responsibility. 
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There have been suggestions from insiders that Motsepe has been appalled by the 
disorganisation and lack of leadership he has found at Caf. It has never been the most efficiently 
run governing body, mired in infighting and corruption, but things clearly got worse since Issa 
Hayatou’s 29-year reign came to an end with defeat to Ahmad Ahmad in a presidential election 
in 2017. 

Ahmad was forced to resign after corruption charges last year and is serving a Fifa-imposed two-
year ban from football, with Motsepe, a South African mining tycoon, elected unopposed as his 
replacement. He was the candidate favoured by the Fifa president, Gianni Infantino, and the 
global governing body’s influence within Caf is growing. 

That may, in time, lead to World Cup-style efficiencies, but it must also be a serious concern. 
Caf should exist to run and promote African football, not as a voting bloc to support Infantino 
and his schemes. Infantino was at the Council of Europe this past week, explaining the “need to 
find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t need to cross 
the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death in the sea”. 

A worthy aim, no doubt, but he was clearly talking in the context of staging the World Cup every 
two years, a plan that may have the support of Caf, or at least the presidents of various vocal 
federations, but does not seem popular at all among anybody else in African football: delegates, 
coaches, players, journalists or fans. 

It’s easy to see why Infantino supports a biennial World Cup: he thinks it would raise more 
revenues for Fifa (although exactly how much is disputed) and would be a strike against Uefa in 
their wrangle for political control over the game. But just as it would diminish the Euros, so it 
would diminish the Cup of Nations – and it’s very hard to see how that benefits African football 
as a whole. 

There 24 teams playing in a major tournament of decent standard every two years; who benefits 
if that is overshadowed by a global tournament that, following the model for the expanded 2026 
World Cup would feature nine African sides every two years? Certainly not teams such as the 
Gambia, Burkina Faso, Equatorial Guinea and Comoros, who have lit up this Cup of Nations and 
shown how the African middle is rising even if the traditional giants have plateaued. 

But the truth is that the Cup of Nations is a success despite Caf and not because of it. It’s hardly 
a new phenomenon, but at every turn the tournament is mismanaged, from the poor 
accommodation endured by the Gambia and other teams to the dithering and ultimately aborted 
attempt to play the final minutes of Mali against Tunisia after the referee blew early for full time, 
to the abject media facilities in Douala, to the appalling fact that two and a half years after the 
tournament was scheduled to kick off, the Stade Olembé is still unfinished – and, unless more 
money is found to pay contractors, will remain so. 

There is a culture of indecisiveness and inaction and that creates an environment in which 
tragedies such as Monday’s can occur. Caf may, as Motsepe claimed, bear no legal responsibility, 
but it cannot simply blame somebody else, move on and forget what has happened. 

 

Gianni Infantino's far-fetched comment about a World Cup every two years finds 
support and criticism [30-01-2022]   IOL 

By Herman Gibbs 

Gianni Infantino's far-fetched comment that a World Cup every two years will help prevent 
African migrants from dying at sea, has attracted criticism and support from the football 
international community. 
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The FIFA president Infantino has been campaigning for a World Cup every two years, rather than 
four years, as is the current cycle. A few days ago, Infantino was addressing the Parliamentary 
Assembly of the Council of Europe (PACE) in France and spoke about the value of a World Cup 
every two years. 

Several FA presidents of CAF affiliates have come out in support, and this has been in keeping 
with their stance at an extraordinary meeting just over seven months ago. CAF affiliates voted 
overwhelmingly in favour of a World Cup every two years. They felt that there would be 
developmental and upliftment benefits to Africa and the developing world. 

In Europe, UEFA president Aleksander Čeferin said this was not the time for extravagant World 
Cup proposals like a World Cup every two years. 

"There is no room for interpretation or negotiation. It's 'No' to extravagant World Cup proposals. 
But 'Yes' to working together to protect and strengthen our model that works in the interest of 
European football and society," said Čeferin. 

Infantino said the world needs to think about ways of stopping Africans from trying to reach 
Europe in search of a better life. 

"We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea," said Infantino. 

"This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do we 
want to do for the future of our football. 

"I think about the rest of the world, and the vast majority of Europe, then we have to think 
about what football brings. Football is about opportunity, about hope, about the national teams. 

"We cannot say to the rest of the world give us your money but watch us on TV. We need to 
include them (Africans)." 

"We need to give opportunities, to give dignity. Not by charity but by allowing the rest of the 
world to participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it." 

On Saturday, Infantino said his comments were misunderstood. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries," said 
Infantino. 

"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

This year, in less than a month, more than 50 000 people have made the crossing from Africa 
into various parts of Europe. 

 

Gelson Fernandes difende Infantino [28-01-2022]   Corriere del Ticino 

L’ex nazionale svizzero Gelson Fernandes si è schierato a difesa del presidente della FIFA Gianni 
Infantino dopo che quest’ultimo ha tenuto un discorso al Consiglio d’Europa che ha fatto molto 
discutere. L’ex calciatore ha scritto su Twitter: «Per essere onesti, abbiamo la responsabilità di 
dare speranza ai ragazzini: bambine e bambini di tutto il mondo. E ciò in ambito sportivo, 
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culturale, del turismo, ... Nel mondo, al momento, non tutti hanno le stesse opportunità. Se 
ognuno di noi facesse un piccolo gesto sono sicuro che potrebbe contribuire». 

Ricordiamo che per perorare la causa del Mondiale ogni due anni, Infantino aveva detto davanti 
al Consiglio d’Europa che la maggiore frequenza della manifestazione avrebbe influito 
positivamente sul problema della migrazione dall’Africa all’Europa. Il presidente della FIFA ha 
poi spiegato che le sue parole sono state fraintese. 

 

Where Do We Stand? Football Fans and European Sport Policy  [28-01-2022]   SD 
Europe 

Following the support for the involvement of supporters in football governance structures by the 
European Parliament, Council of Ministers and Council of Europe in their recent sports policy 
resolutions, a position espoused by SD Europe, we sat down with Dr Borja García, Senior Lecturer 
in Sport Policy (Loughborough University, UK), EU sport policy expert and SD Europe Advisory 
Board member. 

We asked Borja to offer his interpretation of the recent resolutions, what they actually mean and 
what the wide political support for fan involvement actually means for the future. 

Recently, we have seen the European Parliament Sports Report, the draft resolution by the 
Council of the European Union and yesterday’s report for the CoE by Lord Foulkes all back 
supporter involvement in the running of the game. They all call for more fan involvement in 
decision-making in chime with SD Europe’s mission. 

Do these interventions all work in the same direction? Are they a result of growing 
commercialisation, the Super League threat and the COVID-19 pandemic? And what exactly is 
the European Model of Sport? How does SD Europe fit in? 

"The second part of 2021 saw a flurry of political activity in Europe discussing the values that 
should underpin the regulation and organisation of European sport. Three key documents have 
been adopted by different European institutions: the European Parliament, the Council of the 
European Union, and the Council of Europe. The latter, we should remember, is not part of the 
European Union, but an intergovernmental international organisation (think of the UN of Europe). 
Whereas the documents are complex, broadly speaking the three institutions were reflecting on 
similar questions: How should sport be organised in Europe? Which values does European society 
want to protect in sport? Do we need to act in order to protect some of the values we, as 
Europeans, cherish and care for in sport? Their answer is, perhaps unsurprisingly, similar. These 
political documents clearly identify community values in European sport, with a call to protect 
the sociocultural and educational role of sport in society, the importance of sporting merit over 
economic prowess in sporting competitions, and the need to ensure democracy and transparency 
in sport at all levels. 

In fairness, this has been debated since the 1990s, but in the last few years it has seemed 
slightly dormant because more attention was paid to developing policies in more specific issues, 
such as promoting physical activity, fighting discrimination in and through sport, or combating 
doping. In a way, the organisational and institutional status-quo was relatively accepted, whilst 
policy makers and sport organisations seemed to be more interested in other "wicked issues" 
that were relevant for sport and wider public policy. This is not to say that there was no 
discussion about the governance model of sport in Europe, as for example the role of supporters 
was mentioned often, but it did not feature at the top of the political agenda. This certainly 
changed in 2021, and whereas it is not possible to identify a single reason for this change, there 
is no doubt that the announcement of the European Super League was what we academics call 
a "focusing event". It was very telling how the vice-president of the European Commission, 
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Margaritis Schinas, called for the protection of the European Model of Sport within hours of the 
Super League being announced. 

All three documents mentioned above discuss to some extent, some more than others, the 
concept of the European Model of Sport. Interestingly, one of the main conclusions when reading 
those declarations is that the so-called European Model of Sport is rather difficult to define. The 
Council of Europe, for example, chooses not to use those words, whereas both the Parliament 
and the Council admit that this is a little bit of a moving target. What is, therefore, the European 
Model of Sport? Does it even exist if the institutions are not able to find consensus? In my view, 
yes there is a European Model of Sport or, at the very least, a way to approach sport that is 
specifically European and has some important characteristics that deserve protection. This does 
not mean, however, that there is a single European model of sport governance, and that is a 
very important distinction! The European Model of Sport (let’s use the expression until we find 
a better one) has two different dimensions, and this is very important. On the one hand, it is 
defined by a set of values such as sporting merit, promotion and relegation in open competition, 
sociocultural identity, community links, solidarity, democracy and transparency. On the other 
hand, the model is defined by governance structures that should implement, develop and protect 
these values. Supporters and their representative organisations, such as SD Europe, are 
important for both dimensions. On the one hand, supporters are one of the most important 
elements for ensuring the sociocultural and community links of sport. But, moreover, supporters 
are fundamental for contributing to transparency and democracy. Thus, think of football 
supporters in the same way you would think of the relevance of citizens for your local council. 
On the other hand, if supporters are to fulfil their potential in nurturing the values of the EMS, 
they need to have a recognised and formal role in the governance structures of the game. They 
cannot be mere consumers, in the same way that citizens cannot be mere consumers of their 
local council decisions." 

The European Institutions have adopted various sports reports in the past: the Parliament’s 
Belet-, Fisas- and Takkula reports, and the Commission’s White Paper on Sport. They all were 
positive about democratically run clubs and stakeholder involvement, but have they had an 
actual impact? 

"As mentioned above, the debate about the EMS has appeared at different times since the 1990s. 
The resolutions of the Parliament, Council and Council of Europe have not been adopted in a 
vacuum. All European institutions have attempted to define what sport they want Europe to 
have, and how it should be organised. In some of the previous reports and declarations football 
took a central stage, especially the European Parliament report of Belgian MEP Ivo Belet, whereas 
others tried to approach sport in a wider sense. However, there was a common feature in all of 
them: a concern about the lack of appropriate governance and management standards in sport 
in general, and football in particular. European institutions have insisted since the 1990s that 
they do not want to regulate and legislate how sport should be organised, but that they will have 
to do it if governance levels do not improve. A permanent request of EU institutions is that 
representative stakeholders should be involved in decision-making. Past EP, Commission and 
Council reports insisted that supporters will improve democracy and transparency in football, 
hence protecting the European Model of Sport. However, the documents tended to fall short of 
formally requesting the inclusion of supporters in decision-making structures, something a bit 
surprising given the very positive tone towards supporters. In a way, we need to understand 
previous declarations as incremental stages that were paving the way to what happened in 2021, 
which was accelerated due to the Super League." 

What do these reports actually mean if they have no legal weight? What is their individual impact 
and do they carry a collective leverage? Do they increase pressure? Could you put it in the 
context of the UEFA Convention? 

"It is worth remembering  that neither the past declarations, nor even the ones adopted in 2021 
are legally binding. They are all political declarations calling on the Commission, Member States, 
UEFA and other stakeholders to act. It will be unwise for federations, leagues and clubs not to 
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take steps in the direction pointed by the EU institutions, but they are not legally obliged to do 
so. Given we now find ourselves in a moment of debate about the future of European football, 
not least because of UEFA’s convention, the recent declarations increase pressure on UEFA, 
national federations, leagues and clubs to engage in meaningful debate with supporters. In my 
view, the European Parliament and the Council have now put too much pressure on UEFA not to 
formally recognise supporters in their structures in the same way they did with clubs and players. 
It remains to be seen whether UEFA choses to do this informally, using for example MoUs, or 
more formally, creating specific committees or even seats on the Executive Committee. The 
same debate should happen at the national level. In Spain, for example, the new national sports 
act should allow supporters to have voting rights in the RFEF’s AGM. Whereas the direction of 
travel is clear, we should not underestimate the conservative nature of sport organisations and 
their reluctance to change. It will take clear, concerted and constant pressure to ensure 
federations and clubs accept the change. 

One further question here is the extent to which all these discussions will permeate to the Court 
of Justice when dealing with the Super League challenge on UEFA. The Court has never rendered 
its rulings in a vacuum, and it is quite a political actor in the EU. Recent case-law suggests the 
judges do have a sensitivity towards the more sociocultural values of sport, but perhaps not as 
much as some would like them to. This is quite a difficult bet, but if you ask me today, I think 
the Court will recognise the role of UEFA as a governing body; it will probably recall the structures 
of the European Model of Sport, but at the same time it will tell UEFA that it needs to allow other 
rival competitions such as the Super League as long as they fulfil a set of clear, transparent and 
non-discriminatory criteria." 

What next for Brussels, football and SD Europe and other stakeholders? We keep saying that it 
seems that all stakeholders want one European football. In our view this means we all have to 
cooperate, collaborate and show real solidarity. Otherwise we will have more than one football, 
e.g. a super league! 

"The failed launch of the Super League has precipitated a debate that was long overdue: what 
football do we want in Europe? Whereas this has been discussed by academics and by supporters 
before, it has never made the top of the political agenda. I would say it never made the top of 
the football agenda either. To a certain extent, and as baffling as it might sound, it was probably 
Michel Platini who was the only top-level football administrator who dared to ask questions about 
the nature and values of European football when he launched the idea of Financial Fair Play. It 
does not mean I agree with Platini’s views or actions, but he did put some questions on the 
table. This, however, is a debate that is very easy to stage, but extremely difficult to agree on 
shared conclusions. What football do we want in Europe? Do we want to regulate, control or 
even curtail the commercial development of football? If so, who should be in charge of that 
regulation? If not, what would the consequences be? It seems to me that a fragile political 
consensus is emerging that excessive commercialisation puts the values of European sport at 
risk. However, it is a fragile consensus that not every stakeholder accepts because there is now 
a lot of global financial capital investing in European sport. Furthermore, there is no agreement 
on how to move forward to implement that possible consensus amongst those who more or less 
share a common view. 

Thus, in the absence of political action, reality marches on, and the financial sector is slowly 
penetrating football. CVC will buy part of La Liga’s commercial rights, Citigroup will provide loans 
against commercial rights for UEFA’s COVID-19 recovery fund, and we might soon see private 
equity funds acquiring large shares of competition ownership in the same way CVC did with the 
English Rugby Premiership. 

Against this background, there is a risk that football will end up in a scenario not much different 
from basketball, whereas the major European clubs were breaking away from traditional 
structures until COVID-19 arrived. If this is to be avoided, there is a need for action. It can be 
political or regulatory action, but in my view, this is unlikely to happen at EU level because there 
is no appetite in Member States to allow the EU to regulate football in the same way it regulates 
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the transport market, for example. However, the last two years have seen two historical 
developments at European level, namely the joint purchase of COVID-19 vaccines and, even 
more surprising, the EU recovery funds. These two decisions go against a very strong 
intergovernmental dynamic that has dominated Europe in the last decade. Thus, is the Super 
League strong enough a shock to change the dynamics in terms of sport policy and convince 
Member States they should allow EU legislation on football? It could, but it will be difficult in my 
view. European political institutions are, however, likely to favour and support football 
stakeholders to cooperate in order to maintain a united system of European football. It is, 
therefore, the moment for cooperation if we want to avoid an atomisation of European football 
that could follow the example of basketball. The nature of collaborative and network governance, 
though, is that decisions are normally sub-optimal and tend to be second choice. In other words, 
you do not always get what you want, and you need to make concessions in order to achieve 
some of your objectives. This will apply to all stakeholders, starting with UEFA and clubs, but 
also to supporters, I am afraid." 

What does all this mean for supporters and for SD Europe? 

"First, the good news. Supporters have demonstrated they can be a positive stakeholder, and 
their positive input has finally been recognised. I do not see how UEFA and other institutions can 
now get out of formally recognising their role. This is, for me, the most likely outcome of them 
all. But once this decision is taken, another question arises: who represents the supporters? SD 
Europe is very well placed to be one of the representative organisations, because it has the 
knowledge and the output legitimacy. That is to say, because it has earned its legitimacy with 
its good and constructive work. However, one can always question the "input legitimacy" (sorry 
for using academic jargon). In other words, the legitimacy of SD Europe can be challenged based 
on its representativeness; and this will surely be done by those who do not share SD Europe’s 
views. I, personally, think it is unfair, but realistically this can happen, and it is likely to happen. 
SD Europe needs to let its track record speak for itself. SD Europe needs to continue its work on 
the future of football. It needs to believe in its own vision articulating the structures, values and 
governance of the game. As a legitimate stakeholder, SD Europe should not be shy. It can and 
must promote its own strategic vision of future European football. SD Europe speaks on behalf 
of a supporter community that is part of that future and, therefore, it has a view on the main 
questions I put forward at the very beginning: How should football be organised in Europe? 
Which values does European society want to protect in football?" 

 

FIFA president attracts criticism for comments on African migrants [28-01-2022]   SBS 
News 

Gianni Infantino has been called out by anti-racism activists for referencing migrants who risked 
drowning in the Mediterranean in a speech delivered to the Council of Europe on 26 January. 

FIFA has said that a biennial World Cup would bring in an additional $4.4 billion in revenue for 
the organisation that could help bridge the gap between developed and less developed football 
nations. 

Video 

 

http://www.youtube.com/watch?v=-wN6vOaefuM
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Council of Europe wants to put human rights at heart of football [28-01-2022]   Agence 
Europe 

In a Resolution and Recommendation adopted yesterday, the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe calls on the football world to put human rights first. The debate and vote were 
held in the presence of FIFA President Giovanni Infantino. 

These texts formalise recommendations aimed at greater equity in the financing of football, in 
particular through a reform of the transfer market, the respect of human, social and 
environmental rights by the host countries of major events, the protection of players against 
exploitation and discrimination and, finally, the promotion of gender equality. 

In his speech, Mr Infantino said that the organisation of the World Cup in Qatar had enabled an 
evolution of labour legislation in that country, “a lot still needs to be done”. 

On the issue of transfers, he admitted that developments were still needed. In 2019, he said, 
the amount spent in this context was “about €7 billion, of which 10% went to agents and only 
1% to player training and solidarity for clubs”. 

He also proposed that the football World Cup be organised every 2 years instead of every 5 
years in order to be more inclusive, especially towards Africa, which should be given 
“opportunities” to discourage its inhabitants from risking their lives by crossing the 
Mediterranean. 

The Assembly firmly rejected this proposal, considering that it could have “disastrous 
consequences for European football”. It urged Giovanni Infantino “not to proceed without the 
agreement of European stakeholders and the IOC”.  

Original version in French by Véronique Leblanc 

 

Инфантино демантује да је у Катару настрадало 6.500 радника [28-01-
2022]   Tanjug , Dnevnik 

Председник Међународне фудбалске федерације (ФИФА) Ђани Инфантино демантовао је 
да је више од 6.500 радних имиграната настрадало током изградње стадиона у Катару за 
потребе Мундијала. 

''У стварности, умрле су три особе, али и те три су превише'', рекао је Инфантино током 
излагања у Савету Европе у Стразбуру. 

Истрага Међународне организације рада открила је да је 2020. године у Катару умрло или 
погинуло више од 50 грађевинских радника. 

Такође, повређено је више од 500 људи, а догодило се више од 35 хиљада мањих несрећа. 

Почетком 2021. године британски Гардијан објавио је цифру од 6.500 жртава. 

Ту не спадају само жртве које су страдале током изградње стадиона, већ и путева, хотела 
и остале инфраструктуре. 

Велика врућина и лоши животни услови су такође однели бројне животе, преноси Гардијан. 
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Председник ФИФА тврди супротно и каже да су услови рада за раднике у Катару на нивоу 
оних у Европи. 

 

Инфантино се правда: Говорот за мигрантите и СП на две години е погрешно 
протолкуван [28-01-2022]   Sloboden pecat 

Претседателот на Светската фудбалска федерација (ФИФА) Џани Инфантино денеска изјави 
дека неговиот говор пред Парламентарното собрание на Советот на Европа кој предизвика 
големи реакции е погрешно протолкуван. 

Инфантино во говорот зборуваше за плановите СП да се игра на две наместо на четири 
години, но и за трагедиите на мигрантите во Средоземното море и на кои им е потребна 
надеж. 

– Мораме да најдене начини да го вклучиме целиот свет, да им дадеме надеж на 
Африканците за да не мораат да го поминуваат Средоземното море во потрага по подобар 
живот и кој најчесто завршува со смрт. Мора на сите да им дадеме шанса, но тоа да го 
направиме достоинствено.  Не со давање милост, туку со тоа што ќе му овозможиме на 
остатокот од светот да учествува – рече Инфантино во својот говор кој предизвика големи 
реакции во јавноста. 

– Моите колеги од Хјуман рајтс воч секојдневно ги интервјуираат мигрантите од целиот 
свет. Пишуваме извештаи за причините поради кои ги напуштаат своите домови и никогаш 
не го споменале календарот на Светското првенство – му одговори на Инфантино, Ендрју 
Стролајн од прес- службата на Хјуман рајтс воч. 

Првиот човек на ФИФА се најде на удар и на генералниот директор на европските 
фудбалски навивачи Ронан Евен кој оцени дека Инфантино ја користи смртта на мигрантите 
во Средоземното море за даго продаде својот мегаломански проект. 
– Останав без зборови по тоа што го кажа Инфантино – рече Евен. 

Свесен дека неговиот говор предизвика бурни реакции во фудбалска Европа, Инфантино 
повторно се огласи и наведе дека неговите зборови биле погрешно протолкувани. 
– Бидејќи некои делови од мојот говор се погрешно протолкувани и извлечени од контекст, 
би сакал да разјаснам дека пораката од говорот беше дека секој што е во позиција да носи 
одлуки има одговорност да ја подобри положбата на луѓето во светот. Мојот коментар за 
мигрантите не беше директно поврзан со можноста Светското првенство да се игра на секои 
две години – се правда Инфантино. 

 

УЕФА ја поздрави поддршката на Советот на Европа за европскиот фудбалски 
модел [28-01-2022]   Nova Makedonija 

Европската фудбалска унија (УЕФА) ја поздрави поддршката на Советот на Европа за 
европскиот фудбалски модел, а резолуцијата цврсто се спротивставува на обидите за 
суперлига и ги осудува предлозите на Светската фудбалска федерација (ФИФА) за светски 
првенства на две години, пишува УЕФА на својата интернет-страница. 

Советот на Европа издаде и резолуција во која, меѓу другото, се вели: „Собранието ја 
доведува во прашање препорачливоста на планот што моментно го разгледува ФИФА за 
одржување светски првенства на две години. Сметаме дека таквата промена би имала 
катастрофални последици за европскиот фудбал, на што УЕФА и европските лиги силно се 



Revue de presse - Press Review 228 

 

 

противат. Тоа може да му наштети и на целиот спортски екосистем, бидејќи ќе ги натера 
двата главни глобални спортски настана, светското првенство и летните олимписки игри, 
да се натпреваруваат меѓу себе за медиумско покривање, а со тоа и за финансиска 
поддршка“. 

Советот ја повикува ФИФА „да не носи одлуки што потенцијално се штетни за европскиот 
фудбал и за спортот во светот без договор со европските фактори и со Интернационалниот 
олимписки комитет“. Советот на Европа ја поддржа УЕФА да остане единствено одговорна 
за организирање на европскиот фудбал и рече дека „цврсто се спротивставува на проектот 
на европската суперлига“. 

Европските институции и европскиот фудбал, како и европското спортско движење, стојат 
цврсто обединети зад нашите вредности и модел заснован на солидарност. Нема простор за 
толкување или преговори. Тоа е „не“ на себичните суперлигаши и „не“ на екстравагантни 
предлози за светски првенства. Но „да, да, да“ за да работиме заедно за да го заштитиме и 
зајакнеме нашиот модел, кој работи во интерес на европскиот фудбал и општеството – 
изјави претседателот на УЕФА, Александер Чеферин. 

 

„Wie tief kann Infantino sinken?“ [28-01-2022]   Süddeutsche Zeitung 

Dass der Fifa-Präsident bei einem Auftritt ein Plädoyer für den geplanten neuen WM-Rhythmus 
mit dem Schicksal von Mittelmeer-Flüchtlingen verknüpft, löst globale Empörung aus. Der 
Fauxpas dürfte auch dazu führen, dass sich Afrikas Fußball von ihm abwendet 

Die humanitäre Katastrophe in Afrika, Klimawandel, die gewaltige Süd-Nord-Migration über das 
trennende Mittelmeer - das sind wohl die drängendsten Probleme unserer Zeit. Jetzt dazu die 
gute Nachricht: Es gibt endlich einen, der die Lösung dafür gefunden hat: Gianni Infantino trug 
sie am Mittwoch der Parlamentarischen Versammlung des Europarates (Pace) vor: Einfach öfter 
mal eine Fußball-Weltmeisterschaft machen! Alle zwei Jahre - statt, wie bisher, alle vier. 

Was klingt wie ein Aussetzer unter bierseligen Kegelbrüdern, hörte sich in der Straßburger 
Rednerbütt so an: „Wir müssen Wege finden, um die ganze Welt einzubeziehen, um den 
Afrikanern Hoffnung zu geben, damit sie nicht mehr übers Mittelmeer kommen müssen, um 
vielleicht ein besseres Leben zu finden - oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer!“ 

Wichtig sei, erklärte der Fifa-Boss weiter, den Afrikanern „Möglichkeiten und Würde“ zu geben. 
Wie das funktioniert? Infantino will die Antwort kennen: „Nicht indem wir wohltätig sind, sondern 
indem wir alle teilhaben lassen!“ Am Fußball. 

Mehr WM-Turniere also, mehr Milliarden fürs Kickergewerbe, damit verzweifelte Menschen ohne 
Essen, Job und Zukunft nicht vom Kontinent fliehen und zu Tode kommen. An diesem Unfug 
dürfte selbst der Fifa-Boss etwas länger gebastelt haben - und die globale Empörung war 
immens. 

„Wie tief kann Infantino noch sinken?“, fragte Direktor Ronan Evain von der Fan-Vereinigung 
Football Supporters Europe. Den Tod im Mittelmeer zu instrumentalisieren, um einen 
„größenwahnsinnigen Plan“ zu verkaufen, das sei „jenseits aller Worte“. Infantinos Vorgänger 
Sepp Blatter merkte an, der Vortrag sei „weltfremd und ehrverletzend“ gewesen. Und in der 
twitternden Fußball-Community war viel von Rassismus die Rede, der hinter diesen Aussagen 
stecke. 

Derweil versuchte Infantino ob der Protestwelle, sein globalpolitisches Ideengut wieder 
einzufangen. Das sei „missinterpretiert“ und „aus dem Kontext“ gerissen worden, weil er, äh, 
eigentlich sagen wollte, „dass jeder in einer verantwortlichen Position die Verantwortung hat, 
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zur Verbesserung der Situation für Menschen auf der ganzen Welt beizutragen“. Außerdem sei 
das gar nicht auf den afrikanischen Kontinent beschränkt gewesen. 

Im Plenum hatte es vielen die Sprache verschlagen, zunächst bot niemand im Saal dem 
Weltfußball-Boss Paroli. Einem Skandalfunktionär, den die Schweizer Strafjustiz in diversen 
Fällen untersucht - und der nach Einschätzung von Branchenkennern in Sport und Justiz auch 
vor diesem Hintergrund kürzlich samt Familie nach Katar umzog, ins Gastgeberland der nächsten 
Fußball-WM (ab 25. November). 

Am Ende seines staatsmännisch verblasenen Auftritts konnte Infantino noch eine 
Ungeheuerlichkeit verbreiten, die aber in seiner neuen Heimat gut ankommen dürfte: Zur 
Menschenrechtslage im WM-Land wollte er „ein paar Dinge klarstellen“. Wenn er höre, „dass 
6500 Menschen beim Bau von Fußballstadien in Katar gestorben sein sollen, dann ist das einfach 
nicht wahr. Die richtige Zahl ist: Drei Personen starben“ - dazu zeigte er drei Finger. Jedes Leben 
sei wichtig, aber zwischen drei und 6500 liege halt ein großer Unterschied. 

Das ist zumindest eine höchst problematische Zählweise, die sich ganz ans offizielle 
Datenmaterial des Supreme Commitee (SC) in Doha anlehnt. Infantino ignoriere alle der 
sogenannten „nicht arbeitsbedingten“ Todesfälle, moniert Nicholas McGeehan von der 
Menschenrechtsorganisation Fairsquare, aber diese würden „mehr als 90 Prozent der Todesfälle 
bei SC-Projekten ausmachen“. Diese Fälle, so die NGO, würden „willkürlich und ohne jegliche 
Untersuchung der Todesursachen als ,nicht arbeitsbedingt‘ eingestuft“. 

Überdies ignoriere die Fifa alle anderen Todesfälle in Katar, von denen eine große Zahl mit dem 
Bau der kompletten WM-Infrastruktur zusammenhänge - obwohl die Fifa selbst in einem 
Grundsatzpapier 2017 anerkannte, dass sich ihre Verantwortung auf „veranstaltungsbezogene 
Infrastruktur und veranstaltungsbezogene Lieferketten“ erstreckt. 

Auch der aktuelle Bericht der Menschenrechtsorganisation Amnesty International verweist auf 
„Tausende ungeklärter Todesfälle“. Immer wieder würden bei verstorbenen jungen Männern 
Herzstillstand und „natürliche Ursachen“ diagnostiziert. Doch würden Experten bestätigen, dass 
solche Bezeichnungen keine aussagekräftigen Beschreibungen der Todesursache seien - und 
„darauf hindeuten, dass wahrscheinlich keine angemessenen Untersuchungen durchgeführt 
wurden“. 

Die Erzählungen des Neu-Katarers im Europarat verfolgte stumm ein topbezahlter Alliierter 
Infantinos, der die Idee des neuen WM-Rhythmus vorantreiben soll: Arsène Wenger. Einst als 
Trainer einer der profiliertesten Branchenvertreter, verkämpfte er sich monatelang für Infantinos 
Lieblingsprojekt; zuletzt hat man nichts mehr von ihm gehört. Wenger blieb auch in Straßburg 
stumm, wo er einst Profi war. Aber jedes Wort hätte leicht Fragen nach seinem bisherigen 
Assistenten aufwerfen können: Steven Martens. Der Belgier fehlte, er dürfte wohl gar nicht mehr 
fürs neue WM-Dauerformat trommeln. Denn die heimischen Strafbehörden haben den 
Technischen Fifa-Direktor im Visier. 

Martens gehört zu 57 Funktionären, Trainern und Referees, die die Brüsseler Staatsanwaltschaft 
im Zuge ihrer Operation „Saubere Hände“ anklagen will. Er hatte 2017 für viel Geld bei der Fifa 
angeheuert, obwohl er zuvor Belgiens Verband inmitten eines Finanzskandals verlassen musste. 
In der Anklagevorbereitung gegen den Ex-Vorstandschef des Verbandes und weitere 
Topfunktionäre geht es um Offshorefirmen, überzogene Boni sowie um die spannende Frage, 
warum der belgische Verband bei der WM 2014 in Brasilien zwar 61 Millionen Euro einnahm, 
eine interne Prüfung jedoch ergab, dass er dasselbe Jahr mit einem Minus von 200 000 Euro 
abschloss. Kurz darauf ging Martens. 

Für Infantino hatte Martens' Arbeit viel Gewicht: Der Belgier sollte, neben Wenger, den 
Wunschtraum von der Fußball-WM in Dauerschleife umsetzen. Das Projekt darf nun endgültig 
als gescheitert abgehakt werden. Europa und Südamerika würden ohnehin nicht mitspielen, und 
die Uefa teilte Stunden nach Infantinos Skandalauftritt mit, dass ihr der Pace-Konvent per 
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Resolution Rückendeckung gibt und vor potenziell „desaströsen“ Folgen der Pläne Infantinos 
warne. 

Infantinos Seenotrettung kam übrigens auch beim aktuell laufenden Afrika-Cup nicht gut an. 
Teile des Kontinentalverbandes Caf gehen ihm von der Fahne, schon bei der Eröffnungsfeier der 
Afrika-Meisterschaft in Kameruns Hauptstadt Yaounde vor zwei Wochen gellte ein Proteststurm 
durch das Stadion, als Infantinos Name fiel. Es wird einsam um den Hobby-Katarer, womöglich 
gräbt auch noch die Schweizer Strafjustiz bis zum nächsten Fifa-Wahlkongress 2023 mehr Dinge 
aus. 

Immerhin, komplett richtig lag Infantino beim Straßburger Gastspiel mit seiner 
Schlussbemerkung: „Was wir der Welt geben, ist: Emotionen!“ 

 

Zweifelhafter Samariter; FIFA-Präsident Infantino kämpft ohne Kompromisse um eine 
WM im Zweijahresrhythmus [28-01-2022]   Luxemburger Wort 

Diese Worte wurden selbst Gianni Infantino zu heikel. Nur wenige Stunden, nachdem der FIFA-
Präsident die künftige Ausrichtung der Fußball-WM mit Not und Armut in Afrika in Verbindung 
gesetzt hatte, ließ der mächtige Funktionär über den Weltverband ausrichten, das habe er gar 
nicht so gemeint. Die Geschichte vom Mittwoch in Straßburg zeigt zweierlei: Wie kompromisslos 
und vehement Infantino sein Projekt der WM im Zweijahresrhythmus antreiben will. Und: Wie 
wenig die Öffentlichkeit das noch überrascht. 

Dabei hatte Infantino vor der Parlamentarischen Versammlung des Europarats auch über die 
Zukunft des weltweiten Fußballs referiert. „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie 
nicht über das Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden – 
aber wahrscheinlich den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben“, sagte 
der 51 Jahre alte Schweizer. So hoch hatte selbst der FIFA-Boss das extrem umstrittene 
Prestigeprojekt oder die vermeintliche Kraft des Fußballs zuvor noch nie gehängt. 

Hohes Risiko 

Begriffe wie „Hoffnung“, „Emotionen“ oder „Träume“ prägen die Vorträge Infantinos, der im 
Werben für die Dauerfußball-WM immer mehr in die Rolle des Samariters schlüpft. Den Reichen 
nehmen, den Armen schenken: So begründet der FIFA-Boss gerne sein Vorhaben, mit dem das 
wichtigste Fußballturnier künftig doppelt so häufig stattfinden soll wie bislang. Doch diesmal hat 
sich Infantino übernommen – und deshalb klarstellen lassen: „Dies war eine allgemeine 
Bemerkung, die sich nicht direkt auf die Möglichkeit bezog, alle zwei Jahre eine FIFA-WM 
auszutragen.“ Seine Aussagen seien „aus dem Kontext gerissen“ und „missinterpretiert“ worden. 

Infantinos Einsatz für die vor allem von Europa und Südamerika massiv abgelehnte Fußball-
Revolution ist inzwischen enorm. Der Schweizer riskiert viel. Wird die Reform abgeschmettert – 
und Infantino bekommt auch sonst kein Zugeständnis von den resistenten Streitpartnern um 
UEFA-Boss Aleksander Ceferin – ist das mehr als ein Gesichtsverlust. 

Ceferin stellte unabhängig von den Aussagen über Afrika erneut klar, dass die WM alle zwei 
Jahre für ihn und seinen Verband keine Option darstelle. Der europäische Fußball stehe „fest“ 
hinter einem solidarischen Modell, das auch vom Europarat unterstützt wird. Die jüngste 
Resolution lasse keinen Interpretationsspielraum zu. „Sie enthält ein klares Nein zu egoistischen 
Superligen und ein klares Nein zu extravaganten WM-Vorschlägen, hingegen ein kategorisches 
Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz und die Stärkung unseres Modells, das im 
Interesse des europäischen Fußballs und der europäischen Gesellschaft ist“, wurde Ceferin 
gestern zitiert. 
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Die UEFA ist im Kern dafür, den Rahmenterminkalender so zu belassen. Das liegt natürlich auch 
an Eigeninteressen: Wird die WM, das bedeutendste aller Fußballturniere, im zweijährigen 
Rhythmus gespielt, verlieren auch die UEFA-Wettbewerbe an Bedeutung und Stellenwert. 
Europas Spitzenverband treibt stattdessen eigene Projekte voran. So wird am 1. Juni 2022 
erstmals eine sogenannte Finalissima ausgetragen: Südamerika-Meister Argentinien trifft in 
London auf Europameister Italien. 

Auch eine Ausweitung der 2018 erstmals ausgespielten Nations League mit den zehn Teams aus 
Südamerika ist eine Option. Solange Europa und Südamerika geschlossen zusammenarbeiten, 
dürfte es für Infantino schwer werden, sein Herzensprojekt durchzudrücken. Denn klar ist auch: 
Ohne die Spitzenteams von diesen beiden Kontinenten würden nicht nur alle Weltmeister der 
Geschichte fehlen, sondern auch der sportliche Wert. Die UEFA und der südamerikanische 
Verband Conmebol haben ihre Zusammenarbeit jüngst bis 2028 verlängert. 

 

Infantino empört mit Flüchtlings-Vergleich; Fifa-Boss im Kreuzfeuer [28-01-
2022]   SDA/ATS , Blick 

Mit Blick auf die Debatte um eine WM im Zweijahresrhythmus hat Fifa-Präsident Gianni Infantino 
(51) die Haltung Europas kritisiert. Und mit äusserst fragwürdigen Aussagen argumentiert. 

Die Worte von Fifa-Präsident Gianni Infantino lassen aufhorchen. «Wir sehen, dass Fussball sich 
in eine Richtung entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit nichts hat. In Europa findet 
die WM zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen», sagt der Walliser 
vor dem Europarat in Strassburg zum Kommissionsbericht Wirtschaft und Werte im Fussball – 
und dürfte damit durchaus Zustimmung ernten. Sogar in Europa gebe es ein grosses 
Ungleichgewicht. Die grosse Mehrheit sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an den 
Topwettbewerben teil. 

Die von Infantino angestrebte Änderung des WM-Rhythmus von vier auf zwei Jahre wird von den 
Kontinentalverbänden Europas und Südamerikas strikt abgelehnt. Doch Infantino sieht darin 
eine Möglichkeit, afrikanische Migranten davor zu bewahren, den «Tod im Meer» zu finden. 

«Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen», betont Infantino und richtet den Blick nach 
Afrika. «Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht übers Mittelmeer kommen 
müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden, oder – was wahrscheinlicher ist – 
den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben. Nicht mit Almosen, aber 
dadurch, dass wir den Rest der Welt teilnehmen lassen. Vielleicht ist die WM alle zwei Jahre nicht 
die Antwort. Aber das diskutieren wir.» 

Infantino nimmt auch WM-Gastgeber Katar vor der Kritik in Sachen Menschenrechte in Schutz. 
«Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa dauerte es Jahrhunderte. Dank der WM und dank 
des Schlaglichts hat sich das System in Rekordzeit von nur wenigen Jahren entwickelt», sagt 
Infantino und ergänzt: «Es muss noch viel getan werden werden. Wir müssen den Druck 
aufrechterhalten, aber auch anerkennen, dass es Änderungen gab.» Der Fifa-Boss dementiert 
auch die Todeszahlen von den WM-Baustellen. Es sei «nicht wahr», wenn von 6500 toten 
Arbeitern berichtet würde. «Es sind drei. Drei sind immer noch zu viel, aber zwischen drei und 
6500 ist ein grosser Unterschied», so Infantino. Arbeitsbedingungen seien vergleichbar mit 
denen in Europa. 

Die Aussagen des Wallisers sorgen für Empörung. Ronan Evain, CEO der europäischen Fussball-
Supporter-Gemeinschaft twittert: «Wie tief kann Infantino sinken? Den Tod im Mittelmeer dafür 
zu instrumentalisieren, seine grössenwahnsinnigen Pläne zu verkaufen? Dafür gibts keine 
Worte.» 
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Der Chef von «Kick It Out», Tony Burnett, erklärt: «Die Fifa ist eine Multimilliarden-Profit-
Organisation. Die haben die Gelder, um in Möglichkeiten für minderbemittelte Menschen auf der 
ganzen Welt zu investieren. Daher ist es inakzeptabel, zu suggerieren, dass eine WM alle zwei 
Jahre, mit der man noch mehr Profit für die Fifa zu generiert, eine Möglichkeit für Migranten sei, 
aus kriegsgebeutelten Ländern zu fliehen, um ein besseres Leben zu finden.» 

Allmächtig? Fussball-WM künftig alle zwei Jahre – Fifa-Boss Gianni Infantino stösst damit auf 
harsche Kritik. 

Infantino fühlt sich missverstanden 

Infantinos Aussagen schlagen hohe Wellen. Er liefert eine Klarstellung nach: «Gewisse Aussagen 
sind scheinbar missinterpretiert und aus dem Kontext gerissen worden. Ich möchte klarstellen, 
dass es sich bei den Hauptpunkten meiner Rede darum handelt, dass jeder, der in einer 
Entscheidungsposition ist, eine Verantwortung hat, die Situation der Menschen auf unserer Erde 
zu verbessern. Wenn es mehr Möglichkeiten gibt – aber nicht nur in Afrika –, dann sollte man 
es diesen Menschen in ihren Ländern ermöglichen, die Chancen zu packen. Das war ein 
genereller Kommentar, der nicht direkt mit der Möglichkeit zu tun hat, eine WM alle zwei Jahre 
zu spielen.» 

 

Football and the Olympics have become geopolitical bargaining chips [28-01-
2022]   The Irish Times 

Should you be interested, my constant state of being has been firmly set all week. The state is 
unchanging and could be described as misanthropic, cynical, scornful and sneering. 

Agreed, it is not a pleasant look. And all those facial lines keep deepening and entrenching. The 
rising disdain and contempt chills all the good sporting feelings that are coming less often than 
ever. Please pass the laudanum. 

It began after listening to Erin Burnett in Outfront on American cable channel CNN this week. 

"You know Evelyn," says Erin. "One of the videos they put out and again Putin does all this on 
purpose, right, showing the alliance between China and Russia, these exercises they are doing 
together." 

"China is denying a report tonight that it may have asked Putin not to invade Ukraine during the 
Winter Olympics. Putin is scheduled to go to the Olympics. How do you see this Evelyn? Would 
Putin invade during the Olympics? Is this something that plays into his timeline?" 

"It's really interesting that you brought that up," says Evelyn in Kiev. "That's exactly what I'm 
thinking in terms of this question of 'imminent.' I do think it is more likely that Putin would strike 
now rather than during the Olympics or even after the Olympics because he would have to 
sustain this high level of readiness all the way through almost the entire month of February. 

"The Chinese probably didn't ask Putin not to invade right now because they don't have to. 
Vladimir Putin knows full well President Xi would be mad to have Russia distracting the world 
from the Olympics during that time frame. I think he knows he either has to go now or he has 
to go later." 

New world order 

Are the Olympic families not dotes? A possible stay on the mass killing of Ukraine civilians so 
the world can fully focus on the splendour of Beijing and the Winter Olympics. It is like a week 
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goes by and a new world order forms with IOC president Thomas Bach one of the guys who have 
been put in charge. 

On Tuesday Bach met Xi in what was reported as a 'rare in-person encounter.' The IOC president 
is the first foreign dignitary to have met the Chinese authoritarian ruler since March 2020 when 
Pakistan's President Arif Alvi arrived, airborne, to discuss fighting the coronavirus. 

"We are fully confident of ensuring the health and safety of participants, relevant personnel," Xi 
told Bach, relevant being the operative word. 

Soon Putin will be there in the Zhangjiakou ski zone marching through the synthetic snow, maybe 
stripped to the waist exhorting 'squeeze my nipples, see they are harder than the armour on a 
Vezdekhod tank.' 

Because, it's not about sports and politics mixing any more. Sport is politics. Politics is sport and 
in that transition they have cast aside our natural dispositions of outrage and fury. How ugly it 
has all become as this year takes off. 

And what a splendid canvas 2022 promises to be, bookended at the front by Djokovic's warm-
up routine and now the Xi staged Olympics and at the backend by Fifa's greatest laugh on reason, 
the World Cup in Qatar. 

Let's face it, the one time blockaded by their Middle eastern neighbours, Qatar, were seen as 
being as likely to win the World Cup bid as they are to win the World Cup event. Yet here we 
stand purse lipped and pragmatically just getting on with it. 

It was also this week a year ago the Guardian broke the now forgotten story of how a country 
with just more than half the population of Ireland built the stadia for football's greatest stage. 

Migrant workers 

It reported then that more than 6,500 migrant workers from India, Pakistan, Nepal, Bangladesh 
and Sri Lanka had died in the country since it won the right to host the event over 10 years ago. 

The findings, which were compiled from government sources, showed an average of 12 migrant 
workers from the five south Asian nations had died each week since Fifa declared Qatar winners 
and celebrating crowds spilled into the streets of Doha. 

The paper reported that data from India, Bangladesh, Nepal and Sri Lanka showed that there 
were 5,927 deaths of workers in the period 2011-2020. 

Separately, data from Pakistan's embassy in Qatar reported a further 824 deaths of Pakistani 
workers, between 2010 and 2020. 

The entire report came with a caveat. The overall death toll was certainly higher as the figures 
did not include deaths from a number of countries that had also sent large numbers of workers, 
including the Philippines and Kenya. 

Cynicism 

It appears to be the price that Fifa is only too willing to pay. The indentured, the slaves, the 
baked to death desperate, they were never going to be deal breakers in a world where football 
and the Olympics have become geopolitical bargaining chips. 

A wave of the hand, a hoary old platitude from the cosy three, Xi, Putin and Bach and it becomes 
so let's halt an invasion. Add Fifa's megalomaniac, two-world-cups-a- year president Gianni 
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Infantino explaining, straight-faced, to the Council of Europe that biennial tournaments would 
be about saving Africans in the Mediterranean not profit. 

The affronts have arrived so thick and fast, that like tails, small jaws and the appendix, our gag 
reflex for the odious has become like some dysfunctional, evolutionary leftover. 

In its place is the scorn, the cynicism and a sneer. 

 

Weniger Tote dank neuer WM? Infantino irritiert [28-01-2022]   Tages Anzeiger 

Absurde Rede Der Fifa-Chef empört mit Aussagen über afrikanische Flüchtlinge - und krebst 
dann zurück. 

Diese Worte wurden selbst Gianni Infantino zu heikel. Die angestrebte Durchführung einer WM 
im Zweijahresrhythmus könne Menschenleben retten, hatte er am Mittwoch vor der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats behauptet. Eine WM, wie sie Infantino 
vorschwebt, würde den Menschen in Afrika womöglich Hoffnung geben und zur Folge haben, 
dass sie «nicht übers Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod durch Ertrinken». Vielleicht sei die WM nicht die Antwort, so 
Infantino, aber man müsse das diskutieren. 

Der Shitstorm folgte prompt. Ronan Evain, Geschäftsführer der Fan-Vereinigung «Football 
Supporters Europe», schrieb auf Twitter: «Wie tief kann Infantino sinken? Tote im Mittelmeer zu 
instrumentalisieren, um seinen grössenwahnsinnigen Plan zu verkaufen, macht einfach 
sprachlos.» Andere stimmten ein. Ein paar Stunden später liess der Präsident via Fifa ausrichten: 
alles gar nicht so gemeint, alles ein Missverständnis. 

Die Geschichte aus Strassburg zeigt zweierlei: Wie kompromisslos und vehement Infantino sein 
WM-Projekt antreiben will. Und wie wenig die Öffentlichkeit das noch überrascht. Dabei hatte er 
vor den Parlamentariern auch über die Zukunft des weltweiten Fussballs referiert. Man müsse 
den Afrikanern «Möglichkeiten und Würde geben». So hoch hatte selbst der Walliser das extrem 
umstrittene Prestigeprojekt oder die vermeintliche Kraft des Fussballs zuvor noch nie gehängt. 

«Aus dem Kontext gerissen» 

Begriffe wie «Hoffnung», «Emotionen» oder «Träume» prägen die Vorträge Infantinos, der im 
Werben für die Dauer-WM immer mehr in die Rolle des Samariters schlüpft. Den Reichen 
nehmen, den Armen schenken: So begründet er gerne sein Vorhaben, mit dem das wichtigste 
Fussballturnier künftig doppelt so häufig stattfinden soll. Doch diesmal hat sich Infantino 
übernommen - und deshalb klarstellen lassen: «Dies war eine allgemeine Bemerkung, die sich 
nicht direkt auf die Möglichkeit bezog, alle zwei Jahre eine Fifa-WM auszutragen.» Seine 
Aussagen seien «aus dem Kontext gerissen» und «missinterpretiert» worden. 

Infantinos Einsatz für die vor allem von Europa und Südamerika massiv abgelehnte Fussball-
Revolution ist enorm. Der 51-Jährige riskiert viel: Wird die Reform abgeschmettert - und 
Infantino bekommt auch sonst kein Zugeständnis von den resistenten Streitpartnern um Uefa-
Chef Aleksander Ceferin -, ist das mehr als ein Gesichtsverlust. 

 

Empörung über Infantino [28-01-2022]   Kronen Zeitung 

Der FIFA-Präsident schockiert mit Aussage über Afrikaner – jetzt rudert er zurück Eine WM alle 
zwei Jahre ist für ÖFB „unvorstellbar“ 
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Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können nicht dem Rest der Welt sagen: Gebt 
uns euer Geld und eure Spieler – und schaut am Fernseher zu“, versuchte Gianni Infantino beim 
Europarat in Straßburg, den WM-Rhythmus auf alle zwei Jahre zu verkürzen zu rechtfertigen. 
„In Europa findet die WM zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen.“ 

Dann sorgte der FIFA-Boss für Empörung: „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit 
sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben. Nicht indem 
wir wohltätig sind, sondern indem wir alle teilhaben lassen.“ 

„Für nichts einen Markt“Gestern ruderte Infantino wieder zurück, der FIFA-Boss fühle sich 
„missverstanden“, seine Aussagen sollen „aus dem Kontext gerissen“ worden sein. 

Eine WM alle zwei Jahre wird es aber nicht geben – zumindest aus europäischer Sicht. Und auch 
der ÖFB erteilt den (Reform-)Plänen eine Abfuhr – Generalsekretär Thomas Hollerer: „Man muss 
immer über alles reden. Aber so, wie uns das Projekt jetzt vorliegt, ist es unvorstellbar. Man darf 
den Bogen nicht überspannen. Dann gäbe es für nichts Anderes mehr einen Markt.“ Da denkt er 
etwa an die immer größer werdenden Turniere im Frauen- und Jugendfußball (U21). 

 

Quand Infantino se voit régler le problème des migrants ! Commentaire  [28-01-
2022]   La Libre Belgique , La Dernière Heure 

Dans sa volonté d’imposer un Mondial tous les deux ans, Gianni Infantino ne doute de rien ! 
Invité à prendre la parole devant le Conseil de l’Europe à Strasbourg, le président de la Fifa a 
sorti l’artillerie lourde. “Nous devons donner de l’espoir aux peuples d’Afrique afin qu’ils ne soient 
plus obligés de traverser la Méditerranée en risquant leur vie”, a-t-il déclaré, dans un hymne à 
la démagogie électoraliste. On savait combien le football était l’opium du peuple, mais on 
n’imaginait pas qu’une Coupe du monde bisannuelle pouvait, d’un coup de baguette magique, 
régler les problèmes de migration ! Dans la foulée, Infantino s’en est pris à l’égoïsme européen, 
rappelant que les autres continents avaient aussi le droit de voir à l’œuvre les meilleurs joueurs 
du monde qui évoluent, chaque semaine, dans les championnats d’Angleterre, d’Allemagne ou 
d’Espagne. La Fifa compte, en son sein, plus de 200 fédérations. 

On imagine combien le discours du président est allé droit au cœur des petites nations d’Afrique 
ou d’Asie. Personnellement, on aurait préféré entendre son point de vue sur les dangers de la 
répétition des matchs pour la santé physique des joueurs. On aurait aussi aimé connaître son 
point de vue sur les accidents de travail sur les chantiers des stades du Qatar, sur les comptes 
de la Fifa, voire sur ses propres rémunérations. Sepp Blatter peut dormir tranquille : son 
successeur est bien taillé pour le poste ! 

 

Aussagen über Mittelmeer-Flüchtlinge "missinterpretiert" [28-01-2022]   FAZ.net 

FIFA-Präsident Gianni Infantino hat nach seiner umstrittenen Aussage über afrikanische 
Flüchtlinge und Migranten den Versuch einer Einordnung unternommen. Dieser Teil seiner Rede 
vor der Parlamentarischen Versammlung des Europarats am Mittwoch sei anscheinend 
"missinterpretiert" und "aus dem Kontext" gerissen worden, sagte Infantino (51) laut einer 
Mitteilung des Fußball-Weltverbands bei Twitter. Es sei ein "allgemeiner Kommentar" gewesen, 
der nicht im direkten Zusammenhang mit der Möglichkeit der Ausrichtung der 
Weltmeisterschaften im Zweijahresrhythmus stünde. 

Infantino verteidigt WM-Gastgeber Qatar 
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Während seiner Rede hatte Infantino zum Abschluss über die FIFA-Pläne referiert, den WM-
Rhythmus von vier auf zwei Jahre zu verkürzen. Als er über die Vorteile sprach, sagte er auch: 
"Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen 
müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden - aber wahrscheinlich den Tod im 
Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben. Nicht indem wir wohltätig sind, 
sondern indem wir alle teilhaben lassen." 

In seiner Stellungnahme dazu wollte er "klarstellen, dass meine allgemeine Botschaft in meiner 
Rede war, dass jeder in einer verantwortlichen Position die Verantwortung hat, zur Verbesserung 
der Situation für Menschen auf der ganzen Welt beizutragen". Das sei nicht auf den afrikanischen 
Kontinent beschränkt gewesen. 

Die Verkürzung des WM-Rhythmus ist ein großes Streitthema im Weltfußball. Die Europäische 
Fußball-Union und der südamerikanische Kontinentalverband Conmebol sind dagegen. Infantino 
hatte während seiner Rede am Mittwoch das Selbstverständnis der europäischen Verbände 
kritisiert und angemahnt, auf die Vorteile zu schauen, die ein kürzerer WM-Rhythmus nach seiner 
Ansicht für andere Teile der Welt mit sich bringe. 

Zudem verteidigte Infantino vor dem Europarat abermals den wegen 
Menschenrechtsverletzungen in der Kritik stehenden WM-Gastgeber Qatar und wies Berichte 
über Tausende Todesfälle auf den Baustellen zurück. 

Deutliche Kritik an Infantino kam schnell vom früheren FIFA-Präsidenten Joseph Blatter. Der 
Chef des Fußball-Weltverbandes begebe sich "offenbar gerne auf das politische Parkett", 
vergesse aber seine Kernaufgaben, sagte Blatter dem Sport-Informations-Dienst. Infantino wolle 
"die Welt retten - merkt aber nicht, dass seine Aussagen nicht nur ironisch, aber zynisch wirken, 
und sein Bezug zu Afrika weltfremd und ehrverletzend ist". 

Blatter, der im Mittelpunkt zahlreicher Korruptionsvorwürfe steht und sich immer wieder kritisch 
über seinen Nachfolger äußert, erneuerte zudem seine Bedenken bezüglich der möglichen 
Verkürzung des WM-Zyklus auf zwei Jahre. Dies würde "die FIFA-Pyramide auf den Kopf stellen", 
sagte er. Blatter befürchtet, dass andere Verbände nachziehen könnten: "Das würde zu einer 
Übersättigung in jeder Beziehung führen." 

 

Gianni Infantino intentó aclarar su polémica frase sobre los inmigrantes africanos [28-
01-2022]   Clarin 

El presidente de la FIFA, Gianni Infantino, tuvo que salir a dar explicaciones sobre sus polémicas 
declaraciones en la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa. En dicha reunión, el italiano 
argumentó a favor de su idea de acortar el periodo entre mundiales a dos años con una polémica 
frase referida a los inmigrantes africanos y la posibilidad de ofrecerles "una vida digna". 

Ante el amplio repudio que recibió su elocución (no solamente desde el ambiente del fútbol) a 
Infantino no le quedó otra opción más que aclarar sus dichos. Aunque tampoco se hizo 
demasiado cargo del exabrupto, esgrimiendo que sus palabras fueron "sacadas de contexto". 

¿Aclaración que oscurece?A través de un comunicado difundido por la FIFA, Infantino tiró: "Dado 
que ciertas declaraciones que hice ante el Consejo de Europa parecen haber sido 
malinterpretadas y sacadas de contexto, deseo aclarar que, en mi discurso, mi mensaje más 
general fue que todos los que ocupan un puesto de toma de decisiones tienen responsabilidad 
de ayudar a mejorar la situación de las personas en todo el mundo". 

Y siguió: "Si hay más oportunidades disponibles, incluso en África, pero ciertamente no limitadas 
a ese continente, esto debería permitir que las personas aprovechen estas oportunidades en sus 
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propios países. Este fue un comentario general, que no estaba directamente relacionado con la 
posibilidad de jugar una Copa Mundial de la FIFA cada dos años". 

¿Qué había dicho Infantino?Ante la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa, Infantino 
dijo que "en Europa se celebra el Mundial dos veces a la semana, porque están los mejores 
jugadores del mundo". 

Tras proponer hace unas semanas la posibilidad de celebrar una Copa del Mundo bianual, el 
máximo dirigente del fútbol afirmó que el futuro pasa porque "todo el mundo tenga 
oportunidades y dignidad, y no beneficencia". 

Infantino acudió al hemiciclo del palacio de Europa acompañado del estrasburgués Arsène 
Wenger, exentrenador del Arsenal y ahora director de desarrollo del fútbol mundial de la FIFA y 
encargado del proyecto de acortar los plazos entre cada Copa del Mundo. 

"El fútbol avanza en una dirección en la que unos pocos lo tienen todo y una gran mayoría no 
tiene nada”, remarcó el presidente de la FIFA. 

Y siguió con una analogía polémica. "El fútbol no es un mero deporte, son oportunidades, es 
esperanza, equipos nacionales, tiene que ver con el país, con el corazón, la alegría, y no podemos 
decir al resto del mundo que nos den el dinero y los buenos jugadores, y vean fútbol sólo por la 
tele. Tenemos que dar esperanza a los africanos para que no tengan que cruzar el Mediterráneo 
para poder tener una vida mejor aquí. Tenemos que darles oportunidades y dignidad". 

Respecto al Mundial de Qatar, afirmó que "hay muchas cosas que mejorar, pero hay que 
reconocer que ha habido cambios" y desmintió que 6.500 trabajadores hayan muerto en las 
obras de estadios: "Han sido tres y son demasiados". 

 

Verkürzter WM-Rhythmus: Europarat stützt UEFA [28-01-2022]   Tageblatt 

Die Europäische Fußball-Union (UEFA) hat die Unterstützung der Parlamentarischen 
Versammlung des Europarats (PACE) sehr wohlwollend aufgenommen. „Die europäischen 
Institutionen und der europäische Fußball sowie die europäische Sportbewegung stehen fest 
hinter unseren Werten und unserem solidarischen Modell“, sagte UEFA-Präsident Aleksander 
Ceferin. Die PACE hatte unter Führung von George Foulkes am Mittwoch eine Resolution 
verabschiedet und bezeichnet darin unter anderem die Verkürzung des WM-Rhythmus als 
„katastrophal“. Die Resolution lasse „keinerlei Interpretationsspielraum“, führte Ceferin aus: „Sie 
enthält ein klares Nein zu egoistischen Superligen und ein klares Nein zu extravaganten WM-
Vorschlägen, hingegen ein kategorisches Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz und 
die Stärkung unseres Modells, das im Interesse des europäischen Fußballs und der europäischen 
Gesellschaft ist.“ 

Konkret stellt die Resolution Good Governance, Menschenrechte, die Gleichstellung der 
Geschlechter, den Schutz Minderjähriger, die Reform des Transfermarkts sowie den Beitrag 
nationaler Ligen zu europaweiten Solidaritätsmechanismen als dringendste Themen heraus. 
Entsprechende Inhalte werde man im Rahmen der UEFA-Konvention zur Zukunft des 
europäischen Fußballs einfließen lassen, teilte der europäische Dachverband mit. 

 

„Bizarr“, „ehrverletzend“, „größenwahnsinnig“: Welterklärer Infantino auf 
Abwegen [28-01-2022]   Tageblatt 

Die Empörung über die abstrusen Aussagen des FIFA-Präsidenten ist groß 
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Gianni Infantino ist nach seinen abstrusen Aussagen über Geflüchtete zurückgerudert – doch die 
Empörung ist groß. Die Kritik am FIFA-Präsidenten reißt nicht ab. 

Es dauerte ein wenig, aber irgendwem in der FIFA-Zentrale fielen die abstrusen Aussagen des 
Chefs dann doch noch auf. Eine WM alle zwei Jahre? Und schon sind die Gründe für eine Flucht 
vom afrikanischen Kontinent nahezu beseitigt? Nein, nein, beteuerte der Fußball-Weltverband 
am späten Mittwochabend, „bestimmte Bemerkungen“ von Gianni Infantino seien „falsch 
interpretiert“ und „aus dem Zusammenhang gerissen“ worden. 

Doch die Empörung, die Wut und das Unverständnis über den hochmütigen Auftritt des FIFA-
Präsidenten vor dem Europarat in Straßburg waren da schon nicht mehr zu bremsen. „Wie tief 
kann Infantino noch sinken?“, fragte Direktor Ronan Evain von der Fan-Vereinigung Football 
Supporters Europe. Den Tod im Mittelmeer zu instrumentalisieren, um einen 
„größenwahnsinnigen Plan“ zu verkaufen, sei „jenseits aller Worte“. 

Eigentlich wollte Infantino vor den kritischen Europäern nur erneut Werbung für seine 
umstrittene WM-Idee betreiben, sich selbst dazu als umsichtigen Welterklärer präsentieren. Der 
Widerstand in Europa und Südamerika gegen das FIFA-Vorhaben ist schließlich ungebrochen. 
Doch was blieb, waren Irritationen und die ungeklärte Frage, was ein verkürzter WM-Zyklus mit 
einer lebensgefährlichen Flucht zu tun haben soll. 

„Wir müssen die gesamte Welt mit einbeziehen. Wir können dem Rest der Welt nicht sagen: 
Gebt uns euer Geld und eure Spieler – und schaut am Fernseher zu“, hatte Infantino gesagt, als 
er über die Vorteile seiner WM-Idee sprach. „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit 
sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer.“ 

Blatter kritisiert Infantino 

Der ehemalige FIFA-Boss Joseph S. Blatter, der immer wieder gerne gegen seinen Nachfolger 
austeilt, meinte, Infantinos Bezug zu Afrika sei „weltfremd und ehrverletzend“. Und auch Andrew 
Stroehlein von Human Rights Watch merkte zynisch an, dass in Gesprächen mit Menschen über 
ihre Fluchtgründe nie die Fußball-WM erwähnt werde. 

Die Kritik ist gewaltig, die FIFA betrieb Schadensbegrenzung. Er wolle „klarstellen, dass die 
allgemeinere Botschaft in meiner Rede war, dass jeder in einer Entscheidungsposition in der 
Verantwortung steht, zur Verbesserung der Situation der Menschen auf der ganzen Welt 
beizutragen“, beteuerte Infantino, sein Kommentar habe nicht in Verbindung zur WM-Idee 
gestanden. 

Dass der FIFA-Boss in Straßburg auch noch seine wegen Menschenrechtsverletzungen in der 
Kritik stehenden katarischen Freunde verteidigte, passte ins Bild. Katar sei zwar „kein Paradies“, 
dennoch wollte er „einige Dinge geraderücken“. Der Schweizer, der mit seiner Familie ein Haus 
in Doha bezogen haben soll, wies Berichte über Tausende tote Arbeiter zurück. Es seien drei 
Todesfälle auf WM-Baustellen, behauptete er. 

Es ist keineswegs neu, dass Infantino jegliche Schuld von sich weist. Auch in der Justiz-Affäre in 
der Schweiz, in der weiter wegen der nicht protokollierten Treffen mit dem früheren Schweizer 
Bundesanwalt Michael Lauber ermittelt wird, bestreitet Infantino die Vorwürfe. Das Verfahren 
läuft weiter, doch der FIFA-Chef weilt ohnehin vorerst in Katar. In der Sonne Dohas dürfte er die 
Kritik auch schnell wieder vergessen. 
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„Ehrverletzend“: Fifa-Boss Infantino auf Abwegen; Schweizer rudert nach Aussagen 
über Geflüchtete zurück [28-01-2022]   Berliner Morgenpost 

Es dauerte ein wenig, aber irgendwem in der Fifa-Zentrale fielen die abstrusen Aussagen des 
Chefs dann doch noch auf. Eine WM alle zwei Jahre? Und schon sind die Gründe für eine Flucht 
vom afrikanischen Kontinent nahezu beseitigt? Nein, nein, beteuerte der Fußball-Weltverband 
am späten Mittwochabend, „bestimmte Bemerkungen“ von Gianni Infantino seien „falsch 
interpretiert“ und „aus dem Zusammenhang gerissen“ worden. 

Doch die Empörung, die Wut und das Unverständnis über den hochmütigen Auftritt des Fifa-
Präsidenten vor dem Europarat in Straßburg waren da schon nicht mehr zu bremsen. „Wie tief 
kann Infantino noch sinken?“, fragte Direktor Ronan Evain von der Fan-Vereinigung Football 
Supporters Europe. Den Tod im Mittelmeer zu instrumentalisieren, um einen 
„größenwahnsinnigen Plan“ zu verkaufen, sei „jenseits aller Worte“. 

Eigentlich wollte Infantino vor den kritischen Europäern nur erneut Werbung für seine 
umstrittene WM-Idee betreiben, sich selbst dazu als umsichtigen Welterklärer präsentieren. Der 
Widerstand in Europa und Südamerika gegen das Fifa-Vorhaben ist schließlich ungebrochen. 
Doch was blieb, waren Irritationen und die ungeklärte Frage, was ein verkürzter WM-Zyklus mit 
einer lebensgefährlichen Flucht zu tun haben soll. „Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. 
Wir können dem Rest der Welt nicht sagen: Gebt uns euer Geld und eure Spieler - und schaut 
am Fernseher zu“, hatte Infantino gesagt, als er über die Vorteile seiner WM-Idee sprach. „Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen 
müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer.“ 

Dagmar Freitag, die frühere Vorsitzende des Sportausschusses im Bundestag, bezeichnete die 
Aussagen als „bizarr“ und „sehr verantwortungslos“. Der ehemalige Fifa-Boss Joseph S. Blatter, 
der immer wieder gerne gegen seinen Nachfolger austeilt, meinte, Infantinos Bezug zu Afrika 
sei „weltfremd und ehrverletzend“. Und auch Andrew Stroehlein von Human Rights Watch 
merkte sarkastisch an, dass in Gesprächen mit Menschen über ihre Fluchtgründe nie die Fußball-
WM erwähnt werde. 

Die Kritik ist gewaltig, die Fifa betrieb Schadensbegrenzung. Er wolle „klarstellen, dass die 
allgemeinere Botschaft in meiner Rede war, dass jeder in einer Entscheidungsposition in der 
Verantwortung steht, zur Verbesserung der Situation der Menschen auf der ganzen Welt 
beizutragen“, so Infantino, sein Kommentar habe nicht in Verbindung zur WM-Idee gestanden. 
Dass der Fifa-Boss in Straßburg auch noch seine wegen Menschenrechtsverletzungen in der 
Kritik stehenden katarischen Freunde verteidigte, passte ins Bild. Katar sei zwar „kein Paradies“, 
dennoch wollte er „einige Dinge geraderücken“. Der Schweizer wies Berichte über Tausende tote 
Arbeiter zurück. Es seien drei Todesfälle auf WM-Baustellen, behauptete er. 

 

Der Fifa-Präsident wandelt auf populistischen Abwegen; Die Aussagen Gianni 
Infantinos über Bootsflüchtlinge lösen Entrüstung aus – sie sind Ausfluss seines 
Kampfes um eine WM im Zweijahresrhythmus [28-01-2022]   NZZ International 

Sebastian Bräuer 

Es sind keine guten Zeiten für die grossen Populisten dieser Welt. In den USA ist Donald Trump 
abgewählt, in Grossbritannien versinkt Boris Johnson in den Querelen um Lockdown-Partys, und 
in Brasilien hat Jair Bolsonaro wegen seiner verheerenden Corona-Politik allen Glanz verloren. 
Nicht einmal Silvio Berlusconi kommt zurück. Fast scheint es, als werde die Politik wieder 
ernsthafter. 
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Die Zeitläufte verändern sich, nur im Fussball gibt es immer noch Gianni Infantino. Der Fifa-
Präsident versucht sich unbeeindruckt in der oft unterschätzten Populisten-Kunst, komplexe 
Zusammenhänge maximal zu straffen und sehr einfache Lösungen für sehr grosse Probleme zu 
präsentieren. 

Am Mittwoch sprach der Schweizer vor der Parlamentarischen Versammlung 
des Europarates über seine Pläne, die Fussball-Weltmeisterschaft künftig im 
Zweijahresrhythmus stattfinden zu lassen, also doppelt so häufig wie bisher. Er sagte: «Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen, 
um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden oder – was wahrscheinlicher ist – den Tod im 
Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben.» 

Seit Infantino ins Amt gewählt wurde, hat er wechselnde Kommunikationsexperten beschäftigt, 
innerhalb und ausserhalb der Fifa. Nicht immer ist unmittelbar offensichtlich, wer gerade das 
Vertrauen des Präsidenten geniesst und wer schon wieder abgemeldet ist. Auch in dieser Hinsicht 
bestehen gewisse Parallelen zu Trump, der seinen Stab wohl noch etwas häufiger auswechselte. 
Fest steht, dass kein PR-Verantwortlicher in der Lage war, Infantino vor dem Entrüstungssturm 
zu bewahren, den seine Sätze über Bootsflüchtlinge auslösten. 

Gute Populisten wissen, wie weit sie beim Vereinfachen gehen dürfen. Natürlich können WM-
Teilnahmen in unterentwickelten Ländern kurzzeitig eine Euphorie auslösen. Sie spülen auch 
etwas Geld in Verbandskassen, was im besten Falle der Nachwuchsarbeit zugutekommt. Aber es 
wäre naiv, sich mehr zu versprechen. Kamerun und Senegal erreichten 1990 und 2002 sogar 
jeweils den WM-Viertelfinal und nahmen weitere Male an den Titelkämpfen teil, und doch haben 
beide Länder bis heute mit Armutsproblemen zu kämpfen. Das änderte sich selbst dann nicht, 
wenn die Titelkämpfe zweimal pro Jahr stattfänden. 

Wenige Stunden nach Infantinos Auftritt veröffentliche die Fifa auf Twitter eine Relativierung, 
die allerdings vor allem dessen Absichten unterstrich, aktiv in der Weltpolitik mitzumischen. 
Jeder, der sich in einer Führungsposition befinde, besitze eine Verantwortung, die Situation der 
Menschen auf der Welt zu verbessern, liess sich Infantino nun zitieren. Es gelte, den Menschen 
mehr Möglichkeiten zu bieten, auch in Afrika, aber nicht nur dort. Dies sei ein allgemeiner 
Kommentar gewesen, ohne direkten Bezug zum WM-Rhythmus. 

Gelegentlich erinnert der Fifa-Präsident in seinen Ausführungen über Träume und Hoffnungen 
auch in Afrika, aber nicht nur dort an seinen Vorgänger Joseph Blatter. Der liess die Titelkämpfe 
2010 sogar auf dem Kontinent stattfinden und liebäugelte dennoch vergeblich mit dem 
Friedensnobelpreis. 

Kurz vor Weihnachten stellte Infantino den nationalen Verbänden viel Geld in Aussicht, wenn sie 
seinen Plänen zustimmen. Gestützt auf eine Studie der Firma Nielsen rechnete er vor, dass sich 
der Fifa-Umsatz innerhalb von vier Jahren auf 11,4 Milliarden Dollar summieren könnte, falls die 
WM alle zwei Jahre stattfände. Zum Vergleich: Von 2019 bis 2022 erwartet die Fifa einen Umsatz 
von 5,4 Milliarden, demnächst sollen es wegen der bereits beschlossenen Erweiterung der 
Titelkämpfe auf 48 Länder bereits 7 Milliarden sein. 

Das zusätzliche Plus von 62 Prozent bei einer Rhythmus-Verdopplung wäre beträchtlich. Und die 
Fifa kündigte an, das Geld werde nicht in der Zentrale bleiben, sondern grosszügig verteilt. «Alle 
Mitgliedsverbände würden von den höheren Umsätzen profitieren», schrieb sie. 

Doch das Versprechen löste keine Euphorie aus, was erklärbar scheint. Es mehren sich Hinweise, 
dass sich das Interesse am Fussball eher abkühlt, weshalb die Prognose allzu optimistisch wirkte. 
Dass sich die Spieltagseinnahmen fast verdoppeln könnten, scheint noch am ehesten plausibel. 
Wer Zunahmen von 64 Prozent bei den Medienrechten und von 44,6 Prozent bei den Sponsoren 
erwartet, muss jedoch ausklammern, wie hart Fernsehsender und Firmen heute mit der Fifa 
feilschen. Seit langem fällt es dem Weltfussballverband schwer, im Westen neue Geldgeber zu 
gewinnen. Kurz gesagt: Viele Protagonisten wollen bis jetzt nicht an einen Geldregen glauben. 
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Auf ihrem Zenit zeichnet Populisten aus, als charismatische Redner das Volk in den Bann zu 
ziehen oder wenigstens die Abgeordneten in den Parlamenten. Im Falle Infantinos wären das die 
Verbandspräsidenten, die an Fifa-Kongressen Beschlüsse fassen. 

Infantino ist ein guter Redner, doch selbst hier war seine Bilanz zuletzt durchzogen. Als er im 
Dezember seine optimistischen Umsatzprognosen auf einem Sondergipfel präsentierte, wurden 
verschiedene Funktionäre eingeblendet. Mindestens einer von ihnen, Marvin Iseke von der 
Pazifikinsel Guam, hing schief in seinem bunten Sessel. Er schlief tief und fest. 

 

Infantino: Biennial World Cup could save migrants from dying in the sea [28-01-
2022]   Marca 

"We need to give hope to Africans so that they don't need to cross the Mediterranean" 

FIFA President Gianni Infantino linked his plan for biennial World Cups on Wednesday to 
giving more hope to Africans who risk their lives crossing the sea to Europe. 

In a speech to European lawmakers, Infantino said soccer was being dominated by the few who 
"have everything" and it needed to be more global and inclusive. 

"We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life but more probably death 
in the sea," Infantino told the Parliamentary Assembly of the Council of Europe at Strasbourg, 
France. 

He spoke on the day Spanish authorities said at least 18 people died and more than 300 were 
rescued from several boats trying to reach the Canary Islands from North Africa. 

"We need to give dignity, not by giving charity but by allowing the rest of the world as well to 
participate," Infantino told lawmakers at a session he attended with Arsène Wenger, FIFA's 
director of global development. 

 

Ποδόσφαιρο / Τα ανθρώπινα δικαιώματα στην καρδιά του παιχνιδιού [28-01-
2022]   Avgi.gr 

Σημαντικά τα μηνύματα που στέλνει προς τη FIFA, την UEFA και άλλους σημαντικούς φορείς με 
ψήφισμά της η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Οι κύριοι ενδιαφερόμενοι φορείς του ποδοσφαίρου πρέπει να θέσουν τις αξίες των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων στην καρδιά του παιχνιδιού». Κι αυτό ακριβώς είναι η ουσία του ψηφίσματος της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στη συζήτηση για τη διακυβέρνηση 
του ποδοσφαίρου. Το ψήφισμα ήταν μια «νίκη» της UEFA και ήττα του Τζιάνι Ινφαντίνο σχετικά 
με την πρότασή του για Μουντιάλ κάθε δύο χρόνια. Ωστόσο, το σημαντικότερο είναι το 
«καμπανάκι» που χτυπάει το Συμβούλιο της Ευρώπης σχετικά με την ανάληψη διοργανώσεων 
από χώρες που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις σχετικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

Το κείμενο παρουσιάζει σειρά συστάσεων προς τη FIFA, την UEFA και άλλους σημαντικούς φορείς 
που εμπλέκονται στο ποδόσφαιρο για την επίτευξη διαφάνειας, δικαιοσύνης και αλληλεγγύης στη 
χρηματοδότηση του ποδοσφαίρου, συμπεριλαμβανομένης της μεταρρύθμισης της μετεγγραφικής 
αγοράς. Επίσης, προσπαθεί να διασφαλίσει ότι «οι διοργανωτές θα συμμορφώνονται με αυστηρές 
υποχρεώσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα, τις κοινωνικές και περιβαλλοντικές υποχρεώσεις, την 
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προστασία των παικτών, ιδιαίτερα των νεαρών, από κατάχρηση ή εκμετάλλευση και την 
προώθηση της ισότητας των φύλων και φυσικά, τον τερματισμό των διακρίσεων στο 
ποδόσφαιρο». Μεταξύ άλλων, από τη Συνέλευση επισημαίνεται ότι «οι χώρες πρέπει να πληρούν 
τις βασικές απαιτήσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα προτού μπορέσουν να φιλοξενήσουν μεγάλες 
διοργανώσεις όπως το Παγκόσμιο Κύπελλο και οποιαδήποτε χώρα όπου οι γυναίκες αντιμετώπισαν 
σαφείς διακρίσεις στην πρόσβασή τους στον αθλητισμό θα πρέπει, απλώς, να αποκλειστεί». 

Η UEFA εμφανίστηκε απόλυτα ικανοποιημένη από το ψήφισμα του Συμβουλίου της Ευρώπης, κάτι 
που φάνηκε από τα λεγόμενα του προέδρου της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Αλεξάντερ Τσέφεριν: 
«Τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα και το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο καθώς και το ευρωπαϊκό αθλητικό 
κίνημα είναι σταθερά ενωμένα στις αξίες και στο μοντέλο μας που βασίζεται στην αλληλεγγύη. 
Δεν υπάρχει χώρος για ερμηνεία ή διαπραγμάτευση. Είναι 'όχι' στις εγωιστικές Super League και 
'όχι' σε εξωφρενικές προτάσεις για το Παγκόσμιο Κύπελλο. Μα ναι, ναι, ναι, να συνεργαστούμε 
για να προστατεύσουμε και να ενισχύσουμε το μοντέλο μας που λειτουργεί προς το συμφέρον 
του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου και της κοινωνίας». 

 

Čeferin: «No a superleghe egoiste e no a proposte stravaganti sulla Coppa del 
Mondo» [28-01-2022]   Il Napolista 

Il commento della Uefa alla Risoluzione dell’Assemblea Parlamentare del Consiglio d’Europa, che 
sostiene, in sostanza, le tesi di Čeferin. 

Čeferin: «No a superleghe egoiste e no a proposte stravaganti sulla Coppa del Mondo». 

È la stessa Uefa, con una nota ufficiale, a informare del contributo che l’Assemblea Parlamentare 
del Consiglio d’Europa ha dato rispetto ai temi alla base di una crescita positiva del movimento 
calcistico con la Risoluzione “Football governance: business and values”. 

Commentando la Risoluzione dell’Apce, che sostiene espressamente le tesi della Uefa stessa, è 
stato il presidente Čeferin a rilasciare, ai canali ufficiali, queste dichiarazioni: 

«Le istituzioni europee e il calcio europeo – così come il movimento sportivo europeo – sono 
saldamente compatti sui nostri valori e sul modello basato sulla solidarietà. Non c’è spazio per 
interpretazioni o negoziazioni. È ‘No’ alle superleghe egoiste e ‘No’ alle proposte stravaganti sulla 
Coppa del Mondo. Ma ‘Sì. Sì. Sì’ a lavorare insieme per proteggere e rafforzare il nostro modello 
che funziona nell’interesse del calcio europeo e della società». 

La Risoluzione è particolarmente severa sia verso il tentativo della superlega sia contro le 
conseguenze – che definisce potenzialmente disastrose – dell’idea della Fifa di disputare il 
Mondiali ogni due anni.  La Uefa l’ha accolta con favore – così si legge nella nota – perché essa 
fa appello agli organi di governo dello sport e agli stakeholders e contiene raccomandazioni su 
tutta una serie di questioni prioritarie, dalla buona governance e dal contributo delle leghe 
nazionali ai meccanismi di solidarietà paneuropei, dai diritti umani alla parità di genere, dalla 
protezione dei minori alle riforme inerenti le regole del mercato dei trasferimenti, e altro ancora. 

 

Le football pour éviter aux Africains de mourir en Méditerranée [28-01-
2022]   ObservAlgerie.com 

Le président de la FIFA, Gianni Infantino, maintient contre vents et marées son projet d'un 
Mondial de football biennal. Malgré les nombreuses critiques, le patron du football mondial ne 
semble pas reculer en multipliant les annonces sur les bienfaits de son projet. Infantino est allé 
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jusqu'à suggérer que la tenue d'un Mondial tous les deux ans « empêcherait les Africains de 
tenter la migration vers l'Europe, en traversant la Méditerranée ». 

Bien que le projet d'un Mondial de football chaque deux ans au lieu de quatre ans, comme c'est 
le cas depuis la naissance de la Coupe du monde FIFA en 1930, ne séduit pas grand monde, le 
président de la FIFA ne veut pas pour autant faire machine arrière. À chacune de ses sorties, 
Gianni Infantino ne cesse de louer les bienfaits de son projet pour le football mondial. 

« Nous devons donner aux Africains l'espoir », affirme Gianni Infantino 

Invité ce mercredi 26 janvier 2022 à s'exprimer sur la question de l'organisation des compétitions 
de la FIFA, en particulier le Mondial de football, devant l'Assemblée parlementaire du Conseil de 
l'Europe (APCE) à Strasbourg (France), le président de la FIFA, Gianni Infantino, est revenu 
encore une fois sur « les avantages » d'un changement de la périodicité du Mondial de quatre à 
deux années, en particulier pour le continent africain. 

« Nous voyons que le football évolue dans une direction où quelques-uns ont tout et la majorité 
n'a rien. En Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine parce que les meilleurs 
joueurs jouent en Europe », a déclaré le patron de la FIFA devant les parlementaires européens, 
ce mercredi 26 janvier, comme pour dire que le football de haut niveau se joue uniquement en 
Europe. 

« Même en Europe, il y a un grand déséquilibre. La grande majorité de l'Europe ne voit pas les 
meilleurs joueurs et ne participe pas aux compétitions de haut niveau », ajoute Gianni Infantino 
devant le Conseil de l'Europe. 

« Nous devons donner aux Africains l'espoir qu'ils n'ont pas à traverser la Méditerranée pour 
avoir, peut-être, une vie meilleure, mais plus souvent trouver la mort en mer. Nous devons leur 
donner des opportunités et de la dignité », explique le président de la FIFA pour défendre son 
projet de Coupe du monde tous les deux ans. 

Les propos d'Infantino sur l'Afrique provoque la polémique 

Une déclaration qui sort complètement du domaine sportif et qui glisse vers un terrain politique, 
de l'avis de nombreux observateurs, qui n'arrivent pas encore à saisir le sens de lier le sort de 
la Coupe du monde à l'immigration des Africains vers le continent européen. D'ailleurs, les 
propos de Gianni Infantino, largement repris par les médias ont suscité un tollé sur les réseaux 
sociaux. 

« Jusqu'où peut s'abaisser Infantino ? Instrumentaliser la mort en Méditerranée pour vendre son 
projet mégalomaniaque, laisse sans voix », a réagi Ronan Evain, directeur général du collectif 
Football Supporters Europe. 

« Mes collègues d'Human Rights Watch interviewent des réfugiés partout dans le monde à peu 
près chaque jour. Nous écrivons des rapports sur les raisons […] qui les contraignent à quitter 
leurs foyers. Ils ne mentionnent jamais le calendrier de la Coupe du monde », a réagi pour sa 
part Andrew Stroehlein en charge de cette ONG. 

Gianni Infantino remet les choses au clair 

Très contrarié par les réactions négatives suscitées par sa déclaration devant le Conseil de 
l'Europe, le président de la FIFA a immédiatement réagi en publiant une mise au point. « Étant 
donné que certains de mes propos […] semblent avoir été mal interprétés et sortis de leur 
contexte, je tiens à préciser que, dans mon discours, mon message plus général était que toute 
personne en position de prendre des décisions a la responsabilité d'essayer d'améliorer la 
situation des gens dans le monde », s'est-il défendu dans un texte transmis à l'AFP. 
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« S'il y a plus d'opportunités disponibles, y compris en Afrique, mais bien sûr pas uniquement 
dans ce continent, cela devrait permettre aux gens de les saisir dans leurs propres pays. C'était 
un commentaire dordre général, qui n'était pas directement relié à la possibilité de jouer une 
Coupe du monde tous les deux ans », ajoute le patron de la FIFA comme pour remettre les 
choses au clair. 

 

Fifa: les propos «mal interprétés» de Gianni Infantino sur les migrants [28-01-
2022]   RFI 

Devant l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE), le président de la Fifa Gianni 
Infantino a semblé établir un lien mercredi 26 janvier entre son projet de Coupe du monde tous 
les deux ans et la tragédie des migrants en Méditerranée à qui il faut « donner de l'espoir », 
déclenchant une polémique qu'il a tenté d'éteindre en évoquant des propos « mal interprétés ». 

« Je comprends qu'en Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine, parce que les 
meilleurs joueurs jouent en Europe », mais il convient de penser « au reste du monde (...) qui 
ne voit pas les meilleurs joueurs, qui ne participe pas aux compétitions de haut-niveau », a 
expliqué Infantino devant l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) à 
Strasbourg. 

« Jusqu'où peut s'abaisser Infantino ? » 

« Nous devons les inclure, nous devons trouver des moyens d'inclure le monde entier, de donner 
de l'espoir aux Africains afin qu'ils n'aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver 
peut-être une vie meilleure, mais plus probablement la mort dans la mer. Nous devons donner 
des opportunités, et nous devons donner de la dignité, non pas en faisant la charité, mais en 
permettant au reste du monde de participer », a déclaré le dirigeant italo-suisse. Des propos qui 
ne sont pas passés inaperçus, et qui ont été commentés largement sur les réseaux sociaux. « 
Jusqu'où peut s'abaisser Infantino ? Instrumentaliser la mort en Méditerranée pour vendre son 
projet mégalomaniaque, laisse sans voix », a réagi Ronan Evain, directeur-général du collectif 
Football Supporters Europe. 

« Mes collègues d'Human Rights Watch interviewent des réfugiés partout dans le monde à peu 
près chaque jour. Nous écrivons des rapports sur les raisons (...) qui les contraignent à quitter 
leurs foyers. Ils ne mentionnent jamais le calendrier de la Coupe du monde », a ironisé Andrew 
Stroehlein, en charge des médias dans cette organisation non gouvernementale. 

Gianni Infantino, par le biais du compte Twitter de la Fifa, a souhaité revenir sur le sens de ses 
propos, estimant que certaines remarques qu'(il a) faites devant le Conseil de l'Europe plus tôt 
dans la journée avaient été « mal interprétées » et « sorties de leur contexte ». Gianni Infantino 
a expliqué que son message plus général était que « toute personne en position de décision a la 
responsabilité de contribuer à améliorer la situation des gens dans le monde. » Et d’ajouter : « 
s'il y a plus d'opportunités disponibles, y compris en Afrique, mais certainement pas seulement 
sur ce continent, cela devrait permettre aux gens de saisir ces opportunités dans leur propre 
pays. C'était un commentaire général, qui n'était pas directement lié à la possibilité de jouer une 
Coupe du Monde de la Fifa tous les deux ans ». 

L'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe dénonce les « milliers d'accidents du travail » 
observés au Qatar 

Défendue par Gianni Infantino, l'hypothèse d'une compétition biennale, et non plus 
quadriennale, est combattue par un front allant des fédérations européennes et sud-américaines 
jusqu'aux grands clubs. Mais elle bénéficie du soutien unanime des 54 fédérations africaines. 
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À Strasbourg, l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) a réclamé mercredi 26 
janvier que le respect de certaines « normes fondamentales » deviennent une « condition 
préalable » à la désignation des pays hôtes des compétitions internationales de football, 
dénonçant les « milliers d'accidents du travail » observés au Qatar dans la préparation de la 
Coupe du monde 2022. 

En janvier, le journal suisse Blick avait révélé que le patron du football mondial s'était installé à 
Doha, où l'Italo-Suisse loue une maison et deux de ses quatre filles sont scolarisées, alors que 
le siège de la Fifa est établi à Zurich, en Suisse, depuis 1932. Il vit de manière temporaire à 
Doha, en prévision de la Coupe du monde au Qatar (21 novembre-18 décembre), a confirmé la 
Fifa dans un communiqué. « Pour éviter tout doute, M. Infantino est domicilié et reste soumis à 
l'impôt en Suisse », a précisé la Fifa. 

« La place du président de la Fifa, c'est là où se trouve le siège et c'est à Zurich. Je ne peux pas 
dire que c'est scandaleux. Mais je peux dire que c'est incompréhensible qu'il aille s'installer là-
bas avec sa famille. Ça donne un goût amer », a réagi l'ancien dirigeant de la Fifa Sepp Blatter 
(1998-2015), âgé de 85 ans. 

 

Infantino claims comments on African migrants "misinterpreted" as human rights 
groups mock Council of Europe speech [27-01-2022]   Inside the Games 

FIFA President Gianni Infantino has claimed widely-criticised comments suggesting the biennial 
World Cup proposal help prevent African migrants from crossing the Mediterranean and help 
prevent "death in the sea" have been "misinterpreted and taken out of context". 

Infantino has proposed staging the men's and Women's World Cup every two years rather than 
every four years, although this has prompted strong opposition from UEFA, the South American 
Football Confederation (CONMEBOL) and the International Olympic Committee. 

The Swiss official discussed the idea during his visit to the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe in Strasbourg. 

"We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea," Infantino said his audience in the Palais de l’Europe. 

"We need to give opportunities, and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world as well to participate. 

"Maybe the World Cup every two years is not the answer. 

"We discuss it." 

Tony Burnett, the chief executive of Kick It Out - the organisation based in London which aims 
to tackle discrimination in football - was among those who condemned Infantino's remarks. 

"FIFA is a multi-billion profit-making organisation," Burnett told the Press Association news 
agency. 

"They already have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for disadvantaged 
people around the world. 
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"It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set 
up to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk their lives, 
sometimes fleeing war-torn countries, to seek a better life." 

Human Rights Watch's European media director Andrew Stroehlein tweeted: "My colleagues at 
Human Rights Watch interview refugees around the world pretty much every day. 

"We write reports about the reasons - the abuses, the hardships - that forced them to leave their 
homes. 

"They never mention the timing of World Cup tournaments." 

Infantino later issued a statement through FIFA's media department on Twitter, which read: 
"Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier today appear to 
have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that, in my speech, my more 
general message was that everyone in a decision-making position has a responsibility to help 
improve the situation of people around the world. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 

"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

Infantino claimed at a global summit last month that the biennial World Cup would deliver an 
additional $4.4 billion (£3.3 billion/€3.9 billion) in the first four-year cycle. 

UEFA and CONMEBOL have threatened to boycott the tournament if plans are pushed through. 

The Confederation of African Football has declared its support in favour of changing the cycle, 
while the Confederation of North, Central America and Caribbean Association Football, Asian 
Football Confederation and Oceania Football Confederation welcomed the consultation process. 

During his address in in Strasbourg, FIFA President addressed concerns about this year's FIFA 
World Cup in Qatar, which has been overshadowed by human rights concerns in the host country, 
with Amnesty International and Human Rights Watch among the groups who have raised 
concerns over the treatment of migrant workers and LGBT+ (lesbian, gay, bisexual, and 
transgender) rights. 

Football’s main stakeholders must put human rights values at the heart of the sport, the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe - PACE - claimed in wide-ranging resolution on 
football governance. 

"Business must not take precedence over values," said the Parliamentarians, underlining that 
human rights should always be the main driving force for football’s governing bodies.  

Among other things, the Assembly warned countries must meet basic human rights requirements 
before being able to host major events such as the World Cup, and any country where women 
faced "clear discrimination in their access to sport" should simply be disqualified. 

FIFA claimed, that while more could be done, hosting the World Cup had helped to instigate 
labour law reforms in Qatar, alongside work from other international institutions and trade 
unions. 

"We also need to recognise that change indeed has happened and we must support those who 
are investing their time, their energy and their belief for this change to happen," he insisted. 
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Infantino was elected as FIFA President in February 2016, succeeding the disgraced Swiss official 
Sepp Blatter, and was re-elected for a second term in 2019. 

Both FIFA World Cups are already set to expand following moves introduced during his 
Presidency - the men's tournament from 32 to 48 teams from 2026, and the women's from 24 
to 32 in 2023. 

 

Fußball-WM soll öfter stattfinden; Decolonise mit Infantino [27-01-2022]   TAZ 

Der Fifa-Chef fordert eine WM alle zwei Jahre, um Afrika öfter teilhaben zu lassen. Viel sinnvoller 
wäre weniger Eurozentrismus im Weltfußball. 

Um es vorwegzunehmen: Alles, was Sie in diesen Tagen über Fifa-Boss Gianni Infantino gelesen 
haben, ist richtig. Der aktuelle Aufhänger für die nicht so neue Erkenntnis: der Mann ist 
abstoßend. Vor dem Europarat in Straßburg bewarb der Fifa-Chef seinen Lieblingsbusinessplan 
– eine Männer-WM im Zweijahresrhythmus statt alle vier Jahre – so: „Wir müssen den Afrikanern 
Hoffnung geben, damit sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen.“ 

Die Fifa müsse Afrika Möglichkeiten und Würde geben. Dazu soll, man ahnt es, die WM dienen. 
Denn: „Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung entwickelt, wo wenige alles haben und die 
Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler 
in Europa spielen“. Decolonise mit Infantino. 

Die Instrumentalisierung von Armut für die Geschäftspläne des Fifa-Chefs ist all das, was sehr 
viele Kommentator:innen analysiert haben. Dreist, verlogen, scheinheilig, gefährlich, rassistisch 
und skrupellos, um nur ein paar der publizistischen Adjektive zu zitieren. Aber die Debatte 
verläuft auch recht bequem. Denn was in der allgemeinen, wohligen Empörung nicht stattfindet, 
ist, dass Infantino natürlich recht hat. 

Europa spielt „zweimal pro Woche“ WM. Wer ein Star sein will im Männerfußball, muss nach 
Europa. Von den 20 wertvollsten Fußballklubs liegen laut Forbes 2021 alle 20 dort, 
wahrscheinlich auch alle 50, genauer: in einer Handvoll Staaten Westeuropas. Jugendliche 
werden an der Peripherie für dieses Zentrum herangezogen, auf eine Art und Weise, die nicht 
wenige als neokolonial bezeichnen. 

Herrschaft des westeuropäischen Mannes 

Einen Hauch von Dezentralisierung, das Äquivalent zu einem IT-Hub in Nairobi oder einem Tech-
Konzern in Südkorea, sucht man im Fußball vergebens. Dort ist die Herrschaft des 
westeuropäischen Mannes noch ehern, wenngleich sie mittlerweile durch chinesische und 
nahöstliche Investoren großzügig kofinanziert wird. Auch das kolossale Ungleichgewicht 
innerhalb Europas hat Infantino angesprochen. 

Diese Tatsachen werden nicht unwahr dadurch, dass der Falsche sie sagt und instrumentalisiert. 
Für Europa und die mit der Fifa rivalisierende Uefa war es stets sehr leicht, auf den bösen Gianni 
Infantino zu zeigen und dabei achselzuckend ihre Macht zu wahren. Die Uefa schafft es dabei 
gut, ein Saubermann-Image zu konservieren. 

Natürlich würde eine WM alle zwei Jahre an der Situation nichts ändern. Sie wird durch ihren 
ökologischen Brontosaurus-Fußabdruck Fluchtursachen eher noch weiter ankurbeln. Ein Turnier, 
das in fast hundert Jahren Geschichte noch nie ein afrikanisches oder asiatisches Team 
gewonnen hat. 
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Im Fußball kursieren derart absurd hohe Summen, dass Aufrüstung auf Augenhöhe Europas 
selbst für Länder wie USA und China zu teuer ist. Dennoch ist es interessant, dass qua des 
Korruptions- und Abstimmungsprinzips (jeder nationale Verband hat eine Stimme, unabhängig 
von der Größe) ausgerechnet und allein die Fifa den Globalen Süden ein wenig berücksichtigen 
muss. 

Fußballpolitik, die Globalen Süden berücksichtigt 

Wie sähe eine Fußballpolitik aus, die den Globalen Süden wirklich berücksichtigt? Es ist unredlich, 
das weiter zu ignorieren. Aktuell finanzieren prekäre Arbeiter:innen aus Asien die fußballerischen 
Erfolge der europäischen Großklubs – unter anderem, indem sie für wenige Cents Trikots nähen, 
die in Deutschland für 85 Euro verkauft werden, und so erst die hohen Gewinnmargen schaffen. 

Ein echter Weltfußball kann nur ein dezentralisierter sein. Einer, der Spitzenligen auf mehreren 
Kontinenten hat und regionale Karriereoptionen für Spieler:innen. Das geht natürlich nicht mit 
der Fifa. Bislang aber werden die Ausfälle Gianni Infantinos öffentlich eher im Sinne eines 
schrägen Onkels behandelt, an dem sich wenig ändern lässt. 

Es fehlt an echter Wut und echten Konsequenzen. Für beide rivalisierenden Großverbände, Fifa 
und Uefa. Interesse hat an Dezentralisierung freilich niemand, denn für Westeuropa gilt: es 
würde wehtun. Ein Onkel sagt eben auch immer was über die Familie. 

 

Présidence de la FIFA: Gianni Infantino, un tartuffe en campagne [27-01-
2022]   Europe1 

Le président de la FIFA Gianni Infantino a vertement défendu son projet de Coupe du monde de 
football tous les deux ans devant le Conseil de l'Europe. Le Suisse veut tellement mener son 
projet à bien qu'il n'hésite pas à employer tous les arguments, y compris les plus improbables. 
Décryptage. 

Gianni Infantino ose tout. C'est même à ça qu'on le reconnaît. Il veut tellement nous vendre sa 
Coupe du monde tous les deux ans qu'il est prêt à la présenter comme un remède miracle à tous 
les problèmes du monde. Avec ce projet, il veut tout simplement "donner de l'espoir aux Africains 
pour qu'ils ne soient plus obligés de traverser la Méditerranée pour trouver, peut-être, une vie 
meilleure ou plus probablement la mort en mer". Il a vraiment dit ça. Oui, vous avez bien lu un 
mot pour mot ce que le président de la FIFA a dit devant le Conseil de l'Europe. Vous voyez, ce 
n'était quand même pas bien difficile de résoudre ce problème des réfugiés, une Coupe du monde 
tous les deux ans et c'est réglé. 

Tout le monde est heureux. Comment n'y avait-on pas pensé avant? Je pensais bêtement (avec 
cette Coupe du monde) qu'on parlait uniquement de football. Mais en fait, on parle de la paix 
dans le monde, carrément. Gianni Infantino veut nous offrir du bonheur. Il dit qu'il s'agit de 
donner à tous des chances et de la dignité. Franchement, est-ce que ça n'en manque pas un peu 
ce discours? Il aurait presque pu le ponctuer d'un "I have a dream". Tant qu'à faire, autant 
essayer. Plus c'est gros, plus ça passe. 

La CAF, une confédération stratégique 

Gianni Infantino s'appuie beaucoup sur le continent africain pour cette Coupe du monde tous les 
deux ans. Tant qu'il ne nous parle que de football, pourquoi pas? Tout peut se discuter. Je peux 
entendre quand il dit qu'en Europe, comme tous les meilleurs joueurs du monde évoluent sur 
notre continent, forcément, on voit pas trop l'intérêt d'une Coupe du monde biannuelle parce 
que des grands matchs, on en a deux fois par semaine. Alors qu'en Afrique, ce serait l'occasion 
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pour les sélections de se mesurer plus souvent aux équipes les plus fortes et donc de progresser. 
Peut-être. 

Mais si la Confédération africaine est la plus enthousiaste à l'idée de multiplier les Coupe du 
monde, c'est aussi parce qu'on lui fait miroiter l'opportunité d'avoir des revenus bien plus 
importants avec cette réforme. Il y a 54 fédérations en Afrique. Ça pèse lourd lors des élections 
à la FIFA et ça tombe bien parce que le prochain vote, c'est dans un an. Les choses sont quand 
même bien faites. Alors que Gianni Infantino ne cherche pas à se faire passer pour le prochain 
prix Nobel de la paix. Il ne leurre absolument personne. C'est un président de la FIFA qui fait 
campagne sans crampons, mais avec des gros sabots. 

 

ПАСЕ поддержала УЕФА, выступив против Суперлиги и ЧМ раз в два года [27-01-
2022]   Tribuna 

В принятой вчера резолюции Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) выступила в 
поддержку УЕФА. 

В соответствии с резолюциями Парламента ЕС и Совета ЕС, принятыми в конце 2021 года, 
резолюция ПАСЕ «Управление футболом: бизнес и ценности» подчеркивает 
приверженность европейских государственных органов дальнейшей защите и укреплению 
солидарной модели футбола. 

Резолюция осуждает неудачную попытку создания Суперлиги и предупреждает о 
потенциально катастрофических последствиях планов, рассматриваемых ФИФА, по 
проведению чемпионата мира каждые два года. 

«Европейские институты и европейский футбол – а также европейское спортивное 
движение – твердо стоят за наши ценности и солидарную модель. Здесь нет места для 
интерпретаций или переговоров. 

Скажем «нет» эгоистичным суперлигам и экстравагантным предложениям по проведению 
чемпионата мира. Но мы говорим «да» совместной работе по защите и укреплению модели, 
которая работает в интересах европейского футбола и общества», – сказал президент УЕФА 
Александер Чеферин. 

 

Keistas FIFA prezidento pareiškimas apie afrikiečių gyvybes sukėlė pasipiktinimą [27-
01-2022]   TV3.lt 

FIFA prezidentas Gianni Infantino toliau aktyviai siūlo dažniau rengti pasaulio futbolo 
čempionatus. Nuo pat pirmojo čempionato nuspręsta juos rengti kas 4 metus, bet G.Infantino 
norėtų, kad čempionatai vyktų kas 2 metus. 

FIFA prezidentas Gianni Infantino toliau aktyviai siūlo dažniau rengti pasaulio futbolo 
čempionatus. Nuo pat pirmojo čempionato nuspręsta juos rengti kas 4 metus, bet G.Infantino 
norėtų, kad čempionatai vyktų kas 2 metus. 

Savo idėjas G.Infantino pristatė Europos tarybos parlamentinėje asamblėjoje Strasbūre 
(Prancūzija), o kai kurie jo pareiškimai sukėlė daug klausimų. 

„Mums reikia rasti būdą, kaip suteikti viltį afrikiečiams, kad jiems nereikėtų įveikinėti Viduržemio 
jūros, siekiant geresnio gyvenimo, kas neretai baigiasi jų mirtimi. Turime suteikti daugiau 
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galimybių kitų žemynų atstovams dalyvauti pasaulio čempionate. Jiems reikia ne labdaros, o 
galimybių. Nežinau, galbūt pasaulio čempionato rengimas kas 2 metus tam ir nepadėtų, bet 
mums reikia apie tai diskutuoti“, - aiškino G.Infantino. 

FIFA prezidentą po tokių kalbų pasmerkė „Kick It Out“ organizacijos, kovojančios prieš rasizmą 
futbole, vadovas Tony Burnettas: „FIFA yra organizacija, uždirbanti milijardinį pelną. Jie ir taip 
turi užtektinai lėšų, kad padėtų viso pasaulio neįgaliems žmonėms. FIFA prezidento išsakytas 
argumentas yra visiškai nepriimtinas. Dažnesni pasaulio čempionatai tik didintų FIFA pelną, o 
prie migrantų gyvybių gelbėjimo niekaip neprisidėtų“. 

Pats G.Infantino aiškina, kad jo žodžiai buvo netinkamai interpretuoti: „Aš turėjau omenyje tai, 
kad kiekvienos šalies gyventojai turi turėti daugiau galimybių savo valstybėse. Tai neapsiriboja 
vien tik Afrika. Tai buvo daug platesnis komentaras, apimantis ne tik dažnesnį pasaulio 
čempionato rengimą, bet ir bendresnius siekius“. 

FIFA planams rimtai priešinasi UEFA ir CONMEBOL. Dvi pajėgiausios žemyninės organizacijos 
nenori, kad Europos ir Pietų Amerikos čempionatai prarastų svarbą. 

 

«Αντί για τη Μεσόγειο, πεθάνετε στο γήπεδο» [27-01-2022]   Eleftheros Typos 

Γράφει ο Γιάννης Παπαδάτος 

Δεν μας χρειάζεται η Frontex. Ούτε τα στρατόπεδα προσφύγων στη Βόρεια Αφρική. Ούτε οι 
συμφωνίες Ιταλίας – Λιβύης και Ισπανίας – Μαρόκου για τις μεταναστευτικές ροές. 

Ούτε τα σχέδια του Βερολίνου για βοήθεια στις χώρες της Δυτικής και της Υποσαχάριας Αφρική. 
Πολύ περισσότερο δεν μας χρειάζονται οι Γάλλοι στρατιώτες στο Σαχέλ, ούτε οι Ρώσοι της 
Wagner. Δεν μας χρειάζονται η διεθνής ανθρωπιστική βοήθεια, οι δωρητές του ΟΗΕ, ούτε οι 
διεθνείς διασκέψεις για τη Λιβύη. Δεν χρειάζεται οι ξένες πολυεθνικές να πάψουν να 
εκμεταλλεύονται τα διαμάντια, τον χρυσό, το πετρέλαιο και το κοβάλτιο του Κονγκό. 

Δεν χρειάζεται να πάψουν να ληστεύουν το πετρέλαιο της Νιγηρίας, ούτε οι Κινέζοι να 
αλυσοδένουν με χρέος τη Μαύρη Ηπειρο. Δεν χρειάζεται προστασία των καλλιεργήσιμων 
εκτάσεων και του υδροφόρου ορίζοντα, ώστε να μην πεθαίνουν δεκάδες εκατομμύρια Αφρικανοί 
από την πείνα, τις αρρώστιες και τη δίψα. Δεν χρειάζεται καν να αλλάξουν τα αυταρχικά 
καθεστώτα της περιοχής για να δουν άσπρη μέρα οι κάτοικοί της. Τι χρειάζεται λοιπόν; Μπάλα, 
περισσότερη μπάλα, μπάλα μέχρι τελικής πτώσης. 

Επιχειρηματολογώντας στο Συμβούλιο της Ευρώπης υπέρ της εξωφρενικής πρότασής του να 
διεξάγεται το Παγκόσμιο Κύπελλο Ποδοσφαίρου κάθε δύο χρόνια αντί για τέσσερα, ο γνωστός και 
μη εξαιρετέος, πρόεδρος της FIFA, Τζιάνι Ινφαντίνο, είπε ότι η ιδέα του θα σώσει πολλούς 
Αφρικανούς μετανάστες από θάνατο στη Μεσόγειο. 

Η λογική του είναι ότι η πρόσβαση των αφρικανικών ομάδων σε περισσότερες διεθνείς 
διοργανώσεις θα τονώσει πολλαπλώς τις οικονομίες τους (από διαφημιστικά έσοδα, προσέλκυση 
επενδυτών, μεταγραφές παικτών κ.λπ.) δίνοντας σε εκατομμύρια νέα παιδιά την ευκαιρία για 
ποδοσφαιρική καριέρα στην πατρίδα τους ή ενασχόληση με άλλες πτυχές της «οικονομίας της 
μπάλας». 

Το θράσος του Ιταλού παράγοντα δεν έμεινε βέβαια αναπάντητο: «Πόσο πιο χαμηλά θα πέσει 
αυτός ο άνθρωπος; Εργαλειοποίησε ακόμη και την τραγωδία στη Μεσόγειο για να προωθήσει τα 
μεγαλομανή του σχέδια», εξεμάνη ο πρόεδρος της Ενωσης Ευρωπαίων Ποδοσφαιρόφιλων 
(Football Supporters Europe), Ρόναν Ιβέιν. 
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Глава ФИФА заявил, что ЧМ раз в два года спасет жизни беженцев [27-01-
2022]   Mk.ru 

Президент ФИФА Джанни Инфантино, выступая на Парламентсокй ассамблее Совета 
Европы, спровоцировал международный скандал, заявив, что проведение чемпионата мира 
по футболу раз в два года спасет мигрантов из Африки от смерти в Средиземном море. 

Джанни Инфантино спровоцировал скандал и теперь оправдывается 

Президент ФИФА Джанни Инфантино  выступил перед Парламентской ассамблеей Совета 
Европы. Его онлайн-общение с праламентариями было приурочено к принятию нового 
доклада ПАСЕ «Управление футболом: бизнес и ценности», подготовленного лордом 
Фулксом из Камнока. Как сообщает сайт ФИФА, этот документ "четко поддерживает 
текущую реформу ФИФА в отношении системы трансферов и правил для агентов" («МК-
Спорт» подробно писал об этом ранее), а также поддерживает проект ФИФА по борьбе со 
злоупотреблениями в футболе. 

Зачем нужна эта оговорка? Затем, что в последнее время ФИФА иногда выдает желаемое за 
действительное: так было, например, в случае с сообщениями о поддержке болельщиками 
всего мира проведения чемпионата мира раз в два года – федерация сделала такой вывод 
на основании онлайн-голосования на ее собственном сайте, за что ее позже 
раскритиковали. 

Вдохновленный приглашением Инфантино рассказал о ходе подготовки ЧМ-2022 в Катаре 
и о том, какую большую работу проделала его организация по улучшению ситуации с 
защитой прав человека в этой стране. Затем начались дебаты и тут синьор Джанни выдал 
такое, что не часто доводится услышать даже искушенным в политических дискуссиях 
европейским парламентариям. 

Рассказывая о будущем мирового футбола, Инфантино сказал, что речь шла не только о 
проведении чемпионата мира каждые два года, но и о том, что можно сделать для будущего 
футбола во всем мире. 

«Мы говорим не о том, хотим ли мы проводить чемпионат мира каждые два года, а о том, 
что мы хотим сделать для будущего футбола. Если мы думаем об остальном мире, и о 
подавляющем большинстве стран Европы, то мы должны думать о том, что приносит футбол. 
Футбол — это возможности, надежды, национальные сборные. Мы не можем сказать 
остальному миру: дайте нам свои деньги, но смотрите нас по телевизору. Нам нужно найти 
способы включить в этот процесс весь мир, чтобы дать надежду африканцам, чтобы им не 
нужно было пересекать Средиземное море в поисках лучшей жизни, а вместо этого 
встречать смерть в море», - сказал Инфантино. И этого оказалось достаточно, чтобы 
спровоцировать грандиозный скандал. 

Конечно, чуть позднее он заявил, что совсем не то имел ввиду и его слова были вырваны 
из контекста выступления. Но все равно, апелляция к гибнущим людям ради продвижения 
своих реформ по увеличению доходов ФИФА выглядят как минимум сомнительно. 

Ронан Эвейн, исполнительный директор Football Supporters Europe, написал в Твиттере: 
«Как низко может пасть Инфантино? Использование смерти в Средиземном море для 
продажи своего плана, страдающего манией величия, невозможно описать словами». 

Исполнительный директор Kick It Out Тони Бернетт заявил в интервью Mirror: «ФИФА — 
многомиллиардная прибыльная организация. У них уже есть средства, чтобы инвестировать 
в создание и вдохновляющие возможности для обездоленных людей во всем мире. Поэтому 
совершенно неприемлемо предполагать, что чемпионат мира, проводимый раз в два года, 
главным образом созданный для получения дополнительной прибыли ФИФА, может стать 



Revue de presse - Press Review 252 

 

 

решением для мигрантов, которые рискуют своей жизнью, иногда спасаясь бегством из 
раздираемых войной стран, в поисках лучшей жизни». 

Бернетт добавил: «Если ФИФА искренне привержена борьбе с неравенством, ей следует 
вкладывать время и ресурсы в благотворительные дела на местах, а не маскировать то, что 
кажется прибыльным чемпионатом мира раз в два года, как ответ на любые существующие 
проблемы”. 

Ранее проведение ЧМ раз в два года в очередной раз решительно отвергла и УЕФА. «Нет 
эгоистичным суперлигам и экстравагантным предложениям о чемпионате мира. Но «да, да, 
да» совместной работе по защите и укреплению нашей модели, которая работает в 
интересах европейского футбола и общества», — заявил президент УЕФА Александр 
Чеферин. 

 

FIFA : Infantino rétropédale après ses propos déplacés sur l’Afrique [27-01-2022]   Le 
Parisien 

Grand partisan d’une Coupe de monde tous les deux ans, Gianni Infantino a tenté de convaincre 
les représentants européens, devant le Conseil de l’Europe à Strasbourg, mercredi. Ses 
arguments étonnants ont fait réagir. « Nous devons donner de l’espoir aux Africains afin qu’ils 
n’aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver peut-être une vie meilleure mais, 
plus probablement, la mort en mer. Nous devons donner des opportunités, donner de la dignité», 
a déclaré le patron de la Fédération internationale de football. 

Des paroles « mal interprétées » 

Face à la polémique grandissante, Gianni Infantino a fait marche arrière et est rapidement 
revenu sur son intervention. « Étant donné que certaines remarques que j’ai faites devant le 
Conseil de l’Europe semblent avoir été mal interprétées et sorties de leur contexte, je tiens à 
préciser que mon message plus général était que toute personne en position de décision a la 
responsabilité d’aider à améliorer la situation des gens dans le monde », s’est-il justifié. 

« S’il y a plus d’opportunités disponibles, y compris en Afrique, mais certainement pas limité à 
ce continent, cela devrait permettre aux gens de saisir ces opportunités dans leur propre pays, 
a encore estimé Gianni Infantino. C’était un commentaire général, qui n’était pas directement 
lié à la possibilité de disputer une Coupe du monde tous les deux ans. » 

La modification du rythme du Mondial est un grand sujet de tensions dans le football, l’UEFA et 
la confédération sud-américaine Conmebol s’y opposant farouchement. Jusqu’à présent, les 
Coupes du monde se déroulent tous les quatre ans, la prochaine étant programmée du 21 
novembre au 18 décembre 2022, au Qatar. 

 

Conseil de l’Europe : « Beaucoup de choses doivent encore changer au Qatar » (Gianni 
Infantino, FIFA)  [27-01-2022]   News Tank Footbal 

« Le Qatar est-il maintenant un pays paradisiaque ? Non, certainement pas. Beaucoup de choses 
doivent encore changer, beaucoup de choses doivent encore être faites. Nous devons rester 
concentrés et maintenir la pression tous ensemble, mais nous devons aussi reconnaître que le 
changement a bel et bien eu lieu, et soutenir ceux qui investissent leur temps, leur énergie et 
leurs convictions pour que ce changement ait lieu », déclare Gianni Infantino (SUI-ITA), 
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président de la FIFA, à propos de l’organisation de la Coupe du monde 2022 au Qatar, le 
26/01/2022. 

Le président de la Fédération internationale s’exprime devant l’Assemblée parlementaire du 
Conseil de l’Europe, à Strasbourg (FRA) à l’occasion de l’adoption (70 voix pour / 10 contre / 10 
abstentions) d’une résolution sur la gouvernance du football (document à télécharger, voir par 
ailleurs) préparée par Lord George Foulkes (Royaume-Uni, Groupe des Socialistes, Démocrates 
et Verts). 

« Le changement est en train de se produire, et quand il se produit, nous devons aussi le 
reconnaître. Grâce à la Coupe du monde, grâce à la lumière que le football apporte à un pays 
comme, dans ce cas, le Qatar. Le système a évolué en un temps record de quelques années 
seulement », affirme Gianni Infantino. 

« Qu’est-ce qui a changé concrètement ? Eh bien, le système de la kafala a été aboli. Et plus de 
300 000 travailleurs ont pu changer d’emploi l’année dernière. Et (…) le travail est synonyme de 
dignité. Vous donnez du travail, vous ne faites pas la charité aux gens. Il faut aussi leur fournir 
une législation appropriée. Puis, le salaire minimum a été introduit au Qatar, de même que des 
réglementations sur la protection des travailleurs contre la chaleur, et des comités de travailleurs 
ont été créés », ajoute-t-il. 

« Le respect des normes fondamentales de l’OIT (Organisation Internationale du Travail) devrait 
être une condition préalable et non un objectif à atteindre après avoir été désigné comme pays 
hôte de la Coupe du monde », indique toutefois le rapport du Conseil de l’Europe en évoquant 
les « milliers d’accidents de travail, y compris mortels, au Qatar depuis que le pays a été désigné 
pour organiser la Coupe du monde de football 2022. » 

« Je voudrais juste vous donner un chiffre, ou plutôt trois chiffres, qui sont assez choquants. Au 
cours de la dernière année pré-Covid, donc avant cette situation que nous vivons tous, en 2019, 
l’argent dépensé sur les transferts de joueurs de football en une année était d’environ 7 milliards 
d’euros. 

Environ 700 millions, donc 10 % de ce montant ont été versés aux agents des joueurs. 

Et sur ces 7 milliards et 700 millions, environ 70 M€, donc 1 %, ont été consacrés à la formation 
des joueurs, à la solidarité pour les clubs - les petits clubs, qui ont formé des joueurs. 

« Nous devons créer une chambre de compensation » 

Quand vous voyez ces chiffres, vous voyez que quelque chose ne va pas, que nous devons y 
remédier. Nous devons le faire en créant une chambre de compensation, afin d’assurer que les 
contributions de solidarité et indemnités de formation sont destinées aux clubs qui ont formé les 
joueurs, que les joueurs seront formés dans les petits clubs et que ces clubs auront la possibilité 
de les former, ainsi que pour apporter de la transparence dans les interactions entre les clubs et 
les joueurs, entre les agents de joueurs et les joueurs. 

Il est très important que nous ayons cette transparence, que nous évitions les commissions 
excessives et que nous nous assurions que l’argent aille là où il doit aller, c’est-à-dire dans le 
développement des joueurs, dans la solidarité, dans le développement du football. » 

Coupe du monde bisannuelle. « Nous devons trouver des moyens d’inclure le monde entier » 

« Le sujet n’est pas de savoir si nous voulons une Coupe du monde tous les deux ans, mais de 
savoir ce que nous voulons faire pour l’avenir du football. 

« Le football va dans une direction où quelques-uns ont tout et la grande majorité n’a rien » 
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Nous voyons que le football va dans une direction où quelques-uns ont tout et la grande majorité 
n’a rien. Je comprends qu’en Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine, parce 
que les meilleurs joueurs jouent en Europe. En Europe, il n’y a donc pas besoin d'événements 
supplémentaires, mais si nous pensons au reste du monde, - et aussi à la grande majorité de 
l’Europe - qui ne voit pas les meilleurs joueurs, qui ne participe pas aux compétitions de haut 
niveau, alors nous devons penser à ce que le football apporte, qui va au-delà du sport. 

« Nous devons donner de l’espoir aux Africains » 

Parce que le football représente des opportunités, de l’espoir des équipes nationales du pays, du 
cœur, de la joie, de l'émotion. Et nous ne pouvons pas dire au reste du monde : “Donnez-nous 
votre argent, si vous avez ou avez eu par hasard un bon joueur, donnez-nous aussi le joueur, 
mais regardez-nous à la télévision” . Nous devons les inclure, nous devons trouver des moyens 
d’inclure le monde entier, de donner de l’espoir aux Africains afin qu’ils n’aient pas besoin de 
traverser la Méditerranée pour trouver peut-être une vie meilleure, mais plus probablement la 
mort dans la mer. Nous devons donner des opportunités, et nous devons donner de la dignité, 
non pas en faisant la charité, mais en permettant au reste du monde de participer. 

« La Coupe du monde tous les deux ans n’est peut-être pas la solution » 

La Coupe du monde tous les deux ans n’est peut-être pas la solution. Nous en avons discuté, 
nous en avons débattu, nous avons lancé le processus avec un vote de 88 % et ceci est aussi 
une question de démocratie : 88 % du Congrès de la FIFA, dont 30 membres européens sur 55, 
pour débattre, pour discuter et pour voir quelle est la meilleure façon d'être plus inclusif. Il ne 
s’agit pas seulement de dire non à la discrimination, mais d’agir exactement dans ce sens en 
étant plus inclusif, en faisant participer tout le monde et en essayant de donner des opportunités, 
de l’espoir et de la dignité au monde entier. 

Nous nous engageons dans une discussion. Nous verrons à la fin de ce débat, pas aujourd’hui 
mais dans quelques mois, quel sera le résultat. » 

• Le projet de la FIFA d’organiser une Coupe du monde tous les deux ans pourrait avoir « des 
conséquences désastreuses pour le football européen », déclare l’Assemblée parlementaire du 
Conseil de l’Europe. Elle demande instamment à la FIFA de ne pas aller de l’avant sans l’accord 
des parties prenantes européennes et du CIO. 

• La FIFA devrait avoir le droit de réglementer le système de transfert mondial, ainsi que les 
agents et les intermédiaires, et devrait trouver un accord équilibré pour plafonner les frais de 
transferts des agents. 

• Les fédérations nationales devraient promouvoir l'égalité des salaires et des récompenses pour 
les joueurs des équipes nationales, quel que soit leur sexe. Il faudrait également davantage de 
fonds et de ressources pour créer un environnement plus sûr pour les enfants et les adolescents 
qui jouent au football, et pour lutter contre les abus sexuels dans ce sport. 

• Enfin, une agence « Sport en toute sécurité », organisme multisports, interinstitutionnel et 
intergouvernemental chargé de traiter les cas d’abus dans le sport, devrait être créée. 

 

Le Conseil de l’Europe soutient l’UEFA contre la Super League et la Coupe du monde 
bisannuelle [27-01-2022]   Agence Belga , Le Soir 

La résolution a pour but d’éviter que des initiatives excessives, telles que le projet de Super 
League, n’aient des chances d’aboutir à l’avenir. 
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Dans une résolution adoptée mercredi, l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) 
soutient le combat de l’instance dirigeante du football européen (UEFA) contre la création d’une 
Super League et condamne le projet de la Fifa d’instaurer une Coupe du monde bisannuelle. 

« Cette résolution appelle les instances dirigeantes et les parties prenantes du sport et émet des 
recommandations à leur intention dans un large éventail de questions prioritaires, de la bonne 
gouvernance et de la contribution des championnats nationaux aux mécanismes de solidarité 
européens, en passant notamment par les droits humains, l’égalité des genres, la protection des 
mineurs et les réformes du marché des transferts », peut-on lire dans le communiqué de l’UEFA. 
« Cette résolution représente un grand soutien dans les importantes discussions qui ont lieu 
dans le cadre du processus de consultation et de réforme de la Convention de l’UEFA sur l’avenir 
du football européen, qui réunit les principales parties prenantes du football européen et inclut 
l’Union européenne et le Conseil de l’Europe en tant qu’observateurs officiels. » 

Le projet du président de la fédération internationale (Fifa), Gianni Infantino, d’instaurer une 
Coupe du monde bisannuelle aurait des « conséquences potentiellement désastreuses pour le 
football européen », selon l’Assemblée parlementaire. 

Le président de l’UEFA Aleksander Ceferin a réagi avec satisfaction à la résolution de l’APCE. 
« Les institutions européennes et le football européen – ainsi que le mouvement sportif européen 
– sont fermement unis derrière nos valeurs et notre modèle basé sur la solidarité. Il n’y a de 
place pour l’interprétation ni pour la négociation. C’est ‘non’ aux super ligues égoïstes, et ‘non’ 
aux propositions extravagantes relatives à la Coupe du monde. Mais ‘oui’ pour travailler 
ensemble afin de protéger et de renforcer notre modèle, qui fonctionne dans l’intérêt du football 
et de la société européens. » 

 

Coupe du monde tous les deux ans: la vraie question derrière l’obscénité des propos 
de Gianni Infantino [27-01-2022]   Libération.fr 

Le président de la Fifa a instrumentalisé les drames migratoires dans la Méditerranée pour mettre 
en avant son projet d’organiser une Coupe du monde de football tous les deux ans. Mais au-delà 
du scandale provoqué par ses propos, son idée n’est pas si insensée. 

«Nous devons trouver des moyens d’inclure le monde entier pour donner de l’espoir aux Africains 
afin qu’ils n’aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver peut-être une vie 
meilleure, mais, plus probablement, la mort en mer. Nous devons donner des opportunités, 
donner de la dignité.» Cet argument-là, on ne l’avait pas vu venir. Mercredi, devant le Conseil 
de l’Europe, le président de la Fédération internationale de football (Fifa), Gianni Infantino, a 
plaidé de façon indirecte pour son projet de Coupe du monde tous les deux ans en expliquant, 
si on le suit bien, que l’espoir soulevé sur le continent africain afférent allait sauver des vies. Un 
argument aussi obscène et lunaire qu’il en a l’air. 

Il a beau rêver tout bas (comme son prédécesseur Sepp Blatter) du prix Nobel de la paix, 
Infantino gère un business. Et il se calcule en termes de parts de marché, c’est-à-dire de dates 
dévolues à telles compétitions (les siennes, à son idée) plutôt que telles autres. Partant, le Suisse 
n’a pas dit que ça. «Nous devons impliquer le monde entier dans nos compétitions, a t-il appuyé. 
Nous ne pouvons pas dire au reste du monde : donnez-nous votre argent et vos joueurs et 
regardez-les à la télévision. En Europe, la Coupe du monde, c’est deux fois par semaine, parce 
que les meilleurs joueurs y jouent. L’Europe n’a pas besoin d’autres événements.» Une avancée 
: plutôt que de plaider pour la cohabitation du Championnat d’Europe des nations et de la Coupe 
du monde en alternance, Infantino promeut désormais l’éradication pure et simple des grands 
raouts internationaux continentaux par pays. 

Cuisine politique 
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C’est-à-dire qu’il s’arroge le foot de sélections : à la Fifa les compétitions par pays, aux 
fédérations continentales celles de clubs. Un prêté pour un rendu, puisqu’Infantino peine à 
installer sa Coupe du monde des clubs new-look. Mais il faut aller au-delà de sa cuisine politique. 
Non seulement l’idée n’est pas absurde, mais elle est raccord avec un football mondialisé, où le 
découpage par continent n’a plus grand sens. L’annulation de la dernière Copa America, 
remportée par l’Argentine au terme d’une compétition aussi sinistre sur le terrain qu’en tribune 
(huis-clos oblige) dans le Brésil de Jair Bolsonaro, n’aurait peiné personne et surtout pas les 
joueurs, dont les Fédérations ont parfois forcé la main (les internationaux brésiliens ont frôlé le 
boycott). Les deux dernières éditions du Championnat d’Europe, en 2016 et 2021, ont été d’une 
pauvreté sans nom, poussant jusque dans les derniers tours des équipes (Italie et Angleterre en 
juin, pays de Galles, les Bleus de 2016...) sans grande envergure. 

Un mondial, c’est autre chose : plus dense, plus mystérieux (les confrontations entre équipes 
asiatique et africaine, par exemple), plus clivant, plus relevé aussi. C’est d’ailleurs le seul point 
faible qu’on lui voit : des Comores ou de la Gambie (150e au classement Fifa et quart de finaliste 
!) lors de l’actuelle Coupe d’Afrique jusqu’à la mise en valeur de joueurs tchèques ou danois lors 
du dernier Euro, les compétitions continentales permettent encore des accomplissements 
collectifs et individuels d’autant plus beaux qu’ils sont imprévus, comme s’ils passaient au travers 
d’un filet aux mailles moins resserrées. Un charme essentiel. Qui n’a aucune chance, certes, 
d’être paramétré par Infantino, au-delà des délires sur l’influence du football sur les drames 
migratoires. 

 

Quand le président de la Fifa instrumentalise les migrants pour vendre sa réforme de 
la Coupe du monde [27-01-2022]   Libération.fr 

Gianni Infantino a assuré qu’organiser cette compétition majeure de foot tous les deux ans, au 
lieu de quatre actuellement, empêcherait les réfugiés de fuir vers l’Europe. Lunaire. 

«Les dirigeants de la FIFA ça ose tout, c’est même à ça qu’on les reconnaît», a commenté 
mercredi un confrère d’un média helvète, travestissant à peine la célèbre réplique de Michel 
Audiard. Difficile de lui donner tort : plus tôt dans la journée, le patron de la Fifa, Gianni 
Infantino, était invité à défendre son projet décrié de Coupe du monde tous les deux ans auprès 
de l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) à Strasbourg. 

Un plaidoyer insipide d’un quart d’heure, durant lequel le dirigeant italo-suisse – domicilié depuis 
peu au Qatar – soutient qu’un Mondial biennal donnerait «de l’espoir aux Africains afin qu’ils 
n’aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver peut-être une vie meilleure, mais 
plus probablement la mort dans la mer». 

On a beau chercher le rapport, on a bien du mal à saisir en quoi le fait d’accroître la fréquence 
d’une compétition sportive pourrait convaincre les gens qui fuient les conflits de rester bien 
sagement chez eux à regarder des matchs de foot à la télévision. A l’écouter pérorer sur cette 
ambition délirante, on serait presque tenté de croire qu’une Coupe du monde pourrait éradiquer 
la faim dans le monde et retarder le changement climatique. 

Parodie de campagne 

A Strasbourg, Gianni Infantino verse dans l’abject, en instrumentalisant une cause – celle des 
migrants – qui n’a strictement rien à voir avec celle de la planète foot. L’hypocrisie du successeur 
de Sepp Blatter semble sans limite lorsqu’il s’agit de défendre une idée combattue par une 
coalition mixant fédérations européennes et sud-américaines et grands clubs. Idée soutenue 
uniquement par la Confédération africaine (CAF), dirigée depuis 2021 par le milliardaire sud-
africain Patrice Motsepe. Ce dernier a été parachuté à son nouveau poste par Infantino, à 
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l’initiative d’une petite tournée peu avant les élections dans une dizaine de pays, afin de 
convaincre les derniers hésitants à voter pour son poulain. 

Du reste, ce n’est pas le premier argument douteux balancé par Infantino depuis que la Fifa a 
amorcé en septembre une parodie de campagne dont l’objectif consiste à convaincre les grandes 
instances du sport de bousculer le calendrier international dès 2024, en modifiant la périodicité 
de la Coupe du monde. 

Déjà, en septembre, l’influente instance avait publié un sondage indiquant que 55 % des 
supporteurs de foot étaient favorables à des Coupes du monde plus fréquentes. Une étude 
trompeuse quand on la regarde de près, puisque trois possibilités de réponse sur quatre étaient 
inférieures à quatre ans, et seulement 15 000 fans avaient été consultés. 

Refus de Mbappé 

Le clan d’Infantino a ensuite promis de belles retombées économiques – environ 8 millions 
d’euros tous les deux ans – à chacune de ses 211 fédérations membres si jamais la compétition 
revenait plus fréquemment. Là encore, sans expliciter la méthodologie de cette étude, alors que 
la capacité des diffuseurs à payer toujours plus est débattue par bon nombre d’économistes du 
sport, ni même estimer les conséquences sur les championnats et les tournois continentaux. 

Un lobbying effréné de la part de la Fifa, qui n’hésite pas à solliciter d’anciennes gloires du jeu 
ou du banc (Arsène Wenger, notamment) pour l’aider à porter son ambition, tout en faisant la 
sourde oreille lorsque les joueurs eux-mêmes, dont Mbappé, se positionnent publiquement 
contre une telle formule. Quand est-ce qu’Infantino compte les écouter ? Quand comprendra-t-
il qu’un tel bouleversement ne peut se faire sans conséquences sur la santé des joueurs, sur 
l’économie des compétitions domestiques, jusqu’aux supporteurs qui mettent argent et congés 
de côté pour accompagner leur équipe ? Sans parler de la course aux audiences avec d’autres 
événements d’envergure comme les Jeux olympiques. Comment l’Afrique et le foot pourraient 
en ressortir gagnants ? 

 

Absurde Rede des Fifa-Chefs: Weniger Flüchtlinge dank neuer WM? Infantino fühlt sich 
missverstanden [27-01-2022]   Der Bund 

Fifa-Präsident Gianni Infantino denkt im Europarat laut darüber nach, ob eine WM im 
Zweijahresrhythmus weniger Tote im Mittelmeer bewirken könnte. 

Diese Worte wurden selbst Gianni Infantino zu heikel. Die angestrebte Durchführung einer WM 
im Zweijahresrhythmus könne Menschenleben retten, hatte er am Mittwoch vor der 
Parlamentarischen Versammlung des Europarats behauptet. Eine WM, wie sie Infantino 
vorschwebt, würde den Menschen in Afrika womöglich Hoffnung geben und zur Folge haben, 
dass sie «nicht übers Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod durch Ertrinken». Vielleicht sei die WM nicht die Antwort, so 
Infantino, aber man müsse das diskutieren. 

Der Shitstorm folgte umgehend. Ronan Evain, der Geschäftsführer der Fan-Vereinigung 
«Football Supporters Europe», schrieb auf Twitter: «Wie tief kann Infantino sinken? Tote im 
Mittelmeer zu instrumentalisieren, um seinen grössenwahnsinnigen Plan zu verkaufen, macht 
einfach sprachlos.» Andere stimmten ein. Und ein paar Stunden später liess der Präsident via 
Fifa ausrichten: alles gar nicht so gemeint, alles ein Missverständnis. 

Die Geschichte aus Strassburg zeigt zweierlei: Wie kompromisslos und vehement Infantino sein 
Projekt der WM im Zweijahresrhythmus antreiben will. Und wie wenig die Öffentlichkeit das noch 
überrascht. 
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Dabei hatte Infantino vor den Parlamentariern auch über die Zukunft des weltweiten Fussballs 
referiert. Man müsse den Afrikanern «Möglichkeiten und Würde geben», so der Walliser. So hoch 
hatte selbst der Fifa-Boss das extrem umstrittene Prestigeprojekt oder die vermeintliche Kraft 
des Fussballs zuvor noch nie gehängt. 

«Aus dem Kontext gerissen» 

Begriffe wie «Hoffnung», «Emotionen» oder «Träume» prägen die Vorträge Infantinos, der im 
Werben für die Dauerfussball-WM immer mehr in die Rolle des Samariters schlüpft. Den Reichen 
nehmen, den Armen schenken: So begründet er gerne sein Vorhaben, mit dem das wichtigste 
Fussballturnier künftig doppelt so häufig stattfinden soll wie bislang. Doch diesmal hat sich 
Infantino übernommen – und deshalb klarstellen lassen: «Dies war eine allgemeine Bemerkung, 
die sich nicht direkt auf die Möglichkeit bezog, alle zwei Jahre eine Fifa-WM auszutragen.» Seine 
Aussagen seien «aus dem Kontext gerissen» und «missinterpretiert» worden. 

Infantinos Einsatz für die vor allem von Europa und Südamerika massiv abgelehnte Fussball-
Revolution ist inzwischen enorm. Der 51-Jährige riskiert viel: Wird die Reform abgeschmettert – 
und Infantino bekommt auch sonst kein Zugeständnis von den resistenten Streitpartnern um 
Uefa-Boss Aleksander Ceferin –, ist das mehr als ein Gesichtsverlust. 

Ceferin stellte unabhängig von den Aussagen über Afrika erneut klar, dass die WM alle zwei 
Jahre für ihn und seinen Verband keine Option darstelle. Der europäische Fussball stehe «fest» 
hinter einem solidarischen Modell, das auch vom Europarat unterstützt wird. Die jüngste 
Resolution lasse keinen Interpretationsspielraum zu. «Sie enthält ein klares Nein zu egoistischen 
Superligen und ein klares Nein zu extravaganten WM-Vorschlägen, hingegen ein kategorisches 
Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz und die Stärkung unseres Modells, das im 
Interesse des europäischen Fussballs und der europäischen Gesellschaft ist», wurde Ceferin am 
Donnerstag zitiert. 

Die Uefa ist im Kern dafür, den Rahmenterminkalender so zu belassen. Das liegt natürlich auch 
an Eigeninteressen: Wird die WM, das zweifellos bedeutendste aller Fussballturniere, im 
zweijährigen Rhythmus gespielt, verlieren auch die Uefa-Wettbewerbe an Bedeutung und 
Stellenwert.  

 

Инфантино обвърза идеята за световно на две години с мигрантския поток към 
Европа [27-01-2022]   Dnevnik.bg 

Президентът на ФИФА Джани Инфантино привлече вниманието с реч, в която обвърза 
идеята за световно първенство по футбол на две години с мигрантския поток от Африка към 
Европа. Швейцарецът говори по темата пред Съвета на Европа, като дори заяви, че 
футболът може да донесе надежда и възможности за африканците и така да се предотвратят 
смъртни случаи в Средиземно море. 

"Въпросът не е дали искаме световно първенство на всеки две години. Въпросът е какво 
искаме да постигнем в бъдеще във футбола. Преди малко беше спомената и Суперлигата. 
Виждаме, че футболът отива в посока, в която малцина имат всичко, а мнозинството няма 
нищо", каза Инфантино. 

"Разбирам - в Европа световното е два пъти седмично, защото тук играят най-добрите 
футболисти. Европа няма нужда от допълнителни възможности и събития. Но ако помислим 
за останалата част от светва, а и за по-голямата част от Европа, която не вижда най-добите 
играчи, трябва да помислим и какво носи футболът. Смисълът на футбола е насочен към 
възможностите, надеждата, националните отбори, към сърцето и радостта и емоциите", 
продължи президентът на ФИФА. 
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"Не можем да кажем на останалия свят: "Дайте ни парите си и ако случайно имате, дайте 
ни и най-добрите си играчи". Трябва да намерим начин включим останалата част от света. 
Трябва да дадем надежда на африканците, така че да не преминават през Средиземно море 
в търсене на по-добър живот тук, а вместо това евентуално да загиват. Трябва да им дадем 
възможности и достойнство, но не чрез благотворителност, а чрез възможност останалият 
свят да участва." 

Инфантино допълни, че може би световното на две години не е отговорът на тези проблеми, 
но затова идеята се обсъжда. 

Предложението на ФИФА за по-често провеждане на световното среща остро 
противопоставяне от Европа и Южна Америка. 

 

SPORT: Die WM als Mutmacher bei Armut? Infantinos Rolle als Samariter [27-01-
2022]   DPA 

Diese Worte wurden selbst Gianni Infantino zu heikel. Nur wenige Stunden, nachdem der FIFA-
Präsident die künftige Ausrichtung der Fußball-WM mit Not und Armut in Afrika in Verbindung 
gesetzt hatte, ließ der mächtige Funktionär über den Weltverband ausrichten, das habe er gar 
nicht so gemeint. Die Geschichte vom Mittwoch in Straßburg zeigt zweierlei: Wie kompromisslos 
und vehement Infantino sein Projekt der WM im Zweijahresrhythmus antreiben will. Und: Wie 
wenig die Öffentlichkeit das noch überrascht. 

Dabei hatte Infantino vor der Parlamentarischen Versammlung des Europarats auch über die 
Zukunft des weltweiten Fußballs referiert. "Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie 
nicht über das Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden - 
aber wahrscheinlich den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben", sagte 
der 51 Jahre alte Schweizer. So hoch hatte selbst der FIFA-Boss das extrem umstrittene 
Prestigeprojekt oder die vermeintliche Kraft des Fußballs zuvor noch nie gehängt. 

Begriffe wie "Hoffnung", "Emotionen" oder "Träume" prägen die Vorträge Infantinos, der im 
Werben für die Dauerfußball-WM immer mehr in die Rolle des Samariters schlüpft. Den Reichen 
nehmen, den Armen schenken: So begründet der FIFA-Boss gerne sein Vorhaben, mit dem das 
wichtigste Fußballturnier künftig doppelt so häufig stattfinden soll wie bislang. Doch diesmal hat 
sich Infantino übernommen - und deshalb klarstellen lassen: "Dies war eine allgemeine 
Bemerkung, die sich nicht direkt auf die Möglichkeit bezog, alle zwei Jahre eine FIFA-WM 
auszutragen." Seine Aussagen seien "aus dem Kontext gerissen" und "missinterpretiert" worden. 

Infantinos Einsatz für die vor allem von Europa und Südamerika massiv abgelehnte Fußball-
Revolution ist inzwischen enorm. Der Schweizer riskiert viel. Wird die Reform abgeschmettert - 
und Infantino bekommt auch sonst kein Zugeständnis von den resistenten Streitpartnern um 
UEFA-Boss Aleksander Ceferin - ist das mehr als ein Gesichtsverlust. 

Ceferin stellte unabhängig von den Aussagen über Afrika erneut klar, dass die WM alle zwei 
Jahre für ihn und seinen Verband keine Option darstelle. Der europäische Fußball stehe "fest" 
hinter einem solidarischen Modell, das auch vom Europarat unterstützt wird. Die jüngste 
Resolution lasse keinen Interpretationsspielraum zu. "Sie enthält ein klares Nein zu egoistischen 
Superligen und ein klares Nein zu extravaganten WM-Vorschlägen, hingegen ein kategorisches 
Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz und die Stärkung unseres Modells, das im 
Interesse des europäischen Fußballs und der europäischen Gesellschaft ist", wurde Ceferin am 
Donnerstag zitiert. 

Die UEFA ist im Kern dafür, den Rahmenterminkalender so zu belassen. Das liegt natürlich auch 
an Eigeninteressen: Wird die WM, das zweifellos bedeutendste aller Fußballturniere, im 
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zweijährigen Rhythmus gespielt, verlieren auch die UEFA-Wettbewerbe an Bedeutung und 
Stellenwert. Europas Spitzenverband treibt stattdessen eigene Projekte voran. So wird am 1. 
Juni 2022 erstmals eine sogenannte Finalissima ausgetragen: Südamerika-Meister Argentinien 
trifft in London auf Europameister Italien. 

Auch eine Ausweitung der 2018 erstmals ausgespielten Nations League mit den zehn Teams aus 
Südamerika ist eine Option. Solange Europa und Südamerika geschlossen zusammenarbeiten, 
dürfte es für Infantino schwer werden, sein Herzensprojekt durchzudrücken. Denn klar ist auch: 
Ohne die Spitzenteams von diesen beiden Kontinenten würden nicht nur alle Weltmeister der 
Geschichte fehlen, sondern auch der sportliche Wert. Die UEFA und der südamerikanische 
Verband Conmebol haben ihre Zusammenarbeit jüngst bis 30. Juni 2028 verlängert. 

 

Fußball; Haaland hofft auf baldige Rückkehr [27-01-2022]   Süddeutsche Zeitung 

Der BVB-Stürmer spricht über seine Verletzung. Fifa-Boss Infantino leistet sich eine Entgleisung 
über Afrika - und rudert zurück. Ein deutscher Nationalspieler wechselt zu Inter Mailand. 

Fußball, Gianni Infantino:Der Fifa Präsident ist nach seiner abstrusen Afrika-Aussage zur 
Verteidigung seiner umstrittenen WM-Pläne zurückgerudert. "Bestimmte Bemerkungen" 
schienen "falsch interpretiert" und "aus dem Zusammenhang gerissen" zu sein, hieß es in einem 
Statement, das der Fußball-Weltverband nach der Rede des Schweizers am Mittwoch vor 
dem Europarat in Straßburg veröffentlichte. Er wolle "klarstellen, dass die allgemeinere 
Botschaft in meiner Rede war, dass jeder in einer Entscheidungsposition in der Verantwortung 
steht, zur Verbesserung der Situation der Menschen auf der ganzen Welt beizutragen", sagte 
Infantino in der Mitteilung. Es sei "ein allgemeiner Kommentar" gewesen, der nicht direkt mit 
den Plänen einer Verkürzung des WM-Rhythmus auf zwei Jahre in Verbindung gestanden habe. 

"Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können dem Rest der Welt nicht sagen: Gebt 
uns euer Geld und eure Spieler - und schaut am Fernseher zu", hatte Infantino am Mittwoch 
gesagt, nachdem er auf seine WM-Idee zu sprechen gekommen war. Er führte weiter aus: "Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen 
müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer." 
Zudem hatte Infantino vor dem Europarat erneut den wegen Menschenrechtsverletzungen in der 
Kritik stehenden WM-Gastgeber Katar verteidigt und Berichte über Tausende Todesfälle auf den 
Baustellen zurückgewiesen. 

 

Mehr WM gegen Migrationskrise: «Weltfremd» – Blatter geht nach Afrika-Aussage auf 
Fifa-Boss Infantino los [27-01-2022]   20 minuten 

Gianni Infantinos Aussagen zu Afrikanern sorgten für viel Unmut. Der 51-Jährige sagt nun, seine 
Worte seien «missinterpretiert» worden. Infantinos Vorgänger Sepp Blatter ist derweil 
stinksauer. 

Fifa-Präsident Gianni Infantino hat nach seiner umstrittenen Aussage über afrikanische 
Flüchtlinge und Migranten den Versuch einer Einordnung unternommen. Dieser Teil seiner Rede 
vor der Parlamentarischen Versammlung des Europarats am Mittwoch sei anscheinend 
«missinterpretiert» und «aus dem Kontext» gerissen worden, sagte der 51-jährige Infantino laut 
einer Mitteilung des Fussball-Weltverbands bei Twitter. Es sei ein «allgemeiner Kommentar» 
gewesen, der nicht im direkten Zusammenhang mit der Möglichkeit der Ausrichtung der 
Weltmeisterschaften im Zweijahresrhythmus stünde. 
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Ex-Fifa-Präsident Sepp Blatter kritisierte derweil Infantino für dessen Äusserungen harsch. Er 
begebe sich «offenbar gerne auf das politische Parkett, vergesse aber seine Kernaufgaben», 
sagte Blatter dem SID. Und weiter sagte der 85-Jährige: «Infantino will die Welt retten, merkt 
aber nicht, dass seine Aussagen nicht nur ironisch, aber zynisch wirken, und sein Bezug zu Afrika 
weltfremd und ehrverletzend ist.» 

Keine Einschränkung auf Afrika 

Während seiner Rede hatte Infantino zum Abschluss über die Fifa-Pläne referiert, den WM-
Rhythmus von vier auf zwei Jahre zu verkürzen. Als er über die Vorteile sprach, sagte er auch: 
«Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen 
müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben vorzufinden – aber wahrscheinlich den Tod im 
Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben. Nicht indem wir wohltätig sind, 
sondern indem wir alle teilhaben lassen.» 

In seiner Stellungnahme dazu wollte er «klarstellen, dass meine allgemeine Botschaft in meiner 
Rede war, dass jeder in einer verantwortlichen Position die Verantwortung hat, zur Verbesserung 
der Situation für Menschen auf der ganzen Welt beizutragen». Das sei nicht auf den afrikanischen 
Kontinent beschränkt gewesen. 

Uefa-Boss will keine WM alle zwei Jahre 

Die Verkürzung des WM-Rhythmus ist ein grosses Streitthema im Weltfussball. Die Europäische 
Fussball-Union und der südamerikanische Kontinentalverband Conmebol sind dagegen. Infantino 
hatte während seiner Rede am Mittwoch das Selbstverständnis der europäischen Verbände 
kritisiert und angemahnt, auf die Vorteile zu schauen, die ein kürzerer WM-Rhythmus nach seiner 
Ansicht für andere Teile der Welt mit sich bringe. 

Uefa-Boss Aleksander Ceferin stellte unabhängig von den Aussagen über Afrika erneut klar, dass 
die WM alle zwei Jahre für ihn und seinen Verband keine Option darstelle. Der europäische 
Fussball stehe «fest» hinter einem solidarischen Modell, das auch vom Europarat unterstützt 
wird. Die jüngste Resolution lasse keinen Interpretationsspielraum zu. 

«Sie enthält ein klares Nein zu egoistischen Superligen und ein klares Nein zu extravaganten 
WM-Vorschlägen, hingegen ein kategorisches Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz 
und die Stärkung unseres Modells, das im Interesse des europäischen Fussballs und der 
europäischen Gesellschaft ist», wurde Ceferin am Donnerstag zitiert. 

«Hat Infantino das wirklich gesagt? Glaubt er echt daran?» 

Am Mittwoch fielen die Reaktionen auf die Afrika-Aussage von Infantino vernichtend aus. Der 
«Spiegel» schrieb von einem «fragwürdigen PR-Vorstoss». Auf Twitter meinte ein Nutzer: «Fifa-
Präsident Gianni Infantino nutzt die schreckliche Situation, in der sich die Flüchtlinge befinden, 
um seine Idee einer Weltmeisterschaft für zwei Jahre durchzusetzen – das ist alles, was man 
über diese Organisation wissen muss.» Piers Edwards, ein Journalist für BBC Sport Africa, 
schrieb: «Hat Infantino das wirklich gesagt? Glaubt er echt daran?» 

Von der Journalistin Victoria Uwonkunda, einer früheren UN-Jungdelegierten, hiess es: «Was hat 
die Austragung der Weltmeisterschaft alle zwei Jahre mit Afrikanern und unseren Hoffnungen, 
Träumen und unserer Zukunft zu tun?» Und auch die Community war sich einig: Infantino schoss 
sich mit der Aussage ein Eigentor. Ob da nun seine Erklärung einen Tag später was nützt? 
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«Οι επιχειρήσεις δεν πρέπει να υπερισχύουν των αξιών, κινητήρια δύναμη τα 
ανθρώπινα δικαιώματα» [27-01-2022]   Athens News Agency 

Oι κύριοι ενδιαφερόμενοι φορείς του ποδοσφαίρου πρέπει να θέσουν τις αξίες των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων στην «καρδιά του παιχνιδιού», όπως ανακοίνωσε η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (Parliamentary Assembly of the Council of Europe/PACE) σε ψήφισμά 
της για τη διακυβέρνηση του ποδοσφαίρου. 

Το κείμενο, με βάση την έκθεση που εκπόνησε ο Λόρδος, Τζορτζ Φουλκς, παρουσιάζει μια σειρά 
λεπτομερών πρακτικών συστάσεων προς την FIFA, την UEFA και άλλους σημαντικούς φορείς που 
εμπλέκονται στο ποδόσφαιρο για την επίτευξη διαφάνειας, Δικαιοσύνης και αλληλεγγύης στην 
χρηματοδότηση του ποδοσφαίρου, συμπεριλαμβανομένης της μεταρρύθμισης της μεταγραφικής 
αγοράς.  

Επίσης, διασφαλίζει ότι οι διοργανωτές μεγάλων διοργανώσεων συμμορφώνονται με αυστηρές 
υποχρεώσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα, τις κοινωνικές και περιβαλλοντικές υποχρεώσεις, την 
προστασία των παικτών, ιδιαίτερα των νεαρών, από κατάχρηση ή εκμετάλλευση και την 
προώθηση της ισότητας των φύλων και φυσικά, τον τερματισμό των διακρίσεων στο ποδόσφαιρο. 

«Οι επιχειρήσεις δεν πρέπει να υπερισχύουν των αξιών», αναφέρθηκε, υπογραμμίζοντας ότι τα 
ανθρώπινα δικαιώματα πρέπει πάντα να είναι η κύρια κινητήρια δύναμη για τα κυβερνητικά 
όργανα του ποδοσφαίρου.  

Μεταξύ άλλων, από την Συνέλευση, επισημαίνεται ότι οι χώρες πρέπει να πληρούν τις βασικές 
απαιτήσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα, προτού μπορέσουν να φιλοξενήσουν μεγάλες 
διοργανώσεις όπως το Παγκόσμιο Κύπελλο και οποιαδήποτε χώρα όπου οι γυναίκες αντιμετώπισαν 
«σαφείς διακρίσεις στην πρόσβασή τους στον αθλητισμό» θα πρέπει, απλώς, να αποκλειστεί. 

A.Bαζογιάννης 

 

UEFA: «Όχι από το Συμβούλιο της ΕΕ στα υπερβολικά Μουντιάλ και τις εγωιστικές Super 
League» [27-01-2022]   Athens News Agency 

Aπόλυτα ικανοποιημένη ήταν η UEFA από το ψήφισμα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (Parliamentary Assembly of the Council of Europe/PACE), όπου 
υπογραμμίστηκε -μεταξύ άλλων- ότι «οι επιχειρήσεις δεν πρέπει να υπερισχύουν των αξιών, και 
η ανάγκη να αποτελούν κινητήρια δύναμη τα ανθρώπινα δικαιώματα». 

«Η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης (PACE) εξέφρασε την ισχυρή 
υποστήριξή της για την UEFA και συνέβαλε επίσης σημαντικά στα βασικά ζητήματα για τη θετική 
ανάπτυξη του ποδοσφαιρικού κινήματος», ανέφερε σε ανακοίνωσή της η UEFA. 

«Τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα και το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο καθώς και το ευρωπαϊκό αθλητικό 
κίνημα είναι σταθερά ενωμένα στις αξίες και το μοντέλο μας που βασίζεται στην αλληλεγγύη. Δεν 
υπάρχει χώρος για ερμηνεία ή διαπραγμάτευση. Είναι «Όχι» στις εγωιστικές Super League και 
«Όχι» σε εξωφρενικές προτάσεις για το Παγκόσμιο Κύπελλο. Μα ναι, ναι, ναι, να συνεργαστούμε 
για να προστατεύσουμε και να ενισχύσουμε το μοντέλο μας που λειτουργεί προς το συμφέρον 
του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου και της κοινωνίας», ανέφερε σε δήλωσή του ο πρόεδρος της UEFA, 
Αλεξάντερ Τσέφεριν. 

«Σε συμφωνία με τα ψηφίσματα του Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της ΕΕ που εγκρίθηκαν 
στα τέλη του 2021, το ψήφισμα PACE «Διακυβέρνηση ποδοσφαίρου: επιχειρήσεις και αξίες» με 
επικεφαλής τον Λόρδο Τζορτζ Φούλκς, μέλος της Βουλής των Λόρδων του Ηνωμένου Βασιλείου 



Revue de presse - Press Review 263 

 

 

και πρώην πρόεδρος του ποδοσφαιρικού συλλόγου Χαρτς (2004-05), υπογραμμίζει την καθολική 
δέσμευση των ευρωπαϊκών δημόσιων αρχών να προστατεύσουν περαιτέρω και να ενισχύσουν το 
μοντέλο αλληλεγγύης και αξίας του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου. Ο Λόρδος Φουλκς και οι 
συνάδελφοι της PACE, που εκπροσωπούν τα εθνικά κοινοβούλια και τους πολίτες και των 47 
χωρών-μελών, αντιμετωπίζουν τις τρέχουσες απειλές σε αυτό το μοντέλο άμεσα και ξεκάθαρα. 
Το ψήφισμα είναι ιδιαίτερα αυστηρό για την αποτυχημένη απόπειρα διαφυγής που έγινε από την 
ευρωπαϊκή Super League και προειδοποιεί για τις δυνητικά «καταστροφικές» συνέπειες των 
σχεδίων που εξετάζει αυτή τη στιγμή η FIFA για να παίζεται το Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε δύο 
χρόνια», πρόσθεσε η UEFA στην ανακοίνωσή της. 

«Το ψήφισμα απευθύνεται σε ενδιαφερόμενους φορείς του αθλητισμού και περιέχει συστάσεις για 
μια ολόκληρη σειρά ζητημάτων προτεραιότητας, από τη χρηστή διακυβέρνηση και τη συμβολή 
των εθνικών πρωταθλημάτων στους πανευρωπαϊκούς μηχανισμούς αλληλεγγύης, από τα 
ανθρώπινα δικαιώματα έως την ισότητα των φύλων, από την προστασία των ανηλίκων έως τις 
μεταρρυθμίσεις που σχετίζονται με τους κανόνες της μεταγραφικής αγοράς και πολλά άλλα. Η 
UEFA χαιρετίζει αυτή τη συνεισφορά και δεσμεύεται να αξιολογήσει προσεκτικά όλες τις 
λεπτομέρειες μαζί με τα ενδιαφερόμενα μέρη και τους ειδικούς του κλάδου», κατέληξε η 
ευρωπαϊκή ομοσπονδία. 

A.Bαζογιάννης 

 

Президент ФИФА: Футбол движется в направлении, где у немногих есть все, а 
большинства — ничего [27-01-2022]   Prosto Sport 

Президент ФИФА Джованни Инфантино заявил в среду перед Парламентской ассамблеей 
Совета Европы (ПАСЕ), что в Европе чемпионат мира проводится два раза в неделю, потому 
что там собраны лучшие игроки мира. Напомним, что ранее ФИФА предложила проводить 
чемпионаты мира раз в два года. При этом Инфантино заявил, что футбол движется в 
направлении, в котором у немногих есть все, а у подавляющего большинства нет ничего. 

«Футбол — это не просто спорт, это возможности, это надежда, сборные, это связано со 
страной, с сердцем, с радостью, и мы не можем сказать остальному миру, чтобы он давал 
нам деньги и хороших игроков, а футбол смотрел только по телевизору», — заявил 
Инфантино. 

Подписывайтесь на страницу terrikon.com в Facebook и профиль terrikon.com в Instagram, 
чтобы быть в курсе главных спортивных событий. 

 

Blatter kritisiert Infantino: Aussage zu Afrika "weltfremd und ehrverletzend" [27-01-
2022]   Sport-Informations-Dienst 

Ex-Präsident Joseph S. Blatter hat den FIFA-Boss Gianni Infantino wegen dessen irritierender 
Afrika-Aussage harsch kritisiert. Der Chef des Fußball-Weltverbandes begebe sich "offenbar 
gerne auf das politische Parkett", vergesse aber seine Kernaufgaben, sagte Blatter dem SID. 
Infantino wolle "die Welt retten – merkt aber nicht, dass seine Aussagen nicht nur ironisch, aber 
zynisch wirken, und sein Bezug zu Afrika weltfremd und ehrverletzend ist". 

Infantino hatte bei einer Rede im Europarat in Straßburg am Mittwoch mit seinen Ausführungen 
zu den umstrittenen WM-Plänen für Unverständnis gesorgt. "Wir müssen den Afrikanern 
Hoffnung geben, damit sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein 
besseres Leben zu finden oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer", sagte der Schweizer. Am 
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Donnerstag erklärte Infantino, "bestimmte Bemerkungen" seien "falsch interpretiert" und "aus 
dem Zusammenhang gerissen" worden. 

Blatter, der im Mittelpunkt zahlreicher Korruptionsvorwürfe steht und sich immer wieder kritisch 
über seinen Nachfolger äußert, erneuerte zudem seine Bedenken bezüglich der möglichen 
Verkürzung des WM-Zyklus auf zwei Jahre. Dies würde "die FIFA-Pyramide auf den Kopf stellen", 
sagte er. Blatter befürchtet, dass andere Verbände nachziehen könnten: "Das würde zu einer 
Übersättigung in jeder Beziehung führen." 

 

Resolution gegen verkürzten WM-Rhythmus und Super League: Europarat stützt 
UEFA [27-01-2022]   Sport-Informations-Dienst 

Die Europäische Fußball-Union (UEFA) hat die Unterstützung der Parlamentarischen 
Versammlung des Europarats (PACE) sehr wohlwollend aufgenommen. "Die europäischen 
Institutionen und der europäische Fußball sowie die europäische Sportbewegung stehen fest 
hinter unseren Werten und unserem solidarischen Modell", sagte UEFA-Präsident Aleksander 
Ceferin. Die PACE hatte unter Führung von George Foulkes am Mittwoch eine Resolution 
verabschiedet und bezeichnet darin unter anderem die Verkürzung des WM-Rhythmus als 
"katastrophal". 

Die Resolution lasse "keinerlei Interpretationsspielraum", führte Ceferin aus: "Sie enthält ein 
klares Nein zu egoistischen Superligen und ein klares Nein zu extravaganten WM-Vorschlägen, 
hingegen ein kategorisches Ja zur Zusammenarbeit im Hinblick auf den Schutz und die Stärkung 
unseres Modells, das im Interesse des europäischen Fußballs und der europäischen Gesellschaft 
ist." 

Konkret stellt die Resolution Good Governance, Menschenrechte, die Gleichstellung der 
Geschlechter, den Schutz Minderjähriger, die Reform des Transfermarkts sowie den Beitrag 
nationaler Ligen zu europaweiten Solidaritätsmechanismen als dringendste Themen heraus. 
Entsprechende Inhalte werde man im Rahmen der UEFA-Konvention zur Zukunft des 
europäischen Fußballs einfließen lassen, teilte der europäische Dachverband mit. 

 

FIFA chief sparks row with speech [27-01-2022]   The Journal , Evening Gazette 

FIFA president Gianni Infantino's comments about African migrants have been described as 
"completely unacceptable" by Kick It Out chief executive Tony Burnett. Infantino controversially 
referenced migrants risking drowning in the Mediterranean during a speech to the Council of 
Europe as he spoke about the global benefits of FIFA plans to reform the international calendar 
which include a proposal for biennial men's and women's World Cups. 

He said: "We need to give hope to Africans so they don't need to cross the Mediterranean in 
order to find, maybe, a better life but more probably death in the sea. 

"We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate." 

Burnett condemned the comments and said in a statement: "FIFA is a multi-billion profit-making 
organisation. 

"They already have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for disadvantaged 
people around the world. 
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"It is therefore completely unacceptable to suggest a biennial World Cup, predominantly set up 
to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk their lives, sometimes 
fleeing war-torn countries, to seek a better life." 

He added: "If FIFA has a genuine commitment to tackling inequality, they should be investing 
time and resource into charitable causes on the ground rather than disguising what appears to 
be a profit-making biennial World Cup as the answer to any existing problems." 

Infantino later claimed his comments has been misinterpreted and sought to clarify them. 

In a statement he said: "Given that certain remarks made by me before the Council of 
Europe earlier today appear to have been misinterpreted and taken out of context, I wish to 
clarify that, in my speech, my more general message was that everyone in a decision-making 
position has a responsibility to help improve the situation of people around the world. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 

"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

Despite Infantino's attempts to outline the benefits to global football, the Council concluded 
biennial World Cups would be "disastrous" for the sport in Europe. 

FIFA is consulting globally over reforms to the international match calendar but its plans have 
been met with vocal opposition in Europe. 

"The continental confederation UEFA, the European Club Association and the European Leagues 
umbrella body have all rejected the concept. 

Now the council has joined the list of critics, its resolution stating: "The Assembly questions the 
advisability of the plan under consideration by FIFA to hold the World Cup every two years. 

"It considers such a change would have disastrous consequences for European football, which is 
why both UEFA and the European 

Leagues are strongly opposed to the project. 

"It could also harm the entire sports ecosystem by making the two main global sporting events 
- the World Cup and the Olympic Games - compete for media coverage and therefore also 
financial support." 

It also called on FIFA "not to take decisions which are potentially detrimental to European football 
and sport worldwide without the agreement of European stakeholders and the International 
Olympic Committee". The council gave qualified praise to FIFA on its role in promoting labour 
reform in 2022 World Cup hosts Qatar but said the situation of migrant workers in the Gulf state 
"remains worrying and the number of tragic accidents continues to run into the hundreds". 

It added: "Compliance with the International Labour Organisation's core labour standards should 
be a prerequisite for being a credible candidate to host an event and not a target to reach after 
being chosen." 

Its plans to reform the transfer system and the regulation of agents were given Council support, 
however. The Assembly acknowledged moves to regulate agents were "controversial" but said: 
"The interests at stake call for uniform regulations at the global level to avoid distortions on the 
international transfer market; for the Assembly. 
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"FIFA is entitled to adopt such regulationsprovided the constraints and limitations established 
therein are reasonable and do not go beyond what is necessary to protect the legitimate interests 
in question." 

 

Fifa boss Infantino slammed for African migrant remarks [27-01-2022]   Metro 

FIFA PRESIDENT Gianni Infantino sparked controversy yesterday after suggesting plans to hold 
the World Cup every two years could help prevent Africans dying at sea in a bid to reach Europe. 

In a speech to the Council of Europe, Infantino set out the global benefits of the world governing 
body's plans to reform football's international calendar. He said: 'We need to give hope to 
Africans so they don't need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life but 
more probably death in the sea. We need to give opportunities and dignity, not by giving charity 
but by allowing the rest of the world to participate.' 

His remarks attracted criticism, with anti-racism campaigner Tony Burnett branding them 
'unacceptable'. 

The Kick It Out chief executive said: 'Fifa is a multi-billion profit-making organisation. They 
already have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for disadvantaged people 
around the world. 

'It is therefore completely unacceptable to suggest a biennial World Cup, predominantly set up 
to drive further profits for Fifa, could be a solution for migrants.' 

Infantino later claimed he had been 'misinterpreted'. He said: 'I wish to clarify that, my more 
general message was that everyone in a decision-making position has a responsibility to help 
improve the situation of people around the world.' 

 

Fußball/Nach Afrika-Aussagen: FIFA-Präsident Infantino rudert zurück [27-01-
2022]   Dow Jones Newswires 

FIFA-Präsident Gianni Infantino ist nach seiner abstrusen Afrika-Aussage zur Verteidigung seiner 
umstrittenen WM-Pläne zurückgerudert. 

Frankfurt am Main (SID) - FIFA-Präsident Gianni Infantino ist nach seiner abstrusen Afrika-
Aussage zur Verteidigung seiner umstrittenen WM-Pläne zurückgerudert. "Bestimmte 
Bemerkungen" schienen "falsch interpretiert" und "aus dem Zusammenhang gerissen" zu sein, 
hieß es in einem Statement, das der Fußball-Weltverband nach der Rede des Schweizers am 
Mittwoch vor dem Europarat in Straßburg veröffentlichte. 

Er wolle "klarstellen, dass die allgemeinere Botschaft in meiner Rede war, dass jeder in einer 
Entscheidungsposition in der Verantwortung steht, zur Verbesserung der Situation der Menschen 
auf der ganzen Welt beizutragen", sagte Infantino in der Mitteilung. Es sei "ein allgemeiner 
Kommentar" gewesen, der nicht direkt mit den Plänen einer Verkürzung des WM-Rhythmus auf 
zwei Jahre in Verbindung gestanden habe. 

"Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können dem Rest der Welt nicht sagen: Gebt 
uns euer Geld und eure Spieler - und schaut am Fernseher zu", hatte Infantino am Mittwoch 
gesagt, nachdem er auf seine WM-Idee zu sprechen gekommen war. Er führte weiter aus: "Wir 
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müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen 
müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer." 

Zudem hatte Infantino vor dem Europarat erneut den wegen Menschenrechtsverletzungen in der 
Kritik stehenden WM-Gastgeber Katar verteidigt und Berichte über Tausende Todesfälle auf den 
Baustellen zurückgewiesen. 

 

Infantino "In Europa il Mondiale ogni 2 settimane" [27-01-2022]   La Repubblica 

Gianni Infantino, n.1 Fifa, al Consiglio d'Europa difende il Mondiale biennale: "In Europa se ne 
gioca uno ogni 2 settimane. Gli introiti daranno anche ai Paesi africani la speranza che non serva 
attraversare il Mediterraneo per avere vite migliori". 

Coppa d'Africa Egitto ai quarti ai rigori, Kessié ko 

L'Egitto ha eliminato la Costa d'Avorio: 5-4 ai rigori agli ottavi di Coppa d'Africa dopo lo 0-0 al 
120'. Il rigore di Salah dopo l'errore di Bailly manda i faraoni ai quarti. A casa Kessié, uscito 
dopo 30' per un colpo al costato che tiene in ansia il Milan. 

Tennis Bach incontrerà Peng Shuai 

Il presidente del Cio Thomas Bach incontrerà Peng Shuai in occasione dei Giochi di Pechino. I 
contatti tra la tennista cinese e il Comitato olimpico internazionale sono stati costanti negli ultimi 
mesi, a partire da una videochiamata del 21 novembre. 

 

Outrage at Infantino claim biennial World Cup can end migrant deaths [27-01-
2022]   The Daily Telegraph 

Gianni Infantino provoked outrage yesterday after proclaiming that a biennial World Cup could 
stop African migrants crossing the Mediterranean to find "a better life - but, more probably, 
death in the sea". The president of Fifa was accused of "instrumentalising death" to sell his 
"megalomaniac" plan to double the frequency of its flagship tournament during an extraordinary 
address to European politicians. 

Speaking about his "Future of Football" project at a session of the parliamentary assembly of 
the 

Council of Europe - a transnational body dedicated to the support of human rights - Infantino 
said: "This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do 
we want to do for the future of football. 

"We need to find ways to include the whole world, to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life - but, more probably, death 
in the sea." 

Ronan Evain, executive director of Football Supporters Europe, later condemned Infantion's 
comments on Twitter. "How low can Infantino go? Instrumentalising death in the Mediterranean 
to sell his megalomaniac plan is beyond words," he said. 
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Infantino's speech had failed to win over those present, who went on to adopt a resolution on 
football governance and human rights saying, among other things, that Fifa's plan for a biennial 
World Cup every two years could have "disastrous consequences for world football". 

The plan, fronted by former Arsenal manager Arsene Wenger, was already facing fierce 
opposition from within European football and political organisations. 

 

Infantinos „Gegengift“; Fifa-Boss verteidigt beim Europarat seine WM-Pläne - und 
Katar [27-01-2022]   Süddeutsche Zeitung 

Fifa-Präsident Gianni Infantino hat bei einem bemerkenswerten Auftritt vor dem Europarat in 
Straßburg seine Pläne für eine Fußball-WM im Zweijahresrhythmus ebenso verteidigt wie den 
kommenden WM-Gastgeber Katar. „Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können 
dem Rest der Welt nicht sagen: Gebt uns euer Geld und eure Spieler - und schaut am Fernseher 
zu!“, sagte der Chef des Fußball-Weltverbands. 

Infantino verstieg sich zur Behauptung, der Fußball wäre in der Lage, mit neuen Angeboten 
geopolitische Probleme zu beheben: „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie 
nicht mehr über das Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer“, erklärte Infantino. Es gehe darum, allen Menschen 
„Chancen und Würde“ zu geben. Der Fußball entwickle sich in eine Richtung, „wo wenige alles 
haben - und die Mehrheit nichts hat“, betonte Infantino: „In Europa findet die WM zweimal die 
Woche statt, weil hier die besten Spieler spielen. Europa braucht keine weiteren Events.“ Für 
den Rest der Welt sei die Lage aber anders. 

Neben der Europäischen Fußball-Union Uefa ist auch der südamerikanische Verband Conmebol 
gegen die Fifa-Pläne, den WM-Rhythmus von vier auf zwei Jahre zu verkürzen. Diese Idee sei 
„vielleicht nicht die Antwort“ auf alle Probleme, sagte Infantino, aber ein „Gegengift“ zu den 
Super-League-Bestrebungen einiger europäischer Vereine - und ein erster Schritt beim Versuch, 
„alle an Bord zu bringen“. 

Beim Thema in WM in Katar wolle er „einige Dinge gerade rücken“, erklärte der Schweizer in der 
Debatte zum Kommissionsbericht „Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte“. Es sei „einfach 
nicht wahr“, wenn von 6500 toten Arbeitern auf den WM-Baustellen berichtet werde, „es sind 
drei“, behauptete Infantino. „Drei sind immer noch zu viel, aber zwischen drei und 6500 ist ein 
großer Unterschied.“ Katar sei „kein Paradies“, aber die Arbeitsbedingungen dort seien 
vergleichbar mit denen in Europa, sagte der Fifa-Chef. Zudem sei die Fifa keine Weltpolizei. 

 

Infantino defiende el Mundial bienal en el Consejo de Europa [27-01-2022]   El País  

El presidente de la FIFA, el suizo Gianni Infantino, defendió ayer ante el Consejo de Europa su 
proyecto de organizar la Copa del Mundo cada dos años y se mostró crítico con la oposición de 
la UEFA al respecto. Como ya hiciera en el último cónclave de la FIFA celebrado el pasado 20 de 
enero, Infantino basó su discurso en la necesidad de jugar un Mundial cada dos años para 
favorecer el desarrollo del fútbol en el tercer mundo. "Vemos que el fútbol se desarrolla en una 
dirección en la que algunos lo tienen todo y la mayoría no tiene nada. En Europa, la Copa del 
Mundo se lleva a cabo dos veces por semana porque los mejores jugadores juegan allí", advirtió 
Infantino en Estrasburgo (Francia). 

El máximo dirigente del fútbol mundial apeló a la necesidad de "incluir a todo el mundo", 
especialmente a África. "Tenemos que darles a los africanos la esperanza de que no tengan que 
cruzar el Mediterráneo para quizás poder tener una vida mejor aquí. Tenemos que darles 
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oportunidades y dignidad", subrayó. Infantino remarcó que incluso dentro del Viejo Continente 
existen ya grandes disparidades entre las propias ligas nacionales, con algunas quedándose con 
los mejores jugadores, y muchos clubes históricos de Europa Central y del Este sin poder jugar 
la Liga de Campeones. 

Réplica de la UEFA 

Infantino acogió con satisfacción el informe Gobernanza del fútbol: negocios y valores, preparado 
por Lord Foulkes de Cumnock, sobre el que debatieron los miembros del Consejo de Europa. El 
documento brinda un claro apoyo a la reforma en curso de la FIFA del sistema de transferencias 
y las regulaciones de los agentes para garantizar la transparencia financiera y luchar contra los 
abusos y el tráfico de menores. 

Sin embargo, la UEFA también celebró el citado informe y su apoyo por el Consejo de Europa al 
oponerse a la Superliga y advertir de las consecuencias que puede suponer celebrar un Mundial 
cada dos años. "Las instituciones europeas y el fútbol europeo, así como el movimiento deportivo 
europeo, están firmemente unidos en torno a nuestros valores y a nuestro modelo solidario. No 
hay lugar para la interpretación o la negociación. Es no a las superligas egoístas y no a las 
propuestas extravagantes de la Copa del Mundo", dijo el presidente de la UEFA, Aleksander 
Ceferin. 

 

'Biennial cup saves migrants' [27-01-2022]   The Times 

Infantino 'is not fit to run global football' 

The Fifa president, Gianni Infantino, has been condemned after he suggested that changes to 
football's calendar, such as a biennial World Cup, may make Africans less likely to migrate to 
Europe and risk death in the Mediterranean Sea. 

Infantino made the bizarre statement at the Parliamentary Assembly of the Council of Europe in 
Strasbourg, where he was explaining why Fifa wanted more international competitions. 

The leader of Football Supporters Europe has described the comments as "disgusting" and said 
Infantino was "not fit to lead football". Infantino told the assembly that the calendar changes 
were vital to give the football world outside of Europe "hope". 

He said: "We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life, but more probably death 
in the sea. We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but 
by allowing the rest of the world to participate. 

"We see that football is developing in a direction where a few have everything and the vast 
majority has nothing. In Europe, the World Cup takes place twice a week because the best 
players play in Europe; there is no need in Europe for additional events. 

"Maybe the World Cup every two years is not the answer ? we discuss it, 88 per cent of the Fifa 
Congress voted to debate and discuss and see what the best way is to be more inclusive." 

Ronan Evain, the executive director of Football Supporters Europe, said that Infantino's remarks 
raised questions about his suitability for his role. 

"How low can Infantino go?" Evain asked. "Instrumentalising death in the 
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Mediterranean to sell his megalomaniac plan is beyond words. It is disgusting. He is not fit to 
run global football. 

"I also wonder if it is the role of European institutions to give this sort of platform to a sports 
body to promote their interests." 

Kick It Out's chief executive, Tony Burnett, said: "It is completely unacceptable to suggest that 
a biennial World Cup, predominantly set up to drive further profits for Fifa, could be a solution 
for migrants who risk their lives to seek a better life." 

 

Infantino kritisiert [27-01-2022]   Frankfurter Allgemeine Zeitung 

Mit Blick auf die Debatte um eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-Präsident 
Gianni Infantino die Haltung Europas kritisiert. "Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung 
entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal 
pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen", sagte der Präsident des Fußball-
Weltverbandes vor dem Europarat in Straßburg, wo es um den Kommissionsbericht 
"Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte" ging. Sogar in Europa gebe es ein großes 
Ungleichgewicht. Die große Mehrheit Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an 
den Top-Wettbewerben teil. Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes 
Streitthema im Fußball. 

"Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen", betonte Infantino und richtete den Blick vor 
allem nach Afrika: "Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das 
Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir 
müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben." 

 

L'ultima di Infantino; «Mondiale ogni 2 anni per salvare i migranti» [27-01-
2022]   Corriere della Sera 

Il Mondiale biennale a 48 squadre riempirebbe le casse della Fifa ma potrebbe avere effetti sociali 
sorprendenti, almeno a sentire Gianni Infantino, presidente della Fifa medesima, che ha parlato 
ieri all'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa sul tema «La governance del calcio: 
business e valori». «Dobbiamo pensare al fatto che il calcio non è solo uno sport perché 
contribuisce a portare opportunità per le squadre e i Paesi, speranza e gioia», ha evidenziato il 
numero uno del calcio, che si è trasferito in Qatar in vista del Mondiale di novembre. «Dobbiamo 
includere l'intero mondo, per dare speranza per esempio agli africani, in modo che non debbano 
attraversare il Mediterraneo per trovare forse una vita migliore, ma più probabilmente la morte 
in mare. Ora forse un Mondiale ogni 2 anni non è la risposta, ma va discusso e dibattuto». 

 

Infantino défend son Mondial biennal en invoquant la cause des migrants  [27-01-
2022]   Agence Belga , Le Soir 

Le président de la Fifa Gianni Infantino a semblé établir un lien mercredi entre son projet de 
Coupe du monde tous les deux ans et la tragédie des migrants en Méditerranée à qui il faut « 
donner de l’espoir », déclenchant une polémique qu’il a tenté d’éteindre en évoquant des propos 
« mal interprétés ». 
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« Je comprends qu’en Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine, parce que les 
meilleurs joueurs jouent en Europe », mais il convient de penser « au reste du monde (…) qui 
ne voit pas les meilleurs joueurs, qui ne participe pas aux compétitions de haut niveau », a 
expliqué Infantino devant l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) à 
Strasbourg. 

« Nous devons les inclure, nous devons trouver des moyens d’inclure le monde entier, de donner 
de l’espoir aux Africains afin qu’ils n’aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver 
peut-être une vie meilleure, mais plus probablement la mort dans la mer. Nous devons donner 
des opportunités, et nous devons donner de la dignité, non pas en faisant la charité, mais en 
permettant au reste du monde de participer », a déclaré le dirigeant italo-suisse. 

 

Infantino verteidigt WM-Pläne mit abstrusem Afrika-Vergleich [27-01-2022]   ARD 
Tagesschau 

In der Debatte um eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-Boss Gianni Infantino 
die Haltung Europas kritisiert und dazu einen abstrusen Vergleich gezogen. WM-Gastgeber Katar 
nimmt er ausdrücklich in Schutz. 

Infantino hielt seine Rede vor dem Europarat in Straßburg, wo es um den Kommissionsbericht 
"Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte" ging. Der umstrittene Präsident des Fußball-
Weltverbandes sagte: "Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung entwickelt, wo wenige alles 
haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal pro Woche statt, weil die 
besten Spieler in Europa spielen." Sogar innerhalb Europas gebe es ein großes Ungleichgewicht. 
Die große Mehrheit Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an den Top-
Wettbewerben teil. 

Viele Fragen stehen im Raum 

Die Änderung des WM-Rhythmus' ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball - die 
Europäische Fußball-Union und die südamerikanische Konföderation Conmebol sind dagegen. 
Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet, Infantinos großes Ziel ist 
es, den Rhythmus zu halbieren. 

Um dieses Ziel zu unterstreichen, erklärte der FIFA-Präsident wörtlich: "Wir müssen die gesamte 
Welt miteinbeziehen. Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das 
Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können oder, 
wahrscheinlicher, den Tod im Meer. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben." 

Auf Stimmen aus Afrika angewiesen 

Diese Äußerung sorgte vielfach für Empörung. Viele Menschen verstanden die Worte so, als 
würde Infantino das Leben in Afrika gegenüber dem in Europa abwerten. Auch die Frage, was 
ein verkürzter WM-Rhythmus mit einer lebensgefährlichen Flucht über das Mittelmeer zu tun 
haben soll, steht ungelöst im Raum. Ebenso rätselhaft erscheint der Ansatz, das Befolgen von 
Infantinos Vorschlägen würde der afrikanischen Bevölkerung Möglichkeiten und Würde geben. 

WM alle zwei Jahre - Plan vor dem Ende, aber FIFA-Präsident wirbt weiter mit Geld 

Tatsache ist, dass der FIFA-Präsident sowohl für all seine Pläne als auch für seine Wahl auf die 
Stimmen aus Afrika angewiesen ist. Genau in diesem Kontext kann auch das auffällige 
Inschutznehmen des nächsten WM-Gastgebers zu sehen sein. 

Ich bin damit einverstanden, dass mir Inhalte von Twitter angezeigt werden. 
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Verteidigungsrede pro Katar 

Infantino verteidigte Katar vor der anhaltenden Kritik vor allem in Sachen Menschenrechte. "Ein 
Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM 
und dank des Schlaglichts hat sich das System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt", 
behauptet Infantino. 

Darüber hinaus wolle er noch "einige Dinge gerade rücken." Infantino bezweifelt die Zahl der 
toten Arbeiter, die laut Guardian auf den Baustellen in Katar gestorben seien. Es sei "einfach 
nicht wahr", wenn von 6.500 toten Arbeitern berichtet würde, "es sind drei. Drei sind immer 
noch zu viel, aber zwischen drei und 6.500 ist ein großer Unterschied." Geradezu absurd klingt 
auch diese Einschätzung Infantinos: "Die Arbeitsbedingungen in Katar sind vergleichbar mit 
denen in Europa." 

Außerdem sei die Fifa keine Weltpolizei, meinte Infantino, gestand aber immerhin ein: "Katar ist 
kein Paradies." Es müsse sich "noch viel ändern und viel getan werden. Wir müssen den Fokus 
und den Druck aufrecht erhalten, aber anerkennen, dass der Wandel stattfindet." Dieser Wandel, 
bilanziert Infantino offenbar sehr mit sich selbst zufrieden, sei ein "Verdienst des Fußballs." 

Dass Infantino Katar so sehr verteidigt, verwundert auch aus einem anderen Grund nicht: Im 
Oktober 2021 hat der FIFA-Boss ein Haus in Doha bezogen, um laut Weltverband seine 
"präsidialen Pflichten vor der WM besser wahrnehmen zu können." Doha ist die Hauptstadt des 
Emirats Katar. 

 

Infantino se défend suite à une phrase qui fait polémique [27-01-2022]   Le Matin 

Devant le Conseil de l’Europe, le président de la FIFA a lâché une phrase concernant l’Afrique, 
qui fait un tollé. Largement repris et commentés ses propos en ont choqué certains. Mais une 
fois remis dans leur contexte, qu’en est-il? 

Mercredi après-midi, la FIFA était l’invitée du Conseil de l’Europe à Strasbourg. Gianni Infantino 
a fait une présentation de 17 minutes. Il y a parlé football en mettant en avant quatre thèmes: 
les droits de l’homme avec plus particulièrement la situation actuelle au Qatar, les dérèglements 
dans le système des transferts des joueurs, comment sauver les enfants des abus en tous 
genres, et le futur du football. 

Le président de la FIFA a fini par jouer sur un terrain glissant lorsqu’il a abordé le futur du football 
mondial et bien évidemment le projet qui lui tient à cœur, celui de l’organisation d’une Coupe 
du monde tous les deux ans. 

Vers la fin de son intervention, il a prononcé une phrase qui n’a laissé personne indifférent. 
«Nous devons donner de l’espoir aux Africains pour qu’ils n’aient pas à traverser la Méditerranée 
pour pouvoir peut-être avoir une vie meilleure ici. Nous devons leur donner des opportunités et 
de la dignité.» 

Déroulement des faits 

Les propos du Haut-Valaisan ont été immédiatement et abondamment repris sur la Toile, soit 
par les médias en ligne, soit par les particuliers. Un raccourci a été fait entre «Coupe du monde 
tous les deux ans» et «immigration». 

Mais quand est-il? L’idée n’est pas ici de commenter le discours de Gianni Infantino, ni de savoir 
si ce qu’il dit est vrai ou faux, mais plutôt comment il l’a dit… L’intégralité de son intervention 
peut d’ailleurs être écoutée ci-dessus. 
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Propos liminaire: «Je suis un fils d’immigré» 

Le président de la FIFA a déclaré: «Je suis un produit de l’intégration européenne, je suis un 
produit des valeurs qu’a créé ce Conseil de l’Europe: droits de l’homme, inclusion, règles de 
droit. Je suis un fils d’immigré italien. Mes parents ont eu la chance de pouvoir aller travailler en 
Suisse, on leur a donné des opportunités, de la dignité. Et moi j’ai eu la chance de pouvoir 
étudier en Suisse et de pourvoir aujourd’hui être président de la FIFA. En tant que leader dans 
la société, la FIFA a la responsabilité de promouvoir ces valeurs.» 

«En Europe, la Coupe du monde se joue deux fois par semaine.» 

Gianni Infantino, président de la FIFA 

«L’idée n’est pas de savoir si nous allons organiser une Coupe du monde tous les deux ans, mais 
de voir ce que le football peut amener au monde. Nous voyons le football se développer dans 
une direction où certains ont tout et la plupart n’ont rien», a expliqué le Suisse. Il a poursuivi en 
disant qu’en Europe la Coupe du monde se jouait deux fois par semaine, car les meilleurs joueurs 
évoluaient en Europe. 

«Le football est une belle opportunité d’amener de l’espoir par rapport aux équipes nationales, 
à la joie et à l’émotion qu’elles procurent. En tant qu’Européens, nous ne pouvons pas dire au 
reste du monde, donnez-nous votre argent et si par hasard vous avez de bons joueurs, donnez-
les nous aussi. Et regardez tout cela à la télévision! Nous devons trouver le moyen d’inclure 
l’ensemble du monde pour par exemple donner de l’espoir aux Africains pour qu’ils n’aient pas 
à traverser la Méditerranée pour pouvoir peut-être avoir une vie meilleure ici, mais plus 
probablement la mort dans la mer. Nous devons donner des opportunités, et nous devons donner 
de la dignité, non pas en faisant la charité, mais en permettant au reste du monde de participer.» 

Défendue par Gianni Infantino, l’hypothèse d’une compétition biennale, et non plus 
quadriennale, est combattue par un front allant des fédérations européennes et sud-américaines 
jusqu’aux grands clubs. Mais elle bénéficie du soutien unanime des 54 fédérations africaines. 

Réactions très violentes 

Les propos du patron de la FIFA ont été largement commentés sur les réseaux sociaux. «Jusqu’où 
peut s’abaisser Infantino. Instrumentaliser la mort en Méditerranée pour vendre son projet 
mégalomaniaque, laisse sans voix», a réagi Ronan Evain, directeur général du collectif Football 
Supporters Europe. 

«Mes collègues d’Human Rights Watch interviewent des réfugiés partout dans le monde à peu 
près chaque jour. Nous écrivons des rapports sur les raisons (…) qui les contraignent à quitter 
leurs foyers. Ils ne mentionnent jamais le calendrier de la Coupe du monde», a ironisé Andrew 
Stroehlein, en charge des médias dans cette organisation non gouvernementale. 

Gianni Infantino se défend 

«Étant donné que certains de mes propos (…) semblent avoir été mal interprétés et sortis de 
leur contexte, je tiens à préciser que, dans mon discours, mon message plus général était que 
toute personne en position de prendre des décisions a la responsabilité d’essayer d’améliorer la 
situation des gens dans le monde», s’est-il défendu dans un texte transmis à l’AFP. 

«S’il y a plus d’opportunités disponibles, y compris en Afrique, mais bien sûr pas uniquement 
dans ce continent, cela devrait permettre aux gens de les saisir dans leurs propres pays. C’était 
un commentaire d’ordre général, qui n’était pas directement relié à la possibilité de jouer une 
Coupe du monde tous les deux ans», affirme-t-il. 
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Infantino: Mundijali na dvije godine će spriječiti imigrante da se dave u 
Mediteranu [27-01-2022]   Klix.ba 

FIFA već odavno planira skratiti period između dva Svjetska prvenstva na samo dvije godine, a 
obrazlažući tu ideju predsjednik Gianni Infantino je ispričao dosta nebuloznu stvar. 

Naime, Švicarac smatra da će pomjeranje Mundijala na svake dvije godine učiniti da stanu 
migracije iz Afrike i s Bliskog istoka ka Evropi te da se neće stotine i hiljade ljudi daviti u 
Mediteranu tražeći put ka boljem životu. 

"Nije ovo samo pitanje da li želimo imati Svjetska prvenstva na svake dvije godine, nego šta 
želimo uraditi za budućnost nogometa. Ukoliko pomislimo na ostatak svijeta i veći dio Evrope, 
onda moramo vidjeti šta im nogomet donosi. Nogomet je pitanje šanse, nade, državnih timova... 
Ne možemo reći ostatku planete 'dajte nam vaš novac, a gledajte nas na TV-u'. Moramo ih 
uključiti", rekao je Infantino.Nastavio je predsjednik FIFA-e iznositi pomalo bizarne stvari. 
"Moramo naći način da uključimo ostatak svijeta, da damo nadu Afrikancima, da ne moraju 
prelaziti Mediteran u želji da pronađu bolji život, a u stvari, prije smrt u moru. Moramo im dati 
priliku, dati im dostojanstvo. Ne samilošću, nego davanjem mogućnosti ostatku planete da 
učestvuje. Možda Mundijal na dvije godine nije rješenje, ali moramo pričati o tome", dodao je 
Infantino. 

 

Soccer-Infantino suggests biennial World Cup could prevent migrant deaths in 
Mediterranean [27-01-2022]   Reuters 

FIFA president Gianni Infantino said on Wednesday that increased revenues from a biennial 
World Cup would create opportunities for Africans who otherwise could migrate and find "death 
in the sea" crossing the Mediterranean. 

The idea of a World Cup every two years has been gathering steam with Infantino trying to get 
support from national federations, saying the switch would create an extra $4.4 billion in 
revenues for the world body. 

FIFA has said that the additional funds would help reduce the gap in revenues between the 
developed and less developed football markets. 

In an address to the Council of Europe, the continent's leading human rights organisation, 
Infantino stressed the importance of making soccer more inclusive for countries outside of 
Europe. 

"This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do we 
want to do for the future of football," Infantino said. "If we think about the rest of world and the 
vast majority of Europe, then we have to think about what football brings. 

"Football is about opportunity, about hope, about the national teams. We cannot say to the rest 
of world give us your money, but watch us on TV. We need to include them. 

"We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea." 

Infantino admitted later that the biennial World Cup might not be the answer to the migrant 
crisis. 
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"We need to give opportunities, to give dignity," Infantino said. 

"Not by charity but by allowing the rest of the world to participate. Maybe the World Cup every 
two years is not the answer. 

"We will discuss what the best way is to be more inclusive, not just to speak about saying no to 
discrimination, but to actually act in exactly that direction." 

According to the U.N.-affiliated International Organization for Migration, more than 1,315 people 
fleeing conflict and poverty in Africa and the Middle East perished in the Mediterranean last year. 

 

FIFA president: Biennial World Cup could save African migrants from 'death in the 
sea' [27-01-2022]   Yahoo sports 

FIFA president Gianni Infantino ignited a firestorm on Wednesday when he claimed that a 
biennial World Cup would help solve the African migrant crisis. 

Infantino was trying to sell European lawmakers on the benefits of a biennial World Cup in an 
address to the Council of Europe. While some believe that a biennial World Cup would be nothing 
more than a way for a multi-billion dollar organization to make even more money, Infantino He 
believes that having a World Cup every two years would give countries outside of Europe more 
opportunities in soccer — but he took it even farther than that. Infantino said soccer can bring 
African countries "hope" so people there don't need to migrate and risk "death in the sea."  

“If we think about rest of world and the vast majority of Europe, then we have to think about 
what football brings. Football is about opportunity, about hope, about the national teams. We 
cannot say to the rest of world give us your money, but watch us on TV. We need to include 
them. 

“We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea." 

Infantino's comments were not taken well. Tony Burnett, the chief executive of Kick It Out, a 
soccer equality and inclusion organization, condemned them immediately.  

“FIFA is a multibillion profit-making organization," Burnett said via Sky Sports. "They already 
have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for disadvantaged people around 
the world. It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, 
predominantly set up to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk 
their lives, sometimes fleeing war-torn countries, to seek a better life.” 

Infantino: Comments were taken out of context 

Later on Wednesday, after seeing what a mess his comments had caused, Infantino attempted 
to fix it. The easiest way to do that would be to apologize for saying that a biennial World Cup 
could fix the African migrant crisis, but Infantino decided not to go in that direction. Instead, he 
decided to walk back his comments and claim that they'd been taken out of context.  

“Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier today appear to 
have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that, in my speech, my more 
general message was that everyone in a decision-making position has a responsibility to help 
improve the situation of people around the world," Infantino said in a statement posted to 
Twitter. "If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited 
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to that continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 
This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

Infantino is essentially saying that FIFA could create more jobs in certain countries in Africa, 
which would in turn stop people from leaving and migrating to Europe. He claimed that it was 
just a "general comment" and not actually about a biennial World Cup. However, he did say it 
during an address about his "Future of Football" strategy, which has singularly focused on having 
a biennial World Cup. 

 

Biennial World Cup could help to stop African migrants dying in the sea, claims FIFA 
president Infantino [27-01-2022]   Goal.com 

The man in charge of football's global governing body is pushing for the tournament to be staged 
every two years instead of four 

FIFA president Gianni Infantino has suggested that a biennial World Cup could stop African 
migrants from "dying in the sea" in a controversial speech at the Assembly of the Council of 
Europe. 

Infantino has been pushing his hotly-debated Future of Football project for many months now, 
with former Arsenal manager Arsène Wenger leading the initiative that has proposed the staging 
of a World Cup every two years rather than four. 

The plans have been widely rejected by European and political organisations, but Infantino 
remains undeterred and is now claiming that the change is crucial for the future of the game in 
African countries. 

What has been said? 

Infantino has risked a backlash by suggesting that doubling the frequency of the World Cup 
could prevent African migrants from risking their lives to gain entry into Europe in search of 
"opportunities". 

The 51-year-old told the parliamentary assembly in Strasbourg: “This topic is not about whether 
we want a World Cup every two years, but about what do we want to do for the future of football. 

“If we think about the rest of the world and the vast majority of Europe, then we have to think 
about what football brings. Football is about opportunity, about hope, about the national teams. 
We cannot say to the rest of the world 'give us your money, but watch us on TV'. We need to 
include them. 

“We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea. 

“We need to give opportunities, to give dignity. Not by charity but by allowing the rest of the 
world to participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it.” 

What has been the reaction? 
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Following a backlash against his comments, Infantino later released a statement claiming that 
his words - which were recorded live and quoted at length by many media outlets - were taken 
out of context. 

He said: “Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier today 
appear to have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that, in my speech, 
my more general message was that everyone in a decision-making position has a responsibility 
to help improve the situation of people around the world. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 

"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

Opposition to a biennial World Cup 

Infantino, Wenger and former FIFA president Sepp Blatter have all spoken passionately about 
the potential benefits of holding the World Cup on a more regular basis, but their plans have not 
been well received by the football community. 

The Football Supporters Europe [FSE] organisation has declared "we do not want or need more 
World Cups" while UEFA president Aleksander Ceferin has warned that European football's main 
governing body and CONMEBOL could boycott future tournaments. 

A number of active footballers have also spoken out to condemn the proposal, including Real 
Madrid goalkeeper Thibaut Courtois. 

"You hear that they want to put a European Championship and a World Cup every year," he told 
Sky Sports in October. "When will we get a rest? Never. So, in the end, top players will get 
injured all the time and that's the end of it.  

"It's something that should be much better and better-taken care of. We're not robots." 

 

Fifa chief's claim that more World Cups would avert migrant deaths 'taken out of 
context' [27-01-2022]   The National 

Fifa President Gianni Infantino linked his plan for biennial World Cups on Wednesday to giving 
more hope to Africans who risk their lives crossing the sea to Europe. 

Mr Infantino told European politicians that football was being dominated by the few who “have 
everything” and it needed to be more global and inclusive. 

“We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life but more probably death 
in the sea,” he told the Parliamentary Assembly of the Council of Europe in Strasbourg, France. 

More than 1.2 million tickets requested within 24 hours for 2022 Fifa World Cup in Qatar 

He spoke on the day Spanish authorities said at least 18 people died and more than 300 were 
rescued from boats trying to reach the Canary Islands from North Africa. 
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“We need to give dignity, not by giving charity but by allowing the rest of the world as well to 
participate,” Mr Infantino said at a session he attended with Arsene Wenger, Fifa’s director of 
global development. 

Fifa and Mr Wenger have been strongly resisted across European football since launching a 
formal proposal in September to organise men’s and women’s World Cups every two years 
instead of four. 

Mr Infantino has said organising more World Cups would lead to more countries qualifying and 
fuel interest there. 

It would also raise billions of dollars for Fifa and increase funding for its 211 member federations 
to develop football. 

Mr Infantino was a longtime staff member at Uefa before being elected to Fifa in 2016 but a 
constant theme of his presidency has been countering Europe’s dominance of the World Cup and 
its clubs hiring the best players from other continents. 

Italy, Spain, Germany and France won the past four tournaments. 

Saudi Arabia football fans celebrate after their national team beat China at the King Abdullah 
Sports City stadium in Jeddah. Despite a late goal by Wu Xi, the home side prevailed in a 3-2 
thriller. AP Photo 

One of Mr Infantino’s first big projects at Fifa was adding 16 nations to the World Cup for a 48-
team competition from 2026, when Africa will have nine entries instead of five. Europe will have 
16. 

“In Europe, there is no need for additional possibilities and events,” he said at the 47-nation 
Council of Europe, which promotes human rights, democracy and the rule of law. 

Football must not effectively tell the world to hand over its money and best players “but watch 
us on TV", Mr Infantino said. 

“We have to make it truly global, we have to make it truly inclusive, such as the values that 
have built Europe and we are bringing as well all over the world.” 

Hours later, Fifa issued a statement from its president in which he said “certain remarks” made 
in Strasbourg “appear to have been misinterpreted and taken out of context". 

Mr Infantino said his speech’s “more general message was that everyone in a decision-making 
position has a responsibility to help improve the situation of people around the world". 

It added to uncertainty about Fifa’s push for biennial World Cups, which stalled before an online 
meeting of its members in December where a vote had once been expected but was not called. 

Mr Infantino also acknowledged in his speech that “maybe the World Cup every two years is not 
the answer". 

Leaders of Uefa and South American football body Conmebol have threatened to boycott biennial 
World Cups. 

They said more World Cups could disrupt the balance between national and club football and 
damage continental competitions such as the Champions League, European Championship and 
Copa America. 
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Star players such as Kylian Mbappe, a 2018 World Cup winner with France, have said doubling 
the number of World Cups would dilute its prestige and overload them in an already congested 
fixture schedule. 

The International Olympic Committee has also publicly criticised Fifa’s plan, which could put the 
World Cup in direct competition with the Summer Games by 2032. 

The IOC rallied other sports to challenge Mr Infantino in December over football’s plan to acquire 
more space and commercial income in the global schedule. 

 

FIFA president Gianni Infantino claims biennial World Cup could stop Africans 
migrating to Europe [27-01-2022]   Daily Mail 

Idea that the World Cup could be hosted every two years is highly controversial 
Gianni Infantino presented reforms to Assembly of the Council of Europe  

FIFA president argued that biennial World Cups would reduce migration 

He said: 'We need to give hope to Africans so they don't need to cross the Mediterranean in 
order to find, maybe, a better life' 

FIFA president Gianni Infantino controversially suggested on Wednesday that changes to 
football's calendar might make Africans less likely to migrate to Europe and risk death in the 
Mediterranean Sea. 

The leader of football's world governing body spoke in support of his organisation's calendar 
reforms, which include plans for biennial World Cups, at the Assembly of the Council of Europe 
in Strasbourg. 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, adding: 'We 
need to give hope to Africans so they don't need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

FIFA president Gianni Infantino claims biennial World Cup could stop Africans migrating to 
Europe 

Idea that the World Cup could be hosted every two years is highly controversial 

Gianni Infantino presented reforms to Assembly of the Council of Europe  

FIFA president argued that biennial World Cups would reduce migration 

He said: 'We need to give hope to Africans so they don't need to cross the Mediterranean in 
order to find, maybe, a better life' 

FIFA president Gianni Infantino controversially suggested on Wednesday that changes to 
football's calendar might make Africans less likely to migrate to Europe and risk death in the 
Mediterranean Sea. 

The leader of football's world governing body spoke in support of his organisation's calendar 
reforms, which include plans for biennial World Cups, at the Assembly of the Council of Europe 
in Strasbourg. 



Revue de presse - Press Review 280 

 

 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, adding: 'We 
need to give hope to Africans so they don't need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

'We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.' 

FIFA president Gianni Infantino says a biennial World Cup could help reduce migration 

FIFA has been approached for comment regarding Infantino's remarks, which were made in a 
debate before the 47-nation Council adopted a resolution on football governance. 

Despite Infantino's attempts to outline the benefits to global football, the Council concluded that 
biennial World Cups would be 'disastrous' for the sport in Europe. 

FIFA is consulting globally over reforms to the international match calendar, but its plans have 
been met with vocal opposition in Europe. The continental confederation UEFA, the European 
Club Association and the European Leagues umbrella body have all rejected the concept. 

Now the Council has joined the list of critics, with is resolution stating: 'The Assembly questions 
the advisability of the plan currently under consideration by FIFA to hold the World Cup every 
two years. 

'It considers that such a change would have disastrous consequences for European football, 
which is why both UEFA and the European Leagues are strongly opposed to the project. 

'It could also harm the entire sports ecosystem by making the two main global sporting events 
- the World Cup and the Olympic Games - compete for media coverage and therefore also 
financial support.' 

It also called on FIFA 'not to take decisions that are potentially detrimental to European football 
and sport worldwide without the agreement of European stakeholders and the International 
Olympic Committee'. 

The Council gave qualified praise to FIFA on its role in promoting labour reform in 2022 World 
Cup hosts Qatar, but said the situation of migrant workers in the Gulf state 'remains worrying 
and the number of tragic accidents continues to run into the hundreds'. 

It added: 'Compliance with the International Labour Organisation's core labour standards should 
be a prerequisite for being a credible candidate (to host an event) and not a target to reach after 
being chosen.' 

Its plans to reform the transfer system and the regulation of agents were given Council support, 
however. 

The World Cup being hosted in Qatar has improved the country's human rights, says Infantino 

The Assembly acknowledged that moves to regulate agents were 'controversial' but said: 'The 
interests at stake call for uniform regulations at the global level to avoid distortions on the 
international transfer market; for the Assembly, FIFA is entitled to adopt such regulations, 
provided that the constraints and limitations established therein are reasonable and do not go 
beyond what is necessary to protect the legitimate interests in question.' 

The resolution also stressed the importance of open competition, following the short-lived 
European Super League project last April. The Council said it 'firmly opposes' the Super League 
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project, which will give UEFA encouragement in its ongoing legal battle with the three clubs still 
openly backing the league. 

The trio - Barcelona, Juventus and Real Madrid - have taken their case to the European Court of 
Justice claiming UEFA is in breach of competition law in blocking the league and in seeking to 
sanction the participants. 

The Council called on UEFA to reconsider how it allocates prize money in its next club competition 
cycle from 2024 to increase the value of solidarity payments. 

 

Gianni Infantino al Consiglio Europeo: "Il Mondiale ogni 2 anni eviterebbe le morti di 
migranti nel Mediterraneo" [27-01-2022]   Eurosport 

Il presidente della Fifa Gianni Infantino a margine del suo intervento al Consiglio Europeo ha 
rilasciato dichiarazioni parecchio controverse che stanno facendo il giro del mondo: "Dobbiamo 
dare agli africani la speranza che non debbano attraversare il Mediterraneo per poter forse avere 
una vita migliore qui. Dobbiamo dare loro opportunità e dignità". 

Gianni Infantino è intervenuto quest’oggi al Consiglio d’Europa tornando a parlare dei benefici 
della sua battaglia principe, il Mondiale di calcio ogni due anni. Il presidente della FIFA a sostegno 
della sua tesi ha portato però anche delle dichiarazioni abbastanza controverse e che stanno 
facendo il giro del mondo e che vanno a toccare tematiche anche molto sensibili come 
l’emigrazione e il problema degli sbarchi nel Mediterraneo. Di seguito l’intervento di Infantino 
che stanno facendo assai discutere... 

Non è solo voler il Mondiale ogni due anni. Si è parlato tanto della Superlega, il calcio va nella 
direzione in cui pochi hanno tutto e la stragrande maggioranza non ha nulla. In Europa giocano 
i migliori giocatori ogni settimana. Perché il calcio riguarda opportunità, speranza, Nazionali, 
Paesi, cuore, gioia, emozioni. Al resto del Mondo non possiamo dire 'dateci i vostri soldi, dateci 
i vostri giocatori se ne avete di bravi e guardateci in tv'. Dobbiamo trovare il modo per includere 
il resto del Mondo, compresa l’Africa. Per dare speranza agli africani, cosicché non debbano aver 
bisogno di attraversare il Mediterraneo per trovare forse una vita migliore, ma più probabilmente 
la morte in mare [...] Se parliamo di Coppa del Mondo ogni due anni o della Superlega, posso 
dirvi che il Mondiale è l’antidoto a qualsiasi Superlega. Non c’è nulla di meno discriminatorio del 
nostro Mondiale, mentre una Lega di una manciata di club è qualcosa che non possiamo 
sostenere. Noi esportiamo emozioni”. 

La frase che tira in mezzo ‘la speranza agli africani e l’eventualità che un Mondiale ogni due anni 
possa placare un problema annoso come quello degli sbarchi’ stanno facendo scalpore e attirando 
tantissime critiche soprattutto per come il presidente della FIFA per perorare una causa a lui 
cara come quella del Mondiale di calcio ogni due anni, abbia strumentalizzato un problema grave 
e difficile soluzione come la crisi migratoria dall'Africa all'Europa. 

 

Infantino: «Mondiale biennale antidoto alle Superleghe per un calcio inclusivo» [27-
01-2022]   Calcionews24 

Gianni Infantino, presidente della FIFA, ha commentato così la possibilità di un Mondiale da 
giocare ogni due anni 

«Sull’argomento avremmo preferito avere un dibattito con il Consiglio d’Europa. Ma colgo 
l’occasione per introdurre il dibattito. Non è solo voler il Mondiale ogni due anni. Si è parlato 
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tanto della Superlega, il calcio va nella direzione in cui pochi hanno tutto e la stragrande 
maggioranza non ha nulla. In Europa giocano i migliori giocatori ogni settimana. Al resto del 
Mondo non possiamo dire “dateci i vostri soldi, dateci i vostri giocatori e guardateci in tv”. 
Dobbiamo trovare il modo per includere il resto del Mondo, compresa l’Africa. Dobbiamo rendere 
il calcio più inclusivo. Il Mondiale ogni 2 anni è stato presentato con argomenti finanziari e ha 
ricevuto critiche severe da molti calciatori. Se parliamo di Coppa del Mondo ogni due anni o della 
Superlega, posso dirvi che il Mondiale è l’antidoto a qualsiasi Superlega. Non c’è nulla di meno 
discriminatorio del nostro Mondiale, mentre una Lega di una manciata di club è qualcosa che non 
possiamo sostenere. Noi esportiamo emozioni». 

 

FIFA causa mal-estar. Mundial a cada dois anos para evitar que migrantes "morram no 
mar" [27-01-2022]   TSF 

A FIFA tem defendido que o Campeonato do Mundo deixe de se realizar de quatro em quatro 
anos, para ser a cada dois anos. 

O presidente da FIFA, Gianni Infantino, acredita que a realização do Campeonato do Mundo de 
futebol de dois em dois anos podia salvar os migrantes africanos de morrerem no mar. 

Não é a primeira vez que a FIFA defende que o Mundial de futebol deveria deixar de ser de 
quatro em quatro anos, para se jogar a cada dois anos. Desta vez, o presidente do organismo 
lançou novos argumentos. 

"Este tema não é sobre se queremos um Campeonato do Mundo a cada dois anos, mas sobre o 
que queremos para o futuro do futebol", começou por dizer Gianni Infantino durante uma sessão 
da Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa. 

As declarações surgiram durante uma discussão sobre a estratégia da FIFA conhecida como 
"Futuro do Futebol", que neste momento está concentrada em dobrar a frequência do Mundial. 

"Se pensarmos no resto do mundo e na vasta maioria da Europa, então temos de pensar no que 
o futebol oferece. O futebol é uma oportunidade, sobre esperança, sobre as seleções nacionais. 
Não podemos dizer que o resto do mundo nos dê dinheiro, mas que nos veja pela televisão. 
Temos de os incluir", prosseguiu. 

"Precisamos de encontrar formas de incluir todo o mundo para dar esperança aos africanos, de 
forma a que eles não precisem de cruzar o Mediterrâneo para talvez encontrarem uma vida 
melhor, mas, com maior probabilidade, encontrarem a morte no mar", argumentou o presidente 
da FIFA. 

Gianni Infantino explica que a necessidade de "dar oportunidades e dignidade" não é "caridade", 
mas "permitir que o resto do mundo participe" nos eventos. "Talvez o Campeonato do Mundo 
não seja a resposta. Vamos discutir", concluiu. 

O projeto "Futuro do Futebol" é liderado pelo antigo treinador do Arsenal Arsène Wenger e tem 
sido rejeitado pelo futebol europeu e pelas suas organizações. 

A afirmação de Gianni Infantino provocou reações imediatas. Ronan Evian, chefe executivo da 
Football Supporters Europe, disse no twitter: "Quão baixo pode ir Infantino? Instrumentalizar a 
morte no Mediterrâneo para vender o seu plano megalómano é inenarrável." 
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Infantino vs Ceferin: peligro de cisma [27-01-2022]   AS.com 

Leo el planteamiento de Infantino en su deposición ante el Consejo de Europa sobre el proyecto 
de Mundial cada dos años y me parece una impostura: ... 

De que el altruismo sea el móvil de Infantino se debe dudar, dado que alentó ese proyecto de 
Superliga que pretendía hacer aún más ricos a los que ya son los más ricos. Sólo puso objeciones, 
y en voz muy baja, cuando se fue al traste porque ni alemanes ni franceses se apuntaron y en 
Inglaterra la calle se sublevó, pero es conocida su participación en el complot a cambio de que 
los conjurados le dieran su apoyo para un Mundial de 24 clubes. La verdad del cuento es que 
hoy por hoy la FIFA sólo tiene un gran ingreso cada cuatro años, mientras la UEFA tiene su 
Champions todos los años, además de una Eurocopa también cada cuatro. 

Y ese es su afán: darle la vuelta a ese partido económico que pierde ante la UEFA. Dinero es 
poder. Así que urdió un plan que es un tres en uno: Mundial bienal, apoyo a la Superliga para 
romperle una pierna a la UEFA y Mundial de 24 Clubes. Tres ideas que pueden gustar o no 
(personalmente no me gusta ninguna de las tres) y que tienen algo en común: las tres meterían 
más partidos en el saturadísimo calendario actual. Por su parte, Ceferin acaricia la idea de invitar 
a los americanos a la Eurocopa, creando una competencia seria al propio Mundial, cosa que 
tampoco me gusta. Un enfrentamiento feo que podría terminar en un cisma fatal. 

 

"In Europa findet die WM zweimal pro Woche statt" [27-01-2022]   FAZ.net 

Mit Blick auf die Debatte um eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-ChefGianni 
Infantino die Haltung Europas kritisiert. "Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung entwickelt, 
wo wenige alles haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die Weltmeisterschaft 
zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen", sagte der Präsident des 
Fußball-Weltverbandes vor dem Europarat in Straßburg, wo es um den Kommissionsbericht 
"Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte" ging. Sogar in Europa gebe es ein großes 
Ungleichgewicht. Die große Mehrheit Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an 
den großen Wettbewerben teil. 

Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball - die 
Europäische Fußball-Union (UEFA) und die südamerikanische Konföderation Conmebol sind 
dagegen. Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet. "Wir müssen die 
gesamte Welt miteinbeziehen", betonte Infantino und richtete den Blick vor allem nach Afrika: 
"Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen 
müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir müssen ihnen 
Möglichkeiten und Würde geben." 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Qatar vor der anhaltenden Kritik vor allem in 
Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. "Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa 
dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank des Schlaglichts hat sich das 
System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt", sagte Infantino und ergänzte: "Es muss 
noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den Druck aufrechterhalten, aber 
auch anerkennen, dass es Änderungen gab." 

Außerdem wolle er"einige Dinge gerade rücken", betonte der Schweizer bei der Debatte. Es sei 
"einfach nicht wahr", wenn von 6500 toten Arbeitern auf den WM-Baustellen berichtet würde, 
"es sind drei. Drei sind immer noch zu viel, aber zwischen drei und 6500 ist ein großer 
Unterschied." Eine Quelle für deine Angaben nannte Infantino nicht. 

Er sagte aber, die Arbeitsbedingungen seien vergleichbar mit denen in Europa. Außerdem sei 
dieFIFAkeine Weltpolizei, meinte Infantino, der aber eingestand, Qatar sei "kein Paradies". Es 
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müsse sich "noch viel ändern und viel getan werden. Wir müssen den Fokus und den Druck 
aufrecht erhalten, aber anerkennen, dass der Wandel stattfindet." Dies sei ein "Verdienst des 
Fußballs". 

 

FIFA links more World Cups to averting migrant deaths at sea [27-01-2022]   The 
Associated Press 

FIFA President Gianni Infantino linked his plan for biennial World Cups on Wednesday to giving 
more hope to Africans who risk their lives crossing the sea to Europe. 

In a speech to European lawmakers, Infantino said soccer was being dominated by the few who 
“have everything” and it needed to be more global and inclusive. 

“We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life but more probably death 
in the sea,” Infantino told the Parliamentary Assembly of the Council of Europe at Strasbourg, 
France. 

He spoke on the day Spanish authorities said at least 18 people died and more than 300 were 
rescued from several boats trying to reach the Canary Islands from North Africa. 

“We need to give dignity, not by giving charity but by allowing the rest of the world as well to 
participate,” Infantino told lawmakers at a session he attended with Arsène Wenger, FIFA’s 
director of global development. 

FIFA and Wenger have been strongly resisted across European soccer since launching a formal 
proposal in September to organize men’s and women’s World Cups every two years instead of 
four. 

Infantino has said organizing more editions of the World Cup will lead to more countries 
qualifying and fuel interest there. It would also raise billions of dollars for FIFA and increase 
funding for its 211 member federations to develop soccer. 

Though Infantino was a longtime staffer at UEFA before being elected to FIFA in 2016, a constant 
theme of his presidency has been countering Europe’s dominance of the World Cup — Italy, 
Spain, Germany and France won the past four tournaments — and its clubs hiring the best 
players from other continents. 

One of Infantino's first big projects at FIFA was adding 16 nations to the World Cup for a 48-
team competition from 2026, when Africa will have nine entries instead of five. Europe will get 
16. 

“In Europe, there is no need for additional possibilities and events,” Infantino told lawmakers at 
the 47-nation Council of Europe which promotes human rights, democracy and the rule of law. 

Soccer must not effectively tell the world to hand over its money and best players “but watch us 
on TV,” Infantino said. “We have to make (football) truly global, we have to make it truly 
inclusive such as the values that have built Europe and we are bringing as well all over the 
world.” 

Hours later, FIFA issued a statement from its president in which he said “certain remarks” made 
in Strasbourg “appear to have been misinterpreted and taken out of context.” 
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Infantino said his speech's “more general message was that everyone in a decision-making 
position has a responsibility to help improve the situation of people around the world.” 

It added to uncertainty about FIFA’s push for biennial World Cups which stalled ahead of a 
December online meeting of its members where a vote had once been expected but was not 
called. 

Infantino also acknowledged in his speech “maybe the World Cup every two years is not the 
answer.” 

Leaders of UEFA and South American soccer body CONMEBOL have threatened to boycott 
biennial World Cups. They said more World Cups risk disrupting the balance between national 
and club team soccer and damaging continental competitions such as the Champions League, 
European Championship and Copa America. 

Star players such as Kylian Mbappé, a 2018 World Cup winner with France, have said doubling 
the number of World Cups would dilute its prestige and overload them in an already congested 
fixture schedule. 

The International Olympic Committee has also publicly criticized FIFA’s plan which could put the 
World Cup in direct competition with the Summer Games by 2032. 

The IOC also rallied other sports to challenge Infantino in December over soccer’s plan to acquire 
more space and commercial income in the global schedule. 

 

Infantino défend son Mondial biennal en invoquant la cause des migrants [27-01-
2022]   AFP 

Le président de la Fifa Gianni Infantino a semblé établir un lien mercredi entre son projet de 
Coupe du monde tous les deux ans et la tragédie des migrants en Méditerranée à qui il faut 
"donner de l'espoir", déclenchant une polémique qu'il a tenté d'éteindre en évoquant des propos 
"mal interprétés". 

"Je comprends qu'en Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par semaine, parce que les 
meilleurs joueurs jouent en Europe", mais il convient de penser "au reste du monde (...) qui ne 
voit pas les meilleurs joueurs, qui ne participe pas aux compétitions de haut-niveau", a expliqué 
Infantino devant l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) à Strasbourg. 

"Nous devons les inclure, nous devons trouver des moyens d'inclure le monde entier, de donner 
de l'espoir aux Africains afin qu'ils n'aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver 
peut-être une vie meilleure, mais plus probablement la mort dans la mer. Nous devons donner 
des opportunités, et nous devons donner de la dignité, non pas en faisant la charité, mais en 
permettant au reste du monde de participer", a déclaré le dirigeant italo-suisse. 

Défendue par Gianni Infantino, l'hypothèse d'une compétition biennale, et non plus 
quadriennale, est combattue par un front allant des fédérations européennes et sud-américaines 
jusqu'aux grands clubs. Mais elle bénéficie du soutien unanime des 54 fédérations africaines. 

Les propos du patron de la Fifa ont été largement commentés sur les réseaux sociaux. "Jusqu'où 
peut s'abaisser Infantino. Instrumentaliser la mort en Méditerranée pour vendre son projet 
mégalomaniaque, laisse sans voix", a réagi Ronan Evain, directeur-général du collectif Football 
Supporters Europe. 
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"Mes collègues d'Human Rights Watch interviewent des réfugiés partout dans le monde à peu 
près chaque jour. Nous écrivons des rapports sur les raisons (...) qui les contraignent à quitter 
leurs foyers. Ils ne mentionnent jamais le calendrier de la Coupe du monde", a ironisé Andrew 
Stroehlein, en charge des médias dans cette organisation non gouvernementale. 

"Etant donné que certains de mes propos (...) semblent avoir été mal interprétés et sortis de 
leur contexte, je tiens à préciser que, dans mon discours, mon message plus général était que 
toute personne en position de prendre des décisions a la responsabilité d'essayer d'améliorer la 
situation des gens dans le monde", s'est-il défendu dans un texte transmis à l'AFP. 

"S'il y a plus d'opportunités disponibles, y compris en Afrique, mais bien sûr pas uniquement 
dans ce continent, cela devrait permettre aux gens de les saisir dans leurs propres pays. C'était 
un commentaire d'ordre général, qui n'était pas directement relié à la possibilité de jouer une 
Coupe du monde tous les deux ans", affirme-t-il. 

 

Infantino says biennial World Cup can 'give hope' to potential migrants [27-01-
2022]   AFP 

FIFA president Gianni Infantino seemed to establish a link on Wednesday between his plan for a 
World Cup every two years and the tragedy of migrants in the Mediterranean who must be "given 
hope", before saying his remarks had been "misinterpreted". 

The head of world football told the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) in 
Strasbourg that the sport is currently going "in a direction where a few have everything and the 
vast majority have nothing". 

"I understand in Europe the World Cup takes place twice per week, because the best players are 
playing in Europe," said Infantino. 

"But if we think about the rest of the world... which doesn't see the best players, which doesn't 
participate in the top competitions, then we have to think about what football brings, which goes 
beyond the sport." 

The idea of a World Cup every two years, rather than every four as it has been since 1930, has 
faced a hostile reception from the European and South American federations as well as the big 
clubs. But it enjoys the unanimous support among the 54 African federations. 

"We need to include them, we need to find ways to include the entire world, to give hope to 
Africans so that they don't need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life, 
but more probably death in the sea. 

"We need to give opportunities, and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world as well to participate." 

His comments were swiftly criticised on social media. 

"My colleagues at Human Rights Watch interview refugees around the world pretty much every 
day. We write reports about the reasons -- the abuses, the hardships -- that forced them to 
leave their homes. They never mention the timing of World Cup tournaments," tweeted Andrew 
Stroehlein, media director at HRW. 

Ronan Evain, executive director of Football Supporters Europe, was equally dismissive. 
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"How low can Infantino go? Instrumentalising death in the Mediterranean to sell his 
megalomaniac plan is beyond words," he tweeted. 

That gave rise to a clarification by Infantino in a statement sent to AFP. 

"Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier today appear to 
have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that... my more general 
message was that everyone in a decision-making position has a responsibility to help improve 
the situation of people around the world," said Infantino. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 

"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a World 
Cup every two years." 

 

Foot - FIFA; «Un Mondial tous les deux ans donnerait de l'espoir aux Africains» [27-
01-2022]   L'Équipe 

Gianni Infantino s'est exprimé ce mercredi lors du Conseil de l'Europe à Strasbourg. Le président 
de la FIFA a défendu son projet de Coupe du monde tous les deux ans. Ce mercredi, Gianni 
Infantino a pris la parole durant le Conseil de l'Europe à Strasbourg, pour défendre son projet 
de Coupe du monde tous les deux ans. Le président de la FIFA s'est adressé en priorité aux 
Africains : « Nous devons trouver des moyens d'inclure le monde entier pour donner de l'espoir 
aux Africains afin qu'ils n'aient pas besoin de traverser la Méditerranée pour trouver peut-être 
une vie meilleure mais, plus probablement, la mort en mer, a déclaré le Suisse. Nous devons 
donner des opportunités, donner de la dignit?. 

« Nous voyons le football se développer dans une direction où certains ont tout et la plupart 
n'ont rien » Infantino, principal investigateur de cette Coupe du monde bisannuelle, a par la 
suite enchaîné les arguments : « Nous voyons le football se développer dans une direction où 
certains ont tout et la plupart n'ont rien. En Europe, la Coupe du monde a lieu deux fois par 
semaine car les meilleurs joueurs du monde y jouent ». lire aussi Wenger : « Ça va se décider 
avant 2024 » Gianni Infantino : «On ne peut que s'opposer à une Superligue européenne». 

 

UEFA aplaude resolución Consejo Europa, que dice "no a superligas egoistas" [27-01-
2022]   EFE 

La UEFA celebró el respaldo del Consejo de Europa al modelo del fútbol europeo y la resolución 
aprobada este miércoles por la Asamblea Parlamentaria de este, que dice "no a las superligas 
egoístas y no a las propuestas extravagantes de la Copa del Mundo", según su presidente 
Aleksander Ceferin. 

"Es 'No' a las superligas egoístas y 'No' a las propuestas extravagantes de la Copa del Mundo. 
Pero 'Sí. Sí. Sí.' a trabajar juntos para proteger y fortalecer nuestro modelo que funciona en 
interés del fútbol europeo y de la sociedad", señaló Ceferin en un comunicado. 

"Las instituciones europeas y el fútbol europeo, así como el movimiento deportivo europeo, están 
firmemente unidos en torno a nuestros valores y a nuestro modelo solidario", insistió el dirigente 
esloveno. "No hay lugar para la interpretación o la negociación", afirmó. 



Revue de presse - Press Review 288 

 

 

La UEFA destacó que la resolución de la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (APCE), 
'Gobernanza del fútbol: negocios y valores', "es especialmente crítica con el fallido intento de 
separación de la superliga europea y advierte de las consecuencias potencialmente 'desastrosas' 
de los planes que actualmente estudia la FIFA de celebrar la Copa del Mundo cada dos años". 

Para la UEFA supone "un decidido respaldo y una importante aportación a los temas prioritarios 
para el desarrollo positivo del fútbol en el futuro" y "subraya el compromiso universal de las 
autoridades públicas europeas de seguir protegiendo y reforzando el modelo solidario y basado 
en valores del fútbol europeo". 

"La Resolución contiene recomendaciones y llamamientos a los órganos de gobierno del deporte 
y a las partes interesadas en una serie de cuestiones prioritarias, como la buena gobernanza y 
la contribución de las ligas nacionales a los mecanismos de solidaridad paneuropeos, los 
derechos humanos, la igualdad de género, la protección de los menores y las reformas del 
mercado de fichajes, entre otros", añadió. 

La UEFA agradeció "la amplia aportación" de la iniciativa, que "servirá de apoyo a los importantes 
debates que se están llevando a cabo en el proceso de consulta y reforma de la Convención 
sobre el Futuro del Fútbol Europeo de la UEFA, que reúne a las principales partes interesadas 
del fútbol europeo e incluye a la UE y al Consejo de Europa como observadores formales", y 
anunció que "estudiará adecuadamente los detalles de fondo junto con las partes interesadas y 
los expertos pertinentes". 

Dirigida por Lord George Foulkes, miembro de la Cámara de los Lores del Reino Unido y 
expresidente del club de fútbol Hearts of Midlothian (2004-05), la resolución fue aprobada (70 
votos a favor y 10 en contra) después de la intervención en la asamblea del presidente de la 
FIFA, Gianni Infantino, invitado con motivo de la adopción del nuevo informe sobre gobernanza 
en el fútbol. 

 

Fussball; Infantino verteidigt WM alle zwei Jahre [27-01-2022]   Liechtensteiner 
Volksblatt 

Strassburg Mit Blick auf die Debatte um eine WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-Präsident 
Gianni Infantino (Foto) die Haltung Europas kritisiert. «Wir sehen, dass Fussball sich in eine 
Richtung entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit nichts hat. In Europa findet die 
WM zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen», sagte Infantino vor 
dem Europarat in Strassburg, wo es um den Kommissionsbericht «Fussballverwaltung: 
Wirtschaft und Werte» ging. Sogar in Europa gebe es ein grosses Ungleichgewicht. Die grosse 
Mehrheit Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an den Topwettbewerben teil. 
Die von Infantino angestrebte Änderung des WM-Rhythmus von vier auf zwei Jahren wird von 
den Kontinentalverbänden Europas und Südamerikas vehement abgelehnt. 

«Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen», betonte Infantino und richtete den Blick vor 
allem nach Afrika: «Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das 
Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir 
müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben.» 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Katar vor der anhaltenden Kritik vor allem in 
Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. «Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa 
dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank des Schlaglichts hat sich das 
System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt», sagte Infantino und ergänzte: «Es muss 
noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den Druck aufrechterhalten, aber 
auch anerkennen, dass es Änderungen gab.» 
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Il presidente della Fifa al Consiglio d'Europa; Infantino: «In Qatar progresso dei diritti 
umani grazie al Mondiale» [27-01-2022]   Il Giornale 

Gianni Infantino porta avanti la sua campagna per ridurre a due anni la cadenza dei Mondiali. Il 
presidente della Fifa è intervenuto ieri davanti al Consiglio d'Europa, mostrandosi critico con la 
Uefa che guida l'opposizione al suo progetto. «Vediamo che il calcio si sta sviluppando in una 
direzione in cui alcuni hanno tutto e la maggioranza non ha niente - ha sottolineato -. In Europa 
il Mondiale si gioca già due volte a settimana perchè i migliori calciatori del mondo giocano lì. 
Dobbiamo coinvolgere tutto il mondo e in particolare gli africani, dare loro la speranza che non 
debbano attraversare il Mediterraneo per poter forse condurre una vita migliore qui. Dobbiamo 
dare loro opportunità e dignità». E sulle polemiche legate al Qatar, sede della prossima Coppa 
del Mondo, il numero uno della Fifa ha ricordato l'impegno legislativo sui diritti umani e su quelli 
dei lavoratori. 

«C'è molto da fare, molto da cambiare, dobbiamo mantenere la pressione ma riconoscere anche 
che ci sono stati dei cambiamenti. I cambiamenti non arrivano subito ma stanno avvenendo e il 
Qatar si è evoluto in tempi record». 

 

Infantino verteidigt WM-Pläne; Fifa-Chef: Allen Menschen Chancen und Würde 
geben [27-01-2022]   General Anzeiger 

Straßburg. Fifa-Präsident Gianni Infantino hat in einem bemerkenswerten Auftritt vor dem 
Europarat in Straßburg seine Pläne für eine WM im Zweijahresrhythmus und den nächsten WM-
Gastgeber Katar verteidigt. „Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können dem Rest 
der Welt nicht sagen: ‚Gebt uns euer Geld und eure Spieler – und schaut am Fernseher zu‘“, 
sagte der Chef des Fußball-Weltverbandes. „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit 
sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden 
oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer“, meinte Infantino. Es gehe darum, allen Menschen 
„Chancen und Würde“ zu geben. 

Der Fußball entwickle sich in eine Richtung, „wo wenige alles haben und die Mehrheit nichts hat“, 
sagte er. „In Europa findet die WM zweimal die Woche statt, weil hier die besten Spieler spielen. 
Europa braucht keine weiteren Events.“ Für den Rest der Welt stelle sich die Lage anders dar. 
Neben der Europäischen Fußball-Union (Uefa) ist auch der südamerikanische Verband 
(Conmebol) gegen die Fifa-Pläne, den WM-Rhythmus von vier auf zwei Jahre zu verkürzen. 

 

Szokująca wypowiedź szefa FIFA. "To obrzydliwe" [27-01-2022]   Sport.pl 

Gianni Infantino, szef FIFA, zasugerował, że mundial co dwa lata może być rozwiązaniem 
migracji ludzi z Afryki do bogatszych, europejskich krajów. Słowa Włocha spotkały się z potężną 
krytyką. 

Prezydent FIFA - Gianni Infantino - od dłuższego czasu proponuje, by mistrzostwa świata w piłce 
nożnej rozgrywać co dwa lata. Obecnie mundial rozgrywany jest co cztery lata, jednak jak 
przekonuje Infantino, konieczne jest częstsze rozgrywanie jednej z najbardziej dochodowej 
imprezy na świecie. 

W środę Infantino przedstawiał swój pomysł przed Radą Europy. Problem w tym, że Włoch użył 
kuriozalnych i bulwersujących argumentów. Szef FIFA zasugerował, że rozgrywanie mundialu co 
dwa lata zmniejszyłoby migrację ludzi z Afryki do bogatszych, europejskich krajów. 
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- Jeśli myślimy o reszcie świata, to musimy pomyśleć o tym, co niesie ze sobą piłka nożna. To 
szansa, nadzieja, reprezentacje narodowe. Nie możemy powiedzieć reszcie świata: "dajcie nam 
swoje pieniądze, ale oglądajcie nas w telewizji" - powiedział Infantino. 

Kuriozalne słowa Infantino. "Obrzydliwe" 

I dodał: - Musimy znaleźć sposób na to, by cały świat dał Afrykanom nadzieję, że nie muszą 
przekraczać Morza Śródziemnego w poszukiwaniu lepszego życia. Musimy dać im możliwości i 
godność. Nie poprzez akcje charytatywne, ale umożliwienie udziału w imprezie. Może 
mistrzostwa świata rozgrywane co dwa lata nie są na to właściwą odpowiedzią, ale rozmawiamy 
o tym. 

Słowa Infantino spotkały się z potężną krytyką. Wypowiedzią szefa FIFA oburzony był m.in. Tony 
Burnett, czyli szef organizacji "Kick It Out", która walczy z dyskryminacją i rasizmem w futbolu. 

- FIFA to organizacja, która notuje miliardowe zyski. Już teraz FIFA posiada środki, by tworzyć 
możliwości i inspirować biedne osoby z całego świata. Mistrzostwa świata rozgrywane co dwa 
lata to projekt nastawiony na komercję. Częstsze mundiale miałyby przynosić jeszcze większe 
zyski. Sugerowanie, że byłyby one rozwiązaniem migracji ludzi, którzy ryzykują przy tym życie, 
jest całkowicie niedopuszczalne i obrzydliwe - powiedział Burnett. 

 

Gianni World Cup lowdown  [27-01-2022]   The Sun 

Martin Lipton at the heart of sport 

FIFA CHIEF Gianni Infantino's desperation to force through a World Cup hit a new low in a 
speech. 

Speaking to the Council of Europe, Infantino (right) said: "I understand that in Europe the World 
Cup takes place twice per week because the best players are playing in Europe, so there is no 
need for additional events. 

"But we have to think about what football brings beyond the sport opportunities, hope, national 
teams, the heart, joy and emotion. 

"We need to find ways to include the entire world, to give Africans hope so they don't need to 
cross the Mediterranean to find maybe a better life but more probably death in the sea. 

"We need to give opportunity and dignity by allowing the rest of the world to participate." 

Shameless. 

 

Sports Digest [27-01-2022]   The Washington Post 

FIFA President Gianni Infantino linked his plan for biennial World Cups, which has been strongly 
resisted across European soccer, to giving more hope to Africans who risk their lives coming to 
Europe. 

"We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life but more probably death 
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in the sea," Infantino told the Parliamentary Assembly of the Council of Europe in Strasbourg, 
France. 

Hours later, Infantino said in a statement that some of his remarks were "misinterpreted and 
taken out of context" and that his general message was that "everyone in a decision-making 
position has a responsibility to help improve the situation of people around the world." 

 

Infantino backlash [27-01-2022]   Irish Daily Star 

FIFA president Gianni Infantino has has angered the football community following his remarkable 
comments about African migrants. 

Infantino has caused uproar by claiming a biennial World Cup could stop African migrants 
crossing the Mediterranean to find “a better life — but, more probably, death in the sea”. 

Funds 

Kick It Out chief executive Tony Burnett said: “Fifa already has the funds to invest in creating 
and inspiring opportunity for disadvantaged people around the world. 

“It is completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set up to 
drive further profits for Fifa, could be a solution for migrants who risk their lives, sometimes 
fleeing war-torn countries, to seek a better life.” 

Infantino (right), talking at the Council of Europe, said: “We need to find ways to include the 
whole world, to give hope to Africans so that they don’t need to cross the Mediterranean in order 
to find maybe a better life — but, more probably, death in the sea. 

“We need to give opportunities, to give dignity. Not by charity, but by allowing the rest of the 
world to participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it.” 

 

Zuhause in einer kruden Welt [27-01-2022]   Der Tagesspiegel 

In der Welt der Sportpolitik scheint es ein unumstößliches Gesetz zu geben, das sich in einem 
simplen Satz zusammenfassen lässt: Der größte Schurke ist immer der Nächste. Egal wie 
unerträglich ein Mann (denn in der Regel sind es Männer) an der Spitze eines Sportverbandes 
auch sein mag, sein Nachfolger wird immer noch viel schlimmer sein. 

Wer hätte gedacht, dass man sich einmal Reinhard Grindel an die Spitze des Deutschen Fußball-
Bundes zurückwünschen würde, der im Lichte der aktuellen Entwicklungen beim DFB inzwischen 
als Muster an Integrität wirkt? Und wer hätte ahnen können, dass Sepp Blatter gar nicht der 
schlimmste Schurke im internationalen Fußball ist? Sepp Blatter verhält sich zu Gianni Infantino, 
seinem Nachfolger als Fifa-Präsident, wie der Räuber Hotzenplotz zum Chef eines 
mittelamerikanischen Drogenkartells. 

Infantino ist in einem Maße gerissen, durchtrieben, skrupellos, wie es Blatter nie war. Das hat 
er jetzt wieder bei einem Auftritt vor dem Europarat in Straßburg auf beeindruckende Weise 
bewiesen. Der Fifa-Präsident hat dort für sein Lieblingsprojekt geworben, für die Austragung der 
Weltmeisterschaft alle zwei Jahre. Noch immer muss sich Infantino in dieser Sache ja unredliche 
Motive unterstellen lassen. Ihm gehe es angeblich nur um noch mehr Geld und noch mehr Macht. 
Wie falsch und wie unfair! Infantino ist ein Menschenfreund, ein Kämpfer für die Gerechtigkeit. 
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Denn während in Europa die WM zweimal pro Woche stattfinde, so Infantino, sind große Teile 
der Welt weiterhin komplett vom Spitzenfußball ausgeschlossen. Das müsse man ändern, findet 
Gianni, der Gerechte. „Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie nicht über das 
Mittelmeer kommen müssen“, hat Infantino gesagt. Denn statt hier in Europa vielleicht ein 
besseres Leben zu finden, sei es sehr viel wahrscheinlicher, dass sie im Meer den Tod fänden. 
Mit anderen Worten: Die Fifa Fußball-Weltmeisterschaft im Zweijahresrhythmus rettet 
Menschenleben. 

Sepp Blatter hat immer davon geträumt, dass er irgendwann den Friedensnobelpreis für sein 
wohltätiges Schaffen verliehen bekommt. Gianni Infantino schielt wohl eher auf sofortige 
Heiligsprechung. 

 

Infantino: Mundial bienal frenaría migración africana [27-01-2022]   The Associated 
Press 

El presidente de la FIFA Gianni Infantino piensa que su plan de realizar la Copa Mundial cada 
dos años podría estimular a los habitantes de África a no tener que arriesgar sus vidas cruzando 
el mar para buscar refugio en los países de Europa. 

En un discurso ante una audiencia de legisladores europeos, Infantino dijo el miércoles que el 
fútbol ha quedado bajo el control de unos cuantos que “lo tienen todo” y que necesita ser un 
deporte más global e inclusivo. 

“Necesitamos encontrar la manera de incluir a todo el mundo, brindarle esperanzas a los 
africanos de modo que no tengan que cruzar el Mediterráneo para, de repente, conseguir una 
mejor vida pero que al final se encuentran con la muerte en el mar”, dijo Infantino ante la 
Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa en Estrasburgo, Francia. 

Infantino habló en el mismo día que las autoridades españolas informaron que al menos 18 
personas fallecieron y más de 300 fueron rescatadas de embarcaciones distintas cuando trataban 
de alcanzar las Islas Canarias procedentes del norte de África. 

“Necesitamos darles dignidad, no sólo caridad, al permitir que el resto del mundo pueda 
participar”, dijo Infantino ante los legisladores en una sesión a la que acudió acompañado por 
Arsène Wenger, el director de desarrollo global de la FIFA. 

La FIFA y Wenger han sido el foco de críticas por parte de los estamentos del fútbol europeo tras 
presentar formalmente en septiembre el plan de organizar mundiales de hombres y mujeres 
cada dos años en lugar de los tradicionales cuatro. 

Infantino sostiene que un Mundial más frecuente permitirá que más países se puedan clasificar 
e incentivar un mayor interés. Pero también generaría miles de millones de dólares para la FIFA 
e incrementar las aportaciones a las 211 federaciones miembros con el fin de impulsar el fútbol. 

Aunque Infantino fue un dirigente de la UEFA por mucho tiempo antes de asumir las riendas de 
la FIFA en 2016, su mandato como presidente se ha caracterizado por desafiar la supremacía 
europea en la Copa Mundial — Italia, España, Alemania y Francia ganaron las últimas cuatro 
ediciones. Además, los clubes del continente acaparan a los mejores futbolistas de otros 
continentes. 

Una de las grandes iniciativas de Infantino en la FIFA fue añadir 16 países a la Copa Mundial, 
que se disputará con 48 selecciones desde 2026 — África tendrá nueve participantes y Europa 
contará con 16. 



Revue de presse - Press Review 293 

 

 

“En Europa, no hay necesidad de nuevas oportunidades y torneos", dijo Infantino ante el Consejo 
de Europa. 

Horas después, la FIFA difundió una declaración de su presidente en el que afirmó que “ciertas 
frases” pronunciadas en Estrasburgo “al parecer fueron malinterpretadas y sacadas de 
contexto". 

Infantino recalcó que el “mensaje general” de su discurso "apuntaba a que toda persona en 
posición de tomar decisiones tiene la responsabilidad de tratar de mejorar la situación de la 
gente en todo el mundo”. 

Lo dicho por Infantino añade más incertidumbre al plan de la FIFA por los mundiales bienales, 
que se atascó justo antes de una reunión virtual en diciembre en la que se anticipaba su 
aprobación pero que al final no se realizó. 

Infantino también reconoció en su discurso que “de repente un Mundial cada años no sea la 
respuesta”. 

La UEFA y CONMEBOL han amenazado con boicotear los mundiales bienales. Advirtieron que 
montar más mundiales afectaría el calendario de competiciones continentales como el 
Campeonato Europeo y la Copa América. 

Astros, como el francés Kylian Mbappé, alertaron que duplicar la frecuencia del Mundial diluyará 
el prestigio del torneo y causará mayor desgaste físico en un calendario de partidos muy cargado. 

Y el Comité Olímpico Internacional se quejó abiertamente que el plan de la FIFA pondría al 
Mundial en franca competencia con los Juegos de Verano desde 2032. 

 

Infantino Suggests Biennial World Cup Could Prevent Migrant Deaths in 
Mediterranean [27-01-2022]   Asharq Al-Awsat 

FIFA president Gianni Infantino said on Wednesday that increased revenues from a biennial 
World Cup would create opportunities for Africans who otherwise could migrate and find "death 
in the sea" crossing the Mediterranean. 

The idea of a World Cup every two years has been gathering steam with Infantino trying to get 
support from national federations, saying the switch would create an extra $4.4 billion in 
revenues for the world body. 

FIFA has said that the additional funds would help reduce the gap in revenues between the 
developed and less developed football markets. 

In an address to the Council of Europe, the continent's leading human rights organization, 
Infantino stressed the importance of making football more inclusive for countries outside of 
Europe. 

"This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do we 
want to do for the future of football," Infantino said. "If we think about the rest of world and the 
vast majority of Europe, then we have to think about what football brings. 

"Football is about opportunity, about hope, about the national teams. We cannot say to the rest 
of world give us your money, but watch us on TV. We need to include them. 
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"We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don't 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea." 

Infantino admitted later that the biennial World Cup might not be the answer to the migrant 
crisis. 

"We need to give opportunities, to give dignity," Infantino said. 

"Not by charity but by allowing the rest of the world to participate. Maybe the World Cup every 
two years is not the answer. 

"We will discuss what the best way is to be more inclusive, not just to speak about saying no to 
discrimination, but to actually act in exactly that direction." 

According to the UN-affiliated International Organization for Migration, more than 1,315 people 
fleeing conflict and poverty in Africa and the Middle East perished in the Mediterranean last year. 

 

FIFA links biennial World Cups to averting migrant deaths at sea [27-01-2022]   Al 
Jazeera  

Infantino slammed for seemingly linking a plan for a World Cup every two years with giving hope 
to African migrants. 

FIFA President Gianni Infantino has sparked outrage by appearing to establish a link between 
his plan for a World Cup every two years and the tragedy of migrants in the Mediterranean who 
must be “given hope”, before saying his remarks had been “misinterpreted”. 

In a speech to European lawmakers on Wednesday, Infantino said football was being dominated 
by the few who “have everything” and it needed to be more global and inclusive. 

“I understand in Europe the World Cup takes place twice per week, because the best players are 
playing in Europe,” said Infantino. 

“But if we think about the rest of the world … which doesn’t see the best players, which doesn’t 
participate in the top competitions, then we have to think about what football brings, which goes 
beyond the sport.” 

The idea of a World Cup every two years, rather than every four as it has been since 1930, has 
faced a hostile reception from the European and South American federations, as well as the big 
clubs. But it enjoys the unanimous support among the 54 African federations. 

“We need to include them, we need to find ways to include the entire world, to give hope to 
Africans so that they don’t need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life, 
but more probably death in the sea. 

“We need to give opportunities, and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world as well to participate.” 

His comments were swiftly criticised on social media. 

“My colleagues at Human Rights Watch interview refugees around the world pretty much every 
day. We write reports about the reasons – the abuses, the hardships – that forced them to leave 
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their homes. They never mention the timing of World Cup tournaments,” tweeted Andrew 
Stroehlein, media director at HRW. 

Ronan Evain, executive director of Football Supporters Europe, was equally dismissive. 

“How low can Infantino go? Instrumentalising death in the Mediterranean to sell his 
megalomaniac plan is beyond words,” he tweeted. 

That gave rise to a clarification by Infantino in a statement sent to the AFP news agency. 

“Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier today appear to 
have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that … my more general 
message was that everyone in a decision-making position has a responsibility to help improve 
the situation of people around the world,” said Infantino. 

“If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 

“This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a World 
Cup every two years.” 

 

Biennial World Cup 'gives hope to Africans' - Infantino [27-01-2022]   RTE.ie 

FIFA president Gianni Infantino controversially suggested on Wednesday that changes to 
football’s calendar might make Africans less likely to migrate to Europe and risk death in the 
Mediterranean Sea. 

The leader of football’s world governing body spoke in support of his organisation’s calendar 
reforms, which include plans for biennial World Cups, at the Assembly of the Council of Europe 
in Strasbourg. 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, adding: "We 
need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

"We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate." 

The comments were subsequently described as "completely unacceptable" by Kick It Out chief 
executive Tony Burnett. 

Burnett condemned the comments and said in a statement: "FIFA is a multi-billion profit-making 
organisation. They already have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for 
disadvantaged people around the world. 

"It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set 
up to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk their lives, 
sometimes fleeing war-torn countries, to seek a better life." 

He added: "If FIFA has a genuine commitment to tackling inequality, they should be investing 
time and resource into charitable causes on the ground, rather than disguising what appears to 
be a profit-making biennial World Cup as the answer to any existing problems." 
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In a further interview Burnett described Infantino’s remarks as "clumsy" and "uneducated". 

"The notion that you can use a World Cup tournament to stop people who are fleeing persecution 
and often war is just bizarre and just shows a complete lack of knowledge of the subject matter 
he is talking about," he said. 

FIFA has been approached for comment regarding Infantino's remarks, which were made in a 
debate before the 47-nation Council adopted a resolution on football governance. 

Despite Infantino’s attempts to outline the benefits to global football, the Council concluded that 
biennial World Cups would be "disastrous" for the sport in Europe. 

FIFA is consulting globally over reforms to the international match calendar, but its plans have 
been met with vocal opposition in Europe. The continental confederation UEFA, the European 
Club Association and the European Leagues umbrella body have all rejected the concept. 

Now the Council has joined the list of critics, with is resolution stating: "The Assembly questions 
the advisability of the plan currently under consideration by FIFA to hold the World Cup every 
two years. 

"It considers that such a change would have disastrous consequences for European football, 
which is why both UEFA and the European Leagues are strongly opposed to the project. 

"It could also harm the entire sports ecosystem by making the two main global sporting events 
– the World Cup and the Olympic Games – compete for media coverage and therefore also 
financial support." 

It also called on FIFA "not to take decisions that are potentially detrimental to European football 
and sport worldwide without the agreement of European stakeholders and the International 
Olympic Committee". 

The Council gave qualified praise to FIFA on its role in promoting labour reform in 2022 World 
Cup hosts Qatar, but said the situation of migrant workers in the Gulf state "remains worrying 
and the number of tragic accidents continues to run into the hundreds". 

It added: "Compliance with the International Labour Organisation’s core labour standards should 
be a prerequisite for being a credible candidate (to host an event) and not a target to reach after 
being chosen." 

Its plans to reform the transfer system and the regulation of agents were given Council support, 
however. 

The Assembly acknowledged that moves to regulate agents were "controversial" but said: "The 
interests at stake call for uniform regulations at the global level to avoid distortions on the 
international transfer market; for the Assembly, FIFA is entitled to adopt such regulations, 
provided that the constraints and limitations established therein are reasonable and do not go 
beyond what is necessary to protect the legitimate interests in question." 

The resolution also stressed the importance of open competition, following the short-lived 
European Super League project last April. The Council said it "firmly opposes" the Super League 
project, which will give UEFA encouragement in its ongoing legal battle with the three clubs still 
openly backing the league. 

The trio – Barcelona, Juventus and Real Madrid – have taken their case to the European Court 
of Justice claiming UEFA is in breach of competition law in blocking the league and in seeking to 
sanction the participants. 



Revue de presse - Press Review 297 

 

 

The Council called on UEFA to reconsider how it allocates prize money in its next club competition 
cycle from 2024 to increase the value of solidarity payments. 

 

El presidente de la FIFA justifica el mundial cada dos años para que "los africanos no 
tengan que cruzar el Mediterráneo" [27-01-2022]   El HuffPost 

Posiblemente, él creyese que era buena idea, pero sus palabras no dejan de causar indignación. 
El presidente de la FIFA, Gianni Infantino, ha defendido este miércoles el proyecto de celebrar 
un Mundial de fútbol cada dos años como un modo de exportar el fútbol a todos los países y 
territorios. 

Lo ha hecho ante la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa, pero su justificación se le 
ha ido de las manos. Para el mandamás del balompié internacional, un mundial bianual serviría 
para “darles a los africanos la esperanza de que no tengan que cruzar el Mediterráneo para poder 
tener quizás una vida mejor”. 

Infantino ha asegurado que “en Europa se celebra el Mundial dos veces a la semana, porque 
están los mejores jugadores del mundo”, en referencia a la Champions League. Por ello, si se 
adelanta la celebración del torneo internacional de los cuatro años actuales a dos, permitiría que 
“todo el mundo tenga oportunidades y dignidad, y no beneficencia”. 

No ha faltado ni el momento poético, cuando con un balón de fútbol al inicio de su alocución, 
Infantino dejó claro que “el fútbol avanza en una dirección en la que unos pocos lo tienen todo 
y una gran mayoría no tiene nada”. “El fútbol no es un mero deporte, son oportunidades, es 
esperanza, equipos nacionales, tiene que ver con el país, con el corazón, la alegría, y no podemos 
decir al resto del mundo que nos den el dinero y los buenos jugadores, y vean fútbol sólo por la 
tele”, señaló. 

No contento con su intervención, había más. En referencia al polémico Mundial de Catar 2022, 
por celebrarse en un país que no respeta los Derechos Humanos, se ha defendido (a su manera): 
“En Europa tomó siglos y siglos un cambio. Hay mucho por hacer, mucho por cambiar. Tenemos 
que mantener la presión, pero también reconocer que ha habido cambios”, en referencia a los 
supuestos avances sociales en el país árabe. 

 

Infantino defiende su Mundial bienal invocando el drama de los migrantes [27-01-
2022]   AFP , Infobae 

El presidente dela FIFA Gianni Infantino defendió este miércoles su proyecto de Mundial bienal 
invocando el drama de los migrantes africanos en el Mediterráneo, provocando una polémica 
que el dirigente trató de poner fin asegurando que sus palabras fueron "malinterpretadas". 

Infantino defendió su proyecto de reforma de la Copa del Mundo ante la Asamblea Parlamentaria 
del Consejo de Europa (APCE), con sede en Estrasburgo (noroeste de Francia), hablando de un 
fútbol que actualmente va "en una dirección en la que unos pocos lo tienen todo y la gran 
mayoría no tiene nada". 

"Entiendo que en Europa, la Copa del Mundo se celebra dos veces por semana, porque los 
mejores jugadores juegan en Europa", pero quiso recordar "al resto del mundo (...) que no ve a 
los mejores futbolistas, que no participa en las competiciones de alto nivel", añadió Infantino. 
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Las confederaciones europea y sudamericana (las dos más potentes) y los grandes clubes se 
oponen a la hipótesis de un Mundial bienal, en lugar de celebrarlo cada cuatro años como ahora, 
pero por ejemplo las 54 federaciones africanas apoyan el proyecto. 

"Tenemos que incluirles, debemos encontrar la manera de incluir a todo el mundo, de dar 
esperanzas a los africanos para que no se vean necesitados de atravesar el Mediterráneo para 
encontrar una vida mejor, pudiendo encontrar probablemente la muerte en el mar. Teneos que 
darles oportunidades, ofrecerles dignidad, no haciendo caridad, sino permitiendo al resto del 
mundo participar", declaró el dirigente italo-suizo. 

Estas palabras desataron una polémica el miércoles por la noche. "Mis compañeros de Human 
Rights Watch entrevistan a refugiados de todo el mundo casi a diario. Redactamos informes 
sobre las razones - los abusos, las dificultades - que les llevan a abandonar sus países. Nunca 
han mencionado que sea por la periodicidad del Mundial", tuiteó Andrew Stroehlein, jefe de 
prensa de HRW. 

Ronan Evain, director ejecutivo de Football Supporters Europe, organización que dice 
representar a tres millones de aficionados europeos, escribió en esta red social: "¿Hasta dónde 
puede llegar Infantino? Instrumentalizar la muerte en el Mediterráneo para vender su plan 
megalómano va más allá de las palabras". 

Ante estas críticas, Infantino se defendió en un texto transmitido a la AFP: "Dado que algunos 
de mis propósitos (...) parece que han sido malinterpretados y sacados de su contexto, quiero 
precisar que, en mi discurso, mi mensaje más general era que toda persona en posición de 
tomar decisiones tiene la responsabilidad de tratar de mejorar la situación de la gente en todo 
el mundo". 

"Si hay más oportunidades disponibles, incluido en África, pero no únicamente en ese continente, 
esto debería permitir a la gente de aprovecharlas en sus propios países. Era un comentario de 
orden general, que no estaba relacionado directamente con la posibilidad de jugar una Copa del 
Mundo cada dos años", añadió. 

 

Otra resolución contraria a la Superliga y el Mundial cada dos años [27-01-
2022]   Lavozdigital.es 

La Superliga y el Mundial cada dos años ha recibido este miércoles un nuevo toque por parte de 
las instituciones europeas. La Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (PACE) ha seguido 
la línea de las resoluciones del Parlamento Europeo y del Consejo de la UE adoptadas a finales 
de 2021 en una nueva resolución emitida hoy, denominada 'Gobernanza del fútbol: negocios y 
valore's, y dirigida por Lord George Foulkes, miembro de la Cámara de los Lores del Reino Unido 
y expresidente del club de fútbol Hearts of Midlothian (2004-05), en la que subraya el 
compromiso universal de las autoridades públicas europeas de seguir protegiendo y reforzando 
el modelo solidario y basado en valores del fútbol europeo. 

La Resolución es especialmente crítica con el fallido intento de separación de la Superliga y 
advierte de las consecuencias potencialmente "desastrosas" de los planes que actualmente 
estudia la FIFA de celebrar la Copa del Mundo cada dos años: “Las instituciones europeas y el 
fútbol europeo, así como el movimiento deportivo europeo, están firmemente unidos en torno a 
nuestros valores y a nuestro modelo solidario. No hay lugar para la interpretación o la 
negociación. Es 'No' a las superligas egoístas y 'N' a las propuestas extravagantes de la Copa 
del Mundo. Pero 'Sí. Sí. Sí' a trabajar juntos para proteger y fortalecer nuestro modelo que 
funciona en interés del fútbol europeo y de la sociedad", aseguró Ceferin tras conocer la 
resolución. 
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Πάει να τα… μαζέψει ο Ινφαντίνο: «Παρερμηνεύτηκαν οι δηλώσεις μου» [27-01-
2022]   Sport-fm.gr 

Ο Τζάνι Ινφαντίνο μετά τον σάλο που προκάλεσαν οι δηλώσεις του για τη θετική επίπτωση στην 
Αφρική από ένα Μουντιάλ ανά διετία έσπευσε να μαζέψει τα ασυμμάζευτα. 

Να μαζέψει τα ασυμμάζευτα, χωρίς ιδιαίτερη επιτυχία, προσπάθησε ο Τζάνι Ινφαντίνο μετά 
τον σάλο που προκάλεσαν οι δηλώσεις του για το πώς μπορεί ένα Μουντιάλ ανά διετία να 
σταματήσει τους πνιγμούς των Αφρικανών στη θάλασσα. Ο πρόεδρος της FIFA σε νεότερη 
τοποθέτησή του, που διαμοιράστηκε μέσα από το γραφείο Τύπου της FIFA, θέλησε να 
δικαιολογηθεί, αλλά μάλλον δεν τα κατάφερε. 

«Δεδομένου ότι συγκεκριμένες δηλώσεις που έγιναν από μένα στο Συμβούλιο της Ευρώπης 
νωρίτερα παρερμηνεύτηκαν και παρουσιάστηκαν αποκομμένες από το γενικότερο νόημα, θέλω 
να καταστήσω σαφές πως στην ομιλία μου το γενικότερο μήνυμά μου ήταν ότι ο καθένας που 
βρίσκεται σε θέση να παίρνει αποφάσεις έχει την ευθύνη να βοηθά στη βελτίωση της κατάστασης 
των ανθρώπων σε όλο τον κόσμο. Αν υπάρχουν περισσότερες ευκαιρίες διαθέσιμες, μεταξύ άλλων 
και στην Αφρική, αλλά όχι μόνο στη συγκεκριμένη ήπειρο, αυτό θα επιτρέψει στον κόσμο να τις 
εκμεταλλευτεί. Αυτό ήταν το γενικό σχόλιο, που δεν απευθυνόταν άμεσα στην πιθανότητα να 
διεξάγεται ανά διετία το Παγκόσμιο Κύπελλο», ήταν η νεότερη τοποθέτηση του Ινφαντίνο. 

 

Aπίστευτη δήλωση Ινφαντίνο για τους Αφρικανούς στο Συμβούλιο της Ευρώπης [27-
01-2022]   ERT , TyposThes.gr 

Απορρίφθηκε η πρόταση για Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε δυο χρόνια 

Ο πρόεδρος της FIFA Τζιάνι Ινφαντίνο τόνισε την Τετάρτη (26/01) πως η αύξηση εσόδων από ένα 
Παγκόσμιο Κύπελλο που θα διεξάγεται ανά διετία, θα μπορούσε να δημιουργήσει περισσότερες 
ευκαιρίες για τους Αφρικανούς, αντί να μεταναστεύσουν και να βρουν «θάνατο στη θάλασσα, 
προσπαθώντας να διασχίσουν τη Μεσόγειο» σε μία δήλωση που σίγουρα θα συζητηθεί. 

Ο ισχυρός άνδρας της παγκόσμιας ποδοσφαιρικής συνομοσπονδίας βρέθηκε στο Στρασβούργο 
την Τετάρτη (26/01) για να προωθήσει στο Συμβούλιο της Ευρώπης το προτεινόμενο σχέδιο περί 
διεξαγωγής του Παγκοσμίου Κυπέλλου κάθε δύο χρόνια από το 2026, αντί για κάθε τέσσερα που 
ισχύει από το 1930. 

Ο Ινφαντίνο προσπαθεί εδώ και μήνες να πείσει τις διεθνείς συνομοσπονδίες να αποδεχθούν το 
εν λόγω πλάνο, τονίζοντας πως θα φέρει επιπλέον έσοδα ύψους 4,4 δις ευρώ, βοηθώντας στη 
μείωση του χάσματος εσόδων μεταξύ των αναπτυγμένων και των λιγότερο ανεπτυγμένων αγορών 
ποδοσφαίρου. 

Κατά τη διάρκεια της ομιλία του στο Συμβούλιο της Ευρώπης, τον κορυφαίο οργανισμό 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων της γηραιάς ηπείρου, ο Ινφαντίνο μίλησε με θέρμη για το πόσο 
σημαντικό είναι να αποκτήσει το ποδόσφαιρο μεγαλύτερη οικονομική δυναμική σε χώρες εκτός 
Ευρώπης. 

«Αυτό το ζήτημα δεν έχει να κάνει με το αν θέλουμε ένα Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε δύο χρόνια, 
αλλά με το τι θέλουμε να κάνουμε για το μέλλον του ποδοσφαίρου. Αν σκεφτούμε τον υπόλοιπο 
πλανήτη και τη μεγάλη πλειονότητα της Ευρώπης, τότε θα πρέπει να σκεφτούμε τι φέρνει το 
ποδόσφαιρο. Το ποδόσφαιρο είναι ευκαιρία, ελπίδα, Εθνικές Ομάδες. Δεν μπορούμε να πούμε 
στον υπόλοιπο κόσμο “δώστε μας τα λεφτά σας, δώστε μας έναν καλό παίκτη αν έχετε, αλλά δείτε 
μας στην τηλεόραση”», τόνισε αρχικά ο Ελβετο-ιταλός δικηγόρος και πρόσθεσε: 
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«Πρέπει να τους συμπεριλάβουμε όλους. Πρέπει να βρούμε τρόπους να εντάξουμε όλον τον 
πλανήτη και να δώσουμε ελπίδα στους Αφρικανούς, ώστε να μη χρειάζεται να διασχίσουν τη 
Μεσόγειο για να βρουν μια καλύτερη ζωή, γιατί αν το κάνουν το πιθανότερο είναι να βρουν το 
θάνατο στη θάλασσα. Πρέπει να δώσουμε ευκαιρίες, να δώσουμε αξιοπρέπεια. Όχι μέσω 
φιλανθρωπίας, αλλά επιτρέποντας στον υπόλοιπο κόσμο να συμμετάσχει. Ίσως το Παγκόσμιο 
Κύπελλο κάθε δύο χρόνια να μην είναι η απάντηση. Το συζητάμε». 

Παρά την ομιλία του Ινφαντίνο, το Συμβούλιο της Ευρώπης, στο οποίο συμμετέχουν 47 κράτη 
της γηραιάς ηπείρου, 5 ακόμη ως «παρατηρητές» και τρία ως παρατηρητές της συνέλευσής του, 
δεν έδειξε να πείθεται από τα επιχειρήματα του, απορρίπτοντας την πρόταση. Κι αυτό διότι είναι 
πολύ πιθανό να βλάψει τους Ολυμπιακούς Αγώνες, αλλά και το ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο. 

«Το Συμβούλιο αμφισβητεί την ορθότητα του πλάνου που τίθεται υπό εξέταση από τη FIFA για 
διεξαγωγή του Παγκοσμίου Κυπέλλου κάθε δύο χρόνια. Θεωρεί ότι μια τέτοια αλλαγή θα έχει 
καταστροφικές επιπτώσεις στο ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο και γι’ αυτό τόσο η UEFA, όσο και οι 
ευρωπαϊκές λίγκες αντιτίθενται σε αυτό το πρότζεκτ. Ενδέχεται να βλάψει επίσης ολόκληρο το 
αθλητικό οικοσύστημα, κάνοντας δύο βασικά παγκόσμια αθλητικά γεγονότα, το Παγκόσμιο 
Κύπελλο και τους Ολυμπιακούς Αγώνες, να ανταγωνίζονται για τηλεοπτική κάλυψη και κατά 
συνέπεια οικονομική υποστήριξη» ανέφερε χαρακτηριστικά σε τοποθέτησή του το Συμβούλιο. 

 

Ινφαντίνο: "Παρερμηνεύθηκαν όσα είπα στο Συμβούλιο της Ευρώπης, ήταν ένα 
γενικότερο σχόλιο" [27-01-2022]   Sport24.gr 

Ο Τζιάνι Ινφαντίνο με ανάρτηση της FIFA στο Twitter, προχώρησε σε μια διευκρινιστική δήλωση 
για τη δήλωσή του ότι η διεξαγωγή του Μουντιάλ κάθε δύο χρόνια θα μειώσει τη μεταναστευτική 
ροή από την Αφρική προς την Ευρώπη, τονίζοντας ότι είναι ένα γενικότερο σχόλιο. 

Ο πρόεδρος της FIFA, Τζιάνι Ινφαντίνο, προχώρησε σε μια διευκρινιστική δήλωση για όσα δήλωσε 
ενώπιον του Συμβουλίου της Ευρώπης, για το σχέδιο διεξαγωγής του Μουντιάλ ανά δύο χρόνια. 

Ο Ιταλοελβετός δικηγόρος συνέδεσε το μεταναστευτικό ζήτημα με το Μουντιάλ, τονίζοντας ότι η 
διοργάνωση θα αποτελέσει ένα "κίνητρο" για τη μείωση των μεταναστευτικών ροών από την 
Αφρική προς την Ευρώπη. Ο Ινφαντίνο τόνισε ότι αυτό ήταν ένα γενικότερο σχόλιο και ότι δεν 
αφορούσε μόνο την Αφρική, ενώ δεν συνδέεται άμεσα με τη διεξαγωγή του Μουντιάλ ανά δύο 
χρόνια. 

"Δεδομένου ότι κάποιες αναφορές μου που έγιναν στο Συμβούλιο της Ευρώπης νωρίτερα σήμερα 
και φαίνεται να έχουν παρερμηνευθεί και na έχουν μεταδοθεί εκτός του γενικότερου πλαισίου, 
θα ήθελα να διευκρινίσω ότι στην ομίλια μου, το γενικότερο μήνυμά μου είναι ότι ο καθένας που 
βρίσκεται σε μια θέση λήψης αποφάσεων, έχει την ευθύνη να βελτιώσει την κατάσταση των 
ανθρώπων ανά τον κόσμο. 

Αν υπάρχουν περισσότερες διαθέσιμες ευκαιρίες, συμπεριλαμβανομένης της Αφρικής, αλλά 
φυσικά όχι μόνο σε αυτή την ήπειρο, θα επιτρέψει στους ανθρώπους να πάρουν αυτές τις 
ευκαιρίες στις χώρες τους. Ήταν ένα γενικότερο σχόλιο, το οποίο δεν ήταν άμεσα συνδεδεμένο 
με την πιθανότητα να παίξουμε το Μουντιάλ ανά δύο χρόνια", ανέφερε συγκεκριμένα με ανάρτησή 
του στο Twitter της FIFA ο Τζιάνι Ινφαντίνο. 
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Gianni Infantino defendió el Mundial cada dos años pero una frase discriminatoria 
generó críticas [27-01-2022]   Clarin 

Mientras las asociaciones de futbolistas se unen para tratar de ponerle un freno al a incesante 
cantidad de partidos que incluyen los calendarios, el presidente de la FIFA, Gianni Infantino, 
vuelve a la carga para instalar los supuestos beneficios de jugar un Mundial cada dos años. 

Ante la Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa, dijo que "en Europa se celebra el Mundial 
dos veces a la semana, porque están los mejores jugadores del mundo". 

Tras proponer hace unas semanas la posibilidad de celebrar una Copa del Mundo bianual, el 
máximo dirigente del fútbol afirmó que el futuro pasa porque "todo el mundo tenga 
oportunidades y dignidad, y no beneficencia". 

Infantino acudió al hemiciclo del palacio de Europa acompañado del estrasburgués Arsène 
Wenger, exentrenador del Arsenal y ahora director de desarrollo del fútbol mundial de la FIFA y 
encargado del proyecto de acortar los plazos entre cada Copa del Mundo. 

"El fútbol avanza en una dirección en la que unos pocos lo tienen todo y una gran mayoría no 
tiene nada”, remarcó el presidente de la FIFA. 

Y siguió con una analogía polémica. "El fútbol no es un mero deporte, son oportunidades, es 
esperanza, equipos nacionales, tiene que ver con el país, con el corazón, la alegría, y no podemos 
decir al resto del mundo que nos den el dinero y los buenos jugadores, y vean fútbol sólo por la 
tele. Tenemos que dar esperanza a los africanos para que no tengan que cruzar el Mediterráneo 
para poder tener una vida mejor aquí. Tenemos que darles oportunidades y dignidad". 

Respecto al Mundial de Qatar, afirmó que "hay muchas cosas que mejorar, pero hay que 
reconocer que ha habido cambios" y desmintió que 6.500 trabajadores hayan muerto en las 
obras de estadios: "Han sido tres y son demasiados". 

Destacó la futura creación de una agencia exterior con las autoridades nacionales e 
internacionales y las agencias del deporte, "para ayudar a todas las víctimas del mundo en 
cualquier disciplina deportiva y se puedan beneficiar de una protección". Así, dijo, "cada niña o 
cada niño en cualquier lugar del mundo tiene que poder practicar deporte de una forma sana y 
segura". "Seguiremos presionando para que se cree esta agencia nueva e independiente", 
afirmó. 

Tras la intervención, la APCE aprobó una resolución (70 votos a favor y 10 en contra) en la que 
solicita a la FIFA que sancione al país que acoja el Mundial de fútbol si incumple ciertos 
compromisos, incluso retirando la designación de sede para darla a otro país. 

En particular, el respeto de los derechos trabajadores, la igualdad entre mujeres y hombres, la 
protección de atletas menores, garantizar los derechos civiles y políticos fundamentales, prevenir 
riesgos para los derechos humanos, acceso a recursos efectivos ante vulneraciones de derechos 
humanos y diálogo con las autoridades para resolver problemas eventuales. 

La resolución se opone a la Supérliga europea y pide una "solidaridad financiera más fuerte" 
entre el fútbol masculino y femenino.  

También invita a la UEFA a revisar los criterios utilizados para la distribución de primas de la 
Liga de Campeones y reducir el coeficiente establecido en función del rendimiento del club 
durante diez años, para mejorar formación, educación y fútbol femenino. 
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Gianni Infantino’s remark on African migrants labelled ‘completely unacceptable’ [27-
01-2022]   The Irish Examiner 

FIFA president Gianni Infantino’s comments about African migrants have been described as 
“completely unacceptable” by Kick It Out chief executive Tony Burnett. 

Infantino controversially referenced migrants risking drowning in the Mediterranean during a 
speech to the Council of Europe on Wednesday, as he spoke about the global benefits of FIFA 
plans to reform the international calendar which include a proposal for biennial men’s and 
women’s World Cups. 

He said: “We need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in 
order to find, maybe, a better life but more probably death in the sea. 

On the ongoing consultation on the future of football, President Infantino stressed the need to 
make football more inclusive and give opportunities and hope to all regions. 

“We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.” 

Burnett condemned the comments and said in a statement issued to the PA news agency: “FIFA 
is a multi-billion profit-making organisation. They already have the funds to invest in creating 
and inspiring opportunity for disadvantaged people around the world. 

“It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set 
up to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk their lives, 
sometimes fleeing war-torn countries, to seek a better life.” 

He added: “If FIFA has a genuine commitment to tackling inequality, they should be investing 
time and resource into charitable causes on the ground, rather than disguising what appears to 
be a profit-making biennial World Cup as the answer to any existing problems.” 

FIFA has been approached by PA for a comment regarding Infantino’s remarks. 

 

Infantinos nächster fragwürdiger PR-Vorstoß [27-01-2022]   Spiegel Online 

Der Kampf um die Verkürzung der WM-Intervalle geht weiter: Der unter Druck stehende Fifa-
Boss Infantino appelliert nun daran, »die ganze Welt« einzubinden. 

Mit Blick auf die Debatte über eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat Fifa -Boss Gianni 
Infantino die Haltung Europas kritisiert. »Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung 
entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal 
pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen«, sagte der Präsident des Fußball-
Weltverbandes vor dem Europarat in Straßburg. 

Sogar in Europa gebe es ein großes Ungleichgewicht, sagte Infantino weiter. Die große Mehrheit 
Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an den Top-Wettbewerben teil. 

Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball – die 
Europäische Fußball-Union und die südamerikanische Konföderation Conmebol sind dagegen. 
Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet. 
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Beide Seiten kämpfen derzeit darum, ihren Standpunkt durchzusetzen. Der Streit um den 
künftigen WM-Rhythmus ist auch ein Streit der PR-Strategen, die ihr gesamtes Instrumentarium 
dafür auspacken. Altstars, die für die Fifa werben . Milliardenverdienste, die Infantino in Aussicht 
stellt. 

Uefa -Boss Aleksander Čeferin versucht, sein Produkt Fußball-EM nicht zu entwerten , wenn die 
WM zu oft stattfindet. Die Topvereine fürchten, dass ihre Spieler zu viele Kräfte in den Turnieren 
lassen, statt sich im Sommer für die kommende Saison in Liga und Champions League zu 
regenerieren. Jeder hat seine eigenen Interessen und alle versuchen, sie als Werte des Fußballs 
zu verkaufen. 

Diesen PR-Kampf muss man im Hinterkopf behalten, um die neuen Aussagen Infantinos 
einordnen zu können. »Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen«, sagte er nun: »Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen, 
um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und 
Würde geben.« 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Katar vor der anhaltenden Kritik vor allem in 
Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. »Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa 
dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank des Schlaglichts hat sich das 
System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt«, sagte Infantino und ergänzte: »Es muss 
noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den Druck aufrechterhalten, aber 
auch anerkennen, dass es Änderungen gab.« 

Infantino hatte zuletzt mit seinem ungewöhnlichen Umzug nach Katar für Aufregung gesorgt. 
Seit Oktober wohne Infantino überwiegend in Doha, schreibt die Schweizer Zeitung 
»SonntagsBlick« . Dort habe er ein Haus für sich und die Familie gemietet. Zwei seiner vier 
Töchter, so heißt es weiter, gingen im Emirat zur Schule. Die Fifa hatte dies der Zeitung bestätigt. 
Ein Sprecher sagte, dass der Präsident weiterhin auch am Hauptsitz in Zürich arbeite und auch 
nach wie vor in der Schweiz Steuern zahle. Er verbringe die Hälfte seiner Arbeitszeit in Doha. 

 

FIFA дождалась Совета Европы [27-01-2022]   Kommersant  

От федерации требуют ужесточить ограничения для агентов 

Совет Европы заинтересовался пакетом реформ, который разработала и пытается внедрить 
в подведомственном ей виде Международная федерация футбола (FIFA). Наибольшее 
внимание орган уделил проблеме регулирования деятельности футбольных агентов. Как 
выяснилось, он посчитал слишком мягкими ограничения, которые FIFA предлагает наложить 
на агентов: 3% от зарплаты игрока и 10% от суммы трансфера. Между тем даже 
предложения федерации уже успели вызвать протест наиболее влиятельных футбольных 
посредников. 

Издание The Guardian опубликовало выдержки из доклада Совету Европы, который 
подготовил для этого органа его комитет по культуре, науке, образованию и средствам 
массовой информации. Он посвящен футбольной отрасли, а точнее, пакету реформ, 
которые в последние годы активно пытается имплементировать головная в ней структура. 
Так, на прошлой неделе Международная федерация футбола объявила о том, что уже со 
следующего сезона ужесточает регламент по аренде игроков. 

В целом одобряя курс FIFA, основной автор доклада Джордж Фоулкс тем не менее выражает 
несогласие с некоторыми ее идеями. А основной критике, помимо планов по проведению 
чемпионатов мира не раз в четыре, а раз в два года, и так столкнувшихся с ожесточенным 
сопротивлением большинства других влиятельных в футболе структур, включая Союз 
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европейских футбольных ассоциаций (UEFA), подверглась инициатива, связанная с 
агентским бизнесом, что на самом деле довольно неожиданно. 

Еще в 2019 году, презентуя свой пакет будущих реформ, внедрение которых отложила 
пандемия коронавируса, FIFA фактически выделила этот аспект в качестве центрального. 
Ключевой пункт программы заключался в установлении потолка вознаграждения для 
посредников в 10% от трансферной стоимости и в 3% от суммы контракта игрока. Причем 
предусматривался запрет на получение обоих видов компенсации одновременно. В 
настоящий момент, как утверждают источники “Ъ” на рынке, «нормальными» считаются 
комиссионные в 10% от зарплат игроков, а потолка для комиссионных при осуществлении 
трансферов просто не существует. Различные медиаресурсы, например BBC, описывая 
отток средств, возникающий из-за посредников, приводили такую статистику: в конце 
прошлого десятилетия, непосредственно перед пандемией, на оплату их услуг клубы 
тратили более $600 млн за сезон. Причем сумма ежегодно росла. 

Помимо тезиса о целесообразности сокращения оттока денег FIFA, объясняя смысл 
инициативы, указывала на то, что высокие доходы агентов рождают конфликты интересов. 
Под ними федерация понимает случаи, когда посредник, по сути, сам инициирует переход 
ради получения вознаграждения. 

В докладе для Совета Европы, по существу, приводятся те же самые аргументы, касающиеся 
необходимости избегать конфликта интересов, «контрактной нестабильности» и общего 
вреда для экономики завышенных и «закрытых» для публики агентских бонусов. Но 
Джордж Фоулкс настаивает на том, что предлагаемые FIFA меры недостаточны. На его 
взгляд, лимиты вознаграждений должны быть еще жестче. Представители профильного 
комитета Совета Европы даже рассчитали, на их взгляд, оптимальную отметку. Они хотят 
установить потолок для компенсации посреднику при осуществлении сделки в размере $10 
млн. То есть новшество коснется крупных (близких по сумме к €100 млн или даже 
превышающих ее) переходов, которые осуществляют исключительно клубы-гранды и 
флагманы агентского бизнеса и которые до пандемии успели превратиться в довольно 
привычное явление. 

Нетрудно спрогнозировать, что на рынке посредников такую трактовку встретят в штыки. 
Дело в том, что даже цифры, предложенные FIFA, вызвали бурю негодования у его лидеров. 
В первую очередь протестовал против реформы Football Forum — организация, созданная 
тремя агентами, занимающими ведущие позиции в своей отрасли,— Мино Райолой, Жоржи 
Мендешом и Джонатаном Барнеттом. Она регулярно заявляла о том, что нововведения резко 
снизят эффективность функционирования трансферной системы. 

 

Infantino sparks anger saying biennial World Cup could prevent migrant deaths [27-
01-2022]   Reuters , Cyprus Mail  

FIFA president Gianni Infantino sparked criticism on Wednesday when he said increased 
revenues from a biennial World Cup could create opportunities for Africans who otherwise may 
find “death in the sea” crossing the Mediterranean. 

He later said his address to the Council of Europe, the continent’s leading human rights 
organisation, had been “misinterpreted” and that he meant that football could “help improve the 
situation of people around the world”. 

The idea of a World Cup every two years has been gathering steam with Infantino trying to get 
support from national federations, saying the switch would create an extra $4.4 billion in 
revenues for the world body. 
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FIFA has said that the additional funds would help reduce the gap in revenues between the 
developed and less developed football markets. 

In his speech, Infantino stressed the importance of making soccer more inclusive for countries 
outside of Europe. 

“This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do we 
want to do for the future of football,” Infantino said. “If we think about the rest of world and the 
vast majority of Europe, then we have to think about what football brings. 

“Football is about opportunity, about hope, about the national teams. We cannot say to the rest 
of world give us your money, but watch us on TV. We need to include them. 

“We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea.” 

Infantino added that the biennial World Cup might not be the answer to the migrant crisis. 

Infantino’s comments were met with anger, with Ronan Evain, the executive director of Football 
Supporters Europe saying they were “disgusting” and that Infantino was unfit to run global 
football. 

“My colleagues at Human Rights Watch (HRW) interview refugees around the world pretty much 
every day. They never mention the timing of World Cup tournaments,” HRW European media 
director Andrew Stroehlein said. 

Later on Wednesday, Infantino said his comments had been “misinterpreted”. 

“In my speech, my more general message was that everyone in a decision-making position has 
a responsibility to help improve the situation of people around the world,” Infantino said. 

“If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. This was 
a general comment.” 

According to the U.N.-affiliated International Organization for Migration, more than 1,315 people 
https://www.iom.int/news/rising-migrant-deaths-top-4400-year-iom-records-more-45000-
2014 fleeing conflict and poverty in Africa and the Middle East died trying to cross the 
Mediterranean last year. 

During the same session, the Council of Europe backed UEFA to remain solely in charge of 
organising European football and said that it “firmly opposes the European Super League 
project”. 

“It’s ‘No’ to selfish super leagues and ‘No’ to extravagant World Cup proposals. But ‘Yes Yes Yes’ 
to working together to protect and strengthen our model that works in the interest of European 
football and society,” UEFA president Aleksander Ceferin said. 
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Gianni Infantino: FIFA president says his comments about refugees 'crossing the 
Mediterranean' were 'misinterpreted' [27-01-2022]   CNN 

Gianni Infantino, the president of football's global governing body FIFA, has said his remarks 
about a biennial World Cup and bringing "hope" to refugees crossing the Mediterranean have 
been "misinterpreted." 

Speaking in an address to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) on 
Wednesday, Infantino spent the final part of his speech talking about FIFA and its "Future of 
Football" initiative. 

That initiative includes plans to host a World Cup every two years -- rather than four -- after the 
international match calendars for women's and men's football expire in 2023 and 2024 
respectively. 

"This topic is not about whether we want a World Cup every two years, but about what do we 
want to do for the future of football," said Infantino, who went on to argue that, in Europe, it 
feels like the World Cup "takes place twice per week because the best players are playing 
[there]." 

He continued: "We need to find ways to include the entire world, to give hope to Africans so that 
they don't need to cross the Mediterranean in order to find, maybe, a better life, but more 
probably death in the sea. 

"We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity, but by allowing 
the rest of the world as well to participate. 

"Now maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it. We debate it. We 
started the process." 

Tony Burnett, the CEO of anti-racism group Kick It Out, later said in a statement sent to CNN 
that it was "completely unacceptable" for Infantino to suggest a biennial World Cup "could be a 
solution for migrants who risk their lives, sometimes fleeing war torn countries, to seek a better 
life." 

According to data from the UNHCR, the UN refugee agency, close to 5,000 refugees and migrants 
have arrived in Italy, Greece, Spain, Cyprus and Malta via the Mediterranean so far this year. 

Infantino attends the men's gold medal match between Brazil and Spain at last year's Olympics 
in Tokyo. 

'No' to extravagant World Cup proposals 

The 51-year-old Infantino has previously said that a World Cup every two years would give 
countries "a more realistic chance of playing on the global stage," while FIFA also estimates that 
$4.4 billion extra revenue would be generated. 

In a statement released by FIFA on Wednesday, Infantino responded to criticism of his earlier 
remarks, saying: "Given that certain remarks made by me before the Council of Europe earlier 
today appear to have been misinterpreted and taken out of context, I wish to clarify that, in my 
speech, my more general message was that everyone in a decision-making position has a 
responsibility to help improve the situation of people around the world. 

"If there are more opportunities available, including in Africa, but certainly not limited to that 
continent, this should allow people to take these opportunities in their own countries. 
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"This was a general comment, which was not directly related to the possibility of playing a FIFA 
World Cup every two years." 

The plans for a biennial World Cup have been opposed by the football governing bodies in South 
America and Europe. Concerns have also been raised about the world's best players suffering 
from burnout due to an increased number of matches. 

However, the Confederation of African Football (CAF) -- the governing body for football in Africa 
-- has backed the proposals. 

On Wednesday, UEFA president Aleksander Čeferin underlined the organisation's stance against 
a World Cup every two years. 

"European institutions and European football -- as well as the European sports movement -- 
stand firmly united behind our values and solidarity-based model," Čeferin said after UEFA 
received backing for its model for the game from the Council of Europe. 

"There is no room for interpretation or negotiation. It's 'No' to selfish super leagues and 'No' to 
extravagant World Cup proposals. But 'Yes. Yes. Yes' to working together to protect and 
strengthen our model that works in the interest of European football and society." 

 

Presidenti i FIFA-s: Kupa e Botës çdo dy vjet i shpëton afrikanët nga mbytja në det [27-
01-2022]   Gazeta Express  

Presidenti i FIFA-s, Gianni Infantino, ka thënë se plani i tij për ta mbajtur Kupën e Botës çdo dy 
vjet mund t’i ndalë emigrantët afrikanë nga mbytja në det, në një fjalim të jashtëzakonshëm 
para politikanëve evropianë. 

Duke folur në një seancë të asamblesë parlamentare të Këshillit të Evropës, Infantino tha se 
vendet jashtë Evropës kanë nevojë për qasje më të madhe në garat e futbollit të kombëtareve, 
për t’i parandaluar pasojat drastike, raporton Gazeta Express. 

Infantino tha në asamble: “Kjo temë nuk është se a duam ne ta mbajmë Kupën e Botës çdo dy 
vjet apo jo, por është për atë se çfarë duam të bëjmë ne për të ardhmen e futbollit”. 

“Nëse ne mendojmë edhe për vendet e tjera të botës dhe për shumicën dërrmuese të Evropës, 
atëherë duhet të mendojmë se çfarë sjell futbolli. Futbolli është mundësi, shpresë dhe është për 
ekipet kombëtare. Ne nuk mund t’iu themi vendeve të tjera të botës na jepni para, por na shikoni 
në TV. Ne duhet t’i përfshijmë edhe ato”, shtoi ai. 

“Ne duhet të gjejmë mënyra për ta përfshirë të gjithë botën për t’iu dhënë shpresë afrikanëve, 
në mënyrë që ata të mos kenë nevojë ta kalojnë Mesdheun në kërkim të një jete ndoshta më të 
mirë, por mbase, të vdekjes në det”, nënvizoi ai. 

Infantino përfundoi: “Ne duhet t’iu japim atyre mundësi, t’iu japim dinjitet. Jo përmes 
bamirësisë, por duke i lejuar të marrim pjesë. Mbase Kupa e Botës çdo dy vjet nuk është 
përgjigja.  
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Инфантино: Чемпионаты мира раз в два года помогут сократить поток беженцев в 
Европу [27-01-2022]   Football.ua 

Президент ФИФА предложил интересный подход к решению глобальной проблемы. 

Социально-экономические трудности остаются ключевым фактором, который продолжает 
стимулировать рост потока беженцев в европейские страны с высоким уровнем развития, с 
чем борются местные чиновники. 

Президент ФИФА Джанни Инфантино во время своего выступления на очередной сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, связанным с данной проблемой, предложил 
помощь со стороны футбола. 

"Мы должны дать надежду людям Африки и остальных стран, которые в этом нуждаются. 
Никто не должен испытывать необходимость пересекать Средиземное море только ради 
того, чтобы получить лучшие условия существования. Наша задача — создать равные 
условия для всех бедствующих стран. 

Я понимаю, что в Европе чемпионаты мира проходят два раза в неделю, так как именно тут 
на поле выходят лучшие футболисты в мире. Именно поэтому тут и не ощущается 
потребность проводить международные соревнования чаще. 

Но если мы подумаем об остальном мире, который не видит лучших футболистов, не 
принимают участия в лучших состязаниях, то поймем, что футбол — это не просто спорт. 
Он помогает создавать возможности. 

Мы не имеем права говорить остальному миру: "Давайте нам своих лучших игроков, а потом 
— давайте нам свои деньги за то, чтобы смотреть за их игрой по телевизору. Мы должны 
привлекать весь мир к одному общему делу. 

Сейчас говорят, что чемпионаты мира раз в два года — не тот вариант, который стоит 
внимания. Хорошо, давайте обсуждать варианты, дебатировать. 30 из 55 делегатов из стран 
Европы проголосовали за подобный формат уже сейчас, 88% конгресса ФИФА их 
поддержало", — сообщил чиновник. 

Отметим, что очередным новшеством контролирующего органа футбола может стать 
ужесточение правил в отношении футбольных агентов. 

 

Fifa urged to tighten rules on money super-agents make from transfers [26-01-
2022]   The Guardian 

Fifa should tighten its proposed rules on intermediaries to limit the money made by super-
agents, the influential Council of Europe will be told on Wednesday. 

A cap on the amount agents can make in any transaction and on the service fees they can charge 
are among the ideas to be put forward, alongside the creation of a solidarity system that would 
lead to money filtering from the biggest clubs in Europe to smaller leagues and teams. 

The recommendations form part of a report by the council’s committee on culture, science, 
education and media into football governance that, if adopted, would mean the council would be 
broadly endorsing the new rules while setting absolute limits on the money an agent can make 
on any deal. Fifa is trying to implement its reforms in the face of stern opposition from top 
agents. 
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Lord Foulkes, who sits on the committee, will make the proposals on Wednesday, with Fifa’s 
president, Gianni Infantino, in attendance at a session of the council’s parliamentary assembly. 
Foulkes will be highly critical of the current system. A draft version of the report to be put in 
front of the assembly said the transfer market, despite its “fundamental importance” to football, 
had created a mechanism where “huge sums circulate among the elite clubs in a solipsistic 
economy of limited circulation of resources”. 

In his report, Foulkes says the need for agents to have “fair and reasonable” earnings must be 
matched against “avoiding conflicts of interest, protecting the players, avoiding pressure towards 
contractual instability and preventing abusive, excessive and speculative practices”. 

Therefore, he writes: “I believe we must insist in asking that all commissions and fees paid to 
agents are capped, registered, disclosed and monitored.” 

This would include capping the absolute amount payable to an agent acting on behalf of a selling 
club, with a suggested limit of $10m (£7.4m). 

Although the report is largely supportive of Fifa’s transfer reforms it does criticise the governing 
body in other areas, calling for the abandonment of plans for a biennial World Cup. The report 
also affirms ongoing opposition to the idea of a European Super League and calls for greater 
protection for the safety and rights of minors within the game. 

The Council of Europe is an international organisation comprised of 47 member states, including 
the UK, which exists to champion “human rights, democracy and the rule of law”. If the report 
submitted by Foulkes is approved by the parliamentary assembly, and a subsequent vote by a 
council of ministers, member governments will be expected to lobby for its implementation. 

Fifa is soliciting responses from around the game on the third version of its proposed reforms, 
with feedback expected to continue until the end of the month. It remains hopeful of 
implementing the rules this year. The Football Forum, an organisation created by the agents 
Mino Raiola, Jorge Mendes and Jonathan Barnett to “implement and develop the best 
professional practice of football agency”, has spoken out against the reforms. It was approached 
by the Guardian for comment. 

 

Infantino: «Mondiale ogni due anni, un gesto di solidarietà» [26-01-2022]   Il 
Messaggero Online 

«La questione non è se vogliamo un Mondiale ogni due anni, ma cosa vogliamo fare per il futuro 
del calcio, che osserviamo sta dirigendosi verso un futuro in cui pochi hanno tutto e la stragrande 
maggioranza nulla». Lo ha detto Gianni Infantino, presidente della Fifa parlando all'assemblea 
parlamentare del Consiglio d'Europa che nel rapporto «la governance del calcio: business e 
valori» si oppone all'idea di un Mondiale ogni 2 anni. «Capisco che in Europa i Mondiali si svolgono 
due volte a settimana, perché i migliori giocatori sono in campo, quindi in Europa non c'è alcun 
bisogno di altre competizioni», ha osservato Infantino. «Ma se pensiamo al resto del mondo che 
non vede i migliori giocatori, che non partecipa alle migliori competizioni, allora dobbiamo 
pensare al fatto che il calcio non è solo uno sport» perché «contribuisce a portare opportunità 
per le squadre e i Paesi, speranza e gioia», ha evidenziato il presidente della Fifa. 

 

Calcio: Infantino,Mondiali dietro progresso diritti in Qatar. [26-01-2022]   ANSA 

Sono i Mondiali che hanno reso possibile migliorare il rispetto dei diritti umani dei lavoratori in 
Qatar. Lo ha detto Giovanni Infantino, presidente della Fifa, parlando all'Assemblea parlamentare 
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del Consiglio d'Europa. "Le situazioni non cambiano dall'oggi al domani, basta pensare a quanto 
tempo è trascorso in Europa per ottenere certi passi avanti, ma dobbiamo riconoscere che in 
Qatar ci sono stati cambiamenti e passi avanti, anche se è vero che molto resta da fare, e che i 
cambiamenti devono continuare anche dopo i Mondiali", osserva Infantino. Le osservazioni di 
Infantino sono una risposta al rapporto "la governance del calcio: business e valori" che 
l'assemblea parlamentare sta discutendo e si appresta a votare, in cui si nota "che la situazione 
dei lavoratori in Qatar resta preoccupante". 

 

Fifa: Infantino, il calcio è molto più di uno sport [26-01-2022]   ANSA 

"La Fifa comprende che il calcio e' molto piu' di uno sport e dobbiamo prendere seriamente 
questo importante ruolo". Lo ha detto durante il suo intervento all'assemblea parlamentare del 
Consiglio d'Europa il presidente Giovanni Infantino, facendo puoi riferimento alla possibilita' della 
Fifa di incidere sulla questione del rispetto dei diritti umani nei Paesi che ospitano i Mondiali. 

 

Strasburgo: "Escludere chi non rispetta i diritti umani" [26-01-2022]   RAI Sport 

La Fifa e la Uefa devono introdurre regole più stringenti sul rispetto dei diritti umani per i paesi 
che vogliono candidarsi a ospitare una competizione internazionale di calcio, come per esempio 
i Mondiali. 

A chiederlo è l'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa nel rapporto "la governance del 
calcio: business e valori" approvato a larga maggioranza. L'assemblea vuole che per candidarsi 
il Paese rispetti, o si impegni a farlo entro una determinata scadenza, una serie di diritti, almeno 
a un livello minimo prestabilito. Nel caso in cui gli impegni presi non venissero rispettati, il Paese 
candidato dovrebbe perdere il diritto a ospitare la competizione che verrebbe quindi assegnata 
a un altro Stato. 

Quindi, secondo l'assemblea, per accettare una candidatura  la Fifa e la Uefa dovrebbero prima 
condurre una valutazione approfondita sul rispetto nel Paese dei diritti dei lavoratori, inclusi i 
migranti, sul rispetto dell'uguaglianza di genere, sulla protezione garantita ai minori da ogni 
forma d'abuso e di violenza, e sul livello della libertà politica, civile, della libertà di stampa e di 
manifestare. Se necessario, quindi, la Fifa e la Uefa dovrebbero stabilire una tabella di marcia 
per la messa in atto delle misure necessarie e monitorarne l'applicazione effettiva. 

 

Ινφαντίνο: Χειρονομία αλληλεγγύης το Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε δύο χρόνια [26-01-
2022]   Naftemporiki.gr 

«Το ερώτημα δεν είναι αν θέλουμε ένα Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε δύο χρόνια, αλλά τι θέλουμε να 
κάνουμε για το μέλλον του ποδοσφαίρου, το οποίο παρατηρούμε ότι οδεύει προς ένα μέλλον όπου 
λίγοι έχουν τα πάντα και η συντριπτική πλειοψηφία δεν έχει τίποτα». 

Αυτό δήλωσε ο Τζιάνι Ινφαντίνο, πρόεδρος της FIFA μιλώντας στην κοινοβουλευτική συνέλευση 
του Συμβουλίου της Ευρώπης, η οποία στην έκθεση «ποδοσφαιρική διακυβέρνηση: μπίζνες και 
αξίες» αντιτίθεται στην ιδέα ενός Παγκοσμίου Κυπέλλου κάθε 2 χρόνια. 

«Καταλαβαίνω ότι στην Ευρώπη το Παγκόσμιο Κύπελλο λαμβάνει χώρα δύο φορές την εβδομάδα, 
επειδή οι καλύτεροι παίκτες είναι στο γήπεδο, οπότε στην Ευρώπη δεν χρειάζονται άλλες 
διοργανώσεις», σημείωσε ο Ινφαντίνο. 
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«Αλλά αν σκεφτούμε τον υπόλοιπο κόσμο που δεν βλέπει τους καλύτερους παίκτες, που δεν 
συμμετέχει στις καλύτερες διοργανώσεις, τότε πρέπει να σκεφτούμε το γεγονός ότι το ποδόσφαιρο 
δεν είναι απλώς ένα άθλημα, γιατί βοηθά να φέρουμε ευκαιρίες για ομάδες και χώρες, ελπίδα και 
χαρά», υπογράμμισε ο πρόεδρος της FIFA. 

«Δεν μπορούμε να πούμε στον υπόλοιπο κόσμο δώστε μας τα χρήματα κι αν έχετε έναν καλό 
παίκτη δώστε μας κι αυτόν, αλλά να μας δει στην τηλεόραση», είπε ο Ινφαντίνο. 

«Πρέπει να συμπεριλάβουμε ολόκληρο τον κόσμο, για να δώσουμε ελπίδα στους Αφρικανούς, για 
παράδειγμα, ώστε να μην χρειαστεί να διασχίσουν τη Μεσόγειο για να βρουν ίσως μια καλύτερη 
ζωή, αλλά πιο πιθανό είναι να βρουν τον θάνατο στη θάλασσα», συνέχισε. 

«Τώρα ίσως ένα Παγκόσμιο Κύπελλο κάθε 2 χρόνια δεν είναι η απάντηση, αλλά πρέπει να 
συζητηθεί, κι αυτή η διαδικασία ψηφίστηκε από το 88% του συνεδρίου της FIFA, 
συμπεριλαμβανομένων 30 μελών από τα 55 στην Ευρώπη», εξήγησε ο Ινφαντίνο προσθέτοντας 
ότι τα αποτελέσματα αυτής της συζήτησης θα γίνουν γνωστά σε λίγους μήνες. 

 

Foot: le Conseil de l'Europe réclame des réformes dans l'attribution des 
compétitions [26-01-2022]   AFP , Ouest-France , La Provence 

L'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) a réclamé mercredi que le respect de 
certaines "normes fondamentales" deviennent une "condition préalable" à la désignation des 
pays hôtes des compétitions internationales de football, dénonçant les "milliers d'accidents du 
travail" observés au Qatar dans la préparation de la Coupe du monde 2022. 

Dans une série de résolutions, l'Assemblée appelle la FIFA et l'UEFA à "revoir les conditions que 
les pays candidats à l'organisation de grands évènements de football doivent respecter" et de 
prévoir "des critères minimaux prédéterminés" concernant notamment "les droits des 
travailleurs, l'égalité entre les femmes et les hommes, ou la protection des athlètes mineurs". 

Ainsi, "le respect des normes fondamentales de l'OIT (Organisation internationale du travail, 
NDLR) devrait être une condition préalable et non un objectif à atteindre après avoir été désigné 
comme pays hôte de la Coupe du monde", exige l'APCE, au regard des "milliers d'accidents de 
travail, y compris mortels" observés "au Qatar depuis que le pays a été désigné pour organiser 
la Coupe du monde de football 2022". 

"Grâce aux projecteurs qu'amène le football au Qatar, le système a évolué en un temps record", 
a répondu Gianni Infantino, le président de la FIFA, présent dans l'hémicycle de l'institution 
strasbourgeoise, mentionnant l'instauration d'un salaire minimum (d'environ 1,16 euro de 
l'heure) ou d'une règlementation "protégeant les travailleurs de la chaleur". 

L'Assemblée estime aussi qu'un pays "où les femmes seraient manifestement discriminées dans 
l'accès au sport devrait être écarté" de l'organisation des compétitions internationales. 

Elle appelle par ailleurs les fédérations à assurer "l'égalité des salaires et des primes versés aux 
joueurs et aux joueuses des équipes nationales", et demande aux instances footballistiques 
l'instauration d'un "quota d'au moins 25% de sièges réservés aux femmes dans leurs organes 
de direction". 

- Contre une Coupe du monde tous les deux ans - 

L'APCE s'attaque également à deux grandes réflexions en cours au sein de la FIFA: l'organisation 
d'une Coupe du monde tous les deux ans, qu'elle réprouve, et la réforme des transferts, qu'elle 
soutient. 
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Une modification du calendrier de la Coupe du monde "engendrerait des conséquences 
hautement préjudiciables pour le football européen", a soutenu le lord britannique George 
Foulkes, rapporteur du texte, craignant également une "mise en concurrence sur le plan 
médiatique, et donc aussi financier, de la Coupe du monde et des Jeux olympiques". 

L'Assemblée demande à la FIFA "de ne pas prendre de décision sans l'accord" des fédérations 
européennes et du Comité international olympique. 

A l'inverse, l'APCE encourage la FIFA à mener une réforme sur les transferts des joueurs, afin 
d'instaurer davantage de transparence sur les flux financiers, de renforcer la protection des 
mineurs, et de règlementer la profession d'agents. 

Avant la pandémie de Covid-19, le montant annuel des transferts "s'élevait à près de 7 milliards 
d'euros", a indiqué M. Infantino, précisant que "10%, soit 700 millions, étaient versés aux agents 
des joueurs, contre 70 millions, 1%, aux petits clubs: la situation est injuste, nous devons nous 
saisir de ce problème". 

L'APCE est un organe de discussion rassemblant des délégations de parlementaires des 47 Etats 
membres du Conseil de l'Europe. Tenant quatre sessions plénières par an à Strasbourg, elle 
émet des recommandations et des résolutions sans caractère contraignant, ou demande des 
comptes aux gouvernements en matière de droits humains. 

 

Calcio: Infantino, ‘in Europa si gioca un Mondiale ogni due settimane [26-01-
2022]   Adnkronos 

Il presidente della Fifa Gianni Infantino ha criticato il comportamento europeo nel dibattito sulla 
Coppa del Mondo da tenersi ogni due anni invece che ogni quattro. “Vediamo che il calcio si 
sviluppa in una direzione in cui alcuni hanno tutto e la maggioranza non ha niente”, ha detto il 
presidente dell’organo di governo del calcio mondiale al Consiglio europeo di Strasburgo. “In 
Europa i Mondiali si svolgono due volte a settimana perché i migliori giocatori del mondo giocano 
in Europa”. 

Anche all’interno dell’Europa è stato sottolineato che ci sono grandi disparità con le leghe d’élite 
che attirano la maggior parte dei migliori giocatori e la maggior parte dei club che non giocano 
in competizioni continentali. Il Consiglio stava discutendo una relazione della Commissione 
“Amministrazione del calcio: economia e valori”. Il cambiamento del ciclo della Coppa del Mondo 
è un argomento estremamente controverso con le potenti confederazioni europee e 
sudamericane contrarie. 

Infantino, invece, insiste: “Dobbiamo includere il mondo intero”, e si riferisce in particolare 
all’Africa. “Dobbiamo dare agli africani la speranza che non debbano attraversare il Mediterraneo 
per poter forse avere una vita migliore qui”, ha detto. “Dobbiamo dare loro opportunità e 
dignità”. Infantino ha anche difeso il Qatar, ospite della Coppa del Mondo 2022, per il suo record 
di diritti umani, dicendo che un cambiamento non potrebbe avvenire rapidamente. “In Europa ci 
sono voluti secoli e secoli”, ha detto. “C’è molto da fare, molto da cambiare. Dobbiamo 
mantenere la pressione ma anche riconoscere che ci sono stati dei cambiamenti”. 
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Gianni Infantino: “Mondiali dietro il progresso dei diritti umani in Qatar” [26-01-
2022]   Sportface.it 

“Le situazioni non cambiano dall’oggi al domani, basta pensare a quanto tempo è trascorso in 
Europa per ottenere certi passi avanti, ma dobbiamo riconoscere che in Qatar ci sono stati 
cambiamenti e passi avanti, anche se è vero che molto resta da fare, e che i cambiamenti devono 
continuare anche dopo i Mondiali”. Il presidente della Fifa, Gianni Infantino, rivendica il valore 
dei prossimi Mondiali nel miglioramento dei diritti umani in Qatar. Le osservazioni del numero 1 
del calcio mondiale all’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa sono una risposta al 
rapporto “la governance del calcio: business e valori” che l’assemblea parlamentare sta 
discutendo e si appresta a votare, in cui si nota “che la situazione dei lavoratori in Qatar resta 
preoccupante”. 

 

Fifa president: more World Cups could save African migrants from death in the 
sea [26-01-2022]   The Guardian 

The president of Fifa, Gianni Infantino, has said his plans for a World Cup every two years could 
stop African migrants from finding “death in the sea”, in an extraordinary address to European 
politicians. 

Speaking at a session of the parliamentary assembly of the Council of Europe, a trans-national 
body dedicated to the support of human rights, Infantino said that countries outside Europe 
needed greater access to national football competitions to prevent drastic consequences. 

Infantino was discussing his strategy known as the Future of Football, which to this point has 
concentrated on doubling the frequency of Fifa’s flagship competition. 

He told the assembly: “This topic is not about whether we want a World Cup every two years, 
but about what do we want to do for the future of football. 

“If we think about rest of world,” he continued, “and the vast majority of Europe, then we have 
to think about what football brings. Football is about opportunity, about hope, about the national 
teams. We cannot say to the rest of world give us your money, but watch us on TV. We need to 
include them. 

“We need to find ways to include the whole world to give hope to Africans so that they don’t 
need to cross the Mediterranean in order to find maybe a better life but, more probably, death 
in the sea. 

“We need to give opportunities, to give dignity. Not by charity but by allowing the rest of the 
world to participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We discuss it.” 

The Future of Football project, led by the former Arsenal manager Arsène Wenger, has been 
widely rejected by European football and its political organisations. Infantino was speaking after 
the British politician Lord Foulkes had presented a report on football reform, which specifically 
questioned “the advisability” of the biennial World Cup plan. 

Infantino’s remarks provoked immediate outrage. Ronan Evain, the chief executive of Football 
Supporters Europe, tweeted: “How low can Infantino go? Instrumentalising death in the 
Mediterranean to sell his megalomaniac plan is beyond words.” 
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Infantino al Consiglio d'Europa: "Il Mondiale ogni due anni contro la Superlega" [26-
01-2022]   La Repubblica 

Rotola un pallone nell’emiciclo del Consiglio d’Europa. “D’ora in poi, ho deciso che sarà usato dai 
gruppi parlamentari per risolvere sul campo le questioni”, ha scherzato il presidente Tiny Kox. 
In realtà, la presenza del presidente della Fifa Gianni Infantino a Strasburgo aveva 
principalmente un obiettivo: dichiarare guerra agli agenti del calcio: “Il calcio ha versato 70 
milioni alla formazione e alla solidarietà e 700 milioni alle commissioni: bisogna cambiare il 
sistema”. L’occasione, anche, per rinnovare la proposta del Mondiale biennale: “Magari non è la 
scelta giusta”. Ma lo ha anche difeso con forza: “È l’antidoto a tutte le superleghe”. Per poi 
incassare un “cartellino giallo” per l’organizzazione del Mondiale in Qatar, a causa delle condizioni 
dei lavoratori e le tutele individuali. 

La questione Qatar 

L’obiettivo era la discussione di una relazione firmata dal barone di Cumnock e membro della 
camera dei Lord Georges Foulkes dal titolo “La governance del calcio: affari e valori”. Un 
rapporto che metteva al centro della questione il rispetto dei diritti del lavoro, di tutela dei diritti 
umani, dei valori di integrazione, dello squilibrio economico del sistema, non solo tra Europa e 
resto del mondo, ma anche in termini di “gender gap”. Infantino, presidente della Fifa, si è 
presentato nell’emiciclo di Strasburgo portando un pallone, che di star fermo sul podio che ne 
ha ospitato l’intervento non voleva saperne. Proprio con la questione del Qatar ha aperto il 
proprio intervento Infantino: “Grazie ai Mondiali, grazie ai riflettori che il calcio ha messo sul 
Qatar, il sistema è cambiato in tempo record, la kafala (sistema che condanna i lavoratori 
stranieri a una condizione di totale sottomissione). Oltre 100 mila lavoratori hanno cambiato le 
loro condizioni di lavoro. È stato introdotto il salario minimo, la protezione dei lavoratori dal 
caldo. Certo, non è un Paese paradisiaco, dobbiamo mantenere alta l’attenzione, ma riscontriamo 
che i cambiamenti sono avvenuti. Ma le cose sono cambiate perché il calcio ha posto i suoi 
riflettori su questo paese. Il cambiamento avviene quindi grazie al potere del calcio e alle sue 
competizioni. Ma il cambiamento non deve finire con i Mondiali”. Inevitabili le repliche: “Dovete 
far sì che le condizioni di candidatura rispettino i diritti dell’uomo”, ha ammonito il parlamentare 
danese Morgens Jensen, “E’ un cartellino giallo alle organizzazioni sportive”. “Da quando sono 
stato eletto presidente nel 2016, la Fifa ha iscritto nel proprio statuto i principi dei diritti 
dell’uomo. Ora abbiamo requisiti che sono un punto specifico per la selezione delle future coppe 
mondiali”, ha ricordato Infantino. 

“Meno soldi agli agenti” 

Ma l’impressione è che se la discussione sulle violazioni dei diritti di Qatar e Russia appassionava 
la platea – con intervento significativo anche dell’ucraino Oleksii Goncharenko contro i Mondiali 
russi – la principali attenzioni di Infantino fossero concentrate sulla questione degli squilibri 
finanziari: “Tre cifre sono scioccanti: nel 2019 il denaro speso nel calciomercato è stato pari a 7 
miliardi di euro. Circa 700 milioni, il 10% della somma, è andato ai procuratori. E 70 milioni, 
l’1%, è andato all’addestramento e come contributo di solidarietà ai piccoli club. Chiaro che 
qualcosa non va. Stiamo creando una camera di compensazione per far sì che più fondi vadano 
alle piccole squadre che formano i giocatori. È fondamentale avere più trasparenza, per mandare 
il denaro dove deve andare, non nelle commissioni agli agenti”. 

Il Mondiale biennale 

Ma è chiaro che l’argomento che più sta a cuore avanzare a Infantino è il Mondiale biennale, la 
vera battaglia della Fifa: “Sull’argomento avremmo preferito avere un dibattito con il Consiglio 
d’Europa”, dice. “Ma colgo l’occasione per introdurre il dibattito. Non è solo voler il Mondiale ogni 
due anni. Si è parlato tanto della Superlega, il calcio va nella direzione in cui pochi hanno tutto 
e la stragrande maggioranza non ha nulla. In Europa giocano i migliori giocatori ogni settimana. 
Al resto del Mondo non possiamo dire “dateci i vostri soldi, dateci i vostri giocatori e guardateci 
in tv”. Dobbiamo trovare il modo per includere il resto del Mondo, compresa l’Africa. Dobbiamo 
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rendere il calcio più inclusivo”. Ma l’emiciclo ha riportato la questione su altri binari: “Il Mondiale 
ogni 2 anni è stato presentato con argomenti finanziari e ha ricevuto critiche severe da molti 
calciatori”. La replica di Infantino non si è fatta attendere: “Se parliamo di Coppa del Mondo ogni 
due anni o della Superlega, posso dirvi che il Mondiale è l’antidoto a qualsiasi Superlega. Non 
c’è nulla di meno discriminatorio del nostro Mondiale, mentre una Lega di una manciata di club 
è qualcosa che non possiamo sostenere. Noi esportiamo emozioni”. 

 

Infantino "Mondiali ogni due anni gesto di solidarietà" [26-01-2022]   RAI Sport 

"La questione non è se vogliamo un Mondiale ogni due anni, ma cosa vogliamo fare per il futuro 
del calcio, che osserviamo sta dirigendosi verso un futuro in cui pochi hanno tutto e la stragrande 
maggioranza nulla". 

Lo ha detto Gianni Infantino, presidente della Fifa parlando all'assemblea parlamentare del 
Consiglio d'Europa che nel rapporto "la governance del calcio: business e valori" si oppone 
all'idea di un Mondiale ogni 2 anni. 

"Capisco che in Europa i Mondiali si svolgono due volte a settimana, perché i migliori giocatori 
sono in campo, quindi in Europa non c'è alcun bisogno di altre competizioni", ha osservato 
Infantino. 

"Ma se pensiamo al resto del mondo che non vede i migliori giocatori, che non partecipa alle 
migliori competizioni, allora dobbiamo pensare al fatto che il calcio non è solo uno sport" perché 
"contribuisce a portare opportunità per le squadre e i Paesi, speranza e gioia", ha evidenziato il 
presidente della Fifa. "Non possiamo dire al resto del mondo dateci i soldi, e se avete un buon 
giocatore, dateci anche quello, ma guardateci in tv", ha detto ancora Infantino. 

"Dobbiamo includere l'intero mondo, per dare speranza per esempio agli africani in modo che 
non debbano attraversare il Mediterraneo per trovare forse una vita migliore, ma più 
probabilmente la morte in mare. Ora forse un Mondiale ogni 2 anni non è la risposta, ma va 
discusso, dibattuto, e questo processo è stato votato dall'88% del congresso della Fifa, inclusi 
30 membri sui 55 dell'Europa", ha spiegato Infantino aggiungendo che tra qualche mese saranno 
noti i risultati di questa discussione. 

 

Fifa World Cup plans can help African migrants avoid ‘death in the sea’, Gianni 
Infantino claims [26-01-2022]   USA Today 

Fifa president Gianni Infantino controversially suggested on Wednesday that changes to 
football’s calendar might make Africans less likely to migrate to Europe and risk death in the 
Mediterranean Sea. 

The leader of football’s world governing body spoke in support of his organisation’s calendar 
reforms, which include plans for biennial World Cups, at the Assembly of the Council of Europe 
in Strasbourg 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, adding: “We 
need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

“We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.” 
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Fifa president Gianni Infantino says biennial World Cup will make Africans less likely 
to cross Mediterranean [26-01-2022]   Evening Standard Online 

Fifa president Gianni Infantino has bizarrely claimed that modifications to football’s calendar will 
make African migrants less likely to embark upon dangerous Mediterranean Sea crossings in 
search of a better life in Europe. 

The head of football’s world governing body was speaking at the Assembly of the Council of 
Europe in Strasbourg, discussing proposed reforms to the global football calendar, which include 
the potential of World Cups being held every two years. 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, adding: “We 
need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

“We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.” 

The plans for a biennial World Cup, backed by Fifa’s chief of global football development Arsene 
Wenger, have been hugely controversial. 

Fifa claim staging the tournament twice as often would create an additional £3.3billion in 
revenue, which the body says would be channeled towards growing the game in less developed 
countries. 

 

Infantino: En Europa hay Mundial todas las semanas porque están los mejores [26-01-
2022]   EFE , Infobae 

El presidente de la FIFA, Giovanni Infantino, señaló este miércoles ante la Asamblea 
Parlamentaria del Consejo de Europa que "en Europa se celebra el Mundial dos veces a la 
semana, porque están los mejores jugadores del mundo". 

Tras proponer hace una semanas la posibilidad de celebrar una Copa del Mundo bianual, el 
máximo dirigente del fútbol afirmó que el futuro pasa porque "todo el mundo tenga 
oportunidades y dignidad, y no beneficencia". 

Infantino acudió al hemiciclo del palacio de Europa acompañado del estrasburgués Arsène 
Wenger, exentrenador del Arsenal y ahora director de desarrollo del fútbol mundial de la FIFA y 
encargado del citado proyecto. 

Con un balón de fútbol al inicio de su alocución, Infantino, dijo que "el fútbol avanza en una 
dirección en la que unos pocos lo tienen todo y una gran mayoría no tiene nada". 

"El fútbol no es un mero deporte, son oportunidades, es esperanza, equipos nacionales, tiene 
que ver con el país, con el corazón, la alegría, y no podemos decir al resto del mundo que nos 
den el dinero y los buenos jugadores, y vean fútbol sólo por la tele", señaló. 

En este sentido se refirió a África, al afirmar que "hay que darles la esperanza de que no tengan 
que cruzar el Mediterráneo para poder tener quizás una vida mejor". 

Respecto al Mundial de Catar, afirmó que "hay muchas cosas que mejorar, pero hay que 
reconocer que ha habido cambios" y desmintió que 6.500 trabajadores hayan muerto en las 
obras de estadios: "Han sido tres y son demasiados". 
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Destacó la futura creación de una agencia exterior con las autoridades nacionales e 
internacionales y las agencias del deporte, "para ayudar a todas las víctimas del mundo en 
cualquier disciplina deportiva y se puedan beneficiar de una protección". 

Así, dijo, "cada niña o cada niño en cualquier lugar del mundo tiene que poder practicar deporte 
de una forma sana y segura". 

"Seguiremos presionando para que se cree esta agencia nueva e independiente", afirmó. 

Tras la intervención, la APCE aprobó una resolución (70 votos a favor y 10 en contra) en la que 
solicita a la FIFA que sancione al país que acoja el Mundial de fútbol si incumple ciertos 
compromisos, incluso retirando la designación de sede para darla a otro país. 

En particular, el respeto de los derechos trabajadores, la igualdad entre mujeres y hombres, la 
protección de atletas menores, garantizar los derechos civiles y políticos fundamentales, prevenir 
riesgos para los derechos humanos, acceso a recursos efectivos ante vulneraciones de derechos 
humanos y diálogo con las autoridades para resolver problemas eventuales. 

La resolución se opone a la Supérliga europea y pide una "solidaridad financiera más fuerte" 
entre el fútbol masculino y femenino. 

También invita a la UEFA a revisar los criterios utilizados para la distribución de primas de la 
Liga de Campeones y reducir el coeficiente establecido en función del rendimiento del club 
durante diez años, para mejorar formación, educación y fútbol femenino. 

 

Infantinos nächster wirrer PR-Vorstoß [26-01-2022]   Spiegel Online 

Der Kampf um die Verkürzung der WM-Intervalle geht weiter: Der unter Druck stehende Fifa-
Boss Infantino appelliert nun daran, »die ganze Welt« einzubinden – mit einer fragwürdigen 
Argumentation. 

Mit Blick auf die Debatte über eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat Fifa -Boss Gianni 
Infantino die Haltung Europas kritisiert. »Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung 
entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal 
pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa spielen«, sagte der Präsident des Fußball-
Weltverbandes vor dem Europarat in Straßburg. 

Sogar in Europa gebe es ein großes Ungleichgewicht, sagte Infantino weiter. Die große Mehrheit 
Europas sehe nicht die besten Spieler und nehme nicht an den Top-Wettbewerben teil. 

Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball – die 
Europäische Fußball-Union und die südamerikanische Konföderation Conmebol sind dagegen. 
Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet. 

Beide Seiten kämpfen derzeit darum, ihren Standpunkt durchzusetzen. Der Streit um den 
künftigen WM-Rhythmus ist auch ein Streit der PR-Strategen, die ihr gesamtes Instrumentarium 
dafür auspacken. Altstars, die für die Fifa werben . Milliardenverdienste, die Infantino in Aussicht 
stellt. 

Uefa -Boss Aleksander Čeferin versucht, sein Produkt Fußball-EM nicht zu entwerten , wenn die 
WM zu oft stattfindet. Die Topvereine fürchten, dass ihre Spieler zu viele Kräfte in den Turnieren 
lassen, statt sich im Sommer für die kommende Saison in Liga und Champions League zu 
regenerieren. Jeder hat seine eigenen Interessen und alle versuchen, sie als Werte des Fußballs 
zu verkaufen. 
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Diesen PR-Kampf muss man im Hinterkopf behalten, um die neuen Aussagen Infantinos 
einordnen zu können. »Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen«, sagte er nun: »Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen, 
um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und 
Würde geben.« 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Katar vor der anhaltenden Kritik vor allem in 
Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. »Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa 
dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank des Schlaglichts hat sich das 
System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt«, sagte Infantino und ergänzte: »Es muss 
noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den Druck aufrechterhalten, aber 
auch anerkennen, dass es Änderungen gab.« 

Infantino hatte zuletzt mit seinem ungewöhnlichen Umzug nach Katar für Aufregung gesorgt. 
Seit Oktober wohne Infantino überwiegend in Doha, schreibt die Schweizer Zeitung 
»SonntagsBlick« . Dort habe er ein Haus für sich und die Familie gemietet. Zwei seiner vier 
Töchter, so heißt es weiter, gingen im Emirat zur Schule. Die Fifa hatte dies der Zeitung bestätigt. 
Ein Sprecher sagte, dass der Präsident weiterhin auch am Hauptsitz in Zürich arbeite und auch 
nach wie vor in der Schweiz Steuern zahle. Er verbringe die Hälfte seiner Arbeitszeit in Doha. 

 

Fifa: Consiglio Europa sostiene creazione Agenzia per minori [26-01-2022]   ANSA 

L'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa appoggia pienamente il progetto della Fifa di 
creare un centro o un'agenzia che combatta i casi d'abuso nei confronti dei minori e aiuti le 
vittime. Nel rapporto "la governance del calcio: business e valori" approvato a larga 
maggioranza, l'assemblea chiede al Comitato olimpico, a tutte le federazioni sportive 
internazionali e nazionali di unirsi alla Fifa nel mettere in piedi questa struttura. 

 

Consiglio d'Europa favorevole riforma Fifa su trasferimenti [26-01-2022]   ANSA 

L'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa è favorevole alla riforma che la Fifa vuole 
attuare sul sistema dei trasferimenti dei giocatori, la creazione di un centro di scambio per i 
trasferimenti internazionali, e sulla messa in campo di nuove regole per gli agenti dei giocatori, 
compresa l'imposizione di un tetto massimo alle somme che il club che cede il calciatore deve 
versare al suo agente per la transazione. E' quanto evidenzia il rapporto "la governance del 
calcio: business e valori" approvato a larga maggioranza dall'assemblea, in cui si chiede a tutti 
gli Stati membri del Consiglio d'Europa di riconoscere alla Fifa "la competenza a regolare a livello 
mondiale il sistema dei trasferimenti dei giocatori di calcio" che includerebbe anche regole per 
"assicurare la protezione dei minorenni". 

Sottolineando l'importanza di garantire la trasparenza di tutti i flussi finanziari relativi ai 
trasferimenti internazionali, l'assemblea domanda alla Fifa e alle parti interessate di far confluire 
nel centro di scambio tutti gli onorari ricevuti dagli agenti dei giocatori per i trasferimenti, e non 
solo le commissioni. E gli chiede anche di "raggiungere un accordo equilibrato che rispetti il 
diritto degli agenti a essere remunerati in giusta misura ma vieti gli eccessi stabilendo che la 
commissione non deve superare una percentuale massima sul valore lordo del trasferimento o il 
salario del giocatore". Infine l'assemblea del Consiglio d'Europa domanda di aumentare la quota 
data ai club che hanno formato il giocatore in caso di trasferimento, e propone che questa quota 
debba essere almeno pari a quella data all'agente dal club che cede il calciatore. 
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Совет Европы готов помочь ФИФА "обуздать агентов" [26-01-2022]   Vesti  

Совет Европы намерен призвать Международную федерацию футбола ужесточить правила 
в отношении спортивных агентов. Дело касается, прежде всего, ограничения заработков 
третьих лиц при продаже игроков. 

На ближайшем заседании Совета Европы 26 января, в котором примет участие президент 
ФИФА Джанни Инфантино, лорд Джордж Фолкс готовится представить отчет комитета 
всеевропейского парламента об управлении футболом. 

Как сообщают инсайдеры, чиновники готовы обсудить несколько весьма радикальных идей. 
В частности, речь идет об ограничении суммы комиссии агенту за сделку. Предлагается 
установить лимит в 10 млн евро комиссии агенту за сделку, где он действует от имени 
продающего клуба; 

Кроме того, европейские финансисты готовы предложить ФИФА создать систему 
солидарных выплат, которая позволит перераспределить средства от топ-клубов в пользу 
меньших команд. Данные меры направлены на прозрачность и точную оценку всех 
комиссий и сборов, получаемых агентами. 

 

Infantino: „In Europa findet WM zweimal pro Woche statt“ [26-01-2022]   Frankfurter 
Rundschau Online , DPA , Kronen Zeitung , Welt Online 

Mit Blick auf die Debatte um eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-Boss Gianni 
Infantino die Haltung Europas kritisiert. 

Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung entwickelt, wo wenige alles haben und die Mehrheit 
hat nichts. In Europa findet die WM zweimal pro Woche statt, weil die besten Spieler in Europa 
spielen“, sagte der Präsident des Fußball-Weltverbandes vor dem Europarat in Straßburg, wo es 
um den Kommissionsbericht „Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte“ ging. Sogar in Europa 
gebe es ein großes Ungleichgewicht. Die große Mehrheit Europas sehe nicht die besten Spieler 
und nehme nicht an den Top-Wettbewerben teil. 

Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball - die 
Europäische Fußball-Union und die südamerikanische Konföderation Conmebol sind dagegen. 
Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet. „Wir müssen die gesamte 
Welt miteinbeziehen“, betonte Infantino und richtete den Blick vor allem nach Afrika: „Wir 
müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das Mittelmeer kommen müssen, 
um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir müssen ihnen Möglichkeiten und 
Würde geben.“ 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Katar vor der anhaltenden Kritik vor allem in 
Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. „Ein Wandel erfolgt nicht schnell. In Europa 
dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank des Schlaglichts hat sich das 
System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt“, sagte Infantino und ergänzte: „Es muss 
noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den Druck aufrechterhalten, aber 
auch anerkennen, dass es Änderungen gab.“ 
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WM alle zwei Jahre; "Damit Afrikaner nicht übers Mittelmeer müssen": Fifa-Boss 
empört mit neuer WM-Aussage [26-01-2022]   Focus Online 

Die WM in Katar sorgt bereits für reichlich Gesprächsstoff. Aber auch die Debatte um einen Zwei-
Jahres-Rhythmus versetzt die Fußball-Welt in Aufruhr. Nun hat sich Fifa-Boss Gianni Infantino 
zu dem Plan geäußert und den europäischen Verband kritisiert. Das Netz wütet. 

Mit Blick auf die Debatte um eine Fußball-WM im Zwei-Jahres-Rhythmus hat FIFA-Boss Gianni 
Infantino die Haltung Europas kritisiert. "Wir sehen, dass Fußball sich in eine Richtung entwickelt, 
wo wenige alles haben und die Mehrheit hat nichts. In Europa findet die WM zweimal pro Woche 
statt, weil die besten Spieler in Europa spielen", sagte der Präsident des Fußball-Weltverbandes 
vor dem Europarat in Straßburg, wo es um den Kommissionsbericht "Fußballverwaltung: 
Wirtschaft und Werte" ging. 

Sogar in Europa gebe es ein großes Ungleichgewicht. Die große Mehrheit Europas sehe nicht die 
besten Spieler und nehme nicht an den Top-Wettbewerben teil. 

Infantino: "Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen" 

Die Änderung des WM-Rhythmus ist seit Monaten großes Streitthema im Fußball, zwei große 
Verbände - die Europäische Fußball-Union und die südamerikanische Konföderation Conmebol - 
sind dagegen. Bislang werden die Weltmeisterschaften alle vier Jahre ausgerichtet. 

"Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen", betonte Infantino und richtete den Blick vor 
allem nach Afrika: "Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, dass sie nicht über das 
Mittelmeer kommen müssen, um hier vielleicht ein besseres Leben führen zu können. Wir 
müssen ihnen Möglichkeiten und Würde geben." 

Fifa-Boss nimmt Katar in Schutz 

Infantino hat unterdessen auch WM-Gastgeber Katar, seinem neuen Wohnsitz, vor der 
anhaltenden Kritik vor allem in Sachen Menschenrechte in Schutz genommen. "Ein Wandel 
erfolgt nicht schnell. In Europa dauerte es Jahrhunderte und Jahrzehnte. Dank der WM und dank 
des Schlaglichts hat sich das System in Rekordzeit in nur wenigen Jahren entwickelt", sagte 
Infantino. Oranger Button - Jetzt noch das günstige Abo für 14,99€ sichern 

Ebenfalls ergänzte er: "Es muss noch viel getan werden, viel geändert werden. Wir müssen den 
Druck aufrechterhalten, aber auch anerkennen, dass es Änderungen gab." In Katar kamen bei 
den Bauarbeiten für die WM-Stadien unzählige Gastarbeiter ums Leben. 

Infantino-Aussage: Empörung im Netz 

Bei der Bekanntgabe seines Umzugs in das Emirat gab es bereits viel Unruhe im Netz. Nicht 
verwunderlich, dass auch bei dieser Aussage der Gegenwind nicht weit ist. 

 

Fútbol.- Infantino recuerda que Europa tiene "un Mundial dos veces por semana 
porque los mejores juegan allí" [26-01-2022]   Europa Press 

El presidente de la FIFA, Gianni Infantino, se mostró crítico con la posición de la UEFA sobre la 
idea que tienen en marcha de poner el Mundial cada dos años en lugar de cada cuatro y recalcó 
que hay que dar oportunidades a otros continentes antes "los que tienen todo". 
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"Vemos que el fútbol se desarrolla en una dirección en la que algunos lo tienen todo y la mayoría 
no tiene nada. En Europa, la Copa del Mundo se lleva a cabo dos veces por semana porque los 
mejores jugadores del mundo juegan en allí", advirtió Infantino este miércoles ante el Consejo 
de Europa en Estrasburgo (Francia), donde se debatía el informe del organismo europeo 
'Administración del fútbol: economía y valores'. 

El dirigente remarcó que incluso dentro del Viejo Continente existen ya grandes disparidades 
entre las propias ligas nacionales, con algunas quedándose con los mejores jugadores, y muchos 
clubes sin poder jugar la Liga de Campeones. 

Además, ve fundamental la necesidad de "incluir a todo el mundo", especialmente a África. 
"Tenemos que darles a los africanos la esperanza de que no tengan que cruzar el Mediterráneo 
para quizás poder tener una vida mejor aquí. Tenemos que darles oportunidades y dignidad", 
subrayó. 

Por otro lado, Infantino defendió también a Catar como organizadora del Mundial de finales de 
año ante las críticas por su falta de respeto a los derechos humanos. "En Europa tomó siglos y 
siglos un cambio. Hay mucho por hacer, mucho por cambiar. Tenemos que mantener la presión, 
pero también reconocer que ha habido cambios", sentenció. 

 

Infantino verteidigt WM-Pläne und Katar [26-01-2022]   Sport-Informations-Dienst 

FIFA-Präsident Gianni Infantino hat in einem bemerkenswerten Auftritt vor dem Europarat in 
Straßburg seine Pläne für eine WM im Zweijahresrhythmus und den nächsten WM-Gastgeber 
Katar verteidigt. "Wir müssen die gesamte Welt miteinbeziehen. Wir können dem Rest der Welt 
nicht sagen: Gebt uns euer Geld und eure Spieler - und schaut am Fernseher zu", sagte der Chef 
des Fußball-Weltverbandes. 

"Wir müssen den Afrikanern Hoffnung geben, damit sie nicht mehr über das Mittelmeer kommen 
müssen, um vielleicht ein besseres Leben zu finden oder, wahrscheinlicher, den Tod im Meer", 
meinte Infantino. Es gehe darum, allen Menschen "Chancen und Würde" zu geben. 

Der Fußball entwickle sich in eine Richtung, "wo wenige alles haben und die Mehrheit nichts hat", 
sagte er: "In Europa findet die WM zweimal die Woche statt, weil hier die besten Spieler spielen. 
Europa braucht keine weiteren Events." Für den Rest der Welt stelle sich die Lage anders dar. 

Neben der Europäischen Fußball-Union (UEFA) ist auch der südamerikanische Verband 
(CONMEBOL) gegen die FIFA-Pläne, den WM-Rhythmus von vier auf zwei Jahre zu verkürzen. 
Diese Idee sei "vielleicht nicht die Antwort" auf alle Probleme, gab Infantino zu, aber ein 
"Gegengift" zu den Super-League-Bestrebungen einiger Klubs und ein erster Schritt beim 
Versuch, "alle an Bord zu bringen". 

Bezüglich der WM in Katar wolle er "einige Dinge gerade rücken", betonte der Schweizer bei der 
Debatte zum Kommissionsbericht "Fußballverwaltung: Wirtschaft und Werte". Es sei "einfach 
nicht wahr", wenn von 6500 toten Arbeitern auf den WM-Baustellen berichtet würde, "es sind 
drei. Drei sind immer noch zu viel, aber zwischen drei und 6500 ist ein großer Unterschied." Die 
Arbeitsbedingungen seien vergleichbar mit denen in Europa. 

Außerdem sei die FIFA keine Weltpolizei, meinte Infantino, der aber eingestand, Katar sei "kein 
Paradies". Es müsse sich "noch viel ändern und viel getan werden. Wir müssen den Fokus und 
den Druck aufrecht erhalten, aber anerkennen, dass der Wandel stattfindet." Dies sei ein 
"Verdienst des Fußballs". 
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Ινφαντίνο για Μουντιάλ ανά δύο χρόνια: «Μπορεί να αποτρέψει τους Αφρικανούς από 
το να διασχίζουν τη Μεσόγειο» [26-01-2022]   Gazzetta.gr 

Κωνσταντίνος Κωλαΐτης 

Αίσθηση προκάλεσε η δήλωση του προέδρου της FIFA, Τζιάνι Ινφαντίνο για το Μουντιάλ ανά δύο 
χρόνια και την ελπίδα που μπορεί να προσφέρει στους ανθρώπους, φέρνοντας ως παράδειγμα 
τους Αφρικανούς πολίτες που αναγκάζονται να μεταναστεύσουν στην Ευρώπη! 

Οι προσπάθειες της FIFA για την θεσμοθέτηση του Παγκοσμίου Κυπέλλου ανά δύο χρόνια 
συνεχίζονται και ο Τζιάνι Ινφαντίνο προχώρησε σε δηλώσεις που θα συζητηθούν, βάζοντας στην 
εξίσωση τους πολίτες της Αφρικής, τη Μεσόγειο και τον θάνατο μεταναστών στη θάλασσα. 

Μιλώντας στο Συμβούλιο της Ευρώπης στο Στρασβούργο, ο πρόεδρος της Παγκόσμιας 
Συνομοσπονδίας τόνισε τα οικονομικο-κοινωνικά οφέλη που μπορεί να έχει σε χώρες μακριά από 
το προσκήνιο ένα μοντέλο με πιο συχνά Μουντιάλ, καθώς και την ελπίδα για μια καλύτερη ζωή, 
φέρνοντας ως παράδειγμα τους Αφρικανούς πολίτες που καλούνται να διασχίσουν τη Μεσόγειο 
λόγω των άθλιων βιοτικών συνθηκών στη χώρα τους. Μία δήλωση που προκάλεσε ερωτηματικά 
για το κατά πόσο σχετίζεται η διεξαγωγή του Παγκοσμίου Κυπέλλου ανά διετία με την ποιότητα 
της ζωής των ανθρώπων που κατοικούν σε υποβαθμισμένες περιοχές. 

«Καταλαβαίνω ότι στην Ευρώπη το Παγκόσμιο Κύπελλο διεξάγεται δύο φορές την εβδομάδα. Διότι 
οι κορυφαίοι παίκτες αγωνίζονται εκεί. Γι’ αυτό και στην Ευρώπη, δεν υπάρχει ανάγκη για 
περισσότερες πιθανότητες και διοργανώσεις. 

Αλλά αν σκεφτούμε τον υπόλοιπο κόσμο και τη συντριπτική πλειονότητα της Ευρώπης που δεν 
έχει την ευκαιρία να βλέπει τους κορυφαίους παίκτες ή να συμμετέχει στις κορυφαίες 
διοργανώσεις, τότε πρέπει να σκεφτούμε τι προσφέρει το ποδόσφαιρο που να ξεπερνά το άθλημα. 

 

Джани Инфантино сащиса футболния, а и не само, свят, с тотално неподходящо 
сравнение [26-01-2022]   Sportlive.bg 

Президентът на ФИФА Джани Инфантино направи сензационно и крайно несериозно 
твърдение, с което се опита да защити идеята си за провеждане на световни първенства по 
футбол на всеки две години, вместо на 4. Говорейки пред парламентарната асамблея на 
Съвета на Европа, Инфантино заяви следното: 

"Въпросът не е дали искаме Световно първенство на всеки две години, а какво искаме да 
направим за бъдещето на футбола, което наблюдаваме, че се насочва към бъдеще, в което 
малцина имат всичко, а огромното мнозинство нямат нищо", започна той. 

"Разбирам, че в Европа Световното първенство се провежда два пъти седмично, защото най-
добрите играчи са на терена, така че в Европа няма нужда от други състезания. Но ако 
мислим за останалата част от света, която не вижда най-добрите играчи, която не участва 
в най-добрите състезания, тогава трябва да помислим за факта, че футболът не е просто 
спорт, защото той помага да се предоставят възможности за отбори и държави, надежда и 
радост за хората". 

Последва и кулминацията в изказването му, правейки тотално неподходящо сравнение с 
мигрантската криза на Стария континент: 
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"Трябва да включим целия свят, за да дадем надежда на африканците например, така че 
да не им се налага да пресичат Средиземно море, за да намерят по-добър живот в Европа, 
умирайки в крайна сметка в морето". 

 

Infantino: Trebuie să găsim o cale ca africanii să nu moară în Mediterana [26-01-
2022]   GDO.ro 

FIFA, și mai precis toate asociațiile naționale, au trebuit să voteze pe 20 decembrie pentru a 
trece la ciclul de doi ani de Campionat Mondial din 2026, dar în fața opoziției puternice din partea 
UEFA și CONMEBOL, acel vot a fost totuși amânat pentru martie. S-a subliniat că nu a existat o 
dată specifică sau o dată finală în acest sens. Gianni Infantino, președintele Federației Mondiale, 
speră să convingă cel puțin unele sindicate din Europa și America de Sud ideea lui până în 
primăvară. Neoficial, se spune că odată cu procesul actual, UEFA și America de Sud vor contesta 
în decembrie decizia unilaterală a FIFA, cu șanse de câștig în instanță. 

Infantino a vorbit astăzi la Consiliul Europei, spunând că țările din afara Europei au nevoie de un 
acces mai mare la turneele echipelor naționale pentru a le ajuta să se dezvolte. Președintele 
FIFA a susținut că fotbalul este o oportunitate pentru toată lumea și că Europa ar trebui să se 
gândească la cum să ajute restul lumii, și nu doar să ia bani din el. Unul dintre argumentele 
specifice a stârnit multe controverse pe rețelele de socializare. 

Fotbalul înseamnă oportunități, speranță, echipe naționale, țări, inimi, bucurie și emoții. Nu 
putem spune restului lumii: dă-ne bani, iar dacă din greșeală ai un jucător bun, dă-ne și nouă 
acel jucător și uită-te la televizor. Trebuie să le includem. Trebuie să găsim o modalitate de a 
angaja întreaga lume și de a da speranță africanilor că nu trebuie să traverseze Mediterana, 
poate pentru a găsi o viață mai bună, ci mai degrabă să moară pe mare. Trebuie să oferim 
oportunități și trebuie să dăm demnitate. Dar nu prin donații, ci ținând cont de ele și lăsând 
restul lumii să participe la toate. Poate că răspunsul la toate acestea este Cupa Mondială la doi 
ani. Discutăm despre asta – a subliniat Infantino în discursul său. 

Turneul Mondial va începe o dată la doi ani în 2026, când turneul deja confirmat va avea loc în 
America de Nord. Apoi, deocamdată, turneul va avea loc în 2030, dar este probabil ca în martie 
totul să se schimbe, iar noi să primim Campionatul Mondial în 2028. În acest scenariu, FIFA lasă 
ani ciudați pentru turnee precum Copa America și euro. FIFA adaugă că nu e vorba deloc de 
bani, cluburile și ligile câștigă mai mult în sezoanele cu turneele finale ale naționalei. Cronologia 
internațională este în prezent stabilită pentru 2024. 

 

Gianni Infantino’s remark on African migrants labelled ‘completely unacceptable’ [26-
01-2022]   The Independent 

Fifa president Gianni Infantino’s comments about African migrants have been described as 
“completely unacceptable” by Kick It Out chief executive Tony Burnett. 

Infantino controversially referenced migrants risking drowning in the Mediterranean during a 
speech to the Council of Europe on Wednesday, as he spoke about the global benefits of Fifa 
plans to reform the international calendar which include a proposal for biennial men’s and 
women’s World Cups. 

He said: “We need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in 
order to find, maybe, a better life but more probably death in the sea. 
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“We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.” 

Burnett condemned the comments and said in a statement: “Fifa is a multi-billion profit-making 
organisation. They already have the funds to invest in creating and inspiring opportunity for 
disadvantaged people around the world. 

“It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set 
up to drive further profits for Fifa, could be a solution for migrants who risk their lives, sometimes 
fleeing war-torn countries, to seek a better life.” 

He added: “If Fifa has a genuine commitment to tackling inequality, they should be investing 
time and resource into charitable causes on the ground, rather than disguising what appears to 
be a profit-making biennial World Cup as the answer to any existing problems.” 

It is completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set up to drive 
further profits for Fifa, could be a solution for migrants who risk their lives, sometimes fleeing 
war-torn countries, to seek a better life 

Fifa has been approached for a comment regarding Infantino’s remarks. 

Despite Infantino’s attempts to outline the benefits to global football, the Council concluded that 
biennial World Cups would be “disastrous” for the sport in Europe. 

Fifa is consulting globally over reforms to the international match calendar, but its plans have 
been met with vocal opposition in Europe. The continental confederation Uefa, the European 
Club Association and the European Leagues umbrella body have all rejected the concept. 

Now the Council has joined the list of critics, with is resolution stating: “The Assembly questions 
the advisability of the plan currently under consideration by Fifa to hold the World Cup every 
two years. 

“It considers that such a change would have disastrous consequences for European football, 
which is why both Uefa and the European Leagues are strongly opposed to the project. 

“It could also harm the entire sports ecosystem by making the two main global sporting events 
– the World Cup and the Olympic Games – compete for media coverage and therefore also 
financial support.” 

It also called on Fifa “not to take decisions that are potentially detrimental to European football 
and sport worldwide without the agreement of European stakeholders and the International 
Olympic Committee”. 

The Council gave qualified praise to Fifa on its role in promoting labour reform in 2022 World 
Cup hosts Qatar, but said the situation of migrant workers in the Gulf state “remains worrying 
and the number of tragic accidents continues to run into the hundreds”. 

It added: “Compliance with the International Labour Organisation’s core labour standards should 
be a prerequisite for being a credible candidate (to host an event) and not a target to reach after 
being chosen.” 

Its plans to reform the transfer system and the regulation of agents were given Council support, 
however. 

The Assembly acknowledged that moves to regulate agents were “controversial” but said: “The 
interests at stake call for uniform regulations at the global level to avoid distortions on the 
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international transfer market; for the Assembly, Fifa is entitled to adopt such regulations, 
provided that the constraints and limitations established therein are reasonable and do not go 
beyond what is necessary to protect the legitimate interests in question.” 

The resolution also stressed the importance of open competition, following the short-lived 
European Super League project last April. The Council said it “firmly opposes” the Super League 
project, which will give Uefa encouragement in its ongoing legal battle with the three clubs still 
openly backing the league. 

The trio – Barcelona, Juventus and Real Madrid – have taken their case to the European Court 
of Justice claiming Uefa is in breach of competition law in blocking the league and in seeking to 
sanction the participants. 

The Council called on Uefa to reconsider how it allocates prize money in its next club competition 
cycle from 2024 to increase the value of solidarity payments. 

 

FIFA president Gianni Infantino blasted over “completely unacceptable” African 
migrant comments [26-01-2022]   The Daily Mirror 

FIFA president Gianni Infantino, during a speech to the Council of Europe on Wednesday, 
referenced reducing the risks taken by migrants crossing the Mediterranean as a reason why 
FIFA plans for a biennial World Cup should go ahead 

FIFA president Gianni Infantino’s comments about African migrants have been described as 
“completely unacceptable” by Kick It Out chief executive Tony Burnett. 

The leader of football’s world governing body spoke in support of his organisation’s calendar 
reforms, which include plans for biennial World Cups, at the Assembly of the Council of Europe 
in Strasbourg. 

But Infantino controversially referenced migrants risking drowning in the Mediterranean during 
a speech on Wednesday, as he spoke about the global benefits of FIFA plans to reform the 
international calendar which include a proposal for biennial men’s and women’s World Cups. 

He said the proposals were vital to give the football world outside of Europe hope, declaring: 
“We need to give hope to Africans so they don’t need to cross the Mediterranean in order to find, 
maybe, a better life but more probably death in the sea. 

“We need to give opportunities and we need to give dignity, not by giving charity but by allowing 
the rest of the world to participate.” 

Burnett condemned the comments and said in a statement issued to the PA news agency: “FIFA 
is a multi-billion profit making organisation. They already have the funds to invest in creating 
and inspiring opportunity for disadvantaged people around the world. 

“It is therefore completely unacceptable to suggest that a biennial World Cup, predominantly set 
up to drive further profits for FIFA, could be a solution for migrants who risk their lives, 
sometimes fleeing war-torn countries, to seek a better life.” 

Burnett added: “If FIFA has a genuine commitment to tackling inequality, they should be 
investing time and resource into charitable causes on the ground, rather than disguising what 
appears to be a profit-making biennial World Cup as the answer to any existing problems.” 
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Football boss says World Cup every 2 years could save African migrants from ‘death in 
the sea’ [26-01-2022]   Politico 

The head of international football’s governing body suggested that holding the World Cup more 
often could save African migrants from “death in the sea.” 

FIFA President Gianni Infantino told the parliamentary assembly of the Council of Europe on 
Wednesday that football was heading in a direction where “a few have everything and the vast 
majority has nothing.” 

He told the human rights body that “we need to find ways to include the whole world, to give 
hope to Africans so that they don’t need to cross the Mediterranean in order to find — maybe — 
a better life but, more probably, death in the sea.” 

He added: “We need to give opportunities, to give dignity. Not by charity but by allowing the 
rest of the world to participate. Maybe the World Cup every two years is not the answer. We 
discuss it.” 

The European Commission and UEFA, European football’s governing body, are among those to 
have voiced concerns about the World Cup plans. 

Infantino’s remarks were met with outrage. Ronan Evain, executive director of the Football 
Supporters Europe group, said the remarks were “disgusting” and the biennial World Cup idea 
was a “megalomaniac plan.” 

The next World Cup will take place at the end of the year in Qatar, with preparations plagued by 
concerns about human rights issues, notably involving migrant workers. 

 

Debate: Sports policies in times of crisis / Débat: Politiques du sport en temps de crise 

 

«Τα κράτη του Συμβουλίου της Ευρώπης να προτάξουν την καταπολέμηση της 
διαφθοράς» [26-01-2022]   Ant1 

Η θέση του βουλευτή Κωστή Ευσταθίου 

Ο Βουλευτής Κωστής Ευσταθίου διατύπωσε τη θέση ότι τα κράτη μέλη του Συμβουλίου της 
Ευρώπης πρέπει να προτάξουν την καταπολέμηση της διαφθοράς και να προωθήσουν τη 
διαφάνεια και τη χρηστή διακυβέρνηση στον τομέα του αθλητισμού. 

Όπως ανακοίνωσε η Βουλή, την Τετάρτη, τοποθετούμενος κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, όσον αφορά στη χρηστή 
διακυβέρνηση του ποδοσφαίρου, πρόσθεσε ότι στις περιπτώσεις μεγάλων αθλητικών γεγονότων 
οι διοργανώτριες χώρες πρέπει να ακολουθούν θεσμοθετημένους κανόνες και πρότυπα. 

Αναφορικά με τα μέτρα ανάκαμψης από τις επιπτώσεις της πανδημίας COVID-19, ο κ. Ευσταθίου 
επισήμανε ότι θα πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στη στήριξη τοπικών συλλόγων και δημόσιων 
αθλητικών φορέων και τα σχετικά επιδόματα να στοχεύουν πρώτιστα τις ευάλωτες κοινωνικές 
ομάδες, τις πολυπολιτισμικές κοινότητες και τις μικρές μη-κερδοσκοπικές οργανώσεις. 

Ο κ. Ευσταθίου επισήμανε ότι οι αθλητικές διοργανώσεις εξελίσσονται σε τεράστιες επιχειρήσεις 
οι οποίες συνδέονται στενά με βιομηχανίες και εταιρείες ψυχαγωγίας, ενώ σημείωσε τη σημαντική 
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συνεισφορά κυρίαρχων αθλημάτων όπως το ποδόσφαιρο, στην παγκόσμια οικονομία και 
υπογράμμισε τη σημασία της κοινής ευθύνης για προάσπιση του αθλητικού ήθους και των βασικών 
αξιών της ισότητας, της ομαδικότητας, της κοινωνικής ένταξης και του σεβασμού. 

Αναφερόμενος στην κάλυψη αθλητικών διοργανώσεων από τα ΜΜΕ, ο κ. Ευσταθίου υπογράμμισε 
τη σημασία διαφύλαξης της ανεξαρτησίας των ΜΜΕ και αποσύνδεσής τους από οποιεσδήποτε 
χορηγίες. 

Τόνισε ακόμα ότι τα ΜΜΕ καθίστανται υπόλογοι όσον αφορά στη διαμόρφωση της ηθικής 
συμπεριφοράς όλων των εμπλεκομένων φορέων. 

Ο κ. Ευσταθίου ανέφερε τέλος, ότι η κοινωνική ένταξη και οι ίσες ευκαιρίες πρέπει να αποτελούν 
τη ραχοκοκαλιά των μηχανισμών ανάκαμψης και ανθεκτικότητας, με στόχο τη σωματική και 
ψυχική υγεία και την ευημερία όλων των πολιτών. 

 

Conselho da Europa quer eventos desportivos a respeitar "normas" laborais [26-01-
2022]   Agência Lusa , O Jogo 

A assembleia plenária do Conselho da Europa aprovou hoje uma série de resoluções, incluindo 
a defesa das "normas fundamentais" laborais por parte de países anfitriões de grandes eventos 
desportivos internacionais como pré-condição à sua designação. 

Esta instituição europeia, que reúne delegações parlamentares de 47 estados-membros do Velho 
Continente quatro vezes por ano, apelou mesmo à FIFA e à UEFA para "reverem as condições 
que os países candidatos à organização de grandes eventos devem respeitar" e instituirem 
"critérios mínimos" relativos a "direitos dos trabalhadores, igualdade entre homens e mulheres 
e proteção de atletas menores de idade", além das "normas fundamentais" da Organização 
Mundial do Trabalho. 

Além daquela clara referência aos muitos acidentes de trabalho na construção dos recintos do 
próximo Mundial de futebol Qatar2022, o Conselho da Europa mostrou-se contra a ideia da 
realização de Mundiais de futebol a cada dois anos e pediu ainda maior transparência nos fluxos 
financeiros das transferências de futebolistas. 

O projeto de resolução do eurodeputado social-democrata Carlos Alberto Gonçalves sobre 
políticas de desporto em tempos de crise, que defende que os estados-membros devem incluir 
o desporto nos respetivos planos de recuperação e resiliência, com medidas de apoio, foi um 
dos aprovados, com 87 votos a favor, um contra e 15 abstenções. 

 

Debate: Challenge, on procedural grounds, of the still unratified credentials of the 
parliamentary delegation of the Russian Federation / Débat: Contestation, pour des 
raisons formelles, des pouvoirs non encore ratifiés de la délégation parlementaire de 
la Fédération de Russie 

 

Бутина заявила в ПАСЕ о возрождении нацизма в Европе [28-01-2022]   News.ru 

Депутат Госдумы Мария Бутина («Единая Россия») выступила в Парламентской ассамблее 
Совета Европы (ПАСЕ), где заявила, что преследование людей за национальность снова 
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стало реальностью в Европе. По её словам, «политические приговоры в отношении россиян 
становятся правилом». 

Тяжело осознавать, что 76 лет спустя после победы над фашизмом в мире продолжают 
преследовать людей по национальному признаку. Пользуясь трибуной ПАСЕ, я наконец 
могу сказать всему миру: преследование людей за национальность — снова наша 
реальность, — сказала она. 

По мнению Бутиной, сама она во время заключения в Соединённых Штатах была 
политической заключённой и жертвой русофобии. По её словам, это далеко не 
единственный случай подобного преследования. 

Депутат привела в пример вынесенный в Литве приговор россиянину Константину 
Никулину, который отбывает пожизненный срок за участие в расстреле восьми человек на 
литовско-белорусском КПП «Мядининкай» в 1991 году. Бутина заявила, что он был осуждён 
без доказательств, только на предположении о его участии в нападении, потому что «нужно 
было обвинить русских». 

Другой пример, о котором сказала политик — житель Калининградской области Юрий Мель, 
которого в Литве осудили на 12 лет тюремного заключения по делу о штурме советскими 
войсками здания телецентра в Вильнюсе в 1991 году. В результате того нападения погибли 
15 человек. Бутина отметила, что суд идёт по закону с обратной силой, что запрещено 
нормами европейского права, а обвиняемый провёл семь лет в тюрьме до вынесения 
приговора. 

Таких примеров десятки в разных странах Европы. В нашей с вами Европе? Серьёзно? Будем 
честны: этих людей посадили не за уголовное преступление, а за национальность и 
гражданство, как это было в 30–40-х годах прошлого века. И в каком направлении мы 
движемся? — добавила она. 

Зимняя сессия ассамблеи началась в Страсбурге в понедельник, 24 января, и продлится до 
28 января. 26 января было рассмотрен вопрос о ратификации российской делегации в 
ПАСЕ. В результате представители РФ сохранили свои позиции, в поддержку этого 
выступили 97 депутатов, против — 41, в том числе представители Великобритании, Литвы, 
Латвии, Украины и Франции. 

 

Parliamentary Assembly of Council of Europe validates Russian delegation’s 
credentials to maintain “political dialogue” [28-01-2022]   Agence Europe 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe ratified the credentials of the Russian 
delegation on Wednesday 26 January (97 votes in favour, 41 against). These were challenged 
at the opening of the plenary on Monday by representatives of the Ukrainian and Lithuanian 
delegations, supported by the required number of parliamentarians from five national 
delegations. This endorsement is accompanied by a call to the Russian authorities to, inter alia, 
implement all the Assembly’s human rights recommendations since 2008, resolve the case of 
Alexei Navalny and withdraw the troops stationed on the Ukrainian borders and end the military 
tension. The Assembly points out that it can only play “a meaningful role” in political dialogue if 
Russia is a member of the Council of Europe and participates fully in its activities. 
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Assemblea Parlamentare del Consiglio d'Europa: confermate le credenziali alla Russia. 
Intervista a Roberto Rampi [28-01-2022]   Radio Radicale 

"Assemblea Parlamentare del Consiglio d'Europa: confermate le credenziali alla Russia. 
Intervista a Roberto Rampi" realizzata da Lanfranco Palazzolo con Roberto Rampi (senatore, 
Partito Democratico). 

L'intervista è stata registrata giovedì 27 gennaio 2022 alle 13:45. 

La registrazione video ha una durata di 11 minuti. 

Questa intervista è disponibile anche nella sola versione audio. 

AUDIO 

 

Горячая дискуссия о том, лишать ли российских делегатов полномочий в ПАСЕ: их 
полномочия утвердили [28-01-2022]   Aravot 

Обсуждение полномочий российской делегации в ПАСЕ состоялось вчера в ходе пленарного 
заседания Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). Как мы уже сообщали, ряд 
депутатов выступили с инициативой, согласно которой оспаривали легитимность 
российской делегации, так как утверждали, что парламентские выборы в России не были 
свободными и справедливыми. 

Комитет министров по полномочиям российской делегации в ПАСЕ представил решение. 
Перед обсуждением данного вопроса новоизбранный президент ПАСЕ Тини Кокс представил 
решение. «Комитет министров приходит к выводу, что аккредитация парламентской 
делегации Российской Федерации должна быть ратифицирована». 

Мнение Мониторингового комитета ПАСЕ в виде доклада представил итальянский делегат 
Пьеро Фассино. Он заявил. «Комитет по мониторингу завершил свою работу несколько 
минут назад и представляет Ассамблее отчет с предложением подтвердить полномочия 
членов российской делегации. В то же время должен сказать, что никто не закрывает глаза 
на то, что в России существуют серьезные проблемы с правами человека. Я также хочу 
подчеркнуть, что парламентские выборы в России, за которыми мы наблюдали впервые, 
зафиксировали серьезные проблемы. Другой вопрос касается Алексея Навального, но это 
отдельная тема для обсуждения. А также проблема Украины, это деликатный вопрос, 
приоритетный в международной повестке дня. Однако мы должны констатировать, что 
присутствие российской делегации в Ассамблее возможно с точки зрения защиты прав 
граждан этой страны, а также с точки зрения доступности Европейского суда». 

Затем делегаты высказали свое мнение о том, следует ли утвердить полномочия членов 
российской делегации. Например, турецкий делегат Хисяр Озой, обращаясь к русским 
делегатам, надеясь, что они его слышат, сказал: «Возможная ратификация аккредитации 
не означает, что Ассамблея хорошо относится к нарушениям в вашей стране. Это всего лишь 
доброе, искреннее приглашение к содержательному диалогу для достижения конкретных 
результатов с точки зрения демократии, прав человека и верховенства закона». 

Глава литовской делегации в ПАСЕ Эмануэлис Зингерис, выступавший за лишение 
российской делегации полномочий, заявил: «Я помню годы демократического общества 
России. В первую очередь, я вспоминаю девяностые, когда тысячи россиян проводили 
митинги за прибалтийскую независимость. Кто сейчас входит в состав российской 
делегации? Есть там реальная оппозиция? Есть ли у нас свободные и честные выборы? Нет». 

https://www.radioradicale.it/scheda/658990/assemblea-parlamentare-del-consiglio-deuropa-confermate-le-credenziali-alla-russia
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После обсуждения резолюция была принята 49 голосами «за», 19 «против», 8 
«воздержавшихся». То есть, полномочия российской делегации были утверждены. 

 

ПАСЕ призвала РФ прекратить стягивание войск к границе Украины [27-01-
2022]   Telegraf.by 

Ассамблея призывала российские власти как можно скорее остановить эскалацию военного 
напряжения. 

ПАСЕ в резолюции о ратификации полномочий делегации РФ призвала власти России как 
можно скорее остановить эскалацию военного напряжения на границе с Украиной. Об этом 
сказано в финальном документе, сообщает Укринформ в четверг, 27 января. 

«Ассамблея выражает глубокую обеспокоенность эскалацией напряженности, угрожающей 
безопасности в Европе, и наращиванием Россией военного присутствия вдоль границы с 
Украиной… Ассамблея призывает российские власти как можно скорее отвести свои войска 
с украинских границ и остановить эскалацию военного напряжения», — гласит резолюция. 

При этом в проекте документа пункта с призывом об отводе войск от границ Украины не 
было. Его внесли в ходе дебатов по инициативе члена постоянной делегации Литвы в ПАСЕ 
Эмануэлиса Зингериса. 

«Очень серьезный вопрос — вывод российских войск с оккупированных территорий. В 
Уставе нашей организации указывается, что мир — главная задача Европы, главная тема 
Совета Европы. Помня о наших обязанностях в соответствии с Уставом Совета Европы, 
прошу поддержать эту поправку и призвать Россию отвести войска не только от границ 
Украины, но и вывести войска с оккупированных территорий», — сказал Зингерис. 

Он также выступал против ратификации полномочий российской делегации в ПАСЕ и 
отметил невыполнение предыдущих резолюций, в том числе касающихся деоккупации 
территорий. 

«Кто же члены российской делегации сегодня? Есть ли у нас реальная оппозиция в 
российской делегации? Нет. Есть ли свобода выборов? Нет… Резолюции о возвращении 
оккупированных территорий Грузии и Украины не имплементированы», — подчеркнул 
Зингерис и добавил, что, по его мнению, ситуация дошла до «точки невозврата». 

Наконец, депутат от Литвы напомнил, что членство в ПАСЕ предполагает соблюдение 
правил и совместную парламентскую работу, но российская сторона ограничивает ее 
своими действиями, поэтому при таком отношении российская делегация не может быть 
полноправным участником работы ПАСЕ. 

Накануне ПАСЕ признала полномочия делегации РФ. Возвращение полномочий российской 
делегации поддержали 97 депутатов ПАСЕ, в свою очередь 41 — высказался против. 

Ранее Украина оспорила полномочия делегации РФ в ПАСЕ. Предложение Украины оспорить 
полномочия российской делегации поддержали Латвия, Литва, Эстония, Грузия и Польша. 
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В ПАСЕ призвали Россию отвести войска от границ с Украиной [27-01-2022]   Slovo 
i Dilo 

ПАСЕ призвала Россию как можно скорее остановить эскалацию военного напряжения на 
границе с Украиной и отвести от границ свои войска. 

Об этом идет речь в резолюции о ратификации полномочий делегации РФ, сообщает 
Укринформ в четверг, 27 января. 

«Ассамблея выражает глубокую обеспокоенность эскалацией напряженности, угрожающей 
безопасности в Европе, и наращиванием Россией военного присутствия вдоль границы с 
Украиной... Ассамблея призывает российские власти как можно скорее отвести свои войска 
с украинских границ и остановить эскалацию военного напряжения», - гласит резолюция. 

Между миром и войной: Владимир Зеленский оказался перед сложным выборомРезультаты 
встречи в нормандском формате могут быть неприятными для президента Владимира 
Зеленского. 27 января 2022, 15:40 

Изначально в проекте документа не было пункта с призывом об отводе войск от границ 
Украины не было. Его внесли в ходе дебатов по инициативе члена постоянной делегации 
Литвы в ПАСЕ Эмануэлиса Зингериса. 

«Очень серьезный вопрос - вывод российских войск с оккупированных территорий. В Уставе 
нашей организации указывается, что мир - главная задача Европы, главная тема Совета 
Европы. Помня о наших обязанностях в соответствии с Уставом Совета Европы, прошу 
поддержать эту поправку и призвать Россию отвести войска не только от границ Украины, 
но и вывести войска с оккупированных территорий», - сказал Зингерис. 

Он также выступал против ратификации полномочий российской делегации в ПАСЕ и 
отметил невыполнение предыдущих резолюций, в том числе касающихся деоккупации 
территорий. 

«Кто же члены российской делегации сегодня? Есть ли у нас реальная оппозиция в 
российской делегации? Нет. Есть ли свобода выборов? Нет… Резолюции о возвращении 
оккупированных территорий Грузии и Украины не имплементированы», - подчеркнул 
Зингерис и добавил, что, по его мнению, ситуация дошла до «точки невозврата». 

Ранее Парламентская ассамблея Совета Европы подтвердила полномочия российской 
делегации, которые Украина пыталась оспорить. 

Напомним, 24 января, в Страсбурге открылась зимняя сессия Парламентской ассамблеи 
Совета Европы, которая продлится до 28 января. 

 

В ПАСЕ усомнились в легитимности выборов президента России в 2024 году [27-
01-2022]   Utro.news 

Парламентскую ассамблею Совета Европы (ПАСЕ) пытаются превратить в плацдарм для 
нападок на Россию и ее суверенитет, уже заведомо сомневаясь в легитимности выборов 
2024 года. На это указал член российской делегации в ПАСЕ, сенатор Александр Башкин. 

Ранее группа парламентариев внесла в ПАСЕ проект резолюции, речь в котором идет о 
проверке законности положений Конституции РФ, о международном признании результатов 
президентских выборов-2024. Там даже содержится предложение назначить человека, 
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который должен изучить ситуацию и дать рекомендации странам Совета Европы, считать 
процедуру выборов в России легитимной или нет. 

"Отдельные депутаты ПАСЕ пытаются загодя подготовить почву для информационных атак 
на электоральные процессы в России", прокомментировал ситуацию Александр Башкин. Он 
напомнил, что аналогичный сценарий уже пытались реализовать за рубежом для 
дискредитации результатов парламентских выборов в сентябре 2021 года, передает РИА 
"Новости". 

По мнению сенатора, подобные стремления иностранных деятелей "оценивать 
легитимность" избирательных процессов в РФ являются "грубой попыткой вмешаться во 
внутренние дела России", намерением навязать россиянам "чужую волю". В России считают 
подобное поведение неприемлемым, подчеркнул парламентарий. 

Ранее представитель Украины в ПАСЕ устроил публичные разборки с главой российской 
делегации. 

 

ПАСЕ полностью подтвердила полномочия делегации России [27-01-2022]   DELFI 
, DW 

Несмотря на ряд нарушений Россией прав человека и принципа верховенства права, ПАСЕ 
признала полномочия делегации Госдумы. В резолюции это объясняется необходимостью 
поддерживать диалог с Москвой. 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) выразила обеспокоенность рядом 
серьезных нарушений верховенства права и прав человека, имеющих место в Российской 
Федерации. Но, несмотря на это, решила подтвердить полномочия членов новой российской 
делегации без ограничений. 

Принимая это решение, ПАСЕ указала, что "ЕС, НАТО, ОБСЕ и Соединенные Штаты, прямо 
критикуя поведения российских властей, не прерывали своих отношений с Москвой для 
того, чтобы поддерживать диалог по безопасности в Европе". Об этом говорится в 
резолюции "Обжалование на существенных основаниях нератифицированных полномочий 
парламентской делегации Российской Федерации", принятой в среду, 26 января, в 
Страсбурге. В поддержку этого документа высказались 97 депутатов, 41 проголосовало 
против. 

Полномочия новой российской делегации были обжалованы при открытии сессионного 
заседания ПАСЕ в понедельник, 24 января, со ссылкой на нарушения Россией принципов 
устава Совета Европы (СЕ). В частности, статей, в которых говорится, что каждая страна-
член СЕ должна уважать принцип верховенства права и гарантировать соблюдение прав 
человека. 

В десяти пунктах резолюции относительно полномочий делегации Госдумы, которую 
подготовил от имени мониторингового комитета ПАСЕ итальянский депутат-социалист 
Пьеро Фассино, перечисляются факты ухудшения ситуации в России с соблюдением 
фундаментальных прав и свобод в России. Среди них ассамблея называет преследование 
политической оппозиции, независимых журналистов, общественных активистов и 
неправительственных организаций. 

Отдельно в документе упоминается закрытие правозащитного Центра "Мемориал", 
тюремное заключение оппозиционера Алексея Навального, несовершенное избирательное 
законодательство, в соответствии с которым в сентябре 2021 были проведены выборы в 
Госдуму. 
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Кроме этого, ПАСЕ "выразило сожаление", что Россия до сих пор не выполнила "требований 
и просьб" ряда резолюций ассамблеи, принятых "в контексте войны 2008 года между 
Российской Федерацией и Грузией", а также "военного вмешательства в Донбассе и 
аннексии Крыма Россией". ПАСЕ также выразила "глубокую обеспокоенность эскалацией 
напряженности, угрожающей безопасности в Европе, и по поводу наращивания военных 
сил вдоль границы с Украиной". 

Вывод: ратифицировать полномочия без ограничений 

После этого в резолюции говорится, что "хотя приведенные опасения и оправдывают вопрос 
относительно уважения РФ ее обязательств как страны-члена СЕ", однако ПАСЕ является 
"уникальной панъевропейской платформой для политического диалога". "Ассамблея может 
играть важную свою роль только в том случае, если Россия будет принимать полноправное 
участие в работе ее органов", — отмечается в документе. 

"Таким образом, ассамблея решает ратифицировать полномочия членов российской 
делегации", — таков окончательный вывод резолюции. Все предложенные поправки, 
направленные на то, чтобы полномочия российской делегации были ратифицированы даже 
с небольшими ограничениями (лишение ее членов избираться докладчиками ПАСЕ или 
входить в состав мониторинговых миссий), ассамблея не поддержала. 

 

Кисляк: полномочия делегации России в ПАСЕ утверждены в полном объёме [27-
01-2022]   Rambler , Parlamentskaya gazeta 

Полномочия российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) 
утверждены в полном объеме. Об этом сообщил первый заместитель председателя Комитета 
Совета Федерации по международным делам, глава сенаторской части российской 
делегации в ПАСЕ Сергей Кисляк, комментируя итоги пленарного заседания, на котором, в 
частности, обсуждался данный вопрос. 

В своём выступлении Кисляк отметил, что попытки группы оппонентов России лишать 
полномочий российскую делегацию уже стали традицией в ПАСЕ. 

«Это не украшает организацию и не содействует её работе», — сказал он. 

Он напомнил, что возможность полноценно работать в ПАСЕ — это не подарок российским 
парламентариям, не аванс, а уставное право. 

«Любые попытки навязать ПАСЕ иное мы рассматриваем не только как абсолютно 
неприемлемые, но и как разрушающие саму полезность Ассамблеи в качестве совместного 
механизма европейского взаимодействия по ключевым общеевропейским темам», — сказал 
он. 

Сенаторы приняли участие в мероприятии в режиме видеоконференции. 

 

В ПАСЕ раскрыли план Запада вмешаться в выборы президента России [27-01-
2022]   RIA Novosti  

Сенатор Башкин: Запад хочет использовать ПАСЕ для вмешательства в выборы президента 
России. 
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Запад использует площадку Парламентской Ассамблеи Совета Европы для вмешательства в 
президентские выборы в РФ в 2024 году, заявил член делегации РФ Александр Башкин. 

Ранее группа из 23 депутатов ПАСЕ внесла проект резолюции о проверке "легитимности и 
законности" выборов президента Российской Федерации в 2024 году. В тексте документа 
содержатся нападки на действующую Конституцию Российской Федерации. Авторы проекта 
резолюции также предлагают ПАСЕ назначить специального докладчика для изучения 
"легитимности и законности" положений Конституции РФ о выборах главы государства в 
контексте президентской кампании 2024 года и "международного признания" ее 
результатов. 

"Претенциозные оценки Конституции РФ со стороны парламентариев стран Запада и 
намерение оценивать "легитимность и законность" выборных процедур сами по себе 
являются грубой попыткой вмешаться во внутренние дела России и повлиять на 
функционирование ее политической системы", написал сенатор в телеграмм-канале 
комиссии СФ по защите госсуверенитета РФ. 

По его словам, авторы проекта резолюции не скрывают, что "их нападки нацелены на 
президентские выборы в России в 2024 году". "За счет этой инициативы отдельные 
депутаты ПАСЕ пытаются загодя подготовить почву для информационных атак на 
электоральные процессы в России", - заявил сенатор. 

Он также считает, что в документе не случайно ставится вопрос о "международном 
признании" президентских выборов 2024 года – подобная схема использовалась для 
попыток дискредитации результатов парламентских выборов в сентябре 2021 года. 

"Легитимность и законность выборов в России определяется внутренним законодательством 
нашей страны и ее гражданами. Наша страна не приемлет попыток вмешаться в свой 
электоральный суверенитет и навязать гражданам России чужую волю. Для этого 
продолжим совершенствовать механизмы защиты от иностранного вмешательства, в том 
числе и с учетом опыта парламентских выборов 2021 года", - подчеркнул Башкин. 

 

Ukrainian delegation intends to appeal against powers of Russian representatives in 
PACE in year - MP Kravchuk [27-01-2022]   Interfax-Ukraine  

The Permanent Delegation of Ukrainian Parliament to the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe (PACE) intends to re-initiate an appeal against the powers of the Russian delegation 
in January 2023, Deputy Member of the Permanent Delegation of the Ukrainian Parliament to 
PACE Yevhenia Kravchuk said. 

"We will continue to appeal the powers of the Russian delegation, but it will be in January next 
year, that is, in a year," Kravchuk told Interfax-Ukraine on Wednesday evening. 

She said that on January 26, some 97 PACE members supported the Russian delegation's 
confirmation, and 41 voted against the decision, a result higher than last year, therefore, 
"understanding that Russia does not share the values of the Council of Europe, so it should not 
have a place in the Assembly, is growing." 

"But this is still not enough. And so far there are more arguments that there should be a dialogue 
and the delegates should hear critical thoughts about Russia," the politician said. 

In addition, Kravchuk said that the Resolution voted in PACE also includes amendments from 
the Ukrainian delegation and representatives of the Baltic states, the main of which concerns 
Russia's recommendation to withdraw troops from the border with Ukraine immediately. 
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The Parliamentary Assembly of the Council of Europe has reportedly ratified the powers of the 
Russian delegation, which Ukraine has challenged. 

 

PACE votes to ratify credentials of Russian delegation [27-01-2022]   TASS 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe on Wednesday voted to ratify the 
credentials of the Russian delegation. 

There were 97 votes in favor of the resolution in the 142-member body. 

The resolution said the ratification will help a substantive dialogue. 

 

PACE ratifies powers of Russian delegation disputed by Ukraine [27-01-
2022]   Interfax-Ukraine  

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has ratified the powers of the 
Russian delegation, which were previously disputed by Ukraine, MP of the European Solidarity 
party Oleksiy Honcharenko has said. 

"The Parliamentary Assembly of the Council of Europe ratified the powers of the Russian 
delegation, which we disputed. Some 97 [voted] 'for' and some 41 'against.' On the positive 
side, we received more votes than a year ago. This means that the number of people who 
understand that Russia is an aggressor and it has no place in PACE, it is growing," Honcharenko 
said on the Telegram channel on Wednesday. 

 

PACE confirms Russian delegation's powers [27-01-2022]   Interfax 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe has confirmed the powers of the Russian 
delegation, PACE President Tiny Kox said at a session on Wednesday. 

The move was opposed on the first day of the session by Emanuelis Zingeris of Lithuania and 
Yevheniya Kravchuk of Ukraine. The Russian delegation's head, Duma deputy speaker Pyotr 
Tolstoy described this on Telegram as "Russo-phobic hysteria." "Being able to work properly in 
PACE is neither a gift nor advance, but our chartered right. We assumed no new obligations and 
are not going to," he said. 

Earlier he said that any infringement of rights of Russian members of the PACE would lead the 
delegation to quit the session. 

Leonid Slutsky, who chairs the Duma foreign affairs committee, said earlier that since Russia's 
return to PACE in 2019 this third attempt to dispute "our delegation's powers, the other two 
being in 2020 and 2021, has ended in a failure of the Russophobes in the Assembly and the 
triumph of common sense: all rights of the Russian parliamentarians have been reaffirmed in 
full." 

The winter session began on Monday. The Russian members attend virtually. 
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PACE Ratifies Powers Of Russian Delegation Challenged By Ukraine - MP 
Honcharenko [27-01-2022]   Ukrainian News 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) has ratified the powers of the 
Russian delegation challenged by Ukraine. 

Member of Parliament Oleksii Honcharenko (European Solidarity faction) announced this on his 
Telegram channel, the Ukrainian News Agency reports. 

"The Parliamentary Assembly of the Council of Europe ratified the powers of the Russian 
delegation, which we challenged. "For" - 97, "against" - 41," the MP wrote. 

According to him, it is positive that the Ukrainian delegation received more votes than a year 
ago. 

"And this means that the number of people who understand that Russia is an aggressor and has 
no place in PACE is increasing! We continue to fight! Thank you all for your support!" wrote 
Honcharenko. 

As Ukrainian News Agency reported, on January 24, Deputy Chairman of the Servant of the 
People faction in the Verkhovna Rada, Yevheniia Kravchuk, said that PACE intended to review 
the powers of the Russian delegation on January 26. 

The MP said that she filed an appeal on the grounds of the procedure, since the Russian 
parliament was formed on the basis of the results of the elections, including the votes of voters 
from the illegally occupied territory of Crimea. 

In order to challenge the authority of the delegation, according to the rules of PACE, the support 
of 30 parliamentarians from five countries was needed. 

 

Consiglio d'Europa: assemblea ratifica credenziali dei russi [27-01-2022]   ANSA 

Con 97 voti a favore, 41 contrari e 4 astensioni l'assemblea parlamentare del Consiglio 
d'Europa ha deciso di ratificare le credenziali della delegazione russa e di farla partecipare 
pienamente, senza alcuna restrizione ai propri lavori. L'assemblea si augura che questo possa 
condurre a un miglioramento nel rispetto dei diritti in Russia e che la delegazione collaborerà 
attivamente verso questo obiettivo. 

Nell'accettare i russi l'assemblea chiede a Mosca "di ritirare al più presto le sue truppe dalle 
frontiere ucraine e mettere fine all'aumento delle tensioni militari", ma anche di astenersi 
dall'approvare nuove leggi che possano ulteriormente restringere gli spazi d'azione della società 
civile, dei difensori dei diritti umani e dei giornalisti, oltre a cancellare la legge sugli agenti 
stranieri e altri testi simili. Chiede inoltre alle autorità russe di evitare atti che possano violare i 
diritti fondamentali dei cittadini e attuare le misure indicate nelle sentenze di condanna della 
Corte europea dei diritti umani, tra cui figura la liberazione di Alexei Navalny. 

Durante la discussione sul rapporto di Piero Fassino sulla questione delle credenziali dei russi, i 
membri della delegazione ucraina, con l'appoggio di parlamentari lituani e lettoni, hanno chiesto 
ripetutamente all'assemblea di non accettare i russi, o di farlo togliendo loro alcuni poteri. Ma la 
loro posizione è stata assolutamente minoritaria, come anche quella di levare dal rapporto di 
Fassino tutti i paragrafi che riconoscono che Mosca partecipa attivamente ai lavori del Consiglio 
d'Europa. Questo è il quarto anno che durante la prima sessione dell'assemblea parlamentare le 
credenziali dei russi vengono messe in discussione e poi accettate. 
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Совет Европы проверит (не)легитимность «обнуления» Путина [27-01-
2022]   Ekho Moskvy 

В Парламентскую ассамблею Совета Европы внесен проект резолюции о «проверке 
легитимности и законности — либо отсутствия таковых» в отношении обнуления сроков 
Владимира Путина перед выборами 2024 года — с последующими выводами для 
международного (не)признания их итогов. 

Документ внесен 23 депутатами ПАСЕ из 10 стран, в том числе Германии, Великобритании 
и Нидерландов. 

То, что конституционные поправки 2020 года — включая самую главную, «поправку 
Терешковой» — принимались с нарушениями законных процедур, неоднократно 
зафиксировано в международно-правовых документах. В первую очередь — в докладе 
Венецианской комиссии Совета Европы, опубликованном в марте 2021 года. В сентябре 
Европейский парламент принял резолюцию P9_TA(2021)0383 с признанием поправок 2020 
года «незаконными» и с осуждением «любых попыток президента Путина сохранить 
должность после окончания своего последнего президентского срока 7 мая 2024 года». В 
ноябре в Палату представителей Конгресса США был внесен проект межпартийной 
резолюции H.Res.806 о непризнании Путина легитимным президентом России начиная с 7 
мая 2024 года. 

Теперь эта проблема поднята и в ПАСЕ — как справедливо отметил вчера Петр Олегович 
Толстой, «старейшей европейской парламентской площадке», в которую Россия входит 
более четверти века. Согласно процедуре после внесения проекта резолюции будет 
принято решение о назначении специального докладчика Ассамблеи по этому вопросу. 

Долгое время Путин пытался делать вид, что соблюдает формальную букву закона, даже 
нарушая его дух (наверное, самый яркий пример — «президентство» местоблюстителя 
Дмитрия Медведева). С обнулением Конституции в 2020 году условности были 
окончательны отброшены. В случае незаконного продления своих полномочий после 7 мая 
2024 года Путин становится узурпатором уже не в политическом, а в чисто юридическом 
смысле — в одном списке с Александром Лукашенко, Николасом Мадуро, Блэзом Компаоре 
и прочими нелегитимными «обнуленцами». 

Не стоит удивляться, что реакция мирового сообщества оказалась соответствующей. Статус 
режима-изгоя с полной международной изоляцией прорисовывается все отчетливее. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации [27-01-2022]   Vedomosti 

Депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) большинством голосов 
ратифицировали полномочия российской делегации, проголосовав за соответствующую 
резолюцию, говорится в опубликованном документе. За принятие этого решения выступили 
97 депутатов из 142. 

В заявлении ПАСЕ говорится, что «ратификация полномочий российской делегации будет 
способствовать содержательному диалогу, ведущему к конкретным результатам». Ранее 
глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой предупредил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. 

По мнению постпреда РФ при Совете Европы Ивана Солтановского, попытки оспорить 
полномочия российской делегации предпринимаются по двум причинам — чтобы 



Revue de presse - Press Review 338 

 

 

максимально осложнить деятельность делегации и создать нужный информационный фон, 
представить сам факт оспаривания полномочий как некую «дипломатическую победу». 

Полномочия российской делегации пытались оспорить по инициативе парламентариев от 
Литвы и Украины. Их предложение было вынесено на голосование, поскольку набрало 
необходимую согласно регламенту поддержку. Это уже третья попытка оспорить 
полномочия делегации после возвращения России в ПАСЕ в 2019 г. Ранее попытки 
опротестовать полномочия российской делегации предпринимались в 2020 и 2021 гг., но 
они также не находили поддержки большинства членов ассамблеи. 

 

Слуцкий: ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации [27-01-
2022]   Rossiyskaya Gazeta 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию, подтвердив 
полномочия российской делегации. Об этом сообщил в своем Telegram-канале председатель 
комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий. 

"ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации", - написал парламентарий. 

Как уточняют информагентства, в поддержку резолюции высказались 97 депутатов, против 
- 41. 

Согласно резолюции, в ответ на ратификацию полномочий ПАСЕ ожидает конструктивного 
диалога от РФ. 

Полномочия России в ассамблее ранее попытались оспорить депутаты от Литвы и Украины. 

Ранее глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой предупредил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. 

 

В ПАСЕ подтвердили полномочия российской делегации [27-01-2022]   AiF 

В ассамблее отметили, что соответствующее решение поспособствует содержательному 
диалогу, который приведет к конкретным результатам.Депутаты Парламентской ассамблеи 
Совета Европы (ПАСЕ) ратифицировали полномочия российской делегации. Об этом 
сообщает ТАСС. 

В документе резолюции сказано, что за ратификацию полномочий проголосовало 97 
парламентариев из 142. В ПАСЕ отметили, что это решение поспособствует 
содержательному диалогу, ведущему к конкретным результатам. 

По словам французского депутата Жака Мэра, ежегодные попытки оспорить российские 
полномочия являются «печальной традицией, заслуживающей сожаления». Полномочия РФ 
должны сохраняться для подтверждения линии диалога, добавил парламентарий. 

При этом представитель украинской делегации Алексей Гончаренко на повышенных тонах 
призвал присутствующих не поддерживать резолюцию о ратификации полномочий. В 
результате председатель ассамблеи Тини Кокс лишил его права на выступления до конца 
дебатов. 
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Напомним, что участники зимней сессии ПАСЕ оспорили полномочия российской делегации. 
Так, протесты поступили от украинского депутата Евгении Кравчук и литовского 
парламентария Эмануэлиса Зингериса. 

Ранее сообщалось, что нидерландский сенатор Тини Кокс был избран председателем ПАСЕ 
на ближайший год. Его кандидатуру поддержали 164 депутата. 

 

Украина и ряд других стран используют ПАСЕ для мобилизации всего 
антироссийского - сенатор [27-01-2022]   TASS 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) используется делегациями Украины и ряда 
других стран как дополнительный инструмент в усилиях по мобилизации антироссийских 
настроений. Об этом заявил на дебатах по полномочиям российской делегации один из ее 
членов, первый зампред комитета Совета Федерации по международным делам Сергей 
Кисляк. 

"Возможность нормальной работы в организации, видимо, мало волнует авторов и 
сторонников затеи с оспариванием полномочий. Даже на фоне вопиюще антироссийски 
заряженных и многократно натянутых положений проекта резолюции мне бросилось в глаза 
их предложение вообще убрать из документа хоть какие-то упоминания роли ПАСЕ как 
формы для диалога и поиска общих точек зрения. Мне лично понятно, что их это не 
интересует. Для них, в первую очередь, особенно для коллег из Украины, ПАСЕ - лишь 
дополнительный инструмент в озлобленных усилиях по мобилизации всего 
антироссийского", - сказал сенатор. 

Он подчеркнул, что попытки группы оппонентов российской делегации в ПАСЕ лишать ее 
полномочий "уже стали традицией", которая "далеко не украшает организацию и точно не 
направлена на содействие работе организации". "Возможность полноценно работать в ПАСЕ 
- это не подарок нам, не аванс, но наше уставное право. Любые попытки навязать ПАСЕ 
иное мы рассматриваем не только как абсолютно неприемлемое, но и разрушающее саму 
полезность ассамблеи как совместного механизма европейского взаимодействия по темам, 
которыми она занимается", - сказал Кисляк. 

В свою очередь первый зампред комитета СФ по конституционному законодательству и 
госстроительству Ирина Рукавишникова отметила, что ощущается определенная усталость 
от того, что третий год подряд открытие сессии ПАСЕ начинается с одного и то же вопроса, 
инициированного представителями одних и тех же национальных делегаций. 

"Наши коллеги сознательно и целенаправленно пытаются использовать время сессионной 
работы ассамблеи для самопиара и распространения русофобских настроений, 
подбрасывая в повестку дня заведомо клеветническую тематику. Инициаторы пытаются 
увести фокус внимания от действительно важных общеевропейских проблем, таких как 
дискриминация населения Украины по языковому признаку, героизация нацистов и 
организаторов Холокоста, невыполнение Украиной международных договоренностей по 
урегулированию конфликта на Донбассе", - сказала она. 

Еще один член делегации, сенатор Александр Башкин в своем выступлении отметил, что 
единственным инструментом нормального диалога является полноценная работа 
национальных делегаций. "Именно диалога, а не угроз, призывов вооружаться и 
требований продаж оружия, что сегодня продемонстрировал коллега из Украины. 
Регулярные требования исключить Россию из работы в ПАСЕ российские граждане 
расценивают как стремление исключить их из общеевропейских процессов, включая доступ 
к правочеловеческим и демократическим инструментам. Поскольку такая работа не может 
быть фрагментирована - она или есть целиком, или ее целиком нет - мы не представляем 
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себе работу российской делегации в ПАСЕ с ограниченными возможностями или 
полномочиями", - сказал он. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации [27-01-2022]   RIA Novosti  

ПАСЕ большинством голосом приняла резолюцию, ратифицирующую права российской 
делегации. 

В поддержку документа высказались 97 депутатов, против — 41. 

В первый день зимней сессии парламентарии от Литвы и Украины оспорили полномочия 
российской делегации. Это предложение поставили на голосование, и оно набрало 
необходимую, согласно регламенту, поддержку. После этого вопрос вынесли на обсуждение 
комиссии по регламенту и комиссии по мониторингу. Последняя рекомендовала 
ратифицировать полномочия российских парламентариев. 

"В ответ на ратификацию полномочий российской делегации Ассамблея ожидает 
конструктивного диалога, который приведет к конкретным результатам. Она предлагает 
комиссии по мониторингу продолжить диалог с властями России и представить отчет о 
выполнении обязательств Российской Федерацией не позднее конца 2022 года", — 
отмечается в документе. 

ПАСЕ призвала Москву выполнять рекомендации, содержащиеся в принятых ей ранее 
резолюциях, и в частности отменить модифицированный закон об иностранных агентах, 
отменить закон, касающийся нежелательных организаций, а также внести поправки в закон 
об экстремизме, чтобы привести его в соответствие со стандартами Совета Европы.В 
документе упоминаются требования резолюции об освобождении Алексея Навального, а 
также о необходимости "пролить свет на убийство Бориса Немцова". Кроме того, 
парламентарии просят Россию "в кратчайшие сроки отозвать свои воинские контингенты с 
украинской границы". 

В резолюции также говорится, что "в целом Российская Федерация является активным 
членом Совета Европы и активно участвует в его многочисленных мероприятиях". 

Ранее попытки опротестовать полномочия российской делегации предпринимались в 2020 
и 2021 годах, но они также не находили поддержки большинства членов ассамблеи. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации - резолюция [27-01-
2022]   RIA Novosti  

ПАСЕ большинством голосом приняла резолюцию, ратифицировав права российской 
делегации. 

В поддержку резолюции высказались 97 депутатов, против - 41. 

В первый день зимней сессии ПАСЕ депутаты от Литвы и Украины оспорили полномочия 
российской делегации. Это предложение было поставлено на голосование и набрало 
необходимую согласно регламенту поддержку. После этого вопрос о полномочиях 
российской делегации был вынесен на обсуждение комиссии по регламенту и комиссии по 
мониторингу. Последняя рекомендовала ратифицировать полномочия российских 
парламентариев. 
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"Ассамблея решила ратифицировать права российской делегации. В ответ на ратификацию 
полномочий российской делегацией Ассамблея ожидает конструктивного диалога, который 
приведет к конкретным результатам. Она предлагает комиссии по мониторингу продолжить 
диалог с властями РФ и представить отчет о выполнении обязательств Российской 
Федерацией не позднее конца 2022 года", - отмечается в документе. 

Ранее попытки опротестовать полномочия российской делегации предпринимались в 2020 
и 2021 годах, но они также не находили поддержки большинства членов ассамблеи. Вместе 
с тем ПАСЕ призывает российские власти выполнять рекомендации, содержащиеся в 
принятых ранее ей резолюциях, и в частности отменить модифицированный закон об 
иностранных агентах, отменить закон, касающийся нежелательных организаций, а также о 
внести поправки в закон об экстремизме, чтобы привести его в соответствие со стандартами 
Совета Европы. 

Кроме того, ассамблея призывает РФ "не принимать новые законы, вводящие 
дополнительные ограничения для гражданского общества, правозащитников и 
журналистов", "воздерживаться от любого нарушения основных свобод и прав человека, в 
частности свободы слова, собраний и ассоциаций", "внедрить решения Европейского суда 
по правам человека в российскую правовую систему и исполнять их". Также в документе 
звучит призыв выполнять требования резолюции об освобождении Алексея Навального, а 
также резолюции, в которой говорится о необходимости "пролить свет на убийство Бориса 
Немцова". 

Также парламентарии в резолюции просят Россию "в кратчайшие сроки отозвать свои 
воинские контингенты с украинской границы". В резолюции также говорится, что "в целом 
Российская Федерация является активным членом Совета Европы и активно участвует в его 
многочисленных мероприятиях". 

Симоновский суд Москвы 2 февраля постановил отменить Навальному условный срок по 
делу компании "Ив Роше" и заменить его на 3,5 года колонии общего режима. На этом 
настаивала ФСИН – по данным ведомства, он неоднократно нарушал условия 
испытательного срока и до задержания был объявлен в розыск. Впоследствии Мосгорсуд 
утвердил это решение. 

 

ПАСЕ ратифицировала оспариваемые Украиной полномочия российской 
делегации, - депутат Рады Гончаренко ("Евросолидарность") [27-01-
2022]   Ukrainian News 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) ратифицировала оспариваемые Украиной 
полномочия российской делегации. 

Об этом депутат Верховной Рады от фракции "Европейская солидарность" Алексей 
Гончаренко написал в своем Telegram-канале, передают Українськi Новини. 

"Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия российской 
делегации, которые мы оспаривали. "За" - 97, "против" - 41", - написал депутат. 

По его словам, позитивным является то, что украинская делегация получила получила 
больше голосов, чем год назад. 

"А это значит, что количество людей, которые понимают, что Россия - это агрессор и ей не 
место в ПАСЕ, увеличивается! Продолжаем бороться! Спасибо всем за поддержку!" - 
написал Гончаренко. 
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Как сообщали Українськi Новини, 24 января заместитель председателя фракции "Слуга 
народа" в Верховной Раде Евгения Кравчук заявила, что ПАСЕ намерена пересмотреть 
полномочия российской делегации 26 января. 

Депутат сообщила, что она выступила с обжалованием по основаниям процедуры, 
поскольку российский парламент сформирован по результатам выборов, включающих 
голоса избирателей с незаконно оккупированной территории Крыма. 

Для того, чтобы оспорить полномочия делегации, согласно правилам ПАСЕ, необходима 
была поддержка 30 парламентариев из пяти стран. 

 

ПАСЕ ратифицировала полномочия российской делегации, которые оспаривала 
Украина [27-01-2022]   Ukrinform 

Парламентская ассамблея Совета Европы на зимней сессии ратифицировала полномочия 
российской делегации, оспариваемые Украиной и рядом других государств. 

Такое решение поддержали 97 депутатов, против проголосовали 41, сообщает 
корреспондент Укринформа. 

Отвечая на упрек представителей российской делегации о том, что они устали от 
обжалования их полномочий в начале каждого года, глава делегации Украины в ПАСЕ 
Мария Мезенцева заявила: "Российский коллега говорит, что третий год мы отрицаем их 
полномочия, и это утомительно. Но мы, граждане Украины, Грузии, Модовы уже устали от 
вторжения Российской Федерации. Мы огорчены и оплакиваем смерть 30 тысяч людей, 
которых уже ничто не вернет и которые уже не смогут видеть своих детей, не могут 
общаться, голосовать, участвовать в жизни общества". 

Она напомнила о российской военной угрозе вблизи восточной границы Украины и 
раскритиковала позицию поддержки ратификации полномочий. 

"70 лет тому назад эта организация была создана не для того, чтобы обсуждать войну, а 
для того, чтобы после Второй мировой войны царил мир… Мы устали, но мы не прекратим 
наши усилия, мы будем продолжать противостояние", - заявила Мезенцева и напомнила о 
нарушении Россией прав человека и призвала проголосовать против ратификации 
полномочий России в ПАСЕ. 

При обсуждении поправок в документ о ратификации полномочий российской делегации в 
ПАСЕ почти все поправки, внесенные украинской делегацией, были отклонены. 

Как сообщал Укринформ, в Страсбурге 24 января начала работу зимняя сессия 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, которая продлится до 28 января. 

Украинская делегация в Парламентской ассамблее Совета Европы 25 января добилась 
прекращения полномочий депутата Государственной думы Российской Федерации Петра 
Толстого в качестве вице-президента ассамблеи. 
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Украинская делегация в ПАСЕ призвала СЕ действовать более решительно против 
РФ [27-01-2022]   Ukrinform 

Украинская делегация в ПАСЕ призвала Совет Европы действовать более решительно 
против действий России, чтобы не допустить начала военной агрессии против Украины и 
раскритиковала ратификацию полномочий российской делегации в ПАСЕ, против которой 
выступала в ходе сессионного обсуждения. 

Об этом сообщает собкор Укрифнорма. 

"Нужно действовать. Украина имеет силы, будет бороться и победит с вами или без. Но с 
вашей помощью мы сделаем это быстрее. Не будет войны в Украине, если агрессор (РФ – 
ред.) увидит, что вы готовы бороться. Вы можете это сделать в этой Ассамблее, не 
ратифицировав полномочия России… Я призываю вас поддержать Украину, ваши 
собственные страны, не допустить возможности большой войны, остановить агрессора 
сейчас, потому что он понимает только силу", - сказал член украинской парламентской 
делегации, вице-президент Комитета по миграции, беженцам ПАСЕ Алексей Гончаренко. 

Парламентарий отметил недостаточно решительные позиции и действия Совета Европы как 
защитника демократии и прав человека. 

"В докладе все правильно изложено, кроме заключительной части. В основной части 
говорится, что Россия все нарушила, а в заключительной - давайте не будем ее за это 
наказывать. В это невозможно поверить. В 2005 году Путин сказал, что величайшей 
геополитической катастрофой 20-го века был крах СССР. Сейчас он пытается восстановить 
Советский Союз. Казахстан, Беларусь, Грузия, Молдова, оккупированные территории 
Украины. Чего вы еще ждете?" - сказал в своем выступлении Гончаренко, призывая 
депутатов ПАСЕ не ратифицировать полномочия российской делегации. 

Парламентарий призвал предпринимать конкретные шаги в противодействии России, 
отметив, что выражения беспокойства уже недостаточно. 

Как сообщал Укринформ, Парламентская Ассамблея Совета Европы на зимней сессии 
ратифицировала полномочия российской делегации, несмотря на обжалование Украины и 
ряда других стран. 

 

ПАСЕ ратифицировала полномочия российской делегации [27-01-2022]   UNIAN 

Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия российской 
делегации. 

Об этом написал депутат Верховной Рады, член украинской делегации в Парламентской 
ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) Алексей Гончаренко в своем Telegram-канале. 

«Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия российской 
делегации, которые мы оспаривали. ”За” - 97, ”против” – 41», - отметил Гончаренко. 

При этом он добавил: «Из позитивного - мы получили больше голосов, чем год назад. А это 
значит, что количество людей, которые понимают, что Россия - это агрессор и ей не место 
в ПАСЕ, увеличивается». 
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Как сообщал УНИАН, 24 января в Парламентской ассамблее Совета Европы была начата 
процедура обжалования полномочий делегации депутатов Государственной думы 
Российской Федерации. 

Соответствующее предложение литовского депутата Эмануэлиса Зингериса получило 
достаточное количество голосов во время открытия зимней сессии Ассамблеи в Страсбурге. 

Зингерис заявил, что хочет обжаловать полномочия российской делегации на правовых 
основаниях, поскольку предыдущие парламентские выборы в России, которые состоялись 
в сентябре 2021 года, по его словам, ”не были свободными и справедливыми”, и поэтому, 
по мнению литовского депутата, ”российская делегация не является легитимной”. Также он 
сказал, что российская делегация не выполняет резолюции, которые ранее принимались 
ПАСЕ и касались оккупации украинских и грузинских территорий. Также он заявил, что 
недавно в России ликвидировали признанную международным сообществом 
международную организацию «Мемориал», а российское правительство отравило и 
заключило в тюрьму оппозиционного критика Алексея Навального. 

Дебаты по этому вопросу были назначены на 26 января. 

Также член Постоянной делегации Верховной Рады Украины, народный депутат от фракции 
”Слуга народа” Евгения Кравчук тоже выступила с оспариванием полномочий российской 
делегации на основе процедурных оснований. 

Она заявила, что в России избрание депутатов по спискам политических партий на 
общенациональных выборах в Государственную думу включает голоса с незаконно 
оккупированной и аннексированной территории Крыма. 

Обжалование Кравчук тоже получило необходимое количество голосов. 

 

Толстой: делегация в ПАСЕ столкнулась с нарастающей русофобией, диалог без 
РФ невозможен [27-01-2022]   RIA Novosti  

Российская делегация в ПАСЕ в ходе январской сессии столкнулась с нарастающей 
русофобией, заявлениями, подготовленными на основе сообщений из СМИ, ложью и 
попытками вмешательства во внутренние дела, но без РФ диалог на площадке невозможен, 
заявил глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой. 

"Сегодняшние ораторы, предъявляющие определенные претензии к России, но 
выступающие за то, чтобы российская делегация продолжила работу в ПАСЕ, правы в 
одном: ассамблея – это площадка для дискуссии, но без нашей страны диалог невозможен", 
- написал политик в Telegram-канале. 

Однако, как подчеркнул парламентарий, в январе делегация столкнулась с русофобскими 
настроениями и попытками вмешаться во внутренние дела. 

"Мы столкнулись с нарастающей русофобией; докладами, подготовленными без посещения 
соответствующих территорий и лишь на основании сообщений в СМИ и кляуз от 
неправительственных организаций; откровенной ложью и неприкрытыми попытками 
вмешательства во внутренние дела России", - добавил он. 

Как заключил Толстой, делегация продолжит работать в интересах граждан России "с теми 
парламентариями Совета Европы, которые сегодня проголосовали за подтверждение 
полномочий российской делегации". 
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ПАСЕ признала полномочия российской делегации. Их оспаривала Украина [27-
01-2022]   RBC-Ukraine  

Парламентская ассамблея Совета Европы подтвердила полномочия российской делегации. 
Украинская делегация пыталась их оспорить. 

Об этом сообщает РБК-Украина со ссылкой на Telegram члена украинской делегации 
Алексея Гончаренко. 

"Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия российской 
делегации, которые мы оспаривали. "За" - 97, "против" - 41", - отметил нардеп. 

Напомним, на этой неделе во время открытия зимней сессии ПАСЕ украинская делегация и 
страны неформальной группы Baltic plus (Латвия, Литва, Эстония, Грузия и Польша) 
оспорили полномочия России в ПАСЕ. Окончательное голосование должно было пройти 
сегодня, 26 января. 

Также сообщалось, что новым главой ПАСЕ избрали нидерландского сенатора Тини Кокса, 
который ранее последовательно поддерживал возвращение полномочий для российской 
делегации и выступал за ее участие в сессиях ПАСЕ. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия делегации РФ, которые обжаловала Украину [27-
01-2022]   Ukrainskaya Pravda , Evropeiskaya Pravda 

Парламентская Ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) подтвердила полномочия российской 
делегации, которые обжаловала украинская делегация. 

Об этом сообщил член украинской делегации, депутат "Европейской солидарности" Алексей 
Гончаренко, пишет "Европейская правда". 

"За" подтверждение проголосовали 97 делегатов, "против" – 41. 

"С положительного – мы получили больше голосов, чем год назад. А это значит, что 
количество людей, понимающих, что Россия – это агрессор и ей не место в ПАСЕ, 
увеличивается!", - отметил Гончаренко в Facebook. 

Ранее сообщалось, что президентом Парламентской ассамблеи Совета Европы 25 января 
был избран пророссийский представитель от Нидерландов Тини Кокс. 

В то же время заместитель председателя Госдумы РФ и руководитель российской делегации 
в Парламентской ассамблее Совета Европы Петр Толстой проиграл голосование за пост 
вице-президента ассамблеи. 

 

Постпред РФ при СЕ: подтверждение полномочий делегации РФ в ПАСЕ было 
ожидаемым [27-01-2022]   TASS 

Очередная попытка оспорить полномочия российской делегации в Парламентской 
ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) ожидаемо провалилась, Россия и впредь рассчитывает на 
благоразумие большинства участников этой организации. Такое мнение высказал в беседе 
с корр. ТАСС постоянный представитель России при Совете Европы Иван Солтановский. 
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"Подтверждение наших полномочий - вполне ожидаемый результат затеянных русофобами 
дискуссий на эту тему, - сказал он. - Констатируем, что наша уверенность в благоразумии 
большинства членов парламентской ассамблеи оправдалась. Рассчитываем, что и впредь 
деструктивные инициативы здравомыслящей частью ассамблеи будут пресекаться". 

Он отметил, что это уже третья подобная попытка с момента возвращения российской 
делегации в ассамблею в 2019 году. По мнению дипломата, ряд депутатов, особенно из 
национальных делегаций группы "Балтик плюс" (Украина, Литва, Латвия, Эстония и 
Грузия), используют процедуры ПАСЕ "для достижения весьма неблаговидных целей": с 
одной стороны, максимально осложнить деятельность российской делегации в ПАСЕ, с 
другой - создать нужный информационный фон, представить сам факт оспаривания 
полномочий как некую дипломатическую победу. Солтановский назвал подобную тактику 
"примитивной и деструктивной". 

"Они просто отказываются понимать, что Совет Европы создавался для развития 
международного сотрудничества, а не для сведения счетов посредством злоупотребления 
процедурными правами", - посетовал российский постпред. 

Ранее депутаты ПАСЕ большинством голосов ратифицировали в среду полномочия 
российской делегации, проголосовав за соответствующую резолюцию. Дебаты были 
организованы после того, как в понедельник депутаты из Украины и Литвы на открытии 
зимней сессии ПАСЕ в Страсбурге выступили против ратификации полномочий российской 
делегации, подав два протеста. 

 

«Мы остаёмся!»: Бутина о попытке оспорить полномочия России в ПАСЕ [27-01-
2022]   News.ru 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) подтвердила полномочия российской 
делегации. Об этом говорится в опубликованном тексте резолюции, информацию в своём 
Telegram-канале распространила член комитета Госдумы по международным делам  Мария 
Бутина. 

Ассамблея решила ратифицировать права российской делегации, говорится в тексте 
принятой резолюции. В поддержку документа выступили 97 депутатов, против — 41, в том 
числе представители Великобритании, Литвы, Латвии, Украины и Франции. 

Итак, была попытка оспорить полномочия российской делегации в ПАСЕ. И провалилась. 
Не дождётесь, — написала Бутина. 

При этом в тексте резолюции говорится, что в ответ на ратификацию полномочий 
российской делегацией Ассамблея ожидает конструктивного диалога, который приведёт к 
конкретным результатам. 

[ПАСЕ] предлагает комиссии по мониторингу продолжить диалог с властями РФ и 
представить отчёт о выполнении обязательств Российской Федерацией не позднее конца 
2022 года, — указано в публикации. 

Ранее комиссия ПАСЕ по мониторингу рекомендовала ратифицировать полномочия 
российской делегации. Отмечается, что зимняя сессия ассамблеи началась в Страсбурге в 
понедельник, 24 января, и продлится до 28 января. 
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ПАСЕ ратифицировала полномочия российской делегации [27-01-2022]   Den  

Парламентская Ассамблея Совета Европы на зимней сессии ратифицировала полномочия 
российской делегации, несмотря на обжалование Украины и ряда других стран. 

Ратификацию поддержали 97 депутатов, против проголосовали 41, сообщает Укринформ. 

«Российский коллега говорит, что третий год мы отрицаем их полномочия и это 
утомительно. Но мы, граждане Украины, Грузии, Молдовы уже устали от вторжения 
Российской Федерации, мы скорбим и оплакиваем смерть 30 тысяч людей, которых уже 
ничто не вернет и которые уже не могут видеть своих детей, не могут общаться, голосовать, 
участвовать в жизни. общества», - сказала Глава делегации Украины в ПАСЕ Мария 
Мезенцева в выступлении против ратификации полномочий российской делегации в ПАСЕ. 

Глава делегации Украины в ПАСЕ напомнила о количестве раненых и российской военной 
угрозе у восточной границы Украины и раскритиковала позицию поддержки ратификации 
полномочий. 

«Я уже устала от того, что в стенах ПАСЕ мы не можем быть настоящей единственной силой, 
которая защищает права человека истинно… Я устала от того, что мы тратим столько 
времени на обсуждение и ратификацию резолюций, принимаемых с 2014 года, не только 
об Украине, но и о Беларуси, Афганистане, Балтийских странах. 70 лет назад эта 
организация была создана не для того, чтобы обсуждать войну, а для того, чтобы после 
Второй мировой войны царил мир… Мы устали, но мы не прекратим наши усилия, мы будем 
продолжать противостояние», - сказала Мезенцева, отвечая на упрек. представителей 
российской делегации о том, что они устали, что ее полномочия обжалуются в начале 
каждого года. 

Политик отметила нарушение Россией прав человека и призвала проголосовать против 
ратификации полномочий России в ПАСЕ. 

В ходе обсуждения поправок в резолюцию почти все поправки, внесенные украинской 
делегацией, были отклонены. 

 

ПАСЕ признала полномочия делегации РФ [27-01-2022]   Telegraf.by 

Возвращение полномочий российской делегации поддержали 97 депутатов ПАСЕ, в свою 
очередь 41 - высказался против. 

Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия российской 
делегации. За соответствующую резолюцию проголосовали 97 депутатов, 41 — против, 
сообщает ТАСС в среду, 26 января. 

«Ассамблея приняла решение ратифицировать полномочия членов российской делегации», 
— гласит резолюция. 

В ПАСЕ ожидают, что «ратификация полномочий российской делегации будет 
способствовать содержательному диалогу, ведущему к конкретным результатам». 

Напомним, что ранее Украина оспорила полномочия делегации РФ в ПАСЕ. Предложение 
Украины оспорить полномочия российской делегации поддержали Латвия, Литва, Эстония, 
Грузия и Польша. 
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Также сообщалось, что представителя РФ не избрали вице-президентом ПАСЕ. В украинской 
делегации рассказали, что смогли при помощи латвийского коллеги сорвать назначение 
Толстого. 

 

Депутаты ПАСЕ возвратили полномочия российской делегации [27-01-
2022]   Kasparov.ru 

Депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) проголосовали за ратификацию 
полномочий российской делегации в ассамблее, следует из трансляции заседания. 

97 депутатов выступили за ратификацию, 41 — против, четверо воздержались. 

"Сегодняшние ораторы, предъявляющие определенные претензии к России, но 
выступающие за то, чтобы российская делегация продолжила работу в ПАСЕ, правы в 
одном: ассамблея — это площадка для дискуссии, но без нашей страны диалог 
невозможен", — написал в своем Telegram-канале глава российской делегации Петр 
Толстой после ратификации полномочий. 

24 января полномочия российской делегации были опротестованы депутатом от Литвы 
Эмануэлисом Зингерисом и от Украины Евгением Кравчуком. Предложение было отправлено 
на рассмотрение в комитет по мониторингу и комитет по регламенту. Комитет по 
мониторингу вынес рекомендацию о ратификации полномочий. 

 

ПАСЕ проверит законность обнуления президентских сроков Владимира 
Путина [27-01-2022]   Obshchaya gazeta 

Делегаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) внесли на рассмотрение проект 
резолюции с предложением проверить легитимность обнуления президентских сроков 
Владимира Путина после изменения Конституции 

ПАСЕ проверит законность обнуления президентских сроков Владимира Путина 

Делегаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) внесли на рассмотрение проект 
резолюции с предложением проверить легитимность обнуления президентских сроков 
Владимира Путина после изменения Конституции и его возможного нахождения у власти 
после 2024 года. 

Член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко рассказал, что данную резолюцию 
подписали 23 делегата из Украины, Латвии, Литвы, Эстонии, Азербайджана, 
Великобритании, Ирландии, Германии и Румынии, сообщает «Дождь» (издание признано 
иностранным агентом).  

Российский политик Владимир Кара-Мурза отметил, что авторы этой резолюции ссылаются 
на решение Венецианской комиссии Совета Европы, которая ранее пришла к выводу, что 
поправки в Конституцию РФ, обнуляющие президентские сроки Владимира Путина, были 
приняты с нарушением. 
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Российскую делегацию в ПАСЕ хотят лишить полномочий. К чему это приведёт? 
Мнения депутатов из Москвы и Киева [26-01-2022]   TV Rain 

Video 

В Парламентской Ассамблее Совета Европы началась зимняя сессия. Россия по-прежнему 
остается членом Совета Европы — это последняя серьезная площадка, где представители 
Москвы высказываются, пользуются определенным влиянием, где получают возможность 
общения с тем миром, поэтому пока не выходят. Хотя Петр Толстой, например, считает, что 
давно пора. Ведь членство в СЕ обязывает следовать решениям ЕСПЧ, а это неприятно. В 
рядах европейских — особенно восточноевропейских — политиков тоже популярно мнение 
о том, что Россию необходимо исключить по крайней мере из Парламентской Ассамблеи. В 
понедельник, 24 января, в первый же день зимней сессии, депутаты от Литвы и Украины 
опротестовали полномочия Российской Федерации в ПАСЕ. Обсудили это с членом 
делегации от Киева депутатом Рады Алексеем Гончаренко и депутатом Государственной 
думы Евгением Поповым. 

 

PACE Monitoring Committee Recommends Rejecting Challenge to Russian 
Credentials [26-01-2022]   Sputnik 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE)'s Monitoring Committee has 
recommended rejecting a challenge to the Russian delegation's credentials by Lithuania and 
Ukraine. 

"The Parliamentary Assembly constitutes the unique pan-European parliamentary platform for 
political dialogue with the participation of all European countries. It therefore proposes that the 
Assembly ratify the credentials of the delegation of the Russian Federation," the committee said 
in a report. 

PACE's Rules Committee has also rejected the challenge made on procedural grounds. A second 
challenge on substantive grounds will be debated on Wednesday at 3.30 p.m (14:30 GMT), with 
a vote around 5:30 p.m. 

 

Комиссия рекомендовала ПАСЕ ратифицировать полномочия делегации РФ [26-
01-2022]   IA Regnum 

Комиссия Парламентской ассамблеи Совета Европы по мониторингу рекомендовала 
ратифицировать полномочия российской делегации. Как передает корреспондент ИА 
REGNUM 26 января, об этом сообщил председатель ПАСЕ Тини Кокс. 

Участники зимней сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) от Прибалтики 
и Украины оспорили полномочия российской делегации в организации. 

Решение по полномочиям делегации РФ должно быть принято ПАСЕ в среду, 26 января. 
Ранее вице-спикер Госдумы Пётр Толстой ("Единая Россия") выразил надежду на здравый 
смысл европейских коллег, которые не пойдут на поводу у провокаторов. 

 

https://tvrain.ru/teleshow/kotrikadze_inostrannyh_del/rossijskuju_delegatsiju_v_pase_hotjat_lishit_polnomochij-546497/
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Комиссия ПАСЕ по мониторингу рекомендует признать полномочия делегации РФ 
- спикер [26-01-2022]   TASS 

Комиссия Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) по мониторингу рекомендовала 
признать полномочия российской делегации. Об этом сообщил в среду председатель ПАСЕ 
Тини Кокс на открытии очередного пленарного заседания. 

"Комитет делает заключение, что полномочия парламентской делегации Российской 
Федерации должны быть ратифицированы", - сказал он, отметив, что теперь ассамблея 
должна принять решение по данному вопросу на своем заседании до конца дня. 

В понедельник группа депутатов в ходе зимней сессии ПАСЕ по инициативе парламентариев 
от Литвы и Украины предложила не признавать полномочия российской делегации в 
организации. В процессе утверждения повестки было решено подготовить соответствующий 
доклад и обсудить его во второй половине дня в среду перед дебатами по резолюции об 
отравлении блогера Алексея Навального. Украинский депутат Алексей Гончаренко 
призывал провести голосование по полномочиям делегации РФ после дебатов о Навальном, 
которые планировались до конца рабочего дня, однако большинство участников заседания 
отклонило данное предложение. 

Глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой заявил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. В то же время он выразил надежду на "здравый смысл европейских 
коллег", а также на то, что они "не пойдут на поводу у провокаторов". В свою очередь глава 
комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий отметил, что после 
возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это уже третья попытка оспорить полномочия ее 
парламентской делегации. 

 

ПАСЕ в среду проголосует по вопросу о полномочиях российской делегации [26-
01-2022]   RIA Novosti  

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) на заседании в среду проведет 
голосование по вопросу о полномочиях российской делегации. 

В понедельник на начавшейся в Страсбурге зимней сессии ассамблеи депутаты от Литвы и 
Украины Эмануэлис Зингерис и Евгения Кравчук опротестовали полномочия России в ПАСЕ. 
Это предложение было поставлено на голосование и набрало необходимую согласно 
регламенту поддержку. После этого вопрос о полномочиях российской делегации был 
вынесен на обсуждение комиссии по регламенту и комиссии по мониторингу, которые 
должны подготовить доклады. 

В среду ПАСЕ предстоит провести голосование, выбрав из трех вариантов: ратифицировать 
полномочия делегации РФ, не ратифицировать их, ратифицировать полномочия, при этом 
лишив российских парламентариев "ряда прав на участие или представительство в 
деятельности ассамблеи и ее органов". До момента голосования ПАСЕ полномочия 
российской делегации сохраняются в полном объеме, однако парламентарии РФ не имеют 
права голосовать по вопросу, касающемуся их прав. 

Делегация России участвует в сессии ПАСЕ в дистанционном формате. Руководитель 
российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой заявил, что любое ущемление в 
правах парламентариев из России в ПАСЕ приведет к тому, что делегация покинет сессию. 

Как отметил постпред РФ при Совете Европы Иван Солтановский, попытки оспорить 
полномочия российской делегации после ее возвращения к полноформатному участию в 
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работе ПАСЕ осуществляются каждый год и уже стали рутинными. В 2020 и 2021 годах эти 
инициативы не нашли поддержки большинства членов ассамблеи. Солтановский выразил 
надежду, что "и в этот раз здравый смысл возобладает". 

До 2019 года отношения Москвы и Страсбурга находились в кризисе. Делегацию России в 
ПАСЕ в апреле 2014 года лишили права голоса из-за событий на Украине и воссоединения 
с Крымом. В 2015 году ПАСЕ дважды рассматривала вопрос о восстановлении полномочий 
российской делегации, но тогда санкции только ужесточались. В ответ Москва отказалась 
работать на таких условиях, а в 2016-2018 годах не стала направлять заявку на 
подтверждение своих полномочий из-за сохраняющихся в Страсбурге антироссийских 
настроений и перестала платить свой взнос в бюджет Совета Европы. В июне 2019 года 
ПАСЕ восстановила права делегации, и российские парламентарии вернулись к 
полноформатной работе в Ассамблее. 

 

Делегация Киева в ПАСЕ пригласит иностранных коллег на Донбасс и 
админграницу с Крымом [26-01-2022]   RIA Novosti  

Украинская делегация Киева в Парламентской ассамблее совета Европы пригласит 
иностранных коллег на Донбасс и админграницу с Крымом, чтобы убедить партнеров из 
Германии и других относительно необходимости поставки оружия Украине, сообщила 
руководитель постоянной делегации Верховной рады Украины в ПАСЕ Мария Мезенцева. 

Ранее глава МИД Украины Дмитрий Кулеба заявил, что недавние высказывания Германии о 
невозможности передачи Украине оборонного оружия, бесперспективности возвращения 
Крыма и колебания по отключению РФ от SWIFT не соответствуют уровню отношений между 
странами. Министерство иностранных дел Украины вызвало посла ФРГ Анку Фельдгузен и 
выразило глубокое разочарование из-за позиции немецкого правительства касательно 
непредоставления оборонного вооружения Киеву. 

"Мы планируем совершить совместную поездку не только для немецких, но и в целом для 
делегатов Западной Европы на Донбасс и, возможно, на КПВВ с Крымом. Для того, чтобы 
они убедились в реальной угрозе, о которой они сейчас читают в медиа, и ситуацию по тем 
резолюциям, по которым они голосуют, увидели воочию. Пообщались с журналистами на 
месте, с общественными активистами, с переселенцами, которых у нас почти 2 миллиона", 
- цитирует Мезенцеву сайт телеканала "Дом". 

Таким образом руководитель украинской делегации в ПАСЕ надеется, среди прочего, 
довести позицию Украины до представителей Германии. 

"Я прямо говорю немецким коллегам, что мы не удовлетворены позицией, которую 
высказывают отдельные представители либо военной сферы, либо политической. Знаю, что 
МИД (Германии - ред.) опроверг все эти обращения, но хочу отметить, что Германия 
остается движущей силой, и здесь нужно использовать все наши рычаги дипломатии, ведь 
Германия, к сожалению, блокировала получение оружия для Украины в рамках партнерства 
с НАТО", - отметила Мезенцева. 

 

Кто в ПАСЕ поддержал инициативу Киева проверить легитимность Путина [26-01-
2022]   Racurs.ua 

Инициативу делегации Украины по поводу проверки легитимности президента страны-
агрессора РФ Владимира Путина в Парламентской ассамблее Совета Европы поддержали не 
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только литовцы, украинцы и азербайджанцы. Документ подписали также немцы, британцы, 
румыны, ирландцы, латвийцы. 

Только что вместе с главой литовской делегации Эмануэлисом Зингерисом подали этот 
документ в Секретариат ПАСЕ. Нас поддержали депутаты из Эстонии, Великобритании, 
Ирландии, Германии, Литвы, Латвии, Украины, Азербайджана. Подобный документ уже есть 
в Европарламенте, Конгрессе, — написал нардеп Алексей Гончаренко в Телеграм. 

Он также указал, что 23 делегата ПАСЕ поддержали обращение по поводу проверки Путина. 

Парламентарий напомнил, что в 2020 году в России были приняты поправки к Конституции 
РФ, которые позволили обнулить предыдущие президентские сроки Путина. Таким образом, 
он сможет занимать самую высокую должность в РФ до 2036 года. Венецианская комиссия 
отмечала, что некоторые поправки противоречат статьям Конституции РФ. 

Мы призываем ПАСЕ заслушать доклад, чтобы изучить вопросы 
легитимности/нелегитимности обнуления сроков Путина, а также законности полномочий 
будущего президента России в принципе, — добавил Гончаренко. 

 

В ПАСЕ предложили проверить легитимность президентства Путина после 
обнуления сроков [26-01-2022]   TV Rain 

Делегаты Парламентской ассамблеи Совета Европы внесли проект резолюции с 
предложением проверить легитимность возможного нахождения Владимира Путина на 
посту президента России после 2024 года. Об этом сообщил член украинской делегации 
Алексей Гончаренко.  

Всего обращение подписали 23 делегата из Украины, Латвии, Литвы, Эстонии, 
Азербайджана, Великобритании, Ирландии, Германии и Румынии.  

Авторы проекта предлагают проверить легитимность принятых летом 2020 года поправок к 
Конституции России, в том числе обнуления сроков Владимира Путина, благодаря которому 
он может остаться на посту президента до 2036 года.  

Политик Владимир Кара-Мурза в эфире Дождя отметил, что авторы проекта ссылаются на 
решение Венецианской комиссии Совета Европы. В марте прошлого года комиссия 
опубликовала доклад, в котором в том числе говорилось, что поправки были приняты с 
процессуальными нарушениями.  

В ноябре прошлого года в Палату представителей Конгресса США внесли проект резолюции, 
предлагающей не признавать Путина президентом России в случае переизбрания в 2024 
году. В сентябре аналогичную резолюцию принял Европейский парламент.  

Российский политик отметил, что резолюция ПАСЕ в случае ее принятия будет самым 
важным из этих документов, поскольку Россия входит в Совет Европы. 

 

На пленарном заседании ПАСЕ подняли вопрос о полномочиях России [26-01-
2022]   News.ru 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) 26 января решит, можно ли оставить 
российскую делегацию в организации. Вопрос подняли на пленарном заседание ПАСЕ. Эту 
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информацию в своём Telegram-канале распространила член комитета Госдумы по 
международным делам Мария Бутина. 

Начались слушания на пленарке ПАСЕ по присутствию России в Ассамблее… Осуждают, но 
большинство за (то чтобы - NEWS.ru) оставить, — написала она. 

 

23 делегата ПАСЕ поддержали обращение о проверке легитимности президентства 
Путина [26-01-2022]   LB.ua 

Текст документа подготовил российский оппозиционер Владимир Кара-Мурза. 

23 делегата ПАСЕ поддержали обращение о проверке легитимности президентства Путина 
Член украинской парламентской делегации, народный депутат Алексей Гончаренко 
сообщил, что 23 делегата Парламентской ассамблеи Совета Европы поддержали обращение 
по поводу проверки легитимности президентства Владимира Путина. 

В ПАСЕ входят 652 депутата: 326 главных представителей и 326 "заместителей", написал 
Гончаренко в соцсетях. 

Текст обращения по поводу нелегитимности Путина подготовил российский оппозиционер, 
соратник Бориса Немцова Владимир Кара-Мурза. Как отметил Гончаренко, такой документ 
уже есть в Европарламенте, в Конгрессе. 

"Только что вместе с главой литовской делегации Эмануэлисом Зингерисом подали этот 
документ в секретариат ПАСЕ. Нас поддержали депутаты из Эстонии, Великобритании, 
Ирландии, Германии, Литвы, Латвии, Украины, Азербайджана", - отметил украинский 
депутат. 

Он напомнил, что еще в 2020 году в России были приняты поправки к Конституции, включая 
поправки об обнулении сроков Путина. Таким образом, он сможет занимать высшую 
должность в государстве до 2036 года. 

"Венецианская комиссия отмечала, что некоторые поправки противоречат статьям 
Конституции. Поэтому мы призываем Парламентскую Ассамблею Совета Европы заслушать 
доклад, чтобы изучить вопрос легитимности/нелегитимности обнуления сроков Путина, а 
также законность полномочий будущего президента России в принципе", – пояснил 
Гончаренко. 

Он добавил, что инициативу поддержали не только литовцы, украинцы и азербайджанцы. 
Документ подписали также немцы, британцы, румыны, ирландцы, латыши. 

1. Pieter OMTZIGT (The Netherlands / EPP) 

2. Michael LINK (Germany / ALDE) 

3. John Howell (United Kingdom / EC) 

4. Emanuelis ZINGERIS (Lithuania / EPP) 

5. Fiona O'LOUGHLIN (Ireland / ALDE) 

6. Oleksii GONCHARENKO (Ukraine / EC) 
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7. Eerik-Niiles KROSS (Estonia / ALDE) 

8. Gyde JENSEN (Germany / ALDE) 

9. Uldis BUDRIĶIS (Latvia / EPP) 

10. Iulian BULAI (Romania / ALDE) 

11. Konstantin KUHLE (Germany / ALDE) 

12. Mariia MEZENTSEVA (Ukraine / EPP) 

13. Krista BAUMANE (Latvia / ALDE) 

14. Erkin GADIRLI (Azerbaijan / EC) 

15. Maria JUFEREVA-SKURATOVSKI (Estonia / ALDE) 

16. Serhii SOBOLIEV (Ukraine / EPP) 

17. Kęstutis MASIULIS (Lithuania / EPP) 

18. Christoph Hoffmann (Germany / ALDE) 

19. Raivo TAMM (Estonia / EPP) 

20. Yevheniia KRAVCHUK (Ukraine / ALDE) 

21. Yelyzaveta YASKO (Ukraine / EPP) 

22. Arminas LYDEKA (Lithuania / ALDE) 

23. Olena KHOMENKO (Ukraine / EC) 

"Вся Европа понимает, кто такой Путин и что с ним нужно заканчивать иметь дело", – 
резюмировал Алексей Гончаренко. 

Напомним, президент США Джо Байден допустил введение санкций в отношении 
российского президента Владимира Путина в случае вторжения РФ в Украину. Премьер 
Британии Борис Джонсон заявил, что Британия без колебаний введет санкции в отношении 
Путина в случае провокаций или агрессии против Украины. 

 

Украина предложила ПАСЕ проверить «обнуление» президентских сроков Путина. 
Что будет дальше? [26-01-2022]   TV Rain 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) внесла проект резолюции о «проверке 
легитимности и законности — либо отсутствия таковых» в отношении обнуления сроков 
Владимира Путина перед выборами 2024 года — с последующими выводами для 
международного (не)признания их итогов. Насколько это реалистичная перспектива, 
узнали у российского оппозиционного политика Владимира Кара-Мурзы. 
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«То, что здесь в Страсбурге произошло сегодня — это самое важное. Во-первых, потому что 
Российская Федерация является членом Совета Европы и его решения непосредственно 
распространяются на нашу страну, во-вторых, как справедливо заметил вчера Петр 
Толстой, глава российской делегации в ПАСЕ, парламент Совета Европы — это старейшая и 
самая авторитетная парламентская площадка, именно в ней сегодня был поднят вопрос о 
возможной нелегитимности Владимира Путина после 2024 года», — так политик объяснил 
важность данного проекта резолюции. 

Следующим этапом после внесения на рассмотрение резолюции, по словам Кара-Мурзы, 
будет назначение профильного докладчика ПАСЕ по проверке законности, легитимности 
или отсутствии таковых в обнулении сроков президента России, поэтому это будет долгая 
и систематическая работа, что станет «серьезным раздражителем» для Кремля. «Какое-то 
время эта тема будет находиться в центре повестки Парламентской ассамблеи Совета 
Европы на российском направлении. Это еще одна ступенька в целой череде 
международно-правовых документов, касающихся незаконности поправок, и, 
соотвественно, легитимности любых попыток Владимира Путина остаться у власти», — 
добавил он. Политик подчеркнул, что все резолюции ПАСЕ носят рекомендательный 
характер. 

 

Депутаты ПАСЕ подтвердили полномочия российской делегации [26-01-
2022]   TASS 

Французский депутат Жак Мэр назвал ежегодные попытки оспорить российские полномочия 
"печальной традицией, заслуживающей сожаления" 

Депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) большинством голосов 
ратифицировали в среду полномочия российской делегации, проголосовав за 
соответствующую резолюцию. За принятие этого решения выступили 97 депутатов из 142. 

"Ассамблея приняла решение ратифицировать полномочия членов российской делегации", 
- указывается в резолюции. Как подчеркивается в документе, в ПАСЕ ожидают, что 
"ратификация полномочий российской делегации будет способствовать содержательному 
диалогу, ведущему к конкретным результатам". 

Французский депутат Жак Мэр назвал ежегодные попытки оспорить российские полномочия 
"печальной традицией, заслуживающей сожаления". По его мнению, полномочия 
российской делегации должны сохраняться, чтобы подтвердить линию диалога. 

Украинский депутат Алексей Гончаренко на повышенных тонах пытался убедить 
собравшихся не поддерживать резолюцию о ратификации полномочий, допустив при этом 
оскорбительные высказывания в адрес коллег. В итоге председатель ПАСЕ Тини Кокс 
запретил ему выступать до конца дебатов. 

В понедельник группа депутатов в ходе зимней сессии ПАСЕ по инициативе парламентариев 
от Литвы и Украины предложили не утверждать полномочия российской делегации в 
организации. В ходе утверждения повестки было решено подготовить соответствующий 
доклад и обсудить его в среду. 

Глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой предупредил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. В то же время он выразил надежду на "здравый смысл европейских 
коллег", а также на то, что они "не пойдут на поводу у провокаторов". В свою очередь глава 
комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий отметил, что после 
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возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это уже третья попытка оспорить полномочия ее 
парламентской делегации. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия российской делегации [26-01-2022]   Izvestia  

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) подтвердила полномочия российской 
делегации. Об этом говорится в опубликованном 26 января тексте резолюции. 

«Ассамблея решила ратифицировать права российской делегации», — указано в тексте 
принятой резолюции. 

В поддержку документа выступили 97 депутатов, против — 41. 

«В ответ на ратификацию полномочий российской делегацией ассамблея ожидает 
конструктивного диалога, который приведет к конкретным результатам. Она предлагает 
комиссии по мониторингу продолжить диалог с властями РФ и представить отчет о 
выполнении обязательств Российской Федерацией не позднее конца 2022 года», — указано 
в публикации. 

24 января члены Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) оспорили полномочия 
делегации РФ на открытии зимней сессии. Было подано два протеста — от литовского 
депутата Эмануэлиса Зингериса и украинского депутата Евгении Кравчук. Инициативу 
Зингериса поддержали 49 участников сессии, а Кравчук — 47. 

Запросы о приостановке российских полномочий подаются регулярно. В прошлом году, 25 
января, в ходе открытия зимней сессии глава украинской делегации Мария Мезенцева 
также предложила оспорить полномочия России, заявив, что она «продолжает нарушать 
права человека на оккупированных территориях в нарушение резолюций ПАСЕ». Как тогда 
отметил вице-спикер ПАСЕ Петр Толстой, Украина каждый год оспаривает полномочия 
российской делегации и уже не удивляет своими действиями. 

Однако победа осталась за Россией — 28 января Парламентская ассамблея Совета Европы 
подтвердила полномочия российской делегации. За такое решение проголосовали 107 
депутатов, против — 36, 24 человека воздержались. 

 

Слуцкий отверг нападки на Россию на сессии ПАСЕ [26-01-2022]   Parlamentskaya 
gazeta 

Глава Комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий в ходе дебатов по 
резолюции о ратификации полномочий российской делегации в Парламентской ассамблее 
Совета Европы отверг нападки в адрес Москвы, и заявил о готовности российских 
парламентариев к конструктивной работе в рамках январской сессии ПАСЕ. 

Комментируя антироссийские высказывания, допущенные на заседании представителями 
стран Прибалтики и Украины, Слуцкий отметил, что «необоснованные нападки на нашу 
страну, не имеющие ничего общего с реальностью, к сожалению, не украшают ту 
небольшую группу ораторов, которая сейчас пытается злобным образом нападать на Россию 
в зале заседания ассамблеи». 

Слуцкий обратил внимание, что критики имеют дело «с реальной российской делегацией», 
а не с российскими танками, которые якобы находятся у границы РФ с Украиной. «Нет 
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никакой дислокации российских вооружений вблизи границы России с Украиной. Это 
агитационный прием», — подчеркнул глава думского комитета. 

«Российская Федерация решительно отвергает те необоснованные нападки, которые 
звучали сегодня в ходе дискуссии. Мы готовы к конструктивной работе», — сказал Слуцкий. 

В ходе открытия зимней сессии ассамблеи депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис 
Зингерис и Евгения Кравчук опротестовали полномочия России в Парламентской ассамблее 
Совета Европы. Данное предложение было вынесено на голосование и набрало нужную по 
регламенту поддержку. После этого мониторинговый комитет ПАСЕ должен был подготовить 
доклад и проект соответствующей резолюции. 

До момента оглашения доклада и принятия резолюции у российской делегации сохранится 
право на участие в заседаниях, выступлениях и голосованиях. 

Накануне глава российской делегации ПАСЕ, вице-спикер Госдумы Пётр Толстой заявил, 
что российские парламентарии готовы участвовать в работе ассамблеи только на 
равноправной основе. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия делегации России, несмотря на жалобы 
Украины [26-01-2022]   Depo.ua 

Парламентская ассамблея Совета Европы признала полномочия российской делегации, 
несмотря на обжалование со стороны Украины 

Делегация Украины в ПАСЕ вместе с коллегами из других стран обжаловала полномочия 
россиян накануне, 24 января. 

Об этом сообщает Depo.ua со ссылкой на сообщение члена украинской делегации Алексея 
Гончаренко в Telegram. 

Окончательное голосование по этому вопросу было проведено сегодня, 26 января. За 
признание полномочий российской делегации проголосовать 97 членов ПАСЕ, против – 41. 

"Из поизитивного – мы получили больше голосов, чем год назад. А это значит, что 
количество людей, понимающих, что Россия – это агрессор и его не место в ПАСЕ, 
увеличивается!" – подчеркнул Гончаренко. 

Напомним, 23 ноября 2021 года стало известно, что Россия сформировала новую делегацию 
в ПАСЕ. Главой россиян в ПАСЕ вновь был избран скандальный вице-спикер Госдумы РФ 
Петр Толстой. 

21 января стало известно, что делегация Украины в Парламентской ассамблее Совета 
Европы вместе с коллегами из других стран намерена обжаловать полномочия россиян. 

 

ПАСЕ подтвердила полномочия делегации России [26-01-2022]   RT , RIA Novosti  

Парламентская ассамблея Совета Европы подтвердила полномочия делегации России в 
ПАСЕ. За резолюцию проголосовали 97 депутатов, а против — 41. 
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«Ассамблея решила ратифицировать права российской делегации», — приводит сообщение 
РИА Новости. 

Отмечается, что в первый день зимней сессии ассамблеи депутаты от Литвы и Украины 
оспорили полномочия делегации России. 

Постпред России при Совете Европы Иван Солтановский заявил, что попытки оспорить 
полномочия российской делегации в ПАСЕ стали рутинными. 

 

Слуцкий: делегация РФ отвергает необоснованные антироссийские нападки на 
сессии ПАСЕ [26-01-2022]   TASS 

Глава комитета Госдумы по международным делам заметил, что критики имеют дело "с 
реальной российской делегацией", а не с российскими танками, которые якобы находятся 
у границы РФ с Украиной 

Делегация России готова к конструктивной работе в рамках январской сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), но при этом она отвергает любые 
необоснованные нападки в свой адрес. Об этом в среду заявил глава комитета Госдумы по 
международным делам, член делегации Леонид Слуцкий в ходе дебатов по резолюции о 
ратификации полномочий российской делегации в ПАСЕ. 

На заседании представители стран Прибалтики и Украины допустили ряд антироссийских 
высказываний. "Необоснованные нападки на нашу страну, не имеющие ничего общего с 
реальностью, к сожалению, не украшают ту небольшую группу ораторов, которая сейчас 
пытается злобным образом нападать на Россию в зале заседания ассамблеи", - сказал 
Слуцкий. 

Обращаясь к критикам России, Слуцкий заметил, что они имеют дело "с реальной 
российской делегацией", а не с российскими танками, которые якобы находятся у границы 
РФ с Украиной. "Нет никакой дислокации российских вооружений вблизи границы России с 
Украиной. Это агитационный прием", - сказал он. 

"Российская Федерация решительно отвергает те необоснованные нападки, которые 
звучали сегодня в ходе дискуссии. Мы готовы к конструктивной работе", - подчеркнул 
парламентарий. 

В понедельник группа депутатов в ходе зимней сессии ПАСЕ по инициативе парламентариев 
от Литвы и Украины предложила не признавать полномочия российской делегации в 
организации. В процессе утверждения повестки было решено подготовить соответствующий 
доклад и обсудить его во второй половине дня в среду перед дебатами по резолюции о 
якобы имевшем место отравлении блогера Алексея Навального. Украинский депутат 
Алексей Гончаренко призывал провести голосование по полномочиям делегации РФ после 
дебатов о Навальном, которые планировались до конца рабочего дня, однако большинство 
участников заседания отклонило данное предложение. 

Глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой заявил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. В то же время он выразил надежду на "здравый смысл европейских 
коллег", а также на то, что они "не пойдут на поводу у провокаторов". В свою очередь 
Слуцкий отметил, что после возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это уже третья попытка 
оспорить полномочия ее делегации. 
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В ПАСЕ подтвердили полномочия российской делегации [26-01-2022]   TVC.ru , 
TASS 

Ежегодные попытки их оспорить стали "печальной традицией" 

В среду депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы ратифицировали полномочия 
российской делегации, проголосовав за соответствующую резолюцию. "За" высказались 97 
депутатов из 142, передает ТАСС. 

В документе сказано, что в ПАСЕ ожидают "содержательного диалога, ведущего к 
конкретным результатам". 

Как отметил французский депутат Жак Мэр, ежегодные попытки оспорить российские 
полномочия стали "печальной традицией". Вместе с тем украинский депутат Алексей 
Гончаренко позволил себе оскорбительные высказывания в адрес коллег. 

Глава российской делегации, вице-спикер Государственной думы Петр Толстой 
предупредил, что в случае любого ущемления их прав парламентарии из России откажутся 
от дальнейшей работы на сессии. 

 

Russian delegation to leave PACE if its rights are infringed upon — Russian 
lawmaker [25-01-2022]   TASS 

Russia’s delegation will refuse from participating in the session of the Parliamentary Assembly 
of the Council of Europe (PACE) if any of their rights are infringed upon, Pyotr Tolstoy, speaker 
of the Russian State Duma (lower parliament house) and head of the Russian delegation to 
PACE, said on Monday. 

"Our position remains unchanged: should the rights of our lawmakers be infringed upon in any 
way, we will leave the session. We are ready to work only on an equal basis, using all the rights 
granted by the organization’s charter," he wrote on his Telegram channel. 

The Russian delegation’s rights within PACE have been challenged at the initiative of Lithuanian 
and Ukrainian lawmakers. The final decision on the matter is to be taken on Wednesday. "Let us 
hope common sense will win the upper hand and our European colleagues will not pander to 
provocation," Tolstoy added. 

Meanwhile, chairman of the Duma international committee Leonid Slutsky noted that this is the 
third attempt to challenge Russia’s rights within PACE since its return to the organization in 
2019. "The previous two - in 2020 and 2021 - ended in the failure of the Assembly’s Russophobes 
and the triumph of common sense - all the rights of Russian lawmakers were fully confirmed. I 
hope a constructive approach will win this time again," he wrote on his Telegram channel. 

Otherwise, he stressed, the Russian delegation will cut short its work within PACE. "This position 
is well known in Strasbourg," he noted. "We condemn any discrimination, any sanctions or 
infringement on the Russian delegation’s rights.". 
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Attempts to challenge Russian PACE delegation’s powers non-constructive — 
diplomat [25-01-2022]   TASS 

Attempts to challenge the powers of the Russian delegation to the Council of Europe’s 
Parliamentary Assembly (PACE) are motivated by the desire to hamper Russia's work rather than 
by human rights considerations, Russian Permanent Representative to the Council of Europe, 
Ambassador Ivan Soltanovsky has told TASS. 

"There is nothing new about those attempts. They are using the same mechanism as in the past: 
they challenge the powers on substantial and procedural reasons simultaneously," the Russian 
diplomat said, adding that similar attempts were made in 2020 and 2021 as well. 

Just like before, representatives of Ukraine and Baltic states complained about Crimea’s 
participation in Russian elections and other issues. Last year, the alleged poisoning of Russian 
blogger Alexey Navalny was added to the list. This year, one more complaint was voiced - the 
decision to designate a non-governmental organization, Memorial, as a foreign agent. The ruling 
was passed by the Moscow City Court in December 2021 and has not yet come into force. 

"Those who are trying to challenge our powers and hamper the appointment of our candidate to 
the post of the assembly’s deputy chair, guaranteed to Russia, are obviously guided by the desire 
to create as many obstacles as possible for our delegation’s work, not by good intentions," 
Soltanovsky continued. "At the same time, it should be taken into account that their actions 
damage the constructive, de-politicized dialogue on the PACE platform, aimed at solving 
problems and challenges common for the entire European continent." 

The Russian delegation’s rights within PACE have been challenged at the initiative of Lithuanian 
and Ukrainian lawmakers. The final decision on the matter is to be made on Wednesday. 

Russia’s delegation will refuse from participating in the session of the Parliamentary Assembly 
of the Council of Europe (PACE) if any of their rights are infringed upon, Pyotr Tolstoy, the 
speaker of the Russian State Duma (lower parliament house) and the head of the Russian 
delegation to PACE, said on Monday. At the same time, he expressed hope that "common sense 
will win the upper hand and our European colleagues will not pander to provocation." 

Meanwhile, chairman of the Duma international committee Leonid Slutsky noted that this is the 
third attempt to challenge Russia’s rights within PACE since its return to the organization in 
2019. "The previous two - in 2020 and 2021 - ended in the failure of the Assembly’s Russophobes 
and the triumph of common sense - all the rights of Russian lawmakers were fully confirmed. I 
hope a constructive approach will win this time again," he wrote on his Telegram channel. 

 

Russian delegation not to work at PACE if its credentials restricted - Duma's 
Slutsky [25-01-2022]   Interfax 

The Russian delegation to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) will work 
only on an equal basis and will leave the PACE session if its credentials are somehow restricted, 
Russian State Duma Foreign Affairs Committee head Leonid Slutsky said. 

"Members of the so-called Baltic Plus Group have again challenged the credentials of the Russian 
delegation to PACE," Slutsky wrote on his Telegram channel on Monday. 

After the Russian delegation returned to PACE in 2019, this has been the third attempt to 
challenge its credentials. The previous two attempts, in 2020 and in 2021, "ended up in a failure 
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of Russophobes at the assembly and a triumph of common sense, as all rights of the Russian 
parliamentarians were upheld in full," he said. 

"I hope a constructive approach will triumph this time around as well. Otherwise, the delegation 
will not work at PACE, and this position is well known in Strasbourg. We won't accept any 
discrimination, any sanctions, or any restriction of the Russian delegation's rights," he said. 

PACE started its winter session on Monday. Russian parliamentarians are taking part in it 
remotely. The PACE Monitoring Committee is expected to consider the proposal on challenging 
the Russian delegation's credentials and prepare a report to be discussed by the assembly within 
24 hours. It has been proposed that the debates on the matter be held on Wednesday, January 
26. 

Head of the Russian delegation to PACE and Duma Deputy Chairman Pyotr Tolstoy said on his 
Telegram channel on Monday that "we will leave the session if any restriction is imposed on the 
rights of our parliamentarians." 

"We are willing to work only on an equal basis, using all the rights stipulated by the organization's 
statute," Tolstoy said. 

 

Сенатор Башкин: Полномочия делегации России в ПАСЕ не оспорят [25-01-
2022]   Rossiyskaya Gazeta 

Полномочия российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) 
никому не удастся оспорить. В этом уверен член Комитета Совета Федерации по 
конституционному законодательству и госстроительству Александр Башкин, входящий в 
делегацию. 

Двое депутатов от Литвы и Украины опротестовали полномочия России в ПАСЕ на зимней 
сессии. 

"Думаю, эти инициативы традиционно провалят, и они будут отклонены при голосовании", 
- сказал Башкин РИА Новости. 

Сенатор напомнил, что для того, чтобы предложение лишить российскую делегацию 
полномочий вступило в силу, за него должны проголосовать минимум 30 парламентариев 
из пяти стран. При этом попытки лишить Россию полномочий в ПАСЕ предпринимаются 
регулярно, "происходит это все по заранее уже всем известному сценарию". 

Глава делегации, заместитель председателя Госдумы Петр Толстой уже сообщил, что 
российские парламентарии откажутся участвовать в зимней сессии ассамблеи, если каким-
то образом будут ущемляться их права. 

 

Попытки оспорить полномочия делегации РФ в ПАСЕ неконструктивны - постпред 
РФ при СЕ [25-01-2022]   TASS 

Попытки оспорить полномочия делегации РФ в Парламентской ассамблее Совета Европы 
(ПАСЕ) в действительности продиктованы стремлением создать препятствия работе 
парламентариев, а не заботой о правах человека. Об этом заявил ТАСС постоянный 
представитель России при Совете Европы посол Иван Солтановский. 
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"Ничего нового в их попытках нет. Они используют тот же самый механизм, что и в прошлые 
годы: одновременно оспаривают полномочия по "существенным" и по "процедурным" 
основаниям, - сказал он. - Разве что теперь они включили в список своих обычных 
озабоченностей еще и "Мемориал" (признан в России НКО - иностранным агентом - прим. 
ТАСС)". 

Глава российского постпредства отметил, что аналогичные попытки осуществлялись и в 
2020-м, и в 2021 году и тогда так же, как и сейчас, представители Украины и прибалтийских 
стран жаловались на участие жителей Крыма в парламентских выборах, в 2021 году 
добавилась жалоба на отравление оппозиционного блогера Алексея Навального. Эти и 
некоторые другие претензии, по их мнению, служат основанием для лишения российской 
делегации полномочий в ПАСЕ. Новая же претензия в этом году касается судебных решений 
о признании иноагентом и ликвидации за нарушение российского закона об иноагентах 
международного историко-просветительского общества "Мемориал". Последнее решение 
принимал в декабре 2021 года Мосгорсуд, и оно пока не вступило в силу. 

"Очевидно, что не благими намерениями руководствуются те, кто пытается оспорить наши 
полномочия и затруднить назначение нашего кандидата на закрепленный за Россией пост 
заместителя председателя ассамблеи, а стремлением создать как можно больше 
препятствий работе нашей делегации. При этом важно учитывать, что своими действиями 
они наносят вред и конструктивному, деполитизированному диалогу на площадке ПАСЕ, 
направленному на решение проблем и вызовов, которые стали общими для всего 
европейского континента", - заключил Солтановский. 

Попытки оспорить полномочия российский делегации 

В понедельник участники зимней сессии ПАСЕ по инициативе парламентариев от Литвы и 
Украины оспорили полномочия российской делегации в организации. В ходе утверждения 
повестки было предложено подготовить соответствующий доклад и обсудить его во второй 
половине дня в среду перед дебатами по резолюции об отравлении Навального. Украинский 
депутат Алексей Гончаренко призывал провести голосование по полномочиям делегации 
РФ после дебатов о Навальном, которые планировались до конца рабочего дня, однако 
большинство участников заседания отклонили данное предложение. 

Глава российской делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой заявил, что 
парламентарии из РФ откажутся от дальнейшей работы на сессии в случае любого 
ущемления их прав. В то же время он выразил надежду на "здравый смысл европейских 
коллег", а также на то, что они "не пойдут на поводу у провокаторов". В свою очередь глава 
комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий отметил, что после 
возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это уже третья попытка оспорить полномочия ее 
парламентской делегации. 

 

В ПАСЕ обжаловали полномочия новой делегации России [25-01-2022]   DW 

Депутаты Литвы и Украины оспорили права делегации Госдумы РФ в ПАСЕ. Свой шаг они 
объяснили невыполнением Россией резолюций ассамблеи и проведением парламентских 
выборов на территории Крыма. 

На открытии сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) в Страсбурге, которая 
началась в понедельник, 24 января, были обжалованы права новой делегации России. 
Права были оспорены на существенных и процедурных основаниях. С такой инициативой 
выступили литовский депутат Эмануэлис Зингерис из фракции "Европейской народной 
партии" и украинская депутат Евгения Кравчук из "Альянса либералов и демократов за 
Европу". 
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Обжалование "по существу" и по процедуре 

Согласно процедурным правилам ПАСЕ, "существенными основаниями" для обжалования 
считается нарушение статьи 3 устава Совета Европы. В ней говорится, что каждая страна-
член организации "обязательно должна признавать принцип верховенства права" и 
гарантировать основные права человека всем лицам, находящимся "под ее юрисдикцией". 

По мнению Эмануэлиса Зингериса, Россия не придерживается этих принципов, потому что 
последние выборы в Госдуму, состоявшиеся в сентябре 2021 года, "не были ни 
справедливыми, ни свободными". Кроме того, "Россия не выполнила ряд резолюций ПАСЕ", 
касающихся оккупации части территорий Грузии и Украины. "В России был ликвидирован 
правозащитный Центр "Мемориал", отравлен оппозиционер Навальный, не выполняются 
решения Европейского суда по правам человека, - таким образом я оспариваю полномочия 
российской делегации на существенных основаниях", - заявил Зингерис. 

Евгения Кравчук, в свою очередь, заявила, что ассамблея не может ратифицировать 
полномочия России из-за нарушения процедурных требований к формированию состава 
новой делегации. Она обосновала это тем, что во время парламентских выборов в России 
"голосование за кандидатуры депутатов проходило на территории аннексированного 
Крыма". "Венецианская комиссия заявляла, что эти округа не могут участвовать в выборах. 
Проведение выборов в Крыму незаконно", – напомнила Кравчук. 

Слово за комитетом ПАСЕ 

Обе инициативы поддержали почти 50 депутатов из более чем пяти стран. Согласно 
правилам процедуры ПАСЕ этого достаточно для того, чтобы права национальной делегации 
были обжалованы. Теперь вопрос передан в соответствующий комитет ПАСЕ, который 
подготовит доклад и резолюцию с рекомендациями по поводу полномочий России: 
ратифицировать, не ратифицировать или ратифицировать с ограничениями. Эта резолюция 
будет вынесена на голосование в среду, 26 января. До этого времени депутаты Госдумы 
могут участвовать в работе сессии без каких-либо ограничений. В среду ассамблея также 
рассмотрит резолюцию "Отравление Алексея Навального". 

Зимняя сессия ПАСЕ проходит в Страсбурге с 24 по 28 января в гибридном формате, 
предусматривающем как личное, так и виртуальное участие. Через новую вспышку COVID 
секретариат ПАСЕ рекомендовал национальным делегациям физически направить на 
сессию только депутатов, являющихся докладчиками, главами комитетов и политических 
групп. Российская делегация принимает участие в сессии дистанционно. 

 

Протесты против России: как началась зимняя сессия ПАСЕ [25-01-2022]   Radio 
Sputnik 

Audio 

Марат Баширов, политолог, автор Telegram-канала "Политджойстик 

Светлана Журова, член делегации РФ в ПАСЕ, первый заместитель председателя комитета 
Госдумы по международным делам, олимпийская чемпионка 

Дебаты по России открывают год в ПАСЕ. Депутаты от Литвы и Украины опротестовали 
полномочия российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы. Дебаты по 
этому вопросу должны пройти 26 января. По словам главы комитета Госдумы по 
международным делам Леонида Слуцкого, Россия откажется от работы в ПАСЕ, если ее 
полномочия будут ущемлены. Подробности - в эфире радио Sputnik. 

https://radiosputnik.ria.ru/20220124/1769314828.html
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Сенатор Башкин предрёк провал попытки оспорить полномочия делегации России 
в ПАСЕ [25-01-2022]   Life.ru 

По его словам, чтобы предложение украинского и литовского парламентариев прошло, его 
должны поддержать минимум 30 делегатов из пяти стран. 

Полномочия российской делегации в ПАСЕ не будут оспорены, поскольку подобные попытки 
традиционно проваливаются. Об этом заявил член делегации, представитель Астраханской 
области в Совфеде Александр Башкин. 

"Думаю, эти инициативы традиционно провалят, и они будут отклонены при голосовании", 
— приводит слова сенатора РИА "Новости". 

По его словам, чтобы предложение Украины и Польши лишить российскую делегацию 
полномочий вступило в силу, его должны поддержать минимум 30 парламентариев из пяти 
стран. При этом он отметил, что подобные попытки предпринимаются регулярно, как 
правило, в начале каждого года. 

Ранее литовский парламентарий Эмануэлис Зингерис и украинский депутат Евгений 
Кравчук, которые являются членами Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), 
предложили оспорить полномочия российской делегации. По большинству голосов 
участников сессии предложение было принято. 

 

Полномочия делегации России в ПАСЕ оспорены [25-01-2022]   VoA 

Парламентарии от Литвы и Украины предложили не подтверждать права российских 
депутатов в Ассамблее. 

Полномочия российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы, сессия 
которой открылась в понедельник в Страсбурге, были оспорены. Это было сделано по 
инициативе парламентариев от Литвы и Украины. 

Член литовской делегации в ПАСЕ, докладчик Ассамблеи по делу об убийстве Бориса 
Немцова Эмануэлис Зингерис (Emanuelis Zingeris), оспаривая полномочия России «по 
существенным основаниям», заявил: 

«Предыдущие парламентские выборы в России не были ни свободными, ни справедливыми, 
и российская делегация нелегитимна. Россия не выполнила резолюции ПАСЕ, связанные с 
ее оккупацией территорий Грузии и Украины. Недавно Россия ликвидировала 
международно признанный правозащитный центр «Мемориал», а также поместила в 
заключение российского оппозиционного активиста Алексея Навального. Отказ России от 
сотрудничества с докладчиками ПАСЕ, а также невыполнение ею решений Европейского 
суда по правам человека – это причины того, что полномочия российской делегации 
оспорены по существенным основаниям». 

По другим основаниям – процедурным – полномочия делегации России оспорила Евгения 
Кравчук, входящая в делегацию Верховной Рады Украины, член группы «Альянса 
либералов и демократов за Европу»: 

«Голоса, поданые на выборах в Государственную Думу по партийным спискам, включают и 
голоса с территории незаконно оккупированного и аннексированного Крыма. Я напоминаю 
о мнении Венецианской комиссии (орган юридической экспертизы Совета Европы – Д.Г.) 
по поводу включения территории, не признанной международным сообществом, в состав 
общефедерального округа при голосовании на выборах – там было отмечено, что 
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организация выборов на аннексированной территории не отменяет незаконность ее 
аннексии». 

Оба предложения получили достаточную поддержку со стороны других депутатов для того, 
чтобы быть рассмотренными на пленарном заседании Ассамблеи. Это произойдет в среду – 
в тот же день, когда ПАСЕ будет обсуждать доклад «Об отравлении Алексея Навального». 

В докладе об отравлении Алексея Навального, подготовленном французским 
парламентарием Жаком Мэром (Jacques Maire), Ассамблее предлагается проголосовать за 
требование к России немедленно выпустить российского оппозиционера из заключения на 
основании указания Европейского суда по правам человека, сделанного год назад. В 
документе также учтены «расследования, которые указывают на возможность причастности 
агентов Федеральной службы безопасности Российской Федерации (ФСБ) к отравлению г-
на Навального и признание российскими властями того, что г-н Навальный находился под 
наблюдением ФСБ». 

Член делегации Украины Алексей Гончаренко предложил коллегам обсудить отравление 
Навального до рассмотрения вопроса о полномочиях российской делегации: 

«Я думаю, что мы должны назначить очень важное обсуждение полномочий российской 
делегации после рассмотрения доклада о произошедшем с господином Навальным. Это два 
абсолютно взаимосвязанных вопроса – если мы говорим о Путине, убивающем 
оппозиционеров в своей стране, то также мы должны понять, какова позиция наших 
российских коллег по этому поводу. Очередное нарушение принципов Совета Европы, 
которое проявилось в случае с Навальным, может оказать влияние на голосование по 
полномочиям делегации России». 

Это предложение не получило поддержку членов ПАСЕ – Ассамблея решила, что 
полномочия россиян будут обсуждены до доклада об отравлении российского 
оппозиционера. 

В интервью Русской службе «Голоса Америки» Гончаренко заявил: «История с Навальным 
– это еще один показатель того, что речь идет не только о внешней агрессии России, но и 
о совершенно вопиющем нарушении прав людей, принципов верховенства права и 
демократии в самой России. Речь идет о том, что не только народы, пострадавшие от 
действий Кремля, но и сам российский народ серьезно страдает от Путина». 

На оспаривании полномочий делегации проблемы России в ПАСЕ на январской сессии не 
заканчиваются – также в понедельник было предложено, чтобы главе российской 
делегации в ПАСЕ Петру Толстому было отказано в возможности баллотироваться на пост 
вице-председателя Ассамблеи. С такой инициативой выступила депутат ПАСЕ от Латвии 
Криста Баумане: 

«Господин Толстой неоднократно продемонстрировал своими публичными высказываниями 
в течение многих лет полное неуважение к ценностям Совета Европы, неуважение к правам 
человека, демократии и верховенству закона. Он высказывал угрозы в отношении 
демократически избранных лидеров стран-членов Совета Европы, а также ставил под 
сомнение суверенитет и территориальную целостность нескольких государств, входящих в 
Совет Европы. Своей риторикой в ходе предыдущей сессии ПАСЕ господин Толстой нарушил 
правила Кодекса поведения членов ПАСЕ». 

Предложение Кристы Баумане будет рассмотрено Ассамблеей во вторник. 

Российская делегация ответила на предложения лишить ее полномочий угрозой прекратить 
свое участие в сессии ПАСЕ. Вице-спикер Госдумы Петр Толстой написал в своем Telegram-
канале: «Любое ущемление в правах наших парламентариев приведет к тому, что мы 
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покинем сессию. Мы готовы работать только на равноправной основе, пользуясь всеми 
правами, предусмотренными уставом организации». 

Схожую позицию высказал в понедельник председатель комитета Госдумы по 
международным делам Леонид Слуцкий, напомнивший, что в последнее время инициативы 
лишения российской делегации ее полномочий не завершались успехом. 

«Надеюсь, что конструктив возобладает и в этот раз. В противном случае - и позиция эта 
хорошо известна в Страсбурге – делегация откажется от работы в ПАСЕ. Мы не приемлем 
никакой дискриминации, никаких санкций или поражения в правах делегации России» - 
написал Слуцкий в своем Telegram-канале. 

Между тем, российская делегация может рассчитывать на то, что ход ближайших сессий 
ПАСЕ будет модерироваться человеком, не настроенным на конфликт с Москвой: сегодня 
председателем Ассамблеи был избран политик из Нидерландов Тини Кокс (Tiny Kox), глава 
группы «Объединенных европейских левых» в ПАСЕ. 

Тини Кокс в течение многих лет последовательно выступал против санкций в отношении 
делегации России в ПАСЕ. Парламентарий из Нидерландов также многократно выступал с 
предложениями смягчить формулировки резолюций при обсуждении докладов с критикой 
России в Ассамблее. Тини Кокс, лидер фракции социалистической партии в Сенате 
Нидерландов, выступал в ПАСЕ за отмену ограничений российской делегации в правах, 
которые были введены Ассамблеей в 2014 году. Он был автором доклада с предложением 
о восстановлении прав делегации России в ПАСЕ, которое было поддержано Ассамблеей в 
2019 году. 

Избрание Тини Кокса председателем ПАСЕ было поддержано российской делегацией. 
Леонид Слуцкий в разговоре с журналистами высказал мнение, что Кокс «на деле знаком с 
российскими реалиями»: «Российская делегация поддержала кандидатуру Тини Кокса на 
пост председателя ПАСЕ. Он опытнейший политик с объективными взглядами на работу в 
Ассамблее». 

Другой российский парламентарий, коммунист Леонид Калашников, входящий в ПАСЕ во 
фракцию «Объединенных европейских левых», заявил агентству «Интерфакс», что, по его 
мнению, Тини Кокс – «это лучший кандидат, который мог бы быть избран». 

 

Дебаты по вопросу полномочий российской делегации ПАСЕ [25-01-
2022]   ActualComment.ru 

26 января в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) состоятся дебаты по вопросу 
полномочий российской делегации. Инициатива оспаривания прав делегации РФ была 
предложена депутатами Европарламента Эмануэлисом Зингерисом (Литва) и Евгенией 
Кравчук (Украина). 

По мнению Зингериса, Россия не придерживается принципа, закрепленного в статье 3 
устава Совета Европы. В ней говорится, что каждая страна-член организации «обязательно 
должна признавать принцип верховенства права» и гарантировать основные права 
человека всем лицам, находящимся «под ее юрисдикцией». Согласно процедурным 
правилам ПАСЕ, «существенными основаниями» для обжалования считается нарушение 
именно этой статьи устава Совета Европы.  

Кравчук, в свою очередь, заявила, что ассамблея не может ратифицировать полномочия 
России из-за того, что «голосование за кандидатуры депутатов РФ проходило на территории 
Крыма», который европейские страны считают «аннексированным». Таким образом, по 
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мнению Кравчук, Россия «нарушила процедурные требования к формированию состава 
новой делегации».  

Зимняя сессия ПАСЕ проходит в Страсбурге с 24 по 28 января. Российская делегация 
принимает участие в сессии дистанционно. 

По словам председателя комитета Госдумы по международным делам Леонида Слуцкого, 
Россия не будет мириться с ущемлением прав ее делегации в ПАСЕ.  

«После возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это третья попытка оспорить полномочия 
нашей делегации. Две предыдущих — в 2020 и 2021 годах — завершились провалом 
русофобов в Ассамблее и торжеством здравого смысла — все права российских 
парламентариев были подтверждены в полном объеме. Надеюсь, что конструктив 
возобладает и в этот раз. В противном случае — и позиция эта хорошо известна в 
Страсбурге — делегация откажется от работы в ПАСЕ», — написал Слуцкий в своем 
Telegram-канале. 

Вице-спикер Госдумы Петр Толстой, в свою очередь, заявил, что российские парламентарии 
готовы участвовать в работе Парламентской ассамблеи Совета Европы только на 
равноправной основе. 

«Наша позиция остается неизменной: любое ущемление в правах наших парламентариев 
приведет к тому, что мы покинем сессию. Мы готовы работать только на равноправной 
основе, пользуясь всеми правами, предусмотренными уставом организации», — заявил 
Толстой. 

Почему это важно. Сокращение полномочий российской делегации в ПАСЕ может 
спровоцировать новый виток напряженности в отношениях России и Запада. 

 

Постпред РФ объяснил попытки оспорить полномочия делегации России в 
ПАСЕ [25-01-2022]   IA Regnum 

В попытках оспорить полномочия делегации России в Парламентской ассамблее Совета 
Европы (ПАСЕ) нет ничего нового. Об этом заявил постоянный представитель России при 
Совете Европы Иван Солтановский. 

Дипломат указал на использование в таких случаях того же самого механизма, что и в 
прошлые годы. 

"Одновременно оспаривают полномочия по "существенным" и по "процедурным" 
основаниям, - пояснил в беседе с ТАСС постпред. - Разве что теперь они включили в список 
своих обычных озабоченностей ещё и "Мемориал" (НКО, признанное в РФ иностранным 
агентом)". 

По словам Солтановского, очевидно, что не благими намерениями руководствуются те, кто 
пытается оспорить полномочия РФ и затруднить назначение кандидата от России на 
закрепленный за РФ пост заместителя председателя ассамблеи. Дипломат уверен, что 
противоборствующие силы стремиться создать как можно больше препятствий работе 
российской делегации. 

"При этом важно учитывать, что своими действиями они наносят вред и конструктивному, 
деполитизированному диалогу на площадке ПАСЕ, направленному на решение проблем и 
вызовов, которые стали общими для всего европейского континента", - констатировал 
дипломат. 
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Как сообщало ИА REGNUM, на зимней сессии ПАСЕ, которая открылась 24 января в 
Страсбурге, представители Литвы и Украины опротестовали полномочия России. Теперь 
Мониторинговому комитету ПАСЕ отведены сутки на подготовку доклада и проект 
резолюции о ратификации полномочий делегации. Дебаты по вопросу полномочий РФ 
предложено провести во второй половине дня 26 января. 

 

Cессия ПАСЕ: о чем пойдет речь на фоне угрозы войны РФ и Украины [24-01-
2022]   DW 

Во время открытия зимней сессии ПАСЕ группа стран готовится оспорить полномочия 
делегации Госдумы РФ под предлогом невыполнения Россией устава Совета Европы. О чем 
еще пойдет речь? 

24 января 2022 года в Страсбурге начинается зимняя сессия Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). Во время открытия сессии, когда происходит процедура 
проверки полномочий национальных делегаций, Украина и страны неформальной группы 
Baltic plus - Латвия, Литва, Эстония, Грузия и Польша - собираются оспорить полномочия 
России в ПАСЕ. Об этом DW накануне открытия сессии сообщил член украинской делегации 
в ассамблее Алексей Гончаренко. 

По словам Гончаренко, полномочия делегации Госдумы РФ будут обжалованы "на 
существенных основаниях". Согласно процедуре ПАСЕ, таким основанием считается 
нарушение статьи 3 устава Совета Европы. В ней говорится, что каждая страна-член 
организации "обязательно должна признавать принцип верховенства права" и 
гарантировать основные права человека всем лицам, "находящимся под ее юрисдикцией". 

Для обжалования полномочий "на существенных основаниях" необходимо, чтобы в зале эту 
инициативу поддержали не менее 30 депутатов из пяти национальных делегаций. "Я 
уверен, что мы соберем это количество, и обжаловать полномочия делегации РФ нам 
удастся", - отметил Гончаренко. Если это произойдет, то вопрос будет направлен на 
рассмотрение соответствующего комитета ПАСЕ, который подготовит доклад и резолюцию, 
рекомендующую ассамблее ратифицировать или не ратифицировать полномочия россиян. 
Резолюция будет вынесена на общее голосование в течении этой сессионной недели, 
которая будет продолжаться до пятницы, 28 января. 

Санкционное противостояние в ПАСЕ 

Отношения между Россией и ПАСЕ в последние годы далеки от безоблачных. Этот конфликт 
берет свое начало с апреля 2014 года, когда из-за аннексии Крыма права российской 
делегации в ассамблее были существенно ограничены. После этого санкции против РФ в 
ассамблее несколько раз продлевались, потому что Москва не выполнила ни одной 
резолюции ПАСЕ по Крыму и Донбассу. В знак протеста российские депутаты отказались 
участвовать в сессиях ПАСЕ. Чтобы вернуть Россию, летом 2019 ассамблея внесла 
изменения в свою процедуру, отменив возможность введения строгих санкций против 
национальных делегаций. 

Делегация России - одна из самых больших в ПАСЕ, в ее состав входит 18 постоянных 
членов. С 2019 года российские депутаты принципиально не присоединяются ни к одной 
политической группе ассамблеи и считаются внефракционными. Новая российская 
делегация в ПАСЕ была сформирована после парламентских выборов в РФ, прошедших в 
сентябре прошлого года. Главой делегации переизбран вице-спикер Госдумы Петр Толстой. 
Остались в ее составе и "старожилы" ПАСЕ - Леонид Слуцкий (Либерально-демократическая 
партия России) и Леонид Калашников (Коммунистическая партия). Но все же общий состав 
российской делегации изменился больше чем наполовину. Среди новичков есть и известные 
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медийные личности - ведущий программы "60 минут", выходящей на телеканале "Россия 1", 
Евгений Попов и ведущая телеканал RT Мария Бутина. Оба депутата представляют фракцию 
"Единая Россия". 

ПАСЕ проводит зимнюю сессию предполагающую как личное, так и виртуальное 
присутствие депутатов. Но, как сообщил DW источник в секретариате ПАСЕ, получить 
информацию о том, кто именно из членов российской делегации приедет в Страсбург лично, 
а кто будет участвовать в сессии дистанционно, можно будет лишь после официального 
открытия сессии. "Принимая во внимание новую вспышку коронавируса, мы ожидаем, что 
количество депутатов, лично приехавших в Страсбург, будет довольно небольшим - лишь 
докладчики, главы комитетов и политических групп", - отметил источник. 

Российский вопрос в повестке дня сессии ПАСЕ 

Независимо от способа участия российской делегации в работе сессии, ей придется 
пообщаться с депутатами ПАСЕ по поводу нескольких "неудобных" для России резолюций. 
В среду, 26 января, докладчик Жак Мэр (фракция либералов) представит резолюцию 
"Отравление Алексея Навального". В проекте резолюции, с которым ознакомилась DW, 
высказывается "серьезная озабоченность по поводу отказа России сотрудничать с 
докладчиком", а также с другими международными организациями по делу об отравлении 
Алексея Навального. ПАСЕ призывает российские власти начать "независимое и 
эффективное расследование" этого дела "с тщательным, объективным и беспристрастным 
анализом всех соответствующих элементов". В тексте также содержится призыв к 
Российской Федерации немедленно освободить Навального в соответствии временным 
мерами, принятыми Европейским судом про права человека в феврале прошлого года. 

Кроме этого, во вторник 25 января, ассамблея также рассмотрит резолюцию "Борьба с 
возрастающей ненавистью к ЛГБТ в Европе". Отдельный пункт в ней посвящен России. ПАСЕ 
призывает страны-члены СЕ усилить давление на власти РФ с требованием наказать 
виновных в "вопиющих нарушениях прав" ЛГБТ в Чечне. А 28 января депутаты ПАСЕ 
ознакомятся с результатами мониторинговой процедуры ассамблеи за прошедший год. В 
ней оценивается прогресс исполнения обязательств перед Советом Европы 11 стран-
членов, находящихся под полной процедурой мониторинга, среди который, в частности, 
есть и Россия. 

Делегация, чьи полномочия оспорены, имеет право принимать участие в работе в сессии 
без каких-либо ограничений, пока комитет готовит резолюцию с соответствующим 
решением по этому поводу. Потому при любом развитии событий во время открытия ПАСЕ 
ничто не может помешать делегации Госдумы РФ участвовать в дебатах и голосовании, в 
частности за резолюции по делу Навального и правах ЛГБТ в Европе. 

 

Сегодня в Страсбурге стартует зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы [24-01-2022]   TSN 

Video 

Сегодня в Страсбурге стартует зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы. 
Туда уже отправилась и украинская делегация. Сессия продлится до 28 января. Из-за 
эпидемической ситуации мероприятие будет проходить в гибридном формате. То есть, часть 
участников будет онлайн, а часть в зале. Главная тема сессии этого года - наращивание 
российской угрозы вблизи наших границ и на фоне агрессивного поведения Кремля 
делегации будут поднимать вопросы об обжаловании полномочий россиян в ПАСЕ и ее 
одиозного председателя Петра Толстого, ныне претендующего на должность вице-
президента. 

https://tsn.ua/ru/video/video-novini/segodnya-v-strasburge-startuet-zimnyaya-sessiya-parlamentskoy-assamblei-soveta-evropy-novosti-mira.html
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Попытки оспорить полномочия делегации России в ПАСЕ стали рутиной – постпред 
РФ при СЕ [24-01-2022]   RIA Novosti  

Попытки оспорить полномочия делегации РФ в ПАСЕ стали рутинными, они не находили 
поддержки большинства членов ассамблеи в 2020 и 2021 годах, заявил РИА Новости 
постпред РФ при Совете Европы Иван Солтановский, выразив надежду, что "и в этот раз 
здравый смысл возобладает". 

Ранее в понедельник на открывшейся сессии ПАСЕ депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис 
Зингерис и Евгения Кравчук оспорили полномочия РФ в ассамблеи. Мониторинговая 
комиссия должна будет подготовить доклад по полномочиям российской делегации, а 
комиссия по регламенту сделать заключение. Дебаты по полномочиям российской 
делегации состоятся 26 января. До принятия решения ПАСЕ российская делегация обладает 
такими же правами, как и все члены ассамблеи, но она не может голосовать по вопросу 
своих полномочий. Глава российской делегации в ассамблее, вице-спикер Госдумы Петр 
Толстой заявил, что любое ущемление в правах парламентариев из России в ПАСЕ приведет 
к тому, что делегация покинет сессию. 

"Попытки оспорить полномочия российской делегации после ее возвращения к 
полноформатному участию в работе ПАСЕ осуществляются каждый год и уже стали 
рутинными. В 2020 и 2021 годах эти инициативы не нашли поддержки среди большинства 
членов Ассамблеи. Надеемся, что и в этот раз здравый смысл возобладает", - сказал 
Солтановский. 

"Ведь очевидно, что не благими мотивами руководствуются те, кто пытается оспорить наши 
полномочия сразу и по так называемым "существенным", и по процедурным основаниям, 
одновременно затрудняя назначение нашего кандидата на закреплённый за Россией пост 
заместителя председателя ассамблеи, а стремлением создать как можно больше 
препятствий работе нашей делегации", - отметил он. 

По словам постпреда РФ, своими действиями те, кто пытаются оспорить полномочия 
российской делегации, наносят вред и конструктивному, деполитизированному диалогу на 
площадке ПАСЕ, направленному на решение проблем и вызовов, которые стали общими для 
всего европейского континента. 

 

PACE To Review Powers Of Russian Delegation On January 26 [24-01-
2022]   Ukrainian News 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) intends to review the powers of the 
Russian delegation on January 26. 

Yevheniya Kravchuk, Deputy Chairperson of the Servant of the People faction in the Verkhovna 
Rada, announced this on Facebook and Oleksii Honcharenko, MP from the European Solidarity 
faction, on his Telegram channel, Ukrainian News Agency reports. 

"We have launched a procedure for appealing the powers of the Russian delegation to PACE. We 
are expecting voting on Wednesday," Kravchuk wrote. 

The MP said that she filed an appeal on the grounds of the procedure, since the Russian 
parliament was formed based on the results of elections, including votes from the illegally 
occupied territory of Crimea. 
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"I reminded my foreign colleagues of the position of the Venice Commission on the inclusion of 
an internationally unrecognized territory in the national electoral district for parliamentary 
elections, which explicitly states: the organization of elections in the annexed territory does not 
justify and cannot justify annexation," Kravchuk said. 

She also said that another appeal was initiated by the head of the Lithuanian delegation, 
Emanuelis Zingeris. 

In order to challenge the powers of the delegation, according to the rules of PACE, the support 
of 30 parliamentarians from five countries was needed. 

According to the rules of the assembly, a report will be drawn up with a list of restrictions on 
powers, which will be voted on. 

As Ukrainian News Agency earlier reported, in January 2020, PACE reviewed the powers of the 
Russian delegation and eventually approved them. 

 

Ucraina: Sensi, Consiglio Europa rifletta se accettare Russia [24-01-2022]   AGI 

"Accettare le credenziali della delegazione russa, dunque accettare la Russia come componente 
della assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa, oggi non e' una procedura burocratica, ma 
una decisione politica e direi geopolitica molto rilevante". Lo scrive su Twitter il deputato del Pd, 
Filippo Sensi, spiegando che "alla Assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa che parte oggi 
si decide in queste ore del rinnovo delle credenziali della delegazione russa. Ci sara' sicuramente 
un dibattito e credo che i gruppi parlamentari si orienteranno per il rinnovo delle credenziali, 
accompagnato magari con un robusto documento di richieste e caveat (che, pero', suona un po' 
come un sussiegoso blabla, visto quello che sta succedendo)". Il deputato dem aggiunge che "il 
Consiglio d'Europa si percepisce come una sorta di ONU europea e che e' importante che ci siano 
luoghi e spazi di dialogo e interlocuzione con tutti e fra tutti. 

E che nella delegazione russa ci sono anche - sospiro - partiti di opposizione. E so, and I praise, 
che il Parlamento deve essere questo luogo e che i parlamentari vanno preservati in questa 
qualita'. Ma quanto sta accadendo in Ucraina e a livello geopolitico impone a tutti noi una 
riflessione in piu'". Quella che sta per compiere il Consiglio d'Europa, dunque, e' una "decisione 
della quale portiamo una responsabilita' come componenti del Consiglio d'Europa. Sono contrario 
ai muri e sono per il dialogo sempre. Ma con migliaia e migliaia di soldati che si concentrano su 
quel confine non possiamo semplicemente dire alla Russia che non c'e' problema. Il problema 
c'e' e riguarda il senso stesso dell'Europa, non le sue frontiere, ma i suoi orizzonti, i suoi valori. 
E quindi credo che i parlamentari dell'Assemblea, il mio gruppo parlamentare in Consiglio 
d'Europa devono pensarci non bene, ma benissimo, a dire si. Perche' questa decisione non 
avviene in vitro o nel vuoto, ma nel pieno del rischio di una guerra in Europa che ha 
responsabilita' precise. Non possiamo dimenticarlo e non possiamo trincerarci dietro a documenti 
di accompagnamento. Si tratta di una scelta".  

 

Russia’s Credentials in PACE Contested at Opening Winter Session [24-01-
2022]   Sputnik 

Ukrainian and Lithuanian members of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe 
(PACE) have challenged the powers of Russia in the organization at the winter session of the 
assembly, which began on Monday. 
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“The challenge on procedural grounds – made by Ukrainian member Yevheniia Kravchuk 
(Ukraine, ALDE) – was supported by at least ten members of the Assembly, belonging to at least 
five national delegations, as required by the Rules. It was immediately referred to the Rules 
Committee,” a PACE statement read. 

In addition, a “challenge on substantive grounds” submitted by Emanuelis Zingeris of Lithuania 
was backed by 30 members of the Assembly from at least five national delegations. The 
application was sent to the Monitoring Committee for report and to the Rules Committee for 
opinion, according to the statement. 

A total of 49 members of the Assembly voted in favor of the initiative, 19 opposed it and 8 
abstained, with the required minimum of 30 votes from five different national delegations. 

Debates on the issue are scheduled for Wednesday, the statement read. The powers of the 
Russian delegation in PACE remain in effect but its members cannot vote on its credentials, the 
statement added. 

The PACE’s winter session, attended by the Russian delegation via videoconference, will last until 
January 28. 

 

Ukraine, Lithuania file motion to challenge Russia’s PACE delegation powers [24-01-
2022]   TASS 

Some Eastern European participants of the Parliamentary Assembly of the Council of 
Europe (PACE) challenged the powers of the Russian delegation to the organization. This was 
announced during the opening of the PACE winter session in Strasbourg, livestreamed by PACE’s 
press office. 

A total of two protests were filed. The initiative, introduced by Lithuanian lawmaker Emanuelis 
Zingeris was supported by 49 session participants, while the initiative, introduced by Ukrainian 
lawmaker Yevgeny Kravchuk was supported by 47. According to the PACE rules, at least 30 votes 
from five different national delegations were required. 

Zingeris and Ukraine’s delegations regularly file protests against the Russian delegation’s power 
at the opening of every winter session. This is being done at the first meeting of the year, 
because this is when all delegations file their applications for participation in this year’s 
Parliamentary Assembly work. During the first day of the session, the powers of the delegations 
are being confirmed automatically unless challenged by PACE members. 

At present, the PACE Monitoring Committee will have to prepare a report and a draft resolution 
within 24 hours. Until the report is published and the resolution is adopted, the Russian 
delegation enjoys all powers (can participate in meetings, speak and vote). Under the draft 
resolution, the Russian delegation won’t be allowed to vote. The debate on the powers of the 
Russian delegation will take place on Wednesday, January 26. 

 

Ucraina: Sensi (Pd), 'Consiglio Europa ci pensi bene su rinnovo credenziali a 
delegazione russa' [24-01-2022]   Adnkronos 

"Alla Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa che parte oggi si decide in queste ore del 
rinnovo delle credenziali della delegazione russa. Ci sarà sicuramente un dibattito e credo che i 
gruppi parlamentari si orienteranno per il rinnovo delle credenziali, accompagnato magari con 
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un robusto documento di richieste e caveat (che, però, suona un po’ come un sussiegoso blabla, 
visto quello che sta succedendo). So che il Consiglio d’Europa si percepisce come una sorta di 
Onu europea e che è importante che ci siano luoghi e spazi di dialogo e interlocuzione con tutti 
e fra tutti. E che nella delegazione russa ci sono anche - sospiro - partiti di opposizione. E so che 
il Parlamento deve essere questo luogo e che i parlamentari vanno preservati in questa qualità. 
Ma quanto sta accadendo in Ucraina e a livello geopolitico impone a tutti noi una riflessione in 
più". lo scrive su Twitter Filippo Sensi deputato del Pd. 

"Accettare le credenziali della delegazione russa, dunque accettare la Russia come componente 
della assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa, oggi non è una procedura burocratica, ma 
una decisione politica e direi geopolitica molto rilevante. Decisione della quale portiamo una 
responsabilità come componenti del Consiglio d’Europa. Sono contrario ai muri e sono per il 
dialogo sempre. Ma con migliaia e migliaia di soldati che si concentrano su quel confine non 
possiamo semplicemente dire alla Russia che non c’è problema", sottolinea. 

"Il problema c’è e riguarda il senso stesso dell’Europa, non le sue frontiere, ma i suoi orizzonti, 
i suoi valori. E quindi credo che i parlamentari dell’Assemblea, il mio gruppo parlamentare 
in Consiglio d’Europa devono pensarci non bene, ma benissimo, a dire sì. Perché questa 
decisione non avviene in vitro o nel vuoto, ma nel pieno del rischio di una guerra in Europa che 
ha responsabilità precise. Non possiamo dimenticarlo e non possiamo trincerarci dietro a 
documenti di accompagnamento. Si tratta di una scelta", conclude Sensi. 

 

Делегация РФ покинет сессию ПАСЕ в случае любого ущемления своих прав - 
Толстой [24-01-2022]   TASS 

Делегация РФ откажется от участия в сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы 
(ПАСЕ) в случае любого ущемления своих прав, заявил в понедельник в своем телеграм-
канале глава делегации, вице-спикер Госдумы Петр Толстой. 

"Наша позиция остается неизменной: любое ущемление в правах наших парламентариев 
приведет к тому, что мы покинем сессию. Мы готовы работать только на равноправной 
основе, пользуясь всеми правами, предусмотренными уставом организации", - написал он. 

Ранее участники зимней сессии ПАСЕ по инициативе парламентариев от Литвы и Украины 
оспорили полномочия российской делегации в организации. Толстой отметил, что решение 
по полномочиям делегации РФ должно быть принято в среду. "Будем надеяться на здравый 
смысл наших европейских коллег, которые не пойдут на поводу у провокаторов", - добавил 
он. 

В свою очередь глава комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий отметил, 
что "после возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это третья попытка оспорить 
полномочия нашей делегации". "Две предыдущих - в 2020 и 2021 годах - завершились 
провалом русофобов в Ассамблее и торжеством здравого смысла - все права российских 
парламентариев были подтверждены в полном объеме. Надеюсь, что конструктив 
возобладает и в этот раз", - написал политик в своем телеграм-канале. 

Он подчеркнул, что в противном случае делегация откажется от работы в ПАСЕ, "позиция 
эта хорошо известна в Страсбурге". "Мы не приемлем никакой дискриминации, никаких 
санкций или поражения в правах делегации России", - заявил Слуцкий. 
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Леонид Слуцкий: Делегация РФ не приемлет дискриминации в ПАСЕ [24-01-
2022]   Rossiyskaya Gazeta 

Российская делегация не приемлет никакой дискриминации своих прав в рамках работы на 
зимней сессии в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ). Об этом заявил глава 
Комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий. 

На стартовавшей 24 января зимней сессии ПАСЕ было предложено пересмотреть 
полномочия российской делегации. Комитет ассамблеи по мониторингу рассмотрит эту 
инициативу и подготовит доклад для вынесения его на обсуждение. Дебаты предложено 
провести 26 января. 

Как отметил Слуцкий, после возвращения России в 2019 году в ПАСЕ это третья попытка 
оспорить полномочия нашей делегации. 

"Две предыдущих - в 2020 и 2021 годах - завершились провалом русофобов в ассамблее и 
торжеством здравого смысла, - напомнил он в своем Telegram-канале. - Все права 
российских парламентариев были подтверждены в полном объеме". 

Глава комитета выразил надежду, что конструктивный подход возобладает и в этот раз. В 
противном случае, указал депутат, делегация откажется от работы в ПАСЕ. 

"Мы не приемлем никакой дискриминации, никаких санкций или поражения в правах 
делегации России", - заключил парламентарий. 

Ранее руководитель российской делегации в ПАСЕ заявил, что РФ покинет зимнюю сессию 
при любом ущемлении прав делегации. 

 

Депутаты Литвы и Украины опротестовали полномочия России в ПАСЕ [24-01-
2022]   RBC 

Депутаты от Литвы Эмануэлис Зингерис и от Украины Евгения Кравчук выразили протест 
против полномочий России в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) во время 
зимней сессии ассамблеи. Об этом сообщается на сайте ассамблеи. 

Кравчук сначала подала протест по процедурным основаниям, который поддержали не 
менее десяти членов ассамблеи. Затем Зингерис выступил с вызовом по существу, который 
поддержали по меньшей мере 30 членов ассамблеи. Этого было достаточно, чтобы вопрос 
был взят на рассмотрение комитетами ПАСЕ. 

Комитет по мониторингу должен предоставить доклад по данному вопросу, а комитет по 
регламенту — составить заключение. Дебаты пройдут в среду, 26 января. 

Полномочия России сохранятся в ПАСЕ до тех пор, пока ассамблея не выразит свое мнение 
по этому вопросу. Российская делегация не сможет голосовать по вопросу своих 
полномочий. Делегацию страны возглавляет заместитель председателя Государственной 
думы Петр Толстой, его заместителем является сенатор Сергей Кисляк. Всего в делегацию 
страны входят 18 депутатов. 

Петр Толстой, комментируя в своем Telegram-канале опротестование, заявил, что Россия 
покинет сессию ПАСЕ в случае «любого ущемления в правах» российских парламентариев. 
«Мы готовы работать только на равноправной основе, пользуясь всеми правами, 
предусмотренными уставом организации», — указал он. 
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Во время открытия прошлогодней зимней сессии ПАСЕ полномочия России также были 
опротестованы представителями нескольких делегаций, инициатива принадлежала главе 
украинской делегации и депутату партии президента Украины Владимира Зеленского 
«Слуга народа» Марии Мезенцевой. Однако ассамблея подтвердила полномочия делегации 
России. 

 

Делегация России покинет сессию ПАСЕ при ущемлении ее прав [24-01-
2022]   Rossiyskaya Gazeta 

Российская делегация откажется участвовать в сессии ПАСЕ, если каким-то образом будут 
ущемляться ее права. Об этом заявил зампредседателя Госдумы Петр Толстой. "Мы готовы 
работать только на равноправной основе, пользуясь всеми правами, предусмотренными 
уставом организации", - написал он 

Российская делегация откажется участвовать в сессии Парламентской ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ), если каким-то образом будут ущемляться ее права. Об этом заявили глава 
делегации, заместитель председателя Государственной Думы Петр Толстой, а также 
председатель комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий. 

Участники зимней сессии ПАСЕ по инициативе представителей Литвы и Украины оспорили 
полномочия делегации РФ. 

"Наша позиция остается неизменной: любое ущемление в правах наших парламентариев 
приведет к тому, что мы покинем сессию. Мы готовы работать только на равноправной 
основе, пользуясь всеми правами, предусмотренными уставом организации", - написал 
Толстой в своем Telegram-канале. Вице-спикер отметил, что решение по полномочиям 
делегации РФ должно быть принято 26 января. 

"Будем надеяться на здравый смысл наших европейских коллег, которые не пойдут на 
поводу у провокаторов", - подчеркнул он. 

В свою очередь Леонид Слуцкий напомнил, что после возвращения России в 2019 году в 
ПАСЕ это третья попытка оспорить полномочия ее делегации, а предыдущие - в 2020 и 2021 
годах - "завершились провалом русофобов в Ассамблее". 

"Мы не приемлем никакой дискриминации, никаких санкций или поражения в правах 
делегации России", - написал Слуцкий в своем Telegram-канале, комментируя 
высказывание Толстого. 

 

Толстой назвал последствия ущемления прав российских парламентариев в 
ПАСЕ [24-01-2022]   RIA Novosti  

Любое ущемление в правах представителей России в Парламентской ассамблее Совета 
Европы (ПАСЕ) приведет к тому, что вся делегация покинет сессию. Об этом в своем 
Telegram-канале сообщил ее руководитель, зампредседателя Госдумы Петр Толстой. 

Депутат подчеркнул, что парламентарии готовы работать только на равноправной основе, 
пользуясь всеми правами, предусмотренными уставом организации. 

Толстой добавил, что будет надеяться на "здравый смысл европейских коллег, которые не 
пойдут на поводу у провокаторов". 
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Зимняя сессия ПАСЕ началась в Страсбурге в понедельник и продлится до 28 января. На 
ней депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис Зингерис и Евгения Кравчук опротестовали 
полномочия россиян. Также вскоре изберут нового председателя. 

До того момента, как ассамблея выскажет свое мнение, изменений в ситуации не будет. Но 
российская делегация не имеет права голосовать по этому вопросу. 

 

Литва и Украина открыли протестом против России зимнюю сессию ПАСЕ [24-01-
2022]   IA Regnum 

Представители Литвы и Украины опротестовали полномочия России на зимней сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ), которая открылась 24 января в 
Страсбурге. Открытие сессии транслировала пресс-служба ПАСЕ. 

Литовский парламентарий Эмануэлис Зингерис подал один протест, за него проголосовали 
49 участников сессии. Представительница Украины Евгения Кравчук подала второй 
протест, его поддержали 47 парламентариев. 

Перед началом голосования сообщалось, что инициативы должны набрать по меньшей мере 
по 30 голосов депутатов, представляющих не менее пяти государств. Теперь 
Мониторинговому комитету ПАСЕ отведены сутки на подготовку доклада и проект 
резолюции о ратификации полномочий делегации. Дебаты по вопросу полномочий РФ 
предложено провести во второй половине дня 26 января. 

Зингерис и представители Украины пытаются оспорить полномочия российской делегации 
на каждой зимней сессии ПАСЕ. Если возражений нет, делегаций подтверждаются в первый 
день сессий автоматически. 

 

Ряд стран оспорили полномочия российской делегации в ПАСЕ [24-01-
2022]   Rosbalt  

Полномочия российской делегации в ПАСЕ оспорили Украина, страны Балтии, Грузия и 
Польша. Об этом сообщил нардеп Алексей Гончаренко по итогам заседания в Страсбурге — 
24 января началась зимняя сессия Парламентской Ассамблеи Совета Европы. «При 30 
необходимых голосах мы набрали 49», — заявил Гончаренко, его цитирует 
«Корреспондент.net». По его словам, в ходе процедуры проверки полномочий 
национальных делегаций, Украина и страны группы Baltic plus — Латвия, Литва, Эстония, 
Грузия и Польша — оспорили полномочия российской делегации. Далее в ПАСЕ будет 
подготовлен доклад о полномочиях российской делегации. Ожидается, что решение будет 
принято 26 января. 

 

В ПАСЕ оспорили полномочия делегации РФ на открытии зимней сессии ассамблеи 
- голосование [24-01-2022]   TASS 

Участники зимней сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) в понедельник 
оспорили полномочия российской делегации в организации. Об этом было объявлено на 
открытии зимней сессии ПАСЕ в Страсбурге, которое транслировала пресс-служба 
организации. 
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В общей сложности было подано два протеста. За инициативу литовского парламентария 
Эмануэлиса Зингериса проголосовали 49 участников сессии, за инициативу украинского 
депутата Евгении Кравчук - 47. Как было отмечено перед началом голосования, за 
инициативу должны были проголосовать не менее 30 депутатов как минимум из пяти разных 
национальных делегаций. 

Зингерис и представители украинской делегации выступают с запросами на оспаривание 
полномочий российской делегации на открытии каждой зимней сессии организации. Это 
делается именно на первом заседании в году, поскольку в это время все делегации 
направляют заявки на участие в работе ассамблеи в текущему году. В первый день сессии 
полномочия делегаций подтверждаются автоматически, если со стороны членов ПАСЕ не 
поступают возражения. 

Теперь Мониторинговый комитет ПАСЕ в течение 24 часов должен будет подготовить доклад 
и проект соответствующей резолюции. До момента оглашения доклада и принятия 
резолюции делегация РФ обладает всеми правами (может участвовать в заседании, 
выступать и голосовать). По проекту резолюции о ратификации полномочий делегации, в 
отношении которой проводится процедура оспаривания, она не имеет права голосовать. 
Дебаты по вопросу полномочий российской делегации предложено провести во второй 
половине дня в среду, 26 января. 

 

В ПАСЕ начали процедуру обжалования полномочия российской делегации [24-
01-2022]   UNIAN 

В Парламентской ассамблее Совета Европы начали процедуру обжалования полномочия 
делегации депутатов Государственной думы Российской Федерации. 

Соответствующее предложение литовского депутата Эмануэлиса Зингериса получило 
достаточное количество голосов во время открытия зимней сессии Ассамблеи в Страсбурге. 
Трансляция заседания проходит на сайте ПАСЕ. 

Зингерис заявил, что хочет обжаловать полномочия российской делегации на правовых 
основаниях, поскольку предыдущие парламентские выборы в России, которые состоялись 
в сентябре 2021 года, по его словам, ”не были свободными и справедливыми”, и поэтому, 
по мнению литовского депутата, ”российская делегация не является легитимной”. Также он 
сказал, что российская делегация не выполняет резолюции, которые ранее принимались 
ПАСЕ и касались оккупации украинских и грузинских территорий. Также он заявил, что 
недавно в России ликвидировали признанную международным сообществом 
международную организацию «Мемориал», а российское правительство отравило и 
заключило в тюрьму оппозиционного критика Алексея Навального. 

Зингерис подчеркнул, что Россия не выполняет решения по защите прав человека. 

Участники зимней сессии ПАСЕ поддержали обжалование Зингериса. Соответствующее 
предложение получило поддержку необходимого числа членов сессии от не менее 5 
различных национальных делегаций. 

В связи с этим теперь Комитет по правилам процедуры, иммунитетам и институциональным 
вопросам должен подготовить мнение по этому поводу, а мониторинговый комитет должен 
отчитаться в течение 24 часов. Дебаты по этому вопросу должны состояться в среду, 26 
января. 
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Также член Постоянной делегации Верховной Рады Украины, народный депутат от фракции 
”Слуга народа” Евгения Кравчук тоже выступила с оспариванием полномочий российской 
делегации на основе процедурных оснований. 

Она заявила, что в России избрание депутатов по спискам политических партий на 
общенациональных выборах в Государственную думу включает голоса с незаконно 
оккупированной и аннексированной территории Крыма. 

Обжалование Кравчук тоже получило необходимое количество голосов. 

Сегодня в Страсбурге открылась зимняя сессия ПАСЕ, которая продлится до 28 января. 

 

В ПАСЕ воспротивились российской делегации [24-01-2022]   Lenta.ru 

В Парламентской ассамблее Совета Европы оспорили полномочия делегации России, 
сообщает ТАСС. 

Отмечается, что на открытии зимней сессии ПАСЕ в Страсбурге 24 января было подано два 
протеста в отношении полномочий делегации РФ — от депутатов Эмануэлиса Зингериса и 
Евгении Кравчук из Литвы и с Украины соответственно. Они воспротивились россиянам, 
поскольку на первом заседании в году все делегации направляют заявки на участие в 
работе ассамблеи в течение 12 месяцев. В первый день сессии полномочия делегаций 
подтверждаются автоматически, если со стороны членов ПАСЕ не поступают возражения. 

За инициативу Зингериса проголосовали 49 участников сессии, за инициативу Кравчук — 
47, при необходимом минимуме в 30 голосов из пяти разных национальных делегаций. 

Протесты будут переданы в соответствующие комитеты. Дебаты по вопросу полномочий 
российской делегации в ПАСЕ предложено провести 26 января. 

 

Эксперт: России пора перестать платить ПАСЕ [24-01-2022]   IA Regnum 

На лишение полномочий российской делегации нужно ответить отказом от уплаты взносов 
в бюджет ПАСЕ. Об этом 21 января заявил корреспонденту ИА REGNUM член Совета по 
межнациональным отношениям при президенте РФ Богдан Безпалько. 

«Мы снова наступили на те же самые грабли, что и в 2014—2019 годах», — заявил эксперт. 

По мнению политолога, регулярные попытки оспорить полномочия российской делегации 
унизительны, особенно после обещания не лишать полномочия национальные делегации, 
которое так и не было выполнено. 

«Нужно просто перестать выплачивать взносы в бюджет организации. Россия — один из 
основных спонсоров ПАСЕ», — заключил Безпалько. 

Напомним, что по предложению делегаций прибалтийских стран и Украины российскую 
делегацию могут лишить полномочий и права голоса. Решение по полномочиям делегации 
РФ должно быть принято в среду, 26 января. 
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Русия заплаши да напусне сесията на ПАСЕ в Страсбург [24-01-2022]   Fakti.bg 

Руските представители настояват да се спазват техните права 

Всяко нарушаване на правата на руските представители в Парламентарната асамблея на 
Съвета на Европа (ПАСЕ) ще доведе до това, че цялата делегация ще напусне сесията. Това 
съобщи нейният ръководител, заместник-председателят на Държавната дума Пьотр 
Толстой, цитиран от РИА Новости. 

„Нашите скъпи приятели от Прибалтика и Украйна не променят традициите си: в първия 
ден на зимната сесия на ПАСЕ те оспориха правомощията на руската делегация. Между 
другото, както правят всяка година. Нашата позиция остава непроменена: всяка 
нарушаването на правата на нашите парламентаристи ще доведе до това, че ще напуснем 
сесията“, написа той в своя Telegram канал. 

Депутатът подчерта, че парламентаристите са готови да работят само на равни начала, като 
се ползват с всички права, предвидени в устава на организацията. Толстой добави, че ще 
разчита на "здравия разум на европейските колеги, които да не се подведат от 
провокатори". 

Зимната сесия на ПАСЕ започна в Страсбург в понеделник и ще продължи до 28 януари. На 
него депутатите от Литва и Украйна Емануелис Зингерис и Евгения Кравчук протестираха 
срещу правомощията на руснаците. 

 

Слуцкий допустил отказ российской делегации от работы в ПАСЕ при ущемлении 
её прав [24-01-2022]   RT  

Глава комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий заявил, что российская 
делегация может отказаться от работы в ПАСЕ в случае ущемления её полномочий. 

«Надеюсь, что конструктив возобладает и в этот раз. В противном случае (и позиция эта 
хорошо известна в Страсбурге) делегация откажется от работы в ПАСЕ. Мы не приемлем 
никакой дискриминации, никаких санкций или поражения в правах делегации России», — 
написал Слуцкий в Telegram. 

По его словам, данная попытка оспорить полномочия российской делегации в ПАСЕ 
является третьей после возвращения России в ассамблею в 2019 году.  

Ранее депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис Зингерис и Евгений Кравчук опротестовали 
полномочия России в ПАСЕ в ходе зимней сессии ассамблеи. 

Зампредседателя комитета Госдумы по международным делам Алексей Чепа в беседе с RT 
назвал это решение ожидаемым. 

 

Постпред при СЕ назвал попытки оспорить полномочия России в ПАСЕ 
рутиной [24-01-2022]   RIA Novosti  

Попытки оспорить полномочия делегации РФ в ПАСЕ стали рутинными, они не находили 
поддержки большинства членов ассамблеи в 2020 и 2021 годах, заявил РИА Новости 
постпред РФ при Совете Европы Иван Солтановский, выразив надежду, что "и в этот раз 
здравый смысл возобладает". 
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Ранее в понедельник на открывшейся сессии ПАСЕ депутаты от Литвы и Украины Эмануэлис 
Зингерис и Евгения Кравчук оспорили полномочия РФ в ассамблеи. Мониторинговая 
комиссия должна будет подготовить доклад по полномочиям российской делегации, а 
комиссия по регламенту сделать заключение. Дебаты по полномочиям российской 
делегации состоятся 26 января. До принятия решения ПАСЕ российская делегация обладает 
такими же правами, как и все члены ассамблеи, но она не может голосовать по вопросу 
своих полномочий. Глава российской делегации в ассамблее, вице-спикер Госдумы Петр 
Толстой заявил, что любое ущемление в правах парламентариев из. 

Толстой назвал последствия ущемления прав российских парламентариев в ПАСЕ 

"Попытки оспорить полномочия российской делегации после ее возвращения к 
полноформатному участию в работе ПАСЕ осуществляются каждый год и уже стали 
рутинными. В 2020 и 2021 годах эти инициативы не нашли поддержки среди большинства 
членов Ассамблеи. Надеемся, что и в этот раз здравый смысл возобладает", - сказал 
Солтановский. 

"Ведь очевидно, что не благими мотивами руководствуются те, кто пытается оспорить наши 
полномочия сразу и по так называемым "существенным", и по процедурным основаниям, 
одновременно затрудняя назначение нашего кандидата на закреплённый за Россией пост 
заместителя председателя ассамблеи, а стремлением создать как можно больше 
препятствий работе нашей делегации", - отметил он. 

По словам постпреда РФ, своими действиями те, кто пытаются оспорить полномочия 
российской делегации, наносят вред и конструктивному, деполитизированному диалогу на 
площадке ПАСЕ, направленному на решение проблем и вызовов, которые стали общими для 
всего европейского континента. 

 

Полномочия делегации РФ в ПАСЕ оспорены [24-01-2022]   RBC-Ukraine  

24 января 2022 года в Страсбурге началась зимняя сессия Парламентской Ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ). Во время открытия сессии, когда происходит процедура проверки 
полномочий национальных делегаций, Украина и страны неформальной группы Baltic plus 
- Латвия, Литва, Эстония, Грузия и Польша - оспорили полномочия России в ПАСЕ. 

Об этом сообщает РБК-Украина со ссылкой на Telegram нардепа, члена украинской 
делегации в ПАСЕ Алексея Гончаренко. 

"Полномочия российской делегации в Парламентской Ассамблее Совета Европы успешно 
оспорены! При 30 необходимых голосах мы набрали 49", - написал он. 

При этом Гончаренко отметил, что теперь в ПАСЕ будет подготовлен доклад о полномочиях 
российской делегации. Запланировано, что окончательное решение будет принято в среду, 
26 января. 

"Также украинская делегация оспорила полномочия российской еще и по процедурным 
основаниям - так как российский парламент избран голосами, в том числе оккупированного 
Крыма и жителей Донбасса. За это проголосовали 47 делегатов ПАСЕ при необходимых 10", 
- резюмировал он. 

Напомним, 28 января 2021 года парламентская ассамблея Совета Европы подтвердила 
полномочия российской делегации. При этом в ПАСЕ приняли критический к РФ доклад. 
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Украинская делегация запустила процедуру обжалования полномочий 
российской делегации в ПАСЕ – Кравчук [24-01-2022]   Ukrinform 

Украинская делегация запустила процедуру обжалования полномочий делегации 
Российской Федерации в Парламентской ассамблее Совета Европы. 

Как передает Укринформ, об этом член постоянной делегации Верховной Рады в ПАСЕ 
заместитель председателя фракции "Слуга народа" Евгения Кравчук сообщила в Фейсбуке. 

"Запустили процедуру обжалования полномочий российской делегации в ПАСЕ. Уже в среду 
ожидаем голосование", - заявила Кравчук. 

Она отметила, что "это обжалование является одной из главных задач на январской сессии, 
ведь разрешать агрессору чувствовать себя комфортно на международных площадках мы 
точно не будем". 

Кравчук отметила, что выступила с обжалованием на основании процедуры, ведь 
российский парламент сформирован по результатам выборов, включающих голоса с 
незаконно оккупированной территории Крыма. 

Она также напомнила иностранным коллегам о позиции Венецианской комиссии по 
включению непризнанной международной территории в общенациональный избирательный 
округ для проведения парламентских выборов, в которой прямо указано: организация 
выборов на аннексированной территории не оправдывает и не может оправдать аннексию. 

"Другое обжалование начал глава литовской делегации Эммануэлис Зингерис – на 
substantional grounds", – добавила Кравчук. 

Как сообщал Укринформ, 24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия 
Парламентской ассамблеи Совета Европы, которая будет продолжаться до 28 января. 

 

ПАСЕ намерена пересмотреть полномочия российской делегации 26 января [24-
01-2022]   Ukrainian News 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) намерена пересмотреть полномочия 
российской делегации 26 января. 

Об этом сообщили заместитель председателя фракции "Слуга народа" в Верховной Раде 
Евгения Кравчук в социальной сети Facebook и депутат от фракции "Европейская 
солидарность" Алексей Гончаренко в своем Telegram-канале, передают Українськi Новини. 

"Запустили процедуру обжалования полномочий российской делегации в ПАСЕ. Уже в среду 
ожидаем голосования", - написала Кравчук. 

Депутат сообщила, что она выступила с обжалованием по основаниям процедуры, 
поскольку российский парламент сформирован по результатам выборов, включающих 
голоса с незаконно оккупированной территории Крыма. 

"Напомнила иностранным коллегам о позиции "Венецианской комиссии" по включению 
непризнанной международно территории в общенациональный избирательный округ для 
проведения парламентских выборов, в которой прямо указано: организация выборов на 
аннексированной территории не оправдывает и не может оправдать аннексию", - отметила 
Кравчук. 
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Она также сообщила, что другое обжалование начал глава литовской делегации 
Эммануэлис Зингерис. 

Для того чтобы оспорить полномочия делегации, согласно правилам ПАСЕ, необходима 
была поддержка 30 парламентариев из пяти стран. 

Согласно правилам ассамблеи, будет составлен доклад с перечнем ограничений 
полномочий, по которому будет проходить голосование. 

Как сообщали Українськi Новини, в январе 2020 года ПАСЕ пересматривала полномочия 
российской делегации и в итоге утвердила их. 

 

Мария Бутина: Россию могут вновь попытаться лишить членства в ПАСЕ на фоне 
выпадов Украины [23-01-2022]   RIA FAN 

Москва, 22 января. Россию снова могут попробовать исключить из Парламентской 
ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) по инициативе украинской стороны, уверена депутат 
Государственной думы Мария Бутина. 

Парламентарий высказалась в преддверии начала зимней сессии ПАСЕ. Москва примет 
участие в заседаниях дистанционно, в связи с напряженной ситуацией с коронавирусом. 
Бутина сделала прогноз на фоне предстоящего начала работы Ассамблеи в Telegram. 

«Сразу после открытия сессии нас в очередной раз будут стараться исключить из ПАСЕ по 
инициативе украинской делегации за "нарушения верховенства прав человека"», — 
написала депутат. 

В последнее время на Западе звучат заявления о якобы «агрессивных действиях» Москвы 
против Киева. Российская сторона отвергала подобные нападки, а пресс-секретарь 
президента РФ Дмитрий Песков подчеркивал, что это Украина готовится к враждебным 
шагам против своего же народа в Донбассе. 

 

Украина обжалует полномочия российской делегации в ПАСЕ [23-01-
2022]   Evropeiskaya Pravda 

Украинская делегация вместе с коллегами из группы Baltic+ планирует обжаловать 
полномочия российской делегации в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) на 
зимней сессии ассамблеи на следующей неделе в Страсбурге. 

Об этом сообщил член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко, пишет 
"Европейская правда". 

"Делегация Украины в ПАСЕ планирует обжаловать полномочия российской делегации! В 
понедельник мы начнем процедуру и, скорее всего, в среду или четверг будет голосование", 
- рассказал Гончаренко на своей Facebook-странице. 
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Шесть стран в ПАСЕ обжалуют полномочия делегации России [23-01-
2022]   UNIAN 

Основанием для обжалования полномочий является нарушение статьи 3 устава Совета 
Европы. 

Представители Украины, Латвии, Литвы, Эстонии, Грузии и Польши оспорят полномочия 
российской делегации РФ в Парламентской ассамблее Совета Европы. Для обжалования 
есть "существенные основания". 

Об этом член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко рассказал в комментарии 
Deutsche Welle. 

По словам Гончаренко, полномочия делегации Госдумы РФ обжалуют во время открытия 
зимней сессии ассамблеи, которая стартует в Страсбурге в понедельник, 24 января. 

Согласно процедуре ПАСЕ, основанием для обжалования полномочий одной из делегаций 
является нарушение статьи 3 устава Совета Европы, в которой указано, что каждое 
государство-член ПАСЕ "обязательно должно признавать принцип верховенства права" и 
гарантировать основные права человека всем лицам, "находящимся под его юрисдикцией". 

Для принятия решения необходимо, чтобы инициативу поддержали минимум 30 депутатов 
из пяти делегаций. 

"Я уверен, что мы соберем это количество и что обжаловать полномочия делегации РФ нам 
удастся", - заявил Гончаренко. 

Читайте такжеВстреча Лаврова и Блинкена в Женеве: о чем говорилиВстреча Лаврова и 
Блинкена в Женеве: о чем говорилиВ случае, если предложение поддержат, то этим 
займется соответствующий комитет ПАСЕ, который подготовит доклад и резолюцию с 
рекомендациями ассамблеи ратифицировать или не ратифицировать полномочия делегации 
РФ. При этом сам доклад вынесут на всеобщее голосование. 

Скандал с РФ из-за вакцинации 

Всемирная организация здравоохранения отложила одобрение "Спутника V", заявив о 
несоответствии техники производства вакцины. 

На осенней сессии ПАСЕ привитым от коронавируса вакциной "Спутник V" делегатам России 
запретили покидать отель, кроме как для поездки на заседание ПАСЕ. 

 

Украинская делегация намерена обжаловать полномочия российской в ПАСЕ, - 
депутат Рады Гончаренко ("Евросолидарность") [23-01-2022]   Ukrainian News 

Украинская делегация намерена обжаловать полномочия российской делегации в 
Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ). 

Об этом депутат Верховной Рады от фракции "Европейская солидарность" Алексей 
Гончаренко написал в своем Telegram-канале, передают Українськi Новини. 

"Делегация Украины в ПАСЕ вместе с коллегами из других стран намерена обжаловать 
полномочия российской делегации!", - написал нардеп. 
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По его словам, в понедельник (24 января) украинская делегация начнет процедуру и, 
скорее всего, в среду или четверг будет голосование. 

"В ПАСЕ не должно быть российской делегации. И мы будем этого добиваться", - добавил 
Гончаренко. 

Как сообщали Українськi Новини, Президент Владимир Зеленский просит США помочь найти 
формат переговоров с Россией. 

 

В ПАСЕ готовятся обжаловать полномочия новой делегации России [23-01-
2022]   Ukrinform 

Украинская делегация и страны неформальной группы Baltic plus – Латвия, Литва, Эстония, 
Грузия и Польша – планируют обжаловать полномочия новой российской делегации в 
Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) во время открытия зимней сессии 
ассамблеи, которая начнется в понедельник, 24 января, в Страсбурге. . 

Об этом DW ообщил член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко, передает 
Укринформ. 

По словам Гончаренко, полномочия делегации Госдумы РФ будут обжаловать "на 
существенных основаниях". Согласно процедуре ПАСЕ, такими основаниями считается 
нарушение статьи 3 устава Совета Европы. В ней говорится, что каждое государство-член 
организации "обязательно должно признавать принцип верховенства права" и 
гарантировать основные права человека всем лицам, "которые находятся под его 
юрисдикцией". "Мы пока работаем над окончательной формулировкой", - уточнил депутат. 

Для обжалования полномочий "на существенных основаниях" необходимо, чтобы в зале во 
время голосования за ратификацию полномочий эту инициативу поддержали, по меньшей 
мере, 30 депутатов из пяти национальных делегаций. 

"Я уверен, что мы соберем это количество и что обжаловать полномочия делегации РФ нам 
удастся", - подчеркнул Гончаренко. 

Если это произойдет, то вопрос будет направлен в соответствующий комитет ПАСЕ, который 
подготовит доклад и резолюцию с рекомендациями ассамблеи ратифицировать или не 
ратифицировать полномочия делегации РФ. Этот доклад вынесут на всеобщее голосование 
в сессионном зале. 

Как стало известно DW из собственных источников в секретариате ПАСЕ, руководство 
Госдумы РФ уже направило на имя президента ассамблеи официальное письмо со списком 
членов новой делегации, которым предоставляет официальные полномочия представлять 
Россию. Только после подтверждения этих полномочий в ПАСЕ у российской делегации 
будет право на участие в работе сессии. 

В прошлом году на зимней сессии полномочия делегации РФ уже были обжалованы, однако 
мониторинговый комитет ассамблеи рекомендовал подтвердить полномочия в полном 
объеме, мотивируя это необходимостью продолжать диалог с Россией. Эту резолюцию в 
ходе голосования поддержало большинство депутатов ассамблеи. 

Напряженность в отношениях между Россией и ПАСЕ появилась в 2014 году, после того как 
из-за аннексии Крыма права российской делегации в ассамблее существенно ограничили. 
После этого санкции против РФ в ассамблее несколько раз продлевались из-за того, что 
Москва не выполнила ни одной резолюции ПАСЕ по Крыму и востоку Украины. В знак 
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протеста российские депутаты отказались участвовать в сессиях ПАСЕ. Чтобы вернуть 
Россию, летом 2019 года ассамблея внесла изменения в свою процедуру, отменив 
возможность введения строгих санкций против национальных делегаций. 

Как сообщал Укринформ, зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы состоится 
в Страсбурге 24-28 января. 

Членами украинской делегации в ПАСЕ являются 27 народных депутатов из разных 
фракций. 

 

Ukrainian Delegation To Challenge Powers Of Russian Delegation To PACE - MP 
Honcharenko [23-01-2022]   Ukrainian News 

The Ukrainian delegation intends to appeal the powers of the Russian delegation to the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE). 

Member of Parliament Oleksii Honcharenko (European Solidarity faction) announced this on his 
Telegram channel, the Ukrainian News Agency reports. 

"The delegation of Ukraine to PACE, together with colleagues from other countries, intends to 
appeal against the powers of the Russian delegation!", the parliamentarian wrote. 

According to him, on Monday (January 24) the Ukrainian delegation will start the procedure and, 
most likely, there will be a vote on Wednesday or Thursday. 

"There should not be a Russian delegation in PACE. And we will strive for this," Honcharenko 
added. 

As Ukrainian News Agency reported, President Volodymyr Zelenskyy is asking the United States 
to help find a format for negotiations with Russia. 

 

Ukrainian MPs intend to appeal to PACE against powers of Russian delegation, 
nominate Mezentseva for post of Assembly's President - MP Kravchuk [23-01-
2022]   Interfax-Ukraine  

The Ukrainian delegation of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) intends 
on Monday, January 24, to appeal against the powers of the Russian delegation and deputy of 
the State Duma of the Russian Federation Pyotr Tolstoy as vice-president of PACE, deputy 
member of the permanent delegation of the Ukrainian Parliament to PACE Yevhenia Kravchuk 
has said. 

"The January session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe will be hot! On 
Monday, January 24, together with colleagues from Baltic+, we will appeal the powers of the 
Russian delegation, the powers of State Duma deputy Pyotr Tolstoy as vice President and we 
will nominate an alternative candidate for the post of PACE president Maria Mezentseva as 
opposed to head of the left group Tina Cox," she wrote on her Facebook page. 

At the same time, as explained on the page of the Ukrainian delegation, Mezentseva's candidacy 
was supported by 11 members of the Assembly from different national delegations, which 
corresponds to the PACE Regulations. 
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"The corresponding letter to the PACE Secretary General was sent and submitted for 
consideration by the Bureau. We continue to receive signatures of Assembly members from 
different countries and they will also be attached to a single dossier," the Ukrainian delegation 
notes. 

 

Украинская делегация совместно с Baltic+ намерена обжаловать полномочия 
делегации РФ - депутат [21-01-2022]   Ukrinform 

Украинская делегация совместно с коллегами из Baltic+ на январской сессии 
Парламентской ассамблеи Совета Европы намерены обжаловать полномочия делегации 
Российской Федерации и полномочия депутата Государственной думы РФ Петра Толстого в 
качестве вице-президента ПАСЕ. 

Об этом член постоянной делегации Верховной Рады в ПАСЕ, заместитель председателя 
фракции "Слуга народа" Евгения Кравчук сообщила в Фейсбуке, передает Укринформ. 

"24 января вместе с коллегами из Baltic+ будем обжаловать полномочия делегации РФ, 
полномочия депутата Госдумы Петра Толстого в качестве вице-президента ПАСЕ и 
выдвигаем альтернативного кандидата на должность президента ПАСЕ - Марию Мезенцеву 
в противовес главе группы левых Тини Коксу", - проинформировала она. 

Кравчук также напомнила, что из-за карантинных ограничений на сессии физически смогут 
присутствовать только она, глава делегации Мария Мезенцева (фракция "Слуга народа"), 
Сергей Соболев ("Батькивщина") и Алексей Гончаренко ("Европейская солидарность"). 

Как сообщал Укринформ, сессия Парламентской ассамблеи Совета Европы состоится 24-28 
января. 

В октябре 2019 года Литва, Латвия, Эстония, Грузия и Украина создали в ПАСЕ группу Baltic 
Plus. Среди основных задач группы определены продолжение политики непризнания 
попытки аннексии Крыма, осуждение оккупации отдельных районов Донецкой и Луганской 
областей, частей Грузии и Молдовы. 

 

Украина намерена оспорить полномочия российской делегации в ПАСЕ – депутат 
Рады [21-01-2022]   RIA Novosti  

Украина намерена обжаловать полномочия российской делегации в Парламентской 
ассамблее Совета Европы (ПАСЕ), заявил член украинской делегации в ПАСЕ Алексей 
Гончаренко в пятницу. 

Первая часть очередной сессии ПАСЕ пройдет на предстоящей неделе. 

"Делегация Украины в ПАСЕ вместе с коллегами из других стран намерена обжаловать 
полномочия российской делегации! В понедельник мы начнем процедуру и, скорее всего, в 
среду или четверг будет голосование", - написал Гончаренко в своем Telegram-канале. 

По его словам, российской делегации в ПАСЕ не должно быть, Киев будет этого добиваться. 

Ранее на заседании делегации РФ в ПАСЕ ее руководителем был избран зампредседателя 
Госдумы Петр Толстой, также его кандидатура будет выдвинута на пост вице-спикера ПАСЕ. 
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На предстоящей январской сессии ассамблеи делегация России примет участие в 
дистанционном формате, это решение было принято накануне Советом Думы. 

 

Debate: Poisoning of Alexei Navalny / Débat: Empoisonnement d'Alexei Navalny 

 

Литва в ПАСЕ: Навального отпустить, преступников изловить, Путина президентом 
– не признавать  [31-01-2022]   DELFI 

Денис Кишиневский 

На минувшей неделе Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) – старейшая и самая 
крупная межпарламентская организация континента, в которую входят 47 государств, 
включая Литву – приняла резолюцию по России. Европа призывает власти РФ провести 
"независимое и эффективное" расследование отравления Алексея Навального. ПАСЕ также 
призвала к незамедлительному освобождению оппозиционного политика. 

Резолюцию, призывающую Москву немедленно освободить Навального и начать 
независимое расследование всех обстоятельств дела о его отравлении, поддержало 
подавляющее большинство – 86 депутатов, 14 высказались против. Российская делегация 
принимать участие в обсуждении резолюции о Навальном отказалась, мотивируя это тем, 
что ПАСЕ "не вправе подменять собой следственные органы". С текстом документа можно 
ознакомиться на сайте Ассамблеи. 

Специальный доклад по вопросу Навального подготовил французский депутат Жак Мэр. Во 
время дебатов, предшествовавших голосованию по резолюции стало очевидным, что доклад 
парламентария объединил представителей всех политических групп. Многие депутаты из 
Финляндии, Швеции, Соединенного Королевства, Латвии, Литвы, Украины, Польши 
включили в свои выступления несколько фраз или хотя бы слов на русском языке, чтобы 
тем самым выразить поддержку оппозиции и гражданскому обществу России. 

Позицию Литвы в ходе прений представил глава литовской делегации в ПАСЕ Эмануэлис 
Зингерис. По его словам, у европейского сообщества нет никаких сомнений в том, что 
российские спецслужбы применили против Алексея Навального боевое отравляющее 
вещество. Он назвал это "преднамеренным преступлением". 

"Все власти цивилизованного мира согласились с тем, что он [Навальный] был отравлен – 
преднамеренно отравлен ядом, создававшимся в военных лабораториях Российской 
Федерации. Результаты расследования Bellingcat четко заявляют, что он преследовался 
агентами ФСБ в России на протяжении 24 часов. То же самое происходило с убитым в 2015 
году лидером российской оппозиции Борисом Немцовым", – сказал он на заседании. 

Отрицание прямых улик, нежелание идти на компромиссы, отказ отвечать на запросы и 
сотрудничать с ПАСЕ лишь подтверждает тот факт, что государство причастно к 
отравлению, а правительство замалчивает правду, считает Э. Зингерис. 

"Пришло время для того, чтобы сказать: „Хватит!“ – сказал с трибуны глава литовской 
группы. – Если (мы ничего не сделаем – Прим.) российское правительство продолжит 
уничтожать лидеров оппозиции фактически одного за другим". 

Он напомнил, что попытка отравления – лишь один элемент мозаики. После покушения на 
Алексея Навального власти РФ полностью зачистили его структуры. В частности, 9 июня 



Revue de presse - Press Review 388 

 

 

2021 года созданный политиком "Фонд борьбы с коррупцией" (ФБК) был признан 
экстремистским и ликвидирован по решению суда. 

"Организация Навального была разрушена в прошлом году. Сегодня штаб-квартира ФБК, 
правая рука и представители политика нашли убежище у нас – в Вильнюсе. Сейчас их 
оберегают сотрудники литовской разведки, наши спецслужбы защищают их, чтобы они 
могли спокойно работать", – подчеркнул Э. Зингерис. 

Во время дебатов красноречиво высказался и греческий депутат от фракции "Европейской 
народной партии" Димитриос Каиридис. 

"Мой отец родился в России, в Туапсе, и я выступаю здесь как друг России. Мой посыл 
прост: без промедления освободите Навального и прекратите издевательство над 
правосудием, – обратился он к руководству РФ. – Действия российской власти в деле об 
отравлении Навального противоречат принципам и миссии Совета Европы". 

Его дополнил член украинской делегации в ПАСЕ Алексей Гончаренко. В ходе прений он 
демонстративно перешел на русский язык. 

"Я уверен, что россияне хотели бы, чтобы со словом Россия ассоциировались Достоевский, 
Чехов, Врубель, Чайковский, но сегодня с Россией ассоциируются два имени – Путин и 
Навальный. Эти два имени очень просты и понятны всему миру. <...> Путин – это не просто 
человек, который убивает. Путин – это человек, который так обокрал Россию, что стал 
самым богатым человеком в мире, при этом сама Россия, несмотря на свои колоссальные 
ресурсы, стала одной из самых бедных стран в мире. Минимальная зарплата в РФ сегодня 
– 153 евро в месяц. Я не буду сравнивать ее с Британией, где она составляет 1 700 евро, 
но скажу вам, дорогие россияне, что в Украине, про которую вам с утра до ночи, 
рассказывают, как там плохо, минимальная зарплата составляет 210 евро. И это невзирая 
на то, что у нас война, которую Путин ведет против украинцев вашим мясом и вашей кровью 
<...>, и это при всем при том, что у нас и близко нет таких ресурсов, как у вас", – заявил 
он. 

Давай начнем все сначала 

Помимо этого, на прошлой неделе в ПАСЕ 23 депутата из десяти стран внесли в Ассамблею 
проект резолюции о проверке легитимности так называемой "поправки Терешковой", 
обнулившей предыдущие президентские сроки Владимира Путина и позволившие ему 
оставаться у власти и после 2024 года. 

В проекте цитируется заключение Венецианской комиссии Совета Европы о том, что 
поправки к российской Конституции в 2020 году были приняты в нарушение законных 
процедур. В документе говорится о необходимости назначения специального докладчика 
Ассамблеи по проверке легитимности обнуления – с последующими выводами относительно 
международного признания или непризнания выборов 2024 года в случае участия в них 
Путина. Ранее аналогичные инициативы были выдвинуты в Европейском парламенте и в 
Конгрессе США. 

В Москве на новость отреагировали нервно. Представители Временной комиссии Совета 
Федерации по защите государственного суверенитета и предотвращению вмешательства во 
внутренние дела РФ уже заявили, что проект резолюции ПАСЕ является "грубой попыткой 
вмешаться во внутренние дела России". 

В свою очередь, журналист и общественный деятель Владимир Кара-Мурза младший решил 
затронуть эту тему подробнее на волнах радиостанции "Эхо Москвы". Одним из спикеров 
стал упомянутый глава литовской делегации в ПАСЕ Эмануэлис Зингерис. К слову, он был 
одним из авторов резолюции по нелегитимности обнуления сроков Путина. 
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По его словам, внесение поправок в Конституцию РФ заставляет поднимать вопрос не 
только о законности пребывания Путина у власти, но и членстве России в Совете Европы в 
принципе. 

"Эта Конституция [от 1993 года] – одна из самых главных основ для принятия России в 1996 
году в Совет Европы. Я отвечаю на ваш вопрос, что это посмешище в стиле Муссолини. 
Постоянное пребывание у власти, употребление всех каналов, то есть и пропаганды, захват 
телевидения без возможности высказывать другое мнение, уничтожение партийной 
системы, составление не только пирамиды, но фактически даже единовластия – это 
беспрецедентно. Кроме, конечно, упомянутого тут вами лукашенковского случая. И 
понемногу в глазах всего мира господин Путин становится подобием господина Лукашенко 
или того, что происходит, к сожалению, в Северной Корее", – сказал он в эфире программы 
"Грани недели". 

"Так или иначе, Россия этого недостойна, потому что каждый, кто включает музыку 
Чайковского или имеет на полках книги Тургенева, Достоевского, Набокова, Сорокина, он 
видит европейское лицо. И вдруг за этим европейским лицом видится абсолютная пирамида 
жесткой, силовой власти. Так что я думаю, это будет абсолютно неприемлемо. Я не могу 
себе представить, как с господином Путиным будут говорить европейские правительства 
после 2024 года. Это становится невозможным, и это будет отброшено частью 
цивилизованного демократического мира", – добавил политик. 

Сможет ли Россия вновь стать частью того, что сегодня называют коллективным Западом – 
западной цивилизации? Э. Зингерис считает, что да. 

"Имея в виду гигантский потенциал и гигантскую начитанность лучших слоев России, я 
думаю, несомненно, да. Но в этом смысле вы должны иметь право голоса <...>. Нельзя 
разрешить, чтобы вас попрятали по квартирам, и все это опять закончилось, как в советские 
годы, разговорами на кухнях. Вы вышли из этих кухонных разговоров на улицы в 90-х 
годах. Вам поверил весь мир, что вы являетесь цивилизованной и миролюбивой страной, 
желающей мира. И вы не должны потерять ценность нескольких последних сот лет", – 
констатировал депутат Сейма, напомнив, что до Октябрьской революции в 1917 году 
Россия, в его понимании, была частью Запада. 

 

Parliamentary Assembly of Council of Europe votes for an independent investigation 
into poisoning of Alexei Navalny  [28-01-2022]   Agence Europe 

Adopting a Resolution based on the report by the Frenchman, Jacques Maire (ALDE), the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe called, on Wednesday 26 January, on the 
Russian Federation to open an investigation (independent of the FSB) into the poisoning of Alexei 
Navalny, to investigate allegations of the development and use of chemical weapons on its 
territory and to agree on a technical assistance visit by the Organisation for the Prohibition of 
Chemical Weapons. The Assembly also calls for the immediate release of Mr Navalny under the 
interim measure indicated by the European Court of Human Rights. The Resolution was adopted 
with 86 votes in favour, 14 (Russian) votes against and 5 abstentions. 

 

Российская делегация в ПАСЕ ответила на призыв Ассамблеи расследовать 
«отравление» Навального [28-01-2022]   Dailystorm.ru 

Россия не считает себя связанной какими-либо обязательствами по выполнению решений 
ПАСЕ, вытекающих из доклада об оппозиционере 
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Парламентская ассамблея совета Европы (ПАСЕ) в своей резолюции призвала РФ провести 
независимое расследование «отравления» оппозиционера Алексея Навального. Российская 
делегация в ПАСЕ отметила, что сомневается в объективности докладчика Ассамблеи Жака 
Мэра, ранее включенного Москвой в свой санкционный список. В делегации также не 
считают необходимым обсуждать тему «отравления» политика по существу, поскольку 
никаких следов яда в организме Навального на родине не обнаружили. 

Копию ответа делегации РФ в ПАСЕ по проекту доклада «Отравление Алексея Навального» 
Daily Storm прислала депутат Госдумы Мария Бутина. Она входит в состав российской 
делегации в ПАСЕ. В документе указывается, что в Москве неоднократно заявляли «о 
неприемлемости обсуждения доклада, название которого носит обвинительный характер и 
не позволяет объективно и беспристрастно оценить то, что произошло в августе 2020 года». 

«Российская делегация сомневается в способности докладчика Жака Мэра подготовить 
объективный доклад по этой теме, поскольку в своих частных и публичных беседах с самого 
начала своего назначения докладчиком он открыто заявлял, что главной задачей его 
работы является запуск трехсторонней процедуры в отношении Российской Федерации, 
ведущей к ее исключению из Совета Европы», — говорится в тексте документа. 

Отмечается, что Навальный был задержан в полном соответствии с законом за нарушение 
условий его испытательного срока. В делегации указали, что оппозиционер был осужден за 
мошенничество еще в 2014 году, и Европейский суд по правам человека отклонил 
заявление Навального, что дело являлось политически мотивированным. 

«Никаких следов какого-либо яда в крови Навального не было обнаружено во время его 
тщательного обследования в больнице в России 21 и 22 августа. Ничего подобного не 
обнаружила и клиника Charite в Берлине. Только после того как его образцы были переданы 
в медицинское учреждение бундесвера, немецкие военные внезапно обнаружили следы 
боевого отравляющего вещества», — указали в своем ответе ПАСЕ российские делегаты. 

По их мнению, это напоминает дело экс-полковника ГРУ Сергея Скрипаля, «когда еще одно 
предполагаемое отравление произошло прямо по соседству с британским заводом по 
производству химического оружия в Портон-Дауне». «Что случилось со Скрипалем, мир до 
сих пор не знает, поскольку британские власти, по-видимому, держали его под замком со 
времени инцидента в Солсбери», — резюмировала российская сторона. 

Также в документе говорится, что делегация РФ «подчеркивает, что она не считает себя 
связанной какими-либо обязательствами по выполнению решений ПАСЕ, вытекающих из 
доклада о так называемом отравлении Навального. 

 

Consiglio d’Europa: in Russia “deterioramento situazione diritti umani e libertà 
fondamentali”. Indagare su avvelenamento Navalny e liberarlo [27-01-2022]   SIR 

Il voto in emiciclo ha ratificato le credenziali dei 18 membri della delegazione russa alla 
Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa (Apce). Le modalità della loro partecipazione 
erano state messe in discussione in apertura della sessione in relazione ad alcuni “motivi 
sostanziali”. Nel comunicato che rende noto l’esito della votazione, si segnala però che l’Apce 
“ha espresso la sua massima preoccupazione per il deterioramento della situazione per quanto 
riguarda il pluralismo, i diritti umani e le libertà fondamentali in Russia”. Nella nota si elencano 
tra i motivi, l’incompatibilità delle leggi sugli agenti stranieri, le organizzazioni indesiderabili e 
l’estremismo con gli standard del Consiglio d’Europa; la chiusura dell’Ong Memorial; la difficile 
situazione di Alexei Navalny, arrestato e detenuto nonostante una sentenza della Corte di 
Strasburgo; carenze nelle leggi elettorali e nello svolgimento delle elezioni della Duma del 2021; 
le crescenti tensioni che minacciano la sicurezza europea e l’accumulo di truppe russe lungo il 



Revue de presse - Press Review 391 

 

 

confine ucraino; la mancanza di progressi nel soddisfare le richieste dell’Assemblea sulla guerra 
del 2008 con la Georgia, l’intervento nel Donbass e l’annessione illegale della Crimea. Nonostante 
tutto ciò, la ratifica delle credenziali è stata concessa come atto di fiducia che “dovrebbe essere 
ricambiato da un dialogo significativo, che porti a risultati concreti”. Alla decisione ha contribuito 
una risoluzione basata su una relazione di Piero Fassino secondo cui l’Apce può continuare a 
“svolgere un ruolo significativo nel dialogo” solo se la Russia “partecipa pienamente ai suoi 
organi, meccanismi di cooperazione e attività”. 

Rispetto alla Russia, l’Apce ieri ha anche adottato una risoluzione che invita le autorità ad “aprire 
un’indagine indipendente ed efficace sull’avvelenamento di Alexei Navalny” e a “rilasciarlo 
immediatamente”, ma anche a “a indagare sulle accuse di sviluppo, produzione, stoccaggio e 
uso di un’arma chimica sul territorio russo”. Una visita dell’Organizzazione per la proibizione 
delle armi chimiche in Russia è in programma, ma ancora mancano gli accordi con la Federazione 
per attuarla. I temi in discussioni oggi sono il Covid-19, le sparizioni forzate nel territorio del 
Consiglio d’Europa, oltre a una riflessione sul tema della memoria. La plenaria si conclude 
domani, 28 gennaio. 

 

ПАСЕ приняла резолюцию с требованием немедленно освободить Алексея 
Навального [27-01-2022]   Obshchaya gazeta 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию с требованием к российским 
властям немедленно освободить политика из тюрьмы и прекратить преследование 
оппозиционных активистов 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию с требованием к российским 
властям немедленно освободить политика Алексея Навального из тюрьмы и прекратить 
преследование оппозиционных активистов. ПАСЕ также требует расследовать отравление 
Навального без участия в нем сотрудников ФСБ. 

Специальный докладчик по делу Навального Жак Мэр заявил, что вся правда об отравлении 
российского оппозиционера есть в медицинских отчетах, а само отравление политика 
«Новичком» является доказанным фактом. 

Докладчик также напомнил присутствующим, что накануне заседания ПАСЕ российские 
власти включили Навального и его близких соратников в реестр террористов и 
экстремистов, сообщает телеграм-канал «Можем объяснить». 

«Очевидно, что в глазах защищающегося лидера, который боится внутренней оппозиции, 
это серьезная оппозиция, если он называет их экстремистами», — отметил в свою очередь 
депутат из Германиии Микаэль Георг Линк. 

Греческий депутат Димитриос Каиридис потребовал от российских властей освободить 
Алексея Навального и прекратите издевательство над правосудием. 

Украинский депутат Алексей Гончаренко обратился к гражданам России и заявил, что 
Владимир Путин «обокрал страну», «убивает оппозиционеров», а потом будет убивать вас 
и ваших детей. 
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ПАСЕ приняла резолюцию, в которой призвала Россию провести «независимое» 
от ФСБ расследование отравления Навального [27-01-2022]   Ekho Moskvy 

Парламентская ассамблея совета Европы приняла резолюцию, в которой призвала Россию 
провести «независимое» от ФСБ расследование отравления Алексея Навального. ПАСЕ 
призвала освободить политика из колонии по требованию ЕСПЧ и прекратить репрессии 
против политической оппозиции. В докладе ассамблеи отмечается, что 5 независимых 
тестов подтвердили, что оппозиционер был отравлен «Новичком». 

 

Consiliul Europei a cerut Rusiei să ancheteze otrăvirea lui Aleksei Navalnîi: Acest 
raport arată otrăvirea opozantului rus pe teritoriul Rusiei [27-01-2022]   Stiripesurse 

Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei (APCE) a cerut miercuri Rusiei să facă o anchetă 
asupra otrăvirii în 2020 a principalului opozant politic rus Aleksei Navalnîi, în prezent încarcerat, 
relatează AFP, citat de Agerpres. 

Într-o rezoluţie adoptată cu 86 de voturi pentru, 14 împotrivă şi 5 abţineri în cadrul sesiunii 
trimestriale a APCE de la Strasbourg, parlamentarii din cele 47 de state membre ale Consiliului 
Europei au cerut Rusiei să îl elibereze pe Aleksei Navalnîi, să desfăşoare "o anchetă 
independentă" privind otrăvirea sa, fără participarea serviciilor secrete ruse (FSB), şi să permită 
o vizită a Organizaţiei pentru Interzicerea Armelor Chimice (OIAC). 

"Acest raport arată, pe baze medicale şi ştiinţifice, otrăvirea lui Aleksei Navalnîi pe teritoriul rus 
şi conferă faptelor o calificare juridică", a explicat pentru AFP deputatul francez Jacques Maire, 
din partea LREM, raportor al textului şi care nu a primit permisiunea de a merge în Rusia, dar a 
avut acces la analizele medicale ale opozantului rus. 

În august 2020, Aleksei Navalnîi a fost victima unei grave otrăviri în Siberia, pentru care îl acuză 
pe preşedintele Vladimir Putin. Îngrijit în Germania, el a fost arestat în ianuarie 2021 la 
întoarcerea la Moscova. Rusia nu a deschis niciodată o anchetă asupra acestei tentative de 
asasinat, afirmând că nu are niciun indiciu în acest sens. 

"Prin Navalnîi, este evident că dedicăm acest raport tuturor prizonierilor politici", a subliniat 
Jacques Maire, la sfârşitul dezbaterii care a avut loc miercuri în hemiciclul Consiliului Europei. 

"Dacă vrem să aflăm tot adevărul, acest lucru nu depinde decât de o singură ţară, Rusia", a 
adăugat el. 

Fără puterea de a impune obligaţii, APCE este un organism de discuţie care reuneşte delegaţii 
parlamentare din cele 47 de state membre ale Consiliului Europei. Organizând patru sesiuni 
plenare pe an la Strasbourg, APCE face recomandări sau solicitări către guverne în materie de 
drepturi ale omului. 

 

В ПАСЕ обсудили имперские амбиции Путина: как спорили по резолюции с 
требованием освободить Навального [27-01-2022]   TV Rain 

Парламентская ассамблея Совета Европы поддержала резолюцию, посвященную 
отравлению Алексея Навального. В ней Россию призывают немедленно освободить 
политика, а также провести независимое расследование его отравления. За резолюцию 
проголосовали 86 парламентариев, против — 14 членов Ассамблеи. В докладе, который 
представил французский парламентарий Жак Мэр, подтверждается сам факт отравления 
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Навального нервнопаралитическим ядом «новичок» перед его посадкой на рейс из Томска 
в Москву.  

«Россия должна провести расследования использования „новичка“ на территории России и 
предполагаемую роль ФСБ в этом деле», — заявил Жак Мэр.  

Российская делегация принимать участие в обсуждении доклада и проекта резолюции о 
Навальном отказалась, мотивируя это тем, что «не вправе подменять собой следственные 
органы». В итоге единственный, кто присоединился 26 января к дебатам от российской 
стороны, был член совета федерации Александр Башкин. «Мы — парламентарии и мы не 
имеем права выдвигать обвинения или выносить вердикт», — сказал он.  

Также в ходе дебатов член украинской делегации ПАСЕ Алексей Гончаренко раскритиковал 
Путина. «Вы думаете, он убивает оппозиционеров, но не будет убивать нас? Он будет 
убивать вас и ваших детей», — заявил он. 

 

Conselho da Europa pede à Rússia que investigue envenenamento de Navalny [27-01-
2022]   Agência Lusa 

A Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa pediu hoje à Rússia que investigue o 
envenenamento, em 2020, de Alexei Navalny, opositor do regime do Presidente Vladimir Putin, 
atualmente preso. 

Numa resolução aprovada com 86 votos a favor, 14 contra e cinco abstenções, votada durante 
a sessão plenária trimestral da Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa, em Estrasburgo, 
parlamentares dos 47 Estados-membros pediram à Rússia que liberte Alexei Navalny, que 
conduza uma "investigação independente", sem a participação dos serviços secretos russos, ao 
seu envenenamento e que concorde com uma visita da Organização para a Proibição de Armas 
Químicas. 

"Este relatório comprova, em bases médicas e científicas, o envenenamento de Alexei Navalny 
em território russo e confere aos factos uma qualificação jurídica", explicou à agência France-
Presse (AFP) o deputado francês Jacques Maire, que foi proibido de viajar para a Rússia, mas 
teve acesso às análises médicas de Navalny. 

Em agosto de 2020, Alexei Navalny foi vítima de envenenamento grave na Sibéria, pelo qual 
responsabiliza o Presidente Vladimir Putin. 

Depois de ter sido tratado na Alemanha, Navalny foi preso, em janeiro de 2021, ao regressar a 
Moscovo. 

A Rússia não abriu uma investigação ao sucedido, alegando não ter pistas de se tratar de uma 
tentativa de assassinato do opositor do regime de Putin. 

"Através de Navalny, obviamente são todos os presos políticos que estão em causa, é a todos 
eles que, em última análise, dedicamos este relatório", sublinhou Jacques Maire, no final do 
debate. 

"Se queremos saber toda a verdade, ela pertence a apenas um país, a Rússia", concluiu. 

Sem poderes vinculativos, a Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa é um órgão de 
discussão que reúne delegações de parlamentares dos 47 Estados-membros do Conselho da 
Europa e que emite recomendações ou pede que os Governos prestem contas em termos de 
direitos humanos. 
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Navalny: l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe réclame une enquête à la 
Russie [27-01-2022]   AFP 

L'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) a réclamé mercredi à la Russie de 
mener une enquête sur l'empoisonnement dont a été victime en 2020 le principal opposant 
politique russe Alexeï Navalny, désormais emprisonné. 

Dans une résolution adoptée à 86 voix (14 contre, 5 abstentions) lors de la session plénière 
trimestrielle de l'APCE à Strasbourg, les parlementaires des 47 États membres du Conseil de 
l'Europe ont demandé à la Russie de libérer Alexeï Navalny, de conduire une "enquête 
indépendante" sans participation des services secrets russes (FSB) sur son empoisonnement et 
de se prêter à une visite de l'Organisation pour l'interdiction des armes chimiques (OIAC). 

"Ce rapport prouve, sur des bases médicales et scientifiques sourcées, l'empoisonnement 
d'Alexeï Navalny sur le territoire russe et donne aux faits une qualification juridique", a expliqué 
à l'AFP le député français LREM des Hauts-de-Seine Jacques Maire, rapporteur du texte, qui a 
été interdit de se rendre en Russie mais a eu accès aux analyses médicales de l'opposant russe. 

En août 2020, Alexeï Navalny a été victime d'un grave empoisonnement en Sibérie, dont il tient 
le président Vladimir Poutine pour responsable. Soigné en Allemagne, il a été arrêté en janvier 
2021 à son retour à Moscou. La Russie n'a jamais ouvert d'enquête sur cette tentative 
d'assassinat, affirmant n'avoir aucun indice en ce sens. 

"À travers Navalny, c'est évidemment tous les prisonniers politiques qui sont concernés, c'est à 
eux tous finalement que nous dédions ce rapport", a souligné Jacques Maire, à la fin du débat 
qui s'est tenu mercredi dans l'hémicycle du Conseil de l'Europe. 

"Si nous souhaitons connaître toute la vérité, cela n'appartient qu'à un seul pays, la Russie", a-
t-il conclu. 

Dénuée de pouvoirs contraignants, l'APCE est un organe de discussion rassemblant des 
délégations de parlementaires des 47 États membres du Conseil de l'Europe. Tenant quatre 
sessions plénières par an à Strasbourg, elle émet des recommandations ou demande des 
comptes aux gouvernements en matière de droits humains. 

 

Το Συμβούλιο της Ευρώπης καλεί τη Ρωσία σε ανεξάρτητη και αποτελεσματική έρευνα 
για τη δηλητηρίαση του Αλεξέι Ναβάλνι [27-01-2022]   ERT 

Άφθονα ιατρικά στοιχεία που δείχνουν ότι ο Αλεξέι Ναβάλνι δηλητηριάστηκε με έναν 
οργανοφωσφορικό αναστολέα χολινεστεράσης ενώ βρισκόταν στη Ρωσία ανέδειξε η υβριδική 
συζήτηση που διεξήχθη στην ολομέλεια της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης. 

Υπογραμμίστηκε ότι πέντε διαφορετικές δοκιμές απέδειξαν ότι το δηλητήριο σχετιζόταν δομικά με 
μια ομάδα χημικών ουσιών που γενικά αναφέρεται ως «Novichok», ένας εξαιρετικά τοξικού 
νευρικού παράγοντα, που είναι γνωστό ότι είχε παραχθεί μόνο σε κρατικά εργαστήρια της ΕΣΣΔ 
και, σύμφωνα με πληροφορίες, της Ρωσίας. . 

Οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής συνέλευσης αναφέρθηκαν επίσης σε έρευνες που 
υποδεικνύουν «την πιθανότητα εμπλοκής πρακτόρων της FSB στη δηλητηρίαση του Ναβάλνι», 
με τον ισχυρισμό αυτό να ενισχύεται από την παραδοχή των ρωσικών αρχών ότι ο Ναβάλνι 
βρισκόταν υπό παρακολούθηση από τις μυστικές υπηρεσίες. 



Revue de presse - Press Review 395 

 

 

Μάλιστα σε σχετικό ψήφισμα που υιοθετήθηκε αργά το βράδυ σήμερα η Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση κάλεσε τη Ρωσική Ομοσπονδία να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της βάσει της 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων ξεκινώντας μια ανεξάρτητη και αποτελεσματική 
έρευνα για τη δηλητηρίαση του Αλεξει Ναβάλνι, τονίζοντας ότι αυτοί που τη διενεργούν πρέπει 
να είναι ανεξάρτητοι και ότι η έρευνα θα έπρεπε ιδανικά να γίνει με διεθνή συνεργασία. 

Η Συνέλευση κάλεσε επίσης τη Ρωσική Ομοσπονδία να απελευθερώσει αμέσως τον Αλεξέι Ναβάλνι 
σύμφωνα με το προσωρινό μέτρο που υπέδειξε το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων στις 16 Φεβρουαρίου 2021. 

Το εγκριθέν ψήφισμα καλούσε τότε τη Ρωσική Ομοσπονδία «να διερευνήσει την εικαζόμενη 
ανάπτυξη, παραγωγή, αποθήκευση και χρήση χημικού όπλου σε ρωσικό έδαφος», παρέχοντας 
συγκεκριμένες απαντήσεις στα ερωτήματα που έθεταν άλλα κράτη μέλη της Σύμβασης για τα 
Χημικά Όπλα το συντομότερο δυνατό. 

Ανταπόκριση Στρασβούργο Κώστας Δαβάνης 

 

ПАСЕ призвала Россию начать «действенное» расследование отравления 
Навального [27-01-2022]   Rosbalt  

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) потребовала от России начать 
«независимое и действенное» расследование отравления оппозиционера Алексея 
Навального (в РФ включен в перечень организаций и физлиц, причастных к экстремистской 
деятельности или терроризму — ред.), говорится в сообщении в аккаунте Совета Европы в 
Twitter. 

«ПАСЕ призывает Россию начать „независимое и действенное“ расследование отравления 
Алексея Навального», — подчеркивается в сообщении.#ПАСЕ призывает Россию начать 
"независимое и действенное" расследование отравления Алексея Навального. 

Напомним, 26 января в рамках кинофестиваля независимого кино Sundance Film Festival в 
США состоялась мировая премьера документального фильма «Навальный», снятого 
каналом CNN и стриминговым сервисом HBO Max. В фильме рассказывается про 
«отравление» оппозиционера летом 2020 года, представлены кадры госпитализации, 
попытки его супруги Юлии попасть в больницу. И сам Навальный в фильме вспоминает, как 
приехал в Томск накануне отравления. А ранее, 25 января, Росфинмониторинг включил в 
перечень организаций и физлиц, причастных к экстремистской деятельности или 
терроризму, оппозиционера Навального, а также ряд его соратников, в том числе Любовь 
Соболь, Георгия Албурова, Вячеслава Гимади, Павла Зеленского и Руслана Шаведдинова. 
В настоящее время Навальный отбывает наказание по делу «Ив Роше» в исправительной 
колонии №2 УФСИН по Владимирской области под городом Покров. Добавим, что накануне 
США выступили с обвинениями в адрес России, отреагировав на включение Навального и 
восьми его соратников в реестр лиц, причастных к экстремизму и терроризму. 

 

ПАСЕ приняла резолюцию с требованием освободить Навального [27-01-
2022]   Ukrinform 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию, в которой призвала РФ 
немедленно освободить оппозиционного политика Алексея Навального в соответствии с 
решением Европейского суда по правам человека. 
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За ее принятие проголосовали 86 депутатов, против – 14, воздержались – 5, сообщает 
корреспондент Укринформа. 

В частности, в документе исключается возможность отравления политика после перевозки 
его в Берлин. 

"Парламентская ассамблея отмечает многочисленные медицинские доказательства, 
свидетельствующие о том, что Навальный был отравлен ингибитором фосфорорганической 
холинэстеразы во время пребывания в России, что привело к резкому ухудшению его 
здоровья 20 августа 2020 года. Отвергаются предположения, что он был отравлен в любой 
момент после того, как был доставлен на медицинский эвакуационный рейс из Омска в 
Берлин 22 августа 2020 года", - говорится в резолюции. 

Отмечается, что "Новичок" является чрезвычайно токсичным нервно-паралитическим 
веществом, которое производилось только в государственных лабораториях СССР и России, 
и указывается на возможную причастность к отравлению Навального агентов Федеральной 
службы безопасности РФ. 

ПАСЕ выражает серьезную обеспокоенность в связи с неспособностью РФ сотрудничать с 
докладчиком Ассамблеи относительно отравления Навального и призвала Москву и 
международное сообщество к конструктивному сотрудничеству по этому делу. 

В резолюции содержится призыв к РФ начать независимое (в т.ч. от ФСБ) быстрое и 
эффективное расследование отравления Алексея Навального, выполнять свои 
обязательства в соответствии с Конвенцией о химическом оружии, в том числе путем 
расследования предполагаемой разработки, производства, накопления и применения 
химического оружия на территории России 

ПАСЕ также призвала немедленно освободить Алексея Навального в соответствии с 
решением ЕСПЧ от 16 февраля 2021 года и прекратить применение всех форм 
репрессивных мер против политической оппозиции и общественных активистов. 

Как сообщалось, 20 августа 2020 года Алексею Навальному стало плохо в самолете, когда 
он возвращался из Томска в Москву. Авиалайнер совершил вынужденную посадку в 
аэропорту Омска. Оппозиционер в состоянии комы был доставлен в реанимацию местной 
больницы, а два дня спустя его отправили в Берлин. 

17 января 2021 года Навальный вернулся в Москву из Берлина, где проходил лечение после 
отравления веществом из группы "Новичок". Политика задержали, обвинив в нарушении 
условий испытательного срока по делу "Ив Роше". После этого суд заменил ему условный 
срок реальным, отправив в ВК-2 во Владимирской области. 

Зимой и весной 2021 года в России проходили акции в поддержку Навального, которые 
завершились массовыми задержаниями. В июне политические структуры Навального были 
признаны российским трибуналом "экстремистскими организациями". 

 

ПАСЕ призвала Россию к проведению независимого расследования инцидента с 
Навальным [27-01-2022]   TASS 

Парламентская ассамблея совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию, в которой призвала 
Россию к проведению независимого расследования инцидента с Алексеем Навальным. 
Соответствующий документ опубликован в четверг на сайте ПАСЕ. 
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"Ассамблея призывает начать независимое и эффективное расследование отравления 
Алексея Навального. Это расследование должно сопровождаться глубоким и объективным 
анализом всех относимых к делу элементов", - отмечается в сообщении. 

ПАСЕ также призвала к незамедлительному освобождению Навального. 

Навальный был госпитализирован в Омске 20 августа 2020 года, после того как ему стало 
плохо на борту самолета, направлявшегося из Томска в Москву. Позже его доставили в 
Берлин и поместили в клинику "Шарите". Правительство ФРГ 2 сентября того же года 
выступило с утверждением, что блогер подвергся воздействию отравляющего вещества из 
группы "Новичок". Пресс-секретарь президента РФ Дмитрий Песков сообщал, что до вывоза 
Навального в Берлин никаких отравляющих веществ в его организме выявлено не было. 

 

ПАСЕ: Россия должна начать независимое расследование отравления 
Навального [27-01-2022]   DW 

В ПАСЕ считают, что Навальный был отравлен "Новичком" на территории России. На дебатах 
депутаты ассамблеи призвали Москву немедленно освободить оппозиционера. Делегация 
РФ от участия в дебатах отказалась. 

Голосование за резолюцию "Отравление Алексея Навального" в Парламентской ассамблее 
Совета Европы (ПАСЕ), которое прошло в среду, 26 января, состоялось на следующий день 
после обнародования информации о том, что Росфинмониторинг внес Навального в 
перечень организаций и лиц, причастных к терроризму и экстремизму. Это стало 
дополнительным поводом для возмущения депутатов ПАСЕ, которые считают действия 
российской власти по отношению к оппозиционеру неприемлемыми. 

Резолюцию, призывающую Москву немедленно освободить Навального и начать 
независимое расследование всех обстоятельств дела о его отравлении, поддержало 86 
депутатов, 14 высказались против. Российская делегация принимать участие в обсуждении 
резолюции о Навальном отказалась, мотивируя это тем, что ПАСЕ "не вправе подменять 
собой следственные органы". 

Отравление произошло на территории России 

Резолюция была подготовлена в комитете по правовым вопросам и правам человека. 
Ассамблея назначила докладчиком французского депутата от группы "Альянс либералов и 
демократов за Европу" Жака Мэра. В докладе, сопровождающем резолюцию, Мэр сообщает, 
что в ноябре прошлого года российская сторона не дала ему ответа на запрос о визите в 
Россию, связанного с работой над резолюцией. Более того, письменные вопросы 
докладчика по этому делу, адресованные "компетентным российским органам", которые он 
передал через главу российской делегации в ПАСЕ Петра Толстого, также остались без 
ответа. 

Но, несмотря на отсутствие содействия со стороны российских властей, Жак Мэр проделал 
значительную работу, пытаясь изучить все детали и обстоятельства дела об отравлении 
Навального из всех возможных источников. "Веские медицинские доказательства", которые 
ему удалось собрать, дали основания ПАСЕ утверждать, что Навальный был отравлен на 
территории России. 

При этом "пять независимых анализов установили, что Навальный был отравлен веществом, 
структурно связанным с группой химических веществ, перечисленных в Конвенции о 
химическом оружии", - говорится в резолюции. "Вещества, относящиеся к этой группе 
химических веществ, первоначально разработанных в СССР, известны под названием 
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"Новичок", - уточняется далее. Это "чрезвычайно токсичное" нервнопаралитическое 
вещество производилось "исключительно в государственных лабораториях Советского 
Союза, а именно в России", отмечают авторы. 

ПАСЕ призвала немедленно освободить Навального 

ПАСЕ призвала Российскую Федерацию начать "независимое и эффективное расследование 
этого дела с тщательным и беспристрастным анализом всех аспектов". Ответственные за 
это расследование должны быть независимыми от ФСБ, а само расследование должно 
проводиться "под общественным контролем". Кроме того, Россия должна исполнить свои 
обязательства в рамках Европейской конвенции по правам человека и Конвенции о 
химическом оружии. 

В последних пунктах резолюции депутаты ассамблеи призвали Москву немедленно 
освободить Навального "согласно решению о временных мерах Европейского суда по 
правам человека", принятому в феврале 2021 года. А также прекратить "применение любых 
форм репрессивных мер против политической оппозиции и активистов гражданского 
общества". 

"Навального отравили, чтобы заставить молчать" 

Во время дебатов, предшествовавших голосованию по резолюции о Навальном, стало 
очевидным, что доклад Жака Мэра объединил представителей всех политических групп. 
Многие депутаты из Финляндии, Швеции, Соединенного Королевства, Латвии, Литвы, 
Украины, Польши включили в свои выступления несколько фраз или хотя бы слов на 
русском языке, чтобы тем самым выразить поддержку оппозиции и гражданскому обществу 
России. 

"Мой отец родился в России, в Туапсе, и я выступаю здесь как друг России. Мой посыл 
прост: без промедления освободите Навального и прекратите издевательство над 
правосудием", - обратился к российской власти греческий депутат от фракции 
"Европейской народной партии" Димитриос Каиридис. По его словам, действия российской 
власти в деле об отравлении Навального "противоречат принципам и миссии Совета 
Европы". 

Доклад Жака Мэра - это критика на то, что не было сделано Россией, которая не провела 
расследование дела об отравлении и не наказала виновных в использовании химического 
оружия, считает немецкий депутат-либерал Михаэль Георг Линк (Michael Georg Link). 
"Навальный был отравлен, потому что его пытались заставить замолчать", - уверен Линк. 

Депутат от группы консерваторов из Соединенного Королевства Джон Говелл считает, что 
история с отравлением Навального "показывает Россию в самом худшем свете". "Главный 
наш вывод: российские власти должны провести независимое расследование в 
соответствии со своими международными обязательствами", - заявил британский политик. 

Представитель РФ: ПАСЕ вышла за рамки своих полномочий 

Выступление единственного российского депутата, внефракционного Александра Башкина, 
дистанционно подсоединившегося к дебатам, чтобы заявить об отказе российской 
делегации обсуждать доклад, не оставило иллюзий по поводу отношения Москвы к делу 
Навального. Башкин считает, что "ассамблея не может выходить за рамки своих 
полномочий", проводя собственное расследование, и заявил, что "доклад Мэра переполнен 
обвинительными формулировками". 

"Не думайте, что для нас не имеет значения заявления о том, что во время нахождения за 
границей в крови российского гражданина было обнаружено отравляющее вещество", - 
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заявил Башкин. Он обвинил немецкие правоохранительные органы в нежелании 
сотрудничать с российскими коллегами по поводу дела Навального. 

 

Consiglio d'Europa chiede a Mosca di liberare subito Navalny [27-01-2022]   ANSA 

"La Russia deve liberare immediatamente Alexei Navalny e lanciare un'inchiesta efficace e 
indipendente, in particolare rispetto ai servizi segreti del Paese". Lo chiede l'assemblea 
parlamentare del Consiglio d'Europa che dopo l'inserimento di Navalny nella lista dei terroristi e 
estremisti e l'arresto di suo fratello ha approvato con 86 voti a favore, 14 contrari e 5 schede 
bianche il rapporto "l'avvelenamento di Alexei Navalny" redatto dal parlamentare francese 
Jacques Maire (Alde). "La responsabilità di svelare tutta la verità sulla vicenda spetta a un solo 
paese, la Russia", ha detto Maire durante il dibattito, rispondendo cosi anche al collega russo 
Aleksandr Bashkin, che intervenendo aveva accusato le autorità tedesche di non voler fornire le 
informazioni richieste da Mosca, e quindi di ostacolare la ricerca della verità. "Con questo 
rapporto, ha detto Jacques Marie, sono stati messi dei punti fermi sul quanto successo, sul fatto 
che Navalny è stato avvelenato, che lo è stato con una sostanza prodotta solo nell'ex Unione 
Sovietica e in Russia". Ora, ha continuato, spetta a Mosca condurre l'inchiesta, che l'assemblea 
vuole rapida e idealmente in collaborazione con strutture internazionali. 

 

ПАСЕ призывает РФ начать расследование "отравления Навального" [27-01-
2022]   RIA Novosti  

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию с призывом к РФ 
начать расследование инцидента с якобы отравлением Алексея Навального, несмотря на 
то, что именно западные страны, в частности ФРГ, отказываются предоставить российской 
стороне информацию, на основании которой следственные органы готовы возбудить 
уголовное дело. 

В декабре прошлого года президент РФ Владимир Путин заявил, что Россия многократно 
направляла в другие страны запросы на материалы, якобы подтверждающие отравление 
Алексея Навального, но не получила ни одного. В Мокве указывают на то, что Запад 
игнорирует просьбы РФ представить хотя бы официальное заключение по инциденту. 

"Ассамблея призывает Российскую Федерацию... открыть независимое и эффективное 
расследование отравления Алексея Навального, сопровождаемое тщательным, 
объективным и беспристрастным анализом всех соответствующих доказательств", - 
говорится в тексте принятой в среду резолюции. 

Также ПАСЕ призывает к "немедленному освобождению Навального в соответствии с 
обеспечительной мерой, указанной Европейским судом по правам человека 16 февраля 
2021 года". 

Навального 20 августа 2020 года госпитализировали в Омске после того, как ему стало 
плохо в самолете по пути из Томска. По итогам обследований омские врачи назвали 
основным диагнозом нарушение обмена веществ, вызвавшее резкое изменение сахара в 
крови. Что стало его причиной - пока неясно, но ядов в крови и моче Навального, по данным 
омских медиков, найдено не было. 

Позднее его перевезли самолетом в Германию. После этого правительство ФРГ заявило со 
ссылкой на военных медиков, что Навального якобы отравили субстанцией из группы 
отравляющих боевых веществ "Новичок". Позже кабмин ФРГ сообщил, что выводы немецких 
экспертов подтвердили лаборатории Швеции и Франции, параллельно в ОЗХО по запросу 
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Берлина ведется свое исследование. В Кремле в этой связи заявили, что Берлин не 
информировал Москву о своих выводах, а МИД РФ подчеркнул, что Россия ждет ответа от 
Германии на официальный запрос по этой ситуации: за месяц Россия направила Германии 
три запроса о правовой помощи по ситуации с Навальным, ответы на них не получены. Еще 
в день госпитализации Навального свои проверки начали проводить прокуратура и 
полиция. 

МИД РФ спустя год после инцидента с Навальным заявил, что это была спланированная 
провокация, направленная на дискредитацию России, дело было раскручено Западом для 
сдерживания страны и новых нападок на нее. В министерстве отметили, что Берлин так и 
не предоставил никаких проверяемых доказательств своих обвинений в адрес РФ, а ОЗХО 
"замотала" запрос Москвы о содействии, помешав возбуждению дела. 

 

Parlamentarna skupština SE traži od Rusije istragu o trovanju Navaljnog [27-01-
2022]   BETA , N1 Info 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope (PSSE) pozvala je Rusiju da sprovede istragu o trovanju 
glavnog opozicionara Alekseja Navaljnog, koji je u zatvoru. 

PSSE je u rezoluciji usvojenoj sa 86 glasova, 14 protiv i pet uzdržanih, zatražila od Rusije da 
oslobodi Navaljnog, sprovede „nezavisnu istragu“ bez učešće ruske službe bezbednostii (FSB) i 
dozvoli posetu zvaničnika međunarodne Organizacije za zabranu upotrebe hemijskog oružja 
(OPCW). 

Navaljni je bio žrtva ozbiljnog trovanja u Sibiru. Lečen je u Nemačkoj gde su otkriveni tragovi 
nervnog agensa novičok iz sovjetske ere. Potom je uhapšen 17. januara 2021. godine po 
povratku u Moskvu. 

Rusija nikada nije otvorila istragu, tvrdeći da ne postoje indicije o trovanju. 

Navaljni trenutno izdržava dvoipogodišnju kaznu zatvora jer je boravkom u Nemačkoj, gde se 
oporavljao od trovanja za koje optužuje Kremlj, prekršio ranije izrečenu uslovnu kaznu. 

U Strazburu je u toku zimsko zasedanja PSSE. Rezolucije tog tela koji daje preporuke ili poziva 
vlade na odgovornost u pogledu ljudskih prava, nisu obavezujuće. 

 

ПССЕ бара од Русија истрага за труењето на Навални [27-01-2022]   Večer , MIA 

Парламентарното собрание на Советот на Европа ја повика Русија да спроведе истрага за 
труењето на главниот опозициски лидер Алексеј Навални, кој е во затвор. 

Во резолуцијата усвоена со 86 гласа „против“ и 14 „против“, ПССЕ ја повика Русија да го 
ослободи Навални, да спроведе „независна истрага“ без учество на Руската служба за 
безбедност (ФСБ) и да дозволи посети на претставници од Меѓународната организација за 
забрана на хемиско оружје (OPCW). 

Навални беше жртва на сериозно труење во Сибир. Тој се лекуваше во Германија, каде што 
беа откриени траги од нервен агенс Новичок од советската ера. Тој потоа беше уапсен на 
17 јануари 2021 година, по неговото враќање во Москва. Русија никогаш не отвори истрага, 
тврдејќи дека нема индикации за труење. 
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Навални моментално издржува затворска казна од две и пол години поради прекршување 
на претходно изречената условна казна со престојот во Германија, каде што се 
опоравуваше од труењето за што го обвини Кремљ. Во Стразбур во тек е зимската сесија 
на Парламентарното собрание на Советот на Европа. Резолуциите на тоа тело кое дава 
препораки или ги повикува владите на одговорност за човековите права не се обврзувачки. 

 

ПАСЕ – России: Освободите Навального! [27-01-2022]   VoA 

Ассамблея потребовала от Москвы провести независимое расследование отравления 
известного оппозиционера и немедленно выпустить его из заключения. 

Парламентская Ассамблея Совета Европы, сессия которой проходит на этой неделе в 
Страсбурге, обсуждала в среду доклад об отравлении Алексея Навального сразу вслед за 
решением вопроса о полномочиях российской делегации в ПАСЕ. Эти вопросы, как говорили 
европейские парламентарии, тесно взаимосвязаны между собой: попытка убийства 
российского оппозиционера в 2020 году, по мнению многих из них, наглядно 
продемонстрировала отношение властей России к базовым ценностям Совета Европы, 
членом которого эта страна является с 1996 года. 

Когда полномочия российской делегации были подтверждены, автор доклада ПАСЕ об 
отравлении Навального, французский парламентарий Жак Мэр (Jacques Maire) рассказал о 
главных выводах составленного им обширного документа: что еще в Омске врачи «скорой 
помощи», по всей видимости, поняли, что Навальный был именно отравлен, поскольку 
давали ему атропин; что лаборатории в Германии, Франции и Швеции вместе с 
лабораториями, уполномоченными Организацией по запрещению химического оружия, 
подтвердили принадлежность яда к боевым отравляющим веществам типа «Новичок»; что 
на все призывы расследовать применение такого яда Россия ответила «рассерженными 
отрицаниями и ответными обвинениями» в адрес западных стран. 

Самому французскому парламентарию в прошлом году был запрещен въезд в Россию – его 
внесли в список политиков Евросоюза, против которых Россия ввела санкции. Таким 
образом Москва, по мнению ПАСЕ, прямо нарушила свои обязательства перед Советом 
Европы, сделав это, впрочем, не в первый раз – докладчику по убийству Бориса Немцова, 
литовскому парламентарию Эмануэлису Зингерису въезд в Россию также был официально 
запрещен. 

Жак Мэр сослался на расследование группы Bellingcat, заявившей, что ФСБ следила за 
Алексеем Навальным годами, а также на признание одного из сотрудников ФСБ в 
отравлении политика, сделанное в разговоре с самим Навальным. «Наше голосование 
сегодня важно как для самого Алексея Навального, так и для всех политических 
заключенных» - сказал докладчик ПАСЕ. 

Осуждение того, что российская власть сделала с наиболее известным оппонентом Путина, 
среди членов ПАСЕ было практически единогласным. Некоторые из них говорили, что 
последние действия официальной Москвы, внесшей Алексея Навального и его соратников 
в список террористов и экстремистов, служат явным подтверждением курса на устранение 
этого политика из общественной жизни России, и, возможно, даже приурочены к 
обсуждению в ПАСЕ доклада о его отравлении. 

Представитель группы «Альянс либералов и демократов Европы», депутат из Германии 
Микаэль Георг Линк (Michael Georg Link) констатировал, что «уже более года Навальный 
находится в тюрьме после того, как произошел его ужасный арест с проявлением 
откровенного произвола, и против него лично была предпринята беспрецедентная 
кампания давления за его критику российских властей». «Алексей Навальный должен быть 
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немедленно освобожден, как это было предписано решением Европейского суда по правам 
человека» - заявил депутат Бундестага. 

Димитриос Каиридис, парламентарий от Греции, рассказал о том, что сам является потомком 
грека, родившегося в СССР: «Поэтому я выступаю тут как друг российского народа, и у меня 
для вас очень простое послание – освободите Алексея Навального!» 

Одним из наиболее эмоциональных было выступление украинского депутата Алексея 
Гончаренко от имени группы «Европейские консерваторы / Демократический Альянс». Член 
Верховной Рады Украины обратился к россиянам по-русски: 

«Путин - это человек, который так обокрал Россию что стал самым богатым человеком в 
мире… Вы молчите, когда Навального, который разоблачил коррупцию, объявляют 
террористом, когда его пытаются убить, и сейчас он сидит в тюрьме… вы молчите, вы 
думаете: «нас обойдет, он убивает оппозиционеров, но он не будет убивать нас, он убивает 
украинцев, но не будет убивать нас». Он будет убивать вас и ваших детей: сейчас он готов 
уже развязать войну с Украиной, и если он это сделает - потоком в Россию пойдут гробы». 

Реакция членов российской делегации, которая участвовала в заседании ПАСЕ по 
видеосвязи, была предсказуемой – они отрицали факты, приведенные в докладе Жака 
Мэра, и член Совета Федерации Александр Башкин пытался уверить коллег по ПАСЕ, что 
Россия сама переживает за судьбу Навального: 

«Не думайте, что для нас не имеют значения заявления о том, что у российского гражданина 
во время его нахождения за границей в крови обнаружены опасные вещества. В первую 
очередь, это российский гражданин, и мы больше других хотим знать правду. А то, что 
российское государство пытаются обвинить в том, что оно не проводит расследование, 
которое блокируют западные коллеги, вообще выходит за границы понимания». 

Российский сенатор возмутился рекомендацией доклада «призвать Россию прекратить 
использование всех форм репрессивных мер против политической оппозиции и активистов 
гражданского общества» и сделал из нее вывод об «антироссийском предназначении 
доклада». 

Большинство парламентариев в ПАСЕ восприняли слова российского коллеги с недоверием, 
что было ясно из голосования за резолюцию Ассамблеи по докладу Жака Мэра: в ней ПАСЕ 
призвала Россию начать «независимое и эффективное» расследование отравления Алексея 
Навального, подчеркнув, что те, кто его проводит, должны быть независимы от ФСБ, и что 
в идеале расследование должно опираться на международное сотрудничество. 

ПАСЕ также призвала Россию «немедленно освободить г-на Навального» в соответствии с 
временной мерой, указанной Европейским судом по правам человека 16 февраля 2021 года, 
и «расследовать предполагаемую разработку, производство, накопление и применение 
химического оружия на территории России», предоставив «как можно скорее» конкретные 
ответы на вопросы, заданные другими государствами-участниками Конвенции о химическом 
оружии. 

Западные эксперты, комментируя для Русской службы «Голоса Америки» последние 
решения российской власти в отношении Алексея Навального и его соратников, говорят о 
том, что официальная Москва по-прежнему считает оппозиционера и его команду угрозой 
режиму. 

«Мы можем делать выводы из тех действий, которые предпринимаются, что они (российские 
власти – Д.Г.) воспринимали Навального и его организацию очень серьезно. Было ли это 
просто продуктом их страхов, или же стало результатом рационального подсчета выгод и 
потерь – об этом можно теоретизировать, но факт в том, что они воспринимают его очень 
серьезно. И после решений, принятых в отношении него, вероятно, на самом верху, 
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произошел целый каскад действий, над которыми у Кремля может уже и не быть детального 
контроля» - полагает автор книги «Navalny: Putin's Nemesis, Russia's Future?» («Навальный: 
возмездие Путину, будущее России?»), эксперт Университета Бремена в Германии Ян Матти 
Доллбаум (Jan Matti Dollbaum). 

«Например, вряд ли репрессии против отца Ивана Жданова были санкционированы лично 
Путиным, но они явно стали результатом сигнала сверху, говорящего о том, что власть 
считает этих людей опасными, и репрессии против них приветствуются, их никто не будет 
останавливать. Такое может происходить уже на автопилоте» - считает исследователь. 

Другой автор книги об Алексее Навальном, эксперт британской исследовательской 
организации Chatham House Бен Ноубл (Ben Noble) говорит, что отношение Кремля к 
деятельности Навального менялось с годами: «Они позволили ему участвовать в выборах 
мэра Москвы 2013 года, но его результат на них был лучше, чем они ожидали, и он стал 
для них вызовом. Потом Кремль стал прилагать все большие усилия, чтобы остановить 
Навального, действуя так же против оппозиции в более широком плане, и в последние годы 
перейдя к прямому подавлению». 

«Мы в нашей книге не пытаемся залезть Путину в голову и узнать, видит ли он Навального 
в ночных кошмарах, но некоторые детали мы все-таки видим – например, то, что Путин не 
произносит имя Навального. Это интересно с психологической точки зрения… Касательно 
Запада – понятно, что судьба Навального будет решаться не на Западе, а в России. Он это 
и сам понимает, и поэтому вернулся в Россию в 2021 году. Правда, с момента нахождения 
в заключении он объявил, что дает добро членам своей команды на отъезд из России перед 
лицом полного разгона и репрессий» - отмечает Бен Ноубл. 

 

ПАСЕ представила доклад об отравлении Навального [27-01-2022]   VoA 

Карина Бафра 

Cегодня ПАСЕ представила доклад об отравлении Алексея Навального. Авторы резолюции 
утверждают, что политик действительно был отравлен «Новичком», и призывают Россию 
провести расследование произошедшего. О Навальном говорят и в США: на кинофестивале 
Sundance состоялась премьера фильма о политикеджян Александр Берган 

Video 

 

Le Conseil de l’Europe réclame une enquête sur l’empoisonnement de Navalny [26-01-
2022]   La Libre Belgique 

Véronique Leblanc Correspondante à Strasbourg 

Il faut garder Alexeï Navalny dans le débat public, maintenir la pression pour ne pas que ses 
conditions de détention se dégradent”, affirmait le député français Jacques Maire, mardi matin 
à Strasbourg. Membre de l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe, dont fait partie la 
Russie, Jacques Maire y défendra, ce mercredi en séance plénière, un rapport, assorti d’une 
résolution, revenant sur l’empoisonnement de l’opposant russe le 20 août 2020. 

Un “soi-disant empoisonnement”, affirment d’ores et déjà les membres russes de la commission 
des Affaires juridiques et des droits de l’homme. Ceux-ci ont déjà notifié, dans un avis divergent 
au rapport de Jacques Maire, que la délégation russe “ne se considère liée par aucune obligation 

https://www.golosameriki.com/a/pace-report-on-navalny-poisining-and-sundance-premiere/6413951.html
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de mettre en œuvre les décisions de l’Assemblée”. Ils dénoncent un texte rédigé à charge par 
un rapporteur dont le but est de parvenir à l’exclusion de la Russie du Conseil de l’Europe. 

Des sanctions possibles 

Guère ébranlé, celui-ci défend un travail où – pour la première fois – la preuve de cet 
empoisonnement est établie sur base de données scientifiques, sans devoir recourir aux 
investigations journalistiques, aux témoignages ou aux fuites internes, mentionnés cependant 
dans le rapport. “Il suffit d’aligner les analyses médicales, et ce depuis la Russie, constate 
Jacques Maire. Dès le 22 août, date de l’évacuation de M. Navalny de l’hôpital d’Omsk où il avait 
été admis en urgence, le Dr Jacoby qui l’accompagnait dans son transfert vers Berlin indique un 
empoisonnement au moyen d’un inhibiteur organophosphoré appartenant au groupe dit du 
Novitchok, mis au point du temps de l’Union soviétique. D’autres analyses menées en Allemagne 
ont confirmé ce diagnostic renforcé par l’avis d’un expert en armes chimiques de l’Université 
d’Edimbourg qui précise qu’il s’agit d’un empoisonnement par voie cutanée.” 

La résolution qui devrait être adoptée mercredi appelle la Fédération de Russie à “ouvrir une 
enquête indépendante et effective sur cet empoisonnement conformément aux obligations liées 
à la Convention européenne des droits de l’homme et à enquêter, conformément à la Convention 
sur les armes chimiques, sur les allégations de production, de stockage et d’utilisation d’une 
arme chimique sur le territoire russe.” Deux traités internationaux dont la Russie est État partie. 

“En établissant les faits, nous créons une pression 

, nous apportons des éléments de preuve accessibles à ceux qui voudraient entamer une enquête 
juridique, signale Jacques Maire. Et, au niveau du Conseil de l’Europe, nous contribuons au suivi 
des arrêts de la Cour européenne des droits de l’homme qui réclament la libération d’Alexeï 
Navalny. Concrètement, en ne respectant pas les décisions du Conseil de l’Europe, la Russie se 
rapproche d’un mécanisme de sanctions enclenché par l’ensemble des organes statutaires de 
l’organisation.” 

Une perspective qui n’a pas empêché la Russie d’inscrire Alexeï Navalny sur la liste des 
“terroristes et extrémistes” ce mardi, à la veille du vote. 

 

“Alexei Navalny’s poisoning in Russia is proven”, says Jacques Maire, rapporteur for 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe [26-01-2022]   Agence Europe 

On Wednesday 26 January, the Parliamentary Assembly of the Council of Europe will debate a 
report on the poisoning of Russian dissident Alexei Navalny. 

The debate will be followed by a vote on the text, which will be accompanied by a resolution 
calling on the Russian Federation to conduct an “independent and effective investigation” into 
the poisoning, in accordance with its obligations under the European Convention on Human 
Rights, and to investigate allegations of the development and use of a chemical weapon on its 
territory, as required by the Chemical Weapons Convention. 

The Russian members of the PACE Human Rights Committee dealing with the case have already 
made it clear that their delegation “does not consider itself bound by any obligations to 
implement PACE decisions arising from the report on the so-called poisoning of Alexei Navalny”. 

They denounce a text written by a rapporteur - France’s Jacques Maire (ALDE) - whose aim is to 
achieve the exclusion of Russia from the Council of Europe. 
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For Jacques Maire, apart from the importance of protecting Mr Navalny by keeping him in the 
public debate, this report “wants to establish the facts and qualify them legally”. 

He emphasises that his work “proves the poisoning based solely on the scientific analyses carried 
out when Alexei Navalny was hospitalised in Omsk, Russia”. 

“The conclusions of Dr Jacoby, who accompanied him on his transfer to Berlin, indicate poisoning 
by means of an organophosphate inhibitor belonging to the so-called ‘novichok’ group, and 
further analyses carried out in Germany have confirmed this diagnosis, reinforced by the opinion 
of a chemical weapons expert from the University of Edinburgh, that it is poisoning via the dermal 
route”. 

Original version in French by Véronique Leblanc 

 

«Если Россия хочет прогресса — нужно освободить Навального»: докладчик ПАСЕ 
— о содержании новой резолюции по делу политика [26-01-2022]   TV Rain 

Video 

Завтра, 26 января, в ПАСЕ будет представлен проект резолюции по отравлению Алексея 
Навального. Отчет о покушении на жизнь лидера российской оппозиции, а также этот самый 
проект резолюции представит евродепутат Жак Мэр. Он потребует, чтобы Россия начала 
сотрудничать с независимыми международными организациями, в том числе ОЗХО, провела 
беспристрастное расследование и освободила Навального. Поговорили об этом с самим 
Жаком Мэром, французским депутатом. 

«Для нас было крайне важно [в этом докладе] установить факты и юридически их 
квалифицировать, поскольку это откладывало принятие некоторых решений перед лицом 
Европейского суда», — заявил спецдокладчик ПАСЕ Жак Мэр в интервью Дождю, 
рассказывая о своем докладе по отравлению Навального. 

По словам Мэра, Россия должна будет выполнять обязательства, связанные с судом. Если 
она не будет этого делать, для нее могут наступить последствия в виде санкций. «И еще 
один вопрос, который встает перед Россией — или победа, или риск быть исключенной из 
Совета Европы. Ей решать, что на кону, — сказал Мэр. — Мы действительно хотим, чтобы 
Россия была частью Совета Европы. И я лично хочу, чтобы Россия была членом Совета 
Европы. Но у этого есть своя цена», — добавил он. 

По словам Мэра, главная цель доклада заключалась в том, чтобы установить факты и 
ответить на два вопроса — был ли Навальный отравлен и каким веществом. И если на 
первый вопрос, по словам Мэра, можно утвердительно ответить даже в обычной больнице, 
то вопрос о происхождении отравляющего вещества более сложен, поскольку для 
определения этого вещества нужны специальные условия. 

Как говорит Мэр, у него не было доступа к полным результатам исследования и химической 
формуле отравляющего вещества, выявленного Организацией по запрещению химического 
оружия (ОЗХО). Однако наблюдая, как ОЗХО проводила исследование, он может сказать, 
что оно было сделано по всем правилам и стандартам организации. 

По словам Мэра, ОЗХО оперирует протоколом, требующим строгого соблюдения, а Москва 
просит изменить этот протокол исключительно для случая Навального. 

До официального объявления результатов расследования ОЗХО в октябре 2021 года Россия 
предложила организации провести независимую экспертизу анализов Навального и 

https://tvrain.ru/teleshow/kotrikadze_inostrannyh_del/esli_rossija_hochet_progressa_nuzhno_osvobodit_navalnogo-546499/
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пригласила технический секретариат ОЗХО в страну. На следующий день согласие было 
получено, однако визит так и не состоялся, поскольку Россия потребовала провести 
экспертизу в петербургской лаборатории, а регламент ОЗХО не предусматривает 
исследований в неуполномоченных лабораториях. В итоге российский МИД заявил, что 
ОЗХО «оказалась вновь „в заложниках“ у тех, кто упорно стремится использовать ее в своих 
геополитических интересах. 

Жак Мэр также подчеркнул, что при составлении своего доклада не опирался ни на данные 
из расследования Bellingcat*, ни на информацию, полученную Навальным во время его 
звонка сотруднику ФСБ Константину Кудрявцеву и собранную его командой. «Мои выводы 
основаны исключительно на медицинских доказательствах и анализах», — сказал Мэр. 

Резолюция Мэра по отравлению Навального будет представлена в ПАСЕ 26 января. В 
пятницу, 24 января, депутат Госдумы и делегат в ПАСЕ от России Евгений Попов сообщил в 
эфире Дождя, что российская делегация проигнорирует резолюцию с требованием 
освободить Навального, если ее примут. 

В предыдущей резолюции, принятой в апреле 2021 года, ПАСЕ призвала Россию освободить 
Навального до 7 июня. Эта резолюция осталась без ответа — глава российской делегации 
в ПАСЕ Петр Толстой заявил, что Россия не будет выполнять «политизированные» решения 
ЕСПЧ и Совета Европы, а пресс-секретарь президента Дмитрий Песков посоветовал, «если 
существуют какие-то жалобы или сомнения по поводу соблюдения законности», адресовать 
все вопросы во ФСИН или прокуратуру. 

 

ПАСЕ 26 января рассмотрит доклад об отравлении Алексея Навального [25-01-
2022]   Obshchaya gazeta 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) в ходе зимней сессии рассмотрит в числе 
основных тем отравление оппозиционера Алексея Навального. Дебаты и утверждение 
резолюции на основании собранных доказательств назначены на 26 января. 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) в ходе зимней сессии рассмотрит в числе 
основных тем отравление оппозиционера Алексея Навального. 

Дебаты и утверждение резолюции на основании собранных доказательств назначены на 26 
января. 

Соратник политика Леонид Волков сообщил телеграм-каналу «Можем объяснить», что после 
утверждения доклад по делу об отравлении Алексея Навального станет официальным 
документом Совета Европы, а ЕСПЧ (судебный орган Совета Европы) еще год назад 
коммуницировал дело о покушении на оппозиционера. 

«Резолюции ПАСЕ, к сожалению, в последнее время — это что-то такое на что российские 
власти рутинно плюют и не исполняют. Тем не менее, по мере того как копятся 
доказательства, копятся международные оценки тому, что произошло с Алексеем 
Навальным. (…) Ясности становится больше», - заявил Волков и добавил, что теперь 
российским чиновникам становится «все сложнее врать» на эту тему. 

«Можем объяснить» отмечает, что самое интересное в докладе об отравлении Навального - 
это рассказ доктора Филиппа Джейкоби, который прилетел в Омск на санитарно-
эвакуационном самолете и сопровождал находившегося в коме политика в Берлин. 

Джейкоби подробно описал, насколько агрессивно отреагировали российские врачи на 
предположительный диагноз об отравлении, и как менялось состояние Навального. 
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Доктор Джейкоби спросил у омских врачей, вводили ли Навальному атропин в связи с его 
отравлением, но те ответили отрицательно. При этом медики из берлинской клиники 
«Шарите» сообщили, что в первых анализах мочи Навального, сделанных при поступлении 
в немецкую больницу, обнаружили следы атропина. 

 

Российская делегация в ПАСЕ проигнорирует резолюцию с требованием 
освободить Навального [24-01-2022]   TV Rain 

Делегация России в Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) проигнорирует 
резолюцию с требованием освободить политика Алексея Навального, если ее примут. Об 
этом в эфире Дождя сообщил депутат Госдумы, делегат в ПАСЕ Евгений Попов. 

Ведущая Екатерина Котрикадзе задала вопрос о реакции и действиях российской делегации 
в случае принятия ПАСЕ резолюции по Навальному. 

«Ничего не делаем. Конечно, нет», — ответил Попов. Он добавил, что Россия следует своей 
Конституции и своим законам. 

По его мнению, дело Навального никак не влияет на отношения России с Европой «и с 
любой другой страной». 

Проект резолюции по Навальному представят 26 января. Ее автор — спецдокладчик ПАСЕ 
по отравлению Навального Жак Мэр. 

Он же был автором предыдущей резолюции, которую ПАСЕ приняла в апреле. В ней было 
требование освободить Навального до 7 июня. 

Россия также отказалась ее выполнять. 

 

Debate under urgent procedure: Beating Covid-19 with public health measures / Débat 
selon la procédure d'urgence: Vaincre la covid-19 par des mesures de santé publique 

 

Астраханский сенатор Александр Башкин выступил на зимней сессии ПАСЕ [31-
01-2022]   Astravolga.ru 

В Страсбурге прошла зимняя сессия Парламентской Ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). 
Российская делегация принимала в ней участие в дистанционном формате. О некоторых 
итогах сессии рассказал член российской делегации, заместитель председателя комитета 
Совета Федерации РФ по конституционному законодательству и государственному 
строительству Александр Башкин, сообщает пресс-служба астраханского губернатора. 

Особое внимание — борьбе с коронавирусом. В ПАСЕ поддержали предложение России 
создать международный реестр данных о побочных эффектах от вакцинации. В первую 
очередь, эта мера направлена на объективное информирование граждан. 

Как отмечает пресс-служба агентства международных связей Астраханской области, по 
словам сенатора Александра Башкина, фиксация и изучение поствакцинальных 
осложнений позволит продемонстрировать их немногочисленность и ещё больше 
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минимизировать. Отсутствие полной информации вызывает у людей недоверие, им сложно 
принять решение. 

Ещё одна инициатива, которая тоже нашла понимание, — исключить ответственность за 
отказ от вакцинации. В некоторых европейских странах законом предусмотрена 
административная ответственность в виде штрафа за отказ от прививки. 

«Да, мы понимаем, в борьбе с распространением инфекции пока существуют только два 
способа — или вакцинация, или изоляция. Но человек всё-таки должен выбирать сам — 
вакцинироваться, либо согласиться на определённые временные ограничения», — сказал 
Александр Башкин. 

Сенатор также отметил, что большинство западных парламентариев поддержали 
инициативу российских коллег о необходимости взаимного признания сертификатов о 
вакцинации. 

При этом в ПАСЕ отклонили российскую идею признавать эффективными не только 
вакцины, одобренные ВОЗ. 

«По этой причине европейцы пока не смогут сделать прививку отечественным препаратом 
„Спутник V“, которую по бюрократическим причинам никак не может признать ВОЗ, хотя 
наша вакцина используется в более чем 70 странах, и эффективна в том числе против 
штамма „омикрон“», — подчеркнул Александр Башкин. 

Сенатор от Астраханской области также напомнил, что в ходе сессии обсуждался доклад 
«Роль СМИ в периоды кризиса». Высказывались мнения о том, что многие масс-медиа стали 
однобоко популяризировать конкретную точку зрения на те или иные вопросы. Кроме того, 
впервые ПАСЕ обратилась к сетевым платформам с призывом не превращаться в 
единственный источник информирования населения. 

 

Орловский сенатор в ПАСЕ призвал страны ЕС взаимно признать вакцины от 
ковида [31-01-2022]   Vechor.ru 

Сенатор от Орловской области, заслуженный врач России Владимир Круглый, выступая на 
пленарном заседании Парламентской ассамблеи Совета Европы, призвал страны Европы 
взаимно признать вакцины от коронавируса, произведенные в ЕС. 

На пленарном заседании 27 января я представил ряд важных поправок к проекту 
резолюции о мерах борьбы с пандемией коронавируса, которые были поддержаны 
большинством членов Ассамблеи. Среди них - необходимость взаимного признания 
сертификатов о вакцинации всех стран-членов Совета Европы, - написал Владимир Круглый 
в своем телеграм-канале. 

Сенатор уверен, что это поможет эффективнее бороться с распространением 
коронавирусной инфекции. 

ПАСЕ или Парламентская Ассамблея Совета Европы создана в 1949 году. 
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ПАСЕ приняла резолюцию по противодействию COVID-19 [28-01-2022]   Ukrinform 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию "Преодоление COVID-19 при 
помощи мероприятий здравоохранения". 

Об этом сообщает корреспондент Укринформа. 

"ПАСЕ рекомендует, избегая дискриминации между странами и внутри стран, взаимное 
признание сертификатов о вакцинации, выданных государствами-членами Совета Европы, 
а также сертификатов о вакцинации всеми вакцинами, разрешенными ВОЗ", - говорится в 
документе. 

По мнению парламентариев, пандемия далека от завершения. Поэтому с целью 
предотвращения распространения вируса без необходимости "закрывать" большую часть 
общества ПАСЕ поощряет "вакцинацию, ношение масок, соблюдение физической 
дистанции, гигиены рук, избегание переполненных и закрытых помещений, а также 
обеспечение надлежащей вентиляции в школах". 

В резолюции также содержится рекомендация развивать производственные мощности и 
распространять высококачественные маски (постепенно переходить на маски FFP2), 
рассматривая возможность их использования в ситуациях, связанных с высоким риском 
инфицирования (например в общественном транспорте, людных местах); обеспечивать 
предоставление бесплатного тестирования на COVID-19, в том числе для медицинских 
работников, детей и школьного персонала. 

Кроме того, ПАСЕ рекомендует вводить системы отслеживания контактов и определять 
достаточно длительный период изоляции для инфицированных и карантина – для 
контактных лиц. 

Чтобы защитить уязвимых к заражению категорий людей, предлагается "законодательно 
закрепить обязанности по вакцинации для контактирующего с ними медицинского или 
социального персонала". 

В ПАСЕ призвали государства начать общественные дебаты по поводу "возможного 
законодательного обеспечения мандатов вакцинации для отдельных групп или населения 
в целом", учитывая при этом список побочных эффектов вакцинации. В частности, такой 
мандат на вакцинацию не должен охватывать детей до тех пор, пока не будет 
гарантирована полная безопасность препаратов, используемых для их вакцинации. 

Как сообщал Укринформ, по состоянию на утро 28 января в мире зафиксировали 366918707 
случаев заражения коронавирусом, в том числе 5656960 летальных, выздоровели 
290328038 человек. 

 

Covid: Council of Europe urges considering vaccine mandate [27-01-2022]   ANSAMED 

The parliamentary assembly of the Council of Europe called on the parliaments of its member 
states to discuss the introduction of a vaccination mandate for all citizens, except for those who 
cannot be vaccinated for health reasons and minors, until the full safety and efficacy of the 
vaccines intended for them is guaranteed. 

The request is contained in the report on Covid approved Thursday by a very large majority, 
with 86 votes in favour, 13 against and 10 blank ballots. 
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The proposal to recommend that governments consider the use of vaccination passes and 
certificates to access non-essential services was rejected. 

Most MPs voted for an amendment specifying that "vaccination certificates should only be used 
to monitor the effectiveness of vaccines and their potential adverse effects." Approved measures 
included instructing authorities to "consider introducing a requirement that FFP2-type masks be 
worn on public transport, in crowded places and in schools" in order to reduce the rate of Covid 
infections, as well as calling on governments to "prioritise the search for cures for those suffering 
long-term from the negative effects of Covid, and to urgently prepare the necessary resources 
to do so". 

 

Сенатор назвал три направления борьбы с распространением COVID-19 в 
мире [27-01-2022]   Parlamentskaya gazeta 

Существуют три базовых направления борьбы с распространением коронавируса: 
профилактика, своевременная и эффективная диагностика и тестирование, разработка и 
применение адекватных методов лечения. Об этом заявил член Комитета Совета Федерации 
по конституционному законодательству и госстроительству Александр Башкин, сообщает 
пресс-служба палаты регионов.  

На пленарном заседании Парламентской ассамблеи Совета Европы состоялись срочные 
дебаты на тему «Борьба с COVID-19 с помощью мер общественного здравоохранения». В 
рамках мероприятия член Комитета Совфеда по социальной политике Владимир Круглый 
представил представил ряд важных поправок к проекту резолюции, которые были 
поддержаны большинством членов ассамблеи и вошли в итоговый текст документа. 

В частности, речь идёт о необходимости взаимного признания сертификатов о вакцинации 
всех стран — членов Совета Европы, учёте побочных эффектов от вакцинации и поддержке 
граждан с возможными осложнениями, а также разработке и использовании программ 
комплексной реабилитации больных с «долгим ковидом». 

«Учёт возможных побочных эффектов от вакцинации может стать хорошей доказательной 
базой ее безопасности и эффективности, а также лишить ее оппонентов надуманных и 
зачастую необоснованных аргументов», — отметил сенатор. 

Александр Башкин в свою очередь отметил, что доклад детально анализирует три базовых 
направления, по которым человечество пытается развернуть борьбу с коронавирусом. По 
его словам, такими направлениями являются профилактика, своевременная и эффективная 
диагностика и тестирование, а также разработка и применение адекватных методов 
лечения.  

«Следует ещё раз подчеркнуть важность доступа к вакцинам для жителей всех стран и 
континентов вне зависимости от их экономического положения, платежеспособности, а 
также от аспектов внешней политики и блоковых идеологий», — подчеркнул Башкин. 

По его мнению, необходимо отказаться от конкуренции в этой сфере. Важно наладить 
сотрудничество и научный обмен между ведущими лабораториями разных стран для 
разработки новейших препаратов и вакцин от коронавируса, считает он. 

Владимир Круглый, помимо этого, напомнил, что российская вакцина «Спутник V» признана 
и используется более чем в 70 странах, в том числе, входящих в Совет Европы. При этом 
эксперты ВОЗ не сообщали об отрицательных свойствах вакцины и «объясняют задержку 
одобрения лишь бюрократическими причинами». Для масштабной вакцинации граждан на 
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всех континентах нужно безотлагательно решить вопросы взаимного признания вакцин и 
сертификатов о вакцинации, заключил он. 

По количеству полученных одобрений государственными регуляторами вакцина «Спутник 
V» занимает второе место в мире. Всего в России на сегодняшний день зарегистрировано 
шесть вакцин от COVID-19. Это «Спутник V», «Спутник Лайт», «ЭпиВакКорона», 
«ЭпиВакКорона-Н», «КовиВак», а также «Спутник М» для подростков от 12 до 17 лет. Кроме 
того, Минздрав одобрил проведение первого и второго этапов клинических испытаний 
прививки «Бетувакс-КоВ-2». 

 

Юлия Лёвочкина: ПАСЕ инициирует дискуссию об обязательной вакцинации [27-
01-2022]   112ua.tv 

27 января 2022 года Парламентская ассамблея Совета Европы проводит срочные дебаты на 
тему "Преодоление Covid-19 с помощью мер в области здравоохранения". Особый интерес 
для стран Совета Европы вызывают вопросы целесообразности закрепления на 
законодательном уровне нормы об обязательной вакцинации, справедливого 
распределения вакцин, преодоления последствий так называемого ""длительного Covid-19" 
- протекание болезни с последующими осложнениями. Об этом сообщила член украинской 
делегации в ПАСЕ, Вице-президент группы социалистов ПАСЕ, народный депутат 
от  "Оппозиционной платформы - За жизнь" Юлия Лёвочкина. 

Данные Всемирной организации здравоохранения говорят о критичности ситуации, в 
которой мы пребываем второй год подряд. Только за последние сутки во всем мире 
зарегистрировано 3 849 131 новый случаев заражения COVID-19. В то время как за весь 
период с начала пандемии зафиксировано 356 955 803 подтвержденных случаев заражения 
COVID-19, включая 5 610 291 летальных исходов. 

Как поясняет Юлия Лёвочкина, срочность рассмотрения Парламентской ассамблеей Совета 
Европы доклада на тему "Преодоление Covid-19 с помощью мер в области здравоохранения" 
обусловлена высокими темпами распространения нового штамма "Омикрон". Доклад ПАСЕ 
содержит ряд рекомендаций, направленных на преодоление пандемии с помощью мер в 
области здравоохранения. 

Народный депутат напомнила, что ровно год назад – 27 января 2021 года – ПАСЕ приняла 
Резолюцию 2361 (2021) "Вакцины от Covid-19: этические, правовые и практические 
соображения" и призвала информировать граждан о том, что вакцинация не является 
обязательной и никто не может подвергаться какому-либо давлению с целью ее 
прохождения. 

"Если еще год назад европейские парламентарии придерживались более гибкого подхода в 
вопросе вакцинации, то сейчас дискуссия приобретает другой вектор. В частности, 
Ассамблея начинает общественную дискуссию о возможном закреплении на 
законодательном уровне государств нормы об обязательной вакцинации для конкретных 
групп или населения в целом. Вместе с тем, обязательная вакцинация не должна 
распространяться на людей, имеющих медицинские противопоказания и детей до тех пор, 
пока полностью не будет гарантирована безопасность и эффективность вакцинации", - 
подчеркнула Юлия Лёвочкина. 

Политик также обратила внимание, что в резолютивной части доклада отмечается, что 
государства-члены Совета Европы не приложили достаточных усилий для обеспечения 
глобального справедливого доступа к вакцинам против Covid-19. В связи с чем Ассамблея, 
во избежание дискриминации, рассматривает вопрос о взаимном признании всех вакцин 
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против Covid-19, разработанных в государствах-членах Совета Европы, а также всех 
вакцин, разрешенных ВООЗ. 

"Главным лейтмотивом вынесенного на рассмотрение ПАСЕ доклада является принцип 
"никто не может быть в безопасности, пока не будут в безопасности все". И сейчас главный 
фокус внимания сосредоточен на нахождении оптимального баланса между обеспечением 
всеобщей безопасности и гарантированием основных прав и свобод человека", - 
резюмировала народный депутат. 

Напомним, январская сессия ПАСЕ проходит с 24 по 28 января 2022 года в гибридном 
формате. На фоне высокой заболеваемости COVID-19 в Европе, большая часть делегатов 
принимает участие в сессии ПАСЕ в режиме онлайн в связи с действующими карантинными 
ограничениями. 

 

Съветът на Европа отвори дебат за задължителна ваксинация срещу COVID-
19 [27-01-2022]   Novini.bg 

Парламентарната асамблея на Съвета на Европа (ПАСЕ) одобри този четвъртък спешна 
резолюция, която да отвори дебата между 47-те държави-членки относно възможността 
ваксинацията срещу COVID-19 да стане задължителна. 

Целта на дискусията е да се прецени кои хора биха били обхванати при въвеждането на 
задължителна имунизация – само определени групи от обществото, или цялото население, 
както и опцията ваксинацията да не е задължителна единствено при хора, чието 
здравословно състояние не го позволява, както и при най-малките. 

Няколко законодатели от Групата на европейската левица се опитаха безуспешно да 
изменят тази препоръка и да премахнат възможността ваксината срещу COVID-19 да стане 
задължителна. Преди около година ПАСЕ прие резолюция, в която изрично се упоменава, 
че "ваксинацията не е задължителна и никой не може да бъде притискан насила да се 
имунизира, ако не иска". 

Австрийският социалист Щефан Шанах коментира, че днешната резолюция отваря дебат за 
задължителната ваксинация, като той ще бъде проведен в националните парламенти и с 
участието на здравни експерти. Той допълни, че "няма противоречие" между двете 
резолюции, както тълкуваха някои парламентаристи, които искаха да променят текста. В 
крайна сметка изменението беше отхвърлено с 41 гласа "за" и 55 "против", информира 
20minutos. 

Иначе самата резолюция от днес получи подкрепата на 86 парламентаристи, 13 гласуваха 
"против" и 10 бяха "въздържали се". 

 

ПАСЕ призвала страны СЕ к взаимному признанию сертификатов о вакцинации от 
COVID-19 [27-01-2022]   TASS 

Сертификаты предлагается использовать только в целях контроля эффективности вакцин и 
их побочных эффектов. 

Депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) приняли резолюцию о мерах 
борьбы с пандемией коронавируса, в которой среди прочего призвали страны Совета 
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Европы (СЕ) к взаимному признанию сертификатов о вакцинации. Заседание, на котором 
проводилось голосование, транслировала пресс-служба ПАСЕ. 

"ПАСЕ рекомендует парламентам и правительствам стран СЕ и всего мира осуществить 
необходимый сдвиг парадигмы, чтобы раз и навсегда победить COVID-19 с помощью мер 
общественного здравоохранения в соответствии с соблюдением прав человека, - гласит 
документ. - Для обеспечения глобального справедливого распределения вакцин и методов 
лечения, избегая дискриминации между странами и внутри них, обеспечить взаимное 
признание сертификатов о вакцинации, выданных в странах Совета Европы, а также всех 
сертификатов, выданных после прививки одним из разрешенных ВОЗ препаратов". 

При этом сами сертификаты предлагается использовать только в целях контроля 
эффективности вакцин и их побочных эффектов. Подчеркивается, что хотя власти и могут 
вводить обязательную вакцинацию для отдельных категорий граждан, например 
медицинских и социальных работников, это не должно касаться людей с медотводом и 
детей, до тех пор, пока не будет доказана эффективность и безопасность этих препаратов 
для них. Отдельно депутаты рекомендуют следовать рекомендациям ВОЗ и "не вводить 
неэффективные запреты на поездки при появлении новых вариантов заболевания". 

Ассамблея признает, что вакцинация населения помогла серьезно снизить количество 
больных с тяжелой формой COVID-19, одновременно отмечая неравномерное 
распределение препаратов между богатыми и бедными странами. На этом фоне депутаты 
приветствуют международные инициативы, в том числе в рамках ООН, по справедливому 
распределению вакцин от коронавируса в мире. 

Резолюция даже допускает введение государствами мер по борьбе с коронавирусом, 
которые бы нарушали основные права граждан. Отмечается, что подобные решения должны 
объявляться "четко и прозрачно", преследовать "справедливые цели" и носить 
сбалансированный характер. При этом парламент и судебные органы должны иметь 
возможность переоценки подобных мер и их отмены, да и сами меры следует применять "не 
дольше, чем это необходимо". Одно из главных условий - избежать замораживания 
значительной части общественной жизни. 

Депутаты призывают власти стран СЕ развивать производственные мощности для 
распространения качественных медицинских масок и "постепенно переходить на плотные 
маски стандарта FFP2". Использовать их предлагается на транспорте и в других местах с 
высокой плотностью людей, при этом уязвимым группам населения маски следует раздавать 
бесплатно, считают депутаты. Тесты на коронавирус предлагается по возможности сделать 
бесплатными для населения, однако после того, как уязвимые группы будут в достаточной 
степени защищены, обеспечить тесты "по доступной цене". 

 

Use of Sputnik V could solve problem of global vaccine shortages, says senator [27-
01-2022]   TASS 

The senator pointed out that "the Russian vaccine Sputnik V has not yet been approved by the 
WHO," yet it is recognized and used in more than 70 countries. 

Widespread use of Sputnik V could solve the problem of insufficient distribution of vaccines 
around the world, but the World Health Organization (WHO) has not yet approved the Russian 
vaccine for bureaucratic reasons, Vladimir Krugly, a member of the Federation Council 
committee on social policy and an honored Russian doctor, said on Thursday. 

"The resolution indicates that the global distribution and use of vaccines was neither equitable 
nor sufficient, despite the COVAX mechanism. The use of Sputnik V could have significantly 
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improved the situation," Krugly said during a debate on a resolution on measures by states to 
counter the coronavirus pandemic at the January session of the Parliamentary Assembly of the 
Council of Europe (PACE). 

The senator pointed out that "the Russian vaccine Sputnik V has not yet been approved by the 
WHO," yet it is recognized and used in more than 70 countries, including members of the Council 
of Europe. "More than 200 million people have been vaccinated with it to date. It has been shown 
to be effective and safe in numerous studies," the politician added. 

"The Russian Federation cooperates with the WHO on the issue of vaccine approval, WHO experts 
have never reported any negative properties of this vaccine, explaining in their comments the 
delay in approval only for bureaucratic reasons," the senator continued. 

Krugly stressed that vaccination should be voluntary, as "no one can be subjected to political or 
social pressure" on this issue. According to him, "these principles must remain unchanged," but 
in some countries, vaccination is forced by fines, cancellation of social benefits, etc. "These 
measures do not lead to the desired result, but on the contrary, as practice shows, cause many 
thousands of protests and increased social tensions," said the senator, noting that water cannons 
are used to suppress protests in cold weather, violating democratic norms. 

 

Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei îndeamnă statele membre să ia în 
discuţie vaccinarea obligatorie anti-COVID-19 [27-01-2022]   Ziare.com , Stiripesurse 

Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei (APCE) a aprobat joi, 27 ianuarie, o rezoluţie prin 
care îndeamnă cele 47 de state membre ale organizaţiei să ''iniţieze o dezbatere politică asupra 
posibilităţii de a legifera ca vaccinarea (anti-COVID-19) să fie obligatorie'', transmite agenţia 
EFE. 

Conform textului rezoluţiei, aceasta recomandă vaccinarea obligatorie pentru ''grupuri specifice 
sau pentru întreaga populaţie'', cu excepţia minorilor sau a persoanelor care nu pot fi vaccinate 
din diverse motive medicale. 

Tot APCE a aprobat anul trecut o rezoluţie în care cerea să se ''garanteze că cetăţenii sunt 
informaţi că vaccinarea nu este obligatorie şi că nimeni nu este supus presiunilor politice, sociale 
sau de alt tip pentru a se vaccina dacă nu doreşte acest lucru''. 

Raportorul ultimului text votat, social-democratul austriac Stefan Schennach, a susţinut că ''nu 
există contradicţii'' între cele două rezoluţii. Cea adoptată joi, argumentează acesta, ''deschide 
posibilitatea iniţierii unei dezbateri naţionale asupra obligativităţii vaccinării şi ca aceasta să fie 
dezbătută în parlamentele naţionale, mai ales pentru a o aplica personalului sanitar''. 

Vaccinarea obligatorie anti-COVID-19 va fi instituită în Austria pentru toţi adulţii începând cu 4 
februarie şi este în vigoare în Grecia pentru persoanele cu vârste de peste 60 de ani. 

 

El Consejo de Europa insta a que se debata la obligatoriedad de la vacuna [27-01-
2022]   EFE 

La Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (APCE) aprobó este jueves una resolución de 
urgencia en la que insta a los 47 Estados de la organización "a iniciar un debate público sobre la 
posibilidad de legislar para que la vacunación sea obligatoria". 
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Esa recomendación deja abierta la puerta a que afecte "a grupos específicos o a toda la 
población", y a que esa obligación no se aplique a personas que no pueden ser vacunadas por 
razones médicas y a menores. 

Varios legisladores del Grupo de la Izquierda Europea intentaron, sin éxito, enmendar esa 
recomendación y eliminar la posibilidad de que la vacuna sea obligatoria. 

La APCE aprobó hace un año una resolución que pidió "garantizar que los ciudadanos estén 
informados de que la vacunación no es obligatoria y que nadie está sometido a presiones 
políticas, sociales o de otro tipo para vacunarse si no lo desea". 

El ponente del informe, el socialista austríaco Stefan Schennach, dijo que la resolución de este 
jueves "abre la posibilidad de abrir un debate sobre la obligatoriedad de la vacuna y que se 
debata en los parlamentos nacionales, sobre todo para aplicarlo a profesionales de la salud". 

Añadió que "no hay contradicción" entre sendas resoluciones, como habían interpretado los 
parlamentarios que querían enmendar el texto. La enmienda fue rechazada por 41 votos a favor 
y 55 en contra. 

Otra enmienda contra las disposiciones legislativas que obliguen a vacunarse fue rechazada por 
un margen similar a la anterior. 

La resolución salió adelante de forma más holgada, al contar con el apoyo de 86 parlamentarios, 
el voto negativo de 13 y la abstención de 10. 

Aparte de animar a que se fomente la vacunación, el texto pide "pasar progresivamente a las 
mascarillas FPP2 en transportes públicos, lugares concurridos en interiores y exteriores, y 
escuelas". Propone que sean gratuitas para los grupos vulnerables. 

Solicita también que se garantice un "acceso libre, eficaz y sencillo" a la vacunación, y medidas 
eficaces para "luchar contra la desinformación, falsas informaciones y desconfianza" acerca de 
las vacunas anti-covid. 

Quiere fomentar además el teletrabajo y garantizar la asignación de los fondos necesarios a los 
sistemas nacionales de salud, con el fin de "garantizar una remuneración adecuada para el 
personal sanitario y los servicios de atención social y salud mental". 

La APCE aprobó igualmente una recomendación para el Comité de Ministros, el órgano de 
decisión del Consejo de Europa, para apoyar la reforma de la OMS y la propuesta de elaborar un 
instrumento internacional que refuerce la prevención y respuesta a las pandemias. 

 

Conselho da Europa recomenda debate público sobre vacinação obrigatória [27-01-
2022]   Agência Lusa , TSF 

Essa recomendação deixa a porta aberta para que possa ser aplicada a "grupos específicos ou a 
toda a população". 

A Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa aprovou esta quinta-feira uma resolução 
urgente na qual insta os seus 47 Estados-membros a "iniciarem um debate público sobre a 
possibilidade de legislar para tornar obrigatória a vacinação" no quadro da atual pandemia. 
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Essa recomendação deixa a porta aberta para que possa ser aplicada a "grupos específicos ou a 
toda a população", e não se aplicar a pessoas que não podem ser vacinadas por razões médicas 
e por serem menores. 

Vários legisladores do Grupo da Esquerda Europeia tentaram, sem sucesso, alterar essa 
recomendação e eliminar a possibilidade de a vacina ser obrigatória. 

A Assembleia Parlamentar do Conselho da Europa (PACE, na sigla em inglês) aprovou há um 
ano uma resolução que apelava a "garantir que os cidadãos são informados de que a vacinação 
não é obrigatória e que ninguém está sujeito a pressões políticas, sociais ou outras para ser 
vacinado se não o desejar". 

O relator do texto, o socialista austríaco Stefan Schennach, afirmou que a resolução de hoje 
"abre a possibilidade de se iniciar um debate sobre a natureza obrigatória da vacina e de ser 
debatida nos parlamentos nacionais, especialmente para aplicá-la aos profissionais de saúde". 

Acrescentou que "não há contradição" entre as duas resoluções, como os parlamentares que 
quiseram alterar o texto interpretaram. 

A alteração foi rejeitada por 41 votos a favor e 55 contra. Uma outra alteração contra as 
disposições legislativas que exigem a vacinação foi rejeitada por uma margem semelhante à 
anterior. 

A resolução avançou com o apoio de 86 parlamentares, o voto negativo de 13 e a abstenção de 
10. O texto apela ainda à "adoção progressiva das máscaras FPP2 nos transportes públicos, em 
locais de aglomerados de pessoas tanto interiores como exteriores e nas escolas", e que estas 
sejam gratuitas para grupos vulneráveis. 

Pretende ainda promover o teletrabalho e assegurar a atribuição dos fundos necessários aos 
sistemas nacionais de saúde, de forma a "garantir uma remuneração adequada ao pessoal de 
saúde e aos serviços de assistência social e de saúde mental". 

A PACE aprovou também uma recomendação ao Comité de Ministros, órgão de decisão do 
Conselho da Europa, para apoiar a reforma da Organização Mundial da Saúde (OMS) e a proposta 
de desenvolver um instrumento internacional para reforçar a prevenção e a resposta da 
pandemia. 

A doença Covid-19 provocou 5.614.118 mortes em todo o mundo desde o início da pandemia, 
segundo o mais recente balanço da agência France-Presse (AFP). 

 

Debate: Ending enforced disappearances on the territory of the Council of Europe / 
Débat: En finir avec les disparitions forcées sur le territoire du Conseil de l’Europe 

 

ПАСЕ утвердила резолюцию, в которую включили и украинские правки по России: 
исчезновение людей в ОРДО и Крыму [28-01-2022]   Rubryka 

27 января ПАСЕ утвердила резолюцию "Прекращение насильственных исчезновений на 
территории государств Совета Европы", в которую по инициативе украинской делегации в 
ПАСЕ внесли поправки. 
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В правках говорится об ответственности РФ за исчезновение людей на временно 
оккупированных ею территориях Украины. Об этом сообщает собкор Укринформа. 

Ассамблея выражает глубокую обеспокоенность в связи с непонятной судьбой и местом 
пребывания жертв насильственного исчезновения на территории России. 

А также на территориях, подконтрольных России, включая Автономную Республику Крым, 
город Севастополь, части Донецкой и Луганской областей (Украина)", говорится в тексте 
резолюции. 

Среди внесенных украинской делегацией и утвержденных ПАСЕ поправок речь идет о 
разработке механизма санкций, под которые попадут государственные органы, группы и 
должностные лица, причастные к исчезновениям или препятствующие их расследованию. 

"Важно использовать все возможности, чтобы снова и снова напоминать международному 
сообществу о ситуации, в которой оказалась Украина. И на январской сессии по-прежнему 
мы это сделали", написала на своей странице в Фейсбуке член постоянной делегации 
Украины в ПАСЕ Евгения Кравчук. 

Она выступала в ПАСЕ с обоснованием правок, внесенных украинской делегацией в 
Ассамблее. 

Вчера в Страсбурге Парламентская ассамблея Совета Европы в принятой в ходе зимней 
сессии резолюции о ратификации полномочий российской делегации призвала российские 
власти как можно быстрее увести свои войска с украинских границ и остановить эскалацию 
военного напряжения. 

 

В оккупированном Крыму и ОРДЛО исчезают люди: в ПАСЕ призвали ввести 
санкции против России [28-01-2022]   ASPI News 

Депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы приняли резолюцию с призывом ввести 
санкции против России. Насильственные исчезновения в оккупированных российскими 
войсками Крыму и Донбассе фиксируют регулярно. 

На территории оккупированного Крыма задокументировано 43 случая насильственных 
исчезновений, а на оккупированной части Донбасса и Луганской области - 479 человек. Об 
этом 28 января в "Фейсбуке" сообщила руководитель Постоянной делегации Верховной 
Рады Украины в ПАСЕ Мария Мезенцева. 

Правозащитники проанализировали соответствующие данные. Они получили информацию 
о том, что на ОРДЛО без вести пропали 479 человек. Представители оккупационных 
администраций России регулярно похищают граждан и пытают. 

Регулярные издевательства происходят по национальному признаку. Русские продолжают 
нарушать все нормы законодательства и принципы международного права. 

ASPI news сообщало, что в ПАСЕ отказали России в дебатах по украинскому языку. Украина 
обратится в Совет Европы по факту обысков в Крыму и призывает мировое сообщество 
резко реагировать. 
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PACE adopts resolution on sanctions against Russia for disappearance of people in 
Crimea, ORDLO - MP Kravchuk [28-01-2022]   Interfax 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) adopted on Thursday a resolution 
on ending enforced disappearances on the territory of the Council of Europe states, containing 
amendments by the Ukrainian delegation on sanctions against the Russian Federation for 
involvement in the relevant incidents in the occupied Crimea and certain areas of Donetsk and 
Luhansk regions. 

"Basically, the rapporteur mentioned in it the cases of several countries that were the subject of 
the Assembly's attention (Belarus, the states of the South Caucasus). We have added the 
temporarily occupied territories of Ukraine (Crimea, parts of Donetsk and Luhansk regions) to 
this list with our amendments. All the amendments that I defended have been supported," 
Yevhenia Kravchuk, deputy member of the permanent delegation of the Ukrainian parliament to 
PACE, said on her Facebook page. 

"In particular, they [amendments] specify that the resolution will apply to the temporarily 
occupied territories of Ukraine, where the Russian Federation exercises effective control, 
including part of Donetsk and Luhansk regions (that is, Russia is responsible for the crimes), it 
is also proposed to develop a mechanism of sanctions that will fall under state bodies, groups 
and officials involved in the disappearances or obstructing their investigation," she added. 

Kravchuk stressed that it is important to use every opportunity to remind the international 
community about the situation in which Ukraine finds itself. 

 

ПАСЕ приняла резолюцию о прекращении практики насильственных 
исчезновений на территории государств Совета Европы [28-01-2022]   LB.ua 

Документ содержит пункты, важные для наказания за преступления России в Крыму и 
ОРДЛО. 

Парламентская ассамблея Совета Европы проголосовала за резолюцию о прекращении 
практики насильственных исчезновений на территории государств Совета Европы. 

Об этом сообщила глава украинской делегации в Ассамблее, депутат от "Слуги Народа" 
Мария Мезенцева. 

Она подчеркнула, что в документе содержатся пункты, важные для дальнейшего 
справедливого наказания за преступления России в Крыму и ОРДЛО. 

"Это особенно важна резолюция для Украины, ведь с начала оккупации АР Крым и города 
Севастополя (Украина) было задокументировано 43 случая насильственных исчезновений 
в Крыму. Из 43 жертв насильственного исчезновения 11 человек (все мужчины) остаются 
пропавшими без вести, а один мужчина находится под стражей. Правозащитники также 
располагают информацией, что на неподконтрольной Киеву территории ОРДЛО без вести 
пропали 479 человек, на подконтрольной – 723 человека, на территории, подконтрольность 
которой не определено – 329 человек, а во время боевых действий – 31 человек", - 
отметила Мезенцева. 

По ее словам, украинская делегация подала шесть поправок в резолюцию. В частности, 
дополнили пункт фразой, что Ассамблея также выражает глубокую обеспокоенность в связи 
с непонятной судьбой и местонахождением жертв насильственного исчезновения на 
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территории РФ и территориях, подконтрольных России, включая АР Крым, город 
Севастополь, части Донецкой и Луганской областей. 

Также украинская сторона добилась дополнения пункта об определении преступления 
насильственных исчезновений в соответствии с Конвенцией ООН, которую Россия не хочет 
ратифицировать из-за преступлений в Крыму и Донбассе. 

"Мы дополнили документ призывом к государствам-членам СЕ, чтобы срок давности, если 
он применяется к насильственным исчезновениям, был длительным и пропорциональным 
чрезвычайной тяжести этого преступления, а также учитывал его длительный характер – 
это важно в дальнейшем наказании за преступления в Крыму и ОРДЛО" , – отметила 
депутат. 

Украинская делегация призвала ввести санкции против госорганов, подконтрольных 
государству групп и лиц, причастных к делам о насильственном исчезновении на 
территории государств-членов Совета Европы или препятствующих эффективному 
расследованию таких случаев. 

Напомним, 25 января заместитель главы Госдумы России Петр Толстой не избран 
заместителем главы ПАСЕ. За него отдали свои голоса 79 парламентариев, в то время как 
против высказались 106. 

 

Disappearances in occupied Donbas, Crimea: PACE passes resolution with Ukrainian 
amendments on Russia [28-01-2022]   Ukrinform 

At a meeting on Thursday, the PACE approved Resolution "Ending Enforced Disappearances on 
the Territory of the Council of Europe," which was amended at the initiative of the Ukrainian 
delegation. 

The amendments refer to the responsibility of the Russian Federation for disappearancesin the 
territories of Ukraine it has temporarily occupied, as reported by Ukrinform. 

The Assembly expresses “deep concern over the unclear fate and whereabouts of the victims of 
enforced disappearance in the territory of the Russian Federation and territories under Russia's 
effective control, including the Autonomous Republic of Crimea, the city of Sevastopol, parts of 
Donetsk and Luhansk regions (Ukraine)," the resolution said. 

The PACE also invites Member States and observers who have not yet taken such measures to 
classify enforced disappearances as a separate crime within the framework of national criminal 
law and to provide for prosecution according to the gravity of the crime. 

Among the amendments put forward by the Ukrainian delegation and approved by the PACE is 
the one on developing a mechanism of sanctions that would apply to government agencies, 
groups, and officials involved in disappearances or obstructing their investigation. 

“It is important to use every opportunity to remind the international community, again and 
again, about the situation in which Ukraine has found itself. And at the January session, as 
before, we did that," member of the permanent delegation of Ukraine to the PACE, Yevhenia 
Kravchuk, wrote on Facebook after speaking at the PACE to report on the amendments offered 
by the Ukrainian delegation. 

As Ukrinform reported earlier, yesterday in Strasbourg, the Parliamentary Assembly of 
the Council of Europe in a resolution adopted during the winter session on the ratification of the 
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Russian delegation’s credentials, called on the Russian authorities to withdraw their troops from 
Ukrainian borders as soon as possible and cease escalating military tensions. 

 

Депутат Милли Меджлиса рассказал на заседании ПАСЕ о пропавших без вести 
азербайджанцах [27-01-2022]   Azertag 

3890… Эту цифру можно прокомментировать по разному. Однако это число – количество 
азербайджанцев, пропавших без вести во время Первой Карабахской войны. 

Как сообщает АЗЕРТАДЖ, об этом сказал член азербайджанской делегации в ПАСЕ Кямал 
Джафаров на дебатах в ходе 8-го сеанса зимней сессии структуры на тему «Положить конец 
вынужденным пропажам без вести на территории Совета Европы». Депутат отметил, что 
Армения, не зарегистрировала или же не изучила в необходимом порядке в соответствии с 
требованиями Европейской конвенции по правам человека пропавших без вести 3890 
азербайджанцев, не предоставила информацию о них, тем самым нарушила статьи 2, 3, 5 
и 13 этого документа. Точный список пропавших без вести лиц по линии Международного 
комитета Красного Креста был представлен Армении и он регулярно обновляется. 

К.Джафаров отметил, что Армения не предоставила какую-либо информацию о судьбе 
пропавших без вести азербайджанцев, что вызывает подозрения о том, что эти 
азербайджанцы были убиты в условиях грубого нарушения права на жизнь, 
предусмотренного во 2-й статье Конвенции. Кроме того, не предоставляя близким и 
родственникам пропавших без вести азербайджанцев информацию о них, Армения 
продолжает подвергать моральным истязаниям этих людей. 

Одно из самых тяжких преступлений против человечества совершено в городе Ходжалы 
Азербайджана. Из 613 жителей Ходжалы, убитых армянскими военными формированиями, 
63 – ребенка, 106 – женщины. О судьбе пропавших без вести 196 ходжалинцах до сих пор 
ничего не известно. 

«Власти Армении должны соблюдать обязанности, взятые перед Советом Европы, и 
расследовать вышеназванные преступления», - подчеркнул депутат. 

 

Исчезновение людей на Донбассе: ПАСЕ приняла резолюцию по санкциям против 
России [27-01-2022]   24tv.ua 

Парламентская ассамблея Совета Европы приняла резолюцию с поправками по поводу 
санкций против России. Они касаются исчезновения людей на оккупированных территориях 
Донбасса и Крыма. 

Резолюция называется "Прекращение насильственных исчезновений на территории 
государств Совета Европы". В нем упоминали о случаях в Беларуси и государствах Южного 
Кавказа. 

Украинские поправки 

Заместитель члена постоянной делегации украинского парламента в ПАСЕ Евгения Кравчук 
рассказала, что в резолюцию добавили поправки о наших оккупированных территориях. 
Эти предложения поддержали. 
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Правки конкретизируют, что действие резолюции будет распространяться на 
оккупированные территории, контролируемые Россией, то есть за преступления тоже 
отвечает государство-агрессор. 

Кроме того, предлагают разработать механизм санкций, под которые попадут госорганы, 
группы и должностные лица, причастные к исчезновениям или препятствующие их 
расследованию. 
Важно использовать все возможности, чтобы снова и снова напоминать международному 
сообществу о ситуации, в которой оказалась Украина, подчеркнула Кравчук. 

ПАСЕ признала полномочия российской делегации 

Накануне ПАСЕ ратифицировала полномочия российской делегации. Несмотря на то, что их 
обжаловала Украина 24 января. Из 30 необходимых голосов тогда набрали 49. 

Наша делегация отрицала полномочия России еще и по процедурным основаниям. 
Отмечали, что российский парламент избрали голосами, в частности, из оккупированного 
Крыма и жителей Донбасса. 

Текст поста Евгении Кравчук: 

Только что ПАСЕ приняла чрезвычайно важную резолюцию! 

Речь идет о тексте «Прекращение насильственных исчезновений на территории государств 
Совета Европы». Базово докладчик в ней упоминал случаи нескольких стран, которые были 
предметом внимания Ассамблеи (Беларусь, государства Южного Кавказа). К этому списку 
мы своими поправками добавили временно оккупированные территории Украины (Крым, 
части Донецкой и Луганской областей). 

Все поправки, которые я защищала, поддержаны. В частности, они конкретизируют, что 
действие резолюции будет распространяться на временно оккупированные территории 
Украины, где РФ осуществляет эффективный контроль, в том числе часть Донецкой и 
Луганской областей (то есть за преступления отвечает Россия), также предлагается 
разработать механизм санкций, под которые попадут государственные органы, группы и 
должностные лица, причастные к исчезновениям или препятствующие их расследованию. 

Важно использовать все возможности, чтобы снова и снова напоминать международному 
сообществу о ситуации, в которой оказалась Украина. И на январской сессии мы, как и 
прежде, это сделали. 

 

На сессии ПАСЕ потребовали отпустить мать чеченского правозащитника [27-01-
2022]   Kavkaz Realii 

На сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) прозвучала информация о 
похищении чеченскими силовиками Заремы Мусаевой, матери бывшего юриста "Комитета 
против пыток" Абубакара Янглубаева, которая с 20 января удерживается в Грозном. 

Представитель Франции Андре Гаттолин заявил, что Мусаеву похитили из-за 
правозащитной деятельности ее сына и до сих пор не отпустили. Депутат ПАСЕ потребовал 
ее освобождения. 

"Могу только выразить искреннюю и бесконечную благодарность всем, кто участвует в 
спасении матери. Общественный резонанс и поддержка со стороны международных органов 
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дают мне силы верить, что это последнее насилие и похищение в Чечне", – заявил в беседе 
с Кавказ.Реалии Абубакар Янгулбаев. 

Он уточнил, что реакция российских властей может быть непредсказуемой. С высоких 
международных трибун неоднократно звучали заявления по нарушениям прав человека, в 
том числе о похищениях, пытках и казнях в Чечне, но чаще всего это игнорировалось. 

"В данной ситуации в виду общественного резонанса и полного понимания того, что из себя 
представляет политика Кадырова, федеральная власть может предпринять меры и 
действия, чтобы выйти из этой ситуации, сохранив хоть какое-то лицо", – заявил 
собеседник. 

Подписывайтесь на наш телеграм-канал! 

20 января люди, представившиеся сотрудниками МВД Чечни, ворвались в квартиру 
Янгулбаевых в Нижнем Новгороде. У них были документы на принудительный привод судьи 
в отставке Сайди Янгулбаева и его жены Заремы Мусаевой в Чечню для допроса в качестве 
свидетелей по делу о мошенничестве. Поскольку судейский статус Сайди Янгулбаева 
обеспечивает ему неприкосновенность, задержали только Мусаеву. 

Через двое суток министр информации и печати республики Ахмед Дудаев сообщил, что суд 
назначил Мусаевой 15 суток административного ареста по обвинению в нападении и 
оскорблении полицейского. 

Глава Чечни Рамзан Кадыров в пятницу записал видео с угрозами в адрес семьи 
Янгулбаевых, заявив, что "эту семейку ждет место либо в тюрьме, либо под землей". 
Кадыров утверждает, что семья Янгулбаевых, в частности, имеет отношение к деятельности 
оппозиционного телеграм-канала. В субботу глава Чечни объявил семью Янгулбаевых 
сторонниками террористов, обвинил их в организации нападения на бывшего чеченского 
силовика в Турции и заявил, что одобрит их убийство при задержании. 

Европейский союз призвал Россию освободить похищенную властями Чечни жену судьи 
Зарему Мусаеву. 

Независимый муниципальный депутат московского округа "Донской" Владимир Залищак 
провел одиночный пикет перед постоянным представительством Чеченской республики при 
президенте России с требованием освободить вывезенную из Нижнего Новгорода в Грозный 
Зарему Мусаеву. Активистка из Санкт-Петербурга Евгения Сметанкина провела одиночный 
пикет в поддержку Мусаевой. 

 

В ПАСЕ приняли резолюцию о похищениях людей на Донбассе [27-01-
2022]   Vesti.ua 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию "Прекращение 
насильственных исчезновений на территории государств Совета Европы". Помимо стран, о 
которых шла речь в базовом документе, благодаря дополнениям представителей Украины, 
в резолюцию добавили Крым и Донбасс. Об этом сообщила депутат от "Слуги народа" 
Евгения Кравчук. 

"Все поправки, которые я защищала, поддержаны. В частности, они конкретизируют, что 
действие резолюции будет распространяться на временно оккупированные территории 
Украины, где РФ осуществляет эффективный контроль, в том числе часть Донецкой и 
Луганской областей (то есть за преступления отвечает Россия), также предлагается 
разработать механизм санкций, под которые попадут государственные органы, группы. и 
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должностные лица, причастные к исчезновениям или препятствующие их расследованию", 
- написала Кравчук на своей странице в Fаcebook. 

Нардеп считает, что важно использовать все возможности, чтобы снова и снова напоминать 
международному сообществу о ситуации, в которой оказалась Украина. 

 

В ПАСЕ приняли резолюцию с призывом ввести санкции за насильственные 
исчезновения в оккупированных Крыму и Донбассе [27-01-2022]   UNIAN 

В Парламентской ассамблее Совета Европы приняли резолюцию с призывом ввести санкции 
за насильственные исчезновения в оккупированных Россией Крыму и Донбассе. 

Об этом руководитель Постоянной делегации Верховной Рады Украины в ПАСЕ, народный 
депутат от фракции ”Слуга народа” Мария Мезенцева сообщила в социальной сети 
Facebook. 

По ее словам, сегодня Ассамблея 70 голосами проголосовала за резолюцию ”Прекращение 
практики насильственных исчезновений на территории государств Совета Европы». 

”Особенно важна была резолюция для Украины, ведь с начала оккупации Автономной 
Республики Крым и города Севастополя (Украина) было задокументировано 43 случая 
насильственных исчезновений в Крыму”, - сказала Мезенцева. 

В частности, из 43 жертв насильственного исчезновения 11 человек (все – мужчины) 
остаются пропавшими без вести, а один мужчина находится под стражей. 

”Правозащитники также имеют информацию о том, что на не подконтрольной Киеву 
территории ОРДЛО без вести пропали 479 человек, на подконтрольной - 723 человека, на 
территории, подконтрольность которой не определена, - 329 человек, а во время боевых 
действий - 31 человек”, - отметила глава делегации. 

Как сообщила Мезенцева, украинская делегация подала 6 поправок, которые были все 
предварительно одобрены на комитете Ассамблеи большинством голосов и поддержаны 
таким же большинством в зале. 

В частности, одна из поправок касалась внесения перечня резолюций относительно 
пропавших людей в Украине, политических последствий российской агрессии, средств 
правовой защиты в случае нарушения прав человека на оккупированных территориях 
Украины и т. п. 

”Дополнили пункт важной фразой, что Ассамблея также выражает глубокую 
обеспокоенность в связи с непонятной судьбой и местом пребывания жертв 
насильственного исчезновения на территории Российской Федерации и территориях, 
подконтрольных России, включая Автономную Республику Крым, город Севастополь, части 
Донецкой и Луганской областей (Украина). Против этой поправки абсолютно были члены 
российской делегации - но Ассамблея приняла ее большинством, и докладчик и комитет 
поддержал именно нас”, - заявила Мезенцева. 

”Дополнили призывом к государствам-членам СЕ, чтобы срок давности, если он 
применяется к насильственным исчезновениям, был длительным и пропорциональным 
чрезвычайной тяжести этого преступления, а также учитывал его длительный характер - 
это очень важно в дальнейшем наказании за преступления в Крыму и ОРДЛО”, - добавила 
она. 
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”Призвали государства-члены СЕ ввести санкции против государственных органов, 
подконтрольных государству групп и лиц, причастных к делам о насильственном 
исчезновении на территории государств-членов Совета Европы или препятствующих 
эффективному расследованию таких случаев”, - резюмировала она. 

 

АСЕ одобрила резолюцию об исчезновении людей в ОРДЛО и Крыму с призывом к 
санкциям [27-01-2022]   Evropeiskaya Pravda 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла в четверг резолюцию о 
прекращении насильственных исчезновений на территории государств Совета Европы, 
содержащую правки украинской делегации по поводу таких инцидентов в оккупированных 
Крыму и отдельных районах Донецкой и Луганской областей. 

Об этом сообщила глава украинской делегации в ПАСЕ Мария Мезенцева в Facebook, пишет 
"Европейская правда". 

За резолюцию свои голоса отдали 70 делегатов. 

 

Current affairs debate: Recent challenges to security in Europe: what role for the 
Council of Europe? / Débat d'actualité: La sécurité en Europe face à de nouveaux défis: 
quel rôle pour le Conseil de l'Europe? 

 

ПАСЕ: Украина просит Европу о единстве перед лицом агрессора [28-01-
2022]   VoA 

На зимней сессии Ассамблеи состоялась дискуссия о роли Совета Европы в разрешении 
нынешнего кризиса с безопасностью на европейском континенте 

Политики Европы в принципе выступают за решение проблем безопасности на континенте 
с помощью мирных средств и дипломатии, однако не все из них готовы однозначно 
поддерживать Украину в момент, когда Россия собирает войска на ее границах. Эта 
ситуация проявилась и в ходе дебатов о европейской безопасности, состоявшихся в 
Парламентской ассамблее Совета Европы в прошедший четверг. 

Украинские депутаты ПАСЕ постарались объяснить коллегам из других стран, что ощущают 
российскую угрозу крайне остро. Олена Хоменко, в частности, напомнила, что кризис с 
безопасностью в Европе развивается с 2014 года: 

«В течение последних восьми лет Российская Федерация использовала свои военные, 
полувоенные и гибридные силы, так же, как и сети по распространению пропаганды, для 
того, чтобы поддерживать свою агрессию против украинской нации и ее 
государственности…. Мы должны очнуться – новая реальность уже на пороге и ждет того, 
чтобы мы с ней столкнулись. Все это происходит здесь, в Европе, это предпринимается 
против соседей России и против мировой стабильности». 

«Как можно думать о каком-то улучшении ситуации, когда Европа и весь мир будут 
поделены на «зоны влияния», когда мощная держава, пользуясь молчанием других мощных 
держав, воспользуется присвоенным себе правом оккупировать очередные Судеты и 
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очередную Латвию, а также окружит себя доброй дюжиной марионеточных государств?» - 
спрашивала депутат от Украины, проводя очевидные исторические параллели. 

Коллега Олены Хоменко, ветеран украинской делегации в ПАСЕ Сергей Соболев привел 
пример влияния нынешнего кризиса вокруг Украины на глобальную безопасность: 

«Украина – это хороший пример в вопросе будущего ядерного разоружения. Если Украине 
не будет гарантирован мир и безопасность ее границ, будет невозможно вести переговоры 
со всеми остальными странами об их отказе от ядерных вооружений… Сейчас мы, возможно, 
стоим на пороге самой серьезной ситуации со времен Карибского ракетного кризиса. 
Локальные войны делают ситуацию крайне серьезной в общеевропейском масштабе, и это 
грозит превратиться в общемировой конфликт». 

Еще одна представительница Украины, Евгения Кравчук довольно прозрачно намекнула 
коллегам, что среди стран-членов Совета Европы одна достаточно явно идет на нарушения 
принципов этой организации, созданной после Второй мировой войны для защиты прав 
человека в Европе: 

«Мы должны найти для Совета Европы способ реагировать на то, что одно из его 
государств-членов решило перекроить границы и нарушить мир во всей Европе. Мы твердо 
понимаем, что Совет Европы играет второстепенную роль в архитектуре европейской 
безопасности… но нам нужно именно сейчас проверить, насколько работают механизмы 
внутри нашей организации, как выполняются конвенции. Все ли работает как надо в смысле 
установок в области безопасности? Выполняются ли резолюции Ассамблеи? Я бы сказала – 
скорее, нет». 

Лучше всего украинских депутатов понимают, судя по всему, их коллеги из стран Балтии: 
депутат от Эстонии Мария Юферева-Скуратовски привела пример гибридной агрессии со 
стороны режима Лукашенко, главного союзника Кремля в Европе, как угрозу стабильности: 

«Восточно-европейские и балтийские страны успешно отбили гибридную атаку режима 
Лукашенко и остановили поток нелегальных мигрантов. Это показывает, что хотя 
небольшие страны не обладают огромной военной силой, они могут и должны постоять за 
себя и ясно выразить свое мнение – так же, как и выступить на защиту интересов, прав и 
свобод граждан. Сила Европы – в ее единстве и совместных усилиях. Мы постоянно должны 
поддерживать единство в нашей поддержке суверенитета и территориальной целостности 
Украины и Грузии… Требования возвращения НАТО к границам 1997 года – неприемлемы». 

В Западной Европе тоже есть политики, открыто говорящие об ответственности России за 
нынешний кризис с безопасностью в Европе. Среди них – британский парламентарий Тони 
Ллойд, лейборист, входящий в делегацию Соединенного Королевства в ПАСЕ более 20 лет: 

«В 1994 году Белоруссия, Украина и Казахстан, располагавшие ядерным оружием, 
отказались от него в обмен на обещание того, что Россия никогда на них не нападет, и в 
особенности это касалось Украины. Я хотел бы напомнить, что именно Россия нарушила эти 
договоренности, взяв под контроль Крым, осуществила вмешательство на территории 
Восточной Украины. Это лишь усиливает убежденность стран, которые уже присоединились 
к НАТО, что они поступили правильно, желая гарантировать себя от агрессии. И это, я 
должен сказать, является основой тех угроз, которые Россия высказывает в отношении 
Украины». 

Член парламента Австрии, социал-демократка Петра Баир призвала коллег из других стран 
работать над тем, чтобы снижать энергозависимость от России в частности и от 
углеводородов вообще: «Стране-члену Совета Европы стоило бы не становиться и не быть 
экономически зависимой от страны, где есть проблемы с правами человека и верховенством 
права, с выполнением решений Европейского суда по правам человека, а также 
свободными и честными выборами. Пока мы, – и это относится к моей стране, Австрии – 
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зависим от российского газа, скорее всего, будут делаться уступки для того, чтобы защитить 
наши экономические интересы, которым придается приоритет над правами человека, 
миром, уважением к суверенитету, вместо того, чтобы вводить жесткие экономические 
санкции». 

Однако в других парламентах стран-членов Совета Европы левые депутаты – особенно 
радикально левые, как член фракции партии «Сириза» в парламенте Греции Георге 
Катругалос – занимают гораздо более пророссийскую позицию. Выступая в ПАСЕ, Георге 
Катругалос практически совпал в своей речи с повседневной риторикой официальной 
Москвы: 

«Нашей целью должна быть полная интеграция России в новую систему европейской 
безопасности, а не ее отчуждение или изоляция. Мы смогли сделать это при Советском 
Союзе, достигнув Хельсинкских соглашений, мы можем это сделать и теперь… Евросоюз 
должен разработать внешнюю политику и политику безопасности, более стратегически 
автономную от США и НАТО». 

«Со стороны Украины, Минские соглашения должны полностью соблюдаться, и на этом 
можно построить основу для выхода из кризиса. Очень беспокоит то, что Евросоюз 
находится вне дискуссии России и США, ведущих переговоры о будущем Европы. Это 
неприемлемо» - считает греческий депутат, партия которого находится в нынешнем 
греческом парламенте в оппозиции, но контролирует почти треть голосов. 

То, что политики Европы не едины в своем подходе к причинам кризиса вокруг Украины, 
хорошо знают члены российской делегации в ПАСЕ. Один из ее ключевых спикеров, бывший 
посол России в США, а ныне член Совета Федерации Сергей Кисляк возложил в своем 
выступлении ответственность за обострение ситуации на Североатлантический Альянс: 

«НАТО взялось обеспечить безопасность только для своих членов, путем нескольких волн 
расширения стало отнюдь не инклюзивно заполнять собой европейское пространство, 
одновременно отметая все предложения о договоре о европейской безопасности… Сегодня 
силы НАТО – у наших границ, с очередными угрозами их наращивания, причем 
оперативного». 

Сергей Кисляк обвинил генсека НАТО в том, что тот недавно допустил размещение ядерных 
сил НАТО к востоку от Германии, таким образом нарушив обязательства НАТО перед 
Россией, а также припомнил операцию НАТО против Сербии. Он также заявил о 
неприемлемости размещения элементов американской ПРО в Румынии и Польше. 
«Поощряются цветные революции, в том числе на Украине» - такой была одна из главных 
претензий к НАТО в речи экс-посла России в США. 

Ответ Сергею Кисляку был дан парламентарием страны, лидер которой дружит с 
Владимиром Путиным. Депутат из Турции Ахмет Йилдыз заявил (и этим закончил дебаты в 
ПАСЕ по проблеме европейской безопасности): «Я не согласен с критикой НАТО, 
высказанной Сергеем Кисляком. НАТО – это не наступательный союз, а оборонительный. 
Пример с Сербией – очень неверный: как человек, служивший послом в Сараево, я уверен, 
что операция НАТО предотвратила и остановила новый геноцид в бывшей Республике 
Югославии и на Западных Балканах. Вот почему НАТО является важной опорой европейской 
безопасности». 
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Совет Европы хочет участвовать в разрешении кризиса между РФ и Западом [28-
01-2022]   DW 

Авторитарные режимы, нарушающие основные права и свободы, развязывают войны и 
провоцируют конфликты. Совет Европы с помощью диалога может убедить Россию 
вернуться в рамки международного права, убеждены депутаты ПАСЕ. 

Совет Европы (СЕ) не занимается вопросами безопасности, но не может оставаться в 
стороне от угрожающей ситуации, сложившейся в последние месяцы на украинско-
российской границе, поскольку это может иметь ужасные последствия для всего мира. Об 
этом говорили депутаты Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) во время дебатов 
"Недавние вызовы безопасности в Европе: какова роль Совета Европы?", состоявшихся в 
четверг, 27 января, в Страсбурге. 

"Россия создает угрозы и сеет страх" 

Процедура текущих дебатов не предполагает принятия резолюции. Поэтому во время таких 
дискуссий депутаты ПАСЕ, как правило, бывают значительно откровеннее в своих 
высказываниях. Да и сама тема, вызванная последними событиями вокруг требований 
России к США и НАТО, не оставила равнодушным никого из присутствующих. Ведь 
потенциальный военный конфликт, который сегодня угрожает Европе, неизбежно повлияет 
на судьбу каждой из 47 стран - членов СЕ, чьи парламентские делегации входят в состав 
ПАСЕ. 

"Наша организация не играет роли в оборонной сфере и не должна заниматься вопросами 
безопасности и военных альянсов, но если она призвана способствовать укреплению 
демократии, то должна иметь механизмы, которые могут остановить упадок демократии", - 
заявил венгерский депутат-консерватор Золт Немет. 

Его коллега по политической группе, украинская депутат Елена Хоменко выразила 
опасение, что Европа "может вернуться к ситуации, когда мир будет поделен на зоны 
влияния, когда одно государство будет оккупировать соседние при молчаливом согласии 
других". По ее словам, это может произойти из-за того, что "Россия создает угрозы и сеет 
страх". По мнению депутата-социалиста из Великобритании Тони Ллойда, " российское 
вторжение в Украину принесет с собой смерти, разрушения и потоки беженцев", поэтому 
"СЕ не может не волновать эта ситуация". 

"Лучше сказать тысячу слов, чем сделать один выстрел" 

Многие участники дискуссии констатировали, что Совет Европы не располагает 
действенными механизмами сдерживания тех стран, которые нарушают главные уставные 
принципы организации: уважение к демократии, верховенству права и правам человека. 

"Я бы предложила странам - членам СЕ не становиться экономически зависимыми от 
государств с проблемами в области прав человека", - сказала по этому поводу австрийская 
депутат от группы социалистов Петра Байр. "Пока мы будем зависимы от российского газа, 
мы неизбежно будем идти на уступки ради собственных экономических интересов", - 
подчеркнула она, добавив, что именно это в данный момент происходит в Австрии. 

Несмотря на жесткие слова в адрес российских властей, большинство депутатов ПАСЕ 
высказались за продолжение последовательного диалога с Москвой. 

Финский депутат-социалист Киммо Килюнен считает, что для разрешения нынешнего 
кризиса "можно продемонстрировать силу, а можно положиться на дипломатов". "По моему 
мнению, сейчас как никогда нужно вести диалог, меньше вспоминать о наказаниях, а 
больше - о поощрениях", - уверен он. А депутат-консерватор из Швеции Маркус Вигель 
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напомнил коллегам из ПАСЕ  высказывание бывшего канцлера ФРГ Гельмута Шмидта, 
"который не раз повторял в этих стенах: лучше сказать тысячу слов, чем сделать один 
выстрел". 

Российская делегация озвучила позицию МИД РФ 

Как обычно бывает во время дебатов, на которых критикуют действия российских властей, 
депутаты делегации Госдумы призывы к диалогу проигнорировали. Внефракционный 
российский депутат Сергей Кисляк использовал время своего выступления для того, чтобы 
зачитать переговорную позицию МИД РФ с требованиями безопасности Москвы - документа, 
который за последние недели был уже не раз озвучен во время встреч российских 
дипломатов с западными коллегами. 

В своем выступлении Кисляк, в частности, заявил, что НАТО "угрожает России и все ближе 
подступает к ее границам". В ответ турецкий депутат Ахмет Илдиз, входящий в состав 
межпарламентской ассамблеи НАТО, напомнил российскому парламентарию, что НАТО - не 
наступательный, а оборонный альянс. 

 

Event on the occasion of the International Day of Commemoration in memory of the 
victims of the Holocaust / Evénement à l'occasion de la Journée internationale dédiée 
à la mémoire des victimes de l'Holocauste 

 

Le Conseil de l’Europe commémore le souvenir des victimes de l’Holocauste et appelle 
à lutter contre le négationnisme [29-01-2022]   Agence Europe 

Comme chaque 27 janvier, date anniversaire de la libération du Camp d’Auschwitz, il y a 77 ans, 
l’ensemble des organes statutaires du Conseil de l’Europe se sont exprimés pour honorer la 
mémoire des victimes de l’Holocauste. « Ce qui est devenu la Shoah n’a pas commencé par des 
agressions physiques. Cela a commencé... par des propos haineux, des diffamations et des 
théories du complot qui ont nourri le ressentiment antijuif existant depuis longtemps dans 
certaines parties de l’Europe », a rappelé la Secrétaire générale, Marija Pejčinović Burić, alors 
que Luigi Di Maio, ministre italien des Affaires étrangères et représentant de l’actuelle Présidence 
tournante du Comité des ministres, a insisté, dans sa déclaration, sur l’importance de « la 
compréhension et la connaissance de la Shoah ». « La lutte contre toute forme de déni et de 
déformation de cette tragédie » est essentielle, à ses yeux. 

Même rejet du négationnisme dans les propos de Dunja Mijatović, commissaire aux droits de 
l’homme du Conseil de l'Europe : « Nous nous devons de protéger la vérité ». « La protection de 
la liberté d’expression ne s’étend pas au déni de l’Holocauste, qui est un acte qui va à l’encontre 
des valeurs de la Convention européenne des droits de l’homme elle-même », avertit-elle en 
appelant les États membres du Conseil de l’Europe à améliorer, si nécessaire, leur législation. 

« L’antisémitisme ne s’est pas arrêté à la fin de la Seconde Guerre mondiale », a déclaré pour 
sa part Tiny Kox, nouveau président de l’assemblée parlementaire. « Surgissant des bas-fonds 
d’Internet, la xénophobie et l’antisémitisme sont encore une fois en recrudescence. Nous devons 
agir de toute urgence pour les combattre dès maintenant ».  

Véronique Leblanc 
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Council of Europe commemorates Holocaust victims and calls for action against 
Holocaust denial [28-01-2022]   Agence Europe 

As on every 27 January, the anniversary of the liberation of the Auschwitz camp 77 years ago, 
all the statutory bodies of the Council of Europe spoke out to honour the memory of the victims 
of the Holocaust. 

“What became the Shoah did not start with physical attacks. It began... with hateful words, 
slander and conspiracy theories that fed on anti-Jewish sentiment that had long existed in parts 
of Europe”, recalled Secretary General Marija Pejčinović Burić, while Luigi Di Maio, Italian Minister 
of Foreign Affairs and representative of the current rotating presidency of the Committee of 
Ministers, stressed in his statement the importance of “understanding and knowledge of the 
Shoah”. “The fight against all forms of denial and distortion of this tragedy” is essential, in his 
view. 

The same rejection of Holocaust denial was made by Dunja Mijatović, Council of Europe 
Commissioner for Human Rights: “It lies at the core of our duty to protect the truth”. “The 
protection of freedom of speech does not extend to Holocaust denial, which is an act that runs 
counter to the values of the European Convention on Human Rights itself”, she warned, calling 
on Council of Europe member states to improve their legislation where necessary. 

“Antisemitism did not end after the Second World War”, said Tiny Kox, the new president of the 
parliamentary assembly. “Today, starting from the dark corners of the Internet, xenophobia and 
antisemitism are once again on the rise. We need urgent action to tackle it now”.  

Original version in French by Véronique Leblanc 

 

Το Συμβούλιο της Ευρώπης γιορτάζει την Παγκόσμια Ημέρα Μνήμης των Θυμάτων του 
Ολοκαυτώματος [28-01-2022]   ENP.gr 

77η επέτειος από την απελευθέρωση του στρατοπέδου συγκέντρωσης του Άουσβιτς, σημειώνει 
το Συμβούλιο της Ευρώπης Διεθνής Ημέρα Μνήμης των Θυμάτων του Ολοκαυτώματος. 

Η γενική γραμματέας Marija Pejinovich Buri απέτισε φόρο τιμής σε όσους έχασαν τη ζωή τους. 

“Σήμερα, θυμόμαστε τη φρίκη του Ολοκαυτώματος. Με αυτόν τον τρόπο, είναι σημαντικό να 
υπενθυμίσουμε στους εαυτούς μας πώς ξεκίνησε ο τρόμος. Αυτό που έγινε Shoa δεν 
πυροδοτήθηκε από σωματικές επιθέσεις. Ξεκίνησε με… λόγια μίσους, φήμη και συνωμοσία θεωρίες 
που βασίζονται σε αντισημιτικά αισθήματα που υπήρχαν από καιρό σε μέρη της Ευρώπης. 

Εξ ονόματος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (PACE), ο 
Πρόεδρος Τάινι Κοξ προειδοποίησε ότι απαιτείται επαγρύπνηση για να αποτραπούν μελλοντικές 
τραγωδίες. 

“Όλοι έχουμε την υποχρέωση να βεβαιωθούμε ότι αυτό δεν θα ξανασυμβεί ποτέ και δεν θα 
ξανασυμβεί ποτέ. Πολλοί από τους επιζώντες του Ολοκαυτώματος είχαν ως αποστολή στη ζωή 
τους να πουν στον κόσμο τι βίωσαν. Και είναι ακόμη πιο σημαντικό να συνεχίσουμε να το κάνουμε, 
επειδή αντι- Ο σημιτισμός δεν τελείωσε μετά τον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο. Σήμερα, η ξενοφοβία και 
ο αντισημιτισμός αυξάνονται ξανά, ξεκινώντας από τις σκοτεινές γωνιές του Διαδικτύου. Πρέπει 
να το αντιμετωπίσουμε. Υπάρχει ανάγκη για άμεση δράση». 

Το Υπουργείο Εξωτερικών και Διεθνούς Συνεργασίας της Ιταλίας, εκπροσωπώντας την Επιτροπή 
Υπουργών της οποίας ασκεί επί του παρόντος την εκ περιτροπής προεδρία, δήλωσε: «Η μνήμη 
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της τραγωδίας του Σόα πρέπει να θυμόμαστε στις συνεχιζόμενες προσπάθειές μας να κάνουμε μια 
κοινωνία πιο χωρίς αποκλεισμούς και ανεκτική. “θα πρέπει να καθοδηγεί. Με βάση τον πλήρη 
σεβασμό για την αξιοπρέπεια κάθε ανθρώπου. Η κατανόηση και η σοφία του Shoah και η 
καταπολέμηση της άρνησης και της διαστρέβλωσης σε οποιαδήποτε μορφή αυτής της τρομερής 
τραγωδίας, για τη διατήρηση των ιδρυτικών αξιών της Ιταλικής Δημοκρατίας και το Ευρωπαϊκό 
Έργο είναι ουσιαστικά στοιχεία. 

Αργότερα σήμερα, οι ηγέτες του Συμβουλίου της Ευρώπης θα καταθέσουν στεφάνι στο μνημείο 
του Ολοκαυτώματος μπροστά από το Palais de l’Europe. Θα ακολουθήσει ειδικό πρόγραμμα στην 
έναρξη της απογευματινής συνόδου της Βουλής. 

 

Debate: The functioning of democratic institutions in Armenia / Débat: Le 
fonctionnement des institutions démocratiques en Arménie 

 

PACE resolution: Armenia made marked progress in democratic development since 
2018 [31-01-2022]   ARKA  

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) adopted a resolution on the 
functioning of democratic institutions in Armenia, Deputy Speaker of the Armenian National 
Assembly Ruben Rubinyan said in a Facebook post late on Thursday. 

He said all the amendments to the text of the resolution proposed by the Armenian delegation 
were accepted, and all the amendments proposed by the Azerbaijani delegation were rejected. 

According to the resolution, “Armenia has made marked progress in its democratic development 
since 2018. ‘At the same time, in a short period of time, Armenia has faced a series of events 
which have each exerted a strong influence on the functioning of its institutions. First, a broad-
based peaceful movement, the Velvet Revolution, led to a change in Armenia’s political 
leadership in May 2018. This was confirmed by a snap parliamentary election in December 2018, 
the organization and conduct of which were commended by international observers, including 
the Parliamentary Assembly,” the resolution says. 

It says after the war in the Nagorno-Karabakh Armenia went through a serious political crisis, 
with the government’s legitimacy being questioned, including by some parts of the armed forces 
which publicly called for its resignation in February 2021. After an electoral reform was adopted 
in co-operation with the Council of Europe, it finally held early parliamentary elections in June 
2021. 

In general, the Assembly welcomed the fact that Armenia has successfully emerged from the 
serious political crisis triggered by the outcome in the Nagorno-Karabakh conflict. The crisis was 
resolved with the early elections in June 2021, which were organized in a democratic manner, 
notwithstanding the highly polarized environment. 

The Assembly also welcomes the pursuit of reforms, the launch of new projects since the change 
of political leadership in 2018 and the degree to which Armenia has co-operated with the Council 
of Europe, including at the level of its parliamentary delegation. 

With regard to elections and electoral reform, the Assembly commends Armenia for the conduct 
of the last two national elections, held in December 2018 and June 2021, which were free of the 
irregularities that had tainted many elections in the past. As regards the snap election in June 
2021, it is also pleased to note that the opposition has accepted the results, after having used 
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the legal means at its disposal to challenge them, and has not boycotted the new parliament’s 
activities. 

Overall, the Assembly welcomes the marked improvement in the electoral framework, both in 
terms of the legislation on political parties and the funding of electoral campaigns, and in terms 
of the voting system, as noted by the Venice Commission and the OSCE/Office for Democratic 
Institutions and Human Rights (ODIHR). 

The Assembly calls on the Armenian authorities to complete the reform of the electoral 
framework by taking on board the recommendations of the Venice Commission and the 
OSCE/ODIHR, in particular as regards abolishing the ban on bi-nationals standing for election 
and enabling voters to challenge voting results in their constituency. It also calls on Armenia to 
implement the recommendation of the Congress of Local and Regional Authorities of the Council 
of Europe by ensuring all local elections are held on the same day and at least six months from 
parliamentary elections. 

It welcomes the measures taken to promote the independence of judges, such as increasing 
their allowances, setting the remuneration of future “anti-corruption” judges at a higher level 
than that of ordinary judges, and the change in culture that seems to be under way among pre-
trial judges, and has reportedly resulted in a sharp rise in refusals of prosecutorial requests for 
pre-trial detention. 

The resolution says that Armenia has been facing an unprecedented level of disinformation and 
hate speech since the Nagorno-Karabakh conflict. The Armenian authorities responded by 
increasing the fines for “insults” and defamation, criminalizing “serious” insults in general and 
providing for fines and a prison sentence when they are directed at persons on account of their 
public activities. 

Reiterating its position that defamation should not be criminalized, the Assembly calls on the 
authorities to ensure that the balance between the freedom of expression guaranteed by Article 
10 of the European Convention on Human Rights and the dignity of the person, which forms part 
of the right to privacy protected by Article 8, is respected, also to  ensure that the legislation on 
penalties for insult and defamation is applied uniformly by the prosecutor’s office, in a restrictive 
sense so that it is not used in an arbitrary manner against individuals and the media. 

The Assembly resolves to continue to closely follow developments with regard to institutional 
balances and democratic culture taking root in the Armenian political sphere, judicial reform and 
the media situation. In particular, it will follow the implementation of the co-operation programs 
related to these themes contained in the Council of Europe Action Plan for Armenia 2019-2022 
and ensure that they are also taken into account in the 2023-2026 Action Plan. 

 

Human rights activist: The main responsible for this lawlessness, of course, is the 
treacherous and useless political power of Armenia [31-01-2022]   Arminfo 

Citizens protesting against the increase in prices for CMPTL are detained: The main responsible 
for this lawlessness, of course, is the treacherous and useless political power of Armenia. Human 
rights activist, former Ombudsman of Artsakh Ruben Melikyan expressed a similar opinion. "The 
second and third places of honor are shared between the European Pharisees, who by the PACE 
resolution "register" the progress of democracy in Armenia, and the local Pharisees, who 
"attacked" the opposition MP who voted against this resolution," Melikyan noted. It should be 
noted that car drivers in Yerevan today held a protest action on the Republic Square, expressing 
their protest against the increase in the fee for CMPTL (by 3 thousand drams for all types of 
insurance, ed. note). Police officers detained several protesters, the cars were evacuated to the 
penalty squares. 
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Later, the RA Police informed about the detention of 5 protesters. In fact, protocols were drawn 
up in connection with the violation of Article 182 - disobedience to the requirements of a 
policeman. Days earlier, the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) 
overwhelmingly adopted a resolution entitled "The Functioning of Democratic Institutions in 
Armenia", according to which Armenia has made significant progress in the development of 
democracy since 2018. 

The PACE resolution states that Armenia has successfully emerged from a serious political crisis 
that began as a result of the Nagorno-Karabakh conflict. "The crisis was resolved through early 
elections held in June 2021, which were democratically organized despite the strong polarization 
of the political environment," the resolution notes. The co-rapporteurs of the resolution are 
Kimmo Kiljunen (Finland, SOC) and Boriana Aberg (Sweden, EPP/CD), Armenian opposition MP 
Hayk Mamijanyan, who accused the MPs of bias against the background of the unlawful actions 
of the current government of Armenia against, including the media and political prisoners, 
opposed the adoption of this document. 

 

“If everything is going in the right direction, then all Armenian prisoners of war should 
have returned to Armenia”: Tense discussion in PACE between Ruben Rubinyan and 
Samad Seidov [29-01-2022]   Aravot 

The draft resolution entitled “Activities of Democratic Institutions in Armenia” was discussed 
during the plenary session of the PACE winter session. The report was prepared by MPs from 
Finland and Sweden Kimmo Kiljunen and Boriana Aberg. 

The report praises Armenia, noting that the country has made significant democratic progress. 
It is mentioned in the resolution, “The Monitoring Committee welcomes the fact that Armenia 
made significant progress in its democratic development after the change of political leadership 
in Armenia in 2018, successfully overcoming the serious political crisis caused by the Nagorno-
Karabakh conflict, which was overcome by the June 2021 parliamentary elections.” 

After the presentation of the report on January 27, the delegates made speeches on this topic. 
Most of them stated about the democratic development of the Republic of Armenia, the will of 
the Armenian authorities to share, follow, and achieve European values. The leaders of all PACE 
political groups spoke in favor of the resolution and about the democratic development of the 
Republic of Armenia. The leader of the Socialist group, Stefan Schennach, announced, 
“Democracy is moving forward in Armenia. In 2018, there was a change in the country’s political 
leadership, the new government had a problem with the Karabakh conflict from the very 
beginning of its rule. Following the Russian-brokered trilateral agreement signed in November, 
large-scale protests erupted in Yerevan demanding the removal of the government. So it was a 
big surprise that the Armenian government remained the same after all that. The ruling party 
won the election again.” 

The head of the Armenian delegation to the PACE Ruben Rubinyan, thanking the European 
partners for the assessments, stated, “The main danger that threatens the democracy of the 
Republic of Armenia does not come from the inside, but from outside. I hope that Armenia will 
not walk alone on the democratic path it chose.” 

The Azeri delegates were seriously concerned about the report submitted to the PACE vote. In 
particular, the head of the Azerbaijani delegation to PACE, Samad Seidov, could not even hide 
his anxiety and tension. He introduced a number of changes to the resolution, but all were 
rejected. For example, he suggested that the report not use the name Nagorno-Karabakh, but, 
as he claimed, use the phrase used by the Monitoring Committee in another report and fix the 
conflict between Armenia and Azerbaijan. The head of the Armenian delegation to PACE, Ruben 
Rubinyan, spoke against this. 
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He mentioned, “Samad Seidov is wrong. For years, the conflict has been called the Nagorno-
Karabakh conflict. I understand that Samad Seidov wants to erase that name, the region, and 
the people living there, but he can not do that.” 

The Seidov-Rubinyan argument lasted a long time. Seidov said that Nagorno Karabakh is part 
of Azerbaijan, and there is no Nagorno Karabakh conflict; it is over. In response, Ruben Rubinyan 
stated, “Literally two hours ago, units of the Azerbaijani armed forces fired at peaceful 
settlements in Nagorno-Karabakh. What Samad Seidov says is not true.” 

Seeing that no change he proposed was accepted by the Assembly, Samad Seidov expressed 
despair. “Everything is going in the right direction, long-term peace cooperation is underway, 
the two countries are communicating, so we want to bring that mood here as well. How can we 
not allow these changes and reservations to be made in this document?” 

Ruben Rubinyan responded, “If, as you say, everything is going in the right direction, then all 
Armenian prisoners of war should have returned to Armenia and civilians without weapons should 
not have been killed in Nagorno Karabakh in recent months. We should not have conducted this 
disgraceful discussion. So, everything is not going in the right direction.” After an hour and a 
half of deliberations, the Assembly passed the resolution by a vote of 50 to 32, with 16 
abstentions. 

 

“Armenia has successfully emerged from the serious political crisis caused by the 
Nagorno-Karabakh conflict”: PACE report [29-01-2022]   Aravot 

“The Monitoring Committee welcomes the fact that Armenia made significant progress in its 
democratic development after the change of political leadership in Armenia in 2018, successfully 
overcoming the serious political crisis caused by the Nagorno-Karabakh conflict, which was 
overcome by the June 2021 parliamentary elections.” In connection with the Republic of 
Armenia, this was mentioned in the draft resolution entitled “Activities of Democratic Institutions 
in Armenia.” 

This resolution will be put to a vote during the plenary session of the winter session of the 
Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) this evening after 19:00 Yerevan time. 
The report was prepared by MPs from Finland and Sweden Kimmo Kiliunen and Boriana Aberg. 
The draft resolution based on this report will acquire the status of a resolution after the PACE 
vote. 

The draft PACE resolution states: “The snap parliamentary elections in June 2021 were 
democratically organized, despite the highly volatile atmosphere. The Assembly, however, 
regrets the political atmosphere in which the 2021 elections took place. The June elections were 
intensified, with more and more inflammatory rhetoric among the main rivals.” Referring to the 
electoral reforms, the PACE document states: “As for the elections and the electoral reforms, 
the Assembly expresses its satisfaction with Armenia for holding the last two national elections, 
which were held in December 2018 and in June 2021, which were free from the irregularities of 
many previous elections. Regarding the 2021 elections, we should be happy to note that the 
opposition accepted the results, using the legal means at its disposal to challenge them, and it 
did not boycott the activities of the new parliament.” 

This resolution addresses the issue of the return of Armenian prisoners of war. The Assembly 
notes that the recent conflict has had a major impact on Armenia, as described in H.Res. 2391 
(2021) on the Humanitarian Consequences of the Armenia-Azerbaijan Conflict. In particular, the 
Assembly expresses its bewilderment at the number of casualties on all sides and reaffirms its 
demand for the return of all Armenian prisoners of war in accordance with paragraph 8 of the 
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tripartite declaration. It also reaffirms the importance of cultural and religious heritage and the 
urgent need to establish mechanisms for its protection and restoration. 

The Assembly once again deplores the increase in speeches or actions that do not contribute to 
the easing of tensions between Armenia and Azerbaijan or the establishment of normal relations. 
In addition, the Assembly reiterates its call on the Armenian authorities to immediately provide 
the Azerbaijani authorities with all maps of minefields near the Armenian side. It once again calls 
for a just and lasting settlement of the Nagorno-Karabakh conflict within the framework of the 
OSCE Minsk Group. 

“Finally, PACE calls for the implementation of the ombudsman’s recommendations on the 
humanitarian and human rights implications of the conflict.” 

With this draft resolution, PACE calls on the Armenian authorities to complete the electoral 
reform, taking into account the recommendations of the Venice Commission and the 
OSCE/ODIHR. The PACE resolution calls on Armenia to comply with the recommendation of the 
Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe, ensuring that all local 
elections are held on the same day, at least six months after the parliamentary elections. 
Referring to the issues of freedom of speech, in particular the decision of the RA government to 
criminalize insult, the PACE resolution stipulates: 

“We are aware that the Armenian authorities and society are facing an unprecedented level of 
misinformation and hate speech, especially after the Nagorno-Karabakh conflict. In response to 
this situation, the Armenian authorities have increased the fines for insults or criminalized 
‘severe insults.’ 

However, we would like to reiterate the clear position of the Assembly against the criminalization 
of defamation. Instead of these extreme sanctions, other tools are available that comply with 
European standards and norms. We urge the Armenian authorities to develop a comprehensive 
medium- and long-term strategy that addresses issues of media ownership transparency, 
possible media concentration, the status of journalists, and self-regulatory mechanisms, as these 
issues are linked to hate speech in the media.” 

 

Самед Сеидов: Некоторые международные организации пытаются утешить 
Армению, подписавшую капитуляцию [29-01-2022]   Azertag 

В Совете Европы, а также в различных международных организациях всячески пытаются 
утешить капитулировавшую в войне Армению. Оно отражается и в подготовленных 
документах. Используются такие средства, как поддержка идущих в Армении процессов, 
оказание им помощи и организации различных мероприятий в этом направлении, даже 
использование в отчетах выражений в желаемой армянами форме. 

Такое мнение высказал в интервью АЗЕРТАДЖ руководитель азербайджанской делегации в 
ПАСЕ Самед Сеидов. 

Он отметил, что используемые в докладах выражения отсутствуют в официальных 
документах Совета Европы и других организаций. Однако этот отчет направляется в 
Армению, которая поддерживается подобным образом, поскольку некоторые проармянские 
силы используют этот документ в своих коварных целях. 

«Несмотря на все это, члены азербайджанской делегации сказали свое слово. В частности, 
мы высказались касательно мин. Они пытались снять с повестки дня вопрос о минах, но не 
смогли. Мы решительно выразили свое мнение по этому поводу, и этот вопрос был отражен 
в отчете. 
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«Армения сейчас намерена наладить отношения с Западом, а также сохранить связи с 
поддерживающими их силами в регионе, и прежде всего с Россией», - сказал С.Сеидов. 

Он отметил, что, хотя число ежедневных заражений во Франции из-за пандемии COVID-19 
превышает 500 тысяч, два депутата из Азербайджана лично присутствуют на заседании, а 
другие члены делегации подключаются к обсуждениям в формате онлайн. Члены нашей 
делегации избирались на руководящие должности в различные комитеты Парламентской 
Ассамблеи Совета Европы, что позволяет нам сказать свое слово. Мы и впредь будем 
успешно продолжать нашу деятельность в ПАСЕ. 

«После Победы доблестной Азербайджанской армии в Отечественной войне под 
руководством победоносного Верховного главнокомандующего Ильхама Алиева, мы 
участвуем в сессиях ПАСЕ как граждане государства-победителя. Атмосфера на сессиях уже 
изменилась. 

Мы говорим правду, защищаем национальные интересы нашей страны. Мы поддерживаем 
тех, кто налаживает с нами высокоуровневые отношения, и открыто критикуем тех, кто 
выступает против нас. Потому что мы полагаемся на нашего Президента и наш народ. 
Карабах — это Азербайджан!», — подчеркнул С.Сеидов. 

 

Зограбян: Данный доклад содокладчиков ПАСЕ по Армении от начала до конца 
был прониколовским [29-01-2022]   Panorama.am 

Для меня была шоковой резолюция Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) по 
вопросу Армении, на полях съезда Союза журналистов Армении 29 января заявила в беседе 
с журналистами экс-депутат Национального Собрания РА Наира Зограбян. 

Когда Армения становилась членом Совета Европы, одним из ее основных обязательств 
была декриминализация клеветы и оскорбления, однако сейчас власть РА внесла 
законопроект, который принят, на СМИ нависли позорные санкции, а ПАСЕ это 
проигнорировала. 

«Таким образом, Совет Европы попирает собственные же принципы, которые для него были 
священной коровой? В резолюции нет ни строчки об арестованных руководителях общин, 
которые очевидным образом являются политзаключенными», – заявила Зограбян. 

Что касается внесения изменения в закон «О рекламе», то экс-депутат заметила, что у 
Армении нет экономики, в этих условиях есть две сферы, которые могут быть 
рекламодателями для прессы, – горнорудная промышленность и игры с выигрышем. 

По ее словам, на занимающихся горнодобывающей промышленностью ставится тотальный 
запрет на дачу рекламы, а запретом рекламы игр не удастся предотвратить доступ 
молодежи к данным аккаунтам. 

Зограбян считает, что данная резолюция ПАСЕ – результат, с одной стороны, хорошего 
лоббирования властей Армении, с другой стороны – плохой работы оппозиции. При этом 
она выразила недоумение тем, что оппозиция бойкотирует работу в международных 
структурах. 

Касаясь вопроса голосования депутата от фракции «Честь имею» Айка Мамиджаняна против 
резолюции ПАСЕ «Функционирование демократических институтов в Армении», Зограбян 
отметила, что на месте Мамиджаняна просто не стала бы участвовать в голосовании. 
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«Я бы мотивировала свой шаг – отказ от участия в голосовании – в выступлении. Сам 
Мамиджанян, естественно, ответил очень хорошо: он проголосовал против прониколовской, 
а не прогосударственной резолюции. Данный доклад содокладчиков ПАСЕ по вопросу 
Армении от начала до конца был прониколовским», – резюмировала она. 

 

Я далек от мысли, что ПАСЕ является лабораторией демократии – Артур 
Казинян [29-01-2022]   Aysor 

Если внеочередные парламентские выборы 2021 года были для ПАСЕ демократическими, 
значит, в этой структуре есть серьезнейший дефицит профессиональной и ценностной 
легитимности, написал на своей странице в Facebook депутат парламента от фракции 
«Армения» Артур Казинян. 

По его словам, европейские «друзья», наверное, забыли распространяемую Николом 
Пашиняну риторику ненависти, его ругательства, угрозы и молоток с бантиком. 

«Или им не доложили о сфальсифицированных как минимум 150.000 голосах, нещадном и 
повсеместном использовании административного ресурса, вседозволенности, наглом и 
развязанном поведении полицейских сил, многочисленных случаях нападениях на штабы 
оппозиции и задержания представителей оппозиции. 

Я далек от мысли, что ПАСЕ является лабораторией демократии, где решают создавать 
политические кризисы или урегулировать их. 

Если нашим «европейским» друзьям очень нужно окончательно капитулировать армянскую 
государственность, и ради этой цели решено вручить второй «стальной мандат» 
государственным изменникам, то это уже политическая позиция. 

P.S. Тот факт, что Азербайджан и Турция проголосовали против резолюции, ни в коем 
случае не делает ее проармянской», - отметил Артур Казинян. 

 

Оппозиция Армении раскритиковала резолюцию ПАСЕ о демократии в стране [29-
01-2022]   RIA Novosti  

Оппозиционная фракция "Армения", сформированная вокруг экс-президента страны 
Роберта Кочаряна, раскритиковала резолюцию Парламентской ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ), в которой положительно оценивается уровень демократии в республике. 

Ранее вице-спикер армянского парламента Рубен Рубинян сообщил, что ПАСЕ приняла 
резолюцию "Деятельность демократических институтов в Армении", в котором "высоко 
оцениваются реформы и избранный Арменией демократический путь". Против резолюции 
проголосовал член армянской делегации, депутат от фракции "Честь имею" Айк 
Мамиджанян, за что подвергся критике со стороны провластных СМИ. 

Во фракции "Армения" заявили, что европейские институты занимались "поощряемым 
очковтирательством" при развязывании 44-дневной войны (эскалации конфликта в 
Карабахе осенью 2020 года – ред.), азербайджано-турецкой агрессии, применении силы, 
грубых нарушениях Азербайджаном международных гуманитарных принципов во время 
войны, попрании права на самоопределение, наличии армянских военнопленных, агрессии 
против суверенной территории Армении" 
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В заявлении политической силы, размещенном в ее Telegram-канале, говорится также, что 
при реагировании европейские структуры пытаются ставить знак равенства между 
Арменией и Азербайджаном, "что является нонсенсом". "Примечательно, что при меньших 
нарушениях прав, чем незаконное удерживание военнопленных, этот же орган (ПАСЕ – 
ред.) предлагал конкретные ограничения (санкции) в отношении государств, а в данном 
случае отправляет мессидж о безнаказанности Азербайджану и Турции", - говорится в 
заявлении. 

Во фракции "Армения" считают, что "ПАСЕ никак не отреагировала на использование 
административного ресурса в предвыборный период и в день выборов (в парламент 
Армении 20 июня 2021 года – ред.) и другие избирательные нарушения, незаконное 
содержание под стражей в течение почти шести месяцев трех оппозиционных депутатов 
парламента, антиконституционное ограничение передвижения оппозиционных депутатов, 
аресты., политические преследования, учреждение "судов для избрание арестов в качестве 
меры пресечения". 

Отмечается, что фактически "ПАСЕ никак не отреагировала на антиконституционную 
практику изъятия исполнительных органом власти восемь месяцев назад технических 
средств для электронной системы распределения судебных дел, в результате, чего дела 
распределяются "вручную", а также игнорирование воли избирателей во время выборов в 
органы местного самоуправления и в поствыборный период". 

"ПАСЕ считает "демократическими" новые ограничения свободы слова и даже не заметила 
нарушения прав журналистов в Национальном собрании (парламенте). Фактические 
обстоятельства всех перечисленных проблем были представлены ПАСЕ 4 ноября 2021 года 
как в устной, так и в письменной форме", - говорится в заявлении. 

 

Блок "Армения" раскритиковал заявление ПАСЕ о демократических институтах 
страны. Скандал разгорелся вокруг голосования члена "Честь имею" [29-01-
2022]   AMI Novosti 

Блок "Армения" выступил с заявлением по поводу резолюции Парламентской 
ассамблеи Совета Европы на тему "Деятельность демократических институтов в Армении". 

ПАСЕ приняла 27 января резолюцию "Деятельность демократических институтов в 
Армении". Как сообщил вице-спикер Национального Собрания Армении Рубен Рубинян, в 
резолюции в основном затронуты достижения в процессе демократических реформ в 
Армении, будущие шаги, избирательные реформы, механизмы противовесов, судебные 
реформы, общая политическая атмосфера в стране, ситуация со СМИ, а также укрепление 
демократической культуры в политическое поле. 

Агентство "Новости-Армения" представляет текст заявления блока. 

1) Европейские структуры поощряли, поощряют и молча следили за развязыванием 44-
дневной войны, азербайджано-турецкой агрессией, применением силы, грубыми 
нарушениями Азербайджаном международных гуманитарных принципов в ходе войны, 
принижением права на самоопределение и наличием (до сих пор) армянских 
военнопленных, продолжительной агрессией в отношении суверенной территории Армении 
после войны, враждебной риторикой и продолжительным применением силы и угрозы, а 
при реагировании пытаются поставить знак равенства между Арменией и Азербайджаном, 
что просто абсурдно. Примечательно, что в менее важных случаях нарушения прав та же 
структура выступала с предложением конкретных ограничений (санкций) в отношении 
государства, а в данном случае направляет Азербайджану и Турции месседж о 
безнаказанности. 
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2) ПАСЕ никоим образом не коснулась предвыборных и избирательных нарушений, 
злоупотребления административным ресурсом, зафиксированных в день выборов, 
незаконного ареста трех оппозиционных депутатов НС (около шести месяцев), 
антиконституционного ограничения передвижения оппозиционных депутатов, более 80% 
арестов в 2021 году, политических преследований и арестов, создания "судов для ареста". 

3) ПАСЕ фактически даже не отреагировала на антиконституционную практику изъятия 
исполнительной властью компьютеров, вследствие чего около восьми месяцев (и до сих 
пор) судьи не избираются в случайном порядке или же на факты игнорирования воли 
избирателей на выборах в органы местного самоуправления и в поствыборный период. 

4) ПАСЕ считает "демократическими" новые ограничения и даже не замечает случаи 
нарушения прав журналистов в парламенте. Фактические обстоятельства всех 
перечисленных проблем еще 4 ноября 2021 года были представлены ПАСЕ как в устной, 
так и в письменной форме. 

Почему член блока "Честь имею" Айк Мамиджанян проголосовал против резолюции? 

Ранее в соцсетях и телеграм-каналах бурно обсуждался вопрос того, что против резолюции 
в ПАСЕ проголосовали Турция, Азербайджан и член блока "Честь имею", депутат Айк 
Мамиджанян. 

Позже блок выступил с заявлением, в котором отмечается, что редставленные 
докладчиками в резолюции ПАСЕ под названием "Функционирование демократических 
институтов в Армении" оценки о демократии в Армении абсолютно не отражают 
неопровержимые факты регресса демократии в стране и нанесения экзистенциального 
вреда государству и государственным интересам под видом демократии. 

"Учитывая специальную процедуру обсуждения, Айк Мамиджанян выступил с письменным 
заявлением, в котором представил как реальное состояние демократии в Армении, так и 
антиармянское наглое поведение турецко-азербайджанского тандема, с четкими 
оценками", - говорится в заявлении. 

Фракция "Честь имею" подтверждила голосование члена исполнительного органа РПА, 
секретаря фракции Айка Мамиджаняна. 

"Голосуя против этой резолюции, Айк Мамиджанян проголосовал против 
азербайджанизации Арцаха, отуречивания Армении, уничтожения армянской 
государственности, проявляемой европейскими структурами слепоты к политическим 
преследованиям в Армении", - говорится в заявлении. 

 

«Голосуя против резолюции ПАСЕ, Мамиджанян голосовал против отуречивания 
Армении» [30-01-2022]   Novoe vremya 

Блок "Армения" выступил с заявлением, раскритиковав резолюцию Парламентской 
ассамблеи Совета Европы на тему "Деятельность демократических институтов в Армении". 

ПАСЕ приняла 27 января резолюцию "Деятельность демократических институтов в 
Армении". Вице-спикер НС РА Рубен Рубинян пояснил, что в резолюции в основном 
затронуты достижения в процессе демократических реформ в Армении, будущие шаги, 
избирательные реформы, механизмы противовесов, судебные реформы, общая 
политическая атмосфера в стране, ситуация со СМИ, а также укрепление демократической 
культуры в политическое поле. 
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Опираясь на эти постулаты резолюции, Блок «Армения» сделал следующее заявление: 

Европейские структуры поощряли, поощряют и молча следили за развязыванием 44-
дневной войны, азербайджано-турецкой агрессией, применением силы, грубыми 
нарушениями Азербайджаном международных гуманитарных принципов в ходе войны, 
принижением права на самоопределение и наличием (до сих пор) армянских 
военнопленных, продолжительной агрессией в отношении суверенной территории Армении 
после войны, враждебной риторикой и продолжительным применением силы и угрозы, а 
при реагировании пытаются поставить знак равенства между Арменией и Азербайджаном, 
что просто абсурдно. Примечательно, что в менее важных случаях нарушения прав, та же 
структура выступала с предложением конкретных ограничений (санкций) в отношении 
государства. В данном же случае направляет Азербайджану и Турции месседж о 
безнаказанности. 

2) ПАСЕ никоим образом не коснулась предвыборных и избирательных нарушений, 
злоупотребления административным ресурсом, зафиксированных в день выборов, 
незаконного ареста трех оппозиционных депутатов НС (около шести месяцев), 
антиконституционного ограничения передвижения оппозиционных депутатов, более 80% 
арестов в 2021 году, политических преследований и арестов, создания "судов для ареста". 

3) ПАСЕ фактически даже не отреагировала на антиконституционную практику изъятия 
исполнительной властью компьютеров, вследствие чего около восьми месяцев (и до сих 
пор) судьи не избираются в случайном порядке или же на факты игнорирования воли 
избирателей на выборах в органы местного самоуправления и в поствыборный период. 

4) ПАСЕ считает "демократическими" новые ограничения и даже не замечает случаи 
нарушения прав журналистов в парламенте. Фактические обстоятельства всех 
перечисленных проблем еще 4 ноября 2021 года были представлены ПАСЕ как в устной, 
так и в письменной форме. 

** 

Как известно, против резолюции проголосовал член фракции "Честь имею" НС РА Айк 
Мамиджанян. Это стало причиной бурных обсуждений как в соцсетях, так и в telegram-
каналах, поскольку против резолюции в ПАСЕ проголосовали также Турция и Азербайджан. 

Почему Мамиджанян поступил именно так, а не иначе? Фракция выступила с заявлением, в 
котором разъясняет ситуацию: 

«По поводу очередной провальной попытки предательской провластной пропагандистской 
машины по искажению действительности и распространению заведомо ложной и 
манипулятивной информации о деятельности оппозиционных депутатов фракция "Честь 
имею" НС РА заявляет: 

Представленные докладчиками в резолюции Парламентской ассамблеи Совета 
Европы (ПАСЕ) под названием "Функционирование демократических институтов в Армении" 
оценки касательно демократии в РА совершенно не отражают неопровержимые факты 
регресса демократии в нашей стране и нанесения под видом демократии экзистенциального 
вреда государству и государственным интересам. 

Наличие политзаключенных, примеры ограничения передвижения оппозиционных 
депутатов, нападки со стороны властей, с целью добиться "покорности", на 
Конституционный суд, Высший судебный совет, Омбудсмена и иные госинституты, 
пропаганда риторики ненависти, посягательства на свободу слова и прессы, использование 
административного ресурса во время выборов и ряд других фактов — либо не нашли 
отражения в докладе, либо не удостоились надлежащей и адресной оценки содокладчиков. 
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В свое время на встрече с содокладчиками ПАСЕ мы представили доказывающие 
упомянутые прочные явления факты, которые каким-либо образом не нашли отражения в 
докладе. Что еще раз подчеркивает однобокость, предвзятость и, быть может, наущение, 
так называемого доклада. 

Существование подобных докладов, с одной стороны, вводит международное сообщество в 
заблуждение относительно ситуации в Армении, а с другой -создает иллюзию 
безнаказанности у хунты капитулянтов. 

Делегация Азербайджана представила более десятка предложений по докладу, которые, в 
дополнение к высказанным властями Армении в последний период ужасающим и позорным, 
копирующим азербайджанские фальсификации подходам, также могли негативно сказаться 
на переговорных интересах нашей страны. Все они были отклонены как на закрытом 
заседании мониторингового комитета ПАСЕ, в котором активно участвовал член делегации 
Айк Мамиджанян, так и на пленарном заседании ПАСЕ. В ходе отдельного голосования по 
азербайджанским предложениям член делегации от оппозиции проголосовал за их 
отклонение и не включение их в доклад. 

Учитывая особую процедуру обсуждения, Айк Мамиджанян выступил с письменным 
заявлением, в котором представил как реальное состояние демократии в Армении, так и 
антиармянское, наглое поведение турецко-азербайджанского тандема, представив четкие 
адресные оценки. 

Содержащая манипуляции информационная кампания против оппозиционного депутата 
была инициирована и координировалась властями. 

На этот раз был пущен в ход весь инструментарий распространения риторики ненависти – 
от фейковых атак до публикаций в провластных СМИ, включая однобокие, манипулятивно 
направляемые заголовки так называемого Общественного телевидения, которое 
существует за счет налогоплательщиков. Следует отметить также, что эта грязная кампания 
была проведена с целью отвлечения внимания общественности от факта пренебрежения 
властью празднествами к 30-летию Армянской армии, являющейся символом независимости 
и суверенитета Армении. 

Комично, что это происходит в стране, где на высшем государственном уровне 
продвигаются азербайджанские пропагандистские тезисы, пытающиеся доказать, что 
Арцах не может быть армянским, а главой армянской делегации в ПАСЕ является человек, 
ответственный за унизительный армяно-турецкий процесс. 

Фракция "Честь имею" подтверждает голосование члена исполнительного органа РПА, 
секретаря фракции Айка Мамиджаняна. Голосуя против этой резолюции, Айк Мамиджанян 
проголосовал против азербайджанизации Арцаха, отуречивания Армении, уничтожения 
армянской государственности, слепоты европейских структур по отношению к 
происходящим в Армении политическим преследованиям». 

 

ПАСЕ раскритиковала криминализацию оскорбления в Армении [28-01-
2022]   News.am 

Вице-спикер НС Армении Рубен Рубинян 27 января сообщил на своей странице в Facebook, 
что Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) приняла резолюцию о деятельности 
демократических институтов в Армении. 

В своем посте Рубинян сослался лишь на положительные оценки ПАСЕ в отношении 
Армении. Однако авторы резолюции ПАСЕ также коснулась некоторых проблем в Армении. 
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Одними из них являются выборы в июне 2021 года. 

Несмотря на то, что в Ассамблее высоко оценили общенациональные выборы, проведенные 
в декабре 2018 года и июне 2021 года, но в ПАСЕ  также рассказали и о политической 
атмосфере, в которой прошли июньские выборы 2021 года. 

«Ассамблея, однако, сожалеет о политическом климате, в котором проходили выборы в 
июне 2021 года, который характеризовался сильной поляризацией и омрачен все более 
подстрекательской риторикой основных участников. 

Ассамблея также выражает сожаление по поводу того, что на протяжении всей 
избирательной кампании женщины оставались в стороне, хотя в конечном итоге правила 
проведения выборов привели к увеличению их представительства в парламенте. Поэтому 
Ассамблея призывает политические партии изменить культуру в этом отношении, поскольку 
равное представительство мужчин и женщин на выборных должностях должно 
подкрепляться реальной возможностью для женщин активно участвовать в политической 
жизни», — отметили они. 

В резолюции также коснулись и реформ в стране. 

Несмотря на то, что Ассамблея дала общую положительную оценку избирательной и 
законодательной реформам и призвала власти и стороны сотрудничать друг с другом,  она 
также осудила инциденты, имевшие место в августе 2021 года между в Национальном 
Собрании. 

Что касается обеспечения правильного баланса институциональной власти и возможности 
укоренения демократической культуры в политической сфере, Ассамблея осуждает 
инциденты с применением насилия, имевшие место в августе 2021 года между членами 
большинства и оппозицией в Национальном Собрании. Она призывает большинство и 
оппозицию конструктивно и уважительно взаимодействовать друг с другом. Также 
отмечается наличие функциональных механизмов для защиты прав оппозиции, 
позволяющих последней играть свою роль и предлагать альтернативы. ПАСЕ призывает 
парламентское большинство в полной мере выполнять свою роль с точки зрения надзора и 
контроля за действиями правительства, учитывая, что оно имеет подавляющее большинство 
в парламенте. 

Не обошла ПАСЕ стороной и тему о дезинформации после конфликта в Нагорном-Карабахе. 

По их словам, Армения также столкнулась с беспрецедентным уровнем дезинформации и 
разжигания ненависти в ходе нагорно-карабахского конфликта. 

ПАСЕ также отмечает, что в Армении увеличены штрафы за «оскорбления» и клевету, 
криминализованы «серьезные» оскорбления в целом и предусмотрены штрафы и тюремное 
заключение, когда они направлены против лиц в связи с их общественной деятельностью. 

Подтверждая свою позицию о том, что диффамация не должна быть уголовно наказуема, 
Ассамблея призвала власти обеспечить соблюдение баланса между свободой выражения 
мнений, обеспечить единообразное применение прокуратурой законодательства о 
наказаниях за оскорбление и диффамацию в ограничительном смысле, с тем, чтобы оно не 
применялось произвольным образом против отдельных лиц и средств массовой информации 
и разработать инструменты, отличные от превентивных наказаний, для борьбы с 
дезинформацией и языком ненависти. 
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ПАСЕ приняла резолюцию, зафиксировавшую «значительный прогресс в 
демократии» в Армении [28-01-2022]   Radio Azatutyun 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) подавляющим большинством голосов 
вчера вечером приняла резолюцию под названием «Функционирование демократических 
институтов в Армении», согласно которой Армения добилась значительного прогресса в 
развитии демократии с 2018 года. 

В резолюции ПАСЕ говорится, что Армения успешно вышла из серьезного политического 
кризиса, который начался вследствие нагорно-карабахского конфликта. 

«Кризис был разрешен путем досрочных выборов, состоявшихся в июне 2021 года, которые 
были организованы демократическим способом, несмотря на сильную поляризацию 
политической среды», - отмечается в резолюции. 

Соавторами резолюции являются депутаты от Финляндии и Швеции - Киммо Килюнен и 
Бориана Аберг. 

 

L’Arménie a fait des progrès marqués en matière de développement démocratique 
depuis 2018 [28-01-2022]   Nouvelles d'Arménie 

L’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe (APCE) a adopté une résolution sur le 
fonctionnement des institutions démocratiques en Arménie, a déclaré le vice-président de 
l’Assemblée nationale arménienne, Ruben Rubinyan, dans un message publié sur Facebook jeudi 
soir. 

Il a précisé que tous les amendements au texte de la résolution proposés par la délégation 
arménienne ont été acceptés, et que tous les amendements proposés par la délégation 
azerbaïdjanaise ont été rejetés. 

Selon la résolution, « l’Arménie a fait des progrès marqués dans son développement 
démocratique depuis 2018 ». ’En même temps, en peu de temps, l’Arménie a été confrontée à 
une série d’événements qui ont chacun exercé une forte influence sur le fonctionnement de ses 
institutions. Tout d’abord, un vaste mouvement pacifique, la révolution de velours, a conduit à 
un changement de direction politique en Arménie en mai 2018. Cela a été confirmé par une 
élection parlementaire éclair en décembre 2018, dont l’organisation et la conduite ont été 
saluées par les observateurs internationaux, y compris l’Assemblée parlementaire", indique la 
résolution. 

Elle indique qu’après la guerre du Haut-Karabakh, l’Arménie a traversé une grave crise politique, 
la légitimité du gouvernement étant remise en cause, y compris par certaines parties des forces 
armées qui ont publiquement appelé à sa démission en février 2021. Après l’adoption d’une 
réforme électorale en coopération avec le Conseil de l’Europe, elle a finalement organisé des 
élections législatives anticipées en juin 2021. 

De manière générale, l’Assemblée s’est félicitée du fait que l’Arménie soit sortie avec succès de 
la grave crise politique déclenchée par l’issue du conflit du Haut-Karabakh. La crise a été résolue 
avec les élections anticipées de juin 2021, qui ont été organisées de manière démocratique, 
malgré un environnement fortement polarisé. 

L’Assemblée salue également la poursuite des réformes, le lancement de nouveaux projets 
depuis le changement de direction politique en 2018 et le degré de coopération de l’Arménie 
avec le Conseil de l’Europe, y compris au niveau de sa délégation parlementaire. 
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En ce qui concerne les élections et la réforme électorale, l’Assemblée félicite l’Arménie pour la 
conduite des deux dernières élections nationales, tenues en décembre 2018 et en juin 2021, qui 
n’ont pas été entachées des irrégularités qui ont entaché de nombreuses élections par le passé. 
En ce qui concerne l’élection surprise de juin 2021, elle est également heureuse de constater 
que l’opposition a accepté les résultats, après avoir utilisé les moyens légaux à sa disposition 
pour les contester, et n’a pas boycotté les activités du nouveau parlement. 

Globalement, l’Assemblée se félicite de la nette amélioration du cadre électoral, tant au niveau 
de la législation sur les partis politiques et le financement des campagnes électorales qu’au 
niveau du système de vote, comme l’ont constaté la Commission de Venise et l’OSCE/Bureau 
des institutions démocratiques et des droits de l’homme (BIDDH). 

L’Assemblée appelle les autorités arméniennes à achever la réforme du cadre électoral en 
prenant en compte les recommandations de la Commission de Venise et de l’OSCE/BIDDH, 
notamment en ce qui concerne la suppression de l’interdiction faite aux binationaux de se 
présenter aux élections et la possibilité pour les électeurs de contester les résultats du scrutin 
dans leur circonscription. Elle invite également l’Arménie à mettre en œuvre la recommandation 
du Congrès des pouvoirs locaux et régionaux du Conseil de l’Europe en veillant à ce que toutes 
les élections locales aient lieu le même jour et au moins six mois après les élections 
parlementaires. 

Elle salue les mesures prises pour promouvoir l’indépendance des juges, telles que 
l’augmentation de leurs indemnités, la fixation de la rémunération des futurs juges « anti-
corruption » à un niveau supérieur à celui des juges ordinaires, ainsi que le changement de 
culture qui semble être en cours parmi les juges de la mise en état, et qui aurait entraîné une 
forte augmentation des refus des demandes de mise en détention provisoire formulées par le 
ministère public. 

La résolution indique que l’Arménie est confrontée à un niveau sans précédent de désinformation 
et de discours de haine depuis le conflit du Nagorny-Karabakh. Les autorités arméniennes ont 
réagi en augmentant les amendes pour « insultes » et diffamation, en criminalisant les insultes 
« graves » en général et en prévoyant des amendes et une peine de prison lorsqu’elles sont 
dirigées contre des personnes en raison de leurs activités publiques. 

Réitérant sa position selon laquelle la diffamation ne doit pas être criminalisée, l’Assemblée 
appelle les autorités à veiller au respect de l’équilibre entre la liberté d’expression garantie par 
l’article 10 de la Convention européenne des droits de l’homme et la dignité de la personne, qui 
fait partie du droit à la vie privée protégé par l’article 8, ainsi qu’à veiller à ce que la législation 
sur les peines pour injure et diffamation soit appliquée uniformément par le ministère public, 
dans un sens restrictif, afin qu’elle ne soit pas utilisée de manière arbitraire contre les individus 
et les médias. 

L’Assemblée décide de continuer à suivre de près les développements concernant les équilibres 
institutionnels et la culture démocratique qui s’enracinent dans la sphère politique arménienne, 
la réforme judiciaire et la situation des médias. En particulier, elle suivra la mise en œuvre des 
programmes de coopération relatifs à ces thèmes contenus dans le Plan d’action du Conseil de 
l’Europe pour l’Arménie 2019-2022 et veillera à ce qu’ils soient également pris en compte dans 
le Plan d’action 2023-2026. 

 

PACE adopts resolution on Functioning of Democratic Institutions in Armenia, 
reiterates demand for release of POWs [28-01-2022]   Public Radio of Armenia 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) adopted a resolution on the 
Functioning of Democratic Institutions in Armenia, adopting all amendments proposed by the 
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Armenian delegation and rejecting the amendments proposed by the Azerbaijani side, head of 
Armenia’s delegation to PACE Ruben Rubinyan informs. 

During the discussion, the co-rapporteurs and other speakers praised the democratic path and 
reforms chosen by Armenia. 

The resolution mainly referred to the achievements of the democratic reform process in Armenia, 
future steps, electoral reforms, the mechanisms of checks-and-balances, judicial reforms, the 
general political atmosphere in the country, the situation of the media, as well as the 
strengthening of democratic culture in the political field. 

In general, the Assembly welcomes the fact that Armenia has successfully emerged from the 
serious political crisis triggered by the outcome in the Nagorno-Karabakh conflict. The crisis was 
resolved with the early elections in June 2021, which were organized in a democratic manner, 
notwithstanding the highly polarized environment. 

The Assembly also welcomed the pursuit of reforms, the launch of new projects since the change 
of political leadership in 2018 and the degree to which Armenia has co-operated with the Council 
of Europe, including at the level of its parliamentary delegation. 

The Assembly noted that the recent conflict had a major impact on Armenia, as described in its 
Resolution on “Humanitarian consequences of the conflict between Armenia and Azerbaijan / 
Nagorno-Karabakh conflict.” In particular, it again expressed its consternation at the number of 
people killed from all sides and reiterated its demand for the return of all Armenian prisoners of 
war in accordance with paragraph 8 of the Trilateral Statement. 

It also reaffirmed the importance of cultural and religious heritage and the urgent need to 
establish mechanisms required for its protection and restoration. It once again deplores the 
increasing number of speeches or acts that are not conducive to the easing of tensions or the 
establishment of normal relations between Armenia and Azerbaijan. In addition, the Assembly 
calls again on the Armenian authorities to release, without delay, all landmine maps in their 
possession to the Azerbaijani authorities. 

It once again called for a just and lasting resolution of the Nagorno-Karabakh conflict, within the 
framework of the Organization for Security and Co-operation in Europe (OSCE) Minsk Group. 
Finally, it called for the implementation of the recommendations of the Commissioner for Human 
Rights contained in her memorandum on the humanitarian and human rights consequences of 
the conflict. 

With regard to elections and electoral reform, the Assembly commended Armenia for the conduct 
of the last two national elections, held in December 2018 and June 2021, which were free of the 
irregularities that had tainted many elections in the past. As regards the snap election in June 
2021, it is also pleased to note that the opposition has accepted the results, after having used 
the legal means at its disposal to challenge them, and has not boycotted the new parliament’s 
activities. 

Overall, the Assembly welcomes the marked improvement in the electoral framework, both in 
terms of the legislation on political parties and the funding of electoral campaigns, and in terms 
of the voting system, as noted by the Venice Commission and the OSCE/Office for Democratic 
Institutions and Human Rights (ODIHR). 

The Assembly called on the Armenian authorities to complete the reform of the electoral 
framework by taking on board the recommendations of the Venice Commission and the 
OSCE/ODIHR, in particular as regards providing a precise legal definition of campaign 
expenditure, abolishing the ban on bi-nationals standing for election, penalizing “slander” during 
election campaigns and enabling voters to challenge voting results in their constituency. It also 
calls on Armenia to implement the recommendation of the Congress of Local and Regional 
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Authorities of the Council of Europe by ensuring all local elections are held on the same day and 
at least six months from parliamentary elections. 

 

Armenia parliament speaker at PACE: Fair, long-term settlement of Karabakh conflict 
must be achieved [28-01-2022]   News.am 

Speaker Alen Simonyan of the National Assembly (NA) of Armenia on Thursday addressed the 
winter session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE), the NA 
communication and public relations department reports. 

In his online address, entitled "Activities of Democratic Institutions in Armenia," the parliament 
speaker highlighted the PACE and the Council of Europe’s positive assessment of the progress 
of democratic developments in Armenia. He stressed that Armenia prioritizes the development 
of democratic institutions, the rule of law, the promotion of human rights, and the fight against 
corruption. 

Simonyan stressed that twice in the last three years, Armenia has reaffirmed—through the non-
violent, velvet revolution in 2018 and after the devastating 44-day war in 2021—its commitment 
to democratic values. He drew attention to the fact that Armenia has passed the decisive test of 
democracy and the rule of law, successfully conducting the June 20, 2021 snap parliamentary 
elections. 

The NA President spoke also about the grave consequences of the 44-day war unleashed against 
Artsakh (Nagorno-Karabakh). According to him, the biggest challenge remains Armenia's 
security. Alen Simonyan stressed that the Armenian people and their democratic achievements 
have been under constant threat since September 2020. The speaker of the Armenian parliament 
said that only peace can ensure long-term security and stability, the final implementation of 
which depends also on the other countries in the region and the assistance by European 
organizations. In this context, the NA speaker stressed the OSCE and the Council of Europe, 
reaffirming the need to achieve a fair and long-term settlement of the Nagorno-Karabakh 
conflict—including the safe return of Armenian prisoners of war and other detainees being kept 
in Azerbaijan. 

Alen Simonyan informed his European colleagues that reforms aimed at strengthening the 
electoral process continue in Armenia. He noted that a new round of respective discussions has 
started within the framework of the newly established Constitutional Reform Council. 

The address of the speaker of the Armenian legislature comprehensively touched also upon the 
reform of the judicial authorities and the anti-corruption policy of Armenia. 

 

ПАСЕ обсуждает проект резолюции, касающейся Армении [28-01-
2022]   A1Plus.am 

Video 

 

https://www.a1plus.am/ru/article/423370
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ПАСЕ приняла резолюцию о деятельности демократических институтах в Армении, 
отклонив все предложения азербайджанской стороны [28-01-2022]   ARKA  

ПАСЕ приняла резолюцию «Деятельность демократических институтов в Армении», 
сообщил вице-спикер Национального Собрания Армении Рубен Рубинян. 

«Все поправки в текст резолюции, предложенные армянской делегацией, были приняты, 
все предложения азербайджанской делегации были отклонены», - сообщил он на своей 
странице в Facebook. 

Он отметил, что в ходе дискуссии содокладчики и другие выступавшие высоко оценили 
избранный Арменией демократический путь и реформы. 

В резолюции в основном затронуты достижения в процессе демократических реформ в 
Армении, будущие шаги, избирательные реформы, механизмы противовесов, судебные 
реформы, общая политическая атмосфера в стране, ситуация со СМИ, а также укрепление 
демократической культуры в политическое поле. 

«Среди прочего, резолюция высоко оценила демократическое развитие в Армении после 
смены политической власти в 2018 году, а также эффективное разрешение политического 
кризиса, возникшего в результате 44-дневной войны в Нагорном Карабахе, который был 
преодолен благодаря парламентским выборам в июне 2021 года. […] Несмотря на 
напряженную послевоенную атмосферу, досрочные парламентские выборы были оценены 
как демократические. В резолюции выражается удовлетворение тем, что оппозиция 
признала результаты выборов, не бойкотировала деятельность новоизбранного 
парламента», - отметил Рубинян. 

В резолюции приветствуется проведение реформ и приверженность реализации новых 
проектов, запущенные после революции 2018 года, а также дается высокая оценка 
сотрудничеству Армении с Советом Европы, недавней ратификации ряда конвенций Совета 
Европы, а также принятию новых Уголовного кодекса и Уголовно-процессуального кодекса, 
которые больше соответствуют европейским стандартам, чем предыдущие. 

«Касательно нагорно-карабахского конфликта и 44-дневной войны 2020 года Ассамблея 
отметила проблемы, возникшие в политической повестке с точки зрения национальной 
безопасности, подтвердила императив возвращения армянских военнопленных, 
необходимость сохранения духовного и культурного (наследия), отметила недопустимость 
ненависти на словах и на деле. Ассамблея подчеркнула необходимость справедливого и 
долгосрочного урегулирования нагорно-карабахского конфликта в рамках Минской группы 
ОБСЕ», - заявил Рубинян. 

Ассамблея дала общую положительную оценку избирательным и законодательным 
реформам и призвала власти Армении завершить их с учетом рекомендаций Венецианской 
комиссии БДИПЧ/ОБСЕ. 

В контексте отношений между властями и оппозицией, Ассамблея призвала стороны 
сотрудничать друг с другом. В то же время Ассамблея высоко оценила эффективную систему 
сдержек и противовесов, действующую в Армении. 

ПАСЕ призвала к продолжению судебной реформы. Была также подчеркнута важная роль 
и деятельность Комиссии по предотвращению коррупции. 
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Необходимо вернуть всех военнопленных на Родину: выступление Алена 
Симоняна в ПАСЕ [28-01-2022]   A1Plus.am 

Video 

 

Спикер НС Армении в ПАСЕ: Необходимо добиться справедливого и долгосрочного 
решения карабахского вопроса [28-01-2022]   News.am 

Необходимо добиться справедливого и долгосрочного решения нагорно-карабахского 
конфликта. Об этом заявил председатель Национального Собрания Армении Ален Симонян, 
выступая на зимней сессии Парламентской Ассамблеи Совета Европы. 

Председателем Ассамблеи, на открытии сессии, был избран Пини Кокс. 

Симонян в начале онлайн-выступление по теме «Деятельность демократических институтов 
в Армении», поздравил новоизбранного председателя Ассамблеи. 

Он подчеркнул важность положительных оценок, озвученных Парламентской ассамблеей и 
Советом Европы по части прогресса в области демократических преобразований, 
достигнутых за последние годы в Армении. Он подчеркнул, что Армения считает 
приоритетным развитие демократических институтов, верховенство закона, продвижение 
прав человека и борьбу с коррупцией. 

Спикер парламента подчеркнул, что за последние три года Армения дважды подтвердила 
свою приверженность демократическим ценностям. Это и ненасильственная бархатная 
революция 2018 года, и события, развернувшиеся в стране в 2021 году после 
разрушительной 44-дневной войны в Карабахе. 

Выступая с высокой трибуны Ассамблеи, Симонян не обошел стороной и тяжелые 
последствия, возникшие, после развязанной Азербайджаном против Нагорного Карабаха 
войны. По его словам, самым большим вызовом для Армении все еще остается вопрос 
обеспечения безопасности. Ален Симонян подчеркнул, что армянский народ и его 
демократические достижения, начиная с сентября 2020 года, находятся под постоянной 
угрозой. Председатель парламента заявил, что только мир может обеспечить долгосрочную 
безопасность и стабильность, окончательная реализация которого зависит и от других стран 
региона. При этом, как считает Симонян, поддержка европейских институтов в данном 
процессе также очень важна. В этом контексте глава НС подчеркнул важность позиций 
ОБСЕ и Совета Европы, которые подтвердили необходимость справедливого и 
долгосрочного урегулирования нагорно-карабахского конфликта, а также безопасного 
возвращения всех армянских военнопленных и других незаконно удерживаемых лиц. 

Помимо этого, Ален Симонян коснулся и других тем. Он, в частности, сообщил своим 
европейским коллегам о реформах, направленных на усиление избирательного процесса. 
По словам спикера парламента, они продолжаются. 

В ходе выступления он также затронул тему реформ в судебной системе и 
антикоррупционную политику государства. 

 

https://www.a1plus.am/ru/article/423376
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ПАСЕ подбодрит послевоенную Армению «значительным прогрессом в развитии 
демократии» [27-01-2022]   EADaily 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) сегодня, 27 января, обсудит проект 
резолюции «Деятельность демократических институтов в Армении», авторами которой 
являются депутат от Финляндии Киммо Килунен и парламентарий от Швеции Бориана Аберг, 
сообщает информационно-аналитический портал VERELQ. 

Перед голосованием по резолюции был представлен доклад, в котором отмечается, что 
Мониторинговая группа ПАСЕ приветствует тот факт, что Армения зафиксировала 
значительный прогресс в развитии демократии после смены политического руководства в 
стране в 2018 году. 

Согласно документу, закавказской республике удалось преодолеть серьëзный 
политический кризис, вызванный войной в зоне карабахского конфликта осенью 2020 года, 
который был преодолëн путëм внеочередных парламентских выборов в июне прошлого 
года. Авторы доклада называют эти выборы «прошедшими в демократической обстановке, 
несмотря на сильную поляризацию среды». 

«ПАСЕ приветствует реформы, осуществлëнные в Армении после смены политического 
руководства в 2018 году, запуск новых программ, а также уровень сотрудничества с 
Советом Европы. ПАСЕ призывает власти Армении завершить реформу избирательного 
законодательства в соответствии с рекомендациями Венецианской комиссии и 
ОБСЕ/БДИПЧ. В частности, обеспечить чëткую правовую основу для предвыборных 
расходов, отменить запрет на лиц с двойным гражданством, чтобы они могли участвовать в 
выборах, налагать штрафы за клевету во время избирательной кампании и разрешить 
избирателям на законных основаниях оспаривать результаты выборов в своих округах. 
ПАСЕ призывает к справедливому и прочному урегулированию карабахского конфликта в 
рамках Минской группы ОБСЕ и призывает к возвращению всех армянских 
военнопленных», — говорится в документе. 

Напомним, после войны осенью 2020 года в Армении разразился острый политический 
кризис. 16 местных партий объединились в «Движение спасения Родины», которое в период 
с ноября 2020 по апрель 2021 года развернуло довольно активную уличную борьбу с 
действующими властями, добиваясь безоговорочной отставки премьер-министра Никола 
Пашиняна. Вслед за проведением в республике 20 июня досрочных парламентских 
выборов, победу на которых одержала правящая партия «Гражданский договор» во главе 
с Пашиняном, накал политического кризиса значительно ослаб. 

 

PACE report: Armenia has made progress in the development of democracy [27-01-
2022]   News.am 

Armenia has made progress in the development of democracy, according to a report submitted 
to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE).  

“In this report, the Monitoring Committee welcomes the fact that Armenia has made marked 
progress in its democratic development since the change of political leadership in 2018 and has 
successfully emerged from the serious political crisis triggered by the outcome in the Nagorno-
Karabakh conflict, which was overcome by parliamentary elections in June 2021.” the report 
says. 

The committee assesses progress made and remaining challenges, including with regard to 
electoral reform, the balance of institutional power, the political environment, judicial reform, 
and the media environment, and makes a number of specific recommendations. 
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The Committee will continue to closely follow developments regarding the functioning of 
democratic institutions in Armenia, including in the context of the Council of Europe Action Plan 
for Armenia. 

In general, the Assembly welcomes the fact that Armenia has successfully emerged from a 
serious political crisis provoked by the outcome in the Nagorno-Karabakh conflict. The crisis was 
resolved with early elections in June 2021, which were democratically organized despite a highly 
polarized environment, the report notes. 

The Assembly also welcomes the implementation of reforms, the launch of new projects after 
the change of political leadership in 2018, and the degree of cooperation between Armenia and 
the Council of Europe, including at the level of the parliamentary delegation, the report says. 

"The Assembly also welcomes the pursuit of reforms, the launch of new projects since the change 
of political leadership in 2018 and the degree to which Armenia has co-operated with the Council 
of Europe, including at the level of its parliamentary delegation. In particular, it welcomes the 
signing of the Protocol amending the Convention for the Protection of Individuals with regard to 
Processing of Personal Data (STCE n° 223) in October 2019, the the ratification of the Convention 
on the Protection of Children against Sexual Exploitation and Sexual Abuse (CETS No. 201, 
Lanzarote Convention) in May 2020 and the adoption of the new Criminal Code and the new 
Code of Criminal Procedure in 2021, both of which are much more in line with European 
standards than the previous codes," the authors of the reports add. 
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of Europe, including at the level of its parliamentary delegation. In particular, it welcomes the 
signing of the Protocol amending the Convention for the Protection of Individuals with regard to 
Processing of Personal Data (STCE n° 223) in October 2019, the the ratification of the Convention 
on the Protection of Children against Sexual Exploitation and Sexual Abuse (CETS No. 201, 
Lanzarote Convention) in May 2020 and the adoption of the new Criminal Code and the new 
Code of Criminal Procedure in 2021, both of which are much more in line with European 
standards than the previous codes," the authors of the reports add. 

 

Armenia made marked progress in its democratic development, PACE report says [27-
01-2022]   Armenpress 

The Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) will debate a draft resolution on 
the functioning of democratic institutions in Armenia on January 27. 

The authors of the resolution are MP representing Finland Kimmo Kiljunen and MP representing 
Sweden Boriana Åberg. 

The lawmakers have also presented a report adjacent to the draft resolution, stating that “the 
Monitoring Committee welcomes the fact that Armenia has made marked progress in its 
democratic development since the change of political leadership in 2018 and has successfully 
emerged from the serious political crisis triggered by the outcome in the Nagorno-Karabakh 
conflict, which was overcome by parliamentary elections in June 2021”. 

“The committee assesses the achievements made, and challenges remaining, with regard to, 
inter alia, electoral reform, the balance of institutional power, the political environment, judicial 
reform and the media environment, and makes a number of concrete recommendations”, the 
report says. 

The Assembly also welcomes the pursuit of reforms, the launch of new projects since the change 
of political leadership in 2018 and the degree to which Armenia has co-operated with the Council 
of Europe, including at the level of its parliamentary delegation, the report added. 

The Assembly calls on the Armenian authorities to complete the reform of the electoral 
framework by taking on board the recommendations of the Venice Commission and the 
OSCE/ODIHR, in particular as regards providing a precise legal definition of campaign 
expenditure, abolishing the ban on bi-nationals standing for election, enabling voters to 
challenge voting results in their constituency. 

The report also made a reference to the Nagorno Karabakh conflict where PACE calls on to 
achieve the fair and stable settlement of the conflict within the OSCE Minsk Group. PACE also 
calls on to return all Armenian prisoners of war. 

 

Доклад ПАСЕ: Армения добилась прогресса в развитии демократии [27-01-
2022]   News.am 

Армения добилась прогресса в развитии демократии, отмечается в докладе, переданном на 
рассмотрение Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). 

«В данном отчете Мониторинговый комитет приветствует тот факт, что Армения добилась 
заметного прогресса в своем демократическом развитии после смены политического 
руководства в 2018 году и успешно вышла из серьезного политического кризиса, 
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вызванного исходом в нагорно-карабахском конфликте, который был преодолен до 
парламентских выборов в июне 2021 г.», - отмечается в докладе. 

В отчете комитет оценивает достигнутые успехи и остающиеся проблемы, в том числе в 
отношении избирательной реформы, баланса институциональной власти, политической 
среды, судебной реформы и среды СМИ, а также дает ряд конкретных рекомендаций. 

Комитет продолжит внимательно следить за развитием событий, касающихся 
функционирования демократических институтов в Армении, в том числе в контексте Плана 
действий Совета Европы для Армении. 

В целом Ассамблея приветствует тот факт, что Армения успешно вышла из серьезного 
политического кризиса, спровоцированного исходом в нагорно-карабахском конфликте. 
Кризис был разрешен досрочными выборами в июне 2021 года, которые были организованы 
демократическим путем, несмотря на крайне поляризованную среду, отмечается в докладе. 

«Ассамблея также приветствует проведение реформ, запуск новых проектов после смены 
политического руководства в 2018 году и степень сотрудничества Армении с Советом 
Европы, в том числе на уровне парламентской делегации», - отмечается в докладе. 

«В частности, приветствуется подписание в октябре 2019 года Протокола о внесении 
изменений в Конвенцию о защите физических лиц в отношении обработки персональных 
данных, ратификацию Конвенции о защите детей от сексуальной эксплуатации и 
сексуальное насилие в мае 2020 года и принятие нового Уголовного кодекса и нового 
Уголовно-процессуального кодекса в 2021 году, которые гораздо больше соответствуют 
европейским стандартам, чем предыдущие кодексы», - добавляют авторы докладов. 

 

Армения добилась значительного прогресса в развитии демократии: доклад 
ПАСЕ [27-01-2022]   Armenpress 

27 января Парламентская ассамблея Совета Европы обсудит проект резолюции 
«Деятельность демократических институтов в Армении». Как сообщает «Арменпресс», 
авторами резолюции являются депутат от Финляндии Киммо Килунен и депутат от Швеции 
Бориана Аберг.Депутаты также представили отчет, приложенный к проекту постановления, 
в котором говорится, что мониторинговая группа приветствует тот факт, что Армения 
добилась значительного прогресса в развитии демократии в 2018 году после смены 
политического руководства в стране. Отмечается, что в Армении удалось преодолеть 
серьезный политический кризис, вызванный нагорно-карабахским конфликтом. 

Согласно отчету, кризис смог быть преодолен путем досрочных парламентских выборов в 
2021 году, которые прошли в демократической обстановке, несмотря на сильную 
поляризацию среды.В сообщении отмечается, что Ассамблея приветствует реформы, 
осуществленные в Армении после смены политического руководства в 2018 году, запуск 
новых программ, а также уровень сотрудничества с Советом Европы. В документе ПАСЕ 
призывает власти Армении завершить реформу избирательного законодательства в 
соответствии с рекомендациями Венецианской комиссии и ОБСЕ/БДИПЧ. В частности, 
обеспечить четкую правовую основу для предвыборных расходов, отменить запрет на лиц 
с двойным гражданством, чтобы они могли участвовать в выборах, налагать штрафы за 
клевету во время избирательной кампании и разрешить избирателям на законных 
основаниях оспаривать результаты выборов в своих округах.В документе также говорится 
о нагорно-карабахском конфликте. Документ ПАСЕ призывает к справедливому и прочному 
урегулированию конфликта в рамках Минской группы ОБСЕ. ПАСЕ также призывает к 
возвращению всех армянских военнопленных. 
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Debate: The progress of the Assembly's monitoring procedure (January-December 
2021) / Débat: L'évolution de la procédure de suivi de l'Assemblée (janvier-décembre 
2021) 

 

У дряхлого ПАСЕ опять "карабахская слепота": деградация вместо эволюции [31-
01-2022]   Day.Az 

ПАСЕ приняла резолюцию по докладу на тему "Эволюция процедуры мониторинга", который 
на самом деле следовало бы назвать "Деградация мониторинговой процедуры в Ассамблее". 

На прошедшей накануне сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы председатель 
комитета Госдумы РФ по международным делам Леонид Слуцкий посвятил 
антиазербайджанской риторике представителя группы либерал-демократов в ПАСЕ, 
датчанина Майкла Йенсена большую часть своей речи. 

"Если говорить о докладе Майкла Йенсена, с которым мы прекрасно друг друга знаем, то в 
пункте 2.6 пояснительного Меморандума с заголовком "Нагорно-карабахский конфликт" 
содержится крайне противоречивая и не отражающая сегодняшнюю действительность 
информация, что свидетельствует о явно одностороннем подходе автора документа к столь 
важному для Совета Европы вопросу", - сказал он. 

Далее Л.Слуцкий заявил: "Вместе с тем в резолюции содержится параграф N3 со ссылкой 
на урегулированный нагорно-карабахский конфликт, что не отражает создавшихся в 
регионе новых реалий, возникших после подписания трехстороннего заявления от 10 
ноября, которое положило конец военным действиям. Горжусь тем, что президент России 
Владимир Путин принял самое серьезное участие в разрешении нагорно-карабахского 
конфликта. Хочу еще раз поздравить нашего бывшего коллегу, бывшего главу 
азербайджанской делегации, а ныне главу государства господина Ильхама Алиева с 
недавним 60-летием. Он все делает для того, чтобы ситуация в стране соответствовала 
высоким стандартам Совета Европы. Предлагаю присмотреться к данным неточностям в 
резолюции и принять соответствующие решения для их исправления". 

Прав господин Слуцкий, совершенно прав. 

Президент Ильхам Алиев делает все для того, чтобы ситуация в стране соответствовала 
высоким стандартам Совета Европы - Леонид Слуцкий - ВИДЕО 

Ведь вообще-то Парламентская ассамблея Совета Европы учредила процедуру мониторинга 
еще в далеком 1993 году. Тогда руководство организации поручило своим комиссиям по 
политическим и юридическим вопросам и правам человека внимательно следить за 
выполнением принятых обязательств новыми государствами-членами СЕ и представлять 
регулярные доклады, пока все обязательства не будут выполнены. 

Декларируемая цель мониторинга - убедиться, что все страны Совета Европы находятся в 
общих правовых и политических рамках, определяемых в соответствии со стандартами 
структуры, принципами правового государства, парламентской демократии и защиты прав 
человека и т.д. 

Через четыре года, в 1997 году, в ПАСЕ была создана специальная комиссия по 
мониторингу, которая формируется партийными группами. Эта комиссия ныне следит за 
тем, как страны-члены выполняют обязательства, взятые на себя после вступления в СЕ. В 
случае грубейших нарушений обязательств, взятых при вступлении в организацию, 
Ассамблея вправе приостановить полномочия национальной парламентской делегации и 
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ходатайствовать перед Комитетом министров СЕ об исключении страны из членов 
организации. 

Естественно, комиссия по мониторингу сразу стала инструментом политической борьбы с 
несогласными и "упорствующими" странами. 

Например, Венгрия испытала на себе воинствующий либертарианский маразм ПАСЕ - стоило 
венграм только немножко что-то вякнуть, что нечего детям в школе втюхивать про 
гомосексуалов - лучше бы физикой или химией занимались. 

Но евробюрократы не стоят на месте, им нужно двигаться, чтобы не утонуть. Теперь - вот 
буквально нынче ПАСЕ приняла резолюцию по докладу по теме "Эволюция процедуры 
мониторинга", которую тут Леонид Слуцкий расценил, как деградацию мониторинговой 
процедуры в Ассамблее. 

Что имеет в виду Леонид Эдуардович? 

"Изначально комиссия по мониторингу задумывалась как инструмент контроля за 
исполнением обязательств, принятых странами на момент их вступления в Совет Европы. 
Напомню, что процедура мониторинга была введена в отношении России в 1996 году. С тех 
пор мы выполнили 99% своих обязательств, взятых при вступлении в организацию. Однако 
на нашу страну "навешивались" все новые и новые проблемы, зачастую надуманные, 
политизированные или основанные на двойных стандартах", - пишет он в своем Телеграм-
канале и говорит на Ютубе. 

Двойные, тройные или другие разные стандарты - это когда в Амстердаме, Брюсселе, 
Париже и Берлине нежелающих вакцинироваться травят собаками в буквальном смысле 
этого слова, а если полиция в Баку вежливо, даже архивежливо просит кричащую, 
малочисленную и разношерстную группу накрашенных суфражисток-феминисток отойти от 
проезжей части - то тут же поднимается демократический вой. 

Можно представить себе, чтобы произошло, укуси полицейская собака какого-нибудь 
гопника из кодлы Али Керимли за филейную часть в центре Баку. Крик, санкции, обвинения 
- что угодно. Но Бельгия, Германия, Франция или Нидерланды - демократия, ясли и 
гимназия свободы, поэтому можно и собачками, как эсэсовцы и никому ничего за это не 
будет. 

Страны Старого Света остаются априори среди "неприкасаемых", несмотря на несколько 
волн миграционных кризисов, жесткое подавление демонстраций в европейских столицах 
и другие, совсем недемократические проявления. 

Каковы же функции ПАСЕ и выполняет ли эта давно превратившаяся в реликт "холодной 
войны" анахроническая организация свои обязанности? 

Хотя у ПАСЕ нет возможности принимать законы, Ассамблея должна проводить постоянный 
диалог с правительством, национальным парламентом стран-участниц, другими 
международными и общественными организациями. Также должна обращать внимание на 
основные проблемы современного общества и стремиться улучшить жизнь европейцев. 

Увы, ПАСЕ давно перестала быть своего рода "двигателем" различных идей, стратегий и 
кладет начало многим направлениям деятельности Совета Европы. 

Причина обыденная: в Страсбурге до сих пор не смогли, или не захотели понять очень 
простую, тривиальную реальность: ПАСЕ имеет совершенно разное восприятие на востоке 
и на западе Европы. 
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Европолитики ошибочно считают, что оказывается, главная сила Ассамблеи - это механизм 
мониторинга, частью которого являются санкционные рычаги. Под мониторингом ПАСЕ 
были или до сих пор находятся только восточноевропейские государства. Руководство ПАСЕ 
нежится в иллюзиях, что в этих государствах решения ПАСЕ и Совета Европы становятся 
факторами внутренней политики, с ними считаются, за ними следят. 

На самом деле ПАСЕ всего лишь дискуссионный клуб, европейская площадка для 
обсуждений, или совсем проще говоря, одна из многих современных говорилен. И не более 
того. 

Многие же резолюции и доклады ПАСЕ про ситуацию в нашей стране - позорные решения, 
которые стали пощечиной для Страсбурга и которые в итоге навредят самой Ассамблее. 

Так что же делать? В соцсетях звучат призывы устроить демарш и покинуть 
дискредитированную ассамблею, а, возможно, и Совет Европы в целом. Однако, сделав это, 
Азербайджан навредил бы только самому себе. 

Идею выхода из Совета Европы нет смысла рассматривать в принципе. Это - неприемлемый 
путь для Азербайджана, идущего на сближение с Евросоюзом и стремящегося к расширению 
и углублению связей с ЕС. Евросоюз и Совет Европы хоть и совершенно разные 
организации, но они взаимосвязаны. 

Антиазербайджанский след махинатора Сороса в Германии 

Прекратить работу в ассамблее и оставаться членом Совета Европы сможем, но недолго - 
доказано несколькими прецедентами. Это напрямую запрещено уставом Совета Европы. А 
значит, нас убедят вернуться - или же со временем, может даже, к политическим 
переговорам за закрытыми дверьми. 

Но еще важнее - то, что будет происходить в ПАСЕ в то время, когда мы будем игнорировать 
работу этого органа (и этим, в глазах тех же испанцев, немцев, итальянцев и французов 
продемонстрируем, что нам не нужен диалог). Бойкот никоим образом не помешает ПАСЕ 
рассматривать, например, вопросы интеграции армян, живущих на территории, временно 
находящейся под контролем российских миротворцев. И не стоит тешить себя тем, что 
решения ПАСЕ, принятые без нас, не будут легитимными. Это - не аргумент. Вспомните, 
никто не сомневается в легитимности решений по Российский Федерации, принятых за 
последние годы, когда российские депутаты бойкотировали ассамблею. 

Нужны ли нам такие последствия демарша? 

Готовы ли мы к тому, что из-за нашего отсутствия появятся решения, которые поставят под 
сомнение нашу политику? 

И, наконец, выиграем ли мы от того, что во время дискуссии в зале заявлениям армянских 
депутатов некому будет возразить? 

Вопросы серьезные и риторичные. И вариант, который выбрал официальный Баку, - 
оставаться в ассамблее и продолжать борьбу, даже несмотря на все происки армян и 
продажных европолитиков, - на самом деле безальтернативен. 

И нам следует разработать специальную долгосрочную стратегию деятельности 
Азербайджана в Совете Европы. Такая стратегия, скорее всего, должна быть направлена на 
переформатирование ПАСЕ таким образом, чтобы организацию никто не мог использовать 
против любого из государств-членов, и, если это получится, - на превращение организации 
в инструмент создания и обслуживания общего правового и гуманитарного пространства от 
Атлантики до Тихого океана. В деятельность ПАСЕ следует вернуть утраченную культуру 
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уважительного отношения государств-членов друг к другу, дружественного позитивного 
решения любых проблем, с которыми сталкивается континент, семейную атмосферу, 
которая для нее была характерна и отличала от всех иных. 

И самое главное - иллюзий по поводу того, что предвзятые, несбалансированные и 
откровенно тенденциозные резолюции и рекомендации антиазербайджанской 
направленности, наработанные ПАСЕ за последние годы, остались в прошлом, быть не 
должно. Их статус, в отличие от правил процедуры Ассамблеи, не изменился. Все они 
действуют. Уже в силу этого ПАСЕ не может не настаивать на их исполнении. А кто 
собирается разыгрывать эту карту, заранее известно. 

В ПАСЕ имеется механическое большинство, которое будет автоматически штамповать 
такой перечень претензий. 

Формально ПАСЕ - всего лишь совещательный орган СЕ. Его решения не связывают никого, 
кроме самой Ассамблеи. Но это только формально. На самом деле ПАСЕ позиционируется в 
качестве выразителя общественного мнения Европы. Это означает, что нескончаемое 
"полоскание" внутриполитических процессов в Азербайджане направлено на подрыв наших 
позиций на континенте. 

Потому и с ПАСЕ нам нужно обращаться как с недружественной, но временами нужной 
организацией. 

Рационально, прагматично, с учетом всех нюансов. 

 

SPC se ne upliće u politiku! [31-01-2022]   Vesti-Online.rs 

Sve izraženije podele između vlasti i opozicije u Crnoj Gori, ali i unutar vladajuće koalicije 
zabrinule su i Parlamentarnu skupštinu Saveta Evrope. Evropski parlamentarci pozvali su stranke 
i lidere u Crnoj Gori da ne naglašavaju polarizaciju po pitanju nacionalnog identiteta, već da 
pomognu da se njen intenzitet smanji. 

Protekli vikend, inače, obeležilo je smirivanje situacije, ali je to samo zatišje pred buru koja stiže 
s prvim februarskim danima kada će na dnevnom redu vanrednog skupštinskog zasedanja biti 
pitanje poverenja premijeru, vicepremijeru i vladi. Potpredsednik Vlade Dritan Abazović veruje 
da je “ova vlada završila 4. februara”, ako premijer Zdravko Krivokapić u međuvremenu sam ne 
podnese ostavku. 

Da vlada neće dobiti podršku u parlamentu, smatra i lider SNP Vladimir Joković, a kao razloge 
navodi što je prilično bila posvađana i nedostajala joj je saradnja. Smatra da DF treba da 
učestvuje u svakoj vladi. 

– Ublažavanjem retorike i brzim promenama, verujem da će svi oni koji učestvuju na izborima 
bez problema biti poželjni da budu u vlasti, ako imaju širok koalicioni kapacitet da stvore 
parlamentarnu većinu – kaže on. 

Takođe, normalizaciju političkih prilika u Crnoj Gori čeka i Temeljni ugovor sa Srpskom 
pravoslavnom crkvom. 

– SPC se ni na koji način ne upliće u stranačka nadmetanja u Crnoj Gori već svoju brigu i molitve 
upućuje spasitelju za dobro, mir i napredak svih građana Crne Gore – poručio je, kako je 
saopštila SPC, poglavar SPC Porfirije u razgovorima sa crnogorskim političarima. 
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Patrijarh Porfirije je, podsetimo, prethodnih dana, odvojeno razgovarao sa Dritanom 
Abazovićem, Vladimirom Jokovićem, i čelnicima DF Nebojšom Medojevićem, Andrijom Mandićem 
i Milanom Kneževićem, kao i delom ministara. 

Tim povodom oglasili su se i pojedini učesnici razgovora. 

Joković je istakao da SNP neće podržati nijednu vladu kojoj prioritet neće biti potpisivanje 
Temeljnog ugovora i naveo da bi mu bila čast da on stavi potpis. Momo Koprivica, funkcioner 
demokrata, naveo je da je stav stranke za potpisivanje ugovora sa SPC principijelan jer su sve 
druge verske zajednice to potpisale. 

Istoričar Aleksandar Raković očekuje da Sinod SPC na sednici 2. februara razmatra pitanje 
potpisivanja Temeljnog ugovora sa Crnom Gorom. Taj ugovor bi, prema njegovim rečima, mogao 
odmah da bude potpisan ako je reč o usaglašenoj tzv. majskoj verziji iz 2021. koju Krivokapić 
tada nije potpisao u Beogradu. 

– Poslednja verzija koja se pojavila u medijima je nacrt Vlade Crne Gore na koji je komisija 
Sinoda SPC dala negativno mišljenje – kaže on. 

Izdaja se ne isplati 

Povodom krize u Crnoj Gori oglasio se i lider PZP Nebojša Medojević. 

“Svi koji su učestvovali u formiranju ove izdajničke vlade moraju da znaju pet stvari: da se ne 
isplati izdaja, ni prevara, niti “lažavine”, da vladu biraju građani, a ne strane ambasade, kao i 
da je najteže biti čovek”, napisao je on na Tviteru. 

 

Skupština Saveta Evrope zabrinuta zbog rizika od politizacije tužilaca u Srbiji [29-01-
2022]   Radio Slobodna Evropa 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope (PSSE) usvojila je Rezoluciju, u kojoj je izrazila 
zadovoljstvo što su vlasti Srbije uzele u obzir većinu preporuka Venecijanske komisije u vezi sa 
promenom Ustava, ali i zabrinutost zbog rizika od politizacije Državnog veća tužilaca. 

U Rezoluciji se pozdravlja "usvajanje ustavnih amandmana za depolitizaciju pravosuđa u cilju 
jačanja njegove nezavisnosti" i pozivaju vlasti Srbije da poštuju standarde Saveta Evrope 
prilikom usvajanja zakona potrebnih za njihovo sprovođenje, prenela je Beta. 

Referendum za promenu Ustava Srbije u oblasti pravosuđa 

Promena Ustava u oblasti pravosuđa jedna je od obaveza Srbije na putu ka članstvu u Evropskoj 
uniji (EU), kako bi se zakonodavstvo uskladilo sa evropskim. 

Promene se odnose na način izbora sudija i tužilaca kako bi se smanjio uticaj politike u ovom 
procesu, navodili su državni zvaničnici. 

U Rezoluciji Parlamentarne skupštine Saveta Evrope ohrabruju se srpske vlasti da ubrzaju 
reforme sa ciljem jačanja nezavisnosti pravosuđa, slobode medija, borbe protiv korupcije. 

PSSE pozdravlja nastavak međustranačkog dijaloga u Srbiji u cilju poboljšanja izbornih uslova i 
poziva "sve zainteresovane strane da postignu i obavežu se na precizne mere, zasnovane na 
širokom konsenzusu, koje će dovesti do fer i inkluzivnih izbora", navodi se u Rezoluciji. 
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Održavanje predsedničkih, vanrednih parlamentarnih i beogradskih izbora planirano je za 3. 
april. 

Održan je 16. janauara i na njemu je većina izašlih glasača podržala ustavne izmene. 

 

Президент Ильхам Алиев делает все для того, чтобы ситуация в Азербайджане 
соответствовала высоким стандартам Совета Европы - Леонид Слуцкий [29-01-
2022]   Trend  

Президент Азербайджана Ильхам Алиев делает все для того, чтобы ситуация в стране 
соответствовала высоким стандартам Совета Европы. 

Как сообщает Trend, об этом сказал председатель комитета Государственной думы 
Федерального собрания Российской Федерации по международным делам Леонид Слуцкий 
в ходе своего выступления на сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ). 

В своем выступлении он раскритиковал проект резолюции по докладу датчанина Майкла 
Йенсена «Эволюция процедуры мониторинга», отметив в том числе и явно односторонний 
подход в отношении Азербайджана. 

«В пункте 2.6 Меморандума с заголовком «карабахский конфликт» содержится крайне 
противоречивая и не отражающая сегодняшнюю действительность информация, что 
свидетельствует о явно одностороннем подходе автора документа к столь важному для 
Совета Европы вопросу, - заявил Слуцкий. - Вместе с тем в резолюции содержится параграф 
№3 со ссылкой на урегулированный карабахский конфликт, что не отражает создавшихся 
в регионе новых реалий, возникших после подписания трехстороннего заявления от 10 
ноября, которое положило конец военным действиям. Горжусь тем, что президент России 
Владимир Путин принял самое серьезное участие в разрешении карабахского конфликта. 
Хочу еще раз поздравить нашего бывшего коллегу, бывшего главу азербайджанской 
делегации, а ныне главу государства господина Ильхама Алиева с недавним 60-летием. Он 
все делает для того, чтобы ситуация в стране соответствовала высоким стандартам Совета 
Европы. Предлагаю присмотреться к данным неточностям в резолюции и принять 
соответствующие решения для их исправления»,- сказал он. 

 

Леонид Слуцкий уличил ПАСЕ в предвзятости к Азербайджану  [30-01-
2022]   Vzglyad.az 

Video 

На прошедшей накануне сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы председатель 
комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий обратил внимание на 
предвзятость докладчика Майкла Йенсена в отношении Азербайджана. По докладу Йенсена 
"Эволюция процедуры мониторинга" предполагалось принять резолюцию ПАСЕ о принципах 
мониторинга на пространстве Совета Европы, передаёт Vzglyad.az со ссылкой на "Вестник 
Кавказа". 

Леонид Слуцкий посвятил антиазербайджанской риторике Майкла Йенсена большую часть 
своей речи на обсуждении доклада и резолюции. "Если говорить о докладе Майкла Йенсена, 
с которым мы прекрасно друг друга знаем, то в пункте 2.6 пояснительного Меморандума с 
заголовком "Нагорно-карабахский конфликт" содержится крайне противоречивая и не 
отражающая сегодняшнюю действительность информация, что свидетельствует о явно 

https://vzglyad.az/news/205228/%D0%9B%D0%B5%D0%BE%D0%BD%D0%B8%D0%B4-%D0%A1%D0%BB%D1%83%D1%86%D0%BA%D0%B8%D0%B9-%D1%83%D0%BB%D0%B8%D1%87%D0%B8%D0%BB-%D0%9F%D0%90%D0%A1%D0%95-%D0%B2-%D0%BF%D1%80%D0%B5%D0%B4%D0%B2%D0%B7%D1%8F%D1%82%D0%BE%D1%81%D1%82%D0%B8-%D0%BA-%D0%90%D0%B7%D0%B5%D1%80%D0%B1%D0%B0%D0%B9%D0%B4%D0%B6%D0%B0%D0%BD%D1%83-%D0%92%D0%98%D0%94%D0%95%D0%9E.html


Revue de presse - Press Review 458 

 

 

одностороннем подходе автора документа к столь важному для Совета Европы вопросу", - 
сказал он. 

"Вместе с тем в резолюции содержится параграф №3 со ссылкой на [не]урегулированный 
нагорно-карабахский конфликт, что не отражает новых создавшихся в регионе реалий, 
возникших после подписания трехстороннего Заявления от 10 ноября, которое положило 
конец военным действиям", - подчеркнул председатель Комитета Госдумы по 
международным делам. 

"Должен сказать, дорогие коллеги, что горжусь тем, что президент России Владимир Путин 
принял самое серьезное участие в разрешении нагорно-карабахского конфликта", - 
обратил внимание Леонид Слуцкий на то, что конфликт завершен, как и Карабахская война. 

"Хочу еще раз поздравить нашего бывшего коллегу, бывшего главу азербайджанской 
делегации, а ныне главу государства господина Ильхама Алиева с недавним 60-летием. Он 
делает все для соответствия ситуации в стране высоким стандартам Совета Европы. 
Предлагаю, коллеги, присмотреться к данным неточностям в резолюции и принять 
соответствующие решения для их исправления", - заключил российский политик. 

 

Сенаторы предложили реформировать систему мониторинга ПАСЕ [28-01-
2022]   Parlamentskaya gazeta 

Систему мониторинга Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) необходимо 
пересмотреть. На это указала первый зампред Комитета Совета Федерации по 
конституционному законодательству и государственному строительству Ирина 
Рукавишникова, комментируя доклад о ходе процедуры мониторинга ПАСЕ в 2021 году, 
сообщает пресс-служба Совфеда. 

По ее словам, Россия давно и последовательно предлагает перейти от странового 
мониторинга к тематическому, предполагающему фокусировку на теме вопроса, а не его 
причастности к той или иной стране. 

«Тогда начнет преобладать подлинный принцип равенства для всех 47 государств Совета 
Европы и исчезнут унизительные маркеры уровней демократии для государств внутри 
нашей Организации», — указала Рукавишникова. 

В целом, по словам сенатора, к России нет ни одной претензии по взятым обязательствам. 

«Это означает, что де-факто Россия давно выполнила взятые на себя обязательства и де-
юре должна перейти в режим «постмониторингового» диалога», — подчеркнула она. 

Читайте также: 

Слуцкий: Совету Европы необходимо перейти к ситуационному мониторингу • Карасин 
оценил успехи России на межпарламентских площадках в 2021 году 

Вместе с тем, Рукавишникова указала на ежегодное неправомерное расширение перечня 
«вступительных обязательств» России из-за непроверенной и несоответствующей 
действительности информации. Так, один из примеров — искаженная трактовка 
российского закона об иноагентах. 

В свою очередь, член Комитета по конституционному законодательству и государственному 
строительству Александр Башкин указал не необходимость системы мониторинга в 
Ассамблее, однако, по его словам, есть два важных обстоятельства. 
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Во-первых, сенатор также подчеркнул определяющую важность тематического, а не 
странового мониторинга. «Иначе одни страны будут в процедуре вечно, а другие в нее не 
попадут никогда», — пояснил он. Во-вторых, выводы мониторинга должны базироваться на 
реальном положении вещей и здравом смысле. 

В феврале 2021 года председатель Комитета Совета Федерации по международным делам 
Константин Косачев предложил сформулировать перечень претензий и предложений по 
работе ПАСЕ, включив в него переход со странового мониторинга на тематический. 

«Страновых докладов не должно быть в принципе, — считает парламентарий. — Если мы 
обсуждаем политзаключенных, то это не должен быть доклад о политзаключенных в России. 
Это должен быть доклад по проблеме политзаключенных на пространстве Совета Европы. 
Если кто-то хочет сказать о проблеме крымских татар, это должен быть доклад о проблеме 
нацменьшинств». 

 

Слуцкий в ПАСЕ призвал перейти от странового к ситуационному мониторингу [28-
01-2022]   RIA Novosti  

Председатель комитета ГД по международным делам Леонид Слуцкий заявил, что Совету 
Европы необходимо перейти от странового мониторинга исполнения обязательств стран-
членов перед СЕ к ситуационному, что позволит стереть искусственное разделение между 
"старыми демократиями" и другими членами организации. 

"Нам кажется, что от мониторинга странового нужно перейти к мониторингу ситуационному. 
Когда под процедуры будут попадать ситуации, не соответствующие высоким стандартам 
Совета Европы. В том числе и в так называемых "старых демократиях". Это позволит стереть 
искусственные разделительные линии на пространстве Совета Европы. И позволит нашей 
организации занять достойное место в организуемой в эти годы новой европейской 
архитектуре XXI столетия", - заявил Слуцкий, выступая дистанционно на сессии ПАСЕ. 

Также он выразил уверенность в том, что необходимо вместе работать в ходе процедуры 
мониторинга, для того, чтобы информация, которая содержится в мониторинговых 
докладах, не была устаревшей, а процедура мониторинга не разъединяла страны-члены 
Совета Европы, а наоборот способствовала движению к высоким стандартам организации. 

О том, что Россия выступает за перевод странового мониторинга выполнения обязательств 
перед Советом Европы в тематический, говорил ранее замглавы МИД РФ Александр Грушко. 

ПАСЕ поручила своим комиссиям внимательно следить за выполнением принятых 
обязательств новыми государствами-членами СЕ и представлять регулярные доклады, пока 
все обязательства не будут выполнены. Цель данной процедуры - понимание того, что все 
страны СЕ находятся в общих рамках, определяемых в соответствии со стандартами Совета 
Европы. 

Россия вступила в Совет Европы 28 февраля 1996 года. Через два года 30 марта Москва 
ратифицировала Европейскую конвенцию по правам человека. 

Российские представители работают во всех органах Совета: Комитете министров совета 
Европы, ЕСПЧ, ПАСЕ, Конгрессе местных и региональных властей и других. 
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Леонид Слуцкий: Ильхам Алиев заставил страны выполнять международные 
обязательства [28-01-2022]   Report.az 

В Парламентской ассамблее Совета Европы (ПАСЕ) наблюдается явный односторонний 
подход к Азербайджану. 

Как сообщает французское бюро Report, об этом заявил член российской делегации в ПАСЕ, 
депутат Леонид Слуцкий во время обсуждения на зимней сессии организации проекта 
резолюции, посвященной мониторинговым процедурам. 

"В части этого текста, касающейся Азербайджана, я вижу явный односторонний подход. 
Третий параграф проекта резолюции, посвященный карабахскому вопросу, не отражает 
действительности. Принимаемые в ПАСЕ решения не должны делить страны на два полюса. 
Президент России Владимир Путин принял активное участие в урегулировании 
карабахского конфликта. Я поздравляю президента Азербайджана Ильхама Алиева, потому 
что он смог заставить страны выполнять международные обязательства. Все 
представленные здесь государства должны выполнять взятые на себя перед Советом 
Европы обязательства и другие международные обязательства", - отметил Л.Слуцкий. 

 

Слуцкий: Совету Европы необходимо перейти к ситуационному мониторингу [28-
01-2022]   Parlamentskaya gazeta 

Совету Европы нужно перейти от странового мониторинга исполнения обязательств стран-
членов перед СЕ к ситуационному. Об этом во время выступления на сессии ПАСЕ заявил 
глава Комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий (ЛДПР), передаёт РИА 
Новости. 

То есть, при таком типе мониторинга под процедуры будут попадать ситуации, которые не 
соответствуют стандартам Совета Европы, в том числе и в так называемых «старых 
демократиях», уточнил парламентарий.  

«Это позволит стереть искусственные разделительные линии на пространстве Совета 
Европы. И позволит нашей организации занять достойное место в организуемой в эти годы 
новой европейской архитектуре XXI столетия», — отметил Слуцкий. 

Он также выразил уверенность в необходимости совместной работы во время мониторинга. 
Таким образом, информация в мониторинговых докладах не будет устаревшей, а сама 
процедура не разъединит страны, входящие в состав Совета Европы, а наоборот 
поспособствует движению к высоким стандартам организации, считает парламентарий.  

Комментируя принятие ПАСЕ резолюции по докладу на тему «Эволюция процедуры 
мониторинга», Слуцкий предложил назвать сам документ «Деградацией мониторинговой 
процедуры в Ассамблее». 

«Изначально комиссия по мониторингу задумывалась как инструмент контроля за 
исполнением обязательств, принятых странами на момент их вступления в Совет Европы. 
Напомню, что процедура мониторинга была введена в отношении России в 1996 году. С тех 
пор мы выполнили 99% своих обязательств, взятых при вступлении в организацию. Однако 
на нашу страну «навешивались» все новые и новые проблемы, зачастую надуманные, 
политизированные или основанные на двойных стандартах», - написал в своём Telegram-
канале парламентарий.  

Читайте также: 
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• Слуцкий: Россия готова принять делегатов ПАСЕ, но призывает к тематическому 
мониторингу • Кисляк назвал неприемлемыми попытки лишить Россию полномочий в ПАСЕ 
• Карасин оценил успехи России на межпарламентских площадках в 2021 году 

В то же время страны Старого Света априори остаются среди «неприкасаемых», несмотря 
на миграционные кризисы, жёсткое подавление демонстраций в европейских столицах и 
другие недемократические проявления, подчеркнул он. По его словам, российская 
делегация несколько раз предлагала отойти от устаревшей практики странового 
мониторинга, что было бы действительно «демократической эволюции» мониторинговой 
процедуры. Он также отметил, что делегация проголосовала против резолюции.  

Ранее ПАСЕ поручила своим комиссиям внимательно следить за выполнением принятых 
обязательств новыми государствами-членами СЕ и представлять регулярные доклады до 
момента их полного выполнения. Предполагается, что благодаря этого появится понимание 
того факта, что все страны СЕ находятся в общих рамках, определяемых по стандартам 
организации.  

Ранее Депутаты ПАСЕ большинством голосов ратифицировали полномочия российской 
делегации, проголосовав за соответствующую резолюцию. За принятие этого решения 
выступили 97 депутатов из 142. Руководитель делегации российских парламентариев в 
ПАСЕ, вице-спикер Госдумы Пётр Толстой напомнил, что попытка опротестовать 
полномочия россиян — это уже традиционный ритуал. По его мнению, это привычная 
русофобская истерия, не имеющая никакого отношения к действительности, заключил он. 

 

Делегация РФ в ПАСЕ проголосовала против резолюции по процедуре 
мониторинга [28-01-2022]   Duma TV 

Российские парламентарии проголосовали против резолюции по докладу «Эволюция 
процедуры мониторинга» в ПАСЕ. Об этом сообщил глава Комитета по международным 
делам, депутат фракции ЛДПР Леонид Слуцкий.  

ПАСЕ приняла резолюцию по докладу по теме «Эволюция процедуры мониторинга», 
который на самом деле следовало бы назвать «Деградация мониторинговой процедуры в 
Ассамблее», написал он в своем Telegram-канале. 

По словам парламентария, изначально комиссия по мониторингу создавалась как 
инструмент контроля за исполнением обязательств, которые были приняты странами на 
момент их вступления в Совет Европы. 

Парламентская ассамблея Совета Европы ратифицировала полномочия делегации РФ в 
полном объеме — после традиционного протеста отдельных членов ПАСЕ. 

Напомню, что процедура мониторинга была введена в отношении России в 1996 году. С тех 
пор мы выполнили 99% своих обязательств, взятых при вступлении в организацию. Однако 
на нашу страну «навешивались» все новые и новые проблемы, зачастую надуманные, 
политизированные или основанные на двойных стандартах, пояснил он. 

Слуцкий подчеркнул, что страны Старого Света при этом остаются априори среди 
«неприкасаемых», «несмотря на несколько волн миграционных кризисов, жесткое 
подавление демонстраций в европейских столицах и другие совсем недемократические 
проявления». Он напомнил, что делегация РФ неоднократно предлагала отойти от 
устаревшей практики странового мониторинга и заменить его тематическим. 
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И это была бы действительно «демократическая эволюция» мониторинговой процедуры. 
Но… Делегация России проголосовала против резолюции, заключил парламентарий. 

 

Бутина на заседании ПАСЕ обвинила страны ЕС в русофобии [28-01-
2022]   Gazeta.ru 

Депутат от «Единой России» и член российской делегации ПАСЕ Мария Бутина, выступая в 
пятницу на парламентской ассамблее Совета Европы, обвинила европейские страны в 
русофобии. 

«Политические приговоры в отношении россиян становятся правилом. Призываю вас 
прекратить русофобию, любое преследование по национальному признаку в Европе. Это 
путь в никуда», — сказал Бутина на онлайн-конференции ПАСЕ. 

Она отметила, что знает «десятки примеров» в разных странах Европы, когда россиян 
незаконно судили. В качестве примера она назвала Константина Никулина, осужденного 
Литовским судом пожизненно по делу Рижского ОМОНа, а также Юрия Меля, который 
командовал танком во время беспорядков 13 января 1991 года в Вильнюсе. 

«Давайте будем честны: этих людей посадили не за уголовное преступление, а за 
национальность и гражданство, как это было в 30-40х годах прошлого века», — добавила 
Бутина. 

Ранее глава российской делегации в ПАСЕ вице-спикер Госдумы Петр Толстой не смог 
избраться на пост заместителя председателя этого парламентского органа. Из 185 
делегатов, участвующих в выборах руководства ПАСЕ, 79 участников проголосвали за 
кандидатуру Толстого на пост заместителя председателя, а 106 — против. 

 

ПАСЕ выразила озабоченность судебным процессом по делу "Мемориала" [28-01-
2022]   TASS 

Также в ходе голосования была принята поправка в резолюцию ПАСЕ, добавившая к списку 
озабоченностей "концентрацию большого количества российских военных вдоль 
украинской границы" 

Парламентская ассамблея Совета Европы (ПАСЕ) вновь выразила озабоченность 
относительно применения закона об иноагентах в России и сожалеет в связи с началом 
ликвидации правозащитной организации "Мемориал", дело которой еще рассматривается в 
суде. Об этом говорится в принятой в пятницу резолюции ПАСЕ о наблюдении за 
выполнением требований устава Совета Европы 14 странами, в том числе Россией. 

"В отношении Российской Федерации: серьезную озабоченность вызывает бедственное 
положение гражданского общества и применение ограничительных законов, в частности 
закона об иностранных агентах и закона о нежелательных организациях. Ассамблея 
выражает сожаление по поводу продолжающейся процедуры, направленной на ликвидацию 
"Мемориала" - известной и уважаемой правозащитной организации", - говорится в тексте 
резолюции, одобренной большинством голосов в заключительный день зимней сессии ПАСЕ 
в Страсбурге. 

Кроме того, в российском сегменте документа содержится упоминание "озабоченностей" по 
поводу парламентских выборов, прошедших в сентябре 2021 года. Эти озабоченности, в 
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частности, связаны с процедурой регистрации кандидатов и "лишением около 9 млн россиян 
их пассивных избирательных прав". В резолюции содержится напоминание позиции ПАСЕ, 
связанной с неприятием воссоединения Крыма с Россией, и выражается сожаление в связи 
с "отсутствием прогресса по более ранним рекомендациям", касающимся восточных 
регионов Украины, Крыма, Южной Осетии и Абхазии, а также присутствия российских войск 
в Приднестровье. "Ассамблея призывает российские власти снять озабоченность в 
отношении демократии, верховенства закона и прав человека", - говорится в заявлении. 

Также в ходе голосования была принята поправка, добавившая к списку озабоченностей 
"концентрацию большого количества российских военных вдоль украинской границы". 
Российские власти призывают "вывести эти войска как можно скорее", дабы не подрывать 
безопасность и стабильность в регионе. Ответа на закономерный вопрос российского 
сенатора Александра Башкина о том, куда Россия должна выводить свои войска, если они 
и так находятся на ее территории, не последовало. 

Позиция России 

Представители российской парламентской делегации в свою очередь выразили сожаление 
в связи с содержащимися в резолюции призывами. Так, сенатор Башкин напомнил коллегам 
из Совета Европы, что в России сейчас действуют около 80 некоммерческих организаций и 
все, кто подпадает под требования закона об иноагентах, добросовестно исполняют их, "но 
"Мемориал" так не поступает". "Центр "Мемориал" находится в процессе ликвидации через 
суд не из-за своей правозащитной деятельности", - указал он. 

Первый зампред комитета СФ по конституционному законодательству и госстроительству 
Ирина Рукавишникова отметила, что "вызывает разочарование факт ежегодного 
неправомерного расширения перечня вступительных обязательств России за счет 
включения вопросов сиюминутной повестки, непроверенной и не соответствующей 
действительности информации". 

"В числе обвинений в адрес России звучит предположительное лишение около 9 млн 
российских граждан их пассивного избирательного права, - продолжила сенатор. - В 
соответствии с законодательством РФ, которое полностью соответствует требованиям 
международных правовых актов, граждане временно ограничиваются в праве быть 
избранными в связи с совершением уголовного преступления". "Количество таких граждан 
составляет менее 1,5% от общего числа избирателей, но эта информация, конечно, не 
интересна, потому что она не производит такого впечатляющего эффекта", - 
констатировала она. 

Рукавишникова также подвергла критике утверждение о том, что закон об иноагентах 
"создает неравные условия для кандидатов", заметив, что аналогичные правила действуют 
во многих странах. Сенатор указала на то, что российский закон "предусматривает 
раскрытие информации о факте получения кандидатами финансирования из зарубежных 
источников, то есть создает условия для прозрачности и доступности для избирателей этой 
информации". 

Глава комитета Госдумы по международным делам Леонид Слуцкий призвал ПАСЕ к 
изменению мониторинговой процедуры и уходу от странового принципа в пользу изучения 
конкретных явлений на территории всех стран Совета Европы, чтобы процедура 
мониторинга охватывала и "старые европейские демократии". "Уверен, что нам всем надо 
вместе активно работать в ходе процедуры мониторинга для того, чтобы информация, 
которая содержится в мониторинговых докладах, не была устаревшей, а процедура 
мониторинга не разъединяла страны - члены Совета Европы, а, наоборот, способствовала 
движению к высоким стандартам нашей организации", - резюмировал Слуцкий. 
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PSSE izrazila zabrinutost zbog rizika od politizacije srpskog Državnog veća 
tužilaca [28-01-2022]   BETA , Danas , Radio Slobodna Evropa 

Parlamentarna skupština Saveta Evrope (PSSE) danas je usvojila Rezoluciju, u kojoj je izrazila 
zadovoljstvo što su vlasti Srbije uzele u obzir većinu preporuka Venecijanske komisije u vezi sa 
promenom Ustava, ali i zabrinutost zbog rizika od politizacije Državnog veća tužilaca. 

U Rezoluciji, zasnovanoj na godišnjem izveštaju Odbora PSSE za kontrolu poštovanja obaveza 
država članica Saveta Evrope (Odbor PSSE za nadzor), pozdravlja se „usvajanje ustavnih 
amandmana za depolitizaciju pravosuđa u cilju jačanja njegove nezavisnosti“ i pozivaju vlasti 
Srbije da poštuju standarde Saveta Evrope prilikom usvajanja zakona potrebnih za njihovo 
sprovođenje. 

PSSE pozdravlja nastavak međustranačkog dijaloga u Srbiji u cilju poboljšanja izbornih uslova i 
poziva „sve zainteresovane strane da postignu i obavežu se na precizne mere, zasnovane na 
širokom konsenzusu, koje će dovesti do fer i inkluzivnih izbora“, navodi se u Rezoluciji, 
zasnovanoj na izveštaju o napretku po pitanju poštovanja obaveza država članica, za period od 
januara do decembra 2021. godine. 

U dokumentu PSSE ohrabruje srpske vlasti da ubrzaju reforme sa ciljem jačanja nezavisnosti 
pravosuđa, slobode medija, borbe protiv korupcije i nezavisnih institucija, što, kako se navodi, 
obezbeđuje neophodnu uzajamnu kontrolu grana vlasti (sistem kočnica i ravnoteža) u 
demokratskom društvu. 

Za Rezoluciju je glasalo 60 članova PSSE, uključujući četiri predstavnika Srbije, protiv je bilo 26, 
a uzdržanih osam. 

U godišnjem izveštaju Odbora PSSE za nadzor procenjuje se napredak 11 zemalja koje su pod 
punim monitoringom, uključujući Srbiju, tri zemlje koje učestvuju u postnadzornom dijalogu, 
kao i napredak zemalja koje su u režimu povremene provere poštovanja njihovih obaveza prema 
Savetu Evrope. 

U pratećem Memorandumu uz izveštaj, izvestilac Mihael Astrup Jensen (Michael Aastrup), 
predstavnik danskih liberala, naveo je da su se koizvestioci PSSE, Italijan Pjero Fasino (Piero 
Fassino) i Jan Lidel-Grejndžer (Ian Liddell-Grainger) iz Velike Britanije, tokom 2021. godine 
uglavnom fokusirali na međustranački dijalog u Srbiji i promenu Ustava u oblasti pravosuđa. 

Jensen je naveo da je Odbor PSSE za nadzor 3. februara 2021. „informisan o složenom procesu 
promene Ustava Srbije i funkcionisanju demokratskih institucija posle parlamentarnih izbora u 
julu 2020. godine, čiji je rezultat jednopartijska većina u Skupštini Srbije i odsustvo 
parlamentarne opozicije“. 

U Memorandumu se navodi da je proces promene Ustava Srbije konačno pokrenut 7. juna 2021. 
inicijalnim glasanjem u parlamentu, da su izvestioci PSSE to pozdravili u saopštenju, podsećajući 
da je PSSE odavno uputila poziv vlastima Srbije da usklade Ustav iz 2006. godine sa standardima 
Saveta Evrope, naročito sledeći preporuke Venecijanske komisije iz 2007. o Ustavu i iz 2018. o 
nacrtu ustavnih amandmana čiji je cilj depolitizacija pravosuđa. 

Izvestioci su takođe pozvali srpske vlasti da ažuriraju pravni okvir za organizaciju referenduma, 
uzimajući u obzir standarde Saveta Evrope, dodaje se. 

Posle bliske saradnje uspostavljene sa vlastima Srbije, i na njihov zahtev, Venecijanska komisija 
je u septembru 2021. usvojila hitno mišljenje o nacrtu srpskog zakona o referendumu i narodnoj 
inicijativi, kao i mišljenje o Nacrtu ustavnih amandmana o pravosuđu i Nacrtu ustavnog zakona 
za sprovođenje ustavnih amandmana, navodi se u pratećem Memorandumu. 
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„Venecijanska komisija je zaključila da je proces javnih konsultacija o ovim nacrtima ‘dovoljno 
inkluzivan i transparentan’, ali je istakla da postoji snažna potreba za usvajanjem inkluzivnog 
pristupa, radi postizanja što šireg legitimiteta za ustavnu reformu među svim institucionalnim 
akterima i svim političkim snagama u Srbiji“, piše u dokumentu. 

U Memorandumu se navodi da je prošle godine nastavljen međupartijski dijalog u Srbiji, 
pokrenut 2019. sa ciljem poboljšanja izbornih uslova, ali da razgovori do sada „nisu doneli 
očekivana poboljšanja i poverenje u izborni proces i nisu sprečili nekoliko opozicionih partija da 
bojkotuju izbore u julu 2020. godine“. 

Izvestioci su 19. novembra 2021. izdali saopštenje, pozivajući srpske vlasti da preduzmu snažne 
mere protiv veličanja ratnih zločinaca, navodi se u Memorandumu i dodaje da je prethodno 
Inicijativi mladih za ljudska prava „zabranjeno da demonstrira i da ukloni mural Ratka Mladića, 
osuđenog za ratne zločine i zločine protiv čovečnosti, koji je nelegalno nacrtan u Beogradu“. 

„Izvestioci su istakli da odsustvo reakcije vlasti protiv veličanja ratnih zločinaca podriva 
regionalnu saradnju i ometa proces integracije u EU, čemu Srbija teži“, naveo je Jensen u 
Memorandumu. 

 

Грузия в докладе Мониторингового комитета ПАСЕ за 2021 год [25-01-2022]   Civil 
Georgia 

Мониторинговый комитет Парламентской ассамблеи Совета Европы (ПАСЕ) 
опубликовал доклад за 2021 год, в котором, наряду с другими странами, отражены события 
в Грузии, согласно которым, напряженная и поляризованная политическая среда подрывает 
«демократическую консолидацию» в стране. 

В докладе, в котором оцениваются текущие политические события в 11 странах, 
рассматривается вопрос о нарушении соглашения, достигнутого при посредничестве ЕС 19 
апреля, и выражается обеспокоенность по поводу недостатков в обеспечении 
независимости судебной системы и беспристрастного администрирования правосудия. 

Документ от 10 января подготовил член ПАСЕ Михаэль Йенсен из Дании. Слушание доклада 
и голосование по проекту резолюции состоятся 28 января в ПАСЕ. 

Соглашение от 19 апреля, политическая поляризация 

В докладе говорится, что соглашение, достигнутое 19 апреля при посредничестве 
председателя Европейского совета Шарля Мишеля, не смогло завершить существенную 
политическую поляризацию в стране и не привело к конструктивному сотрудничеству 
между оппозицией и правящим большинством в Парламенте. 

В документе выражается сожаление, что Грузинская мечта вышла из соглашения 28 июля 
2021 года. 

Однако в докладе говорится, что избирательные реформы при посредничестве ЕС привели 
к формированию новой, более плюралистической избирательной администрации к местным 
выборам в октябре 2021 года, а также к изменениям в правилах составления итоговых 
протоколов и рассмотрения жалоб. 

В документе также подчеркивается, что пункт соглашения, согласно которому в случае 
получения Грузинской мечтой менее 43% голосов на местных выборах должны были быть 
проведены досрочные парламентские выборы, «превратил выборы в де-факто плебисцит 
для правящей партии и привел к крайне поляризованной избирательной среде». 
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Доклад также разделяет опасения, выраженные в докладе совместной наблюдательной 
миссии БДИПЧ/ОБСЕ, Конгресса местных и региональных властей Совета Европы и 
Европарламента. 

Международные наблюдатели оценивают второй тур местных выборов 

В частности, в документе выражается обеспокоенность в связи с давлением на избирателей, 
подкупом избирателей, неравными условиями конкуренции в пользу власти, а также тем, 
что политические дебаты на национальном уровне затмевают вопросы местного значения и 
приводят к «все более агрессивной риторике, сопровождающейся случаями насилия и 
физического противостояния». 

В докладе ПАСЕ говорится, что поляризация политической среды ухудшилась во время 
второго тура местных выборов. Со ссылкой на местных наблюдателей, в документе 
отмечается, что поляризация и использование административного ресурса могли повлиять 
на результаты выборов в том случае, когда разница между голосами, полученными двумя 
кандидатами, была небольшой. 

В докладе содержится призыв к властям «полностью и прозрачно расследовать все 
заявления о нарушениях на выборах и принять все необходимые меры для обеспечения 
общественного доверия к справедливости избирательной системы». 

«Это особенно важно в контексте низкого доверия общества к судебной системе, поскольку 
это также может повлиять на доверие к механизму разрешения споров, связанных с 
выборами», — говорится в докладе. 

Обеспокоенность судебной властью 

В докладе Высший совет юстиции назван главным препятствием на пути к независимости 
судебной системы в Грузии. 

Согласно документу, из-за недостатков в методах работы и отсутствия прозрачности в 
процессе принятия решений Высший совет юстиции функционирует как корпоративный 
орган, где небольшая группа судей контролирует или влияет как на совет, так и на 
судебную систему. 

В докладе говорится, что эти судьи принимают решения в основном исходя из 
«корпоративных интересов». 

В документе подчеркивается «особо проблематичная» роль Высшего совета юстиции в 
процессе пожизненного назначения судей Верховного суда. Прозрачность и справедливость 
процесса, который возобновился в Парламенте Грузии в июне и завершился в декабре, 
подверглись критике со стороны оппозиции, местных НПО и международных партнеров. 

Согласно докладу, назначение судей является печальным и еще больше подрывает 
общественное доверие к независимости Верховного суда и судебной системы. 

«В документе подчеркивается, что назначения судей, несмотря на неоднократные 
рекомендации международного сообщества и местных заинтересованных сторон, также 
основывались на явно несовершенном процессе назначения, который в некоторых аспектах 
не соответствовал международным нормам и стандартам». 

 



Revue de presse - Press Review 467 

 

 

Georgia in PACE Monitoring Committee 2021 Report [24-01-2022]   Civil Georgia 

The Monitoring Committee of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE), 
has issued a 2021 report, which identifies the tense and polarized political climate “undermining 
the democratic consolidation” of Georgia as the key point of concern in its chapter on the country. 

The report, evaluating political developments in eleven countries – including Georgia – also 
reviewed the “regrettable” breakdown of the EU-mediated April 19 deal and raised concerns over 
shortcomings the strengthening of the judiciary independence and impartial administration of 
justice. 

The document, dated January 10, was prepared by Michael Aastrup Jensen (Denmark, ALDE). 
The PACE will hear the report on January 28 and vote on its draft resolution, highlighting the 
progress and shortcomings uncovered during the monitoring. 

April 19 deal, political polarization 

The document stated the April-19 agreement – brokered by European Council Charles Michel – 
“did not end the considerable polarization in the political environment in Georgia or lead to a 
renewed sense of constructive co-operation between the opposition and ruling majority inside 
the parliament.” 

It also noted the “regrettable” withdrawal of the ruling Georgian Dream party from the 
agreement on July 28, 2021.  

The report highlighted however the adoption of the EU-brokered electoral reforms resulted 
among others in a new, more pluralist election administration for the local polls in October 2021, 
as well as new provisions for drawing up summary protocols and handling complaints. 

But the PACE document highlighted that the provision of the agreement stipulating that snap 
parliamentary elections shall be called if GD received less than 43% in the local polls “turned the 
elections into a de facto plebiscite on the ruling party and led to an extremely polarized election 
environment.” 

The monitoring report also shared the myriad of concerns raised by the joint election observation 
mission of the OSCE Office for Democratic Institutions and Human Rights (ODIHR), the Council 
of Europe Congress of Local and Regional Authorities, and the European Parliament (EP) in their 
report. 

Int’l Observers: Polls Well-Run, Marred by Polarization, Negative Rhetoric 

In particular, it cited concerns over the allegations of pressure on voters, vote-buying and an 
unlevel playing field in favor of the incumbent authorities, as well as over the national political 
debate overshadowing local issues and resulting in “increasingly aggressive rhetoric with cases 
of violence and physical confrontation.” 

The PACE report pointed out that the polarization of the political environment worsened during 
the second round of the local elections. Citing local observers, it highlighted that as a result of 
the polarization and alleged abuse of administrative resources the outcomes in races with narrow 
margin victories could have been affected. 

The report called on the authorities to “fully and transparently investigate all allegations of 
electoral misconduct and take all measures needed to ensure that the public would trust in the 
fairness of the election system.” 
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This, according to the document, is “especially important in the context of the low public trust 
in the judiciary, which could have an impact on the trust in the election complaints resolution 
mechanisms which depend on the court system.” 

Concerns over the judiciary 

The report namechecked the High Council of Justice, the body overseeing Georgia’s judicial 
system, as “a key obstacle for the independence of the judiciary” in Georgia. 

It said that due to deficiencies in its working methods and a lack of transparency in its decision-
making, the HCoJ in effect functions as a corporative body where a small number of key judge 
members are “able to control or influence” both the Council and the Judiciary as a whole. 

According to the report, these judges also mostly make their decisions on basis of “corporatist 
self-interest.” 

It also underlined the “especially problematic” role of the HCoJ in lifetime appointments of 
Supreme Court justices. The transparency and fairness of the process, which was renewed in 
the Georgian Parliament in June and concluded in December, had also been questioned by the 
opposition, local civil society organizations as well as international partners. 

The report underscored that the appointments were regrettable and further undermined the 
public trust in the independence and impartiality of the top court and the judiciary. 

Also, the document stressed the appointments were carried out against “repeated 
recommendations of the international community and domestic stakeholders and on the basis 
of a clearly deficient appointment process – that in several aspects did not comply with 
international norms and standards process.” 

 

PSSE zabrinuta zbog sve veće polarizacije crnogorske političke scene [23-01-
2022]   Vijesti  

Pozdravljena konstruktivna saradnja vlasti i Venecijanske komisije na razmatranju izmjena i 
dopuna Zakona o državnom tužilaštvu i nacrta Zakona o tužilaštvu za organizovani kriminal i 
korupciju. Međutim, napominju da zamjena svih članova TS i imenovanje pet novih članova iz 
redova uglednih pravnika prostom većinom u parlamentu predstavljaju rizik za nezavisnost TS 

Parlamentarna skupština Savjeta Evrope (PSSE) zabrinuta je zbog sve veće polarizacije 
crnogorske političke scene oko pitanja nacionalnog identiteta i pozvala sve partije i lidere da je 
ne naglašavaju, već da pomognu da se njen intenzitet smanji. 

To je navedeno u Nacrtu izvještaja o monitoringu država članica Savjeta Evrope, koji koji će 
Parlamentarna skupština SE razmatrati 28. januara ove godine. 

U Nacrtu, kojeg je pripremio predstavnik danske delegacije u PSSE Mihael Aastrup Jensen, 
navodi se da je Crna Gora do sada uspjela u velikoj mjeri da ograniči takve tenzije. 

U Nacrtu je pozdravljena konstruktivna saradnja vlasti i Venecijanske komisije na razmatranju 
izmjena i dopuna Zakona o državnom tužilaštvu i nacrta Zakona o tužilaštvu za organizovani 
kriminal i korupciju. 
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Parlamentarna Skupština, međutim, napominje da zamjena svih članova Tužilačkog savjeta i 
imenovanje pet novih članova iz redova uglednih pravnika prostom većinom u parlamentu 
predstavljaju rizik za nezavisnost TS. 

"Zato poziva crnogorski parlament da obezbijedi da pet novih članova TS iz redova uglednih 
pravnika bude imenovano na osnovu njihove kompetencije i da se smatraju politički neutralnim", 
piše u nacrtu. 

U Skupštini je 29. decembra prostom većinom izabrano pet novih članova Tužilačkog savjeta iz 
reda uglednih pravnika i NVO sektora. 

Za nove članove Tužilačkog savjeta iz reda uglednih pravnika izabrani su advokati Siniša 
Gazivoda, Miloš Vuksanović, Filip Jovović i Borivoje Đukanović. Stevo Muk iz Instituta alternativa 
izabran je za člana TS iz NVO. 

Izmjenama Zakona o državnom tužilaštvu, predviđeno je da TS ima 11 članova - pet iz reda 
tužilaca, četiri ugledna pravnika, jednog pravnika iz NVO i predstavnika Ministarstva pravde. 

Predsjednik Skupštine Aleksa Bečić proglasio je početkom avgusta šest članova TS-a, u kom su 
vršilac dužnosti (v.d.) vrhovnog državnog tužioca (VDT) Dražen Burić, četvoro tužilaca koji su 
izabrani na Konferenciji državnih tužilaca - Đurđina Nina Ivanović, Sanja Jovićević, Tatjana 
Begović i Nikola Samardžić - i predstavnik Ministarstva pravde Boris Marić. 

PSSE je u aprilu 2021. godine usvojila Rezoluciju o postmonitoring dijalogu s Crnom Gorom, na 
osnovu izvještaja koizvjestilaca za Crnu Goru. Ocijenjeno je da u četiri oblasti, koje su u 
Rezoluciji identifikovane kao "prioritetne", a to su nezavisnost pravosuđa, povjerenje u izborni 
proces, situacija u medijima i borba protiv korupcije, napredak nije bio dovoljno opipljiv da bi se 
dijalog priveo kraju. 

 

Političke snage da rade na smanjenju podjela u CG [23-01-2022]   RTCG 

Parlamentarna skupština Savjeta Evrope (PSSE) zabrinuta je zbog povećanja polarizacije 
crnogorske političke scene po pitanju nacionalnog identiteta u zemlji koja je do sada uspijevala 
da u velikoj mjeri ograniči takve tenzije. PSSE, kako navode, poziva različite političke formacije 
i lidere da ne naglašavaju ovu polarizaciju, već da pomognu u smanjenju njenog intenziteta.  

To se navodi u nacrtu izvještaja o monitoringu država članica Savjeta Evrope, koji je sačinio 
poslanik PSSE Mihael Jansen i koji će skupština razamtrati na sjednici od 24.januara do 
28.januara ove godine. 

"U odnosu na Crnu Goru, Skupština pozdravlja konstruktivnu saradnju vlasti i Venecijanske 
komisije na razmatranju izmjena i dopuna Zakona o državnom tužilaštvu i nacrta zakona o 
tužilaštvu za organizovani kriminal i korupciju. Skupština, međutim, primjećuje da obnavljanje 
članstva svih članova Tužilačkog savjeta i imenovanje pet novih članova od strane parlamenta 
prostom većinom predstavljaju rizik za nezavisnost Savjeta. Stoga poziva crnogorski parlament 
da osigura da pet novih članova Tužilačkog savjeta budu imenovani na osnovu njihove stručnosti 
i percipirani kao politički neutralni", navodi se u izvještaju.  

Ističe se da je u aprilu 2021. godine, na osnovu izvještaja koji su pripremli izvjestioci PSSE za 
Crnu Goru, Skupština usvojila Rezoluciju 2374 (2021) o postmonitoring dijalogu sa Crnom 
Gorom. 

"Nakon njihovog predloga, smatralo se da u četiri oblasti koje je PSSE u svojoj Rezoluciji 2030 
iz 2015.godine identifikovao kao prioritete, a to su nezavisnost pravosuđa, povjerenje u izborni 
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proces, situacija u medijima i borba protiv korupcije, napredak nije bio dovoljno opipljiv da bi se 
dijalog priveo kraju", navedeno je u izvještaju. 

 

Miscellaneous / Divers 

 

Юферева-Скуратовски: нельзя без Европы обсуждать вопросы европейской 
безопасности! [31-01-2022]   Postimees 

Мы должны четко дать понять, что неприемлемо ставить под сомнение суверенитет молодых 
стран, говорить, даже в шутку, о восстановлении России до ее границ во времена 
Российской империи или предлагать НАТО сократить свои границы до состояния 1997 года, 
сказала депутат Рийгикогу Мария Юферева-Скуратовски, выступая с речью от группы ALDE 
на пленарном заседании ПАСЕ 27 января. 

Невозможно оставаться равнодушным, наблюдая за событиями, которые разворачиваются 
вокруг нас и связаны с безопасностью Европы. К сожалению, текущая геополитическая 
ситуация из-за требований России пересмотреть архитектуру европейской безопасности 
очень напряженная. Европейский континент переживает неспокойные времена. Какова же 
роль Совета Европы и всех европейских государств в этих процессах? Каким образом лучше 
всего можно отстаивать интересы, свободы и глобальную безопасность миллионов жителей 
Европы? 

Совет Европы должен предпринять все возможные легальные и целенаправленные усилия 
для того, чтобы оставаться неотъемлемым участником переговоров о демократической 
безопасности между США, Россией и всей Европой. Европа – гораздо обширнее, нежели 
Европейский Союз, и состоит из 47 стран. Мы обязаны поднимать вопросы, касающиеся 
глобальной безопасности на пленумах ПАСЕ, в различных комитетах и озвучивать наши 
объединенные позиции. Наша общая цель – сохранение мира и единства. 

Вполне естественно, что нынешняя ситуация вызывает страх и тревогу. Тем более, когда 
это обсуждение ведется не в форме диалога, а в форме предъявления требований, которые 
невозможно удовлетворить. Европа не может допустить ситуации, когда вопросы 
безопасности решаются на ее территории без ее полноценного и активного участия. 
Поэтому мы поддерживаем такие средства, как нормандский формат для переговоров по 
вопросам демократической безопасности. 

Государства Восточной Европы и страны Балтии успешно отразили гибридную атаку режима 
Лукашенко и остановили поток нелегальных мигрантов. Это свидетельствует о том, что, 
хотя малые страны могут и не располагать огромной военной силой, они могут и должны 
стоять на своем и высказывать свое мнение, а также отстаивать свои интересы, права и 
свободы своего народа. Сила Европы заключается в ее единстве и совместных усилиях. 

Нам нужно постоянно подчеркивать поддержку в отношении территориальной целостности 
Украины и Грузии. Кроме того, мы должны четко дать понять, что неприемлемо ставить под 
сомнение суверенитет молодых стран, говорить, даже в шутку, о восстановлении России до 
ее границ во времена Российской империи, или предлагать НАТО сократить свои границы 
до состояния 1997 года. Европа должна быть услышана при рассмотрении этих вопросов - 
на уровне Совета Европы и национальных государств. Совет Европы и другие 
международные и европейские институты должны сделать все, что в наших силах, для 
обеспечения демократической безопасности Европы и ее народов. 
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Le sénateur de la Loire Bernard Fournier réelu au conseil de l'Europe [30-01-
2022]   L’Essor 

L'élu ligérien originaire de Saint-Nizier-de-Fornas, Bernard Fournier a été réélu, lundi 24 janvier, 
vice-président du Parti populaire européen (PPE) au sein de l’Assemblée parlementaire du conseil 
de l’Europe (APCE). 

Le PPE est le groupe politique le plus important au sein de l’APCE, regroupant 47 Etats-nations 
qui cherchent à favoriser et renforcer la construction européenne. Au sein de l’APCE, le PPE est 
actuellement présidé par le Polonais Aleksander Pociej qui a lui-même été réélu. 

Ce parti fondé en 1976 regroupe plus de 70 partis membres et fédère un ensemble de partis de 
droite et centre droit. Bernard Fournier avait été élu la première fois en avril 2021 en tant que 
vice-président du PPE. 

Il est également sénateur de la Loire (Groupe Les républicains) depuis 1997, date de son premier 
mandat avant sa reconduction en 2001, 2011 et 2017. 

 

Выступления Рубиняна и Сеидова в ПАСЕ [28-01-2022]   A1Plus.am 

Video 

 

The international Campaign to Uphold Rights in Europe established [27-01-
2022]   Turan  

The Campaign to Uphold Rights in Europe (CURE) was launched at the winter session of 
the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) on January 26. 

Founders of the CURE are 14 civil society organizations from different countries. One of them is 
the Election Monitoring and Democracy Training Center (Azerbaijan). 

It should be reminded that in the twentieth century, the Council of Europe managed to make 
significant progress in building a united Europe based on common values, says the statement of 
the founders. 

According to the founders, member states have no systematic interaction on such issues as the 
prevention of human rights violations and the rule of law. 

Therefore, the influence of the Council of Europe, including the Committee of Ministers, on 
serious and systematic violations is very limited. This leaves victims vulnerable and leads to 
impunity. 

Besides, there are serious issues around the enforcement of ECtHR judgments by a number of 
member states which undermines the whole system of protection. 

"In addition to these chronic issues, a number of crises have shaken the Council of Europe and 
its authority calling into question its ability to effectively perform its mission in countries with 
authoritarian governments, such as Azerbaijan, Russia and Turkey," the statement said. 

For these reasons, CURE's activities will focus on the issues as follows: 

https://www.a1plus.am/ru/article/423374
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- More effective implementation of the European Convention on Human Rights and response to 
violations of Council of Europe norms and standards; 

- Respond to cases where key ECHR judgments have been ignored and Committee of Ministers 
decisions have not been implemented by member-states; 

- Influence member-states that systematically fail to comply with their obligations to the Council 
of Europe; 

- Draw the Council of Europe's attention to anti-democratic trends in Europe. 

Note that CURE will strive to make the Council of Europe a dynamic, transparent, sustainable 
organisation that promotes and guarantees rights and freedoms, the rule of law and democracy; 

The ECtHR must operate more efficiently, adopt its decisions without serious delays; 

Effective mechanisms for rapid response to crisis situations and reprisals should be available and 
applied; 

The Council of Europe must have effective integrity mechanisms to protect itself against 
corruption and unethical behavior; 

Civil society must be seen as an equal partner in the development of the Council of Europe's 
positions and decisions. 

The permanent secretariat of CURE will be based in Strasbourg. Its founding members are as 
follows: Bulgarian Helsinki Committee (Bulgaria); Center for Civil Liberties (Ukraine); Center for 
International Protection (France); Civil Rights Defenders (Sweden); EU-Russia Civil Forum 
(international network, secretariat in Berlin); FIDH - International Federation for Human Rights; 
Memorial Human Rights Center (Russia); International Commission of Jurists (Secretariat in 
Geneva); Moscow Helsinki Group (Russia); Netherlands Helsinki Committee (Netherlands); 
Norwegian Helsinki Committee (Norway); Public Verdict Foundation (Russia), YUCOM - Lawyers' 
Committee for Human Rights (Serbia) and Election Monitoring and Democracy Training Center 
(Azerbaijan). 

* EMDTC is an organization engaged in promoting free elections; protecting political freedoms 
and forming democratic institutions in Azerbaijan. 

 

Φωτεινή Πιπιλή: Ξανά αντιπρόσωπος στον Οργανισμό «Europa Nostra» [27-01-
2022]   Athens Voice 

Με ομόφωνη απόφαση της Επιτροπής Πολιτισμού της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Η Φωτεινή Πιπιλή επανεξελέγη ως αντιπρόσωπος της ΚΣ του Συμβουλίου της Ευρώπης στον 
Οργανισμό «Europa Nostra». 

ΗΦωτεινή Πιπιλή, για δεύτερη συνεχή χρονιά και με ομόφωνη απόφαση της Επιτροπής Πολιτισμού 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, θα είναι η εκπρόσωπός της 
στην Πανευρωπαϊκή Οργάνωση Europa Nostra για την Πολιτιστική Κληρονομιά. 

Τον Φεβρουάριο του 2021 η Διεύθυνση της ΚΣ του ΣτΕ (PACE Buraeu) εισηγήθηκε την 
υποψηφιότητά της με γνώμονα όπως τόνισαν, την αποτελεσματική δράση της- ως αντιπρόεδρος 
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της Επιτροπής Πολιτισμού εκεί - και ειδικότερα για την παρουσίαση από την πλευρά της 
προκειμένου να ληφθεί καταδικαστική απόφαση για την μετατροπή από το καθεστώς Ερντογάν 
της Αγιάς Σοφιάς, του Παγκόσμιου Πολιτισμικού μνημείου σε τζαμί. 

Στην ομόφωνη καταδικαστική απόφαση έπαιξε σημαντικό ρόλο η παρουσίαση της προσωπικής της 
φωτογραφικής συλλογής για την επίπονη προσπάθεια του Υπουργείου Πολιτισμού να συντηρήσει 
και να αναδείξει δεκάδες Οθωμανικά μνημεία στην Ελλάδα, μια φωτογραφική συλλογή από την 
έρευνα της που διήρκησε περισσότερο από 10 χρόνια. 

Η Φωτεινή Πιπιλή δηλώνει υπερήφανη, «διότι ως δημοσιογράφος δεν αρκέστηκα στην εφήμερη 
επικαιρότητα αλλά αφιέρωσα πολύτιμο χρόνο για να αναδείξω τη μοναδικότητα της πατρίδας μας 
στο φυσικό περιβάλλον αλλά και τον πολυπολιτισμικό χαρακτήρα της, όπως μας κληροδοτήθηκε 
από την κλασική αρχαιότητα, τους Ρωμαϊκούς χρόνους, τη Βυζαντινή και Μεσαιωνική περίοδο, 
την Τουρκοκρατία έως και τους ανεμόμυλους, τους νερόμυλους και τα πέτρινα γεφύρια. Ετοιμάζω 
και άλλες παρεμβάσεις». 

 

PACE rapporteur asks the Venice Commission to evaluate Azerbaijan's media law [27-
01-2022]   Turan  

The rapporteur of the PACE Monitoring Committee on Azerbaijan Stefan Schennak has asked the 
Venice Commission with a request to check the Media Law in Azerbaijan, Stefan Schennak said 
this at the request of the Turan agency. 

"We asked the Venice Commission to conduct an examination of the law and appeal to the 
President of Azerbaijan with a call not to sign this law," Shennak said. 

 

Николоски: Во рамки на најголемата политичка партија во Европа ќе имам 
можност да ги координирам активностите заедно со претседателот на групата во 
Советот на Европа [26-01-2022]   MIA , NetPress , Lider , Opserver , MakPress 

Денес имаме средба со претставници на т.н. Млади европски амбасадори, тоа е една 
исклучително талентирана група на млади луѓе од Македонија, вкупно 120 се избрани во 
Европа од кои што 10 се Македонија што имајќи во предвид големината на државата се 
работи за една исклучително голема бројка. И ќе поразговараме во однос со состојбите во 
државата и европските интеграции, рече на прес-конференција пратеникот на ВМРО-
ДПМНЕ, Александар Николоски 

-Иначе ми е особена чест што вчера во рамки на сесијата на парламентарното Собрание на 
Советот на Европа бев избран за потпретседател на Европската Народна партија во рамките 
на Советот на Европа. Тоа значи дека во рамки на најголемата политичка партија во Европа 
ќе имам можност да ги координирам активностите заедно со претседателот на групата во 
Советот на Европа. Тоа се пред се активности поврзани со делот на заштита на човековите 
малцински, јазични права, понатака фер и демократски избори, мониторинг на избори, 
борба со организиран криминал и корупција, и економска еднаквост. Покрај мене беа 
избрани и исто така за заменици претседатели и господинот Улрих Вокер од Германија, 
госпоѓата Дора Бакојани од Грција, понатака Бернард Фурние од Франција, колегата Луис 
од Португалија, и колешката Шо од Норвешка. Така што тоа е еден убав настан кој што се 
случи вчера, истакна Николоски. 

На новинарски прашање дали сите партии се согласни со предлогот на ВМРО-ДПМНЕ за 
укинување на Пржинска влада? Николоски одговори. 
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-Од она што јавно го слушнав сите политички партии се согласни со нашиот предлог 
односно мислат дека времето на т.н. техничка или Пржинска влада заврши. И јас очекувам 
во текот на утрешната седница нашиот предлог да биде ставен на Дневен ред и да биде 
разгледан и да биде усвоен. Ова е уште едно подавање рака од наша страна затоа што ние 
ова го нудиме од опозиција, а не од власт. Што мислам дека доволно кажува, затоа што 
механизмот техничка или Пржинска влада е во корист на опозицијата, а ние доброволно се 
откажуваме од овој механизам со цел да го скратиме рокот потребен за организирање на 
избори и од 100 дена колку што се предвидени во оваа техничка влада да одиме на 
уставните 45 дена за организација на избори, што ќе скрати многу рокови. И што е уште 
еден аргумент да одиме на брзи и предвремени избори затоа што Македонија непотребно 
троши време од локалните избори до формирањето на Влада Македонија изгуби повеќе од 
два ипол месеци, тоа е празен од. Извесно е дека ќе се случат парламентарни избори, само 
е прашање кога, да не го губиме времето да го направиме тоа веднаш за не заостанува 
државата, одговори Николоски. 

 

Comunicat de presă al Direcției generale comunicare și relații publice a 
Parlamentului [26-01-2022]   MOLDPRES 

Subcomisia pentru drepturile omului a APCE a examinat dosarele candidaților la funcția de 
membru al Comitetului European pentru Prevenirea Torturii 

Subcomisia pentru drepturile omului a Comisiei Juridice și Drepturile Omului a APCE a examinat 
dosarele candidaților la funcția de membru al Comitetului european pentru prevenirea torturii și 
a pedepselor sau tratamentelor inumane sau degradante (CPT). 

La reuniunea Subcomisiei a participat, în regim online, deputatul Ion Groza, vicepreședintele 
Comisiei relații externe și integrare europeană, șeful Delegației parlamentare a Republicii 
Moldova la Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei, președintele Comisiei speciale a 
Parlamentului Republicii Moldova pentru selectarea candidaților la funcția de membru al CPT. 

Ion Groza s-a referit la concursul național de selectare a candidaților, la care au avut o 
reprezentativitate importantă participanții din partea societății civile. 

De asemenea, deputatul a remarcat calitatea evaluării candidaților care au fost apreciați, inclusiv 
, de reprezentanți notorii ai mediului academic.  

Membrii Subcomisiei pentru drepturile omului a APCE au examinat dosarele candidaților din 
partea țări noastre, precum și a Suediei și Spaniei.  

Va urma procedura examinării de către Biroul Adunării Parlamentare a Consiliului Europei. 

Componența CPT va fi aleasă de către Comitetul Miniștrilor al Consiliului Europei, cu majoritate 
absolută de voturi. 

Republica Moldova are un reprezentat la Comitetul european pentru prevenirea torturii și a 
pedepselor sau tratamentelor inumane sau degradante. Acesta urmează a fi ales dintre cei trei 
candidați care au acumulat cel mai înalt punctaj la evaluare în cadrul CONCURSULUI național 
desfășurat în perioada 3 noiembrie – 7 decembrie 2021: Victor Zaharia, Nadejda Burciu și 
Svetlana Doltu. 

Moldova a aderat la Convenția europeană pentru prevenirea torturii și a pedepselor sau 
tratamentelor inumane sau degradante în anul 1997. Rolul CPT este de a efectua vizite la locurile 
de detenție pentru a examina tratamentul aplicat persoanelor private de libertate și, dacă este 
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cazul, de a adresa statelor recomandări, cu scopul de a întări protecția acestor persoane 
împotriva torturii și a pedepselor sau tratamentelor inumane sau degradante. 

 

Нино Ломджария направилась в Страсбург [24-01-2022]   Prime News 

Народный защитник Грузии Нино Ломджария направилась в Страсбург. Как сообщила 
Народный защитник СМИ, в рамках визита состоятся встречи в Совете Европы с лицами 
высокого ранга, в том числе с президентом Страсбургского суда. 

По ее словам, среди тем обсуждения на встрече станут события 5 июля, дело Михаила 
Саакашвили и др. 

«Наверное, будет интерес и по поводу событий, произошедших в Грузии 5 июля, и, 
разумеется, я предоставлю им информацию о положении в направлении расследования. 
Конечно, был интерес к делу Михаила Саакашвили. Цель визита - ознакомить институты 
Страсбурга, институты Совета Европы с существующей ситуацией в Грузии с точки зрения 
защиты прав человека и предоставить им обновленную информацию», - сказала Нино 
Ломджария. 

 

Александар Николоски избран за потпретседател на групата на Европската 
народна партија во ПС на Советот на Европа [24-01-2022]   MIA , Zoom.mk , 
PressingTV , Lokalno , A1 On 

Во периодот од 24 до 28 Јануари се одржува зимската сесија на Парламентарното Собрание 
на Совет на Европа во хибриден формат заради состојбата со корона пандемијата. На 
сесијата која почна утрово пратеникот од ВМРО-ДПМНЕ Александар Николоски е избран за 
потпретседател на групата на Европската Народна Партија во Парламентарното Собрание 
на Совет на Европа. 

Овој избор значи дека Николоски ќе биде еден од лицата кои ќе координираат со работата 
на Европската народна партија во ПС на Совет на Европа. Покрај Николоски на оваа 
значајна позиција избрани се и Бернард Фурние од Франција сенатор со најдолг стаж една 
од најзначајните фигури на француската политика, Дора Бакојани од Грција поранешен 
министер за надворешни работи, Улрих Вокер од Германија, Луис Рамос од Португалија и 
Ингерд Шо од Норвешка. 

Николоски во својот ангажман истакна дека секогаш ќе стои во промоција и одбрана на 
интересите на Македонија, како и на националните и јазични малцинства во регионот, како 
и правото на македонците на самоопределување во сите балкански држави, како што тоа 
го правеше и во минатото. 

ЕПП е најголема политичка сила во Европа, со најмногу пратеници во Европскиот Парламент 
и во ПС на Совет на Европа, како и најмногу премиери и претседатели на држави, а од ЕПП 
доаѓаат и првите луѓе на Европската Унија пред се претседателката на Европската Комисја, 
Урсула фон дер Лајн. 
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Sassoli: minuto silenzio dei parlamentari Consiglio d'Europa [24-01-2022]   ANSA 

L'assemblea parlamentare del Consiglio d'Europa onora con un minuto di silenzio, all'apertura 
della sua prima sessione plenaria del 2022, la memoria di David Sassoli, il presidente del 
Parlamento europeo deceduto l'11 gennaio. "David Sassoli era un convinto europeo, un 
infaticabile difensore dei diritti umani, e un caro amico di quest'assemblea", ha dichiarato Boriss 
Cilevic, il parlamentare lettone socialista, che presiede sui suoi colleghi sino all'elezione del nuovo 
presidente dell'assemblea del Consiglio d'Europa. 

In lizza ci sono due candidati, il presidente del partito della sinistra unitaria europea, l'olandese 
Tiny Kox, e la presidente della delegazione ucraina Mariia Mezentseva del partito popolare 
europeo. 

 

Santy Montemayor representará a México en la Asamblea Parlamentaria del Consejo 
de Europa [24-01-2022]   CancunMio.com 

Santy Montemayor Castillo, diputada federal de origen cancunense, fue designada como 
integrante de la delegación de legisladores mexicanos que representarán a nuestro país en la 
Asamblea Parlamentaria del Consejo de Europa (APCE); por lo que la próxima semana participará 
en las sesiones virtuales, donde abordarán temas relacionados con la defensa de los derechos 
humanos, cambio climático, medio ambiente, igualdad e inclusión. 

El nombramiento lo dio a conocer a través de sus redes sociales, donde aseguro que “es un 
orgullo representar a México en la Primera Parte de la Sesión de la Asamblea Parlamentaria del 
Consejo de Europa”. 

La legisladora, integrante de la bancada del Partido Verde Ecologista de México, detalló que fue 
designada por el Presidente de la Junta de Coordinación Política, Rubén Moreira Valdez; por lo 
que durante los tres años de la presente legislatura, participará en las sesiones plenarias que se 
celebran cuatro veces al año. 

En entrevista, destacó la importancia del Consejo de Europa, que fue creado el 5 de mayo de 
1949 y su sede se encuentra en Estrasburgo, Francia; así como engloba a 47 naciones europeas, 
y actualmente cuenta con 324 parlamentarios. 

“Es hasta el 4 de noviembre de 1999 que el Congreso mexicano se suma a participar como un 
observador permanente, y tengo el honor de representar a México, junto con tres compañeros 
más de la Cámara de Diputados”, comentó. 

Agregó que el Consejo se origina con el objetivo de compartir y reforzar la democracia pluralista; 
proteger y mejorar el respeto a los derechos humanos y a las libertades individuales; buscar 
soluciones a los problemas de la sociedad como la preservación del medio ambiente y el cambio 
climático; favorecer la toma de conciencia de la identidad cultural europea; ampliar la 
cooperación entre los miembros en los ámbitos social, cultural, científico, jurídico y 
administrativo. 

Cabe mencionar que Santy Montemayor es arquitecta de profesión y ha ocupado diversos casos 
en la administración pública, entre ellos directora del Instituto Municipal de Planeación para el 
Desarrollo Urbano (IMPLAN) en Benito Juárez; fue diputada local de la XV Legislatura del Estado 
de Quintana Roo; y actualmente es la diputada de la paridad de género en la LXV Legislatura 
del Congreso de México, la cual por primera vez en la historia del país, cuenta con el mismo 
número de curules para mujeres y hombres. 



Revue de presse - Press Review 477 

 

 

“Con el mismo honor y compromiso con el que asumí el reto de ser la diputada de la paridad de 
género, hoy asumo el de participar en la Primera Parte de la Asamblea Parlamentaria del Consejo 
de Europa; así como ser una observadora permanente de la Asamblea Parlamentaria, como 
parte de la delegación de diputados de México en los próximos tres años”, precisó. 

Destacó la importancia de intercambiar experiencias entre naciones, para implementar y replicar 
casos de éxito en el país que permitan contribuir a mejorar la calidad de vida de las y los 
mexicanos, así como garantizar que se cumplan sus derechos, en especial de las y los niños que 
son el presente y futuro del país, así como preservar el medio ambiente. 

 

Agenda 

 

Consiglio d’Europa: pandemia e vaccini, ambiente, sport e media nei lavori 
dell’Assemblea parlamentare [30-01-2022]   SIR 

La settimana di lavoro della sessione invernale della assemblea parlamentare del consiglio 
d’Europa (Apce) si è conclusa (24-28 gennaio) e diversi sono i messaggi che, attraverso il voto 
espresso su altrettante risoluzioni, arrivano dall’istituzione europea che lavora per difendere i 
diritti umani, la democrazia, lo stato di diritto. Tra i temi in discussione ancora la pandemia, con 
un messaggio preciso: i governi e i parlamenti negli Stati membri e nel mondo devono “fare un 
cambio di paradigma per battere il Covid-19 con misure di salute pubblica, in modo conforme ai 
diritti umani”. Tra le sollecitazioni ai governi: “le decisioni siano prese e comunicate in modo 
trasparente, basate su prove, perseguano uno scopo legittimo e siano proporzionate”. Tra le 
raccomandazioni, quella di “avviare dibattiti pubblici sulle possibili leggi per l’obbligo vaccinale 
su gruppi specifici di popolazione” con due precisazioni: mantenere registri degli effetti collaterali 
della vaccinazione e non coinvolgere i bambini nell’obbligo, “fino alla completa sicurezza di tutti 
i vaccini messi a disposizione per i bambini”. 

A ritmo di #environmentrightnow, l’Apce ha lanciato “una nuova rete parlamentare per un 
ambiente sano”, con l’obiettivo di arrivare ad un protocollo alla Convenzione europea dei diritti 
dell’uomo che àncori il diritto “a un ambiente sicuro, pulito, sano e sostenibile nella 
giurisprudenza, nelle politiche, nella pratica e nella coscienza pubblica”. Un’altra 
raccomandazione approvata dall’Apce riguarda la tutela dei diritti umani nel calcio i principali 
attori della governance del calcio a lavorare “per la trasparenza, l’equità e la solidarietà nel 
finanziamento del calcio”. Tra le indicazioni: riformare il calciomercato, rispettare nei Paesi che 
ospitano grandi eventi rigorosi obblighi in materia di diritti umani, sociali e ambientali, la 
protezione dei giocatori, in particolare dei giovani, contro l’abuso e lo sfruttamento, la 
promozione dell’uguaglianza di genere e la fine della discriminazione in questo sport. 

Tra i temi trattati durante la sessione in cui è stato eletto l’olandese Tiny Kox come nuovo 
presidente dell’assemblea, anche la lotta all’odio crescente nei confronti delle persone Lgbti in 
Europa e nella regione del Caucaso meridionale, il ruolo dei media in tempi di crisi, il patto dell’Ue 
su migrazione e asilo dal punto di vista dei diritti umani, il diritto dei bambini a essere ascoltati 
in una democrazia, le sparizioni forzate, il funzionamento delle istituzioni democratiche in 
Armenia, la vicenda Navalny. 
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Consiglio d’Europa: riflettori puntati sulla Russia per caso Navalny e Crimea. Kox, “un 
pallone per match tra delegazioni in disaccordo” [26-01-2022]   SIR 

Oggi si discuterà a Strasburgo, nella sessione d’inverno dell’Assemblea parlamentare del 
Consiglio d’Europa, il rapporto che ha la firma del francese Jacques Maire, in cui si evidenzia 
come quello nei confronti di Navalny sia stato un vero e proprio tentato omicidio e si chiede alla 
Russia di investigare su questo avvelenamento. La Russia ha i riflettori puntati ed è sotto 
pressione nell’Assemblea parlamentare: non è stato eletto il vice-presidente dell’Apce, candidato 
dalla delegazione russa Piotr Tolstoi. Oggi si voterà su quali poteri concedere o meno alla 
delegazione russa, contestata nella sua legittimità perché eletta anche con voti “di persone che 
vivono nella Crimea illegalmente occupata”. Riconoscere i loro poteri non significherebbe 
riconoscere l’annessione della Crimea, ha sottolineato nel suo parere il comitato dell’Apce per il 
regolamento 

Intervenendo in plenaria per il Comitato dei ministri, il ministro Benedetto Della Vedova nel suo 
intervento ha espresso l’auspicio che “il Consiglio d’Europa, anche se non include le questioni di 
sicurezza tra i suoi compiti istituzionali, continui a fornire un forum per il dialogo e lo scambio”, 
ha affermato. Tra gli ospiti accolti dal neo eletto presidente, l’olandese Tiny Kox, anche il 
presidente della Fifa Giovanni Infantino, per un dibattito in plenaria sulla governance del calcio. 
Infantino gli ha regalato un pallone da calcio, che Kox ha promesso “metterà a disposizione per 
tutte le delegazioni nazionali che vogliono fare delle partite, soprattutto per le delegazioni che 
sono in disaccordo tra loro”. 

Nella giornata di domani, 27 gennaio, un evento speciale segnerà la giornata internazionale per 
la commemorazione delle vittime dell’Olocausto: in emiciclo arriveranno messaggi di Eva Clarke 
e Liliana Segre, sopravvissute alla Shoah, del presidente francese Emmanuel Macron, insieme al 
ministro per la gioventù Jean-Michel Blanquer, e deil ministro dell’istruzione italiano Patrizio 
Bianchi. 

 

PACE session agenda: Hate towards LGBT persons, Navalny, and the functioning of 
democratic institutions in Armenia [24-01-2022]   News.am 

The winter session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) will be held 
from 24 to 28 January in a mixed format. 

The session will discuss discussions on combating the growth of hatred towards LGBT people in 
Europe, the violation of their rights in the Transcaucasus, business and values in football 
management (a speech by FIFA President Gianni Infantino is scheduled), the poisoning of Alexei 
Navalny, and the role of the media in times of crisis, the PAC official website reported. 

On January 27, PACE will hold a special event dedicated to the International Day of 
Remembrance of the Victims of the Holocaust, which will be attended by French Minister of 
Education, Youth and Sports Jean-Michel Blanquer. In addition, the participation of Holocaust 
survivors will be ensured (through a video message and speeches behind a video link). 

The event will be followed by a discussion of the Observatory's work on teaching history in 
Europe. 

At the opening of the session, PACE must elect a new chairman. The Parliamentary Assembly 
will exchange views with the Italian Presidency of the Committee of Ministers. The Assembly will 
be addressed by the Secretary-General of the Council of Europe, Maria Pejcinovic Buric. 

The agenda also discusses the following issues: The EU Pact on Migration and Asylum from a 
Human Rights Perspective; children's rights to democratic participation and response to climate 
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change; enforced disappearances on the territory of member states of the Council of Europe; 
functioning of democratic institutions in Armenia. 

 

Deputați din Legislativul Republicii Moldova participă în regim online la sesiunea de 
iarnă a Adunării Parlamentare a Consiliului Europei [24-01-2022]   Radio Chișinău 

Deputați din Legislativul Republicii Moldova participă în regim online la sesiunea de iarnă a 
Adunării Parlamentare a Consiliului Europei (APCE) care se desfășoară în perioada 24-28 
ianuarie, în format hibrid. 

Agenda sesiunii APCE include dezbateri pe marginea mai multor subiecte de actualitate din 
statele membre ale Consiliului Europei. 

În cadrul sesiunii urmează a fi ales un nou președinte și vicepreședinții APCE. 

Din delegația Legislativului de la Chișinău fac parte deputații PAS Ion Groza,  Mihail Popșoi și 
Natalia Davidovici, precum și reprezentanții Blocului Comuniștilor și Socialiștilor  Vlad Batrîncea 
și Adela Răileanu. 

Pe 27 ianuarie, Adunarea va organiza un eveniment dedicat Zilei Internaționale de Comemorare 
a Victimelor Holocaustului. 

 

В Страсбурге начинает работу зимняя сессия ПАСЕ [24-01-2022]   Ukrinform 

24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы, которая продлится до 28 января. 

Как передает Укринформ, в повестке дня дебатов зимней сессии указаны такие вопросы: о 
возрождении ненависти к ЛГБТИ-сообществам в Европе и вероятных нарушениях их прав 
на Южном Кавказе; о футбольном управлении – бизнесе и ценностях – с участием 
президента ФИФА Джованни Инфантино; об отравлении российского оппозиционера 
Алексея Навального и роли СМИ в кризисные времена, сообщается на сайте Совета Европы. 

Зимняя сессия ПАСЕ будет проводиться в гибридном формате, часть делегаций в заседании 
примут участие онлайн. В частности, Украину на сессии ПАСЕ будут непосредственно 
представлять только пятеро делегатов из 27, остальные будут присутствовать онлайн. 
Ограничения количества участников связаны с карантинными нормами. 

Делегация Украины в ПАСЕ, как ранее сообщал народный депутат от "Европейской 
солидарности", член украинской Алексей Гончаренко, планирует обжаловать полномочия 
российской делегации и полномочия депутата Госдумы РФ Петра Толстого как вице-
президента ПАСЕ. 

Также на открытии сессии Ассамблея выбирает своего нового президента на 2022 год. 26 
членов Ассамблеи из разных национальных делегаций ПАСЕ выдвинули кандидатуру Марии 
Мезенцевой, которая является руководителем Постоянной делегации Верховной Рады 
Украины в ПАСЕ, вице-президентом политической группы EPP/CD, - об этом сообщала в 
Фейсбуке украинская парламентская делегация в ПАСЕ. Соответствующее письмо 
генеральному секретарю ПАСЕ было направлено и подано на рассмотрение Бюро. 
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“10 и более членов Ассамблеи могут выдвинуть кандидатуру любого члена ПАСЕ на пост 
президента ПАСЕ. В случае, если есть две и более кандидатуры на должность президента 
Ассамблеи, проводится тайное голосование членов ПАСЕ”, - в частности, говорится в 
сообщении украинской делегации. 

На сессии перед парламентариями выступит глава Президентства Боснии и Герцеговины 
Желько Комшич и генеральный секретарь Совета Европы Мария Пейчинович-Бурич. Кроме 
того, Ассамблея проведет обмен мнениями с итальянским председательством в Комитете 
министров. 

27 января - Международный день памяти жертв Холокоста - будет отмечаться специальным 
событием, в частности с участием министра национального образования, молодежи и спорта 
Франции Жана-Мишеля Бланкера, а также выступлениями и видеообращениями от 
выживших. После мероприятия состоятся дебаты об Обзоре преподавания истории в 
странах Европы. 

Также в повестке дня сессии - дебаты по Пакту ЕС о миграции и убежище с точки зрения 
прав человека; прав ребенка с точки зрения демократического участия и действий по 
климатическим изменениям; насильственных исчезновений на территории Совета Европы 
и функционирования демократических институтов в Армении. 

 

У Страсбурзі розпочинає роботу зимова сесія ПАРЄ: порядок денний [24-01-
2022]   Slovo i Dilo 

З понеділка, 24 січня, у Страсбурзі розпочинається робота зимової сесії Парламентської 
асамблеї Ради Європи, яка триватиме до 28 січня. 

Про це повідомляє сайт Ради Європи. 

На порядку денному дебатів зимової сесії значаться наступні питання: 

про ненависть до ЛГБТІ-спільнот у Європі та можливі порушення їхніх прав на Південному 
Кавказі; 

про футбольне управління – бізнес та цінності – за участю президента ФІФА Джанні 
Інфантіно; 

про отруєння російського опозиціонера Олексія Навального та роль ЗМІ у кризові часи. 

Політичні підсумки для України: які наслідки мали головні події 2021 року«Слово і діло» 
згадує, якими були головні політичні події 2021 року в Україні та які наслідки вони мали. 23 
грудня 2021, 13:13 

Зимова сесія ПАРЄ триватиме у гібридному форматі, частина делегацій візьме участь у 
засіданні онлайн. Зокрема, Україну на сесії ПАРЄ безпосередньо представлятимуть лише 
п'ять делегатів із 27, решта будуть присутніми онлайн. Обмеження кількості учасників 
пов'язані з карантинними нормами. 

Делегація України в ПАРЄ планує оскаржити повноваження російської делегації та 
повноваження депутата Держдуми РФ Петра Толстого як віце-президента ПАРЄ. 

Також на відкритті сесії Асамблея обере свого нового президента на 2022 рік. 26 членів 
Асамблеї з різних національних делегацій ПАРЄ висунули кандидатуру Марії Мезенцевої, 
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яка є керівником Постійної делегації Верховної ради України у ПАРЄ, віце-президентом 
політичної групи EPP/CD. 

На сесії перед парламентаріями виступить голова Президентства Боснії та Герцеговини 
Желько Комшич та генеральний секретар Ради Європи Марія Пейчинович-Бурич. Окрім того, 
Асамблея проведе обмін думками з італійським представництвом у Комітеті міністрів. 

27 січня - Міжнародний день пам'яті жертв Голокосту - відзначатиметься спеціальним 
заходом, зокрема за участю міністра національної освіти, молоді та спорту Франції Жана-
Мішеля Бланкера, а також виступами та відеозверненнями від тих, хто вижив. Після заходу 
відбудуться дебати щодо Огляду викладання історії у країнах Європи. 

Також на порядку денному сесії: 

дебати щодо Пакту ЄС про міграцію та притулок з погляду прав людини; 

прав дитини з погляду демократичної участі та дій щодо кліматичних змін; 

насильницьких сутичок на території Ради Європи та функціонування демократичних 
інституцій у Вірменії. 

Нагадаємо, у понеділок, 27 вересня, у Страсбурзі стартувала осіння сесія Парламентської 
асамблеї Ради Європи, яка тривала до 30 вересня. 

 

San Marino. Delegazione sammarinese alla sessione invernale del Consiglio 
d’Europa [24-01-2022]   Libertas 

“La Delegazione Consiliare Sammarinese presso il Consiglio d’Europa prenderà parte alla 
sessione invernale dell’Assemblea Parlamentare che si terrà dal 24 al 28 gennaio p.v.”. 

Ne dà notizia la stessa Delegazione, che aggiunge: “Il Capo Delegazione, Marco Nicolini, potrà 
intervenire ai lavori di Strasburgo in presenza, mentre Marica Montemaggi, Mariella Mularoni e 
Gerardo Giovagnoli, parteciperanno tramite collegamento remoto da San Marino, a causa delle 
forti restrizioni imposte dal governo francese”. 

In apertura dei lavori, precisa la nota, “l’Assemblea eleggerà il proprio Presidente con mandato 
annuale; quindi, si esprimerà su temi quali il monitoraggio delle elezioni parlamentari in Bulgaria 
e in Kyrgyzstan, il diritto all’ascolto dei bambini e la loro partecipazione come base per le società 
democratiche, oltre al contrasto alla violazione dei diritti di questi ultimi, generata dall’inazione 
riguardo al cambiamento climatico, oltre al patto dell’Unione Europea in merito ai diritti umani 
inerenti Migrazione e Asilo”. 

Inoltre “tra i temi all’ordine del giorno della corrente sessione figurano altresì, il contrasto all’odio 
crescente nei confronti delle persone LGBTI in Europa, così come le presunte violazioni dei diritti 
degli stessi nel Caucaso meridionale, oltre alla questione riguardante il ruolo dei media in tempi 
di crisi”. 

L’Assemblea, continua il comunicato, “sarà chiamata ad esprimersi altresì riguardo al tema dello 
sport, con particolare attenzione alla governance del calcio e alle politiche sportive nei periodi di 
crisi, dibattito su cui interverrà il Presidente della Federazione Internazionale di Calcio (FIFA) 
Gianni Infantino. 
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Inoltre, verranno esaminati due dibattiti di estrema urgenza legatiall’avvelenamento di Alexei 
Navalny e all’esigenza di mettere fine alle sparizioni forzate sul territorio del Consiglio d’Europa”. 
La Delegazione precisa che “in plenaria si discuterà poi dell’Osservatorio sull’insegnamento della 
storia in Europa, così come sul funzionamento delle istituzioni democratiche in Armenia”. 
Aggiungendo che “interverranno nel corso dell’Assemblea , il Segretario Generale del Consiglio 
d’Europa Marija Pejčinović Burić, il Sottosegretario di Stato per gli Affari Esteri d’Italia Benedetto 
Della Vedova, nella sua comunicazione in rappresentanza del Presidente di turno del Comitato 
dei Ministri del Consiglio d’Europa, nonché Željko Komšić, Presidente della Bosnia ed 
Erzegovina”. 

 

В Страсбурге начинает работу зимняя сессия ПАСЕ [24-01-2022]   Den  

24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы, которая продлится до 28 января. 

Как передает Укринформ, в повестке дня дебатов зимней сессии указаны такие вопросы 
как: о возрождении ненависти к ЛГБТИ-сообществам в Европе и вероятных нарушениях их 
прав на Южном Кавказе; о футбольном управлении – бизнесе и ценностях – с участием 
президента ФИФА Джованни Инфантино; об отравлении российского оппозиционера 
Алексея Навального и роли СМИ в кризисные времена, сообщается на сайте Совета Европы. 

Зимняя сессия ПАСЕ будет проводиться в гибридном формате, часть делегаций в заседании 
примут участие онлайн. В частности, Украину на сессии ПАСЕ будут непосредственно 
представлять только пятеро делегатов из 27, остальные будут присутствовать онлайн. 
Ограничения количества участников связаны с карантинными нормами. 

Делегация Украины в ПАСЕ, как ранее сообщал народный депутат от "Европейской 
солидарности", член украинской Алексей Гончаренко, планирует обжаловать полномочия 
российской делегации и полномочия депутата Госдумы РФ Петра Толстого как вице-
президента ПАСЕ. 

Также на открытии сессии Ассамблея выбирает своего нового президента на 2022 год. 26 
членов Ассамблеи из разных национальных делегаций ПАСЕ выдвинули кандидатуру Марии 
Мезенцевой, которая является руководителем Постоянной делегации Верховной Рады 
Украины в ПАСЕ, вице-президентом политической группы EPP/CD, - об этом сообщала в 
Фейсбуке украинская парламентская делегация в ПАСЕ. Соответствующее письмо 
генеральному секретарю ПАСЕ было направлено и подано на рассмотрение Бюро. 

“10 и более членов Ассамблеи могут выдвинуть кандидатуру любого члена ПАСЕ на пост 
президента ПАСЕ. В случае, если есть две и более кандидатуры на должность президента 
Ассамблеи, проводится тайное голосование членов ПАСЕ”, - в частности, говорится в 
сообщении украинской делегации. 

На сессии перед парламентариями выступит глава Президентства Боснии и Герцеговины 
Желько Комшич и генеральный секретарь Совета Европы Мария Пейчинович-Бурич. Кроме 
того, Ассамблея проведет обмен мнениями с итальянским председательством в Комитете 
министров. 

27 января - Международный день памяти жертв Холокоста - будет отмечаться специальным 
событием, в частности с участием министра национального образования, молодежи и спорта 
Франции Жана-Мишеля Бланкера, а также выступлений и видеообращений от выживших. 
После мероприятия состоятся дебаты об Обзоре преподавания истории в странах Европы. 
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Также в повестке дня сессии - дебаты по Пакту ЕС о миграции и убежище с точки зрения 
прав человека; прав ребенка с точки зрения демократического участия и действий по 
климатическим изменениям; насильственных исчезновений на территории Совета Европы 
и функционирования демократических институтов в Армении. 

 

Омразата кон ЛГБТИ лицата, управувањето во фудбалот, труењето на Алексеј 
Навални на зимската сесија на ПССЕ [24-01-2022]   MIA , Opserver 

Зимската сесија на Парламентарното собрание на Советот на Европа (ПССЕ), се одржува во 
Стразбур, хибридно – со физичко и видео присуство на пратениците од 47 земји членки на 
Советот на Европа, додека новинарите поради актуелната здравствена ситуација со 
пандемијата се повикани да ја следат истата преку интернет, јави дописникот на 
МИА.   Сесијата започна со избор на нов претседател на ПССЕ, за што се поднесени две 
кандидатури – таа на Холанѓанецот Тини Кокс, од редовите на групата на обединетата 
европска левица и на Марја Мезенцева од Украина, од редовите на Европските народни 
партии. По, изборот, за оваа недела предвидени се дебати за справување со оживувањето 
на омразата кон ЛГБТИ лицата во Европа и наводните прекршувања на нивните права во 
Јужен Кавказ, за управувањето со фудбалот – бизнисот и вредностите – со интервенција 
на Џовани Инфантино, претседател на ФИФА, како и труењето на Алексеј Навални и улогата 
на медиумите во време на криза. На 27 јануари, со посебен настан ќе се одбележи 
Меѓународниот ден на комеморацијата во спомен на жртвите на холокаустот, со особено 
учество на Жан-Мишел Бланкер, францускиот министер за национално образование, млади 
и спорт, како и говори и видео пораки од преживеани. Настанот ќе биде проследен со 
дебата за Опсерваторијата за настава по историја во Европа. Освен тоа, пред 
парламентарците ќе се обрати и претседателот на Претседателството на Босна и 
Херцеговина, Жељко Комшиќ. Понатаму, Собранието ќе одржи редовна размена на мислења 
со италијанското претседателство со Комитетот на министрите. Генералниот секретар на 
Советот на Европа, Марија Пејчиновиќ Буриќ, исто така ќе им се обрати на 
парламентарците. На дневен ред се и дебатите за Пактот на ЕУ за миграција и азил од 
перспектива на човековите права, правата на детето во смисла на демократско учество и 
акција за промена на промените, насилните исчезнувања на територијата на Советот на 
Европа и функционирањето на демократските институции во Ерменија. 

 

PACE winter session kicks off in hybrid format in Strasbourg [24-01-2022]   News.az 

The winter session of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE), to be held 
from 24 to 28 January, has today started in a hybrid manner in the city of Strasbourg, France. 

Members of the Azerbaijani delegation to the PACE are attending the session.  

During the January 2022 part-session, the Assembly will elect the President and Vice-Presidents 
of the Parliamentary Assembly.  

Chairperson of the Presidency of Bosnia and Herzegovina Željko Komšić will also address the 
parliamentarians. The Assembly will hold its usual exchange of views with the Italian Presidency 
of the Committee of Ministers. Council of Europe Secretary General Marija Pejčinović Burić will 
present her communication to the Assembly. 

Debates on combating rising hate against sexual minorities in Europe and on alleged violations 
of their rights in the Southern Caucasus, on business and values in football governance with an 
intervention by FIFA President Giovanni Infantino, and on the role of the media in times of crisis, 



Revue de presse - Press Review 484 

 

 

are among highlights of the 2022 Winter Session of the Parliamentary Assembly of the Council 
of Europe. 

Also on the agenda are debates on the role of the media in times of crisis, the EU pact on 
migration and asylum seen from a human rights perspective, children's right to be heard in a 
democracy and on climate change, enforced disappearances on Council of Europe territory.  

On 27 January the Assembly will hold a special event to mark the International Day of 
Commemoration in memory of the victims of the Holocaust. The event will be followed by a 
debate on the Observatory on History Teaching in Europe. 

The Assembly will decide its final agenda at the opening of the session. 

 

PACE to discuss European security [24-01-2022]   Baltic Daily 

The delegation of the Estonian parliament to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe 
(PACE) is in Strasbourg, France, this week for the plenary session, where the security situation 
in Europe and the mandate of the Russian delegation will be discussed. 

The head of the Estonian delegation, Maria Jufereva-Skuratovski, said that given the general 
tensions and Russia's demands for a review of the global security architecture, the question of 
Russia's mandate in PACE is not unexpected. "The geopolitical situation is extremely tense. The 
world is recovering from the crisis caused by the pandemic, but Europe is once again facing 
turbulent times," she said. 

On Monday, the assembly will discuss children's right to be heard, their participation in society 
and the fact that inaction in the fight against climate change is a violation of children's rights. 

On Tuesday, the assembly will discuss the rights of LGBTI people and the role of the media in 
crisis situations. 

Raivo Tamm, deputy head of the delegation, will speak at a debate on the poisoning of Russian 
oppositionist Alexei Navalny on Wednesday. The links between sport and politics will also be 
discussed on Wednesday. 

The fight against the COVID-19 pandemic and the role of the Council of Europe in meeting the 
challenges to European security will be discussed on Thursday. Jufereva-Skuratovski will speak 
on behalf of the Alliance of Liberals and Democrats for Europe (ALDE) group in this debate and 
emphasize the need for European unity. 

Delegation members Eerik-Niiles Kross, Urmas Reitelmann and Vilja Toomast will take part in 
the work of the assembly via video bridge. 

 

В Страсбурге начинает работу зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы [24-01-2022]   Ukrinform 

24 января в Страсбурге начинает работу зимняя сессия Парламентской ассамблеи Совета 
Европы, которая продлится до 28 января. 

Как передает Укринформ, в повестке дня дебатов зимней сессии значатся следующие 
вопросы: о ненависти к ЛГБТИ-сообществам в Европе и возможных нарушениях их прав на 
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Южном Кавказе; о футбольном управлении – бизнесе и ценностях – с участием президента 
ФИФА Джанни Инфантино; об отравлении российского оппозиционера Алексея Навального 
и роли СМИ в кризисные времена, сообщается на сайте Совета Европы. 

Зимняя сессия ПАСЕ будет проводиться в гибридном формате, часть делегаций примет 
участие в заседании онлайн. В частности, Украину на сессии ПАСЕ будут непосредственно 
представлять только пять делегатов из 27, остальные будут присутствовать онлайн. 
Ограничения количества участников связаны с карантинными нормами. 

Делегация Украины в ПАСЕ, как раньше сообщал народный депутат от "Европейской 
солидарности", член украинской делегации Алексей Гончаренко, планируетобжаловать 
полномочия российской делегации и полномочия депутата Госдумы РФ Петра Толстого как 
вице-президента ПАСЕ. 

Также на открытии сессии Ассамблея избирает своего нового президента на 2022 год. 26 
членов Ассамблеи из разных национальных делегаций ПАСЕ выдвинули кандидатуру Марии 
Мезенцевой, которая является руководителем Постоянной делегации Верховной Рады 
Украины в ПАСЕ, вице-президентом политической группы EPP/CD, - об этом сообщала в 
Фейсбуке украинская парламентская делегация в ПАСЕ. Соответствующее письмо 
генеральному секретарю ПАСЕ было направлено и представлено на рассмотрение Бюро. 

“10 и более членов Ассамблеи могут выдвинуть кандидатуру любого члена ПАСЕ на пост 
президента ПАСЕ. В случае, если есть две и более кандидатуры на должность президента 
Ассамблеи, - проводится тайное голосование членов ПАСЕ”, - в частности, отмечается в 
сообщении украинской делегации. 

На сессии перед парламентариями выступит председатель Президентства Боснии и 
Герцеговины Желько Комшич и генеральный секретарь Совета Европы Мария Пейчинович-
Бурич. Кроме того, Ассамблея проведет обмен мнениями с итальянским председательством 
в Комитете министров. 

27 января - Международный день памяти жертв Холокоста - будет отмечаться специальным 
мероприятием, в частности с участием министра национального образования, молодежи и 
спорта Франции Жана-Мишеля Бланкера, а также выступлениями и видеообращениями от 
выживших. После мероприятия состоятся дебаты относительно Обзора преподавания 
истории в странах Европы. 

Также в повестке дня сессии - дебаты относительно Пакта ЕС о миграции и убежище с точки 
зрения прав человека; прав ребенка с точки зрения демократического участия и действий 
относительно климатических изменений; насильственных исчезновений на территории 
Совета Европы и функционирования демократических институтов в Армении. 

 

Сегодня начинается зимняя сессия ПАСЕ [24-01-2022]   Zerkalo.az 

В рамках зимней сессии Парламентской ассамблеи Совета Европы в будет избран новый 
президент ПАСЕ. 

Кроме того, на Ассамблее выступит генеральный секретарь Совета Европы Мария 
Пейчинович-Бурич. 

27 января — Международный день памяти жертв Холокоста — будет отмечаться 
специальным мероприятием, в частности с участием министра национального образования, 
молодежи и спорта Франции Жана-Мишеля Бланкера, а также выступлениями и 
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видеообращениями от выживших. После мероприятия состоятся дебаты относительно 
Обзора преподавания истории в странах Европы. 

Также в повестке дня сессии — дебаты относительно Пакта ЕС о миграции и убежище с 
точки зрения прав человека; прав ребенка с точки зрения демократического участия и 
действий относительно климатических изменений; насильственных исчезновений на 
территории Совета Европы и функционирования демократических институтов в Армении. 

Сессия завершится 28 января. 

 

Consiglio d’Europa: Assemblea parlamentare, in aula migrazioni e asilo, Caso-Navalny, 
ruolo dei media in tempo di crisi [23-01-2022]   SIR 

Il patto dell’Ue su migrazione e asilo visti dal punto di vista dei diritti umani, i cambiamenti 
climatici, le sparizioni forzate sul territorio del Consiglio d’Europa e il funzionamento delle 
istituzioni democratiche in Armenia sono tra i temi che figurano nell’ordine del giorno della 
sessione invernale dell’Assemblea parlamentare del Consiglio d’Europa, che si tiene dal 24 al 28 
gennaio prossimi in forma ibrida (e senza la presenza dei giornalisti nella sede dell’istituzione, 
per ragioni di limitazione degli accessi). All’apertura della sessione, l’Assemblea eleggerà il suo 
nuovo presidente, che succederà al belga Rik Daems. In programma l’intervento di Željko 
Komšić, della Presidenza della Bosnia ed Erzegovina, oltre al confronto con Benedetto Della 
Vedova, sottosegretario italiano per gli affari esteri, in quanto rappresentante della presidenza 
di turno del Comitato dei ministri, e con la segretaria generale del Consiglio d’Europa Marija 
Pejčinović Burić. Il 27 gennaio un evento speciale segnerà la Giornata internazionale in memoria 
delle vittime dell’Olocausto, con la partecipazione del ministro francese dell’Istruzione Jean-
Michel Blanquer. Seguirà un dibattito sull’Osservatorio sull’insegnamento della storia in Europa. 
in agenda anche dibattiti sulla lotta all’odio crescente nei confronti delle persone Lgbti in Europa 
e sulle presunte violazioni dei loro diritti nel Caucaso meridionale, sulla governance del calcio, 
con l’intervento del presidente della Fifa Giovanni Infantino, sull’avvelenamento di Alexei 
Navalny e sul ruolo dei media in tempo di crisi. 

 

Issues related to Azerbaijan to be discussed at PACE winter session [23-01-
2022]   Turan  

On January 24-28, the regular session of PACE will be held in Strasbourg. The agenda of the 
session includes the issue of violation of the rights of the LGBT community in the countries of 
the South Caucasus. The report of the Belgian MP Christopher Lacroix contains a separate 
subsection on the situation with sexual minorities in Azerbaijan. The report will be presented on 
the 25th. 

On January 27, a report by the French MP Andre Gatolin on the forced disappearance of persons 
in the space of the Council of Europe will be heard. The report contains a reference to the conflict 
in Karabakh. 

 

На зимней сессии ПАСЕ будут затронуты вопросы, касающиеся Азербайджана [23-
01-2022]   Turan  

24-28 января в Страсбурге пройдет очередная сессия ПАСЕ. 
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B повестке дня сессии вопрос о нарушении прав ЛГБТ сообщества в странах Южного 
Кавказа. 

Доклад бельгийского депутата Кристофера Лякруа содержит отдельный подраздел о 
ситуации с секс-меньшинствами в Азербайджане. Доклад будет представлен 25 числа. 

27 января будет заслушан доклад французского депутата Андрэ Гатолина о насильственном 
исчезновении лиц на пространстве Совета Европы. Доклад содержит ссылку на конфликт в 
Карабахе. 

 

Делегација БиХ на засједању парламента Савјета Европе у Стразбуру [23-01-
2022]   Glas Srpske 

Делегација Парламентарне скупштине БиХ у Парламентарној скупштини Савјета Европе 
/ПССЕ/ учествоваће онлајн, на првом дијелу редовног засједања ПССЕ, које ће бити 
одржано од сутра до 28. јануара у Стразбуру. 

Другог дана засједања, у уторак, 25. јануара, парламентарцима ће се, како је најављено 
из парламента БиХ, обратити предсједавајући Предсједништва БиХ Жељко Комшић. 

"На зимском засједању ПССЕ очекује се избор руководства, Сталног комитета и радних 
тијела ПССЕ", наводи се у саопштењу. 

Према предвиђеном дневном реду, парламентарци ће размотрити Пакт ЕУ о миграцијама и 
азилу из перспективе људских права, извјештаје о борби против растуће мржње према ЛГБТ 
лицима у Европи и о наводним кршењима права тих лица у Јужном Кавказу. 

Требало би да се размотре и извјештаји посматрачких мисија са предсједничких избора у 
Бугарској и парламентарних избора у Киргистану, одржаних у новембру прошле године. 

Посебним догађајима у Стразбуру ће, током зимског засједања ПССЕ, бити обиљежен 
Међународни дан посвећен сјећању на жртве Холокауста. 

 

Делегација БиХ на засједању парламента Савјета Европе у Стразбуру [21-01-
2022]   SRNA , Glas Srpske 

Делегација Парламентарне скупштине БиХ у Парламентарној скупштини Савјета Европе 
/ПССЕ/ учествоваће онлајн, на првом дијелу редовног засједања ПССЕ, које ће бити 
одржано од 24. до 28. јануара у Стразбуру. 

Другог дана засједања, у уторак, 25. јануара, парламентарцима ће се, како је најављено 
из парламента БиХ, обратити предсједавајући Предсједништва БиХ Жељко Комшић. 

"На зимском засједању ПССЕ очекује се избор руководства, Сталног комитета и радних 
тијела ПССЕ", наводи се у саопштењу. 

Према предвиђеном дневном реду, парламентарци ће размотрити Пакт ЕУ о миграцијама и 
азилу из перспективе људских права, извјештаје о борби против растуће мржње према ЛГБТ 
лицима у Европи и о наводним кршењима права тих лица у Јужном Кавказу. 
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Требало би да се размотре и извјештаји посматрачких мисија са предсједничких избора у 
Бугарској и парламентарних избора у Киргистану, одржаних у новембру прошле године. 

Посебним догађајима у Стразбуру ће, током зимског засједања ПССЕ, бити обиљежен 
Међународни дан посвећен сјећању на жртве Холокауста. 
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